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Tamás Pál
••

GAZDASÁGI KITÖRÉSI KÍSÉRLETEK ES AZ
ELEKTRONIZÁLÁS

Adalékok a késői államszocializmus csúcstechnológia politikájához

Pa. államszocializmus és a technológiák viszonya sohasem volt hűvös, 
kimért, racionális. Az a szocialista víziókra hivatkozó politikai ideológia, 
ami végül kialakította, majd néhány évtizedre meghatározta állam és tár
sadalom, gazdaság és politika kapcsolatát e térségben, nem volt semleges 
a tudománnyal, a műszaki fejlesztéssel kapcsolatban. A technológia eb
ben a társadalmi, politikai mezőben mindig több volt, mint csupán tárgy
együttesek előállításának vagy valamilyen szolgáltatások biztosításának 
egyszerű eszköze. Azonban a társadalomátalakítás "államrezonra" épülő, 
felvilágosodottan abszolutista vállfajai ebben a térségben — bár koron
ként és szubrégióként eltérő módon, de általában korábban is — gyakran 
vártak egyfajta társadalmi-politikai megváltást a technológiáktól. S most 
az államszocialista hatalmi szerkezetek is gyorsan jobb életet, az állam 
erejének szimbolikus kifejezését, a védelmi potenciál növelésén keresztül 
a rendszer stabilizálását, gazdasági megújulást szerettek volna. Annak 
bizonyítását, hogy az itt uralmon lévő rendszerek végeredményben még
iscsak meritokraták. Integrálódást a nagyvilágba. Különösen számottevő 
voltak a technológia azon területeinek ideológiai terhelése, amelyek egy
felől valamilyenképpen a tudományosság pecsétjét hordozták magukon 
(mivel a rendszer önképe szerint— legalább is kiinduló vízióiban— tudo
mányosan megalapozott, tudományos vfeiót a praxisba átültető volt), hi
szen így támogatásuk, fejlesztésük része lehetett a rendszer legitimációs 
erőfeszítéseinek. Másfelől, különösen a hatvanas évektől kezdve, az elekt
ronika elterjedésének technológiai-társadalmi vfeiói nem is egyszerűen 
gazdasági kitörési lehetőségeket ígértek, hanem az akkori technológieii 
rendszerek olyan ütemű és mértékű gyorselöregedését, avulását is előre
jelezték, amely— egy kétségtelen leegyszerűsített szemléletben—azt is 
sugalhatta (most már más övezetek, mindenekelőtt a Távol Kelet új ipari 
központjainak példáján láthatjuk, nem is alaptalanul), hogy az így kilx)n- 
takozó technológiai rendszerváltás (vagy esetenként csak technológiai



generációváltás) a gazdaság hagyományos nemzetközi központjaiban 
felhalmozott technológiai tapasztalatokat vagy legalább is azok egy jó 
részét, mindenképpen természetszerűen devalválja. Következésképpen a 
későnjövők, így Kelet-Európa számára a technológia nemzetközi tájké
pének átrendeződése egy olyan rést jelent, amelyen keresztül talán mód 
kínálkozna a gyorsított felzárkózásra anélkül, hogy a politikai rendszeren 
belül sokak által régóta várt radikális átalakulásra sort kellene keríteni.

Mindebből következően a gazdaság-, és tudománypolitüca termé
szetszerűen igen sokat foglalkozott csúcstechnológiákkal, s ezek között 
informatikával, elektronikával is. Az e területen felhasznált, viszonylag 
jelentős pénzforrások, a mindenképpen számottevő szakember-összpon
tosítás és a nemzetközileg bevett policy eszköztár bevetése ellenére ezek
ben az ágazatokban végül is az államszocialista fejlesztési policyk 
kudarca már viszonylag korán, talán még az egész rendszer általános 
agóniája előtt jelentkezett. Sőt, talán a technológiai, különösen csúcstech
nológiai vereség egyfelől ugyan a rendszer szerkezetéből, belső erővi
szonyaiból következett, másfelől azonban, különösen a társadalmi 
rendszerek nemzetközi versenyében, az egyik legfontosabb elemévé vált 
az államszocialista rendszerek krónikus lemaradásának, majd bukásának.

Mindezzel együtt, a kelet-európai, s azon belül a magyarországi szá
mítástechnikai, informatikai fejlesztés az utolsó három évtizedben még
iscsak m egterem tett valamilyen informatikai gyártókapacitást, 
létrehozta az alkalmazások, szolgáltatások meglehetősen széles körét, és 
néhány területen nemzetközileg is jelzett kutatási eredményeket produ
kált. S ami talán a kifejlesztett konlaét rendszereknél fontosabb: Idalakí- 
tott egy nem is kicsi szakértői bázist, és az egész oktatást valamilyen 
mértékben átfogó képzési rendszert, amely végül is az informatika diffú
ziójának valódi bázisává vált. A elektronikai-informatikai K+F rendszer 
társadalomtörténetének vizsgálatánál számos alapkérdés merül fel:

— Az informatika — különösen a hatvanas-hetvenes években — ala
csonydiffúziós rátája az államszocialista társadalomirányítás speciálisan 
korlátozott információszükségleteiből, a gazdaság meghatározott fej
lettségi szintjéből, az uralkodó vállalatirányítási filozófiákból vagy egy
szerűen az adott helyen és időpontban rendelkezésre álló technika és a 
megoldandó feladatok közötti diszkrepanciából következik?

—A lemaradás milyen mértékig fejlesztési (illetve kapcsolódó gyártó) 
és milyen mértékig K+F kudarc?

— A vizsgált harminc év alatt az információs technológiák rendkívül 
gyorsan változó generációi mikor, milyen mértékben rendezték át a kelet- 
európm fejlesztés technikai játékterét? Mennyire volt mindeközben nyil



vánvaló a szektorális iparpolitika alakítói számára az időfaktor; hogy a 
változó technikai kultúrák hol növelik, hol csökkentik mozgási lehetősé
geit? S mikor, milyen formában vált világossá, hogy a műszaki fejlesztés 
országos irányításának tervezési időhorizontjai nem vágnak, nem vághat
nak egybe a számítástechnika nemzetközi generációváltásaival?

—Nyilvánvalóak a technológiai elszigeteltség hátrányos következmé
nyei. De az is megvizsgálandó, hogy adott kényszer-feltételrendszerben 
milyen az új helyzetben tdán előnyösen használható készségek, kapaci
tások, műszaki kultúraelemek épültek ki (az elszigeteltségből következő
en elengedhetetlenül talán valamelyest túlméretezett, de most is magas 
helyi értékű kutatógárda, stb.)

— Hogyan alakult egyáltalán a nemzetközi technológiai rendszer fél
perifériáinak mozgástere az ehnult évtizedekben? Milyen technológiai 
peremfeltételek kínáltak réseket kitörési lehetőségekhez, és milyenek 
szűkítették, vagy tették egyenesen lehetetlenné azokat? S ezek felismeré
sét, beemelését a technológiapolitikába milyen érdekek, vezetési kultúra
elemek, politikai rendszerspecifikum megjelenési formák gátolták (vagy 
valamilyen ügynél esetleg segítették)?

—Hogyan változtak a magyar elektronikai gyártóipar és a szélesebben 
vett alkalmazás érdekviszonym? Mikor kötöttek szövetséget, mennyiben 
technológiai kényszerek, s meimyiten fejlesztési döntések eredménye
ként alakult ki az utolsó években meglehetősen élessé vált szembenállás?

—Voltak-e a számítástechnika, kibernetika, automatizálás társadíűmi 
hatásmezeje értékelésében folyó, óhatatlanul ideológiai töltésű vitáknak 
valós következményei a műszaki fejlesztés reálfolyamataiban?
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Tanulmányunk két — talán műfajában is—eltérő részből áll. A dolgo
zat első felében a fenti kérdések kapcsán az innovációs elméletek utolsó 
hullámát tekintjük át. A második rész pedig az informatika, az elektroiú- 
zálás kelet-európai műszaki politikatörténetéből emel ki csomópontokat. 
Az első rész az új technológia születésének és terjedésének szabályszerű
ségeit vizsgálja— meglehetősen teoretikus keretekben—valahol a tech
nikatörténet, a gazdaságelmélet és a politológia határán. A második fe
jezet — ha töredékesen is, d e— konkrét műszaki politikai döntéssorokat 
helyez egymás mellé.



I. NEO-TECHNOLÓGIA ELMÉLETEK*

A csúcstechnológiáknemzetközi diffúziós programjainakmeghirdetésé- 
nél világosan megfogalmazódó politikai-ideológiai ambíciók mögött jól 
látható a technológia gazdasági hatásáról vallott nézetek átrendeződése. 
A kelet-európai folyamat értelmezéséhez is felhasználjuk a két legfonto
sabb elméleti újdonságot. Egyrészt világosan látszik egyfajta neo- 
schumpeterianus technológiapolitika elmélet összeállása, amely a 
nemzetközi diffúzió lehetőségeiről is meglehetősen összefogott vízióval 
rendelkezik. Másrészt az ún. új (nemzetközi) kereskedelmi elméletek is 
egyre inkább telítődnek technológiai elemekkel, és úgy látszik a belső 
technológiapolitikai koncepcionális vitákból nemzetközi kereskedelnü 
viták lesznek. Ezek keretei közé helyezve a kelet-európai, s azon belül a 
magyar számítástechnika szociotörténete is újraértelmezhető.

A hagyományos (makro) gazdaságelméletek általában a technológiá
val nem tudtak mit kezdeni és azt ezért többnyire ignorálták is. A hatvanas 
években elsősorban a szociológia és a gazdaságelmélet határterületen 
születnek számottevő munkák a technológia innováció társadalmi me
chanizmusairól. Azonban ezektől a kezdetektől: SCHMOOKLER (1966) 
szükséglet-szívás tézisétől napjainkig lényegében a műszaki és tudo
mányos innovációk keletkezése, terjedése és a gazdasági hatékonyság 
összefüggéseit vizsgáló elméletek alapelemeikben megújultak, de a piac 
mint "első mozgattató" primátusát fontos csoportjaikban nem adják fel. 
A kelet-európai államszocializmus tudomány-technika koncepciói ettől 
eltérően, márcsak a piac hiányából is következően — hol tudatos átvétel
lel, hol egyszerűen a párhuzamos gondolkodás hasonló eredményeiből 
építkezve — egy ezzel ellentétes, elsősorban a technológiai nyomás pri
mátusát hangsúlyozó elméletnyalábot látszanak követni (amelynek fon
tos korai képviselői vannak az ipari gazdaságok kutatáspolitikai 
irodalmában, például NELSON, 1962).

A hetvenes-nyolcvanas években a kutatás fokozatosan a vállalat tech
nológia-generáló vagy alkalmazó viselkedése felé fordul. A születő első 
átfogó elméletek itt — bizonyos értelemben — behavioristáknak nevez- 
hetőek (NELSON & WINTER 1977,1982). Ezeket DOSI (1984) a válla
lati technológiapolitika makrogazdasági paraméterekbe ágyazásával 
próbálja meghaladni. DOSI ehhez a kuhni "tudományos paradigma" fo

* A "neotechnológia" terminust HOBDAY (1990.) művéből kölcsönzőm.



galmát emeli át ide, s "technológiai paradigmákról" beszél. A teclmológi^li 
paradigmák meghatározzák a vállalatok és intézmények technológiai in- 
volváltságának határait, jelzik a jelentkező műszaki problémák megoldá
sának az adott intellektuális mezőben lehetséges irányait és kijelölik a 
siker és a kudarc a legszűkebben vett gazdasági interpretáción túli értel
mezési lehetőségeit.

A technológiai paradigmák mindezzel együtt is elsősorban az innová
ciók forrásait tárjác fel; a változások lehetséges irányát, sebességét, kor
látáit a technológiai (röp)pályák (trajektóriák) fogják mutatni. A 
technológiai paradigma em e lő i példagyűjtemény — továbbfejlesztés
re, további tökéletesítésre váró esetek; gépkocsi, íú’amkör, stb., másfelől 
heurisztikák, vagyis alapvető problémakezelő, problémamegoldó elvek 
gyűjteménye (DOSI, 1988,224). A technológiai pályák ezzel ellentétben 
idődimenziósak. Bizonyos értelemben a "technológiai" paradigmaválto
zások közötti nyugodt időszakokban működnek igazán, nem a radikális 
újrakezdéseket, hanem a termék és folyamatinnovációk apró, de viszony
lag folyamatos elmozdulásait jelzik. Vagy, ahogy NELSON (1988,220) 
egy kicsit nehézkesen megfogalmazza; "ott, ahol ezek a könnyen követ
hető irányok összekapcsolódnak a felhasználók szükségleteivel, s ahol az 
innovátorok rendelkeznek mechanizmusokkal ahhoz, hogy ezen innová
ciók használati értékének nem-triviális frakciójához hozzájussanak, a 
technológiai változás ezen trajektóriák mentén folyik." A pályák ilymó- 
don diszkontinuitásokból, szakadásokból indulnak és szemléletük ezen 
szakadások között lényegében leíró. A legutolsó időkben azonban már 
láthatóak bizonyos elmozdulások — ha nem is normatív, de legalább va
lamilyen preskriptív irányban^.

Ennek alapja, hogy az inkrementális innovációk az érintett vállalatok 
saját tudásbázisán belül, egyfajta természetes pálya mentén látszanak 
előremozogni. E változási irány egyébként azért is köimyen valószínűsít
hető, mert egyrészt új megoldások keresésénél az érdekelt szervezetek, 
vállalatok azokon a területeken belül igyekeznek maradni, amelyekben 
már korábbról otthon vannak. Az új megoldások keresése drága, ezért az 
érintett aktorok érthetően igyekeznek előző tapasztalataikat használni^. 
Másrészt, maga az iimovációs folyamat jellegéből következően is a meg
előző tudás megerősítése, kibővítése irányában hat — az újdonságba tu
datosan vagy tudatalatt beépül annak keletkezési helye, az adott vállalat 
rutinja is. Vagyis, ha más elemek egyenlőek, akkor a vállalatok— műkö
dési irányukat, röppálya-nyalábjukat tekintve— "természetesen korláto
sak", mert a jövőben is eddigi tevékenységüket kívánják folytatni. Lehet 
persze mindezt "bezártságként" is kezelni (TEECE, 1988 itt "lock-in"-ról



beszél). Azonban úgy látszik, hogy a technológiai pályák egyfelől kijelö
lik adott technikai momentumokból következő lehetséges megoldási mó
dozatok kifutási irányait, másrészt pedig megadják azt a keretet, 
amelyben a gazdasági környezet "jutalmazási-büntetési" rendszere a 
technológiai átalakulás ütemét befolyásolja^. Bizonyos értelemben ezek 
az elemek már jelen vannak P.DAVID-nél (1975,66). ̂  A z így kialakuló 
technológiai eredetű oligopolisztikus előnyök akkor a legsebezhetőbbek, 
amikor a tanulási görbéből származó előnyük leolvad (vagyis a technoló- 
giíii paradigmaváltásnál, amikor magukon a technológiai trajektoriákon 
szakadások keletkeznek). A diszkontinuitás pillanatíiiban a kumulált ta
nulásból származó előnyök (ideiglenesen?) megsemmisülnek.

Az országok, vállalatok technológiai kapacitástii között világos és jól 
látható asszimmmetriák vannak. Ezek a gazdasági aktotokat elérő gazda
sági jelek egyenlőtlen természetéből származnak. Ugyanakkor a techno
lógiai képességek asszim m etriájának következménye, maguk a 
technológiai sikerek kumulatív jellegűek és részben kisajátíthatóak. A 
siker különösen vállalati szinten kumulatív (a sücer sikert szül). Azonban 
minél nagyobbak a technológiai siker lehetőségei (a kitörés esélye), annál 
lagyobb lesz a technológiai szakadék (keletkezésének valószműsége?) a 

sikeres, a fejlesztés frontvonalában működő és a lemaradó szervezetek 
között. Ezen asszimmetriák időbeli változásai az innováció (és a diffúzió) 
rátáitól, azok pedig az adott technológiákat jellemző innovációs lehetősé
gektől, a kumulativitás és kisajátíthatóság (kizárólagosság) mértékétől 
fognak függeni (CIMOLI-DOSI, 1988,121). Mivel a nemzetgazdaságok 
(különböző mértékben) nyitottak a nemzetközi kereskedelem felé, piaci 
jeleik torzítottak lesznek s ezek a torzított jelek azután vagy erősítő jelle
gűek: vagyis, mondjuk, a csúcstechnológiai teljesítményeket külön fel
pontozzák, vagy ellenkezőleg, azt sugallják, hogy felesleges újabb 
erőfeszítéseket tenni, mert a lemaradás már úgyis túl nagy.^

Mindent összevetve, az aktorok viselkedése önmagában nyilvánvalóan 
nem magyarázható meg kielégítően magából a gazdaság szerkezetéből. 
Az azokban jelentkező rutinok, keresési folyamatok, meta-szabályok és 
stratégiák (NELSON-WINTER, 1982 kifejezései) kultúrához kötöttek és 
— tekintettel az akciók bizonytalan és változó környezetére — aligha 
lehetnek valeunilyen egyetlen paramétert maximalizálók. Ezektől a "pu
ha" paraméterektől az adaptációs stratégiák formálásánál a gazdaság 
szférájába visszalépve háromféle, a környezetből érkező jelet (magukat a 
technológiai lehetőségeket, a kereslet bővülésének nagyságát és a költség, 
ár, profitabilitás mutatóit) érdemes megkülönböztetni. A technológiai le
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hetőségek jelzésénél gyakran valamilyen schumpeterianus innovációs — 
utánzási — technológÍ2ii modernizálás él.

A keresleti reakciók legfontosabb stratégiai kinduló ponttá egy sajátos 
növekedési filozófiánál válnak. Végül, a harmadik, ricardianus megköze
lítés pedig általában a fajlagos ár/minőség változásokat változatlan tech
nológiákra vetíti. Bár mikro- és makrogazdasági döntéseknél általában— 
valamilyen módon mind a három megközelítést vegyítik, azonban, miután 
a megfogalmazott alternatívák kétségbevonható döntésekhez kötődnek, 
a lehetséges nyitott-végű stratégiák nem vezethetőek le egyszerűen a 
világ állap)Otáról rendelkezésre álló ismereteinkből és/vagy valeunilyen 
racionalitás modellből. Ezért és ebben az értelemben lehet (kell?) itt két
ségbevonnunk a maximalizációs elvek alkalmazásának lehetőségét (CI- 
MOLI-DOSI, 1988, 123). A reális játékteret így az iparszerkezet és az 
adott technológia, az alkalmazott stílust, harcmodort pedig a váll^llkozói 
világképek és a geopolitika együttesen fogják kijelölni.^ A piaci eredmé
nyességet ilymódon nyilvánvalóan az intézményi keretek, s maguk a pia
cok intézményi-kulturális konstituáltsága határozza meg. Ebből is 
következően a technológiai hatékonyság viszonylagossá válik; különböző 
technológiai, vagy nemzeti innovációs rendszerekben egymástól igen kü
lönböző megoldások egyenlően effektívek (vagy nem-effektívek).

Különböző ismerettörmelékek, eltérő problémamegoldási sémák, 
technológiai minták együtt olyan technológiai változatosságot eredmé
nyeznek, amely végül, az eredeti technológiai asszimmetriáktól sok vo
natkozásban független lesz?^

A technológiai paradignía fogalmával együtt a kuhni "normális" tudo
mány — "extraordináris" tudomány fogalmait is átemelve a technológia- 
politikába megfigyelhetjük, hogy a piaci hatások innovációgeneráló ereje 
másképp jelentkezik a "normális" technológiáknál, s másképp a technoló
giák "forradalmi változásainál". A "normális" technológia apró lépések
ben jelentkező, fokozatos fejlődésénél, a hétköznapi űjdonságokat 
jelentő inkrementális innovációknál a piaci impulzusok jelentősek.

Apiac lenyomatai azonban a forradalmi, technológiai generációváltást 
jelentő innovációk esetében— láthatóan—a tudományból érkező impul
zusokkal és az intézményi meghatározottságokkal összehasonlítva, — 
különösen a XX. század második felétől kezdődően — kevésbé hatnak. 
Azonban a "normális" piaci hatások és a "normális" technológiai fejlesz
tési lépések esetében sem felejthetjük el, hogy a piac és az intézmények 
egyensúlya iparáganként, technológiai területenként eltérő. Egyfelől lé
teznek technológiai és országspecifikumok abban, ahogy a vállalati kere
teken belülre került, illetve az ott térhez nem jutó és ezért a piaci
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megoldások szférájába "kiszoruló" tevékenységek szerveződnek (KAY, 
1984; MORRIS- MUELLER, 1980). Másrészt, maguk a szektorok is kü
lönböznek innovációs forrásaik történetileg kialakult rendjében: egyes 
területeken ezek még piacgazdaságokban is hagyományosan állami, vagy 
legalább is közintézmények (pl. az amerikai mezőgazdaságban), mások 
pedig a magánszférában épültek ki (pl. majdnem mindenütt a gépipar
ban).

A mondottakat általánosítva kimondhatjuk, hogy—ha egyéb faktorok 
egyenlőek— minél nagyobb az oligopolisztikus szervezetek "láthatatlan 
kezének" szerepe, annál kisebb súlya lesz (lehet) a közintézményeknek a 
gazdasági koordináció és a technológiai változások folyamataiban. S 
megfordítva, minél közelebb van a vizsgált rendszer a tiszta versenyhely
zethez, annál inkább "tiszta" intézményi szerveződés szükséges extema- 
litásainak és új technológiáinak kezeléséhez (CIMOLI-DOSI, 1988, 
129).

A technológiai pályák vizsgálatának leghagyományosabb változatai 
közé tartoznak a diffúziós megközelítések. Az ezen belüli klasszikus 
munkák (GRILICHES, 1957; MANSFIELD, 1961) sigmoid görbéi egyé
nek közötti terjedési interakciókat írnak le.^ Azóta megkísérelték — el
méletileg is koherens formákba öltöztetni a vállalatok közötti (DAVIES, 
1979) és a vállalati szervezeteken belüli (STONEMAN, 1984) diffúziót. 
A nyolcvanas évek irodalmában pedig újraértelmezettek a diffúzió mak
rogazdasági feltételei is (SOETE&TURNER, 1984). Az irodalom, mind
azonáltal számos elegáns terjedési modelljével (logisztikus, Gompertz, 
kumulatív log-normal) együtt sem ad árnyalt választ arra, hogyan diffun- 
dál a technológia a jelzett szintek között.^ A mikrogazdasági szinten a 
neotechnológiai munkák sora mutatta be, miként hatnak a technológiai 
változások az iparszerkezet átalakulására és az oligopoliumok keletkezé
sére. Egyfelől a technológiai potenciál (eredeti és beszerzett technológi
ák) adaptációja a vállalatok közötti asszimmetrikus profitmegoszlást, 
költségbeli egyenlőtlenségeket, eltérő piacrakerülési korlátokat és mono
polista árképzést eredményez. Ebben az értelemben a technológiai inno
váció oligopoliumok kialaJoilásához és növekvő piaci koncentrációhoz 
vezet. Másfelől azonban a szembenálló technológiai erők a versenyen 
keresztül a monopolprofit megbontását és új vállalkozások keletkezését 
is hozhatják. Hiszen a versenyt a technológia diffúzió, utánzás, tőke és 
technológiai tudás áramlása mozgatja (HOBDAY, 1990,15).

A technológiai leszakadás (lemaradás) és a technológiai "megugrás" 
koncepcióit alkalmazzák a nemzetközi tőkeáramlás és kereskedelmi for
galom megoszlás magyarázatához is.^^
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A vállalatok (s később iparágak, országok) közötti technológiai diffú
zió vizsgálatánál a neotechnológiai m egközelítés más társada
lomtudományi diszciplináktól is kölcsönöz fogalmakat, módszereket. 
Magát a diffúzió első logisztikus S görbéjét is a szociológiából, a köz- 
egészségügy és az oktatás empirikus kutatásából emelték át (ROGERS, 
1976).

Némileg leegyszerűsítve, e diffúziós modell szerint az új innováció 
első, viszonylag lassú adaptációs szakaszát egy gyors, felfelé tartó sza
kasz követi, majd egy telítődési pont után a terjedési sebesség gyorsan 
csökken. Az empirikus tényeket jól leíró modellek, ugyanakkor nem sok 
oksági magyarázatot tudnak kmálni; magát a folyamatot mechanikusan, 
önmagától hajtottként ábrázolják.^ ̂

Ezekben a modellekben a köiálati környezetet exogénként, a technoló
giák árát pedig hosszabb időn át állandóként kezelik. Magyarázatként ez 
nyilvánvalóan nem elégséges, mert a diffúziót számos változó köiálati 
faktor is meghatározza (az innováció változó költsége a végfelhasználó
nál, szűk keresztmetszetek és kimeneti kapacitások, a kínálati oldal pro
fitrátája). METCALFE (1981) modelljében e kínálati tényezőknek is van 
helyük; ahogy nő — a profit lehetőségektől hajtva — az output, úgy nő a 
kínálati kapacitás és új vállalatok jelentkeznek az iparágban. Esetenként 
a köiálati kapacitás csökken, szűk keresztmetszetek jelentkeznek és a 
termelési költségek nőni kezdenek. Ugyanakkor a felhasználó számára 
határai varrnak az adott iimovációban lévő potenciális inkrementális tech
nológiai változtatási módozatoknak is, s ez a lehetséges ^llkalmazói kör 
számára tovább csökkenti adott iimováció attraktivitását. Ahogy a piac 
telítődik, a kínálati oldalon a haszonkulcs csökken és visszaesik az output 
növekedésének üteme is.

Mindazonáltal, érdemes világosan különbséget tenni a technológia dif- 
fúziója és adszorbciója (beillesztése) között. Az adszorbciónál feltételez
zük, hogy a döntéseket azok hozzák, akik az új technológiát beépítik saját 
tevékenységükbe. A döntések jellegét és időzítését érdemes itt valami
lyen halmazhoz viszonyítva, ül. azon belül vizsgálni. Általában az ad- 
szorbció mértéke az adott sokaságon belül már az új technológiát 
használó cégek aránya lesz. A szűkebben vett diffúzió elemzésénél pedig 
elsősorban az adott adszorbált technológia gazdasági következményei
nek időbeli változásait fogjuk figyelni (METCALFE, 1990). Ebben az 
értelemben a diffúzió vizsgálata kapcsolódik a technológia helyettesíté
sének kérdéséhez (a technológiai szubsztitúcióhoz) is^^. Az adszorbciós 
és diffúziós görbék szorosan összefüggenek, de elméletileg semmi sem 
indokolja, hogy időbeli lefutásuk identikus legyen.
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A beruházási folyamatok döntéseinek jellege nagymértékben megha
tározza az új technológia alkalmazásának ütemét. Hagyományos gazda
sági döntés mechanizmusainkban önmagában semmi sem sugallja, hogy 
az új technológia szükségszerűen hatékonyabb a réginél, vagy hogy azt 
ha ma ismertük meg, akkor ma okvetlenül alkalmazni is kell. Az új tech
nológia alkalmazásában számos okból következően lehet "késlekedni", s 
ezek túlnyomó többségének semmilyen köze nincs a "vállalkozói szellem" 
hiányához ̂  ̂ , vagy valamilyen más "puha" változóhoz. Sok termelési tech
nológia független alkotórészek többszörösen összetett rendszere. Ha az 
adott innováció ezen elemek közül egyiket lényeges módon változtat ja, de 
elvben a többiéhez nem nyúl, akkor lehetséges, hogy első közelítésben 
inkább csak a hagyományos termelési rendszert bontja meg (annak műkö
dőképességét egyértelműen nem növelve, hanem legalább is belátható 
időtávon belül, csökkentve azt). Tulajdonképpen, minél erősebb a terme
lési rendszer tagjainak kölcsönös kötődése, annál kevésbé lesz valószínű, 
hogy abba adott újdonság könnyen beleilleszthető. Ebből is következően, 
egyébként az érett technológiákban, például a motoriparban, nagy jelen
tőségre tesznek szert az inkrementális innovációk. Gazdaságtörténeti 
dolgozatokból egyébként jól látható, hogyan lassítja, fékezi le az innová
ciót adott iparági technológiák növekvő kölcsönös belső függősége.^"* A 
szűkebben vett technológiai tényezőkmellett még arendszer részét alkot
ják a munkaszervezetből, a szakismeretek egy adott rendjéből és magából 
a technológiai gondolkodásmód meghatározott szerkezetéből következő 
rigiditások is. Ezek egyfelől esetenként a gépállománynál, vagy a szűkeb
ben vett technológiai rendnél efősebb összecementezői a hagyományos 
technológiai rendszernek, másfelől épp emiatt a jelentkező innovációsor 
számára is azoknál erősebb akadályokká válhatnak.

Emellett, korlátozó faktorokként jelentkezhetnek olyan elemek is, 
mint a kapacitásbővítési és a termelőberendezés helyettesítési (pótlási) 
döntések közötti különbségek.^^ Az (ideiglenesen) negatív adszorbciós 
döntést végül korlátozzák időzítési megfontolások is.

Nyilvánvalóan automatikusan aligha működik(het) a szükségszerűen 
gazdasági terminusokban értékelhető innovációk bevezetésénél a "minél 
hamarabb, annál jobb" alternatívája. Ugyanakkor a késlekedésből elég 
világos előnyök és hátrányok következnek. Az új beruházás legkedve
zőbb időpontjában a további csekély késlekedésből származó addicioná
lis nyereség egyenlő a további késlekedésből következő kiegészítő 
költségekkel. A késlekedésből származó nyereségnek két eleme van; a 
beruházás időpontjának áthelyezéséből következő változások a tőkében
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és az új technológia folyamatos jövőbeli tökéletesítéséből származó be
csült nyereség differencia (METCALFE, 1990).

Végül itt érdemes néhány a termelékenység növekedése és a technoló
gia diffúziója közötti kapcsolatot is jelezni, hiszen ismerünk eseteket, 
amelyekben a régi technológia éppen az újjal folytatott versenyben maga 
is továbbfejlődik és "legjobb formáját" épp ennek során, később az új 
párhuzamos jelenlétében éri el. Következésképpen, s ennek alkalmazás
politikai következménye is van, érdemes különbséget tenni az új techno
lógiák "tisztán technikai" potenciálja és gazdasági teljesítőképessége 
között. Lehetséges, hogy műszaki, információs, vagy készségelsajátítási 
szempontból valamilyen technológia radikálisan újnak tűnik, azonban— 
adott feltételek között — gazdaságilag a régi megoldásokkal szemben 
(egyenlőre?) alulmarad. Mivel gyakran ez a helyzet az új technológia 
születésének legelső időszakában, végül is sokszor az adott megoldások 
sikerébe vetett hit, vagy az állami beavatkozás segíti csak a kérdéses tech
nológiát ezen a "pre-diffúziós" fázison át. A technológiai tanulási folya
matnak ebben a talán legkényesebb szakaszában a kudarcok, az esetleges 
párhuzamos munkák és zsálóitcába jutott fejlesztések is — az innováció 
további sorsa szempontjából— az első sikeres alkalmazásokhoz mérhető 
értékűek. Valószínűleg a piaci kudarc valószműségeinek gazdasági mér
legelése mellett felértékelődik adott esetek megítélése az össztársadalmi 
ümovációs rendszer szempontjából is.

Nemzetközi kereskedelem elméletek

A technológia (nemzetközi) mozgásának másik nagy magyarázó gyűjtő 
elmélete (a RICARDO-MILL-MARSCHALL-HECKSCHER-OHLIN 
doktrína) a nemzetközi kereskedelem felől építkezik. Ennek klasszikus és 
neoklasszikus elmélete könnyedén átvészelte — egészen a hatvanas éve
kig — az utolsó 150 év alatt gazdasági elméletek nem egy nemzedéket 
elkoptató társadalmi, technológiai és politikai változásokat. Az utolsó két 
évtizedben azonban— elsősorban a "LEONTIEF paradoxon" és a frissen 
formálódó nemzetközi beruházáselméletek (például CH.KINDLEBER- 
GER, SJfYMER, R.VERNON munkáinak) hatása alatt — már számos 
fontos, épp az állam szerepével kapcsolatos hagyományos kereskedelem 
elméleti állításokkal szemben kérdőjeleket megfogalmazó, koncepcioná
lis dolgozat is feltűnik. A kelet-európai információs technológiáké kap

15



csolatos fejtegetéseinkbe épp ezeket az állami szerepvállalásra kiterjedő 
új kereskedelemelméleteket fogjuk majd beépítem.

A hagyományos nemzetközi kereskedelemelméletek általában elfo
gadják a HECKSCHLER-OHLIN teoréma fő keretfeltételeit.^^ És ami 
dolgozatunk szempontjából központi (bár a közgazdasági irodalom exp
liciten erre nem is figyelt); az állam gazdasági funkcióit kizárólag két 
beavatkozási lehetőségben— a vámok mentén és a cserearányok manipu
lálásában engedélyezték, illetve fogahnazzák(ták) meg. Az elmélet jel
zett keretei már önmagukban is kizárták a képből az állam által a gazdaság 
szférájában kiépített, vagy áttételesen oda irányuló szolgáltatások túl
nyomó többségét (az exportot támogató politikák speciális eszközeit, a 
kutatás-fejlesztést, a munkaerő (tovább)képzését, vagy a kiválasztott 
kulcsiparágak támogatását).

Ezen ehnéletekszerintakormányzattulajdonképpenakadályokat gör
dít a gazdasági erők által mozgatott olyan erőforrás optimalizálás útjába, 
amelyre az állami vámkorlátok és valutaszabályozás nélkül minden bi
zonnyal sor kerülne.

Anélkül, hogy elmélyednénk a nemzetközi kereskedelemelméletek 
történetében^^, néhány a technológiák modem nemzetközi forgalmában 
lényeges elemüket azért érdemes jelezni. A szabadkereskedelemkoncep- 
ciójának előtérbe helyezésével az eredetileg RICARDO (1817) által meg
fogalmazott komparatív előnyök (vagy komparatív költségek) elmélete a 
brit merkantilizmussal szemben indított támadást. Ez a brit állam a helyi 
mezőgazdasági termelést az olcsó importtól vámokkal védte. Az új elmé
let konkrét policy célja az olcsó élemiszer (és nyersanyag) behozatalának 
útjában álló kormányzati beavatkozás leépítése (megszüntetése?) volt. A 
XIX. század eleji brit állam még nem vállalt a későbbiekhez mérhető 
általános társadalmi szerepeket. A képet nem bonyolította állami K+F 
rendszer, kiterjedt közoktatási vagy állami fejlesztési bank. ̂  ̂  A marginá
lis állam — bizonyos értelemben — nem cél, hanem realitás volt (NIOSI- 
FOUCHER, 1991,126).

Az elméletet később MILLS és MARSHALL öltöztetik szigorúbb for
mákba, de az állam és a két lehetséges beavatkozási pont megítélése lé
nyegében nem változik. Egyes felfogások ezután a harmincas-negyvenes 
években megfogalmazódó HECKSCHER-OHLIN teorémát a ricardoi 
kezdetekradikális meghaladásának tartják, mások inkább ebben az erede
ti vonal finomított folytatását látják.^^ Akárhogy is értelmezzük az új 
modellt, mindenképpen érdekes, hogy míg a harmincas évektől kezdve az 
állami szerepvállalás a gazdaságpolitika gyakorlatában radikálisan új 
funkciókra és szerepkészletekre is kiterjed, ez az elmélet még mindig a

1 6



vámokban és a le- és felértékelésekben látja az állam legfőbb gazdasági 
mozgásterét.^® Igazi elméleti kihívást először mindezzel szemben Was
sily LEONTIEF (1954) fogalmaz meg, amikor empirikus vizsgálatai 
(amelyet hasonló paradoxonokat bemutató munkák tucatjai követtek) be
mutatták, hogy például — az elméletből következőkkel ellentétben— az 
USA exportja munkaerőintenzív, importja pedig tőkeintenzív.^^

A hatvanas évek közepétől'a hagyományos nemzetközi kereskedelem 
elméletét azután kutatások egy másik oldalról is kikezdték. Empirikus 
kutatások bizonyították — mégpedig a világgazdaság különböző öveze
teiben — hogy a piacot oligopolisztikus szerkezetek határozzák meg. 
Ráadásul a nemzetközi kereskedelmi forgalom egyre nagyobb hányadát 
multinacionális vállalatok bonyolították(ják) le. Az oligopoliumok és a 
multinacionális vállalatok közötti kapcsolatokat is fontos dolgozatok em
pirikusan igazolták.^^ Mindezzel együtt azóta a HECKSCHER-OHLIN 
teorémát sok irányban kibővítették (pl. az eredeti modell 2 ország/2 áru 
modellből sok áru/sok ország esetekre, vagy a nemzetközi tőke és munka
erőmozgás modellbe emelésével).

Azonban ezekben az esetekben is az állam a nemzetközi kereskedelem 
akadálya és legfőbb kereskedelempolitikai eszközei a vámok maradtak. 
Később, a neoklasszikus közgazdaságtant és a szakpolitika elméleteit 
összeolvasztani igyekvő, J.M. BUCHANAN köré kristályosodó "public 
choice" iskola is lényegében elfogadja ezeket a korlátokat.

A kereskedelemelméletek egy újabb hulláma azonban már felismeri, 
hogy az oligopolisztikus iparágakban a kormányzati beavatkozás képes a 
terület nem zetközi versenyképességének radikális fokozására 
(ZYSMAN et al, 1990). S miután a döntő ipari szektorokat általában né
hány nagyvállalat határozza meg, s ezek oligopoliumokat képeznek, az új 
kereskedelemelméletek végül is a nemzetközi gazdaság központjában 
folyó ipari vetélkedés alapkérdéseit érintik.

Mint fent kifejtettük, a komparatív előny megközelítésekből az követ
kezne, hogy az állami beavatkozás — nemzetgazdaságok, de az egész 
világgazdaság szintjén is— káros; egyszerűen csökkenti az elérhető jólé
tet. Az új elméletek szerint — ha két feltétel teljesül — az állami beavat
kozás eredményeként nem hogy nem csökken a társadalmi jólét, hanem 
emelkedUc is. A támogatás politikája adott iparágakon belül megbontja az 
érintett terület verseny egyensúlyát. Amikor a kormányzat támogat 
és/vagy véd, növeli az oligopolisztikus formákban vetélkedő vállalatok 
erőforrásait. A növekvő források érthetően befolyásolják az érintett szer
vezetek stratégiáit (olyan új piacrnegválasztási, ár, és termelési taktikákra 
adnak módot, amelyek a versenyben előnyt jelentenek).
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Esetenként, egyébként, a nem tökéletesen kompetitív iparágak a nem
zetgazdaság egészének jobb megtérülést hoznak. Következésképpen a 
rendelkezésükre álló erőforrásokat is a gazdaság egészénél magasabb 
megtérüléssel forgatják. Tehát, ha a kormányzati beavatkozás ilyen terü
let nemzetközi versenypozícióit erősíti, akkor a hazai társadalom számára 
is nagyobb, globális profithányad megszerzéséhez járult hozzá. Ha a szá
mítástechnika mindenütt nagy profitot hózó, magas bérekkel operáló ipa
rág, s ha támogató és védő intézkedések sorozatával sikerül ennek 
vállalatai részére a nemzetközi piac növekvő hányadát megszerezni, ak
kor ebben az esetben az állami t^vatkozás nemzeti jólét növelő volt. De 
a beavatkozás elfogadásának van (lehet) egy másmilyen logikája; a meg
közelítés a "spill-over"-ek és az extemalitások, egyszóval a technológiai 
kereszthatások felől. Ezek olyan ismeretekmegtermeléséhez vannak köt
ve (esetenként később komoly profitot is generálva) amelyek előállítására 
a hagyományos kereskedelemelméletből következően nem is kerülhetett 
volna sor. Az állami beavatkozás másik lehetséges irányát azoka területek 
fogják jelenteni, amelyeken termelt ismeretei?^ ágazaton belüli és ága
zatközi kereszthatásaikkal hasonlóképpen nemzeti (és itt már akár nem
zetközi) jólét növelők.

Nemzetközi dimenziók

A félperiféria technológiáinak dinamikáját két alápmegközelítésből 
szokták vizsgálni. Az egyik mikrótechnológiai indíttatású, és a technoló- j 
giák endogén tanulására, elsajátítására figyel.

Megállapításaikat összefoglalva: ezekben a térségekben jelentős ink-: 
rementális innovációs tevékenység és helyi kötődésű technológiai tanulás [ 
figyelhető meg. A tanulási folyamat s o l ^  sikeresebb volt a szakaszos 
batch (kötegelt) termelési területeken, mint a folyamatos tömegtermelés
nél. A technológiai akkumuláció irányát és jellegét nagymértékben az 
abban résztvevő vállalatok jellege határozza meg; a helyi érdekeltségű 
vállalatok nagyobb mértékben termékinnovációra orientáltak, nug a múl-1 
tik innovációs forrásai általában a határokon túl vannak.

A másik megközelítés inkább makrogazdasági fogantatásé, s az ön-1 
fenntartó technológiai fejlődés feltételeit vizsgálja.^'* A diffúzió elemzés 
kiterjeszthető országok, egész társadalmak nemzetközi pozíciói elmoz-ij 
dulásánakbemérésére (pl. SOETE, 1984,1985). Módszertanilag megkér
dőjelezhető, de igen elterjedt az innováló és utánzó vállalatok szintjén I
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gyűjtött megfigyeléseket nemzetállamokra általánosító megközelítés. 
Azonban érdemes eközben a vizsgált entitások (országok, iparágak) tech
nológiai-specifikus képességeit megkülönböztetni ezek független, vagy 
legalább is, nem ágazatspecifikus kapacitásaitól. Ez utóbbiakat (amelyek 
részben általános infrastrukturális elemekmeglétéből, részben pedig ma
gából a technológiai kapacitások rendszeréből, annak holisztikus jellegé
ből következnek) országos technológiai potenciálnak nevezzük^.

Atechnológiára épülő, oligopolisztikus profitokat a technológiai veze
tők is csakfolyamatos iimovációs erőfeszítésekeredményeként tudhatják 
magukénak. Mindeközben az élbolyból a lemaradottabb övezetek felé 
áramló tőke és technológia elmossa a gazdasági különbségeket és a tech
nológiai leszakadást is mérsékelheti (vagy, legrosszabb esetben, újraér- 
telmezhetővé teszi). Az alapvető technológiák diffúziójának nemzetközi 
vonatkozásai egyre inkább speciálisan kezeitekké válnak. Már maga a 
technológiai leszakadás, a"gap" létezése is sajátságos az innovációs él
bolyból a lemaradók felé hajtó technológiai szivattyúként hat (SOETE, 
1985).^ FREEMAN et al. (1982) szerint a gap azokban az időszakokban 
részben ki is egyenlítődhet, amelyekben a technológiai központok már a 
diffúzió telítődéses fázisába kerülnek, a (fél)perifériák pedig még az ex
ponenciális növekedés fázisában vannak. A központokban felerősödnek a 
növekedés lelassulását, vagy/és a hatékonyság további növelésének ne
hézségeit eredményező faktorok; szűk kfiiálati keresztmetszetek, korlá
tozott kapacitások jelentkeznek. Egyidejűleg a félperifériákon az adott 
szakaszban felszabadulnak a technológia terjedésének (egyes) korábbi 
korlátái. Gyors ütemben bővülnek a technológiai utánzó és adaptáció 
ezen övezeten belüU bázisai.

Mindebből következően, a technológiai diffúzió telítődési, lelassuló 
fázisának beállása a nemzetközi központokban bizonyos értelemben je
lezheti a (fél)perifériák felé; most lehet indulni: megnyilt a viszonylagos 
felzárkózás ha nem is az élbolyba vezető, de a krónikus lemaradást mégis 
talán felszámoló ösvénye.

A technológiai lehetőségek ilyen használatából következő előnyök 
meglehetősen jól dokumentáltak. Lényegesen rosszabbul kezeltek a je
lentkező nemzeti különbségek lehetséges magyarázatai. Az egyik elfo
gadható interpretáció szerint (PAVITT, 1982) a központokban megfi
gyelhető nemzeti divergenciák a korábbi domináns technológia leszálló 
ágának kezeléséből származnak. Ahogy egyre többen használják a tech
nológiát, úgy élesedik benne a verseny, következésképpen csökken a 
használatából következő profitráta és ezen feltételek között csak azok a 
nemzetgazdaságok és iparágak maradnak életben, amelyek legjobban
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felkészültek a gazdasági és technológiai feltételek változásaira. Ez az 
időszak számít a potenciális új technológiai vezérek "tesztterepének" is. 
Ahogy azután az új technológiai paradigmára épülő gazdasági felélénkü
lés beköszönt, azok az országok, amelyek legjobban felkészültek az új 
technológiák alkalmazására, üzemeltetésére és adaptációjára, a többiek
nél gyorsabb gazdasági növekedést és termelékenység javulást produ
kálva elhúznak a többiektől. Gyakran a vezéreknek a technológia al
kalmazásában a többieknél — már a korábbi ciklus leszálló ágából — 
nagyobbak a tapasztalatai. Az adaptáció kezdeti fázisában a vezérek 
(ki)liasználják nagyobb iimovációs és technológiai kapacitásadat. A gaz
dasági teljesítménykülönbségek—mindebből következően—legéleseb
ben a diffúziós ciMus take-off (elrugaszkodási) szakaszában jelentkez
nek.

A korábbi technológiákhoz (technológiai paradigmákhoz) kötődésért 
a paradigmaváltás időszakában a nemzetgazdaságoknak — általában f i- 
zetniükkell. Az iparágakon belüli, ill. általános infrastruktúrában kirajzo
lódó hagyományos szociális kapcsolatrendszer, az eddigi technológiák 
köré rendeződött szervezeti vagy szakmai érdekek konzervál(hat)ják a 
régebbi technológiai kultúrát és ezzel leront ják az egész nemzetgazdaság 
lehetséges teljesítményét is.^^

A diffúziós elméletek bármilyen hasznos, de mégiscsak mechaniszti
kus terjedés felfogását a technológia aUailmazásánál, ill. esetleges akku- 
mulálásánál végbemenő interakciós folyamatok empirikus elemzésével 
haladhat jukmeg. Ehhez aneotechnológiamegközelítés schumpeterianus 
elemeit tanulási elméletekkel lehet összekapcsolni.^^ A hagyományos 
diffúziós megközelítés a technológia terjedését végül is automatüois és 
passzív folyamatként fogja fel. Empirikus innovációs kutatásainkból pe
dig ugyanakkor tudjuk, hogy a technológia társadalmi adaptációja sem 
nem mechanikus, sem nem passzív aktus.^^ Az aktivitás egyik lehetséges 
jelzése pedig a különböző tanulási folyamatok a diffúziós ciklushoz il
lesztése lehet.

Ha nem is expliciten, de már egyes viszonylag hagyományos diffúziós 
munkáknál is előbukkan a tanulási probléma. SOETE (1985) például a 
hasonlóak viselkedésének tanulmányozásából születő utánzást tartja az 
S-görbe gyorsuló szakasza mozgatójának. A neoklasszücus iskola saját 
gyakorlaton keresztüli tanulási (leaming-by-doing) folyamatai helyén mi 
tanulási kapacitások aktívabb, nagyobb erőforrások mozgatását igénylő 
hálózatát látjuk működni. A különböző tanulási folyamat típusok össze
kapcsolódását itt különösen fontosnak tartanánk. Ezeket egymással gyak
ran tévesen állítják szembe. OSHIMA (1984) például bemutatja, hogy—

.1
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elterjedt hiedelmektől eltérően — a japán technológia importhoz folya
matosan jelentős hazai fejlesztési ráfordítások is csatolva voltak. A diffú
ziós görbe kezdeti, lassú adaptációs fázisában még az adott innovációs 
ciklus ellőtti, az innovátor és a felhasználó közötti együttműködést is 
magába foglaló tanulási folyamat a meghatározó.

Az új technikák kifejlesztésén, kísérleteken és a potenciális piaci igé
nyek felderítésén keresztül vezető tanulási folyamat kockázatokkal és a 
beruházási, valamint termelési költségek, ill. az árak és a jövőbeli kereslet 
vonatkozásában bizonytalanságokkal terhes. Egyes területeken, ill. az in
novációs lánc egyes szakaszain, núnt a termelési eszközök előállításánál, 
a folyamat innovációknál és a terméket a végfelhasználói piacra kiszerelő 
egységeknél a bizonytalanság kimagaslóan nagy lehet. Amint az innová
ció a "take-off" fázis gyors adaptációs szintjeire kerül a folyamat közép
pontjába a beruházási tevékenység, ill. a termelési kapacitások bővítése 
kerül. A tanulási folyamat középpontjában a felhasználó lesz; az, aki új 
berendezéseket beállítva és az innovációt bevezetve, annak határait meg
ismerve új ismeretek birtokába jut (ill. esetleg az alkalmazás során maga 
isújismereteketállítelő).Abizonytalanságcsökkenésatanulásifolyamat 
is stabilabbá válik. Csökken az együttműködés (a közös tanulás) az alkal
mazók és az innovátorok között, amint az új technológia forrásainak meg 
kell szervezniük a tömegtermelést a megnövekedett kereslet kielégítésé
re. A tanulási folyamat eddigi kísérleti jellegét egy kiszámíthatóbb, job
ban termeléscentrikus szakasz váltja fel. A technológia forrásainál 
megtanulják, hogyan lehet az eredeti koncepció apróbb változtatásaival 
annak kelendőségét akár nagymértékben is növelni. A tanulási folyamat 
súlypontja a take-off idején a felhasználókhoz kerül (azok azonban első
sorban nem az innovátortól, hanem egymástól fognak tanulni). Erre a 
szakaszra esik az utánzó cégek megjelenése. A szabadalmak megkerülé
se, a másolás különböző fajtái, a késztermékek újragyártásához szüksé
ges műszaki munka (reverse engineering) mind legitim részét képezik a 
tanulási folyamatnak. A diffúziós ciklus befejező, lelassuló szakaszában 
ismét elmozdul a tanulási folyamat súlypontja; felértékelődnek a terme
lési folyamat racionalizálására irányuló erőfeszítések. Ebben a fázisban 
számos új cég lép be a piacra s ez végül is tovább csökkenti a profitot. A 
terület vezető vállalatainak — a termelési folyamat hatékonyságát növe
lendő —tőke- és munkatakarékosságra irányuló innovációkat kell erőltet
niük, hogy versenyképesek maradhassanak. Ezek az erőfeszítések, 
nyilvánvalóan, közvetlenül is hatni fognak a diffúziós görbe alakjára, ill. 
az egész folyamat sebességére. Ha a szervezetközi kapcsolatokat nem
zetgazdasági szinten aggregáljuk, akkor végsősoron— némi leegyszerű
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sítéssel — beszélhetünk a befogadó országok technológia abszorbciós 
képességéről is^^ E képesség nyilvánvalóan a geopolitikai térbeli helyzet 
a gazdasági fejlettség, a technológiai és kutatási infrastruktúra, valamint 
munkaszervezeti hagyományok és termelési tudás eloszlás függvénye 
lesz. A diffúziót — különösen a félperifériákon, de nem csak ott, nagy
mértékben befolyásolja a technológiai adszorbciós készség időbeli válto
zása. Ha a diffúzión belül itt is megkülönböztetjük a radikálisan ú 
technológia adaptációs szakaszát és az apró besimftások módosító, tanu
ló, beigazító fázisát^ ̂ , akkor megfigyelhető, h o ^  jelentősebb gazdasági 
hatása inkább a második. Beta szakasznak lesz. Általában a régi technoló
gia újjal történő felváltásából származó gazdasági haszon kisebb, mint 
azt ezt követő szakasz graduális javításainak és módosításainak eredmé 
nye. Tulajdonképpen, a másodüc fázisban érik be a korábbi betanuló sza
kaszok eredménye is. Ekkorra már mélyebben elsajátították a beállított 
technológiát és azt most már valóban uralva—meglehetősen jó hatékony
sággal — profitot is termelnek vele.

A schumpeteri kötődésű tanulási modell nemcsak a technológia beépü
lésének elemzéséhez, hanem a technológiai formák közötti rendszeres 
különbségtételhez is felhasználható lesz. E ^ébként a különböző jellegi 
technológiáknál a tanulási folyamat is eltér .^Egyes esetekben az egymás 
után következő technológiai paradigmáknál felhasználhatóak az előző 
szakasz tanulási módjai, ill. eredményei. Másoknál, például a núkroelekt- 
ronikában, pedig nem. A szektorálisan eltérő tanulási núnták mellett nem 
elhanyagolható, különösen az általunk kitüntetetten vizsgált fejlesztés' 
centrÜais állam esetében, magának a kormányzatnak a tanulási képessé
ge, készsége.33

A vizsgált magyarországi elektronizálási történetekben ez utóbbi 
meghatározó súllyal bírt. Mindezzel együtt, itt három alapvető tanulási 
mód különböztethető meg:
— iparágon belüli és iparág közötti extemalitások (információ és szakid 

meretek diffúziója, szakértők vándorlása, szakosított szolgáltatásd 
növekedése),

— a vállalatokon belüli technológiai akkumuláció informális folyamata 
(a működtetés és a megcsinálás útján a tanulás különböző formái),

—loitatás és új információ előállítása (K+F, de más kapcsolódó tevékeny
ségek is) (DOSI-ORSENIGO-SIILVENBERG, 1986).
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Ezek a tanulási módok technológiai területenként eltérő "keverékben" 
bukkannak elő. Ha bevezetjük ezek valamilyen innovációs szempontok
ból történő osztályozását és azután az így eMlönülő technológiai terüle
teket (egyes esetekben iparági csoportokat) szembesítjük tanulási 
módjaink sűrűségeloszlásával, igen egyszerű mátrixot kapunk. E célból 
felhasználható iparági taxonómiaként PAVITT (1984) sémáját használ
juk. '̂*

A "kínálat-által-meghatározott" szektorok innovációs potenciálja vi
szonylagosan alacsony; az mindenekelőtt a beruházási javakat és terme
lési berendezéseket előállító iparágakhoz kötődik, vagyis exogén 
feltételek határozzák meg. Következésképpen, itt meglehetősen magas 
diffúziós tanulási képességet tételezhetünk fel.

A technológiák időbeli változásait e szektorok és a "szakosított szállí
tók" interakciói fogják kirajzolni. Az új technológiák növekvő adaptáció
ja — egyéb előnyök (nagyságrend, tanulási görbék stb.) mellett — a 
beruházási javakon eszközölt technológiai javítások eredményeként 
csökkenti magát az adaptációs küszöböt is.

A felhasználó és a termelő kölcsönös függősége itt olyan "spill-over" 
hatásokhoz vezet, amelyek bizonyos értelemben magára az epidémia ter
jedési modellű tanulási folyamatra hasonlítanak (CIMOLI-IX)SI, 1988, 
135). A "szakosított száUítólaiál" jelentkező innovációk a felhasználók 
közötti horizontális terjedését az előbbiek indítani, kezdeméiwezni fog
ják. Az ismeretek terjedését így végül hálózati momentumoké^ határoz
zák meg.

A tudományos kutatásra épülő szektorok innovációs potenciálja és si- 
kervalószfiiűsége—a technikai tapasztalatok kumulatív jellegéből követ
kezően — általában magas. Az innovációs siker jutalma itt általában 
jelentős — a sikeres vállalatok nagyon gyorsan nőnek, s gyakran nemzet
közi befolyásuk is számottevően bővül. Az esetenként itt jelentkező új 
technológiai paradigmák "keltetőházaiknak" tartósan erős piaci pozíció
kat is hozhatnak. Ugyanakkor itt a magas "versenynevezési díj" gyakran a 
félperiféria új indulói számára elengedhetetlenné teszi intézményi támo
gatások megszerzését. A kelet-európai informatika állami keltetése ko
rántsem volt ezért unikális (legfeljebb hatásfoka volt alacsonyabb, mint a 
legtöbb helyen máshol), mint ahogy^ azt — az elmúlt korszak kritikája 
kapcsán oly sokan hinni vélték.^^

A "kfiiálat-által-meghatározott" és szakosított szállító szektorokban 
egyfelől amunkaerő általános képzettségeés a szakértehniség felkészült
sége, ill. tanulási képessége lesz ameghatározó. A "nagyságrend-intenzív 
szektorokban a nagy szervezeteket hatékonyan irányítani képes szaki
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gazgatás és management jelenléte lesz a legfontosabb. A tudományra 
épülő szektorokban pedig nyilvánvalóan a K+F személyzet "hadrafogha
tósága" fog számítani. A félperifériák felzárkózásának egyes fázistiiban 
más és más a piac és az állami beavatkozás, a külföldi és hazai technológiai

Az informatikai szektor átalakulása

Technológiai és más faktorok súlya a GNP növekedésében; 
USA, Japán, Dél-Korea

Növekedési ráfordítások USA
1948-72

Japán
1953-72

Dél-Korea
1963-82

Munkaerő 22,0 17,1 35,8
Tőke 19,8 23,8 21,4
Nagyságrendi megtaluu'ítások 10,5 22,0 18,0
Technológiai haladás 29,8 22,4 11,8
Egyéb 17,7 14,7 13,0
Összesen 100,0 100.0 100,0

és tőkeforrások szerepe. Unalomig jól ismert e vonatkozásban a japán 
példa.^”̂

A li. világháború utáni évtizedekbenfelértékelődik a technológia szerepe 
a gazdasági növekedés hajtóerői között (1. sz. táblázat), és a hetvenes
nyolcvanas évekre egyértelműen látszik, hogy a társadalmi termelés pri
mer információs szektora — vagyis a számítástechnika, az ipari 
elektronika és távközlés az iparilag fejlett országok gazdaságában — 
szerkezet átrendező és növekedési pólusként ahhoz hasonló szerepet ját
szik, mint amilyent a nehézipar töltött be a klasszikus iparosítás idején.

l.sz . táblázat

Forrás: ENOS-PARK (1988,46.)

A nyolcvanas évek elejétől kezdve ezekben az országokban az infor
mációs szféra eszközeinek beszerzésére, megújítására szánt összegek 
már sokszorosan meghaladják a hagyományos gép- és nehézipar eszkö
zellátására felhasznált forrásokat.

Az "aktív információs erőforrások" fogalmát bevezetve (ezen a társa- 
dahni információs háztartás automatikus keresésre, tárolásra és feldolgo
zásra hozzáférhető információhányadát értve) megfigyelhető, hogy a 
nyolcvanas évek végére a társadalom információs erőforrásain belüli "ak
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tív hányad" nagysága valószínűleg a nemzetgazdaságok fejlettségének 
egyik legfőbb mutatójává v á l ik .^  infonnatikai ipar fejlődése — a het
venes évektől kezdődően különösen — szinte töretlen a gazdasági re
cesszió éveiben is.

A hatvanas években a fejlett ipari országok gazdaságaiban a szélesebb 
értelemben vett irányítástechnikai és automatizálási eszközökhányadaaz 
új gépek, berendezések beszerzésére rendelkezésre álló forrásoknak 
mintegy 20 %-át kötötte le. Ez az "informatikai hányad" 1976-ban már 
40 %-ot tett ki. (GROMOV, 1984,46).
A modem információs technológiák terjedésében egyszerre jelentkeznek 
a helyi (értsd, különböző országokban, nemzeti innovációs rend
szerekben) induló saját fejlesztések és e technológiák történetében már 
nagyon korán, tulajdonképpen majdnem az első pillanattól, igen számot
tevő, nemzetközi technológia áramlás. Az elmúlt, közel fél évszázad alatt 
ezekben a folyamatokban néhány edaptrend látszik kirajzolódni.

A fejlesztési kezdeményezések integrációja

Az egyes nemzeti innovációs rendszerek sajátos környezetéből levezető
dő munkálatok feltételei rendkívül gyorsan homogenizálódtak és valahol 
a hatvanas-hetvenes évek táján elég éles fordulóval, az eddig szervezeti, 
vállalati intézményi létek részleges újrarendezésével nagyobbrészt egy
ségesültek. Az informatika fejlesztése és gyártása nemzetközi vállalko
zássá lett és ennek az új technológiai kultúrának (és iparágnak) a nemzeti 
pionújai közül (s korántsem csak technológiailag viszonylag elmaradt 
térségekben) nagyon sokan kiszorultak a területről.

A résztechnológiák integrációja

\r*

Mindeközben egyre nagyobb mértékben integrálódtak — mégpedig 
szubsztanciálisan — maguk a technológiák is. A közös alkatrészb^is és 
a születő rendszerek növekvő multifunkcionalitása viszonylag korán ki
kényszerítette új szakmák, szakembermodellek, gyártó-fejlesztő kapaci
tások egységesülő, nemzetközileg is gyorsan standardizálódó rendjének 
létrejöttét. Korábban önálló területek, termékkultúrák, iparágak (számí
tástechnika, távközlés, ipari szabályzás, elektronikai alkatrész gyártás, 
hagyományos ügyvitel gépesítés) cementeződtek össze szemléletmód
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hagyományos ügyvitel gépesítés) cementeződtek össze szemléletmód
jukban, kiképzési filozófiájában, probléma megközelítésükben, haté
konyság koncepcióücban — a konkrét technikai tudás rendkívül gyors 
differenciálódása ellenére is— nagyon hasonló rendszerekbe.

Fejlesztés, gyártás és alkalmazás megbomló egysége

Ezen a nagyon K+F igényes területen majdnem mindenütt kutatóhelyek 
voltak az informatika első központjai. A fejlesztés integrálódott később 
ipari kapacitásokkal (majd kezdték azt a i^lalati elitek közvetlenül is 
irányítani, vagy legalább is befolyásolni). Azonban, legalább is a hatva
nas-hetvenes évekig e technológiai kultúra alkalmazási rendszereit, sőt 
országos elterjesztési rendjét megfogalmazó ipari vezetők és politikusok 
(majdnem)elképzelhetetlennektartottákadolgot saját gyártás-fejlesztés 
nélkül. A gyorsan globalizálódó technológia a már jelzett, 20-25 évvel 
ezelőtti belső korszakváltásánál azonban, legalább is a nagy technolí^iai 
gócokon kívül, ezt a hagyományos kapcsolatot szétszakítani látszüc.^^Az 
alkalmazás egyre inkább saját jogú, saját intellektuális bázist kiépítő, a 
helyi gyártóipar érdekeitől elszakadó területté válik.

Diffúziós minták

Az informatika technológiai komplexumának kialakulását sok vonat
kozásban alapvetően meghatározó számítógép technológia terjedése 
mindezzel együtt a technológiák nemzetközi diffúziójának (alaposan 
elemzett) klasszikus esete.^^

Az első kísérleti (relés) számítógépeket az USA-ban a Harvard Egye
temen (az IBM támogatásával) és a Bell Laboratories-nál, illetve Német
országban Konrad Zuse csoportjában kezdik, tulajdonképpen a 
harmincas-negyvenes évek fordulóján kifejleszteni (2/A és 2/B táblázat), 
így a modem számítástechnika a l l .  Világháború alatt születik és a hábo
rút követő évtizedben válik nemzetközivé. A katonaság azonban az egyes 
országokban meglehetősen eltérő mértékben látott csak fantáziát a terű 
letben. 1945-ben az ENIAC, az University of Pennsylvania szánutógépe 
mellett tulajdonképpen még egy számítógépnek nevezhető berendezés 
létezik— Angliában.^® A németországi fejlesztés lényegében elakadt.^*
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Számítástechnika kezdetei; eiektronika eidtti szakasz
2 /A .s z .  t á b lá z a t

Számítógép Időpontok Relék Elel̂ tron-
csovek

Tárolt
program

Memória Szóhossz Sebessé

fejlesztés-ü^m-
"webelyezes

típus kapacitás + - X -5-

Zuse,Zl 1934-1938 mechanikus nines mech. 16 szó 24 l.Os l,0s 5s 5s
Zuse,Z2 1938-1939 van nines nines mech. 16 szó 16 0,2x 0,2s 3x 3x
Zuse,Z3 1939-1941 2600 nines nines relé 64 szó 22 l,0s l,0s 4s 4s
Bell/Stibitz 
Model I, Complex 
Number Calculator

1937-1940 450 nines nines crosbay
kapcsolás

10 regiszter

BeU Módéin 
Relay Interpolator

1940/41-1943 440 nines nines 6 r^iszter

Bell Model m  
Ballistic Computer

1942-1944 1335 nines nines 10 regiszter

Heath Robinson 1942-1942 van nines

Colossus
Mkl

1943-1943 van 1500 nines

Colossus
Mk2

1944-1944 van 2500 nines

Harvard Mkl 
ASCC

1939-1944 2000-3000 nines relé szalag 
kapcsolás

72íjVkumu- 
60 konstans

24 0,3s 0,3s 6s 11.4s

IBM Plug^ble
Sequenc«Relay
Calculator

-1944 van nines nines



to
00 Számítástechnika kezdetei; elektronikus szakasz

2/ÉySZ. táblázat

Számítógép Időpontok Relék Elektron
csövek

Tárolt
program

Memória Szó
hossz

Sebesség

fejlesztés-üzem
be helyezés

típus kapacitás + - X -7-

ENIAC 1943-1946 1500 19000 nincs PROM szelektor 
kapcs. vákuumcső

3600 digit 
200 digit

10 0,2ms 0,2ms 2,8ms 26ms

ffiM,SSEC 1945-1948 21400 12500 nincs elektromágneses l\Tik- 
szalag, elektronilois

150 szó 
20000 szó 

8 szó

20 <lms <lms 20ms

Manchester
University
MKI

1946-1948 nincs 500 van Williams cső 32 sz 32 1.2ms

Manchester
University
Enhanced
MKI

1948-1949 nincs 1300 van Williams cső, dob 128 szó, 
1024 szó

40 l,8ms l,8ms lOms

EDSAC 1946-1949 nincs 3000
5900

van késleltető vonal 512szó "35' l,5ms l,5ms 6ms

ACEPüot 1945-1950 nincs 1081 van késleltető vonal 
(1954)

361 szó 
4096 szó

32 0,54ms 0,54ms 2ms

UNIVACI 1947(?)-1951 5400 van késleltető vonal, dob 1000szó 84 0,52ms 0,52ms 2,2ms
IAS 1946-1952 2300 van Williams cső 1024 szó 40 62s 62s 720s
Whirlwind 1947-1951 5000 van elektrosztatikus

tárolás
1024 szó 
4096 bit

16 22s 22s 37,5s



1955-ben már 12 országban legalább 200 gép üzemel. Kialakulnak a 
számítógéptervezés alapelvei, az adattárolás edddig nem ismert változa
tossága jön létre. Korábban elképzelhetetlen alkalmazások sokasága raj
zolódik ki. Az első kereskedelmi forgalmazásra szánt kompjutereket (a 
Ferranti Mark-1 -et és az UNIVAC-ot) 1951 -tői kezdődően kezdik a piac
ra hozni amerikai és brit vállalatok. Jelentős eredményeket hozó autonóm 
fejlesztés indul a Szovjetunióban.

A számítógépiparban a termelők második hulláma mintegy 5 évvel az 
alapító amerikai és brit cégek után lép a piacra. 1961 -ben már (digitális) 
számítógépeket gyártanak — e két ország mellett — Franciaországban, 
Olaszországban, Svédországban, a két Németországban, a Szovjet
unióban és Japánban is.

A háborút követő évtizedben ezek a berendezések még mindenekelőtt 
kutatási eszköznek szánutanak és azokat — a katonai kísérleti telepek 
mellett— elsőrban akadémiai, egyetemi, vagy kormánylaboratóriumok
ban használják. "Egyszerű" berendezésexporton keresztül semmilyen 
(vagy majdnem semmilyen) információs technológia ekkor még nem ter
jed. Elsősorban a kutatás (és a kapcsolódó egyetemi-akadémiai fejlesztés) 
jelentős kormánytámogatáshoz jut.

A technológia nemzetközi terjedésének első fázisában elsősorban ku
tató áramlást látunk; a későbbi európai fejlesztők-gyártók az első ameri
kai fejlesztőlaboratóriumokban ismerkednek a kompjutertechnikával. 
Például már 1944-ben (!), a frissen megalakult svéd számítástechnikai 
kormánybizottság (Matematikmaskinnamden) már megalakulása után 
rögtön egy-egy éves amerikai tanulmányútra 5 svéd kutatót küld át."*̂

Egy rövid időszakot és egy szűk területet (a kriptológiát) leszámítva a 
kezdeti kutatások támogatásában (és esetenként irányításában) oroszlán- 
részt vállaló amerikai és brit kormányhivatalok általában nem akadályoz
ták e technológia nemzetközi terjedését s nem igen gördítettek 
akadályokat a kapcsolódó információk külföldi szakértőkkel való meg
osztásiak útjába.'*^ Sőt... a haditengerészet biztatja az egyik legfonto
sabb gyártó vállalatot'*'* akkori számítástechnikai munkáinak jelentéses 
összefoglalására. A szöveg 1950-ben jelenik meg és a példányok egy 
része külföldre kerül. Korábban hasonlóképpen nem marad az amerikai 
szakmai közösségen belül a haditengerészet informatikai kutatásairól ké
szült központi jelentéssorozat, a University of Pennsylvania űn. Draft 
Report on EDVAC (1946) sem. A számítástechnika terjedése szempont
jából a kutatási jelentések: ez utóbbi és a princetoni Institute of Advanced 
Study 1946-48-as jelentése döntő. Mindkettő jeles tudománytörténeti 
szöveg. Az első a program tárolásának, a második a logikai tervezés alap

29



elveinek első megfogalmazása. Ebben a fejlődési fázisban a technológiai 
transzfer fő formái és csatornái a nemzetközi tudományban szokásosak; 
laboratóriumok látogatása, konferenciák, szakfolyóiratdc és monográfi
ák, a két említett és további kutatási beszámolók. A szánjítástechnikai 
témájú tanulmányok a negyvenes-ötvenes évekf ordulóján még többnyire 
matematikai és elektronikai folyóiratokban jelennek meg. Hamarosan 
megszületnek az első szakosított folyóiratok. A Computers and Automa
tion (1951 -tői) és a Journal of the Association for Computer Machinery 
(1954-től) és néhány monográfia^^ fontos elemek a szalona nagykorúvá; 
válásában. A fejlesztők személyes kapcsolathálója ebben a fázisban talán | 
a közleményeknél meghatározóbb (a munkába később bekapcsolódó cső- j 
portok vezetői nemritkán hónapokat, sőt éveket töltenekkezdetben tanul
mányutakon, — esetenként közös munkákon az úttörő amerikai és angol 
laboratóriumokban).'*^ Az USA-ban mindenekelőtt a princetoni Institute 
for Advanced Study válik ilyen külföldieket vonzó zarándokhellyé. A 
negyvenes évek második felében még nincsenek szakosított szakmai i 
szervezetek a területen. Az Association for Computing Machinery éves j 
konferenciasorozata 1951-ben kezdődik.

1951 -tői és 1953-tól indulták —̂ elsősorban az amerikai kutatók, fej
lesztők részére — a keleti és nyugati parti éves számítástechnikai konfe
renciák is.'*  ̂A nemzetközi cümenzió esetenként már szerepet játszik 
tudományos és üzleti viták alakulásánál. Jól látható, például, mindez már 
az Aiken szerepének megítélésével kapcsolatos korai vitákban is.'*̂

A szárm'tástechnika korai nemzetközi terjedésében is jelentkeznek a 
gazdasági- műszaki kapcsolatok hagyományos szerkezetei. így brit vál
lalatoktól, fejlesztő csoportoktól származnak a volt birodalom különböző 
részeiben felállított gépek (Kanadában, az 1952-ben a Torontói Egyete
men felszerelt Ferranti MARK-I. vagy az ötvenes évek végén a CSIRAC, 
az első ausztrál száim'tógép tervezésének alapgondolatai, ill. maga fej
lesztőinek nagy része is). A hagyományos skandináv együttműködés je
lentkezett a számításteclinikában is (például svéd-dán kapcsolatokban). A 
kor kelet-nyugati politikai lövészárkai természetesen meggátolták a tech
nika "sima" továbbterjedését Európa keleti felébe,^^ s ezért ott — mint 
bemutatjuk— független autonóm munkák indultak, amelyek inkább csak 
a hatvanas évek elején jutottak valamilyen közvetlen kapcsolatba a más
hol folyó fejlesztésekkel.

A technológia piacainak fokozatos növekedésével a szakmai-tudo
mányos információáramlás mellett a transzferben egyre nagyobb szerep
hez jut az ipari szektor is. A negyvenes évek vége és az ötvenes évek 
közepe között számos "bejáratott" angol és amerikai vállalat kezdett ér-
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deklődni a számítógépgyártás irán t.^  Az úttörők közül az USA-ban az 
IBM, a Remington-Roimd, az RCA, az MRC, a Burroughs és a Rayton; 
Nagy-Britanniában a BTM, a Ferranti, a Lyons és az English Electric 
számítottak a meghatározóknak (ASPRAY, 1985,10).

A gazdasági nehézségek sem fojtják le a terület növekedését. Sőt, bi
zonyos értelemben a többi szektorból, ágazatból szorítják ki a fejlődésé
hez mozgósítható forrásokat. Persze, az informatikai ipar sem immunis a 
recesszióval szemben, legfeljebb— legalább is a nyolcvanas évek végéig, 
amikor is érzékenysége nagymértékben fokozódik— meglehetősen elle
nállónak mutatkozik. A gazdasági racionalitás mellett a managerek tech
nológiai hitei, az a^esszív  kínálat, az alkalmazói divatok mindebben 
szerepet játszanak.^

A háború utáni első negyedszázadban — a gyors mennyiségi növeke
dés ellenére is—az informatikai ipar kezdetben Idalakult szerkezetei csak 
lassan változnak. A mély strukturális átrendeződés azonban a hetvenes 
évek végénmár jól láthatóés a váltás anyolcvanas évekelejétől felgyorsul. 
Megváltoznak az ágazat nagy technológiai szektorai; anagy, mini és mik- 
rogép, ületve a perifériagyártók, valamint a softwaregyártók és a szolgál
tatások közötti eddigi erőviszonyok, és lényegesen átalakul az egész 
mformatikai ipar gazdasági szerkezete is. Ennek technológiai okai nyil
vánvalóak (a felvezető ipar innovációi, a mikroprocesszor, az egységes 
alkatrész bázis kialakulása, s másodsorban talán a programozási techno
lógiák új nemzedékeinek megjelenése).

Tanulmányunk szempontjából azonban érdekesebbek a gazdasági és 
társadalmi szempontok. Csak technológiai okok akasztották-e meg a szá
mítógépipar lineáris fejlődését? Miért tűnik el szinte egyik napról a má
sikra jó időre a szélesebb társadalm i nyilvánosságból a "központi 
számítógépről", vagyis az országos és/vagy regionális szuperagyról ki
alakított és korábban évtizedekig kiírthatatlanul népszerű korai technok
rata romantikus mítosz?^^ Eközben az ipari társadalm akban — a 
technológián belüli átrendeződéssel eg]pdejűen — az informatikai szek
tornak jutó erőforrások tovább nőttek.^^ Azonban, paradox módon, az 
informatikai eszközök nagy tömegének a gazdaságba áramlása időben 
egybeesik a munkatermelékenység növekedési ütemeinek mérséklődésé
vel. Mindezidáig a hatalmas informatikai beruházások sem voltak elégsé
gesek arra, hogy ezt a negatív tendenciát megállítsák. A gyártásban 
ugyanakkor két egymástól független, s egymásnak csak némileg ellent
mondó tendencia látszik. Egyfelől világgazdasági szinten a gyártásban 
növekedni látszUc a (hagyományos és új) ipari országok monopóliuma. 
Egymás után lehetetlenül el (leg2ilább is a régi értelemben vett nagyobb
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tömegű) gyártás ezeken a régiókon kívül (s ez, mint bemutatjuk, Kelet- 
Európat is tragikusan érinti, vagy érintheti). Ezzel egy idősávban, e leg
fejlettebb gazdaságokon belül a nagyvállalatok hagyományos monopó
liuma oldódik. A különböző vállalattípusokhoz tartozó gyártók jövedel
mezőségi szintje közeledik egymáshoz.̂ "*

Már a hetvenes évek végére, tehát a részleges technológiai kultúravál
tás előtt, világossá vált, hogy elsősorban a szakismeretek, pontosabban az 
üzemeltetéshez szükséges szakértők nagyságrendje hatból ja be végül a 
vállalatoknál a számítástechnika alkalmazását. "Mintegy félmülió szer
vezet szeretne új, multifunkcionális számítógéprendszereket beszerezni, 
de csak pár ezernek van személyzete ahhoz, hogy ezeket üzemeltetni is 
tudja" — írja 1978-ban a nagybefolyású Arthur D. Little cég egyik veze
tője (Datamation, 1978.7.115). A berendezésekfolyamatos áresése ezek
hez már a következő néhány év alatt elvben újabb vállalkozások milliói 
előtt nyitotta meg az alkalmazások lehetőségeit. Mindebből is következő
en viharos sebességgel nőtt a szerviz és p r^am o zási szolgáltatásokat 
kináló vállalatok aránya a szektoron belül.^^A programozási költségek 
növekvő súlyát jelzi, hogy a nyolcvanas évek elejére-közepére a felhasz
nálói költségek 80 %-át már a programozás tette ki.

Változüc maga a programozás belső gazdasági szerkezete is. A fel
használó programozásra fordított forrásain belül a külső programvásárlás 
hányadát külön kritériumként kezelve látható, hogy ez a piac a nyolcvanas 
években évente mintegy 30 %-kal níwekszik, s a fejlett ipari orszá^kban 
az évtized végére az összráf ordítások legalább 30-35 %-át teszi k i.^  Leg
alább a hetvenes-nyolcvanas évek fordulójáig az informatikai szektorok 
más ágazatokhoz képest ugyan fajlagosan jövedelmezőbbnek, ugyanak
kor lényegesen magasabb kockázatúnak tűntek. Ennek megítélésében a 
szektor gazdasági környezete változott. Egészen a hetvenes évek közepé
ig a számítástechnikai ipart az üzleti életben az egyik legkedvezőbb tőke- 
befektetési területnek tartották. Tudatában voltak ugyan a terület 
nehézségeinek (egy évtizeddel később a hatvanas években piacon lévő 
amerikai számítástechnikai cégeknek már egyharmadánál is kevesebb 
volt életben). Azonbanakudarc okokat többnyire véletlenszerűnek, (rossz 
pénzügyi helyzet, gyenge vezetés), vagy mellékes tényezők eredményé
nek tartották. A hetvenes-nyolcvanas évek fordulójától kezdve, azonban 
a számítástechnikán mint szektoron belül a kockázati tényezők tudatoso
dása gyorsan növekszik. A kockázatok jelentős része itt egyébként magá
val a technológiai változások ütemével függ össze. A vállalatok egy része 
személyzetének korlátozott tanulási képességéből,^^ a folyamatos tech
nológiacseréhez szükséges eszközök hiányából, vagy egyszerűen az ed
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digi fizikai és szellemi befektetések megtérülésére várva leragad az eddi
gi technológiai (és az azokhoz kapcsolódó) gazdasági struktúráknál. És ez 
eddigi pozícióinak látványos összeom láshoz vezet.

KELET-EURÓPAI FELZÁRKÓZÁSI PROGRAMOK

Éveken át a kelet-európai és szovjet informatika vizsgálatában—Keleten 
és Nyugaton egyaránt — politikai szempontok voltak a meghatározóak. 
A nyugati elemzők ezen az anyagon kísérelték meg átfogóan is bizo
nyítani (majd az érvelést általánosabb gazdasági és politikai szférákra 
kiterjeszteni), hogy a szovjet típusú ipari struktúrák még az előző ipari 
forradalom bűvöletében élő, nemcsak egyszerűen elmaradt, hanem alap
szerkezetükből következően konzervatív és különösen kulcsterületeken 
megújulni képtelen társadalmi formáció részei. A másik oldal, a szovjet 
és kelet-európai államszocialista technológiapolitikai írások pedig az ak
tuális kudarcok okait megkerülve, nehezen kezelhető, szétszórt adatokat 
esetlegesen bemutatva, inkább az eljövendő szép jövőt rajzolgatták. A 
rózsaszüi jövőképek részeként — elsősorban nem a közvetlen műszaki 
politikában, hanem az ideológiához közvetlenül kapcsolódó területeken 
—a helyi számítástechiükai fejlesztési koncepciók is a technikai fejlődés 
és a szocializmus elvi összefonódásának lehetséges zászlójaként jelent
keztek.
A régió szintjén—bár az egészében meglehetősen negatív végkövetkez
tetéseket a li^ a  vitatja valaki — a részletes kép igen töredezett. A nyolc
vanas évek gazdasági összeomlását és növekvő lemaradását megélve nem 
is olyan könnyű az iparpolitikai vizsgálatokban legalább a történetiség 
minimumának m egfcése. Abból, hogy a nyolcvanas évek közepére-vé- 
gére a régió informatikai elmaradottsága n h  akkora volt, hogy a techno
lógia tömeges beáramoltatása nélkül aligha lehetett gondolni is belátható 
időn belüli felzárkózásra, vajon következik-e, hogy az ötvenes-hatvanas 
évek technológiapolitikája— törekvés amaitól még gyökeresen különbö
ző technológiai rendszerek kiépítésére egy, a maitól alapvonásaiban elté
rő világgazdaságban — az ellentmondásos eredményektől lényegében 
függetlenül, alapfilozófiájában is egyértelműen és kilátástalanul tévedé
seken alapult? Á technika társadalomtörténetében is értelmetlen "mi lett 
volna, ha...?" kérdéseket feltenni...
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Az informatikai fejlesztés-alkalmazás katonai jelentőségét a Hideg
háború mindkét szuperhatalmafelismerte, ezért aKelet és Nyugat közötti 
információs technológiatranszfer kérdéseiben még akkor is védelmi 
szempontok voltak a meghatározóak, amikor e technológia belső fejlődési 
logikája — először a fejlett ipari társadalmakban, de később lassan mái 
máshol is — távolodott a hadiipar, a katonai megrendelések logikájától, 
Ráadásul, hanem  is maradéktalanul érvényesült, de a technológiának ez 
katonai determináltsága (3.sz. táblázat) a Szovjetunió meghatározta sz 
vetségi rendszerben (4.sz. táblázat) közvetlenebb volt (és sokkal hosszabl 
ideig konzerválódott), mint máshol. Végül az informatikában— legalábl 
is a hetvenes-nyolcvanas évek fordulójáig (amikorra a szovjet katona 
technológiák, s velük együtt a szovjet geopólitikai ambíciók is egyre töbl 
területen kifulladtak) — a szovjet műszaki politikák diktátuma az általi 
ellenőrzött kelet-európai szövetségeseknél— ha nyilvánvalóan soha sen 
volt abszolút, s ha periodikus ingadozásokkal végsősoron csökkenő inten j 
zitású is volt, de — a w lgári területeken is erősebben jelentkezett, min 
más ipari területeken.^^

Katonai és civil állami gép- és berendfzésvisárlások 
a S2 »vjet kűlts^yetésixn(ClAbecslések—1985^mbel]a0

3.SZ. táblám

120

1 9 6 6  1 9 6 8  1 9 7 0  1 9 7 2  1 9 7 4  1 9 7 6  1 9 7 8  1 9 8 0  1 9 8 2  1 9 8 4  

Forrás: ROWEN-WOLF, eds. (1990.235.)

A II. Világháborút követőévekben—tulajdonképpenegyidőbenNyu 
gat-Európával és Japánnal— a Szovjetunióban is felismerték a számítás 
technika gyakorlati fontosságát, s az e területen beinduló fejleszti 
tevékenység a kutatás a katonai-ipari komplexum által meghatározotf
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szektoraiban—a kibernetika későbbi, az ötvenes évek közepére eső ideo
lógiai denímciálásától függetlenül is — jő felvevőbázisra, megbízható 
támogatókra talált. Az első szovjet digitális számítógép-fejlesztési mun
kák 1948-ban indulnak az Ukrán Tudományos Akadémia Szimulációs és 
Számítógép Laboratóriumában.

Kelet-európai katonai ráfordítások (A RAND Corp. becslése)
4.SZ. táblázat

Év
Csehszlovákia NDK Magyarország Lengyelország

N
(Kwona)

% N
(Márka)

% N
(Forint)

% N
(Zloty)

1960 40 1,29
1%1 40 1,18 90 1,12
1%2 50 1,02 100 1,25
1%3 60 0,92 110 1.21
1964 60 0,97 120 1.19
1%5 60 1,04 130 1,25
1966 60 1,15 160 1,43
1967 60 1,10 190 1,55
1968 680 5,12 70 1,09 200 1,45
1%9 770 6,43 80 1,05 200 1,31
1970 830 6,62 140 1,42 190 1,20
1971 900 6,91 200 3,49 110 1,11 320 1,88
1972 960 7,31 220 3,54 90 0,95 380 2,15
1973 1040 7,53 230 3,50 80 0,84 500 2,65
1974 1000 7,10 230 3,41 100 0,95 560 2,70
1975 1100 7,03 240 3,35 80 0,68 620 2,75
1976 1130 7,06 250 3,28 100 0,86 710 2,91
1977 1160 7,41 270 3,43 130 1,03 710 2,61
1978 1230 7,40 290 3,51 140 0,93 720 2,53
1979 1270 7,52 310 3,57 110 0,68 730 2,38
1980 1280 7,07 330 3,51 160 0,90 740 2,29
1981 1310 7,24 360 3,55 160 0,84 730 2,02
1982 1330 6,87 370 3,43 200 0,99 1210 1,44
1983 1370 6,88 .370 3,25 260 1.19 1160 1,28
1984 1400 6,70 390 3,19 280 1,23 1280 1,08

M^egyzés; * a hivatalos katonai költségvetés százalékában 
Forrás: CRANE (1987,28.)

1953-ra több gép prototípusa is elkészül. Néhányat ezek közül soro
zatban is gyártanak. Bár az ipar információs technológia felszívó képes
ségével már a beinduló munkák legelső fázisaiban baj-volt, 1953-54-re a
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szovjet számítástechiiika egy sor részterületen számottevő eredménye
ket ér el. S ha nem is a katonai komplexum legbefolyásosabb, de azért 
meglehetősen fontos részeiben^ komoly támogatókra lel. Ez a kapcsolati 
háló, s az eredeti műszaki politikák tulajdonképpen a hatvanas évek elejé
ig fennállnak.^^

A hatvanas évek közepén azonban a szovjet gazdaság és a katonaság 
technológiai problémái sokasodnak (vagy legalább is a viszonylag liberá
lisabb légkörben könnyebben lehet a problémákról beszélni). Csökken a 
gazdasági növekedés üteme, egyre bonyolultabb technológiákat vár az 
űrkutatás és a katonaság, a nagyon magas összetettségű rendszereket 
(például a közlekedésben) egyre nehezebben tudják kezelni és fel(be)is- 
merik, hogy a gazdaság növekedését sem tudják igazán befolyásolni a 
technológiai rendszerek komplexitás növekedésével lépést tartó, azt ke
zelni képes eszközök nélkül. Mindebből következően a számítástechnika 
fejlesztésének átfogó programjai az iparpolitika érdeklődésének közép
pontjába kerülnek.^ 1963-ban párt ( ^ ) - ,  és kormányhatározat emeli ki 
az informatikát a többi szektor közül és egy sor irányítószervezet és új 
fejlesztőintézet is létrejön. 1964-ben megszületik a szovjet informatika 
ágazati ideológiája, amely a számítástechnika terjedésével a központi 
gazdaságirányításnak a "mindent tudás" elvi lehetőségét ígéri.^^A hatva
nas évek reformvitáiban előbukkannak "számítógépes" ideológiák is. Pél
dául NYEMCSINOV akkor híres reformcikkében a vállalati önelszámolás 
előfeltételei a kiépülő számítóközpontok.^

A kiemelt figyelem a fejlesztési erőforrások biztosításánál is jelentke
zik. Sőt, ahruscsovi korszakutolsó éveiben az informatikában valamilyen 
nyugati tudományos és technológiai transzfert is elindít. A szánutástech- 
nikával kapcsolatos közgondolkodás és műszaki politika ugyanakkor még 
erősen ideológiákhoz kötött. Az ötvenes évek legvégén, a kibernetikával 
kapcsolatos ideológiai félelmek hivatalos feloldását követően, komputer
eufória tör ki. A közeg az új technológia gyakorlati megközelítéseiben 
járatlan. Az ezekben az években — esetenként sok évtizedes szünet után 
— hirtelenül tömegesen elérhető külföldi irodalom hasonlóképpen biza
kodó. Szovjet-Oroszországban a technikai utópizmusnak egyébként is 
mindig volt piaca, ráadásul az emberekmegszokták, hogy kampányokban 
gondolkozzanak. Mindez együtt egy hamarosan s talán könnyen elérhető 
kompjuteres paradicsom közeli beköszöntését jósolja a Szovjetunióban. 
Az évtized végére azután ez az utópizmus nagyobbrészt kiürül, a lassan 
felhalmozódó gyakorlati tapasztalatok (s közöttük nagyon sok negatív 
élmény) már reálisabb mozgásteret jelölnek ki. A kompjuterpolitika (és a 
terület szélesebb társadalmi környezete) racionálisabb, lehűtöttebb lesz.
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Az ötvenes évektől kezdődően a szovjet fejlesztés egyre több informá
cióval rendelkezett a nyugati munkákról. Azonban a technológiai transz
fernek ekkor még inkább csak "puha" fajtái (elsősorban a kihagyásokkal 
érkező műszaki irodalom, s nagy ritkán bonyolult úton-módon beszerzett 
berendezések) elérhetőek. A hardware fejlesztésénél sem szorosan ame
rikai vagy angol megoldásokat másolnak.

A Szovjetunióban világotrengető innovációk ezen a területen nem szü
letnek, azonban a kialakuló sajátságos külső-belső izolációban^^ a szovjet 
laboratóriumok (méghozzá esetenként rövid idő edatt) bonyolult dolgokat 
tudtak megoldani. Tulajdonképpen, ha helyi szinten is, de igen innovatív
nak tűnnek. A nyugati elemzők számára rendelkezésre álló adatok szerint 
aszovjet fejlesztés ezekben az években elmaradt ugyan az amerikaitól, de 
nagyjából a nyugat-európai szinten áll (GOODMAN, 1986,119).

Az elszigetelt, de meglehetősen erős helyi innovációra építő számító- 
gépipar azonban nem bizonyul hosszú életűnek. A következő másfél év
tized során a szovjet és az amerikai számítógépiparok műszaki szintje, ill. 
kapacitásai közötti gap gyorsan nő. A hatvanas évek végére kiderül, hogy 
a helyi innovációk zöméből sem lesz piacérett termék. Tulajdonképpen a 
növekvő leszakadás felismeréséből következően lesz az informatika (is
mét?) politikai ügy, hiszen ezen a katonai szempontból igen érzékeny 
területen a szükségleteket a hazai számítógépipar messzemenően nem 
tudja kielégíteni. A hetvenes években azután, valószínűleg ezzel a gazda
ság egyre újabb szegmenseire kiterjedő feszültséggel magyarázható, 
hogy a műszaki politika végül is majdnem semmisnek nyilvW 'tja saját 
K+F, illetve gyártórendszerei edddigi eredményeit. S afelzárkózást, vagy 
legalább is az akut problémák megoldását már nem az eddigi erőfeszíté
sek technológiai importon keresztüli "megfejelésével", hanem az eddigi 
munkálatoktól nagyjából független masszív technológia importtal kíván
ja biztosítani. Ennek jegyében közös KGST Program indul.^ A techno
lógiai koncepcióváltás azonban végül is súlyos következményekhez 
vezetett. Hiszen a közös KGST program nem külföldi technológia doku
mentációjából vagy próbadarabjaiból származó fejlesztési ötletek, meg
oldások átemelésére, hanem funkcionális másolatok nagytömegű gyár
tására épített. Ezek előállításába viszont nagyon nagyvolumenű imple
mentációs erőfeszítéseket kellett fektetni, és az egész fejlesztési filozófia 
így végül is konzerválta az aktuális lemaradást. Sőt, a másolás kiölte az 
addig felhalmozott eredeti tudást is.^^ A szovjet műszaki politikát termé
szetesen mindig érdekelték az amúgy is áltzdában nehezebben elérhető 
nyugati K+F eredmények, és a hatvanas évektől — részben a pillanatnyi 
nemzetközi helyzet kfiiálta lehetőségek kihasználásaként, részben az ott
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honi kínálati-keresleti szintek m egbom l^ból következően — ez az ér
deklődés ugrásszerűen növekszik (5. és 6.sz. táblázat). A technológiapo
litika ahazai számítástechnikai K+F szektortól valamikor ahatvanas évek 
végén "vonja meg a bizalmat", s dönt amerikai hardware funkcionális 
másolatzűnak olyan tömeggyártásáról, amely elvben a nyugati software 
használatát is automatikusan (?) lehetővé tenné (teszi). Az új beszerzések 
iránti érdeklődés gyorsabban nő, mint a gazdaság abszorbciós készsége. 
Az első két RJAD sorozat^ utánaprogram lelassul (7.sz. táblázat). Ugyan 
számos új termék jelenik m eg— tömeggyártásban —, azonban továbbra 
is hiányoznak a nemzetközi standardoknak nagyjából megfelelő üzemel
tető és szervizszervezetek, és a K+F szektor sem áll elő a nyugati típusok 
javított változataival.

7.ÍZ. táblázat
A szovjet elektronikai ipar termelése 1970-1988 (millió rubel)

1970 1975 1980 1985 1986 1987 1988

számítástechnika 451 1.921 4.500 4.202 4.761 5.538 6.527
orvosi műszergyártás — 539 798 855 893 994

ipari műszerevártás 1.407 2.647 4.328 4.531 4.800 5.002 5.419
Forrás: Naucsno-technicseszkiJprogresszvSzSzSzR, 1990,165.

A kelet-európai és a szovjet számítástechnika a fejlett ipari országok
hoz mért lemaradására különböző szerzők különböző számításokkal áll
nak elő.^^ Az adatok esetlegességéből és m egbízhatatlanságából 
következően azonban itt a szakértői becslések valószínűleg többet mon
danak.̂ ® Ezek szerint a korai elszigetelt szovjet informatikai ipar és az 
akkori amerikai számítástechnika között ha gap, leszakadás volt is, az 
mindenképpen kicsinek tűnik. Az ötvenes évek közepétől azonban a gap 
gyorsan nő és a hatvanas évek végén egészen kiszélesedik. Korábban az 
alkalmazások fő terepe a katonai és a kutatási szféra volt, s itt még a 
rendszerek teljesítő képessége— ekkor— egymáshoz viszonylag közeli, 
A hatvanas években azonban az amerikai gazdaság tömegesen asszimilál
ja, építi be a számítástechnikai eszközöket technológiáiba, irányítási 
rendszereibe. A szovjet gazdaság erre organikusan képtelen. A két, magá 
egymáshoz mérő szuperhatalom informatikai kapacitásai ekkor válnak 
szét véglegesen. Ezzel együtt, a hetvenes években — főleg a kapcsolód( 
kelet-európai erőfeszítések eredményeként — a gap valamelyest csök
kenhetett. A szektor szovjet és kelet-európai növekedése ekkor mindenei
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5.SZ. tá b lá z a t

A félperiféria gépimportja az OECD országokból

1965 1970 1975 1976 1977 1978 1979 1980 1981 Összes
1975-81

GÉPEK ÉS KÖZLEKEDÉSI ESZKÖZÖK

Kelet-Európa 543 1.154 4.379 4.448 4.500 5.589 5.407 5.064 4.529 33.916
Latin-Amerika 1.301 2.787 8.185 8.011 7.782 9.743 12.393 17.808 20.282 84.204
ebből:
a) speciális gépék 
Kelet-Európa 154 353 1.282 1.193 1.256 1.404 1.336 1.928 1.044 8.943
Latin-Amerika 2% 622 1.6% 1.256 1.125 1.666 2.511 3.223 3.586 15.063
b) fémmegmunkáló gépek 
Kelet-Európa 45 128 594 642 764 988 863 656 562 5.069
Latin-Amerika 71 156 659 658 492 500 772 973 1.069 5.073
c) áltfUános ipari gépek 
Kelet-Európa 124 274 1.129 1.083 1.222 1.518 1.378 1.406 1.134 8.870
Latin-Amerika 202 399 1.234 1.217 1.217 1.475 2.016 2.505 3.121 12.785

Megjegyzés: itt csak Argentina, Brazília, Mexikó 

Forrás: OECD,1982.
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o Nyugati bejelentett szabadalmak a globális rendszer félperifériáin, 1967-80
6.S Z . tá b á z a t

Bulgária Csehszlová
kia

NDK Magyaror
szág

Lengyelor
szág

Románia Brazília Argentina Mexikó Dél-Kmea

1%7 109 893 1.311 379 310 914 4.319 647 — 64

1968 92 618 — 570 318 230 4.545 982 5.182 152

1%9 63 700 1.225 591 423 114 7.164 — 4.950 —

1970 266 821 1.943 594 321 63 4.798 2.042 — . —

1971 207 856 2.543 816 461 181 4.279 1.504 — —

1972 175 674 2.358 1.269 673 454 3.552 1.302 — 5
1973 437 1.541 2.581 1.079 331 488 2.871 — — 11
1974 337 1.379 2.850 991 775 425 3.004 — — 95
1975 432 1.722 2.351 951 2.843 502 2.247 — — 230
1976 266 1.438 1.867 911 2.070 439 2.635 1.410 — 288
1977 196 1.331 1.676 825 a.3oi — 1.785 1.188 — 170
1978 325 1.693 1.335 705 998 628 974 — 1.413 294
1980 363 1.462 1.089 795 1.663 598 — 3.494 770 1.446
1982 154 1.189 948 877 708 715 2.349 8.471 2.273 2.335

l%7-78 2.905 13.666 22.040 9.090 10.864 4.438 42.139 — — —
l%7-72 912 4.562 9.380 4.219 2.194 1.956 28.657 — — —
1973-78 1993 9.104 12.660 4.871 6.246 2.482 13.482 — — —
Megjegyzés; Ausztria, Be^íum, Kanada, Dánia, Finnország, Franciaország, NSZK, Olaszország, Japán, Luxenburg, Hollandia, Svédor
szág, Svájc, Nagy-Brtitannia, USA.

Forrás: WIPO



setre jól mérhető. Ezzel együtt is léteznek felfogások, melyek szerint a 
gap altkor sem csökken; legfeljebb növekedése ideiglenesen megáll.

A hetvenes évek végétől azután a gyors japán előremozgás és a részben 
azokra reagáló amerikai programok ismét növelik— az egyébként meg
lehetősen dinamikus szovjet'^ és kelet-európai növekedés ellenére is— a 
lemaradást. Amely egyébként a nyolcvanas évek elejétől tovább nő, ami
kor a mikro és a személyi rendszerek iránti igényeket a helyi iparpolitika 
nem vagy csakrendkívül lassan érzékeli, ésúgy tűnik, elmulasztegy egész 
—az informatikán belüli részleges technikai kultúraváltást.^^

A hetvenes évektől egyre világosabb lesz— bár a korabeli technológi- 
apolitikusokerreafelismerésrenemnagyon jó vevők—,hogyalemaradás 
okai nem {vagy legfőbbképpen nem) technológiaiak.

A hetvenes évek közepe óta a hardware hoz2íáférési lehetőségek — 
bizonyos géposztályokat és technológiai részterületeket leszámítva — a 
Szovjetunióban és különösen Kelet-Európában gyors ütemben javulnak. 
Azonban az adott technológiák nem működhetnek eredeti fejlesztési-al
kalmazási környezetüktől gyökeresen eltérő miliőben, ha nem tesznek 
erőfeszítéseket e rendszerek és a környezet "szociális illesztésére".^^

A kelet-európai informatikai programok, bár alaptrendjeikben, ciklu
saikban sokban követik a szovjet ipart, s mint jeleztük, részben a katonai 
és gazdaságpolitikai koordinációul következően fontos pontokon köz
vetlenül is kapcsolódtak ennek koncepcióváltásaihoz: sok vonatkozásban 
önállóak.

Kelet-Európában — az ötvenes évek második felében — elsősorban 
helyenként meglehetősen eredeti konstrukciójú kísérleti gépeket talá
lunk. Minimális sorozatnagyságuknál fogva ezek alig kerültek a laborató
riumok falain kívülre. Alapjában a kutatást szolgálták. A hatvanas 
években azonban itt is terjedni kezd a gépek gazdasági alkalmazása. Az 
eredeti fejlesztések még nagyobbrészt viszonylag elszigetelt csoportok, 
intézetek munkái és a konstrukciók egymáshoz általában nem illeszked
nek. Ezekben az években a régióban, ugyanakkor, meglehetősen korán 
elég sok importált berendezés jelenik meg. A kelet-európai nemzetgaz
daságok a hatvanas évek végéig — a későbbiekhez képest — meglehető
sen simán jutnak hozzá a nyugati számítástechnikához. Azonban így is 
világossá válik, hogy a kelet-európai piacokon hiányzik az adott feltételek 
között elérhető, megfelelő mennyiségű és minőségű technika, követke
zésképpen a hazai elektronikai iparokat alapvetően át kell szervezni.

Lengyelország a számítástechnika egyik úttörője Kelet-Közép-Euró- 
pában. A kutatások nagyon korán, már valamikor 1948 táján megkezdőd
nek, A Tudományos Akadémián az ötvenes évek elejétől működik a
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"matematikai készülékek" kutatócsoportja, majd ebből az évtized végi 
egy MatematUcai Készülékek Intézete is születik. Az intézet kísérleti o: 
tályán kis szériában — gépeket is gyártanak. Az ötvenes évek így is teli 
varrnak félig elkészült száim'tógépekkel (az első teljesen működőké] 
gyártásba mégsem kerülő EMAL modellt még az évtized elején, maji 
1956-58 között az XYZ gépet, vagy az 1956-57-ben megépített PAR^ 
gépeket sorolom ide).̂ "* Az első üzemszerűen működő konstrukciókat a 
kutatásban használják (mint a Varsói Műegyetem és a Magkutató Inté: 
közös fejlesztését; az EMAL-2-t, vagy az ország első ipari méretek! 
gyártott számítógépét, a Matematikai Gépek Intézetében kifejlesztel 
EMC-2-t).

A szélesebb értelemben vett száim'tógépipar központi gyártószei 
zetévé ezekben az években az 1959-ben alapított ELWRO (Wroclaw 
Elektronikai Üzemek) lesz 7^ i

Csehszlovákiában Antonin Svoboda körül látható a fejlesztők egy am 
bíciózus csoportja. Az ötvenes években e területen ez az egyik legamtt 
ciózusabb K+F team az egész kontinentális Európában (GOODMA>
1984,42). Két konstrukciójuk is születik, az egyik ezek közül korlátoz 
sorozatgyártásba is kerül.

Az NDK első száimlógépet, az OPREM-ot, a tudományos akadéi 
laboratóriumaiban fejlesztik ki, a Zeiss Művek segítségével. ValószÍQl 
leg ezt nevezhetnénk az ebben a régióban születő első, átfogó értelem! 
vett működőképes számítógépnek. Az OPREM még évekkel később is 
szabályosan, három műszakban operált. 1959-től ennek egy továbbfej’ 
lesztett változatát a Zeiss sorozatban is elkezdi gyártani.

A magyar fejlesztések első szakaszának összefoglalóit lásd e köteti 
(BALÁZS, SZABÓ, SCHULLER tanulmányaiban). A térség többi őrs: 
gához hasonlóan itt is az Akadémia, egyetemek (BME, Szeged) a ke: 
ményezők — meglehetősen indifferens külső környezetben. Komol; 
munkák igazán csak az ötvenes évek második felében— végén—tehát a 
cseh és lengyel fejlesztőkhöz képest veilamivel később indulnak.

A hatvanas évek elején Romániában is kifejlesztenek egy kísérleti szá 
mítógépet.Bulgáriábanebbenaz időbenszámottevőinformatikaifejlesa 
tés, gy^ tás még nem látható.

Közép-Kelet-Európában tehát ugyan ezekben az években számító 
gépipar nem jön létre, de az új technológia körül jelentős fejlesztőmun 
indul. A régió mérnöktársadalma kétségtelenül reagál a nemzetközi nag 
technológiai központokban jelentkező új trendekre, magára a paradigm 
váltásra.
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A hatvanas években azután létrejön valamilyen számítógépipar is. A 
térségben a legambíciózusabb próbálkozások kezdetben Lengyelország
ban láthatóak. A már említett ELWRO köré nagyvállalat (a MERA Szá
mítógépes Tröszt) szerveződik. Első gépük 1962-ben jelenik meg és 
1967-ig ebből 100-at (!) legyártanak. Itt, Wroclawban kezdik gyártani az 
eredetileg egy UNIVAC konstrukcióra épülő ODRA-kat is. A hatvanas 
évek végén jó kapcsolatokat építenek ki az angol ICL-lel. A vállalat legsi
keresebb terméke az ICL 1900-ra  épülő, 1969-ben m egjelenő 
ODRA 1304 (GOODMAN, 1984).

A hatvanas években Csehszlovákia is kombinálja a hazai eredeti fej
lesztéseket licencvásárlással. 1965-ben a TESLA megkezdi egy második 
generációs francia gép (BULL) licenc alapú gyártását. Az ország számí
tástechnikai gyártó kapacitásait ugyanebben az évben egyetlen nagyvál
lalatban, a ZPA-ban vonják össze. Ezekben, az években a két "nemzeti 
nagyvállalat", a lengyel MERA és a csehszlovák ZPA a számítástechnika 
fejlesztésének, honosításának országaikon belül egyértelmű központjává 
válik. 1969-ben elkezdik egy eredeti hazai fejlesztésen (Svoboda egy 
munkája) alapuló géptípus gyártását is. 1968 után a csehszlovák számí
tástechnika hosszabb időre kiürül, elveszti vitalitását.^^

A műszaki politika — ha államszocialista keretek között is, de — lát
hatóan ugyanennek az időszaknak (a tegeklatánsabban a francia techno
lógiapolitikában megfogalmazódó) "nemzeti bajnok" (national champi
on) stratégiájához közeli megoldásokat választ.

Az NDK-ban jelentős számítógépgyártás a hatvanas évek jelentős fej
lesztési eredményei ellenére sem indul be. A hagyományos, ismert márka
nevű finommechanikai üzemek tovább folytatják az írógép-, és számoló
gépgyártást. Az első nagyszériás számítógépgyártó— az IBM 1400 egy 
"helyi változatával", az R 300-zal — egy új vállalat, a ROBOTRON 
lesz/^

A hatvanas évek végén induló, már érintett, szovjet inspirációjú, nagy 
informatikai KGST integrációs programba a csehszlovák és lengyel szá
mítástechnika létező konstrukciói és aktuális fejlesztési politikái sehogy 
sem (vagy legalább is csak rendkivül rosszul) illeszkedtek, addig a német 
ROBOTRON épp az integrációs programot meglovagolva lesz a KGST 
egyik meghatározó számítógép fejlesztőjévé és gyártójává. Ismét, nagy
jából ebbe a kelet-európai trendbe simulnak be a magyar lépések. A hat
vanas évek végén a K FÖ  megjelenik a piacon—az amerikai DEC PDP-re 
épülő—TPA gépcsaládjával (lásd erről SCHULLER G. esettanulmányát 
a kötetben). Ebben az időben nálunk is m egjelenik — az induló 
VIDEOTON program alapjaként — a francia licencre épített gyártás. A
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Science (1970) adatai^^ szerint a hatvanas évek végéig (minimum) 223j 
nyugati számítógép érkezik Kelet-Európába. Ezeknek majdnem felej 
Nagy-BritEumiából származik.^^ Úgy tűnik, hogy a nagy angol gyártí 
először az ELLIOTT, majd főleg az ICL, a térségben mindenütt jó kere 
kedelmi-üzemeltetési hálózatot épít ki. A behozatal regionális szinte 
köztudottan, nem volt koordinálva és az országok importstratégiái, a ren 
delkezésre álló összegek és a külföldi szállítóldíal Idépített kapcsolaté 
jellege és iránya meglehetősen erősen eltért. Kelet-Európa ezekben azl 
években meglehetősen kevés szovjet számítástechnikai berendezést imf 
portál. Ez egyébként azért is figyelemre méltó, mert ezekben az évekt 
nem lazább a szovjet gazdaságpolitikai kontroll, mint később, amikor i 
ezek az országok meglehetősen nagy tömegben vásárolnak szovjet szá̂  
mítástechnikát. Ráadásul a hatvanas évek szovjet fejlesztései, mint 
kifejtettük, sokvonatkozásban közelebb voltak a világszínvonalhoz, mint] 
a hetvenes években ajánlott berendezések. Ennek a technológiapolitil 
"anomáliának" (rendellenességnek?)—véleményünk szerint—két fő ok 
lehet. Egyrészt, valószínűleg a szovjet partner nem volt túlságosan aktív 
Saját gyártása a hazai szükségleteket sem elégítette ki. Az ebben a fázis
ban a kapcsolatokat még nagyobbrészt meghatározó műszakiak nem tar-1 
tották valami sokra a kelet-európai kapcsolatot (nem működött még aj 
későbbi évek "vidéki Európa, de mégis Európa" szemlélete a régió meg-] 
ítélésében). És a szovjet gazdaságpolitika sem gondolkozott még a szé 
tástechnikáról stratégiai iparként, s nem várta, hogy épp ezen a területe 
mint kulcsiparágon keresztül tudja stabilizálni befolyását a régió eljöven-J 
dő technológiapolitikájára. Másrészt, ezekben az években a kelet-európ 
importigények elsősorban nem a tudományos célú, hanem a gazdasági 
a vállalatoknál felhasználható berendezéseknél jelentkeznek. A kutatás
ban felhasználható számítástechnikában a szovjet eredmények jelen vám 
nak, berendezéseiket Kelet-Európa vásárolja is. Azonban a gazdaság 
alkalmazásban a szovjet eredmények ezekben az években (is) meglehető 
sen szerények. S ezidőtájt azok a típusalkalmazások, amelyekben a kelet- ] 
európai vállalatok vásárlóként jelentkeznek, ekkor még koránt ser 
számítanak olyan kényes anyagnak, mint később. A hatvanas években a] 
nagy nyugati (mindenekelőtt nyugat-európai) számítógépgyártók Kelet- 
Európában még nagy, s a közeljövőben jelentősen növekvő piacot látnakJ 

Referenciarendszereket építenek ki, tanácsadó és műszaki segély-] 
nyújtó hálózatokat működtetnek.^®

A hatvanas évek végére nagyjából világossá'válik, hogy az esetenkénti 
még az ötvenes években induló önálló fejlesztések abbamaradnak, eredni 
ményeik gyorsan elértéktelenednek. A legtöbb, ezekben az években a j
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régióban előállított számítógép nyugati modellek többé- vagy kevésbé 
intelligens másolatának tekinthető. A kelet-európai országok közötti, a 
régión belüli számítástechnikai eszközkereskedelem és együttműködés a 
hatvanas évek végéig elhanyagolható.

Mindent összeszámolva, a kelet-európai KGST övezetben (a Szovjet
unió nélkül) 1969-ben talán 1000 számítógép működhetett (GOOD
MAN, 1984, 46).*^ A sok eltérő géptípus egymással nem vagy csak 
kevéssé kompatibilis. Gyakran hiányoznak az alkatrészek és a képzett 
személyzet. Az általánosnál jóval több probléma van a szovjet berende
zések működtetési infrastruktúrájával.

Ebben a helyzetben, a hatvanas évek második felében merül fel egy 
szorosabban integrált, a KGST erőit összekapcsoló nagy elektronikai, 
számítástechnika ugrás koncepciója. Ekkor, különösebb gazdasági hatás 
nélkül, már működik egy KGST számítástechiükai bizottság. A képet 
bonyolítja, hogy ezekben az években a "polgári" számítástechnika straté
giai jeUege bizonyos mértékben erősödik.*^

A kelet-európai szánaítástechnika (a szovjetet leszámítva) pedig mind
eközben a legjobb esetben is nyugati fejlesztéseket másol (vagy kísérel 
meg importálni a katonapolitikai megfontolások miatt egyre több korlát
tal szabályzott, védett nyugati piacokról).^^ így a Szovjetunió mintegy
1967-tól megkezdi a tervezett integrációs program érdekében az egyes 
kelet-európai tagállamok "megdolgozását". 1969-ben azután meg is szü
letik a fent már jelzett egyezmény. Az új program műszaki szubsztanci
áját jelentő és később az egész régió iniformatikai fejlesztési kapacitá
sának minőségére negatív hatást gyakorló IBM másolási döntésnek akkor, 
rövidtávon látszik némi racionalitása.®^ Szűkén vett műszaki szempont
ból egyébként az eredmények jobbak voltak és hamarabb megjelentek, 
mint ahogy azt a legtöbb elemző előzőén feltételezte. A "nagygépes" 
program viszonylagos sikerén (?) felbátorodva 1974-ben elkezdődik egy 
"mini" program is.®^

1980-ban, a KGST XXIV. ülésszakán a két programbán résztvevők 
kooperációs készségüket egy új multilaterális számítástechnikai együtt
működési egyezményben újították meg. Azonban a KGST, illetőleg az 
egyes tagországok a nyolcvanas években elmélyülő válságában a munkák 
lényeges új fejlesztési eredményeket nem produkáltak.

A régió elektronika ipara ebben a szakaszban kísérletet tesz legalább 
részlegesen saját félvezetői ipari bázis kiépítésére. A három számotte
vőbb Idsérlet közül a csehszlovák, ha jelentős piaci szegmenst nem is 
jelentett, műszakilag bizonyította, hogy képes (nem tűi bonyolult) integ
rált áramkörök f olyzunatos gyártására. A viszonylag nagyobb tömegű ke
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let-német IC gyártást saját elektronikai ipara szívta fel. Abtxjl (kelet-eu
rópai) exportpiacokra nem jutott. A hasonló magyar kísérlet (MEV) — 
bizonyos műszaki teljesítmények ellenére— számottevő piaci tényezővé 
nem vált.

A nyolcvanas években radikálisan megváltozik a kelet-európai számí
tástechnika műszaki, gazdasági (és bizonyos mértékig politilaii) környe
zete. A koordinált fejlesztések, a korábbi katoneii megfontolások mellett 
most már egyre egyértelműbben a COCOM export korlátjaiból is követ
kezően importhelyettesítő programokba kényszerített kelet-európai szá
m ítástechnikai gyártás m arginalizálódik és már a térségen belül 
jelentkező bonyolultabb alkalmazói igényekkielégítésére is egyre képte
lenné válik. A részleges technológiai izoláció leértékeli az egyébként 
meglehetősen felkészült fejlesztő gárdát is. Megindul elvándorlásuk na
gyobb jövedelmet biztosító szervező, tanácsadó, szolgáltató szervezetek 
felé (ebből következően ugyan a fejlesztés nagyobbrészt megszűnik, de a 
számítástechnikai szolgáltatások színvonala viszonylag gyorsan javul).A 
berendezések nagymértékű áresésével és egyes technikai szintek nyugati 
exporttilalmának felszabadításával ismét felélénkülnek a technológia 
transzfer különböző formái és a nyolcvanas évek második felében Kelet- 
Európában is végbemegy az az áttörés a számítástechnika leegyszerűsí
tett tömeges használatában, amelyre Nyugat-Európában valamikor 
7-8 évvel korábban került sor. -

Az államszocialista rendszerék összeomlásával a nyolcvanas-kilenc
venes évek fordulóján megszűnnek az utolsó politikai exportkorlátok. A2 

új nemzetközi versenyben a térség e lek tron ig  ipara létéért küzd és egj 
(valószínűleg nagyjából külföldi tulajdonba vagy legalább is érdekszfé
rába került) töredéken túl aligha éri meg a kilencvenes évek második felét 
Rövidtávon, paradox módon, azonban mindez az ii 
Sára a régióban különösebb hatással nem lesz.

KÖVETKEZTETÉSEK

1. A kelet-európai informatikai ipar fejlődésvonalának, legtöbb termék 
pályájának meghatározásában a társadalmi és jwlitikai környezet nagyo 
erős — a más régiókban szokásosnál sokkal markánsabb meghatároz 
hatással bírt. Ez nem egyszerűen az államszocializmus "túlsúlyos" polit 
kai rendszeréből, hanem inkább abból következik, hogy keletkezését, mi
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ködési módját talán más gazdasági és műszaki szférákénál jobban meg
határozta, hogy sok vonatkozásban azokénál szervesebb részét képezte e 
térség utolsó, tragikus kudarccal végződő társadalmi modernizációs, gaz
dasági felzárkózási stratégiai kísérletének. Az államszocilista rend, talán, 
genézisénél fogva technokrata. Ez akkor is meghatározza technológiapo
litikai ambícióit, ha sokhelyütt lépései megsemmisítik, vagy mestersége
sen korlátozzák a gazdasági racionalitás működésének olyan szféráit, 
amelyek, egyébként mozgatói lehetnének a technológiai diffúziónak. 
Mindezeken tűi, az informatikai ipar gazdasági stratégiája jellegéből, 
nagyságrendjéből, az új kommunikációs hálózatok kiépítésében játszott 
szerepá)ől és K+F intenzitásából következően — máskor, más körülmé
nyek között is—geopolitikai változásokra hiperérzékeny.

Következésképpen, ez a korábban fejlődési útjai kijelölésében nagyon 
erősen geopolitikai indíttatású ipari szektor (technológiai terület?) a piac- 
gazdaság kelet-európai konfigurációi között is élénken fog reagálni a — 
szélesebb értelemben vett — politikai tér ingadozásaira.

2. Nyitva maradnak, ületve további kutatást igényelnek a technológiai 
paradigmák működésének, a technológiai trajektoriák kialakulásának fi
nommechanizmusaiban, a nemzetközi rendszerek cetrumaiban és perifé
riáin megfigyelhető különbségek. Ha új tudományos paradigm ák 
megjelenhetnek a kutatási rendszer perifériáin is, a technológiai paradig
mákkal valószínűleg nem ez a helyzet.*^ Új technológiai paradigma nem, 
vagy csak kivételes esetben szerveződhet a technológiai rendszer erőköz
pontjain kívül. (A Szilikon Völgy és azt másolni próbáló "szilikon völ
gyek" példája félrevezető. Ott az új technológiai kultúra ugyan a térben a 
hagyományos ipari tevékenységtől elkülönül, de ugyanazon a gazdasági- 
teclmológiai-információs rendszerbeli központokon belül marad. Ráadá
sul nagyon sajátságosán kapcsolódik a K+F szémélyzet életminőséggel 
kapcsolatos várakozásaihoz is.) Aműszaki rendszerek változó természete 
azonban így bizonyos játékteret kínál. A kelet-európai történet egyik leg
főbb tanulsága: a félperiférián eddig nem sikerült megoldani a technoló
giapolitika, a központokban lezajló technológiai paradigmaváltásból 
következő, folyamatos átépítését. A periféria technológiapolitikája nem 
paradigmaérzékeny;elsősorban technológiai trajektoriákban tud gondol
kozni. A paradigmaváltást csak megkésve észleli, amikor az már verseny- 
pozícióit (tovább) rontó technológiai (és termék) pályákban jelentkezik 
(1 .sz. ábra). Ez a percepciós leszakadás konzerválja a technológiai lema
radást is.
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A műszaki fejlődés üteme Kelet-Európában
Lsz- ábrÁ

Kelet-Európa Szovjetunió

M ^^yzések;
A számítások alapja a következő termelési függvény:

Y - tL“1k ®2(IMr)*3
ahol: űi >0, 2 a i = l  

i
Y -bruttótermék
T - a  műszaki ismeretek állapotának indexe 
L -felhasználtmunkaerő 
K -beruházotttőke 
IMr-  import

A műszaki fejlődési ütem trendjét lineárisan approximálták:
ű3 2

T -  Toexpai(ű2t + — r )

Ugyanez vonatkozik magára az ütemre is:
■i — —

űl =űl 02,-  = a i  +02i. 02 = 01 03

Forrás: Wilhelm KRELLE: Raumliche Wirtschaf tsenwicklung.
Jahrbuch fűr die Wirtschaft Osteuropas. 1989.1,28-31.)

3. Az informatika intellektuális jellegéből is következően — talán a 
nemzeti technológiai rendszerek más elemeinél erősebben — érzékenj 
nemzetközi divatokra, trendváltozásokra, a műszaki munkastílusában 
végbemenő átrendeződésre. Ez a sajátos általtoos műszaki kultúraközve* 
títő szerep létezett az államszocialista kísérlet évtizedei alatt. Annak kor-
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látaitól megszabadulva valószínűleg megmarad az informatika egyik leg
fontosabb funkciójának a következő években is.

4. További vizsgálatokat igényelnek a diffúziós tanulás körülményei. 
A kelet-európai technológiai tanulás— vitatott hatásfokú — de működő 
szervezetei a fejlesztőintézetek, részlegek voltak. Ha sokszor a piacihoz 
képest mesterséges körülmények között (pl. tudományszervezési meg
fontolásokból adott munkát valódi tartalmától függetlenül akadémiai ku
tatásnak nevezve), de itt voltak feltételek a paradigma lefordítására, 
interpretálására — részterületeken esetleges továbbfejlesztésére. Nyil
vánvalóan, a technológiai diffúzió nemzetközi áramaitól viszonylag el
szigetelve ebben a tevácenységben nagyon magas (volt) a repetitív elemek 
aránya, vagy már létező megoldások információhiánylxSl és importkorlá
tokból következő kézműves kiváltása. Azonban ennek a résznek a feles
legessé válásából (?) következően nem lenne célszerű m agát a 
fejlesztőkapacitást is teljesen leépülni hagyni (különösen amikor más fél
perifériák láthatóan nagy erőfeszítéseket tesznek ilyenek kiépítésére). 
Felerősödő klasszikus "free trade" ideológiákból és a térség elektronikai 
iparának mély szerkezeti válságából következően azonban (mindezektől 
a megfontol^októl függetlenül) látható a K+F kapacitás — átrendezés 
helyetti—gyorsított leépítése.

5. Végül az állam technológiapolitikájáról. Az informatika kelet-euró
pai meghonosításának, beültetésének különböző fázisaiban számos konk
rét, meghatározó lépésnél az állami beavatkozás diszfunkcionalitása 
vitán felüli. Azonban az adott gazdasági-politikai környezetben az állami 
programok nélkül a korlátozott, eltorzult piac aligha honosította volna 
meg itt és ilyen sebességgel magát az űj műszaki kultúrát.*^ Az állami 
szerepvállalás formái, módszerei azonban láthatóan — egyrészt az adott 
területen uralkodó technológiai paradigmáktól és meghatározó termék
pályáktól, másrészt a nemzeti (országos) innovációs rendszer állapotától 
függően — változatosak és kömyezetfüggőek. A fejlesztéscentrikus ál
lam (developmental state) szerepvállalása a csúcstechnológiák területén 
azonban a kialakuló kelet-európai piacgazdaságokban is elengedhetetlen 
marad.

:tc:|c:tc:|c:tc

A következő tanulmánygyűjtemény természetszerűen nem a fent 
megfogalmazott tézisek egyikének vagy másikának illusztrációja. Nem 
összehasonlító Kelet-Európa elemzés, hanem kizárólag magyar anyagon
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és a számítástechnika meghonosodásának kezdeti (ötvenes-hetvene 
évekbeli) periódusával foglalkozik — esettanulmányokban. A feldolgo 
zásban— szándékosan— kiemelt hangsúlyokat kapott a kutatás-fejlesz 
tés szférája. Az esettanulmányok terepeinek kiválasztásánál tudatosa 
komplementaritásra törekedtünk. A f ontosabb aktorokkal készült inter 
hangfelvétel szövegeket más elemzéseinkben is felhasználtuk. A feldo 
gozott esetek ugyanakkor nem véletlenül kerültek egymás mellé. A K+ 
ciklus a SZTAKI, a KFKI és a Távközlési Intézet történeteivel a magya 
számítástechnika legfontosabb intézményi kezdeteit is sorra veszi. 
alkalmazási történetek az első másfél-két évtized legfontosabb alkalmi 
zói ágazati közegeiben (vegyipar, olajipar, gépipar) mozognak.

JEGYZETEK

1 Pl. M.SHARP-nál (1990) a biotechnológia politika vizsgálatában.
2 A technológia ARROW (1%2) megfogalmazása szerint általánosan elérhető 

könnyen reprodukálható, de nem egyformán, mindenki által hasznosítható informáéi
3 A technológiai tra jektóriák fogalomrendszerének sikeres példája a mikroelektroni 

angliai elterjedését vizsgáló PAVITT (1984).
2.SZ. áh

YJY
S á v i  — 

Technika 1

U
4 DAVID (1975) két dimeiíziós termelési függvényt használ egy technológiák közi 

választást elemző lineáris prc^amozási feladatnál. Adott Kp/Lp ár rátánál T a a tőke 
tenzív (1) és munkaerő-intenzív (2) technológiák közötti választásnál a racionális dön 
eredménye. Egy idő elteltével azonban a részleges innovációk és a technológia működ 
tésének mélyebb elsajátítása után az Ii termelési függvényen elmozdulás látható Tü-
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és T1 j-től. A T1 j minden vcmatkozásban kedvezőbb változat (lásd 2. ábrát), mert adott 11 

output szinthez kevesebb tőkét és kevesebb előmimkát használ. Miután azonban ezek az 
előnyök az inkrementális innovációkból és a folyamatos míikődtetés közbeni tanulásból 
származnak, csak azok az aktorok juthatnak hozíá, amelyek már a piacon vannak. Vagyis 
az újonnan belépők ezekből tomészetesen kimaradnak. Ebből következik az érett tech- 
ndógiákban az digc^liumdc kialakulása.

5 ^  vonatkozásban a 'techndógiai gép' érzékdése szubjektív és kezelésmódja az

az adott pillanatban kialakuló pditikai erőtértől függ.
6 Az irodalom egyik legeklatánsabb példája e vonatkozásban is DORE, (1973) kiváló 

munkája, amely világosan bizcmyítja, hogy v^űl is az intézményi (és kulturális) környe
zet a piaci jeleknél erősebb m^határozója (lehet) az innovációs viselkedésnek.

7 Ezek ̂ yűtt a techndógiai iroblémam^oldás genetikai előfeltételei. Részletesebben 
lásd METCALFE—GIBBONS (1986).

8 GRILICHES (1957) tanulmánya szerint a vizsgált innováció (esetében amerikai hib
rid kukorica) elfogadásánál a variáció 30 %-át a profitszerzési lehetősnek magyarázták 
és az elfogadás sebességét gazdasági faktorok határozták m ^. Az újabb munkák — 
összefoglalásukat lásd ROGERS (1983)-ban — bemutatják a nem-gazdasági tényezők, 
így az utánzási lehetősn^l^ a m^igyelhetősnt vagy az eddigi rendszerekhez viszonyí
tott kompatibilitás jelentősn^t is. A terület ^  másik úttörője, MANSFIELD az új 
technológia elfogadását a) az adott innóvációt már elfogadó, alkalmazó szervezetek 
számtól, b)avárható]H'ofitrátátólés a c) beruházási igénytől függőként kezeli. Későbbi 
munkák, mint STONEMAN (1981) bemutatják, hogy a vállalatokon belüli technológia 
terjedés (szervezeten belüli diffúzió) müyen jelentős szerepet játszik az egész diffúzió 
fdyamatában.

9 Nem sokkd jobbak az elterjedt statisztikai indexek sem, mint például a Herfindahl- 
index; H -  Xsi, amelyet akkor lehet igazán használni, amikor az ágazatnak csak néhány 
meghatározó technológiája van.

10 A neoklasszüais gazdaságelméletek statikus általános egyensúlyi modelljeikkel 
meglehetősen kevéssé járulnak hozzá annak kiel^ítő magyarázatához, ahogy a piac ̂ y - 
felá azárakmechanizmusán keresztül erőforrásokat allokál, sugyanakkor impulzusokat 
küld dinamüois technológiai változásokhoz, a gazdasági disequUibnumhoz és növeke
déshez. Ugyanakkor a mikro-makro összefüggéseket és az intézményi hatások mechaniz
musát a technológiai változásokban a neotechnológiai elméletek sem tudják m ^  
kielégítően megmagyarázni.

11 Az elméletük is érdekes alternatív magyarázatok közé tartozik METCALFE, 1981, 
amely a technológiai innovációk terjedését, az ott jelentkező innovációs keresletet és 
kínálatot összekapcsolja a gazdasági növekedés és az ipari hanyatlás menetével. MET
CALFE ̂ yüc erőss^e, hogy a képbe emeli a diffúziós munkákban általában gyakran 
elhanyagolt kínálati oldalt. A keresleti modellekben az S görbe kezdeti szakaszában bi
zonytalanság, hiányos infcMmáció, magás költs^ek, a bevezetési próbálkozások egy ré
szének szükségszerű kudarcából következő demonstratív effektus még a műszaki 
paraméterei szerint'biztosnyerő' technológiák terjedését isszüks^szerűen visszafogja. 
Az empirikus mérési (vÓbálkozások szerint a gyorsulási szakasz a 10/20/25 %-os adaptá
ciós szintek között kezdődik. Ebben a 'take-off'  szakaszban igen gyorsan és sokan tanul
nak; a technológia hasznosításából származó profit az utánzók számára is kedvező. A 
robbanásszerűen gyors növekedés szakasza valahol az 50 %-os adaptációs szint körül 
v^et ér. Ezután ̂ yre nehezebb potenciális alkalmazókat, adaptálókat találni. A görbe
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specifikus alakját a technológia sajátosságai, költsége és várható hozama, az adaptáló 
szervezet nagysága és befogadóképessége, és az inkremen tális innováció továbbfolytatá- 
si lehetőségei határozzák meg.

12 Abban tulajdonképpen egy másik szempontból, a hagyományos technológia kiöre
gedése, majd "kilövése" felől vizsgálják ugyanezt a problémát.

13 A vállalkozói szellem hiányára egyébként — szinte már rituálisan nemcsak a kelet
európai szerzők panaszkodnak, hanem ennek eUanyhulásával magyarázzák a brit gazda
ság nemzetközi versenyképességének hanyatlását is egy most ár 10 éve folyó 
meglehetősen heves gazdaságtörténeti vitában is. Az eredeti tézist megfogalmazó M.WI- 
ENER-rel (1981) szemben COLLINS-ROBBINS (ed.) (1990) tanulmányai azonban már 
kevésbé hajlanak arra, hogy az innovációs-adaptációs készség visszaesését (majd) kizá 
rólag ilyen "puha" tényezőkkel magyarázzák.

14 METCALFE (1990) textil- és acélipari példákat idéz.
15 Már MARSHALL is hangsúlyozta, hogy különbség van a capital costs számításai 

között aszerint, hogy a beruházási döntés előtt, vagy után vagyunk. Ex ante, a számítás a 
kérdéses berendezés kínálati árára, ex post, pedig a legközelebbi használati értékű beren
dezés árára épül. Kapacitásbővítésnél "ex ante" megfontolásokkal dolgoznak. A helyet
tesítési döntéseknél viszont míg a működő technológiáik capital costs-ja "ex post" módon, 
addig az alternatív technológiáké k hagyományos "ex ante" gondolkodás szerint történik

16 Vagyis tökéletes (teljes) piacokból, szabad kereskedelemből, a termelési faktorok 
teljeshelyhezkötöttségéből, a vüágban egységesen azonosfogyasztási mintaalakzatokból 
és termelési függvényekből, valamint minőségUeg azonos termelési tényezők jelenlétéből 
indulnak ki. NIOSI-FAUCHER (1991,124).

17 A történet rendszeres feldolgozását lásd BHAGWATT (1983);CHIPMAN (1965).
18 Ugyanakkor az állami bevételek legfontosabb fejezetét a vámok jelentették és az 

ellentételezett szolgáltatások viszonylag szerények voltak; külső és belső védelem, alap
vető belső szállítási utak biztosítása.

19 Az előbbire, BHAGWATl (1964, 17-18),. az utóbbira pedig NIOSI-FAUCHER 
(1991,1267). a példa. RICARDO komparatív előnyök elméletében egy faktort (a munka
erőt), addig az új elméleti változat kettőt (munkaerőt és a tőkét) posztulál. A régi elmélet
ben a kereskedelemben résztvevő államoknak különböző termelési függvényei vannak, a: 
újban a termelési függvények mindenütt azonosak. A többi alapfeltétel azonban változat
lan.

20 Egyébként ezek szerepe épp a GATT egyezmények és a Bretton Woods Egyezmény 
után egyébként relatíven amúgy is visszaszorult.

21 Később a másik oldalról ugyanezt igazolták indiai vizsgálatok is, melyek szerint — 
hasonlóképpen—az USA-ba irányuló indiai expxzrt tőkeintenzív, az onnan érkező import 
pedig munka(erő)intenzív. Ugyanezt a paradoxont, egyébként kimutatták az amerikai
kanadai forgalomra is.

22 Az elméletben az oligopoliumok a harmincas években megjelennek — ROBINSO  ̂
J. és CHAMBERLAIN E. írásaiban —, azonban létezésüket nem sikerül empirUcusan 
igazolni. Azt, hogy a tökéletes verseny követelménye nem-realisztikus, bár szociológi 
szempontból magától értetődő volt, agazdaságelméleten belül végül is csakharminc éwd 
később tudta igazolni munkák egész hulláma (J.BLAIR, G J.STIGLER, F.M.SCHERER, 
stb.).

23 A K-fF folyamatában generált tudástípusok között érdemes megkülönböztetni: a) a 
vállalatspecifikus tanulási görbékben testet öltő termelési folyamatra vonatkozó, s i 
vállalatokon belül intemalizált tudást, b) a termék design-t, amely egyfelől többnym
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s m^lehetősen könnyen másolási, szabadalommegkerülési gyakorlatokon ke
resztül átszívható a vetélytársakhoz, és c) a vállalaton kívülre kerülő tudást (amely álta
lában, de nem feltétlenül azért a nemzeti innovációs rendszeren belül marad). Bővebben 
lásd ZYSMAN et al, (1990).

24 Az információpolitikai írások közül — többek között — ide sorolhatóak RADA 
(1980): PEREZ (1985): ERNST (1985): KAPLINSKY (1985): ERBER (1986): SOETE 
(1985).

25 A technológiai rendszer holisztikus jellege következik abból, hogy a technológiákat 
(Uletve az azokat megtestesítő gazdasági tevékenységeket) input-output áramok kötik 
össze, hogy ezek mellett más technológiaközi kapcsolatok (kiegészítő rendszerek, közös 
tudásbázisra támaszkodó m^oldások, spill-overek) is léteznek, hogy adott történeti idő
szakokban feltüimek az egész ipari rendszer potenciálját meghatározó magtechnológíák 
(flyen most az informatika), s v^ül az országok akadémiai (kutatási és oktatási) rendszre 
is részét alkotja a technológiai potenciálnak. Ez utóbbi különösen lényeges a technológiai 
paradigmaváltás időszakában. A "nommlis" technológiai fejlődés szükségleteit általában 
az akadémiai rendszerből adott időpontban lehívható új tudás sokszorosan meghaladja, 
s ezért—különösen a nemzetközi rendszer (fél)perifériáin — a helyi technológiai rend
szer napi szükségletei szempontjából gyakran redundánsnak is tűnik. Azonban itt akku
mulálódik az a "génállomány" (DOSI kifejezése), amely az új technológiai paradigma 
indulásához elengedhetetlen.

26 Maguk a diffúzió elemei nagymértékben eltérő forgatókönyvek szerint működnek. 
A tudományos (és a kapcsolódó technikai) tudás részei nemzeti határokon át is szabadon 
terjednek. A hétköznapi értelemben vett technológiai importon, licenc szerződéseken és 
beruházásokon keresztül mozog. Mindemellett, még ha Kelet-Európában az utolsó évek
ben ez nem is volt túl számottevő, nem feledkezhetünk meg az emigráció-immigráció 
emberekben testet öltött szaktudást a határokon keresztül mozgató, és egészében több
lettudást eredményező hatásáról sem.

27 A brit szociális szövetet szokták általában erre példaként felhozni — először a 
XDLszázad második felében a német és amerikai versenytársak megugrásának idősza- 
Idban, majd a II. Világháborút követően.

28 Gondolatmenetünk a következőekben HOBDAY (1990) ötletét követi.
29 Az innovációs folyamat alapvetően szocíológíaUag kezelhető interaktív jeligét a 

magyar társadalomkutatás—egyébként a technológiapolitikát akkor (is) kezükben tartó 
mémököknem kis meglepetésére—viszonylag korán, már a hetvenes évek elején jelezte. 
Az akkor FARKAS János vezetésével dolgozó kutatócsoport, melynek a szerző is tagja 
volt, eredményei szerint a bevezetési kudarc és siker legerősebben nem technikai és az 
áintett szakértelmiségiek felkészültségével összefüggő, hanem mindenekelőtt a szerve
zeti viselkedéssel (azon belül is mindenekelőtt a kooperatív készséggel) lesz kapcsolatban.

30 Abszorbtív kapacitáson a tőke technológiateremtő és -irányító képességét fogjuk 
érteni.

31 ENOS (1962) a fejlődő országok technológiájával foglalkozó klasszikus dolgo
zatában az elsőt Alfa, a másodikat Beta szakasznak nevezte.

32 A mechanikai technológiákban a termékből rekonstruáló fejlesztés (reverse engie- 
ering) volt a technológiai tanulás útja. Az elektromechanikai technológiáknál ezt már ki 
kell egészítenie elektromos know-hownak. Más jellegű technológia követésre (másolás
ra) volt a gyógysLeriparban eddig lehetőség, amíg általában nem, vagy csak ritkán rendel
keztek olyan műszeres technikával, amellyel ki lehetett mutatni az adott szintézis-út 
során keletkezett nyomanyagokból, hogy az adott vegyületet a szabadalomban védett
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úton vagy másként állították elő. S másmilyenre azután, amikor ez az ellenőrző techniki 
már rendelkezésre állt. (Ez utóbbi kérdés egyébként döntő jelentéségű lehet a magyai 
gyógyszeripar egész területei lábon maradása szempontjából, hiszen az gyakran az ere 
deti szabadalmakat igen bonyolult módon körbejáró új technológiák bejelentésével biZ' 
tosította azt a jogát, hogy az eredeti termékeket egyáltalán gyárthassa. Miután azonbai 
az alternatív gyártási útvonal gazdaságtalan vagy nagy tömegben nehezen kivitelezheti 
volt, végül is az üy módon az adott magyar üzemben — az új módon — már gyártható 
terméket illegálisan, mégis a régi, többnyire a külső licenctulajdonos által védett módoi 
állította elő. Az üy módon védett kompetitív gyártót nem igen lehetett az új mérés 
technológiák megjelenéséig rajtakapni. Most azonban már igen. A revense engineerin 
ezen sajátos vállfája alól kihúzták a szőnyeget.

33 Az alaposan vizsgált japán esetben, például, amikor a technológiapolitikai döntései 
egy része közvetlenül a kormányzaton belülre került, ez különösen fontos (a háború után 
helyreállítás kezdeti szakaszában az új vállalkozások legfontosabb likvid tőke forrása a 
Állami Rekonstrukciós Bank volt, majd még később— 1961-71 között, a Nemzeti Jőve 
delem Megduplázás! Terve idején is, a kormánytól származik a gross nemzeti tőke felhal 
mozás 30 %-a. A koreai-tajvani tanulási út sok részelemében eltér ettől, a kormán 
szerepe a tanulási folyamatban azonban itt is meghatározó (WADE, 1990.).

34 PAVITT (1984) négy fő ipari szektort különít el. Ezek:
a) "a kínálat-által-meghatározott szektorok", amelyekben az innováció főleg folyamat 
innovációt jelent, termelési és segédberendezésekben ölt testet és főleg olyan cégekté 
származik, amelyek alaptevékenysége magán a vizsgált szektoron kívül helyezkedik el 
Ezekben a szektorokban az innováció a gyakorlatban bevált legjobb új megoldások (gé 
pék, vagy olyan félkésztermékek, mint a műszál) diffúzióját jelenti Könnyűipari (nyom 
da, bőr, ruha, textü, cipő) és élelmiszerágazatok tartoznak ide;
b) "nagyságrend intenzív" szektorok, amelyekben az innováció termék-, és folyamat jel 
legű. A termelés gyakran komplex rendszerek kezelését jelenti; és a nagyságrendek tér 
melési kapacitásokban, K+F-ben, vagy tervezési volumenben igen lényegesek. Ebben i 
szektortípusban gyakoriak a nagyvállalatok, amelyek innovációik nagyrészét saját fórrá 
saikból biztosítják, gyakran az általuk használt berendezéseket vertikális integrációbal 
maguk gyártják és a náluk alkalmazott folyamat technológia jelentős része is saját fej 
lesztésből származik;
c) "szakosított szállítók", amelyek innovációs tevékenysége főleg olyan termék innováci 
ókban jelentkezik, amelyek más ágazatok tőke (beruházási) inputját fogják jelenten 
(műszeripar, különleges berendezés gyártás);
d) "tudományra épülő szektorok", amelyek innovációs tevékenysége kutatásintenzí 
technológiai paradigmákra épül. Ezeket a területeket specializált K+F laboratóriumo 
jelenléte jeUemzi. Termékeik beruházási javakként számos más ágazatban jelentkezne! 
Hagyományosan e szektor vállalatai vagy nagyon nagyok vagy (különösen az újabb idők 
ben) nagyon specializált, kutatásintenzív kis szervezetek.

35 DAVID (1985) megfogalmazása szerint "network externalities".
36 Lásd pl. FERNE-OECD (1989); LANGLOIS et al. (1988); FAJNZYLBER (1991 

WADE (1990); FLAMM (1988).
37 Csak tanulmányunk szempontjai szerint és roppant vázlatosan; úgy látszik, hogy í 

korai japán fejlesztési politika hatása az ország kereskedelmi pozícióira három fázisa 
ment át. Az elsőben a japán vállalatok mind termékfejlesztésük, mind termelési költsí 
geik szempontjából rosszabbul álltak, mint nemzetközi vetélytársa ik. Következésképpí 
külföldi cégek eUenőrizték a piacot s építették ott ki elosztási és szolgáltatási rém
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szereiket. Dyen helyzetben nehéz a külföldiek kiszorítása, mert például a hagyományos 
védővámok alkalmazása esetén piacaik védelmére az országon belül kezdenek termelés
be. A hazai termelőket csak az olyan kemény, a külföldi cégekkel szemben foganatosított 
diszkrimináció hozta jobb helyzetbe, amely a külföldieket tulajdonképpen komoly tech
nológia átadással járó kooperációkba kényszerítették bele. A második fázisban a japán 
cégek, technológiát 'kölcsönözve' tulajdonképpen ledolgozták korábbi hátrányaikat. 
Felépitik saját kereskedelmi és szerviz hálózatukat. A külföldi cégek számára — termék
monopóliumaik (nagyrészének) elvesztése után—egyre nehezebb a japán piacon marad
ni. Miután a külföldi vállalatok számára a közvetlen kapcsolat a piaccal nagyobbrészt 
bezárult (Japánban inkább csak áttételeken, helyi kereskedőházakon keresztül működ- 
tek(hettek)), végül is speciálisan a japán piacra szánt termékeket nem igen fejlesztették. 
A harmadik fázisban ezután a japán cégek kilépnek a nemzetközi piacokra. Ott speciális 
hazai piacokra szánt termékcsaládokat építenek ki, amelyek módot adnak—továbblépve 
— a nemzetközi pozíciók erősítésére is (például inden bizoimyal ilyen volt az autóipar 
stratégiája). Ezután már működni kezd a termékciklus piaci logikája.

38 A váltás felismerését, technológiai-gazdasági kényszerítő okok ellenére is, sokáig 
nehezítette, hogy mindenütt — így a nemzetközi rendszerek perifériám is — fejlesztő
gyártó múltú (és részben még mindig aktuális érdeklédésű) szakembergárda volt megha
tározó e terület iparpolitikájában és saját tapasztalataik, sőt érzelmeik — érthetően — 
nehezítették, egyes esetekben lehetetlenné is tették az átrendeződéshez szükséges rész
leges ipari öncsonkolás elvégzését.

39 A számítástechnUca történetének feldolgozására legalább a hetvenes évek végétől— 
jelentős erőfeszítések látszanak. A terület fokozatosan a technikatörténet önálló ágává 
válUc; kialakulnak saját kutatóintézetei (például a Babbage Intézet, az University of Mi- 
nesota keretében) és periodikái is.

40 A COLOSSUS-t a háború alatt a brit komány építette német katonai kódok megfej
tésére.

41 A terület ̂ yik legfontosabb úttörője, a német fejlesztés már a háború alatt lema
radt, mert a német katonai vezetést nem érdeklik Zuse tervei, s az amerikaiak tulajdon
képpen ekkor liúznak el'. A háború után először az elvben katonai alkalmazásra (is) 
alkalmas német technológiák szövetséges ellenőrzése hátráltatja a további munkát (kü
lönösen mágneses anyag problémák, s különösen memória kérdések megoldásánál). Az 
atomizálódott német tudománynak hiányoztak élő nemzetközi kapcsolatai is — például 
az ezekben az években különösen gyors fejlődésnek induló amerikai és brit szabályzás —, 
és kommunikációs elmélettel. A háború utáni német lemaradásbem azonban meghatáro
zó volt, hogy a gazdaság általános állapota; végül is, azokban az években valóban nem 
akadt német nagyvállalat, amely vállalhatta volna a kereskedelmi, vagy másmüyen pol
gári felhasználásra szánt számítógépfejlesztéssel járó hatalmas tőkebefektetést (katonai 
alkalmazásra akkor Németországban nyUvánvalóan gondolni sem lehetett). (ASPRAY, 
1985, 2). Konrad Zuse a háború után önmagát is alig tudta fenntartani, projektekre, 
pénzszerzésre nem is igen gondolhatott.

42 Tulajdonképpen részben amerikai tapasztalataikra építve hozzák azután létre 1951- 
ben a BESK relés számítógépet és 1953-ban a BESK vákuumcsöves kompjutert. A BESK 
szerkezetében az úttörő princetoni megoldásokat, valamint az angliai Manchesteri Egye
temen kifejlesztett Williams-csöves elektrosztatikus memóriát alkalmazzák. Lényegé
ben ez a technológia terjed tovább, amikor a BESK-re alapoz 1953-ban a Dán 
Tudományos Akadémián épített számítógép, majd később, az ötvenes évek végén svéd 
vállalatok (Pacit, SAAB) piaci produkciója is.
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43 S végül, némi habozás után, még a közvetlenül védelmi programokhoz kapcsoló 
kripológiai területen is engedett; az amerikai kormány így hozzájárult a rejtjelező here 
dezések korábbi, eredetüeg haditengerészeti megrendelésekre készült változatai ker« 
kedelmi továbbfejlesztéséhez.

44 ERA — Engineering Research Associates
45 Pl. Wilkes et al. (1951) a programozási technUcákról
46 A negyvenes évek végétől kezdve, a kezdődő nyugat-európai számitástechnücai kor

mányprogramok finanszírozta utakon, ösztöndíjakon keresztül nevelődik—emelődikki 
jól beazonosithatóan — a későbbi nemzeti elektronizálási programok, az első számítás- 
technikai fejlesztések sok vezetője.

47 Ezt megelőzően elsősorban az USA-ban nemzetközi részvétellel megrendezett alka] 
mi konferenciák és nyári iskolák az új tudás legfontosabb piacterei (1945 MIT, 1949 
Harvard University, 1948 IBM, illetve Angliában 1949-ben Cambridge Universit; 
1951 -ben University of Manchester konferenciái). Ezeken az amerikai és angol találla 
zókon, majdnem a kezdetektől, külföldiek is részt vettek (pl. az 1947-es konferenciáa 
Harvardon belgák és svédek, angolok és franciák is ott vannak).

48 Howard Aiken a Harvard Egyetemen a negyvenes évek elektromechanikus száma 
tástechnikájának egyik úttörője, akit az elektronikával kapcsolatos konzervatív nézel 
miatt számos amerikai szakember — a technológiában (!) — majdnem hogy "reakci 
nak" tartott. Aiken ugyanebben az időben sokat tartózkodik Európában és konzultáció 
kon, előadókörutakon terjeszti elképzeléseit a számítástechnika fejlődési útjairó 
lehetőségeiről. Koncepcióinak hatását sokfelé viselik projektek. Németországban; 
Darmstadti Műegyetemen így megépíti a Harvard MARK-IV gépének egy kópiáját és— 
bizonyos értelemben — az ezekben az években születő holland ARRA-II és a japán 
ETL-MARK-I. és II. is Aiken szakmai kéznyomait viseli.

49 Kivételt ezalól—bizonyos mértékig—Svoboda A., egy a nyugati korabeli munkákat 
jól ismerő mérnök hazatelepülésével 1948-ban Csehszlovákia jelentett.

50 Ezt megelőzően asztali mechanikus és elekromechanikus számlálógépeket sok or
szágban gyártottak. A lyukkártyás berendezések fejlesztése az USA-ban indult és ezd 
gyártásában ott és szerte a vüágon az IBM volt meghatározó.

51 "A visszaesés valamennyi ágazatunkra is hat. Azonban a kompjuterek kínálta f( 
előny a termelékenység növekedésében rejlik és az erős infláció időszakaiban különlegí 
sen erős a termelékenység növelésének vágya. Az emberek ezért számítógépeket vásáro 
nak." — nyilatkozza például az egyik nagy gyártó, a Data General elnöke. Idéz 
GROMOV (1984.47).

52 A számítástechnika nagyrendszerei — vállalati, vagy országos szinten egyaránt 
nyilvántartások szigorodását, a gazdasági akarat központosításának és mindezzel egyűt 
a döntési információs bázisok ugrásszerű felduzzasztásának programját ismagukbahor 
dozták. A jelzett technológiai változások egyfelől kétségtelenül módot adtak ezekn  ̂
tényezőknek a szétválasztására. Most már lehetségessé vált nagyobb pontossággal több 
információt kezelni úgy, hogy közben ne növekedjen a szervezetek központosítottság 
De a megnyitó technológiai téren túl, sőt attól tulajdonképpen függetlenül, úgy vélem, az 
informatikával kapcsolatos, akkor egyébként meglehetősen rövidtávú hangulatváltozí̂  
ban szerepet játszottak az adott időszak szellemi áramlatai; a kisváUalkozó újonnan éri 
södő felértékelődése a fejlett ipari társadalmakban, a társadalmi autonómia, mint értő 
hangsúlyosabbá válása, vagy a nagyelméletek és azokhoz kapcsolódó racionalitás mode 
lek "posztmodem" pluralizálódása.
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53 Az ezen a területen l^inkább előrehaladottabb USA-ban a nyolcvanas évek elején a 
szánótásteclmüui gyártására és üzemeltetésére felhasznált összegek a GDP-nek több 
mint 10 %-át teszik ki. Összehasonlításul; ugyanebben az időben a mezőgazdasági terme
lést a GDP 2-3 %-ára, az építőipar összprodukcíóját 4 %-ra és a feldolgozóipar teljes 
teljesítményét a GDP 28 %-ára teszik.

54 Például a l^agyobbgyártó, az USA számítógépiparát három szektorra; az IBM-re, 
az azt követő 6 nagyvállalatra (ezeket együtt a HETEK-nek nevezik) és a többiekre osz- 
tottáL A nyolcvanas évek elején a HETEK adják az ágazat eladásainak 70 %-át. Ugyan
akkor erre az időre a vállalat típusok közötti jövedelmeződési különbségek csökkenése 
abban is látható, hogy az IBM elvesztette az ágazat többi szektorához, ül. nagy gyártójá- 
hozképest magasabb fajlagos jövedelmezőségét. A hetvenes-nyolcvanas évek technoló- 
gié átrendeződése lényegesen módosította az ágazat gazdasági szerkezetét. Mintegy 
1975-től egy újabb tízéves ciklusán indult meg a termelés szervezeti dekoncentrációjá- 
nala«kis c^ek tömeges növekedésének. Az (amerikai) adatfeldolgozásban és számítás
technikában eddig is jelentkeztek koncentrációs és dekoncentrációs szakaszok, azonban 
azutolsó cüdus jóval hosszabb volt az előzőeknél. A dekoncentrációs szakaszban valószí
nűleg az említett technológiai okok lehettek meghatározóak. Az ágazat vezető vállalata
h id é  eddig megszokottaknál hosszabb időre volt szükségük, hogy termelésüket az új 
^ártmányokra és szolgáltatásokra átállítsák.

55 Az iparágon belüli új hangsúlyokra jellemzően, például, míg az atfneríkaí számítás- 
te^ücai gyártóipar 250 ezer embert foglalkoztatott, addig ugyanott a nyolcvanas évek 
elején a 4300 programozási szolgáltatást hyújtó és software gyártó vállalatnál már 230 
ezer ember dolgozott. A piacra kerülő program termékek forgalma a nyolcvanas években 
itt 2-5 mUliárd dollár között ingadozott (az alsó érték a szolgáltató vállalatok programe- 
UHáshóI származó jövedelmét, a felső pédig e mellett az egyéb forrásokból — berende 
zés r̂ártók, nagyobb alkalmazók — származó kész programok forgalmazását is magába 
feglalja).

5ó£z, a PGK (Programozás Gazdasági Kritériuma) a hetvenes években még meglehe
tősen alacsony volt. Az USA-ban (máshonnan, sajnos nincsenek összefüggő adatsoraink) 
1973-ban a felhasználói ráfordításoknak 40-50 %-át tette ki a programozás és a piacon 
teszerezhető programtermékek vásárlására csak a források 0.9 %-át fordították. Tehát a 
PGK 2 % volt. 1979-re a programozás hányada 80 % és a piacon beszerzett program ter
mékek aránya pedig a ráfordítások 6.2-át adta. Tehát a PGK meg csak 9 %. (Datamation, 
1980,1.129)
57 A helyzetet plasztikusan jeUemzi az alábbi metafóra sor: "A műszaki tevékenység 

más fajtáitól az információs technológiákat mindenekelőtt a gyors változások különböz
tetik meg. A hídépítő háromévente nem találkozik olyan új acélfajtával, amely tízszer 
szilárdabb lenne a legrégibb megelőző fajtákénál. A hajóépítőnek nincsen olyan techno- 
lágiája, amely módot adna arra, hogy kétévente felére csökkentsék az adott úszó jármű 
építésének költségeit. E területek szakemberei biztosak lehetnek abban, hogy a technika, 
amelyet használnak — legalábbis praxisuk első 5-10 évében — keveset változik az egye
temen tanultakhoz képest. Ugyanakkor egy informatikai rendszerfejlesztő abban sem 
lehet biztos, hogy az általa választott technikai módszerek nem változnak-e meg a projékt 
befejezésének idejére. Képzeljék el, hogy egy nagy, mondjuk római stüusú kőépületet 
onetíink, amely már félig kész van, amikor a megrendelő a felbukkanó arab kultúrhatásra 

j elhatározza, hogy az épületremég egy arab kupolát is rárakat. Amikor már a kupola is félig 
l^ en  van, vállalkozók jelennek meg és elmagyarázzák, hogy az egész sokkal könnyebb 
lenne könnyűszerkezetes tartókkal. Megrendeljük a tartókat, de még mielőtt a szállító
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járműről lerakhatnánk azokat, egy újabb vállalkozó érkezik, aki egy újabb munkaszervi 
zési módot ajánl, majd jelentkezik még egy, aki vállalná a szállítójárművek automatiki 
irányítását. S mire az épület kész, észrevettük, hogy egy kolléga szemben, aki sokk 
később vágott neki egy hasonló építkezésnek—műgyantákat, monokristályokat, polimi 
reket és robotokat használva, már régen befejezte a munkát." GROMOV (1984.189)

kaszát vagya VIDEOTON összeomlását.
59 Hogy pontosak legyünk, amikor más területeken már majdnem egyáltalán nei 

jelentkezett, itt akkor is igen erős volt. A hetvenes évek közepéig-végéig magát az enyhi 
lés alatt megindult nagyobb volumenű technológia importot (vagy ennek nagy részét) 
ennek rendelték alá.

60 Itt is, mint az USA-ban, a haditengerészet lesz az új technológiák egyik legkészség 
sebb támogatója. A szovjet katonai eliten belül ez a csoport lényegesen rosszabb pozíció 
ban van, mint az amerikai katonai számítógépes lobbi a maga szervezeteiben. A katonás 
használja a legnagyobb sorozatú M-20-ast (csöves berendezés, gyártása valamikor 1951 
59-ben indul), illetve ennek 1964-re elkészült tranzisztorizált változatát az M-220 
Egyes elemzők szerint a szovjet fejlesztés az összes vázolt környezeti faktor ellenére ̂  
gyorsabb lehetett volna, ha a katonák igazán erőltetik a dolgot.

61A korszak technológiapolitikáját e területen negatív irányban lökik el hibás műsza 
álláspontok is. Az ötvenes évek közepén a szovjet számítógép-tudományban és techno 
giai fejlesztésben kétfajta megközelítés — egy "akadémiai" és egy "mérnöki" rajzolót 
ki. Az első elsősorban univerzális számítógépeket, a másik pedig erősen specializált bi 
rendezéseket kívánt kifejleszteni. A Szovjetunión belül hosszú évekre a második állá 
pont győzött, míg a világban a technológiai fejlődés az első irányt követte. "Ma értjük 
— írja Mojszejev akadémikus — "hogy ez technikailag hibás számítás volt, hiszen 
informatikai fejlődésének alapút ja az univerzális rendszrek felé vezetett. E hibás dönl 
azonban—minden egyébtől függetlenül—néhány évre feltartotta a második generál 
univerzális berendezések kifejlesztését és tulajdonképpen évekig akadályozta a számít 
gép gazdasági alkalmazását." (MOJSZEJEV, 1985.45.)

62 Az automatizálás témája a szovjet műszaki politikában deklaratívan az ötvenes évi 
közepén jelenik meg. 1957-ben a párt központi elméleti folyóiratában, a KOMMl 
NYISZT egy cikkében Bruk javasolja számítógép alkalmazását a vállalatirányításba 
1959-ben Berg, Kitov és Ljapunov akadémikusok részletes ambiciózus javaslatot kést 
tenek a "gazdaságirányítás automatizálásáról". Problemi Kibemetyiki. 1961.6.89-90.

63 A szovjet számítógép tudomány vezetői; Dorodnicun, Fedorenko és Gluskov kö; 
cikke egy hár nszintes, hierarchizált, a gazdaság központjában a helyi szervezetek 
terjedően átfogó rendszerről. Izvesztyija. 1964.09.6., 4.old.

64 Kommunyiszt. 1964.5.84-85.
65 Az elszigetelődéshez egyfelől hozzájárultak a különböző nyugati transzfer gá 

Másfelől legalább ennyire izolálta a fejlesztést a szovjet katonai kutatásnak a külvilá] 
szembeni sztálini bizalmatlanságot más területeknél lényegesen erősebben konzervi 
külső kommunikációt szabályozó rendtartása is.

66 A Közös Számítástechnikai Fejlesztési Programot 1%9 dcemberében, a KOS 
XXV. ülésszakán 6 ország írja alá. 1971-ben Kuba is csatlakozik. 1973-ban Budapest 
nagy kiállításon mutatják be a kialakított berendezéscsaládot.

67 A szovjet elméleti kutatások az ötvenes-hatvanas években közelebb voltak e terül 
ten a nyugati élvonalhoz, mint a nyolcvanas években (GOODMAN, 1985.120).
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681973-ra két nagy 3. generációs sorozat körvonalai vannak készen. Az AS VT (SZA- 
BÁLYZÁSTECHNIKA) sorozat a Műszeripari Minisztérium, a RIAD-1 pedig (az IBM- 
360 kópiáival) a Rádióipari Minisztérium irányítása alatt. A két szovjet minisztérium 
vetélkedése erős párhuzamossághoz vezetett kelet-európai KGST holdudvarukban is. 
1979-82 között, alapvetően az IBM-370-es családját másolva indul a RJAD-2. Mindez- 
z^paralell—részben Hewlett-Packard, részben DEC konstruktőri filozófiákra építve— 
elindul egy kisgépekből álló rendszer (SM EVM) kiépítése is.

69 Lásd például a RAND Corporation, Santa Monica számításait.
70 Néhány, inkább csak tájékoztató értékű kemény adat;

Az egyes kompjutergenerációk megjelenése
1 .generáció 2.generáció 3. generáció

Lazovjet konstrukció 1952 1961 1972
1. amerikai konstrukció 1946 1957 1965
ÁTLAG 6 év 4 év 7 év

71 1970-75 között (1970-et 100 % bázisévként használva) a tervek szerint 260 %-ra 
kellett a számítógépiparnak növekedni. A valós eredmény ennél nagyobb volt: 380 %. 
1976-79 között évente 21 %-kal nőtt a számítógépipar termelése. Eközben egyre nagyobb 
gépeket állítanak be; 1970-75 között a beállított számítógép kapacitás kétszer gyorsab- 
hannő, mint a kompjuterek száma.

72 A magyar és különösen a kelet-német fejlesztés a többi kelet-európai technológia
politikusoknál jobban érezte a lépéskényszert, de tőkehiány, a COCOM és részben a 
félvezetőiparban lejátszódó objektív technológiai átrendeződés végül is majdnem nullá
ra csökkentették mo^ásterét.

73 Persze, bizonyos erőfeszítéseket tettek, de ezek nagyobbrészt kudarcot vallottak. 
Egyébként e korszak kelet-európai elitjei gyakran hiszik, hogy korszerű technológiák 
importjával, új gyártósorok beállításával kiválthatóak a gazdasági és társadalmi refor
mig. A rendszer aktuális hatékonyságcsökkenését érzik, uralmuk rendjét változtatni 
nem akarják, s úgy vélik; problémáikat a nyugati technológia hatékonyságnövelő hatásá
val meg lehet oldani. Klasszikus példa minderre, számítástechnikától tulajdonképpen 
függetlenül, a Caucescu diktatúra első évtizede, az NDK rendszer a hetvenes évek elején 
vagy Gierek Lengyelországa.

74 A PARK relés, az XYZ pedig elektroncsöves berendezés (GOODMAN, 1984).
75 Az üzem — híradástechnikai vállalatként — eredetileg televíziós csatomaváltókat 

gyártott.
76 Az általános társadalmi kudarchangulaton és a tisztogatáson túl az ország informa- 

tücai fejlesztése lendületének m^törését döntően meghatározza, hogy Svoboda és mun
katársainak egy szűkebb csoportja emigrál.

77 Érdemes megemlíteni, hogy míg a csehszlovák és lengyel ICL és BULL kapcsolatok 
licenc vásárláson és műszaki együttműködési megállapodásokon alapultak, a német IBM 
'utánfejlesztésénér Uyesmiről szó sincs.

78 Listáiról néhány fontos, jegyzett IBM üzlet hiányzik!
79 BERÉNYI listáján a másodüc 76 géppel az USA, 27-tel Franciaország. A maradékon 

az NSZK, Japán és néhány további exportőr osztozik.
80 A hatvanas években, mindezzel együtt is bejön a régióba cca. 200 szovjet gép (a 

legtöbb ezek közül kis MINSZK és URAL modell). Alegnagyobb importőr Csehszlovákia. 
A legkevesebb szovjet berendezést ebben az időben, "független" gazdaságpolitikája ré
szeként, Románia vásárolja.
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81 Ezek majd mindegyike kisberendezés. Emellett hiányzanak az iparszerűség isméi 
vei; a jó periféria, a folyamatos hardware karbantartás és a kiépített software ellátás.

82 A számítástechnika és a félvezetőipar első bábái az USA-ban (és ugyan szerényei 
mértékben, de Nyugat-Európában is) katonai megrendelések voltak. A katonai alkalmi 
zások később, amikor már a korábbiakhoz képest nagyságrendekkel kiszélesedett a po 
gári alkalmazók köre és ezért a korábbi legfőbb szponzor már nem annyira meghatároz 
fontosak maradnak. Azonban sok részterületen megfordul a fejlesztés árama. Eddig en 
detileg katonai célokra kifejlesztett berendezések találtak alkalmazásra gazdasági tér 
leteken. Most gyakran eUenkező irányú a mozgás; a szélesebb piacra szánt termékeid 
használja — magának jelentős fejlesztési költségeket megtakarítva — a katonaság 
Következésképpen a Tceleti" védelmi rendszer priméren érdekeltté válik abban, ho| 
tagországaiban is erős, gazdasági pozíciókkal rendelkező számítástechnika működjön, 
'nyugati' védelmi rendszer pedig—nagyjából mindezzel egyidőben—elkezd korlátoki 
emelni saját piaci filozófiájú számítógépipara keleti eladásaival szemben, hiszen azc 
elvben egyaránt funkcionálhattak ott (éppúgy, mint otthon) polgári és katonai alkalmi 
zási környezetben.

83 Egyébként ezekben az években más területeken is felélénkülnek az integrációs 
bíciók.

84 Kelet-Európa nagyrészének ekkor már van valamilyen, s általában eléggé pozii 
tapasztalata IBM gépek üzemeltetésében, rendszerbe állításában. Szovjet és kelet-néi 
fejlesztők megpróbálják az IBM-360, illetve azzal kompatibUis nagygépek másdó fej 
lesztését (vagy fejlesztő másolását?) is. Az NDK fejlesztés valameddig eljut, a szovji 
megfeneklik. Ha valósak a szakirodalmi utalások (GOODMAN, 1984. 49), akkor 
1969-es Egyezmény műszaki tartalmának meghatározásánál az IBM másolásának 
NDK a legkeményebb híve. V^ül ezt az elképzelést támogatják a többi közép-kelet 
rópai partnerek is, mert bizonyos értelemben — tartanak egy esetleges új központi szí 
jet eredeti fejlesztési program időráfordításától és valószínűsíthető minőségéi 
Egyébként IBM másolatok ebben az időben Nyugaton is készülnek. Az IBM-es o] 
mellett szólt továbbá, hogy az errefelé hagyományos software hiányon leginkább IBI 
software használatára képes berendezések kifejlesztésével véltek a leggyorsabban vi 
toztatni.

85 Ennek első négy modelljéből 2 Hewlett-Packard, 2 pedig DEC PDP-11 -es 'gyöki 
volt. Az első évben — tulajdonképpen 1981-ig — a RIAD programtól eltérően, 
(Románia kivételével) az összes KGST ország gyártó is volt, itt a Szovjetunió építette 
fő fejlesztő és gyártó kapacitásokat.

86 A periféria a tudományban is ritkább kommimücációs hálójú és alacsonyabb stál 
szú, ami nem kedvez az itt születő itmovációs forgalmazásának, ill. elismertetésén 
Ugyanakkor, a priférián gyakran nem érvényesülnek úgy az uralkodó paradigma fegyi 
mező hatásai, mint az annak szakmai dominanciáját intézményi megoldásokon ken 
is biztosítani hivatott központokban. A periférián—viszonylagosszélámyékban—mi 
kapaszkodhatnak, iskolává szerveződhetnek olyan új koncepciók, amelyekből esetleg aí 
új maradigma kinőhet.

87 Az új kultúra nem egyszerűen a beállított gépeket vagy alkalmazásba vett rei 
szereket jelenti, hanem a műszaki professzionális közösségek képességét e technoló 
adaptációjára, továbbfejlesztésére.
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Balázs Katalin

A  HAZAI SZÁMÍTÁSTECHNIKA ÉS 
AUTOMATIZÁLÁS GYÖKEREI

Egy intézettörténeti ásatásból

A számítástechnika magyarországi megjelenésének illetve elterjedési 
nek vizsgálata során az új diszciplína intézményesülési folyamatára vo 
tünk kíváncsiak. Ennek érdekében nyomon követtük az MT 
Számítástechnikai és Automatizálási Kutató Intézet (SZTAKI) tört 
netét. A kutatás eredményeit ismerteti az alábbi esettanulmány.^

A SZTAKI két kutatóintézet, a Számítástechnikai Központ és az A 
tomatizálási Kutató Intézet egyesüléséből jött létre 1973-ban. Rövid i( 
alatt a műszaki fejlesztés és kutatás, valamint a számítástechnika-alka 
mazás egyik hazai bázisintézetévé vált. Mindkét "előd-intézet" az őrs: 
ban e területen úttörő kutatógárdából fejlődött ki, A Számítástec: 
Központ az MTA Kibernetikai Kutatócsoportjából, az Autómat! 
Kutató Intézet pedig a BME egyik tanszéke mellett működő kutatóéi 
portból jött létre.

Mindkét intézet története az ötvenes évekre nyúlik vissza. Megs: 
tésük, majd fejlődésük ugyanabban a társadalmi, gazdasági, tui 
mánypolitikai légkörben zajlott, sorsuk mégis sok szempontból eltéri 
alakult. Egyesülésük az egyik válságának, kiúttalanságának, illetve a 
sik sikerének, feltörekvési szándékának eredménye lett. Az esettani 
mány végig követi, hogy az azonos történeti szituációban hogyan ali 
ki a két kutatóintézet, mennyiben volt hasoiúó és meimyiben volt eltérőé 
a fejlődés, majd bemutatja az egyesülést megelőző illetve az azt kö 
ellentmondásos szituációt, végül röviden az így létrejött intézet to
fejlődésével, sikereivel foglalkozik.-
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Első rész

A Kibernetikai Kutatócsoport megalakulásának előzményei

A magyar tudományos élet 1949-50táján szerveződött újjá. A korszakot 
jellemző gazdasági helyzet és politikai, ideológiai légkör erőteljesen be
folyásolta a tudományos közéletet is. Ez egyrészt a kutatások rendkívül 
szegényes anyagi-műszaki hátterében jelentkezett, másrészt abban, 
hogy a tudomíüiypolitikába beépültek ideológisztikus, direktív elemek is. 
EbbenakorszakWakibemetMt '1>urzsoá áltudománynak" kiáltották ki 
("a kibernetika a burzsoázia fegyvere a proletáriátus ellen"), és csak a 
politikai liberalizálódás következtében, 1956 elején rehabilitálták.

Az új diszciplína komplex jellege még csak a kutatás célkitűzéseiben 
érvényesült, közvetlen feladatot műszaki hátterének létrehozása, azaz 
számítógép ("számológép") beszerzése jelentett. A kibernetikával kap
csolatos ismeretek rendkívül szegényesek voltak, tudományos hátteréről 
mind elítélői, mind úttörői rendkívül keveset tudtak. A szakmai alapisme
retek elsősorban külföldről szivárogtak be, bár— a megbélyegzés ellené
re —különböző szakmai alapokon itthon is megindultak az ilyen jellegű 
kutatások. Számos kutatóhelyen felmerültek olyan kérdések, amelyek 
megoldásához a kibernetika elveinek első alkalmazását jelentő számító
számológép megépítésén keresztül vezetett az űt.

A logika, matematikai-logika fejlődése, a logikai áramkörök elmélete 
is a számológépekhez vezetett el. Nemes Tihamér egy olyan logikai gépet 
konstruált 1954-ben, amely a mechanikai mozgást fe l^zná lva , (fából 
készült!) billentyűk segítségével tudta a matematikai logika alapművele
teit megoldani.

Kozma László, a BME akkori Vezetékes Híradás Tanszékének pro
fesszora, jelfogós digitális számítógépet épített, amely a telefontechni
kán alapult, és modem számítástechnikai elveket követett. A z Alkalma
zott Matematikai Kutató Intézetben több aspiráns foglalkozott e témá
val, mivel azonban itt a szükséges műszaki felszerelés nem állt rendelke
zésre, javasolták a profil áthelyezését más intézethez. A BME Villamos
mérnöki Kar Matematika megépült egy legfeljebb hatodfokú
elektronikus modell, elsősorban az automatikus rendszerek karakteriszti
kus egyenleteinek vizsgálatára. A KFKJ-ban építettek egy analóg számí
tógépet, amely kétismeretlenes másodfokú egyenletrendszert tudott
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megoldani 1 %-os hibahatárral. A KFKI programjában azonban a számi 
tógépkutatás nem szerepelt.

A Posta Kísérleti Állomáson szintén létrehoztak egy analóg gépet 
amely másod- és harmadfokú egyenletrendszert 50 %-os pontossággal (? 
oldott meg. A Haditechnikai Intézetben "titkos" kutatás keretében fog 
lalkoztak anjilóg gépek tervezésével. A BME Vákumtechnikai Intézeté- 
Z?enisfolytakhasonlókutatások. Az/roc/ag^jP Kísérleti Vállalatnál Hol 
lerith rendszerű lyukkártyás irodagépet terveztek, amelyet végül haszná 
latba is állítottak.

1953-54-ben az Akadémia III. osztálya (Matematikai és Fizikai Tudó 
mányok Osztálya) felismerte a számítógép jelentőségét. Ugyanakkor { 
tudományág helyzetét,az ismeretekszínvonalát,alelkes.de (arésztvevői 
véleménye szerint is) naív megközelítését példázza az a tény, hogy 1953 
ban egy KÖMI-401 nevű vállalat (Általános Épület és Géptervezető Iro 
da) a III. osztály megbízása alapján kész lett volna egy elektronikui 
számológép tervezésére.^ Levelükben rendkívül ködösen jellemezték as 
analóg és digitális számológépeket^, felépítését híradástechnikai alkatré
szekből, rádiócsövek, jelfogók, ellenállások és kondenzátorok felhaszná; 
lásával képzelték el. A gépet meghatározott feladatra illetve probléma
körre dolgozták volna ki. Javaslatukat az MTA anyagi okok miatt nei| 
fogadta el. (Az eset érdekessége, hogy ez a cég nem volt más, mint a 
budapesti Országos Börtönben — Budapesti Főfogházban működő méi 
nőid tervezőiroda, ahol igen szfovonolas szakembergárda "alakult ki".)

Az Akadémia az addigi hazái kiitatások alapján a külföldről történ 
gépvásárlással szemben foglalt állást.

"... arra a megállapításra kelfett jutni, hogy hazánkban a már eddig befektetel 
szellemi tőkét nem szabad elveszni hagyni,... igazán jól a gépet k^asználni é 
felhasználás minden lehetőségét felismerni a gép tervezői tudják."

(Később majd látni fogjuk, hogy ez a megállapítás mennyire a helyzc 
félreismerésén alapult.)

A számítógépes ismeretek alacsony színvonalát jól jellemzi a követke 
ző példa. 1954-ben készült egy az elektronikus számítógi
pékről.^ E szerint a programozás a feladatoknak az alapművelete
megfelelő sorrendjében való lebontása. A gép funkcionális vázlatát é 
felépítését a következőképpen jellemzi: a bemenő adatokat postatávífí 
szalagra perforálják (az ott használatos kódokkal), a gép ídapegyséj 
"dugaszoUiató kivitelben készült típusáramkörök megfelelő számú kon 
binációja" (1 elektroncső, kimenő impulzustranszformátor és kb. 15 d 
nagy zárófeszültségű germánium dióda). 1 gép 230 db ilyen áramkörW 
mágneses dobból, tápfeszültségforrásból és kimenő-bemenő egységbi
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álL (összes csőszükséglet kb 500 db és kell még 2500-3000germánium- 
dióda.) Mindez 3 db szabványos telefonkeretre szerelve. A "kezelőasztal, 
amelyet célszerűen ífóasztalbdl szoktak (sic!) átalakítani, továbbá gurít
ható monitor-egység, amely egy szinchroszkóp és tartozékai". Tervezési 
ideje 18 hónap, amit 15-re lehet csökkenteni és kb. 6-8 hónap kell az 
esetleges épít&re. Nem maradt el a magabiztos zárógondolat sem: a kül
földi piacon a legolcsóbb gép kb. 100.000 $, ez olcsóbb lesz és egyben 
versenyképes típusi

Ezt a példát annak illusztrálására szántam, mennyire kisipari kézmű
ves módszerek, kezdetleges elképzelések voltak ezek, mennyire nem is
merték fel, hogy itt valami gyökeresen újról van szó, ami eleve nem 
rakható össze az eddig használt, "szabványosított" elemekből.

Az MTA III. osztályának javaslatára az MTA Méréstechnikai és Mű
szerügyi Intézetében (MÉMI) 1955 júniusában Tarján Rezső vezetésé
vel, néhány státusszal létrehoztak egy "nagyteljesítményű matematikai 
gépekkel foglalkozó csoportot". Az előbbiekben felsorolt cégek "szakér
tő d "  egy "fejlesztést irányító bizottság" alakult. Ekkor kapcsolódott a 
munkába Kalmár László, a szegedi József Attila Tudományegyetem Bó- 
lyai János Matematikai Kutató Intézetének vezetője, akinek óriási szere
pe volt a későbbiekben is a hazai kibernetikai és számítógép kutatások 
elörevitelében. ó  a matematikai-logikai kutatásain keresztül jutott el a 
kibernetikához, épített egy jelfogós logikai gépet, amelyet sokáig hasz
nált tam'tványaival együtt,

A MÉMI-ben ekkor már egy éve dolgozott egy automatizálással fog
lalkozó kiscsoport, s a két területet gyakran együtt emlegették, (a számí
tógépet mint a számolás automatizálását). Ez indokolta a kibernetikai 
kutatások ide telepítését.

A számológép osztály munkaprogramjában első lépésként egy korsze
rű analóg gép építése szerepelt, a Posta Kísérleti Intézetében elkészült 
gépi modell felhasználásával. Majd egy digitális számológép-egység ele
mét, az ún. "eldöntő elemet" akarták kifejleszteni, külföldi mágneses ma
gok beépítésével. Ilyen egységekből mint téglákból akarták felépíteiú a 
nagyteljesítményű digitális számítógépet.

A nemzetközi eredmények "kész" formában való átvétele végül nem 
valósult meg, mint a későbbi francia kapcsolatfelvételi kísérletekből és 
piackutatásból kiderült, a nyugati országokembergója miatt sem. Kovács 
K. Pál (a MÉMI igazgatója) határozott fellépésére, annakérdekében, hogy 
a nemzetközi tapasztalatokat legalább személye^kapcsolatok útján pró
báljuk meg átvermi, Sándor Ferenc Csehszlovákiába, Tarján Rezső az 
NDK-ba utazott tanulmányútra.
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A Kibernetikai Kutatócsoport megalakulása

í

1956 nyarán jött létre a Kibernetikai Kutatócsoport (KKCS) mint önáll 
kutatóhely, a magyar számítástechnika "hólesője". Ez a kutatógárda hoz 
ta létre az első száinítógépet. Elsőként értették meg működési elvét, tudó 
Hiányos jelentőségét, ők dolgoztak rajta először, ők indították az els 
tanfolyamokat és képezték ki az első számítógépes szakembereket. Az il 
elkezdett alkalmazási és kutatási témák legtöbbje később projekt-té, eset 
leg kutatóintézeti profillá fejlődött.

*Visszatekintve a kutatócsoport működésére, ott embrionálisán létrejött tulaj 
donképpen a magyar számítástechnikai struktúra. Ha jól belegondolok, az 
társaság mindennel foglalkozott, ami ma befutott téma."

A csoport szakmai profilja nem volt teljesen tisztázott, hiszen a kiberf 
netika jelentése sem volt egyértelműen maghatározva, ezt az új tudoj 
mányterület művelői is alig ismerték. Még nem tettek különbséget 
számítástechnika és a kibernetika között, a gépet kibernetikai gépni 
magukat kibemetikusoknaknevezték. Általános értelembenakibemeti 
egy új közelítési módot jelentett a legkülönbözőbb tudományágak terüli 
tén. Mai f  ogalmaink szerint a hardware, a sof tware és az alkalmazás illei 
az ehhez kapcsolódó kutatások is beletartoztak a fogalomkörbe.^

Az elsődleges feladat mindenesetre a gépbeszerezés volt. A vásári 
lehetőségénekhiányában az önálló gépépítés jelentette az egyetlen lehi 
séges utat. Fél évig ferrit-memória készítésével kísérleteztek. Klisi 
gyártottak, poranyagot szereztek, a TKI-val kooperációban hőkezelti 
gyűrűket öntöttek, vizsgálták ezek tulajdonságait. A ferrit-memória 
kor még a "jövő zenéjé"-nek számított. IQsipari módszerekkel, kézi önt 
sel szinte lehetetlen volt a megfelelő pontosságot elérni. így ez a cso] 
erejét messze meghaladó vállalkozás volt.

A szovjet szakmai kapcsolatok felvételével felmerült egy Ural-I gi 
megvásárlásának lehetősége kb. 1 /2 millió forintért, de a hosszúnak ít 
(1,5-2 év) szállítási határidő miatt ezt elvetették. Végül az első n 
évben egy M-3 típusú elektroncsöves számológép, szovjet dokument; 
alapján, a szovjet féllel párhuzamosan történő hazai felépítése, majd ml 
ködtetése határozta meg a kutatócsoport profilját.

1956 nyarán a csoport mindössze 5-10 fővel alakult meg. Az érd 
munka 1957 tavaszán kezdődött, amikor a létszám a fiatal, végzős mai 
matikusokkal és mérnökökkel együtt 25-30 főre emelkedett. Az egyel 
misták, de általában a szakmabeliek körében a kibernetika nem volt ol 
favorizált terület, mint amilyennéa számítástechnika vált 15 évmúlva, 
egyáltalán nem is ismerték. A villamosmérnökök körében az elektrom
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techmka. a rádiótechnika számított divatos területnek. A matematikai 
logikátkapcsolástechnikaként tanulták, így nem is tudták, hogy ez lénye
gében matematikai logika. Számítástechnikáról ekkor még szó sem volt. 
Az utolsó félévben Kozma László már említett jelfogós számológépén 
végeztek gyakorlatokat a műszaki egyetemisták.

'...akkor Bem tudtuk, hogy ezek számítógépes gyakorlatok. Nem tudom, mi volt 
a neve, talán kalkulátornak hívták, szóval ez nem lelkesített senkit, nem is érde
kelt.'’

Mindemellett Tarján Rezső, a csoport igazgatóhelyettese a tehetséges 
fiatalokközül is azokat válogattak!, akikezena területen "szűz elméknek" 
számítottak, akik mentesek voltak az előítéletektől. így a kutatók egy 
tekintetben valamennyien azonosak voltak: szinte semmit nem tudtak ar
ról a szakmáról, amelynek úttörőivé váltak.

fözdetben elsősorban tanultak, ismerkedtek a hozzáférhető külföldi 
szakirodalommal. A műszakiak feladata volt a gép megteremtése, tehát 
az építésben való gyakorlati részvétel. A matematikusok kezdtek megis
merkedni a számítógép lényegével, matematikai programcsomagokat, 
numerikii-s programkészletet dolgoztak ki a még nem létező és még soha 
nem látott számítógépre. Tanulmányokat írtak a szakirodalom alapján. A 
gép elkészülésének idejére azonban nemcsak "képzett" programozókra, 
hanem olyan felhasználókra is szükség volt, aldk képesek problémáikat 
megfogalmazni a matematikusok számára, ezért 1958-ban egy 36 előa
dásból álló tanfolyamsorozatot is meghirdettek.

Atanulmánjyíi^,előadás tartása évekenkeresztül acsoport igenfontos 
feladata volt. Úttörő munkájuk egyik jelentős érdeme a sz^'tástechnikai 
kultúra hazai terjesztése.

Az M-3 típusú számítógép

Az M-3 típusú gép építése 1957 őszétől ’59 végéig tartott, de fejlesztése 
még a következő években is adott munkát a műszakiaknak. Dokumentáci
óját, valamint minden szükséges alkatrészt — annak ellenére, hogy ezek 
egy része Magyarországon kapható volt— a szovjet fél szálbtotta a cso
portnak. A mechanikai részeket a saját műhelyükben gyártották.

"Egyrészt volt egy fizikai összeszerelés, a drótokat össze kellett forrasztani, egy 
szekrén^ez hozzáépíteni az elkészült elemeket a meglévő és elég nehezen átte
kinthető dokumentáció alapján. Ezután az elektronikus áramköröket és elekt
roncsöveket kellett egyenként beszerelni, aztán összedugni az egészet és
csodálkozni, hogy működik-e vagy sem. .10
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A dokumentáció, a rajzok rendkívül hibásak voltak, így az ismeretlen 
ben tapogatózó kutatók számára ez is rendkívül megnehezítette a munkát 
Önálló megoldásra várt emellett a gép memóriájának létrehozása. A ko 
rábbi negatív tapasztalatok után (ferritgyűrűs kísérletek) a mágnesdol 
alkalmazása látszott a legcélszerűbbnek. A Műszaki Egyetem Kérni 
Tanszékének segítségével létrehoztak egy galvanizáló műhelyt, aho 
önállóan kidolgozott eljárással készült el a dob. Mivel kapacitása rendid 
vül kicsi volt, többet kellett gyártani. A technológiai eljárás, a különbözi 
képzettségű emberek összefogásának köszönhetően olyan jól sikerüli 
hogy néhány darabot a hasonló gondokkal küszködő román "kollégáknak 
is küldtek belőle.

A gép beindításának sztorija jól érzékelteti az akkori hangulatot:
"Amikor megindítottuk a gépet, mondanom sem kell, hogy senki nem tudta, m 
fog történni. Az a társaság, aki akkor számítógépet épített, még életében nei 
látott számítógépet. Volt egy 'puszk' nevű gomb, amit meg kellett nyonmi, ési 
gép szépen végigcsinálta a programot. Benyomtuk a gombot — putty — megje 
lentek a lámp^, nem megy! Megint — putty — megjelentek a lámpák, megii 
nem megy! Két napig, vagy nem tudom meddig vesződtünk vele, kerestük, h( 
lehet a hiba. Kiderült, hogy rég kiszámolta már, az az eredmény volt jó, amíi 
lámpákon megjelent. Nem tudtuk, hogy egy számítógép hogyan fog működni, e 
sem hittem volna, hogy Uyen gyorsan megy." ’ *

Pedig ez a gép mai szemmel nézve hagyon lassú volt (30 aritmetika 
művelet másodpercenként), a lámpák ritmikus villanásából lehetett tudni 
milyen program fut a gépen.

Mégis milyen volt ez az első szánutógép? Egy kb. 60 m^-es teremi 
helyezték el, amit lényegében teljesen betöltött. Hűtése, "légkondicioi 
lása" nem volt, egy tetőre szerelt ventillátor teremtett "klimatizált" köi 
ményeket. Működés közben rendkívül meleg lett, hiszen több száz elel 
roncső forrósodott át. A gép üzemelésének kezdeti rendellenességeit ói 
ási erőfeszítésekkel sikerült csak kiszűrni, a kutatók tapasztalatlansá; 
miatt egyszerűen nem tudták, hogy hol kell hozzányúlni. Ha a progri 
valahol elakadt, vagy bármilyen probléma jelentkezett, a futtatást elölrl 
kellett kezdeni, ami az adott sebesség mellett, nem kis időveszteség! 
jelentett.

Az input-output információ átadást telex lyukszalaggal oldották mc] 
Az adatokat többszörösen konvertálni kellett. A gép 8-as számrendszi 
ben működött, az eredmények is ebben a számrendszerben jelentek me|

Az M-3 operációs rendszer nélküli gép volt. A programozást gépi k 
ban kellett elvégezni. (A gép utasításkészlete, műveleti jelei, címzése 8-i 
számrendszerbeli számok voltak, a programot lépésenként, a gépi k
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megfelelően számokkal kellett leírni.) A gép memóriája csak 1024-30 
bites szóból állt.

A "szakma" kialakulásának ebben az első szakaszában a kutatók maguk 
voltakaprogramozókés az operátorok is, a gép üzemeltetése körüli funk- 
ciókmégnem váltak szét,nem alakultki amai munkamegosztás, a felada
tok analízisétől a futtatásig mindent maguk végeztek.

Az első kutatási témák a gép továbbfejlesztéséhez kapcsolódtak. A 
meghibásodásra hajlamos, gyenge konstrukcióban az alkatrészeket új, 
magyar termékekkel cserélték ki. (Kezdetben naponta 20 elektroncsövet 
kellettkidobni,ezamódosításután 10-re csökkent. 1 csőáraakkor lOOfo- 
rint volt.) A fejlesztések software területen lehetővé tették a 8-as szám- 
rendszertől és a gépi kódtól való elszakadást.

Az első alkalmazási témákkal 1959-60 körül kezdtek foglalkozni. 
Hozzájárultak az Erzsébet-híd statikai tervének elkészítéséhez, megol
dottak kémiai ületve fizikai jelllegű problémákat, és elkészült az első 
gazdasági alkalmazási feladat is.

A gép rendkívül kicsi memóriája miatt a matematikusoknak szinte 
"erőszakot kellett elkövetni a gépen és önmagokon is", hogy a nagyméretű 
mátrixokkal boldoguljanak.

'Az M-3 szerepe nagyon elhanyagolható abból a szempontból, hogy milyen fel
adatokat oldottak meg rajta, mert ma már bármelyik gépen 1 napi munka talán, 
ami ott 1 éves munkának számított. A szemléletformálás volt fontos. Rajta ne
velkedett egy 30-40 fős kutatói gárda, akik később a magját képezték a szakem
ber gárdának ezen a területen.' ̂

A gép korszakalkotó jellege tehát fontosabb volt a konkrét eredmé
nyeknél. Sajátos légkör jött létre, az "új" megérzése kovácsolta össze ezt 
a társaságot.

'Az egész csoport arra egyesült, hogy a gép megszülessen. Ez volt az első korszak, 
az őskorszak.'

Légkör, munkastílus, vezetők

Az öskorszak "hőskorszak" jellegét azok a nehéz körülmények, az a sajá
tos légkör határozta meg, melyben ez a jobbára fiatalokból álló gárda 
tevékenykedett.

'..jnert mindenki barikádharcnak tekintette, és ez megdöbbentő volt. Amikor 
egy új szakma megjelenik, az úttörői irtó nagy teljesítményre képesek, óriási 
energiát tudnak bedobni. Egy nagyon rossz gépen kellett bebizonyítani, hogy ez 
mégis csak számítógép. Nem volt gyakorlatunk a programírásban és a gép mű
szaki szempontból csakugyan rossz volt. Éjszakánként kalapáccsal ütögettük.
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mert kontaktushibák voltak. Ütögettük, és ha megjavult, akkor örültünk, me 
reggelig mégis lefutott a program." * ̂

Az Új szakma és ez a légkör a legkülönbözőbb területek hasonló érdé 
lődésű kutatóit vonzotta ide. Jöttek nyelvészek, orvosok, közgazdászé 
biológusok, akik a saját szakmájuk nemzetközi irodalmának hatására ki 
zel kerültek a száim'tástechnikához. Ennek köszönhető, hogy igen sokfá 
alkalmazás futott ezen a kezdetleges gépen.

Ezt akorszakot a lendületes munka, összetartozás, afiatal kutatógán 
lekesedése, a jó "szakmai műhely" kohéziója jellemezte. Ebbe az irányi 
hatott a csoport két vezetőjének törekvése is, bár szakmai felkészülte 
gük, céljaik, egyéniségük eltérő volta miatt hamarosan éles konfrontác 
következett be kettejük között.

Varga Sándor, a csoport igazgatója régi kommunista volt. Közeli rok 
ni kapcsolatban volt Varga Jenővel, a Tanácsköztársaság népbiztosávi 
így 1919 után először francia emigrációba került, majd hosszú évek 
töltött a Szovjetunióban. Mérnök végzettséggel ipari kutató intézeteklx 
dolgozott, igen széleskörű kapcsolatokra tett szert. Hazatérése után ga 
dasági-politikai vezető funkciókat töltött be, pl. a Minisztertanács Ge 
vezette titkárságán a Nemzetközi Gazdasági !^pcsolatok szovjet relác 
ójú osztályának volt a főnöke. A KKCS létrejöttében állítólag jelenti 
szerepe volt annak, hogy Vargát új vezető álláshoz akarták juttatni, ( 
ezért Gerő csak az ő vezetői kinevezésével engedélyezte, hogy a cso] 
önálló egységként alakuljon meg.

Szakmailag felkészületlen volt, a kibernetikában semmilyen tu 
mányos előképzettséggel nem rendelkezett, műszaki ismeretei is ela 
tak. Igazgatói tisztségét gazdasági vezetőként értelmezte, a cso; 
elsődleges feladatának a gépépítést tekintette. Rendkívül agresszív, en 
kezű, tipikus egyszemélyi vezető volt, döntéseit egyedül, a munkatár: 
meghallgatása nélkül hozta meg. Nyomasztóan rossz vezetési stílusál 
az ötvenes évek direkt irányítási módszerei keveredtek egy rossz modi 
befelé fordult ember megnyilvánulásaival.

Vezetői döntéseiben olyan politikai, gazdaságpolitikai elveket kö’ 
tett, amelyek felett lassan eljárt az idő. így például az anyagbesze: 
tervet rendkívül komolyan vette, kicsinyes volt, és mivel nem értei 
kutatáshoz, nem tudta megítélni a valós szükségleteket. A népgazd 
érdekeinekfelelős képviseletében csökkentette például az 1 kgforraszi 
ón beszerzését 1 /2  kg-ra, vagy egy elektronikus berendezés vázát fái 
csináltatta meg vas helyett (ami így jóval drágább lett), mivel az ón és a 
tőkés import volt.
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Ugyanakkor kemény egyénisége, politikai múltja nagy hasznára vált a 
kutatócsoportnak. Ki tudta verekedni a szükséges felszerelést, személyes 
kapcsolatainak volt köszönhető a szovjet partner felkutatása és az egész 
koprodukciós gépépítés megszervezese. 0  volt az összeköttetésben a ka
pocs. Szívóssága, látartása, céltudatossága, jó szervezőkészsége kellett 
ahhoz, hogy ebben a technológiailag fejletlen országban akkor rendkívül 
korszerűnek számító műhelyt tudjon létrehozni, előteremtette az ehhez 
szükséges pénzt, megszerezte a szükséges berendezéseket.

Az Akadémián ezzel szemben soha nem fogadták be. A csoportnak az 
Akadémiával való sorozatos konfliktusai ezzel is magyarázhatók. Varga 
úgy tekintette, hogy állami-ipari vonalat képvisel, a "tudományos embe
rek" vezetését nem fogadta el, a saját elképzeléseit a csoport profiljáról az 
Akadémia háta mögött, titokban is megA^ósította volna, ha egy revízió 
nem fedi fel törekvéseit.

Tarján Rezső egyénisége sok szempontból ellentétes volt Vargáéval. 
Régi illegális kommunistaként megjárta Horthy börtöneit. A felszabadu
lás után a Híradástechnikai Iparigazgatóság vezetője volt, majd megint 
börtönben töltött néhány évet. A börtönben megalatótott mérnöki tCTve- 
zőintézetben^^ kezdett el a számítógép elméletével foglalkozni. Fizikus 
alapképzettségű, művelt, rendkívül széles látókörű, az új iránt érdeklődő, 
szakmailag alaposan felkészült ember volt. Az elsők között ismerte fel a 
tóbemetika-számítástechnika jelentőségét, és a kezdettől fogva pályafu
tásának végéig ezen a területen tevékenykedett.

Már a KKCS megalakulása előtt neve ismert volt a szakmában, ideke- 
rülése sokak számára "biztosítékot" jelentett. A fiatalokat az új szakma 
szeretetére tudta lelkesíteni, meleg emberi légkört teremtett. Nagy szak
tudással rendelkező mérnök típus volt, a KKCS tevékenységéből őt is a 
műszaki vonal érdekelte, és ezért erősen szorgalmazta a gép építését. 
Ugyanakkor ő volt a csoport tudományos vezetője, ő alakította ki a kuta
tógárdát, és mint az egyetlen koncepciózus ember jelentős szerepet vál
lalt a kutatás profiljának meghatározásában.

Vargával való együttműködése azonban "kényszerházasság" volt csu
pán, és ez a helyzet a konfliktus elmélyülése után szakításhoz vezetett. 
Tarján egészsége és akaratereje a sokévi börtönben megrendült, nem volt 
képes felvenni a harcot erőszakos főnökével. Varga mellett nem tudott 
érvényesülni: a csoport, a szakma előtt tekintélye volt, de döntési körét 
Varga fokozatosan leszűkítette, más emberekre ruházta a hatalmat, így 
önállóságától lassan teljesen megfosztotta. Végül, 1960 körül Tarján tá
vozott a kutatócsoportból, és ez valószínűleg nemcsak a KKCS, de az
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egész tudományág további fejlődése szempontjából komoly veszteséget 
jelentett.

A csoport vezetőinek személyét és kapcsolatukat a korszakra tipikusan 
jellemzőnek vélem. Tudásukra és képességeikre végül is együtteseni 
szükség volt, hogy a csoport létrejöjjön. Érre az általánosításra az is alapot! 
nyújt, hogy az automatizálási kutatások egyik megindítója és vezeti 
egyénisége Benedikt Ottó személyiségjegyei is sok szempontból hason-ij 
lóak voltak. Természetesen ahhoz, hogy a kor vagy általában a tud 
mányos diszciplína szakmateremtő tudományos vezetőinek típusál 
leírhassuk, további személyiségeket, intézményesülési folyamatokat kel
lene elemezni.

A közös feladatoknak, a diszciplinafiatalságánakköszönhető jó légki 
tehát konfliktusokkal, belső harcokkal volt terhes, és ehhez hozzájárult 32 
Akadémiával kialakult rendezetlen, rossz viszony is.

Az Akadémiával való kapcsolat

Az Akadémia részéről a hozzáállás ambivalens volt. A kibernetikai kuta 
tások beindítását szorgalmazták, a csoportot azonban konkrét formájá 
ban mégsem fogadták be. Ebben— mint jeleztem— szerepe volt mind 
Varga Sándorral való rossz kapcsolatnak, mind a diszciplina körüli viták
nak. Kétségbe vonták önálló tudományként való létjogosultságát, tud 
mányos rangját, valamint felmerült az a kérdés, érdemes-e Magyarori 
szágnak a s z ^ ló g é p re  pénzt, időt, energiát fordítani.

"Én szerintem az Akadémia vezetősége egy percig sem hitt abban, hogy a s: 
tástechnika valaha is ide fejlődik. Egy költséges játékot láttak benne, aminek 
Akadémia issza meg a levét. Annak ellenére, hogy Akadémiai Dijat kaptunk, 
úgy éreztük, hogy az Akadémia vezetése nem támogat bennünket." ̂  ̂

Szervezetileg a kutatócsoport a III. osztályhoz, azaz a Matematikai 
Fizikai Tudományok Osztályához tartozott. A felhőtlennek nem nevez
hető kapcsolatot az osztály tudományos vezetésével jellemzi az alábbi 

"A számítógépesítés beindításával egyidőben, 1957 decemberében az MTA 
osztálya vezetőségének nyüvános btözámolóján "katasztrófának" és "csaj 
nak' nyüvánították, hogy a KKCS ehhez az osztályhoz tartozik." * ̂

Az Új technika és gondolkodásmód befogadásának nem volt meg aj 
bázisa. A matematikusok konzervatív véleménye szerint minden felai 
tót meg lehet oldani papírreú és ceruzával, a mérnökök a magyar i] 
fejletlenségére hivatkoztak. A kapcsolat javítását, a csoport elismertet 
sét nem segítették elő a rendkívül ügyetlen bemutatók sem. Hiányzott ej 
olyan manager, aki megfelelő propagandát tudott volna kifejteni, a gi
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éppen akkor hibásodott meg, a programok éppen akkor voltak pontatla
nok, vagy akkor felejtették el a fordítóprogramot alkalmazni, amikor a 
látogatók előtt kellett volna bizonyítani.

Az Akadémia tevékenységében a KJCCS tevékenysége profilidegen 
volt, a gyártást nem érezték Akadémiai ügynek. A matematikusok a cso
portot szívesen utalták volna át a Műszaki Tudományok Osztálya (VI. 
osztály) hatáskörébe. 1960-ban a csoport bizonyos mértékben kiszaba
dult a III. osztály hatásköréből, és Tudományos Tanácsa önálló Elnökségi 
Bizottságként alakult újjá.^*

VargaSándor és az Akadémiahuzavonája Vargaleváltásával ért véget. 
1960-ban az M-3 beindulása után a csoport titokban egy második számí
tógép építéséhez is hozzákezdett. Sem építési engedélyt, sem beruházási 
fedezetet nem szereztek. Ez a gép lényegében olyan lett volna, mint az 
előző, és Varga szervezőkészségének köszönhetően majdnem minden 
alkatrész, mechanika meg volt hozzá. Budapest-I.-nek nevezték el. A gép 
félig meg is épült még Tarján vezetésével, az M-3 két és fél éves építési 
idejével szemben ezt egy 6 hónapos projektnek tervezték. Amikor az 
Akadémia tudomást szerzett erről, a munkálatokat pillanatok alatt leállí
tották, és Vargát vezetésre alkalmatlannak találták. Távozásával a csopor
tot átszervezték, új nevet adtak neki (Számítástechnikai Központ), 
megbízott igazgatójának Aczél Istvánt nevezték ki.

A Számítástechnikai Központ

A Kibernetikai Kutatócsoport átszervezésével lezárult egy korszak, ha 
ezt akorszakhatárt nem is szabad túl szigorúan venni. A csoport profilja, 
státusza némiképp megváltozott, belső struktúrája, az osztályok közötti 
arányok eltolódtak.

Az átszervezés gondolatát az 1960 júliusi gazdasági revízió vetette 
fel. A csoport "rovásán" többek között a következő szabálytalanságok 
voltak: az építési keret 10.000 Ft-os határát több mint 40.000 Ft-tal túl
lépték, 1 évig nagyobb összegű hitelt felhasználatlanul lekötöttek, túllép- 
táca munkaruha keretet, maszek kisiparost alkalmaztak, és 28 ezer Ft volt 
a pénztárhiány, nem beszélve a másodüc gép építéséhez engedély nélkül 
felhalmozott alkatrészekről és a gépparkról. A revízió jelentésében a hi
bák felszámolása mellett javasolta a csoport munkaügyi helyzetének 
olyan átszervezését, amelyben lehetőség nyílik a szerződéses munkák 
elszámolására, valanünt a külső munkatársak javadalmazására és a belső
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munkatársak plusz feladatvállalásainak (előadás, tanfolyam) honorálásá 
ra.

A Számítástechnikai Központban (SZK) előtérbe kerültek az alkalma 
zással kapcsolatos témák, a gép építésének feladatát a használat problé 
mája váltotta fel. Az Intézet profilja körül ekkor alakultak ki azok a vitálí 
bizonytalanságok, amelyek a SZK egész történetét végigkísérik. Az ellenj 
tét a műszaki, illetve az alkalmazői vonal között bontakozott ki, végül 2 
gyártás megszüntetésével ért véget, a mérnökök feladata a továbbiakba 
a M-3 karbantartása és fejlesztése lett.^^

Az MTA-SZK kinevezett igazgatója Aczél István, a közgazdasáj 
alkalmazásokkal foglalkozó csoport vezetője lett. Aczél az intézet tört! 
netében az egyetlen olyan igazgató volt, aki szakmailag és emberile, 
szervező és vezetői képességeit tekintve egyaránt alkalmas volt enneki 
posztnak a betöltésére, ó  is régi — felszabadulás előtti — párttag volt,[ 
KKCS előtt különböző vezető pozíciókat töltött be, többek között 
Egészségügyi Minisztériumban. Szakmájában jó nevet szerzett, jó kui 
tásvezetői képességekkel rendelkezett, a munkatársakkal kiváló eml 
kapcsolatot alakított ki. A tudományos munkát színvonalasan újjás; 
vezte, a légkör ebben a korszakban volt a legkellemesebb.

Az intézet tudományos tev^enysége osztályok^® köré szerveződi 
az alkalmazási témáknak és a kibernetika komplex jellegének megfelel 
en rendkívül sokszfiiű képet alkotva. A matematikai, biológiai, nyelvéi 
ti, műszaki témák mellett a gazdasági jellegű alkalmazások vál 
dominánssá. Az intézet igazgatóinak érdeklődése természetesen mini 
meghatározta a vezető témák profilját. Ennek okát abban látom, hoj 
terület annyira új és ismeretlen volt az igazgatók számára is, hogy bizi 
mozgásteret a saját területük jelentett.

Az alkalmazási témák különböző intézmények, tudósok, diszcipli 
termékeny együttműködésével alakultak ki. A gazdaságmatematikai 
mák ezekben az években indultak el Magyarországon. 1959 elején a 
daságtervezési és Gazdaságirányítási Tudományos Munkaközösi 
(GGTM) ülésén foglalkoztak először ezzel a témakörrel.^^ A közg; 
szók, matematikusok és "számítástechnikusok" összefogását a részi 
vők foglalkozása mellett a bekapcsolódott intézmények is jól illuszi 
ják. Az SZK Gazdasági Alkalmazások Osztálya szoros kapcsolatba kei 
az Országos Tervhivat?illal, az Országos Anyag- és Árhivatallal, az 
Matematikai Kutató Intézetével, valamint az ekkor működő "Népg; 
sági Elemzések Munkabizottságával". Részt vettek az első ÁKM illel 
iparági modellekkidolgozásában, az első lineáris programozási, szállíl
feladatok és gazdaságossági számítások megoldásában.22
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Ez a korszak egyben a matematikai tervezés kialakulásának hőskorsza
ka is. Az osztály munkatársainak vezetésével, elsősorban a tervezési fo
lyamat modellálásával és egyben megreformálásával kapcsolatos 
tevékenység, az intézet kutatóin kívül a közgazdászok és matematikusok 
széles körének mozgalmává szerveződött. A résztvevők, elsősorban sze
mélyes kapcsolatokalapján és mindenhonoráriumnélkül kapcsolódtak be 
a munkába. Az egyes részmodellek kidolgozói különböző helyeken dol
goztak, a közös munka a vezetés önkéntes elismerésén és a témáért való 
lelkesedésen alapult.^^

Ebben a korszakban rendkívül divatos témának számítottak a nyelvé
szeti-számítástechnikai kutatások. A csoport eredményeit jól fémjelzi, 
hogy 1965 környékén már önálló kiadványuk is volt, a "Computation and 
Linguistics", amelynek néhány számát referálták nyugati kiadványok is. 
Külföldön egy holland kiadó terjesztette. A fő profilt a gépi fordításhoz 
kapcsolódó témák jelentették.

Jelentős területet képviseltek ekkor a biológiai alkalmazás kutatásai, 
amelybe számos külső munkatárs is bekapcsolódott. A központi ideg- 
rendszer logikai struktúrájának kezdetleges modellje egy újonnan kibon
takozó tudományág, a neurokibemetika előfutára volt, ebben a témában 
azóta már több világhírű intézet (USA, Japán) mutatott fel izgalmas ered
ményeket. Szegeden egy "Katicabogár" nevű szerkezetet készítettek a 
feltételes reflexek modellálására.

A témák sokoldalúságát mutatja, hogy foglalkoztak a közlekedés, va
lamint a termelési folyamatok technológiájának számítógépes automati
zálásával, de ugyanal^or a kibernetika társadalmi és filozófiai hátterének 
kérdéseivel is.

A hatvanas évek elején néhány évig az M-3 volt az egyetlen számító- 
gépjklagyarországon, így valamennyi, a száihítástechnika iránt érdeklődő 
kutató itt gyülekezett, í j^  az SZK fontos feladatának tekintette tudo
mányos összefogásukat.^"* Ekkor még egy-egy alkalmazási téma a mate
matikus számára sokkal komplexebb munkát jelentett, mint ma, hiszen a 
kérdésfelvetéstől kezdve az egész alkalmazási folyamatot neki kellett 
végigjárnia.

'..Jut például egy geológus szeretett volna valamit gépre vinni, akkor hozzánk 
fordult mondván, mi vagyunk a számítástechnikusok, ehhez mi értünk. Ideadott 
egy 400 oldalas szakkönyvet, természetesen az ő nyelvén. Ezt szerette volna 
számítógépre vinni. Ekkor a matematikusnak el kellett olvasni, hogy értsen hoz
zá, aztán teprogramoznia azt a kismillió képletet, attól függően, hogy mi volt a 
cél. így történt, mert akik odajöttek hozzánk, azt sem tudták a számítástechnikát 
eszik, vagy isszák.
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A külső feladatok géprevitele nemcsak az idegen szakma "elsajátítása' 
miatt igényelt tudományos tevékenységet, hanem mert még nem alakul
tak ki azokaf eldolgozási módszerek, az a matematikai-számítástechnikai 
háttér, amelynek segítségével a feladatot rutinszerűen megoldható ré
szekre lehetett volna felbontani. Szinte minden új probléma új numerikus 
eljárás kidolgozását feltételezte. Ennek következtében kezdtek kibonta
kozni a numei^ikus analízissel, operációkutatással és programozáselmé
lettel kapcsolatos kutatások. Egyidejűleg a gép kis méretéből és 
fogyatékosságaiból származó nehézségeket a műszakiak kutatásai és fej
lesztési kísérletei próbálták meg kiküszöbölni.

"Annak következtében, hogy a fejlesztés és az üzemeltetés párhuzamosan folyt, 
valamint a gép meghibásodásra rendkívül hajlamos volt, mai mércével mérve a 
kihasználás igen alacsony fokot ért el. A hasznos működési idő max. 62,2 % mia 
18,3 % volt nyolc hónapot vizsgálva, a bekapcsolt idő pedig max. 613 óra, min, 
468 óra.'^^

Az Új memóriaegységek, a gyorskifró, valamint más periféria berende
zések a gép működési sebességét olyan mértékben megnövelték, hogy az 
akkor már komolyabb számítástechnikusi tapasztalattal rendelkező üze
meltetők ugyanabba a hibába estek, mint a gép beindításakor. Az ered 
mény olyan rövid idő alatt jelent meg, hogy azt hitték, meghibásodott a 
gép. A lámpák lassú, ritmikus villogása megszűnt, az M-3 "gondolatai' 
láthatatlanokká váltak.

A széleskörű alkalmazási tevékenység, valamint az M-3 rövid ideij 
tartó monopolhelyzete igen kiterjedt niunkakapcsolat kialakulásához ve
zetett; 1960-ban az SZK 27 céggel volt szoros együttműködésben.^^

A témák sokszínűsége, a hangsúlyos feladatok eltolódása, valamint a] 
széleskörű külső kapcsolatok az intézet arculatának jelentős módosul; 
reprezentálják. A befelé fordult, egy témára koncentráló, autoriter módoi 
irányított munkaközösség nyitottá, tevékenységében sokoldalúvá váli 
Az intézet légköre demokratizálódott, megváltozott a külvilággal vali 
viszonya. Az "önmagának élő", foggal-körömmel "bizonyítani" akan 
csoport a magyar számítástechnikai illetve kibernetikai kutatások centru
ma, irányítója lett és erős szívóhatást gyakorolt a többi tudományágra.

A "szakma" hazai fejlődésének ebben a korai szakaszában az S. 
témáinak sokszínűsége a kibernetika tudományos törekvéseinek gyakor
lati megjelenése volt, tudatosan törekedtek az interdiszciplinaritásra .] 
Ugyanakkor a számítástechnika még nem vált rutin "technikává", a gé| 
használata a problémák újszerű megközelítését, elemzési módját jelen
tette. Az SZK alkalmazási témái éppen ezért még kutatások és nem puszi 
szolgáltatások voltak, mint ahogy ez a későbbiekben, a létrejött számítö-j 
központok esetében volt. Ki kellett alakítani azokat a tudományos mód
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szereket, a gondolkodási módját, amelyekkel az egyes területek problé
mái a gép számára megfogalmazhatókld váltak. Ez a tevékenység a hazai 
szánütástechnikai kultúra kialakítását, terjesztését is jelentette. A külön
böző szakmákművelőivelelkellett sajátíttatni egyolyan szemléletmódot, 
melynek birtokában problémáikat képesek voltak egy száim'tástechnikus 
számára is fogalmazni.

A szakma fejlődése jelentősen felgyorsult (a többi tudományághoz 
viszonyítva), a nemzetközi kapcsolatok diktálta tempó kötelező erejű 
volt, mivel a hatvanas években az elszigeteltség oldódása új körülménye
ket teremtett.

1961-1965

A számítógép-ellátottság a hatvanas évek elején némileg megjavult. Az 
M-3 mellett további gépek érkeztek az országba. Két Ural-I a KFKI-ba, 
KSH-ba, és a TKI-ba, Buli-Gamma ET adatfeldolgozó gép a KPM-be, 
valamint nagyobb teljesítményű ELLIOTT-803-B gépek a NIM és a 
KGM számíttácözpont jába. Három Ural-II vásárlási lehetőségét ajánlotta 
fel aSzovjetunió, az ÉM és az MKKE szánütóközpont jába, ezek hamaro
san instalálásra kerültek (az MTA SZK 1965-ben állította üzembe a har
madik URAL-II gépet).

Az M-3 a többi géphez viszonyítva (Ural-II, ELLIOTT) már korsze
rűtlennek, lassúnak minősült. Néhány évig az a furcsa szituáció állt elő, 
hogy az SZK munkatársai, akik elsőként művelték Magyarországon a 
számításteclmikát, és annak első tudományos centrumát alkották, kényte
lenek voltak a nagyobb feladatokat más számítóközpontokban futtatni. 
Elsősorban a NIM és a KGM ELLIOTT gépeit használták.^^

Az idegen gépeken való futtatás a jobb technika ellenére a munkakö
rülményeket bizonyos értelemben tovább rontotta. Az intézet nagyobb 
része akkor már a Várban dolgozott (Úri u. 49.), a gépek viszont a Belvá
rosban voltak. A kettészakítottság megnehezítette a vezetés feladatait és 
a csoport intenzív, jó együttműködését.

A számítóközpontok létrejötte a káderhelyzetre is meglehetősen rossz 
hatással volt. A szaktárcák a számítástechnikusok fizetésére jó 1000- 
1500 forintot ráígértek, és a szakemberhiány miatt felelős vezető beosz
tásokat ajánlottak fel. A számítástechnikai szeikemberképzés csak 
gyerekcipőben járt, tanfolyamokat, előadássorozatokat szerveztek, az
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egyetemi képzés még mindig nem indult be. A presztízskülönbségek és 
bérfeszültségek következtében az elszívó hatás rendkívül erős volt.

Az Akadémia III. osztálya 1961-től folyamatosan foglalkozott a 
SZK helyzetével. Nyilvánvalóvá vált, hogy az SZK-t és profilját az úja 
nan kialakuló számítástechnikai struktúrába kell beilleszteni, feladata 
ennek megfelelően kell kijelölni. Ezért az Akadémia sürgette egy olya 
országos hatáskörű szerv létrehozását, amely dönt a számítógépek beh( 
zataláról és elosztásáról, valamint koordinálja a számítóközpontok tev 
kenységét. Ez azonban nem jött létre.^^

Az SZK profil jakörüli viták továbbra is napirenden voltak. Az alapve 
konfliktusok a működési területek arányai körül alakultak ki: a digitál 
technika (hardware) illetve a software kutatások, és a kutató illetve szc 
gáltató jelleg kérdésében. Az MTA III. és VI. (Műszaki Tudományd 
osztálya közös bizottságot hozott létre az érdekelt intézetek (KFKI, AK 
SZK) profiljának tisztázására. 1962 novemberében rendkívüli osztály 
lést hívtak össze az Akadémia főtitkára. Kalmár László mint szakértőé] 
az intézetvezetők részvételével.^®

Az SZK profiljának vegyességét és a probléma bonyolultságát jól. 
lemzi az SZK 1963-as megnemvalósultfejlesztésiterve.^^ (Figyelemi 
méltó, hogy elemei a későbbiekben újra és újra felmerültek.) Á 
elgondolás szerint az SZK átalakul Számítási Kutató Intézetté, melyn 
a számítástechnikával és kibernetikával kapcsolatos alapkutatások sza 
pelnek a profiljában. Az SZK üzemeltetési osztálya és a Matematil 
Kutató Intézet megfelelő részlegeiből pedig létrejön a Számoló Közpo 
melynek feladata a felmerülő rutinfeladatok elvégzése, valamint az M 
intézetei számára rutinszolgáltatások ellátása. Ezeken kívül létre k 
hozni egy Matematikai Gépkutató Intézetet a számológépek tervezéséi 
és konstruálásával kapcsolatos matematikai kutatások végzésére.

1963 tavaszán született döntés ebbenakérdésbena Ill.és a VI. oszt 
közös vezetőségi ülésén. Megvitatták a "Javaslat a hazai kibemetücaik 
tatások és az elektronikus számológép kutatások fejlesztése" c. előtt 
jesztést, valamint Benedikt Ottó (az .AJQ igazgatója) és Prey Tamás 
SZK igazgatója) beszámolóját.^^ A határozati javaslatban leszögezi 
hogy a várt Ural-II-n kívül az Akadémiának egy nagyteljesítményű sz 
mítógépre is szüksége van, amit legkésőbb a III. ötéves tervben az SZ 
ban kell elhelyezni az MTA intézetei, valamint saját igényein 
kielégítésére. Tisztázták az SZK, valamint az 1964-ben megalakuló A 
profilját.
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"Az SZK-t a hazai számítástechnika tudományos központjává kell fejleszteni, 
hogy az említett tudományágban irányító és összefogó szerepet tudjon betölte
ni."
"A létrehozott AKI-t olyan irányban kell fejleszteni, hogy az az ipari intézetek
kel és az elméleti matematikai intézetekkel együttműködve a hazai műszaki 
kibernetikai és a digitális technikai kutatásnak bázisa legyen."

Ez az ülés volt az első, amely megkísérelte általánosan áttekinteni a 
számítástechnikahelyzetét Magyarországon, és megfogalmazni az ebből 
adódd feladatokat. A nemzetközi összehasonlítás nyomán (az USA-ban 
1960-ban 5371 elektronikus számítógép 70.000 rendelést látott el) elő
ször észlelték, hogy "hazánkban rendkívüli veszélyeket rejtő lemaradás 
következett be". Hangsúlyozták, hogy ez nemcsak abszolút mértékben, 
hanem relatíve is igen jelentős, núnd az elvi matematikai és kibernetikai 
kutatások, a számítógéppel való ellátottság, mind a speciális káderképzés, 
mind a számítógép kutatások területén.

A hazai fejlődést áttekintve elismerték a KKCS úttörő szerepét és ak
kor, utólag, sajnálattal ismerték fel a gépépítés vállalásából fakadó hátrá
nyokat. Nem maradt elegendő idő és energia az alapkutatások végzésére, 
habár a nehéz körülmények között elért eredmények az automatizálás, a 
gazdaság, a nyelvészet, a biológia, a kénüa, stb. kibernetikai jellegű prob
lémáinak megoldásában egytől egyig a kutatásban rejlő nagyobb lehető
ségeket hozták felszínre.

A jegyzőkönyv elemzése során három új jelenséget figyelhetünk meg.
A tudomány vezetői először döbbentek rá a nemzetközi színvonaltól 

való lemaradásra és arra a veszélyre, hogy ez a távolság tovább nőhet. 
Ennek egyik okát a szakterület szervezetlenségében és szétforgácsoltsá- 
gában látták: központi koordináció nélkül párhuzamos kutatások és hasz- 
navehetetlenül vegyes géppark jött létre. (A számítástechnika gazdasági 
hátterénekágazatokravald szétforgácsoltságamellett egyetlen igazgatá
si vagy gazdasági szerv sem tekintette magáénak az irányítás ügyét.)

A lemaradás felismerésének következtében megváltozott a diszciplí
nával kapcsolatos szemlélet. Kezdetben a KKCS a szakma élvonalába 
törekedett és igyekezett bizonyos területeken nemzetközi mércével is 
mérhető eredményeket elérni. A jegyzőkönyvben már az alábbi megfo
galmazást találjuk:

"Ha hazai eredményeket nem is sikerül elérni, a külföld megértése és követése is 
elég nagy feladat, a jelenleginél nagyobb erőfeszítést igényel.'"’

Az "élre törekvéssel" és új tudományos eredmények igényével szem
ben a "követésre” való átállás, a kutatások "szinttartó" jellegének deklará
lása minőségi váltást jelentett. A szakma kialakulásának első lelkes, küzdő
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szellemével szemben ez konszolidált, nyugodt, sőt belenyugvő légkörj 
teremtett.

A  harmadik változás, hogy az SZK kiemelt kutatási tevékenységéne
felsorolásánál eltűntek a gazdasági alkalmazások,^^ viszont a matemati
kai témák súlya megnőtt. Ennek oka az intézet átstrukturálódása és vali 
szüiűleg az igazgató váltás volt. Aczél István hirtelen halála miatt csu 
néhány évig állt a csoport élén. Az új igazgató Frey Tamás matematikil 
volt^ s feltehetően az ő érdeklődésének köszönhetően kapott közponj 
szerepet a matematikai logika műszaki jellegű alkalmazása, mint ahogy ii 
korábbi igazgatónál a gazdasági alkalmazások.

Az Akadémia a káderhiány felismerésének következtében azzal a ja 
vaslatted fordult a Művelődésügyi Minisztériumhoz, hogy az OMFB-tt 
kért tervtanuhnány alapján mind a matematikus, mind a mémökképzé 
ben vegyék figyelembe az új szakterület igényeit.

A diszciplina fontosságiak elismerését, művelői ambícióinak mél 
tánylását jelzi az a tény, hogy az 1964. évi akadémiai közgyűlésen jóvl 
hagyott 32 kutatási i i r á n y  7 kiemelt témája között szerepelt "A 
automatika kutatások, továbbá a kibernetika és alkalmazásának fejleszti 
se" főirány is, amelyre az anyagi és más erőket koncentrálni kellett. Ez la 
osztály a III. és VI. területéhez tartozott és két intézmény, az AKI és a 
SZK együttműködését igényelte volna. Intenzív, gyakorlati formában e 
soha nem veilósult meg (csupán a személyes kapcsolatok szintjén), inkáli 
a profilon való marakodás, a felelősség áthárítgatása volt a jellemz 
Ugyanakkor mindkét intézet vezetője azt jávasolta, hogy a profilok ism 
telt összemosódásának elkerülése végett, a III. osztály mondjon le a ml 
szaki digitális témákról, az orvosbiológiai osztály pedig vállalja 
bio-kibemetikai kutatásokat, s így 3 különálló bizottság feleljen a kiérni 
projektért. Kialakult formájában megkérdőjelezték az Elnökségi Kibe 
netikai Bizottság szerepét is. Azonban a javaslatok mindegyike realiz 
latlan maradt, így a koordinálás nemcszLk országos szinten, hanem a 
Akadémián belül sem valósult meg, az erők szétforgácsoltsága, érdek 
állandó konfrontálódása ezen a szinten is jellemző volt.

Az Elnökségi Kibernetikai Bizottság

A Bizottság 1961 -ben alakult, mint az Akadémia Elnökségének tanát 
adó szerve. Elvileg ez lett volna az egyetlen olyan felelős szerv, ami 
összetételéből és helyzetéből eredően koordináló, irányító szerepet töl
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hetett volna be. A bizottság azonban sem döntési jogkörrel, sem irányítói 
hatáskörrel nem rendelkezett.^^ Jelentősége csupán puszta létében és ve
zetőjének, Kalmár Lászlónak a diszciplína elismertetéséért vívott harcá
ban volt. (Ugyanakkor a Bizottság az "Országos Távlati Tudományos 
Kutatási Terv"-ben a "Kibernetika fejlesztése és alkalmazása" főfeladat 
koordináló bizottságának szerepét is betöltötte.) összetétele, a tagok által 
képviselt szakterületek jól jellemzik azokat a kezdeti törekvéseket, ame
lyeknek az volt a célja, hogy a kibernetika multidiszciplináris jellegét 
bizonyítsák

Kalmár Lászlón és a Bizottság néhány tagján kívül a kibemetüdhoz 
sem az osztályvezetőségek, sem az Elnökség nem értettek, jelentőségét, 
távlatait nem ismerték fel. A tudomány születésének nehézségeit jól pél
dázza Kalmár László felszólalása az MTA 1963-as Közgyűlésén:

'A koordináló bizottság ̂ yik tagja részéről azt a megjegyzést hallottam—nem 
bizottsági ülésen, mert arra nem jött el soha, hanem máshol, ez ügyben való 
tárgyalás során —, hogy a kibernetika nem komplex tudomány, az matematika. 
Én vagyok a koordináló bizottság elnöke, hát mi mással foglalkoznék, mint ma
tematikával. Azt mondtam: de vannak beime biológusok, nyelvészek, stb. és ti 
műszakiak. Hát akkor miért vagytok ott?—Azért, hogy ellenőrizzük, nehogy a 
kibernetika belegázoljon a Műszaki Osztály profUjába.'^^

A VI. osztály és a Kibernetikai Bizottság kapcsolatáról elhangzott 
tréfás megjegyzés mélyebb feszültségeket takart. 1964-beh az automa
tikai és műszaki területtel kapcsolatos kibernetikai kutatásokra kiemelt 
programokat állítottak össze. Új bizottság jött létre, amely kivált a Kiber
netikai Bizottságból: megalakult "Az automatikai kutatások, továbbá a 
kibernetika és alkalmazásának fejlesztése" komplex bizottság Benedikt 
Ottó vezetésével. Az új testület már nem tartozott az Elnökségi Kiberne
tikai Bizottság hatáskörébe. Ezen a területen, Benedikt személyének és az 
automatika kutatások növekvő súlyának következtében, érvényesült a ki
emelt anyagi és erkölcsi támogatás. Az AKI-n kívül egyetlen más intéz
ménynek sem volt olyan pozíciója, hogy ez bármelyikben megvalósul
hatott volna.

A Kibernetikai Bizottság évi 1 -2 ülést tartott, ahova szakmai előadókat 
hívott meg állandó tanácskozási joggal. A tagok közömbössége és a szak
értők elkötelezettsége oda vezetett, hogy az ülések menetét, munkáját az 
utÖbbiakhatározták meg. Mivel a Bizottságnak semmilyen hatásköre nem 
volt abban a tekintetben, hogy elviekben megfogeűmazott feladatának 
megfelelően a kibernetika komplex jellegéből következő intézményes 
kapcsolatokat megteremtse, csupán Kalmár László személyes kapcsola
tai jelentettek hátteret a szakmai együttműködéshez. Munkájukat hátrál
tatta, hogy nem csupán segítséget nem kaptak, hanem működésüket a
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főtitkár utasítására szüneteltetni kellett, és éppen akkor (1966-ban), amij 
kor az automatizálási-műszaki terület kivált a Kibernetikai Bizottságból] 
így Kalmár csak magánemberként tudott közreműködni, anélkül, hogya 
tagok véleményét ismerte volna.

Tevékenységük éveken keresztül a kibernetika alkalmazási területei^ 
nek vizsgálatára és számbavételére szorítkozott. Ekkor a következő té 
mák tartoztak ehhez a tudományterülethez: a kibernetika elvi, maternal 
tikai és matematikai gépekkel összefüggő problémái (MTASZK); akiberf 
netika filozófiai kérdései (JATE); algoritmikus nyelvek (JATE); pro^ 
mozáselmélet (SZK); szerszámgép-vezérlés (AKI); automatikus pro^ 
mozási rendszerek, oktatás g é ^ í té s ,  áramkörök analízise, szellemi tevéi 
kenység program-modelljeinek kidolgozása; kibernetikai módszerek a] 
biológiában (JATE), a nyelvészetben, az igazgatás automatizálásában < 
a gazdaságtervezésben, a digitális rendszertechnikával kapcsolatos kút 
tásokban.

Az Akadémia Elnöksége 1967-ben megvitatta Kalmár jelentését i 
határozott a Bizottság jövőjéről.^^ A határozat a Bizottság további mi 
dése mellett döntött, de státuszát, hatáskörét nem változtatta meg.

A Kibernetikai Bizottság történetéből, egész helyzetéből jól láthat! 
miért nem válhatott sem eiz Akadémián belül, sem általában a tudomány 
életben az új tudomány irányító, koordináló, döntéshozó szervévé.

De térjünk vissza az SZK történetéhez! Időpontunk 1965.

Az"URAL"-kodás

Az URAL-II-t, melynek üzembeállításától az SZK fellendülését, ré̂  
"pozíciójának" visszaszerzését várták, 1965-ben helyezték üzembe. Aj 
gép (az URAL sorozat utolsó gyártott példánya) két évig ládákban i 
mert elhelyezését nem tudták megoldani. A gép beindítása valóban stab 
lizálta az intézet helyzetét, feladatait és szakmai gárdáját. Ebben az évb 
az SZK munkatársainak létszáma 68 fő volt.

Minden vita és az ellentétes — bár egyformán homogenitást hangs 
lyozó — törekvések ellenére az SZK profilja kettős maradt, körűibe^ 
egyenlő súllyal végzett kutatói és szolgáltatói tevékenységet. A két típu 
munka azonban még ebben a korszakban is rendkívül szorosan összefij 
gött. A szolgáltató jellegből következett a külső megbízásos feladati 
nagy része, de ez egyben a 1 tatómunka eredményeinek alkalmazását! 
jelentette, gyakran innen eret. .ek a kutatógárda "témái". Ennek követke
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tében a kiemelt kutatási témák között is a "hagyományos" területek keve
redtek az "új" feladatokkal.'*®

Az SZK-nak szolgáltatói tevékenységet elsősorban az akadémiai inté
zetek számára kellett végeznie. Az igények felkeltése, majd felmérése 
érdekében tanfolyamokat szerveztek, hiszen eddig az új diszciplinától 
távol eső területek nemigen tudták, hogyan használhatnák fel saját mun
kájukban az új módszereket. A feladatok a speciális területek miatt igen 
munkaigényesek voltak, olyan egyedi programok kidolgozását tették 
szükségessé, amelyek gyakorlatilag csak egyszer futottak le a gépen. Az 
elvégzett összes számítás 70-80%-aközvetlenül gyakorlati igényekalap- 
ján merült fel.

Az URAL-II a munkatársakkal együtt az Úri u. 49-be került. Ezzel a 
csoport kettészakítottsága megszűnt, javultak a munkafeltételek, erősö
dött a munkatársak együttműködése. A külső kapcsolatok a megrendelé
seken kívül más szakmai vonatkozásban is igen szerteágazód voltak: 
például az országban működő másik két URAL-II üzemeltetőivel, az 
M-3-at kutatási és oktatási célokra átvevő Kibernetikai Laboratóriummal 
(JATE), oktatási intézményekkel, igazgatási és társadahni szervekkel, il
letve nemzetközi téren a szovjet, a bolgár, a lengyel Tudományos Akadé
miák társintézeteivel is dolgoztak együtt.

Az URAL-II megvásárlása a felsorolt pozitív következmények ellené
re sem tekinthető "ideális" döntésnek. Az URAL gépek ugyanúgy elsőge
nerációs gépek voltak, mint az M-3.

'...azt hiszem, ez akkor nagyobb ugrásnak tűnt, mint amekkora valójában volt. 
Az URAL valamivel többet tudott ugyan, de nem jelentett minőségi változást az 
M-3-hoz képest.... Kétszer-háromszor nagyobb volt, de a számítástechnikában 
nem két-háromszorosak az ugrásdk, hanem százszorosak, tehát két nagyság
renddel való ugrások..."  ̂*

Erre az időszakra az első generációs gépek ideje lejárt. Az URAL 
beállítása az SZK többi intézethez viszonyított technikai lemaradását fel
oldotta ugyan, de egyben hosszútávon (végül is 6 évre) konzervált egy 
elavult technikát. A kezdeti fellendülés (1965-66) megtorpant, az intézet 
kitűzött feladatát, hogy "váljon a számítástechnika tudomdyos központ
jává" nem sikerült elérnie. Az URAL hamarosan ugyanolyan problémákat 
produkált, mint korábban az M-3; gyakran meghibásodott, a feladatok 
jelentős részénél memóriája kicsinek bizonyult. Érmek következtében a 
komolyabb feladatokkal a munkatársak ugyanúgy kénytelenek voltak az 
ELLIOTT vagy más nyugati gépek üzemeltetőihez fordulni segítségért, 
mint korábban.

A profilvillongások ebben az időszakban súlyosabban érintették az 
intézetet, mint korábban. Szakmai vonalon az SZK két tűz közé szorult.
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tudományos tevékenységét nem ismerték el, a szolgáltatói feladatok ell 
tásában pedig a modernebb gépeket üzemeltető társintézetekhez viszi 
nyitva nem volt versenyképes.

A szánutástechnika szükségességét ugyan már elismerte a szakm 
közélet, tudományos rangját azonban nem sikerült kivívni. Az alkalmi 
zott matematikai kutatásokkal foglalkozó csoportnak már a puszta lété 
is éles harcot kellett vívnia a Matematikai Kutató Intézeten belül, íg 
aztán a matematikai-számítástechnikai alkalmazásokkal foglalkozó ti 
dományos dolgozatokat egyelőre (még) semmilyen fórumon sem sikerű 
elfogadtatni.

Tehát az SZK kutatómunkáját a hatvanas évek második felében nai 
ismerték el, ugyanakkor egyre inkább a szolgáltatói feladatkört próbált! 
az intézetre kényszeríteni. Tudományos vonalon az akadémiai ve/t t( 
megelégedett volna csupán a "szinttartó kutatásokkal" is. A nemzetka 
színvonal olyan mélységű követése, amely lehetővé teszi annak itthoi 
"utánzását" már önmagában is igen kvalifikált embereket igényelt, i 
ezeket a kutatókat nem elégítette ki a mesterségesen alacsony szinti 
tartott követelmény.

Az évek során az URAL, amely technikai fejlődést egyébként sa 
jelentett, elavult, kiöregedett. Az ország első szánütóközpontja olya 
helyzetbe került, hogy a legkevésbé modem, a legjobban elöregedett géf 
pel rendelkezett. Már abban az időszakban is, amikor az SZK még a 
M-3-mal dolgozott, és már több gép is működött az országban, az inté: 
vezető szerepe, centrum jellege megingott, és ez a továbbiakban c; 
egyre jobban felerősödött.

"Véleményem szerint a ma^ar számítástechnikai életben az SZK elszüri 
úgy beleolvadt a tömegbe... Én azt hiszem, hogyha csak addig élt volna, 
megtette volna azt, ami a legnagyobb volt, hogy megindította a dolgot.'^

Az Új gépek körül egy-egy rendkívül erős alkalmazói gárda alakult 
s a műszaki vonatkozások vizsgálatában is megerősödtek a korábbi kui 
tócsoportok. (így pl. a KSH a gazdasági alkalmazás, a KFKI a műs: 
kutatások területén sokkal erősebb bázist hozott létre.)

Ebben az összefüggésben változott meg az intézet helyzete a szake\ 
ber-ellátottság területén is. A KKCS korszakában az új szakma rendkí 
erős szívó hatást gyakorolt, ide áramlottak a tehetséges fiatalok és á 
érdeklődő szakemberek. A hatvanas évek közepén egy ellentétes irán; 
mozgás indult meg. Nem csupán a pályakezdők helyezkedtek el más! 
hanem az SZK tapasztalt rriunkatársait is erősen vonzották az új lehetői 
gek.
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'Olyan feladatot ajánlottak, ami az ambíciómat rettenetesen piszkálta. Létre
hozhattam a legmodernebb számítóközpontot, arra kaptam megbízást a Veze
tőképző Központban, írtó nagy lelkitusa után jöttem el 1967-ben 

Az SZKhelyzeténekrelatív, majd később abszolút értelmű romlásának 
hatására a kutatói-alkalmazói gárdának több mint egyharmada 1967 kör
nyékére szinte teljesen kicserélődött.'^'^

A hatvanas évek első felében kialakult konfliktusok, válságjelenségek, 
a megindult bomlási folyamatok az évtized végére az SZK helyzetének 
olyan komoly megrendüléséhez vezettek, amely már egzisztenciális kér
désé súlyosbodott.

*Az SZK nem tudta kihasználni a helyzeti előnyét, ami abból fakadt, hogy ott 
született meg ez a szakma. Sem úgy nem tudta kihasználni, hogy az embereket 
m^tartotta volna, sem úgy, hogy megmaradt volna a magyar számítástechnikai 
élet súlypontjában. ..A sebesség felgyorsult körülöttünk, és a vezetés nem volt 
olyan, hogy ezt követni tudtuk volna. A számítástechnika egy nagyon gyorsan 
fejlődő szakma, amíg egy tradicionális területen, ha valaki okos volt 10 évvel 
ezelőtt, az ma is az. Itt elavulnak az ismeretek. Az SZK lassan kicsúszott a peri- 
fáriára.''*^

Második rész

Az atttomatízálásí kutatások kialakulása

Történetünk második része lényegében ugyanabba a korszakba nyúlik 
vissza, amelyben a kibernetikai-számítástechnikai kutatómunka létrejöt
tét követhettük nyomon. A korszak azonos vagy legalább hasonló, inspi
ráló illetve gátló tényezői között az automatizálás — elsősorban eltérő 
szaktudományos hátterének következtében — bizonyos fokig más utat 
járt be.

Míg a kibernetika mint új tudományág szinte teljesen gyökértelenül, a 
"semmiből" született meg Magyarországon kitartó tudományos és politi
kai harc árán, ugyanakkor az automatizálás szervesen fejlődött ki a mér
nöki-műszaki tudományokból. A diszciplína tartalma az idők során fo
kozatosan tágult. Kezdetben az automatizálás elsősorban az automatika- 
elemekkutatását jelentette (szinteelválaszthatatlanul a villamosgépekkel 
kapcsolatos tudományos munkától), később aztán a "folyamatszabályo
zási" problémacsoportok (például egy üzem egész termelési technológiá
jának automatiká\^ való segítése) kerültek a középpontba. Ezért van az, 
hogy az automatizálási kutatások tudománytörténeti "kezdőpontja" nem
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határozható meg, csupán intézményesülésének első állomását kíséreljük 
meg rögzíteni. Tekintettel arra, hogy igen szoros kapcsolatban állt a mér
nöki tudományokkal, a kívülálló számára is érthetőek voltak a kutatók 
törekvései, s az a lehetőség, hogy a diszciplína komoly hatást gyakorolhat 
az ipari termelésre, kivívtaapolitikai-tudománypolitikai vezetés egyetér
tését, később támogatását..A gyakorlati feladatok az indulásnál jobban 
adottak voltak a "külvilággal"— iparral—kialakult széleskörű kapcsola
tok következtében, amelyek a kutatócsoportok nyitottságát, problémaér
zékenységét is biztosították.

A kezdetek: Kovács K. Pál Tanszéke

Az ötvenes évek elején az automatizálással kapcsolatos kutatások szét
szórtan, kis csoportokban kezdődtek a KGM, a NIM és a Műszaki Egye
tem keretei között. 1954-re már felmerült az összefogás, a koordinálás, a 
közös fejlesztés igénye. Erről tanúskodnak az "Automatizálási Főbizott
ság" üléseink dokumentumai.'*^ A bizottság tárcaközi tudományos szerv-i 
ként működött; elsősorban a szakterület elvi kérdéseinek tisztázása, a 
szakemberek összefogása és az összehangolt fejlesztés szerepelt prog
ramjában. Mind a bizottságban, mind a munkában Kovács Károly Pál, 
BME Villamosgépek Üzemtana Tanszékének professzora játszott vezeti 
szerepet. Az ő nevéhez fűződik azoknak a vitáknak az elindítása, melyei 
az automatika jövőjéről és tudományszervezési kérdéseiről folytak, s mi 
lyek középpontjában az űj tudományág sajátosságaiból fakadó probléi 
^ I t: elméleti kutatása vagy alkalmazás-orientáltsága legyen a hangsúly! 
sabb, illetve, hogy a két irány milyen viszonyban legyen egymással. Ez az 
"alapkérdés" mindvégig jelen volt a terület fejlődésének egész törti 
netében. Megfogalmazódott egy koordináló intézmény alapítás 
szükségessége is, egyelőre a két terület szétválasztásának igénye nél 

Az Akadémia 1953 áprilisában a Méréstechnikai és Műszerügyi Inti 
zet (MÉMI) keretei között hozta létre ebben a tárgykörben az első kutati 
csoportot. Az intézet igazgatója ebben az időben Kovács K. Pál volt. 
Automatika Osztály 4-5 fővel alakult meg. Ez a csoport volt az első, 
már az Automatiz^ási Kutató Intézet (AKI) elődjének tekinthető, 
osztály munkatársait elsősorban végzős mérnökökből toborozták, az é 
folyam legjobbjainak ajánlották fel az Akadémia gyakornoki áll; 
Ezek a fiatalok az automatizálásról, szabályozástechnikáról éppen ú]
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nem hallottak még soha életükben, mint ahogyan a kibernetikáról a 
KKCS-ba került kollégáik.

A témákat így eredeti végzettségük alapján osztották fel egymás kö
zött. Természetesen a gyakorlati feladatok mellett elsődleges volt az új 
terület elméleti alapjainak elsajátítása is. Kovács K. Pál személyének kö
szönhetően nagyon szoros kapcsolatban álltak a BME Villamosgépek 
Üzemtana Tanszékével, résztvettek aimak tudományos munkájában. Ön
képzőkör, rendszeres beszámolók, előadások formájában ismerték meg 
az új szaktudomány nemzetközi irodalmát. Az elméleti kérdések mellett 
az osztály ezeken a közös összejöveteleken is elsősorban a gyakorlati 
problémákkal foglalkozott.

Az úttörő tevékenységet folytatók munkáját az ismeretek fogyatékos
sága mellett nehezítette a rendkívül rossz elhelyezés, a felszereltség és a 
tudományos segéderők teljes hiánya. Két éven át dolgoztak az Országos 
Tervhivatal épületében, a Nádor utcában, majd a Nagymező utcába köl
töztek, ahol a Medicor bocsájtott e célra az Akadémia rendelkezésére 
egyetlen szobát, mely egyszerre volt iroda is, műhely is. Mivel a MÉMI 
központja, adminisztrációja a Martinéin téren működött, gondot okozott, 
hogy minden apró üggyel "futkározni" kellett. A "műhelyt" néhány na
gyon egyszerű eszközből álló felszerelés (satupad, forrasztópáka, kézi 
szerszámok) és egyetlen műszerész jelentette, ami szinte semmilyen mű
szaki tudományos munkát nem tett lehetővé. A csoportnak adminisztrá
tora nem volt, így minden megírandó levéllel át kellett a központba, a 
gazdasági osztályra menni.

'Ahogyan a konkrét feladatok jöttek, mindig a konkrét feladatokhoz szedtük 
össze a műszereket. Az egyik forrás volt az akadémiai intézetek műszerkölcsön
ző részlege, a másik, hogy vásároltunk nagyon szolid keretek között... Amit meg 
lehetett vásárolni és pénz is volt rá, azt megvettük, ami nem volt, azt kölcsönkér
tük intézményesen, és ha még így sem volt megszerezhető, akkor jöttek a baráti 
kapcsolatok,... így összeálltak a méréshez legszükségesebb dolgok.

A muhka alapfeltételeinek megteremtésével kapcsolatos helyzetet jól 
jellemzi még a következő visszaemlékezés is:

*... az energiaellátásban a villamos dolgokhoz a hálózat rendelkezésre állt, a nem 
elektronikus, tehát mechanikus, hidraulikus dolgokhoz energiaforrás volt szük
séges. Elsőnek a pneumatikus rendszerek vizsgálatára gondoltunk, mivel ott az 
energiaellátás könnyebb. Kellett volna egy lev^őkompresszor. Akkor nem úgy 
volt, mint most, hogy megnézem, hogy melyik az a kereskedelmi szerv, amelyik 
a kompresszorok széles választékát gyártja, illetőig forgalomba hozza, hanem 
sok-sok tudakolódás után végül eljutottunk a BÁV-hoz. Éppen volt egy ócska 
festő kompresszor. Ezt megvettük, mert ez belefért a keretbe. Akkor megkértem 
az egyik kollégámat — gyere segíts már a Népköztársaság útjáról áthozni ezt a 
dolgot!—Ennek volt két kereke, vaskerék volt,—akkor még a Nagymező utcán 
is macskaköves útburkolat volt — és befogtuk magunkat az éppen frissen meg-

91



vásárolt kompresszorba, azután én húztam, ő tolta, és szépen áttoltuk a Nagyme
ző utcába."

A csoportot 1955-ben Kovács K. Pál — amikor megszűnt a MÉM 
igazgatója lenni — áthozta a BME Villamosgépek Üzemtana Tanszé 
mellett időközben kialakult akadémiai kutató csoportba, és ezzel létrejött 
az automatizálás hazai kutatásának első komoly elméleti bázisa. A tanszé
ket 1950végén hozta létre Kovács K. Pál, aki addig a Nehézipari Minisz
tériumban volt műszaki osztályvezető és egyetemi előadásaival tanszék- 
vezetői rangot szerzett.

A történésekből rekonstruálva Kovács K. Pál rendkívül nagytudású, 
széleslátókörű, jó szakember volt. Elsőkközött ismertefel az automatizá
lás jelenetőségét, elméleti felkészültsége lehetővé tette, hogy — mint 
elméleti, mind gyakorlati szempontból — magas színvonalú, nemzetkö
zileg is elismert tanszéket hozzon létre. Megszervezte az új diszciplína 
egyetemi oktatását és ezzel megteremtette az új szaketerület hazai műve 
lésének alapfeltételét. Felkészült, koncepciózus tudományos vezető volt, 
igen jól tudta megválasztani a munkatársait.

"... azt lehet mondani, majdnem kizárólag olyan emberekből állott ez a tanszék, 
akik a későbbiek során mély nyomot hagytak oktatási, kutatási területen. Ebben
Kovács K. Pálnak jelentős szerepe volt, ahogyan összeválogatta az embereket és 
iskolát teremtett az ötvenes években."'̂ ® .

A tanszéken intenzív, egységes tudományos élet zajlott, melynek ge
rincét a hetenkénti néhány órás belső szakmai előadások alkották. Ezek a 
nemzetközi szakirodalom folyamatos felttolgozásamellett egymás témá
inak, problémáinak megvitatására is fórumot biztosítottak. Ennek a való
ságos "tudományos" műhelyként zajló szakmai tevékenységnek az 
iskolateremtő jellegét a visszaemlékezők többsége hangsúlyozta, indoi 
költ büszkeséggel ecsetelve munkájuk színvonalát és kollégáik azóta elé 
tudományos rangját.

"... a Kovács tanszék és az ott dolgozók úgy érezték, és joggal érezhették ezt, hogy 
Magyarországon az első kezdeti lépéseket ott tették meg,... ott olyan koUégfl 
dolgoztak, akik már bizonyos szakmai múlttal rendelkeztek.... az ott folyt m u^ 
és az ott képzett emberek nélkül ma az automatika, az automatizálás helyzet 
nem úgy nézne ki, ahogyan kinéz.

A tanszék törzsgárdája a villamosgépek problémáival foglalkozott 
azon belül elsősorban a szakterület egy korszerű és rendkívül dinamikU' 
sanfejlődő témakörével, a tranziens jelenségekkel. Akutatócsoport kezd
te meg az automatizáláselméleti és a szabályozáselméleti kérdések vizs
gálatát. A MÉMI-ből átkerült osztály az automatika gyakorlati alkalmit. 
zásával foglalkozott. Különféle típusú (elsősorban pneumatikus és elekt 
romos) automatika elemeket terveztek, és megpróbálták azokat ipar 
alkalmazásokban felhasználni. A csoport bekapcsolódása a tanszéki mun-
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kába felpezsdítette a szakmai életet, az új izgalmas terület egyre nagyobb 
vonzást gyakorolt a fiatalokra és a tanszék többi oktatójára is. Nem volt 
éles határ a kutatócsoport és a tanszék között. Mindenkit foglalkoztattak 
az aktuális tudományos problémák és valamennyien résztvettek az oktató 
munkában is.

A tanszék munkájának talán egyik legnagyobb érdeme az új diszciplí
na azonnali bevezetése az oktatásba. Ennek az a jelentősége, hogy az 
iparban igen hamar megjelentek az új eredmények fogadására képes 
szakemberek. Ugyanakkor a kutatómunka kiszélesítésére saját, frissen 
képzett tam'tványaik legjobbjait választhatták ki, akik már egyetemista
ként megismerve a tanszék életét, azonnal bekapcsolódhattak munkájába. 
Már 1948-49-ben előadták a matematika olyan speciális fejezeteit, ame
lyeket ma is az automatikaelmélet alapjaként oktatnak. Ekkor készült az 
az első automatika jegyzet, amely ebben a témakörben az első hazai 
összefoglaló jellegű publikáció volt. A széleskörű automatika oktatás be
indításával megtették az első lépéseket az elmélet magyarországi megho
nosítása felé.

én azt hiszem, ez volt a legfontosabb, amit tehettünk. Ezzel megsokszorozó
dott azoknak a száma, akik megérthették ezt a területet. Évente 400 főnek ok
tattunk automatizálást, és azok közül ma nagyon sokan tevékenykednek az 
intézetünkben.'*®

A tanszék fiatalos, lelkes, egyszerre kutatás- és oktatáscentrikus mun
kamódszere tette lehetővé a két terület összekapcsolását. A hallgatók ré
szére készült diplomatervek jelentős részét automatika témakörben írták 
ki, sok esetben folyamatban levő kutatási feladatokkal kapcsolatosan. Az 
egyetemisták így részt vettek a kutatásban, a mérések elvégzésében, a 
Moratóriumi munkában.

Az úttörő jellegű tudományos munkát azonban szegényes objektív 
háttérrel folyt: a tanszéknek saját laboratóriuma nem volt, néha "kölcsön- 
laboratóriumban" (egy másik tanszéken) végeztek méréseket; a pneuma
tikus csoport egy felvonulási épületben (fabarakkban) kapott 1 -2 szobát. 
Később a tanszék kapott két szobát, ahol a munkakörülmények valamit 
javultak, a műszerek szüivonala azonban keveset.

'.. jiekünk pedig (villamos témakör) egy légoltalmi pincében volt valami kis labo
ratóriumunk. Nem is laboratórium volt, csak éppen le lehetett tenni valamit a 
padlóra..."*^
'... ahol a szennyvízcsatorna ment át és csöpögött. A hallgatókat néha levittük 
oda, de gyakorlatüag csak egy vagy két Konverta gyártmányú mérőasztalunk 
volt... Ma egy olyan műszert — őszintén szólva — kézbe nem vennék. Azt egy 
amatőr jobban el tudná készíteni ma már.'*^

Mivel magyarázható, hogy a tudományág kialakulásának ebben az első 
szakaszában szinte heroikus elszántsággal találkozunk itt is és a kibeme-
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tikusoknál is? A mostoha körülmények ellenére a kutatócsoportok a lehe
tőségeiket meghazudtoló eredményeket mutattak fel. A történelmi kor
szak — az ötvenes évek eleje, közepe — hatását el kell ismernünk, 
szerepét, a jelenség általánosítása érdekében azonban, csak akkor tud
nánk megítélni, ha a történteket később, más korszakban indult tudo
mányintézményesülési folyamatokkal összehasonhtanánk.

Az áldozatvállalás készsége elsősorban az új tudományágba vetett 
hittel és a csoportok összetételével magyarázható. A kutatómunkának 
ebben az első, külvilágtól elzárt és relatíve befelé fordult korszakában a 
diszciplína tudományos és gyakorlati jelentőségének, hazai adaptációs 
lehetőségének felismerése olyan alapot biztosított, ösztönzést jelentett, 
amely az irreálisnak tűnő feladatok megoldását is lehetővé tette. A kuta
tócsoportok fiatalokból (a kibernetikusok zöme frissen végzett, általában 
4-5 éves gyakorlattal rendelkeztek) és 1 -2 idősebb vezetőből álltak. Az 
előbbieknél a lelkesedés, mindent leküzdeni akarás még életkori sajátos
ság is volt, a még kialakulatlan presztízs, tekintély nem akadályozta meg 
őket a "méltatlan" feladatok elvállalásában. A vezetők, valamilyen módon 
a vállalt cél megszállottjai vo/ra/t, egy konszolidált kutatási korszak "át
lag" kutatójának mércéjével mérve, nem nevezhetők "normális"-nak, 
ezért olyan tevékenységek végrehajtására is képesek lehettek, melyeket 
talán később maguk sem válMtak volna. Erre mutat, hogy az automatiká- 
val foglalkozók "amatőr" színvonalú műszerekkel is hajlandók voltak mé 
réseket folytatni, a számítástechnikusok pedig fáradhatatlanul futtatta! 
állandóan elromló számítógépükön is.

A Kovács tanszéken kialaloilt témák és csoportok a többszöri átszervt 
zés ellenére is a későbbi kutatóintézet alapstruktúráját alkották. Szakmi 
munkájuk értékelését és távlati terveiket Kovács Károly Pál, az MTA VI 
osztály vezetősége számára készített beszámolójából ismerhetjü 
meg.^^Kovács K. Pál kiemelte a csoport magas színvonalú automatikae 
méleti felkészültségét, igényüket a nemzetközi fejlődéssel való lépéstai 
tásra, az oktatás és jegyzetfrás terén elért jelentős eredményeiket. Miví 
nemzetközi kapcsolataik nem voltak, s csak a szakirodalom rendszere 
feldolgozására volt lehetőség. Kovács a közvetlen külföldi kapcsolatié 
remtés érdekében pl. a szovjet kutatókkal való személyes kontaktus szül! 
ségességét hangsúlyozta. A csoport tagjainak zöme fiatal mérnök volt 
ezért gyakorlati tudásuk növelését fontos feladatnak tekintették; ezze 
együtt a megoldott problémák termelékenységnövelő szerepének vizsgá 
latát és az automatizálás melletti propagandát szolgáló, ipari jellegű té 
mákat helyezték előtérbe. Távlati tervükben szerepelt még, hogy a "La 
boratórium" a szabályozástechnika és a vezérléstechnika legfontosab
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hazai szervévé váljon, ennek megfelelően az elkövetkező 5 évre hazai 
elemekből álló, univerzális ipari szabályozási rendszer részletes kidolgo
zását, valamint széleskörű intézményes tanácsadó és dokumentációs 
szolgálat felállítását tűzték ki célul. (A "Laboratórium" elnevezés a tan
szék melletti kutatócsoportra vonatkozik, nem összekeverendő a néhány 
évvel később létrejött azonos nevű intézméimyel.) A VI. osztály vezető- 
^ge a beszámolót elfogadta, a csoport fejlesztését azzal acéllal támogat
ta,hogy5évenbelül,már 1958-59-ben, önálló akadémiai kutató intézetté 
válhasson. Az Akadémia pártfogó hozzáállásában jelentős szerepe volt 
Kovács K. Pál tekintélyének (akadémiai levelező tag volt) és az egyértel
műen fontos céloknak. Az ipari feladatok terén a KGM-mel való kapcso
latok bővítését javasolták az ipari automatika kutatások és tervezés 
megvalósításának érdekében.

Az iparral kiépült kapcsolatok elsősorban a Körmyűipari Vállalat és a 
Hőtechnikai Vállalat köré csoportosultak. Jellemzésükre érdemes néhány 
példát említeni. A Szentendrei Papírgyár számára úgynevezett együttfu- 
tásos szabályozási problémát oldottak meg. A technológia adott volt, a 
berendezés már 10 éve működött, a ráépített automatikával ezután:

hosszú időn keresztül gyártottak papírt, de azt a célt, amit magunk elé tűztünk, 
nem tudtuk elérni, mert a technológiai folyamatból szerzett információ, a kiko
pott elektronikus, még inkább mechanikus részek miatt olyan zajjal, zavarral 
volt terhelt, hogy az érzékeny szabályozó rendszer azt is felvette. Ipari tapasz
talat alapján kellett rájönnünk, hogy egy ennyire korszerű berendezést alkal
mazni lehessen, nem elég a szabályozó berendezésnek jónak lenni, a 
technológiai résznek is alkalmazkodnia kell ahhoz."̂ "̂

Hasonló feladatot oldottak meg a Budafoki Kartonlemez Gyárban is, 
ahol a szabályozó még sokáig működött. A Fémipari Kutató Intézet meg
rendelésére a titán hazai ívkemencével történő gyártásához a Villa
mosipari Kutató Intézettel együtt villamos szabályozó berendezést 
dolgoztak ki. Több sikeres ipari megbízásos fejlesztési téma a különböző 
pneumatikus elemek gyártásához kapcsolódott. A Borsodi Vegyi Kombi
nát részére távjelző berendezést készítettek. Jelentős szakmai sikert ho
zott a nagy turbógenerátorok, szinkrongenerátorok gerjesztési szabályo
zása is. 1957-ben készült el a tanszéki műhelyben pl. az úgynevezett 
amplidines szabályozó prototípusa, amit aztán Dunaújvárosban (az Erő
mű 22 MVA gépén) próbáltak ki, A témaválasztás aktualitását mi sem 
bizonyítja jobban, hogy a Ganz-Villamossági Művek éppen akkor készült 
el egy hasonló fejlesztéssel, és kipróbálásra szintén ennél az erőműnél 
jelentkezett.

'A dolog érkedessége, hogy miután a próbák sikeresen lezajlottak, a Ganz gyári 
kollegák azt mondták, nem is próbálják ki saját berendezésüket, mert az övék
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biztosan nem tud ennyit, nem is számítottak rá, hogy ilyen berendezés léti 
zik.'̂ ^

Ez a sikeres alkalmazási téma két évtizedes szoros szakmai kapcsolati 
alapozott meg a Ganz Villamossági Művekkel. A gyár a témát átvett 
megkezdte aberendezés sorozatgyártását, azóta az évek során több géni 
rációt fejlesztettek ki, és jelentős exportot is lebonyolítottak belőle. (| 
sorozat legnagyobb része Finnországba került.) Nagy István 15 évigi 
Ganz Villamossági Művek tanácsadójaként tevékenykedett, a szakml 
kapcsolat személyes háttere, hogy erről a tanszékről egyik kollegái 
1954-55 környékén átkerült a gyárhoz és félállásban maradt csak u 
egyetemen.

ugyanabból az iskolából került ki, ugyanazzal a gondolkodásmóddal, felfíI
gással. Közös nyelven beszéltünk, megértettük egymást és baráti kapcsolath 
is voltunk.

Az ipari témáknak és kapcsolatoknak a KK munkák adtakformai ken 
tét. A löC típusú vállalásban a tanszéket nagyon érdekeltté tette, hog 
kutatók-oktatók fizetése rendkívül alacsony volt, alig fele az iparban fp 
lalkoztatott mérnökökének valamint, hogy a kutatás anyagi-műszaki fê 
szereltsége gátlóan alacsony színvonalon állt. A KK lehetőséget ad(| 
némi önálló gazdálkodásra, — az ipari kapcsolatok elvi jelentősége i 
lett— a jövedelmek kiegészítését tette lehetővé, és egyben önálló fejle 
tési alapot képezett a tanszék felszereltségének javítására. A BN 
alacsony bérszínvonala miatt a KK széleskörűen elterjedt jőve 
lemkiegészítő lehetőséggé vált.

Benedikt Ottó és tanszéke

Kovács K. Pál tanszéke egy másik tanszékkel osztozott a "Villj 
mosgépek" témakörén. Az utóbbi ("Villamosgépek Üzemtana Tansz 
a hagyományos villamosgép területet vezette be az oktatásba. Az 
telmű témafelosztás és kölcsönös segítségnyújtás mellett színvon 
szakmai munka alakult ki mindkét területen. 1955-56-ban megala 
harmadikként egy új tanszék, a "Különleges Villamosgépek Tanszék 
Benedikt Ottó vezetésével.

Benedikt Ottó egyéniségének, szakmai és politikai súlyának olyan) 
lentős szerepe volt "történetünk" alakulásában, hogy szükségesnek tai 
tóm bemutatni rendkívül érdekes személyét és életpályáját.

1897-ben született, tipikus "monarchiabeli" értelmiségi családi 
kóláit Pesten és Bécsben végezte. Katonai szolgálatra az őszirózsás fon
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 dalom alatt hívták be, 1918-ban belépett a Kommunisták Magyarországi 
Pártjába, a Tanácsköztársaság alatt Kun Béla titkára volt. Az összeomlás 
utáni letartóztatásból Bécsbe szökött. 1922-től az Osztrák Kommunista 
Pál tagja, 1927-től Központi Bizottsági, majd Politikai Bizottsági tag 
lett. Közben két év alatt elvégezte a 4 éves Bécsi Műszaki Egyetemet, de 
politikai tevékenysége miatt állást nem kaphatott. Tudományos munkája 
eredményeként kidolgozta híres "autodin" találmányát, amelyért 
1930-ban nyerte el a doktori címet. Találmányát felajánlotta a szovjet 
követségnek és meghívásukra a Szovjetunióba emigrált azzal a céllal, 
hogy a találmányát megvalósítsa. 1932-től 1939-ig a Dinamó Gyár tudo
mányos tanácsadója volt, 1938-ban a tudományok doktora cúnet nyerte 
eia Moszkvai Energetikai Intézetnél. Az osztrák kormány megfosztotta 
állampolgárságától, és ezzel egyidejűleg szovjet állampolgár lett. 
1939-től 1955-ig a Moszkvai Közlekedésmérnöki Műszaki Főiskola tan
székvezető egyetemi tanára (később tiszteletbeli doktora) lett. 1955 vé
gén tért haza, itthon a BME tanszékvezetője, majd az 1957-58-as tanévig 
rektora volt. Az AKL, majd az AKI igazgatója, később tudományos ta
nácsadója, 1956-tól az MTA levelező, 1958-tól rendes tagja lett. 1959- 
ben Kossuth díjat, 1967-ben Munka Vörös Zászló Érdemrendet,
1968-ban MTA Aranyérmet kapott. Nemzetközi szakmai elismertségét 
bizonyítja, hogy egy ideig a Nemzetközi Automatizálási Szövetség alel- 
nöke volt. A hatvanas években aktívan részt vett a társadalmi közéletben 
is, ebben a korszakban aktív publicisztikai tevékenységet folytatott.

Benedikt Ottó rendkívül tehetséges, sokoldalú, szakmai és humán mű
veltségű, társadalmilag elkötelezett ember volt. Politikai múltja és élő 
kapcsolatai, kivívott szakmai tekintélye és igen erőszakos, szívós, ag
resszívegyénisége tette lehetővé, hogy sorsdöntő szerepe legyen a hazai 
automatüa fejlődésében. Szakmai tudása, felkészültsége, tapasztalatai 
mellett erőskezű szervező, tudományos irányító volt. Következetességé
re vall, hogy idős korában képes (és hajlandó) volt felismerni, hogy saját 
témáját, eredményét meghaladta a tudomány, és eimek megfelelően kész 
volt új típusú, korszerű tudományszervező tevékenységet folytatni. Ta
lálmánya, életműve az "autodin" elnevezésű forgó-erősítő gép bonyolult
sága abból fakadt, hogy a motort és az erősítőt egy forgógépen belül 
oldotta meg. Évtizedeken keresztül korszerűségének, ötletességének és 
széleskörű alkalmazhatóságának következtében tudományos munkájá
nak gerincét alkotta, s egyúttal szakmai elismerését, hazai és nemzetközi 
téren egyaránt, biztosította. Hazatértekor ppy^ó tanszéket kapott, ahol, 
párhuzamosan a Moszkvában továbbra is ififfiyítása alatt folyó munkával, 
elsősorban a Szovjetunió-beli kutatásait kívánta folytatni.
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A "Különleges Villamosgépek Tanszék" a BME-n harmadikként kezd 
te a villamos gépek oktatását, profilja azonban eltért a másik kettőétől, ha 
távlatilag lehetett is átfedéseibe számítani.

Az autodinnel kapcsolatos kutatásokkal a tanszék mellett alakult aka
démiai kutatócsoport foglalkozott. E téma alkalmazási vonatkozásai is az 
automatizálási kérdések felé vezettek, ami elsősorban automatika-elemek 
kutatását jelentette. Az elektronika és automatika-elemek kutatásában 
tárgyi feltételekhiányamiatt egyelőre elméleti úton haladtak. Az automa
tizálás elméleti kérdéseivel és teljesítményelektronikával egy külön kis
csoport foglakozott.

A párhuzamosan, hasonló területén, azonos ("automatizálási") címké( 
vei (a Kovács és Benedikt tanszék mellett) működő két kutató csopa 
szakmai kapcsolatokat nem épített ki egymással — igaz erre az idő vi
szonylagos rövidsége miatt ekkor még nem is volt mód. A két tanszékvei 
zető közös intézeti tervéből arra következtethetünk, hogy a továbblépés 
a fejlődés igénye mindkét fél részéről igen erős volt. Hogy a két csoport 
illetve vezetőik viszonyamilyen volt a furcsa szituációban, ahol a Kovács 
féle tanszék és kutatócsoport lassan egy évtizedes tudományos munká 
tudott a háta mögött, míg Benedikt csoportja frissen alakult — elsősorba 
a nagyformátumú tudós tudományos útját folytatva—ma már alig kinyi 
mozható.

Benedikt ekkor az egyetem rektora is volt, megállapíthatatlan, milya 
mértékben fűződött személyéhez az 1958-ban elindult tisztogatásiá 
vizsgálati folyamat, amely nagy változásokat, átszervezéseket eredi 
nyezett. A vizsgálatokat, melyek elsősorbím pénzügyi és fegyelmi jeli 
gűek voltak, tragédiák sorozata követte — egy matematika profess: 
öngyilkos lett, többeket fegyelmi elé állítottak, elbocsátottak, köztük 
vács Károly Pált is. Elsősorban a költségvetésen kívüli (KK) munkák 
számviteli elszámolásuk felülvizsgálata folyt, melynek során a tans: 
ügyeiben hiányosságokat találtak. Kovács K. Pál nem volt precíz szei 
ző, megbízott a munkatársaiban és feltehetően aláírását adta ellenőri 
len dolgokra is. Rendkívül csúnya fegyelmi ügyet indítottak ellene, ami 
nem volt mentes politikai és személyes ellentétektől sem. Szakmai 
erjét teljesen derékba törték, az egyetemi professzori állásából eltávi 
tották, akadémiai-levelező tagságától megfosztották, presztízsét telji 
elvesztette.

Ezek után Kovács K. Pál a villamoserőmű-iparba került beosztott mi 
nőkként (itt kezdte pályáját), majd nyugalomba vonulásáig a Vi 
mosipari Kutató Intézetben dolgozott, mint osztályvezető, később 
az intézet igazgatója. Idővel újra visszakerült a BME-re, félállású e,
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traai tanár lett a Gépészmérnöki Kar Elektronika Tanszékén. Közel egy 
évtizedig harcolt becsülete visszaszerzéséért, a hatvanas évek MTA köz
gyűlésein évről évre kérte fegyelmi ügyének újratárgyalását. Végül talán 
a harmadik ellenőrző b ízo ttig  az ügy bíró^gi felülvizsgálatát kérte, 
amely megállapította, hogy annak idején túlzottan súlyos ítéletet hoztak, 
a hiányosságokéban Kovács K. Pál felelőssége nem volt egyértelmű. Sze
mélyét, múltját rehabilitálták, büntetését "figyelmeztetésre" változtatták 
át. Akadémiai tisztségét, szakmai rangját, becsületét visszaszerezte, az 
automatizálás hazai "pályájáröl" azonban örökre eltávolították, ha mint 
"néző", mint tudományos közéleti személyiség igyekezett is résztvenni 
fejlesztésében.

Kovács professzor hosszú időn keresztül rendszeresen oktatott külföl
di egyetemeken mint meghívott professzor az NSZK-tól az USA-ig. 
Nemzetközi szakmai elismerését 1958-ban Rácz Istvánnal közösen frt 
"Váltakozó áramú gépek tranziensei" c. könyvvel vívta ki. Ennek elméleti 
jelentőségét az is bizonyítja, hogy a legtöbb európai nyelven megjelent.

Kovács K. Pál távozása után a két akadémiai kutatócsoport és a két 
tanszék, Benedikt Ottó irányítása alatt, egyesült. Az új tanszékneve "Kü
lönleges Villamosgépek és Automatizálási Tanszék" lett. A témák, mun
kakörülmények egyelőre változatlanok maradtak, megváltozott azonban 
a légkör és a külső kapcsolatok is/ *

"...őszintén szólva rám és Frigyes Andorra, akik a Kovács helyettesei voltunk, 
elég nagy lelki m^terhelést jelentett Benedikt professzor, aki elég sokat—ilyen 
kis cs(^rtvezetői értekezleten^-6 órás beszéddel—szidott minket, hogy hagy
tuk ezeket az elfajuló ügyeket.'^^

A Kovács-tanszék témáinak ipari háttere, az élő ipari kapcsolataik 
egyik napról a másikra megszűntek, mivel ezek szervezeti kerete a KK 
volt, ami a vezetők szemében "bűnös dologgá vált", s a kutatók féltek a 
bonyodalmaktól. Az élénk ipari kapcsolatokban ez a néhány év komoly 
törést jelentett, a témák "alapkutatás"-jellegűvé váltak és folyamatossá
gukat, későbbi hasznosíthatóságukat csupán a kutatók korábban szerzett 
ipari tapasztalatainak köszönhették.

"...Benedikt soha nem mondott le arról, hogy legyen ipari kapcsolata, csak más 
fmmában gondolkodott ..A szovjet modeU akkor az ezoterikusabb kutató inté
zet volt, amit a Szovjetunióból próbált behozni, és ennek következtében tényleg 
nem nagyon sok ipari kapcsolat volt."̂ ®

A külső impulzusok megszűntével a csoport újból befelé fordult, belső 
erőire támaszkodott, de a két csoport erőinek egyesítésével érezhetőep 
megerősödött az a mag, amely az automatizálás hazai fejlődésének bázi
sává vált. A létszám és témaszám növekedése egyszerű logikával megte- 
remtetteafelfutáslehetőségét.BenediktOttónéhány hónappal azegyesí-
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tés után a "Laboratórium"-má szerveződés tervével fordul az Akadéi 
hoz, ^ hivatkozva az adminisztrációs nehézségekre és a tanszéki illeti 
kutatói munka kettős terhének súlyára. A szervezeti önállósodást süTj 
ték a szovjet szakmai kapcsolatok is, hogy ti. a partnerviszonyt ön; 
szervezeti háttérrel tu d n ^  egyen jogúvá tenni. Az ipari kapcsolatok 
térbe szorulásával a kutatások is egyre jobban az automatilói-elmélet f( 
tolódtak el, ennek következtében egyre inkább erősödött egy ebnél 
kutatóhely megalapozásának igénye.

Az Automatizálási Kutató Laboratórium

Az 1960-61 -es egyetemi átszervezésekkel elvált egymástól az autó: 
VSiOktatása és kutatása.

Megváltozott a tanszéki strutúra és létrejött az "Automatizálási Kui 
Laboratórium". Az automatika oktatásakét tanszékben szerveződött úí 
Az egyik a Villamoskar önálló tanszéke lett, az akkor bemdított műs: 
szak bázisa, itt az elméleti automatika oktatás került előtérbe. A 
tanszék elsősorban szabályozástechnikát tam'tott. A Benedikt t; 
megmaradt oktatógárdája a legrégebbi tanszékkel egyesülve a 
mosgépek oktatási feladatait látta el. Kutatási vonalon az erőkösszefoj 
sa fokozódott, a Laboratóriummá szerveződéssel kialakult a csoi 
belső, osztályokra épülő struktúrája.

Az osztályokamár kialakult témákköré szerveződtek, így létre jött ej 
autodinnel, villamos hajtásokkal és erősáramú szabályozáss2Ú fogl 
osztály, valamint 1-1 osztály az elméleti kutatások, folytonos techni 
giai folyamatok, pneumatikus elemek és az "automatika-elemek" téi 
körben. A Laboratórium szakmai profilja az egyes csoportokon bel 
kialakult témák eredőjekéntrajzolódott ki. Az osztályvezetők ésaku 
teljesen önállóak voltak a témaválasztásban, nem volt még olyan "ve: 
fonal", amelyhez alkalmazkodni kellett volna. Benedikt az autómat 
csoportot a legapróbb részletekbe menően irányította, de mint inti 
ményvezető a témák kiválasztásában csupán koordináló szerepet 
Az új ötletekfelmerülésekor akutatás gyakorlati és távlati jelentőségéi 
megítélésére gyakran szakértői értekezletet hívott össze. Mint kutat; 
nyitó kiváló gyakorlati érzékkel rendelkezett. Elsődleges feladatának 
tekintette, hogy az intézeti témák megfelelő módon illeszkedjenek 
szakma hazai és a nemzetközi fejlődési bányaiba.
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A "Laboratórium" megalakulása hozott némi változást a munkakörül- 
jB&yekben is, bár csupán ideiglenes megoldást jelentett. Az egyetem 
építkezési területén a csoport kapott egy fabarakkot laboratóriumi célok
ra, így a mérések elvégzésére valamivel több lehetőség adódott. A külső 
szakmai kapcsolatokra továbbra is egyfajta elzárkózás volt jellemző, bár 
például a Ganz Villamossági Művekkel kialakult együttműködés szemé
lyes kapcsolatokon keresztül fennmaradt.

'...tipikusan Akadémiai intézet jelibe volt, volt egy diszciplína, amellyel bizo
nyos emberek foglalkoztak.'^®

Az 1960-64 közötti korszakot azonban elsősorban mint átmeneti (az 
egyetemi kutatócsoportból a kutatóintézet felé vezető) korszakot kell 
vizsgálnunk, hiszen erre az időszakra estek a diszciplina önértékelő, cél- 
meghatározó vitái, s a célnak megfelelő feltételek megteremtése. Ekkor 
"adták meg" az "új korszak" felfutásának "kezdősebességét".

Az intézetté váás gondolatát már az A K L1961 áprilisi beszámolójá
ban megtalálhatjuk, sőt ez a téma az éves munka értékelésénél a ma szo
kottnál sokkal nagyobb súllyal szerepelt a VI. osztály vezetőségi ülé
sén.̂ * A jegyzőkönyv elemzésekor bukkanhatunk rá először a leendő in
tézet profiljának és "ars poetica"-jának megfogalmazására. Benedikt Ot
tó elsősorban a tudományos kutatás — itt még elsősorban az alapkutatás 
—megszervezését hangsúlyozta. Az automatizálás új tudomány, ezért az 
alapkutatás szerepe még nagyobb. Feladata: irányt szabni az ipari kuta
tásnak és megoldani az elvi jelentőségű p ro b lém át.

"Ez a kérdés annál is fontosabb, mert Magyarországon az automatizálás tudo
mánya meglehetősen elmaradt, különösen az elmélet területén.'

Azokat a területeket kell fejleszteni, ahol a leggyorsabb fejlődést lehet 
elérni, és azokat a nemzetközi eredményeket kell átvenni, amelyek hazai 
adaptációjára a legtöbb lehetőség van.

Az automatizálás hazai helyzetéről és a világszínvonalról kialakult 
vitában természetesen alapkérdésként merült fel, hogy Magyarországnak 
kell-eegyáltalánezzelfoglalkozniavagysem.Azaí/íoműfizd/tís fejlődé
sében—\iz\dXosan.— három fő  szaifeaszí szoktak megkülönböztetni. Az 
első a már meglévő technológiai folyamatra épít rá automatika-elemeket, 
helyettesítve ezzel valamilyen emberi beavatkozást. A második szakasz
ban az automatikus elemek már azonos korúak a gépparkkal, együtt sze
relik őket, de a folyamat lényege nem változik.

A harmadik szakasz a modem folyamatszervezés, az egész technoló
gia tervezését az automatikának rendelik alá. Alapjaiban más megoldás
ról van tehát szó, mint az előző két esetben. A hatvanas évek elején a 
nonzetközi fejlődés a harmadik szakaszba lépett, im'g a haztó kutatásokra 
elsősorban az első periódus jellegzetességei voltak érvényesek. Például a
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fentiekben leírt papírgyári alkalmazás tipikusan az első szakasz gondjait 
hordozta. (Pl. a hatvanas évek elején beinck'tott péti üzemoptimalizálás 
már a legmodernebb törekvéseknek felel meg.)

A helyzetelemző, célkitűző viták a "lehetőség" felismeréséről tanús
kodnak. A labilis helyzetben lényeges változást azonban Vámos Tibor 
színrelépése jelentett. Vámos, aki a VILLENKI osztályvezetője volt au
tomatizálási témakörben, kész célokkal, kiváló helyzetismerettel és szer
vezőkészséggel fogott az intézet megszervezésébe és sikerült tökéletesen 
új szituációt teremtenie.

Vámos Tibor az intézet történetének kulcsfigurája. Személye és élet
rajzi "adatai" sok esetben kulcsot jelentenekaz eseményekmegértéséhez.
1926-ban született budapesti értelmiségi családban. A munkásmozga- i 
lommal gimnazista korában került kapcsolatbá, 1944-ben elvitték mun- j 
kaszolgálatosnak, ahonnan megszökött, s a szombathelyi Hadbfróság elé, 
került. 1945 márciusában szabadult, akkor lett az MKP tagja. A BME első I 
induló évfolyamával végezte el a műszaki egyetemet. Az ERÓMŰ Válla
latnál helyezkedett el, 1950-1951-ben résztvett a Magyarországnak 
szállított inotai erőmű átvételében, szerelésében, majd Dunaújvárosban 
dolgozott. Később a VILLENKI-be került, ahol az autom atic osztály 
vezetője, majd az intézet párttitkára lett. Műveltsége, szakmai tájéko-| 
zottsága és felkészültsége, rendkívül széleskörű ismeretségi köre, politi-1 
kai érzéke és szervezőkészsége alkalmassá tették, hogy mint teljesen újj 
típusú vezető és tudományszervező a hazai, kissé merev közegben valamil 
szokatlanul újat hozzon létre. Személyiség jegyeinkívül nagyjelentőségű] 
az a történelmi szituáció, amelyben a közéletbe került. A BME űjjászer-J 
vezése utáni első évek, a szalönai és politikai feladatok egy generáciő 
kohójává váltak, az akkor végzettek egymással kialakult kapcsolata 
majd a műszaki élet legkülönbözőbb posztjainak betöltése sajátos öss2  

tartozást, együttműködést hoztak létre. V ^ o sb an  egyszerre találkozó 
a szaktudás, a szervezőkészség és a politikai rátermettség. ValószműlegJ 
ez lett sikerének kulcsa.

Az automatikával kapcsolatos kutatások párhuzamosan más intéz 
teknél is beindultak, így a VILATI-ban több osztály is foglalkozott ezz 
a témakörrel. Az intézet monumentális rekonstrukciós tervében egyl 
nagyteljesítményű és egy hőtechnikai laboratórium is szerepelt, amelyef 
két a Zuglóban építendő székházban kívántak elhelyezni. Vámos Tib 
törekvése szerint ez a központ az automatikai kutatás-fejlesztés országa 
bázisává vált vohia. A korszak erőltetett iparosítási célkitűzéseinek ésj 
óriásberuházásainak mintájára készült tervek az évek során lasscui racioj 
nalizálódó gazdaságpolitikafszituációban nem valósultak meg. Egy bel
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személyi kraifliktushelyzet eredményeképpen a vezető triumvirátus el
hagyta az intézetet, Vámos ekkor— kb. 1962-ben—ment át az egyetem
re (BME AKL), bízva elképzeléseinek megvalósíthatóságában. Az 
Automatizálási Kutató Laboratórium elméleti és gyakorlati eredményei 
komoly fedezetet jelentettek egy önálló bázisintézet megteremtéséhez, a 
"győzelem" kulcsa azonban elsősorban a Benedikt Ottóval kötött szövet
ség volt.

*Benedikt az egy "faltörő kos", de egy faltörő kost mozgatni keU, ez volt itt a 
Vámos, őneki nyütakaz ajtók, de azt hiszem, neki tulajdonképpen elég lett volna 
a tanszék is, ami volt. Őt fűtötték, tulajdonképpen ebben a Tibornak elévülhetet
len érdeme van. Eszköz volt kezében a Benedikt, nem kegyeletsértő ez, az öregu
rat nagyon tiszteltem mindig és szerettem is."

A VILATI eredeti törekvései előkészítették a talajt egy kutatóintézet 
létrehozásához, szükségessége a felső gazdasági vezetéssel ekkor már 
elfogadtatott volt. A hatvanas évek elejének megváltozott tudománypo
litikája, az automatizálás és az iparfejlődés látens kapcsolata, a "nagy 
tudósok, nagy intézete" (szovjet minta) szemlélet, m e^elelő háttérként, 
elegendő előfeltételként szolgáltak a "gründolási" folyamat beindításá
hoz.
í Sorsdöntő feladat volt az ellenálló közegben megtalálni a támogató 
személyeket és szerveket, a m obiliz^ató  pénzforrásokat, áttörni az aka
démiai vezetés tiltakozásán és me^cüzdeni az azonos pénzért futó ver
senytársakkal. Ezt Vámos és Benedikt összefogása sikeresen oldottameg. 
A teljesen újszerű indulás lehetőségét az ezekben az években szerveződő 
Országos Műszaki Fejlesztési BizottságyillíUitotta fel, amelynek szerve
zésében, célkitűzéseinek körvonalazásában mindketten aktívan részt vet
tek. Az OT Műszaki Fejlesztési Irodájának vezetőjét, az OMFB meg
alakításának egyik kezdeményezőjét Vámos Dunaújvárosból ismerte, 
ahol az az építkezés kormánybiztosa volt. Az OMFB a tudománypolitika 
megváltozóval szoros összhangban jött létre mint koordináló, majd ké
sőbb központi pénzalap felett rendelkező, operatív szerv. Jelentőségét 
felismerve Benedikt komolyan harcolt az OMFB létrehozásáért, majd 
tagja lett az elvi irányító testületnek is.

Az Automatizálási Kutató Intézet konkrét terve olyan "megvalósulás
ra érett" helyzetben született meg, amikor a kormány Gazdasági Bizott
sága már az alapításhoz szükséges pénzalappal is rendelkezett. Ekkor a 
KGM és az AKI között alakult ki harc a fejlesztési eszközökért. A 
KGM-en belül korábban létrehoztak a miniszter mellett egy automatika 
titkárságot, amelyet azonban azadininisztitóivstátuszok növelésének ti
lalma miatt a VILATI tartott feim. Ily módon a VILATI adott esetben 
mint KGM "intézmény" tudott fellépni. Végül is egy miniszterelnök-he
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lyettes vezette bizottság a két kutatóhely meglátogatása után döntött i 
kérdésben. Benedikt személyes súlyának, az OMFB nyomásának köszft 
hetően, a diplomáciai játék eredményeként a Gazdasági Bizottság rende 
kezésére álló pénz az AKI-é lett.

Ezzel az Akadémia felső vezetését— a pénz és a "zöld út" megszeiz 
sével — gyakorlatilag kész helyzet elé állították. Az Akadémia ellenáll 
sát az magyarázhatja, hogy a hatvanas évek elején alapvetőenkis tanszé 
kutatócsoportokra, kis intézetekre támaszkodott, és elsősorban az alapb 
tatás jellegű tevékenységeket támogatta. Egy nagy intézet, műszaki téri 
létén, alkalmazásorientált kutatásokkal teljesen profilidegennek tűnt,i 
tudományos vezetés tiltakozását váltotta ki. Az Akadémia a "gyakorlal 
asság" teljes hiánya miatt alkalmatlan is volt egy intézet létrehoz 
ezért tűnt az AKI esetében reális megoldásnak az OMFB segítsége, 
intézet létrejöttében a személyes szövetségeknek és a megfelelő en 
szonyok kialakításának volt óriási szerepe.

'A személyis^ek virtuális és valódi szerepe lényegesen nagyobb volt. Ez a 
személyiség az Erdei Grúz (MTA elnöke) és a Benedikt. Az Erdei Grúz 
nagyon okos, reálisan és korrektül gondolkodó ember volt, egy jó szövetséges 1 
Benedikt pedig egy különlegesen nagytekintélyű ember volt a magyar kö: 
ben egyrészt, másrészt egy végtelenül szívós, erőszakos ember, aki képes 
hogy 5-6-8 óráig vitatkozzon másokkal. Ezt keményen megtanulta, és 
olyan nagytekintélyű ember volt, nem lehetett neki azt mondani, hogy lejártv 
időm. Az emberek inkább megadták magukat.

Az Akadémiába való betörést azonban még további "hadjáratok" eli 
tékmeg:

TCis Árpád (OMFB) elment Kállai Gyulához háromszor — akkor Kállai v( 
miniszterelnök. Mi elmentiinkFock Jenőhöz kétszer és amellett feUármi 
egész magyar világot, akit csak lehetett. Ezek után az OMFB tett egy előtérj 
tést, és Kállai azt mondta az Akadémiának, hogy ebbe menjen bele... Erői
nyok kérdése volt. Erő, erő, erőszak és erő. , 6 4

Az Automatizálási Kutató Intézet megalakulása

Az AKI 1964-ben jött létre az OMFB és az MTA közös megállap 
alapján. Az OMFB egy hároméves időszakra átvette az intézet gazd 
felügyeletét, míg a tudományos irányítás továbbra is az Akadémia háti 
körébe tartozott.^^ Az AKI új épülete tervezéssel együtt egy év ; 
készült el 30 millió Ft-ért. A lé t s z ^  ez alatt az idő alatt a megelőző 5C 
főről 250, majd 300 főre futott fel.

'Az eredeti beruházási összegekbe — egyébként ez jellemző volt mind az) 
démiára, mind az egyetemi bácsikra, akik ezt elgondolták, hogy ide—gyaka
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tílagfelszereléstnem számítottak. Szóval n e k ik ^ ^ e te m i színvonal volt ...Na 
most én összeszedtem egy olyan 50 millió forintos műszer-, berendezés-, felsze- 
reléskölts^et a 30 millió forintos épűletk^ts^ mdlé.*^

Az intézet egyszeri műszerezését tehát szintén sikerült OMFB pénz
ből fedezni, és ennek eredményeként 1964-ben egy saját, tágas épületbe 
költözhettek be, amely a legmodernebb (hazai és import) műszerekkel 
felszerelt laboratóriumokkal és gyártási lehetőségeket is biztosító műhe
lyekkel rradelkezett.

Az OMFB-vel kialakult kapcsolat szoros szövetség volt (erős alapja a 
személyes háttér), és az OMI% olyan mobilizálható összegek felett ren
delkezett, amelyek egyrészt ügyes taktikákkal később is megszerezhe- 
t(3±é váltak, illetve ezek felhasználásával az OMFB szervező, irányító 
(operatív) tevékenysége hatékony és rugalmas lehetett. így pl. az épület 
egyéves kivitelezése, amelyet a mai napig is rekordteljesítménynek te
kinthetünk, azzal az "egyszerű" ténnyel magyarázható, hogy az OMFB- 
neknemcsak prémiumok és szakértői díjak felajánlására volt lehetősége, 
hanem az e l^ ^  teljesítmény fejében importgépek beszerzését kínálta 
fel. A hatvanas évek elején egy építőipari vállalatnak ez önmagában is 
olyan lehetőség volt, amely az építőket csúcsteljesítményekre késztette.

Az OMFB hasonló módszerekkel folyamatosan "patronálta" az intéze
tet. Ez elsősorban a vállalatok (ipar) pénzügyi támogatásán kersztül tör
tént oly módon, hogy összegeket juttatott olyan vállalatoknak, amelyek 
már szerződéses viszonyban álltak az intézettel, vagy szándékoztak ilyet 
létesíteni. A szerződésteljesítés folyamán az a pénz az AKI-hoz folyt át. 
Cserébe, mivel az OMFB alapító levele szerint lojtatói tevékenységet nem 
végezhetett (feladata "csupán" koordináló és operatív irányítás volt) az 
AKI adott otthont az OMFB gazdasági rendszertechnikai csoportjának 
(GRKCS), amely kb. 20 fővel az OMFB számára végzett kutatómunkát .A 
'szövetség" tehát a személyes háttér és az anyagi érdekeltség mellett az 
^ekviszonyok ilyen konkrét összefonódásán is alapult.

Az intézetté válással a lehetőségek, felszerelés, létszám és szervező
dés tekintetében egyaránt minőségileg űj kutatóhely jött létre. A kutatók 
a tudományos munkára koncentrálhattak, oktatási és más egyetemi fel
adataik megszűntek. A létszámnövekedés lehetőségét kihaszMva jelen
tős tudományos segéderői és szakmunkásgárdát alakítottak ki, aminek 
következtében a kutatói tevékenység hatékonysága megnőtt. Az a körül
mény, hogy a fejlesztett berendezéseket saját műhelyben gyárthatták, 
vagyis, hogy a kutatás teljes "vertikuma" az intézet falain belül volt, ren
geteg szervezési és adminisztratív munkát takarított meg. A kutatási fel
tételek gyökeres megváltozása új célkitűzések meghatározását követelte
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meg és átrendezte az intézet külső kapcsolatait mind az Akadémiával, 
mind az iparral. A "kutatás-műszaki fejlesztés-ipari tevékenység" teljes 
vertikumának bekebelezése a rendkívül merev külső kapcsolatokkal, a 
rugalmatlan piaci feltételekkel és az ipar igen csekély adaptációs készsé
gével magyarázható.

I j

I

A két fejlődési út összehasonlításából levonható összefüggések

1964-65 2Ükalmas arra, hogy megálljunk és összehasonlítsuk a két intézeti
ló i(AKI és SZK) helyzetét. (Az SZK történetében is jelentős volt ez az id( 

szak, hiszen ekkor állították be az ű j Ural-II gépet, költöztek új helyiségbe 
az Űri utcai épületben.) A fejlődésnek ez az a szakasza, amelyben élesei 
körvonalazódik a két intézmény kialakulásának eltérő jellege, a gyökere^ 
sen más szituáció létrejöttének körülményei. |

Mind a két intézet (egyszerűség kedvéért használom ezt a közös kife  ̂
jezést, visszamenőleg is) az ötvenes évek autark gazdaság- és tudomány- 
politikai légkörében jött létre és a hatvanas évek elején a megváltom 
"klimatikus" viszonyok hatására indult növekedésnek. A bezártság, elszi
geteltség fentiekben bemutatott hatására a belső, műhelyszerű, hittel, bi; 
zonyítani akarással végzett tudományos munka megteremtette min 
diszciplina hazm művelésének alapjait. Az első jelentős eltérés a két sz; 
ma tudománytörténeti hátterével magyarázható. A műszaki tudómé 
nyokból kiváló, önállósuló (uitomatika-kutatások egy már meglévő egyej 
térni tanszék keretei között kezdődnek, stabil szakmai alapokkal, kivái 
felkészült szakemberek irányításával olyan közegben, ahol az oktatás, a 
diákok bevonása, a diszciplina népszerűsítése a hagyományos egyetei 
struktúrában adott volt. Ez a környezet eleve biztosította a kapcsolatota 
szakemberekkel, a fiatalokkal és az iparral.

Ezzel szemben a kibernetikának, a számítástechnikának hazai tu( 
mányos háttere szinte nem volt, tehát a szakmailag felkészült, a diszci] 
linát ismerő kutatók hiányoztak. A létrejött csoport elzártsága tök 
tesebb volt, még köldökzsinórral sem kapcsolódott semmilyen más tui 
mányos intézményhez. Az Akadémia is csupán mint felügyeleti szí 
vállalt szerepet.

A nemzetközi élvonaltól való lemaradás érzékelése mindkét eseti 
kb. azonos időben következett be, néhány évi'diszciplina-teremtő, hoi
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rsító, előkészítő tudományos tevékenység után. Találó az alábbi jellemzés 
erről a korszakról:

'Akkor — kiérve a megállóba — aki nem tudta, hogy elment a busz, és csak^  ̂
porából akarta m^tudni, az a port sem látva nem tudta, hogy itt busz ment el.'”

Tehát már bizonyos ismeretszint volt szükséges ahhoz, hogy a S2̂ akma 
lemaradása és annak mértéke érzékelhetővé váljék.

Az automatizálás esetében ez szorosan összekapcsolódott az ipar mű
szaki fejlesztési feladataival. A gyakorlat illetve a gazdasági és tudo
mánypolitikai döntéshozók számára egyaránt fontos volt ez ahhoz, hogy 
felismerjék az új stratégia kidolgozásának szükségességét. A számítás - 
technika esetében az új terület gyakorlati és tudományos hasznosságának 
elismerése csak sokkal hosszabb idő elteltével következett be. Ebben fel
tétlenül szerepet játszott művelésének költséges volta is (számítógép- 
igény). Ráadásul épp a kezdetleges eszközök miatt nem is produkálhattak 
olyan látványos eretoényeket, amelyekkel meggyőzhették volna a kívü
lálló döntéshozókat és a felügyeleti szerveket a tudományág perspektívi- 
kusságáról.

A műszaki kutatások "termékei" folyamatosan eladhatóak voltak az 
ipar számára; bár a tudományos tevékenység tudatosan, a jövőben aktua
lizálandó feladatok előkészítésére törekedett, aktív vagy passzív módon a 
mindenkor meglévő ipari kapcsolatok biztosították a realizálás lehetősé
gét. Ezek egyben állandó visszajelzést jelentettek az ipar abszorpciós 
képességéről. Tehát az automatizíÜás egy tradicionális egyetemi közeg
ben szervesen fejlődött ki a villamosgépekkel kapcsolatos kutatásokból: 
helyzetelemzésekkel és a szakmai felkészültség folyamatos megteremté
sével alapozva meg a következő tudományszervezési lépéseket.

Ezzel szemben a számítástechnika az ellenállást tanúsító és lenéző 
szakmai közegben saját kutatóinak szakmai múltjára sem építhetett. A 
diszciplína önigazolásának sürgető vágya minél gyorsabban eredmények 
felmutatására ösztönzött egy olyan helyzetben, amikor külső ipari vagy 
gazdasági elvárásokra, indikátorokra nem lehetett számítani, mivel ezek 
még ki sem alakultak. Az SZK fénykora (a hatvanas évek legelején) egy 
olyan időszak volt, amikor élvonalbeliségét a számítógép birtoklásának, 
valamint a szaktudásnak egyfajta monopóliuma biztosította. Az egyéb
ként kedvezőtlen körülmények ellenére e két feltétel elégséges volt ahhoz, 
hogy tudományos és műszaki tevékenységük javával megalapozzák a 
számítástechnika hazai fejlődését. Éppen a monopolhelyzet következté
ben nem látszott sem az ipari és gazdasági háttér éretlensége a számítás
technika befogadására, sem a gép (M-3) kezdetlegessége, amely akkor a
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beérkező második generációs gépekkel szemben végül is versenyképten 
leimé vált.

Az AKI létrehozásakor sikerült megszerezni a megfelelő anyagi fede-l 
zetet, az OMFB-ben a támogató szervet, legyőzni az azonos profil kiala-l 
kításáért küzdő versenytársakat és ily módon áttörni az Akadémiaj 
ellenállását. így megteremtődtek egy országos jelentőségű bázisintéze 
létrehozásának alapfeltételei— a meglévő tudománytörténeti háttér mel-1 
lett — az anyagi-műszaki és institucionális háttér tekintetében is.

Ezzel szemben az SZK-nak egy teljesen koordinálatl<mul kialakuld 
számítástechnikai struktúrába kellett beilleszkednie, olyan paradox felté  ̂
telek között, amikor saját gépe elavult a beérkező űj gépekhez kéf 
ugyanakkor tudományos munkatársai — a számítástechnika majchien 
egyetlen hazai szakembergárdája lévén — a létrejövő szánutóközponto 
külső munkatársaiként azok megalapítói lettek. Az akadémiai támogat 
illetve ösztönzés hiánya és a kívülről jelentkező erős elszívó hatás követ-j 
keztében a bázisintézetté válás törekvés elhalt, a szakemberek S2 

nyfló számtalan lehetőség az eredeti céltól eltérően értelmetlenné tette a] 
harc felvételét nagy ellenállást tanúsító Akadémiával szemben. A kutató 
egyéni érdeklődéséből következő megosztottság, a számításted 
fordítható pénzalapok, valamint a döntési jogkörök decentralizáltsága^ 
(az Akadémián belül is) az intézményi struktúra széttagoltságát ere 
nyezte.

A szakemberhiány alapvető oka az oktatási szférától való teljes füg 
getlenség. Míg a születő automatizálási eredmények szinte azonnal bek 
rültek az egyetemi tananyagokba és a felsőoktatás vérkeringésébe, teh 
állandóan kerültek ki "up to date" szakemberek a végzősök közül, addiga] 
nagy erőfeszítéssel beindított számítástechnikai tanfolyamok hatékonŷ  
sága sokkal kisebb volt, különösen a rendkívüli ütemben növekvő igények| 
hez viszonyítva. Ugyanakkor a gombamódra szaporodó számítóközf 
tok szolgáltató tevékenysége elvileg elvileg hátteret biztosított ahho 
hogy az SZK profiljában a kutatói jelleg megerősödjék és ahhoz, hog 
tudományos tevékenységükben továbbra is fennmaradjon az élvor 
törekvés célkitűzése.

A "lemaradás" érzékelésekor kialakított eltérő stratégiák, az ellentéte 
célok növelték a fejlődés különbözőségét abban is, hogy hogyan visz 
nyúljanak a diszciplína élvonalának szintjéhez.

Az SZK érzékelve a nemzetközi színvonalhoz képest növekvő ler 
dását és az ipar illetve gazdaság korlátozott befogadóképességét a szíd 

tartó kutatásokra illetve a követésre való átállás stratégiáját alakította Idl 
Ezzel szemben az AKI minden vonatkozásban olyan kutatóintézetté kí{
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r
vánt válni, amely versenyképes témákat kiválasztva rövid idő alatt élvo- 
nalbakerülhet világviszonylatban is, illetve amely kutatásaival a gazdasá
gi embargő miatt keletkezett tudományos és műszaki rést pótol. Egy 
olyan szituációban, amikor az ipar az automatizálásra még éretlen volt, a 
tudomány olyan témák kidolgozását tűzte ki célul, olyan tudományos 
szöivonal elérését, amely az ipar számára csak 5-10, esetleg 15 év műlva 
szükséges.

A célnak megfelelően az 1964-65-re kialakult helyzetben az SZK 
ugyan új épületben, szervezetileg összerendezetten és felfrissülve, de egy 
olyan géppel felszerelve működött, amely szakmai továbblépést nem biz
tosított, a tudományos fölény fenntartásból így szó sem lehetett. Az AKI 
a modem épületben, egyedülállóan gazdag műszerparkkal, létszámban 
megídcszorozódva azonban új típusú kutatási folyamat beindítására vált 
képessé.

Mint azt a leírt történésekből is láthattuk, a.szubjektív tényezők külön
bözőségének is jelentős szerepe volt a két fejlődni út alabilásában. A 
munkatársak ki\^asztódása és szakmai felkészültsége diszciplínák elté
rő előtörténetével függött össze, tevékenységük eredményességében 
ugyanakkor meghatározó volt a vezetők személye is. Az ötvenes évek 
feszült politikai és az újjal szemben ellenállást mutató tudománypolitikai 
légkörében az új szakterület létrehozásához szükséges személyi ténye
zők: szoibi/í/íís, tudományos vezetői adottságok, szervezőkészség, erő
szakosság, szívósság (a külső ellenállással szemben), a politikai háttér 
(megbízhatóság), a kapcsolatrendszer a Kibernetikai Kutató Csoport ese
tében két vezetőben elkülönülten voltak jelen. A szakmai rátermettség 
(Tarján Rezső) és az erős, szívós, harcos alkat, a vezetői ambíciók (Varga 
Sándor) megosztottsága az átmeneti kompromisszum felbomlása után 
válsághelyzethez vezetett. Az SZK történetén ez a vezetői válság végig
vonult, nem választódott ki egyetlen olyan vezetői egyéniség sem, aki a 
"történéseken" változtathatott volna.

Az automatizálási kutatások történetében a tudományos vezetésre rá
termett kutatóknak óriási szerepük volt a szakma felvirágoztatásában. A 
váltásokat itt mindig az indokolta, hogy az egymást követő vezetők vala
milyen kvalitásukban felülmúlták elődjeiket. így a politikai háttér és erő
sebb egyéniség, erőszakosság, szívósság, (Benedikt Ottó) felülkerekedett 
a hasonló szakmai nívójú, kiváló tudományirányítón (Kovács K. Pál). A 
későbbiekben pedig a valameimyi szempontból rugalmasabb, modernebb 
fellépés, a kor elvárásainak megfelelő szervezői és politikai adottság a 
szalonai háttérre támaszkodva lett még sikeresebb (Vámos Tibor).
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JEGYZETEK

1 Az anyaggyűjtés az intézet munkatársaival, illetve volt dolgozóival készített mélyú 
terjúkon, valamint a következő írásos anyagokon alapult:
1. SZTAKI dokumentiunai (könyvtári gyűjtés, jegyzőkönyvek)
2. Kibernetikai Kutatócsoport és SZK dokumentumai (iratok)
3. MTA-Levéltár: ül. osztály dokumentumai, 1954-1%9

VI. osztály dokumentumai, 1954-1%9 
Elnökségi ülések anyagai, 1959-1975 
MTA közgyűlések jegyzőkönyvei

4. MTA I. Főosztály és Matematikai és Fizikai Tudományok osztályának 
dokumentumai, 1970-től.

2 A jelen kötetben terjedelmi okok miatt csupán az esettanulmány egy részletét tudji 
közölni. Ez a részlet bemutatja a két — később majd egybefonódó — intézményes! 
folyamat gyökereit, kezdeteit és egyben elemzi a későbbiekben kialakult egyenlői 
szituáció már ekkor fellelhető okait.

3 'KOMI - 401 levele MTA ül. osztályának", 1954., (MTA-Levéltár)
4 A digitális számológépről azt írták, hogy az 'táblázatos formában adja ki az en 

ményt'.
5 "MTA ni. osztály osztályülésének jegyzőkönyve", 1953, (MTA-Levéltár)
6 "MTA ni. osztály dokumentumai", (MJA-Lbvéltár)
7 Kovács Győzővel készült interjú
8 Az 1956. augusztus 31-i alapítási dokumentum a következő feladatkört jelölte 

(SZTAKI dokumentumai):
1. megismerni és önállóan továbbfejlesztehi a kibernetika területén külföldön elért ei 
ményeket; és kifejleszteni az automatikus számológépekkel kapcsolatos kutatásokai
2. előremozdítani a kibernetikát érintő kutatások fejlődését;
3. 'ismertetni a kibernetika pozitív elméleti és gyakorlati eredményeit; a megfelelő 
vekkel együttműködve gondoskodni az elért eredmények—elsősorban a gyorsműki 
automatikus elektronikus számológépekkel kapcsolatos eredmények—hasznos! 
a tudományos kutatás és a műszaki fejlesztés terén és különösen a népgazdaság tei 
és igazgatási folyamatainak automatizálása terén."

9 Kovács Győzővel készült interjú
10 Dömölki Bálinttal készült interjú
11 Kovács Győzővel készült interjú
12 Szelezsán Jánossal készült inter jú
13 Molnár Imrével készült inter jú
14 Szelezsán Jánossal készült interjú
15 "KOMI - 401 levele MTAin. osztályának", 1954, (MTA-Levéltár)
16 Kovács Győzővel készült interjú
17 Jelentés a MTA Kibernetikai Kutató Csoportjáról, 1959. május 22., (MTA 

tár)
18 A KKCS 1956. augusztus 31-i dokumentuma szerint is egy Elnökségi Bi: 

gyakorolt felügyeletet felette, de ez még rendkívül távoli és formális volt, gyakorlai 
ni. osztályhoz tartozott. Néhány név a bizottságból: Ajtai Miklós, Bognár Géza,
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István, Fogarasi Béla, Gömöri Pál, Hajós György, Kalmár László, Kiss Árpád, Kovács 
Károly Pál, Rényi Alfréd, Szentágothai János, Tarján Rezső. (MTA-Levéltár)

19 A Számítástechnaikai Központ feladatait a következőkben határozták meg:
'..az elektronikus számológépeken alapuló korszerű számítástechnika meghonosítása és 
fejlesztése a tudományos, műszaki és gazdasági problémák területén. Feladata továbbá 
kísérleti alapot nyújtani a kibernetikai kutatás egyes elektronikus számítógépet igénylő 
ágainak. A Számítástechnikai Központ e feladatok megvalósításával összefüggő mate
matikai, matematikai logikai, gazdasági és műszaki kutatásokat is folytat.', 'Javaslat az 
MTA-SZK feladataira', I960., (MTA-Levéltár).
20 Numerikus Módszerek Osztálya, Operációkutatási, Nem Aritmetikai Alkalmazá

sok (nyelv, biológia). Valószínűségszámítási és Statisztikai Osztály, valamint Kibemeti- 
biOwtály.
Az utóbbi profiljába az automaták elmélete, vezérlése, matematikai logika, számítógép
elmélet, valamint az 'igazgatás automatizálása" és népgazdasági modellek tartoztak.
21 '1959. január 7-i ülés jegyzőkönyve", (MTA-Levéltár)
22 Néhány, az adott szakterületen azóta jól ismert név: Kádas Kálmán, Varga Sándor, 

Ganczer Sándor, Péter György, Bródy András, Czukor György, Bognár J ózsef, Háy Lász- 
ló,KrekoBéla,Kenessey Zoltán, Friss István, AczélIstván,Kiss Imre, Martos Béla, Pataki 
Ernő, Lipták Tamás, Wellisch Péter, Komái János, Danes István.
23 E kutatásnak egyik fontos tudományos eredménye Komái János: "A gazdasági szer

kezet matematikai tervezése" című, a közgazdasági szakirodalomban igen elismert köny
ve.
24 "Tájékoztatás az MTA Számítástechnikai Központja 1960. évi munkájáról", 

1960. szeptember 12. (MTA-Levéltár)
25 Molnár Innrével készült inter jú
26 "Tájékoztatás az MTA Számítástechnikai Központja 1960. évi munkájáról", (MTA- 

Levéllár)
27 A partnerek között egyaránt szerepeltek akadémiai kutatóintézetek, egyetemi tan

székek, iparvállalatok, minisztériumi tervezőintézetek, hatósági szervek.
28 "Beszámoló a MTA SZK-jának 1964. évi munkájáról", (MTA-Levéltár)
29 "MTA in. osztály Osztályvezetőségi ülés jegyzőkönyve", 1961. november 30., 

(MTA-Levéltár)
30 "MTA in. osztály rendkívüli osztályvezetőségi ülés jegyzőkönyve", 1%2. novem

ber 1., (MTA-Levéltár)
31 "MTA in. osztály osztályvezetőségének 1 %3. évi beszámolója", (MTA-Levéltár) 
32'Az MTAin. és VI. osztályközösvezetőségi ülése", 1963.május 24., (MTA-Levéltár) 
33'Az MTAin. és VI. osztály közösvezetőségi ülése", 1963.május 24., (MTA-Levéltár)
34 'AzMTAin. és VI. osztályközösvezetőségi ülése", 1%3. május24., (MTA-Levéltár)
35 'AzMTAin. és VI. osztály közös vezetőségi ülése", l%3.május24., (MTA-Levéltár) 

Kutatási tevékenység koncentrálása:
—gépi numerikus módszerek 
—programozás elmélet
—automaták és algoritmusok elmélete és alkalmazott matematikai logika 
—operációkutatás
—matematikai kibernetika: gondolkodási és tanulási folyamatok gépi modellezése, ma- 
tematücai
—nyelvészet, matematikai biológia
—vezérlés és szabályozás elvi, matematikai és logikai kibernetikai kérdései
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—hazai ipar és műszaki kutatóintézetek számára digitális berendezések logikai terveií 
se.

36 Az Elnökségi Kibernetikai Bizottság tevékenys^e három fő feladat köré csopcMio 
sült:
1. a kibernetikai kutatások komplex jellegének kialakítása, azaz az érintett tudó 
mányterületek közötti intézményes kapcscűat megteremtése
2. A kibernetikai kutatások kiemelt jeligének szorgalmazása, a fiatal tudomány haa 
művelői lépést tudjanak tartani a nemzetközi fejlődéssel
3. hazai önálló, tudományos számítógép-kutatás megindításának szorgalmazása. (Ki 
emelés tőlem: B JC.)
Az alakuló ülés: 1961. október 30., (MTA-Levéltár)

37 Elnöke Kalmár László akadémikus, matematikus (JATE Bólyai János Matematila 
Kutató Intézet igazgatója).
Titkára: Aczél István közgazdász (SZK igazgatója)—később Frey Tamás.
Tagjai: Benedikt Ottó akadémikus (a későbbi AKI igazgatója), Bo^ár Géza mérnök (TK 
igazgatóhelyettese), Faludi Béla biológus. Fónagy István nyelvész, Frey Tamás matemt 
tikus, Parádi Lajos főmérnök (OT-Műszaki Fejlesztési Tanács), Rényi Alfréd matemt 
tikus (Matematikai Kutató Intézet igazgatója), Szentágothai János biológus, orvi 
Szigeti József filozófus, Ganczer Sándor közgazdász (OT) Tarján Rezső mérnök (01 
A KOB-ban plusz 5 tag volt: Ádám György (SOTE), Czukor Gyöigy (MTA Közga: 
tudományi Intézet), Dömölki Bálint, Komái János, Szelezsán János.

38 'MTA 1963. évi kö:^yűlésének jegyzőkönyve', (MTA-Levéltár)
39'MTAin. osztály osztályvezetőségi ülés jegyzőkönyve', l%7.november 14., (MTj

Levéltár)
40 "Beszámoló az MTA Számítástechnikai Központjának 1965. évi munkájárdl'j 

(MTA-Levéltár)
—Analitikus programozás fordító programokra (Dömölki és Feltényi)
— Matematikai nyelvészet és gépi fordítás (Szelezsán)
— Analitikus és sztochasztikus módszerek a sztochasztikus operációkutatásban (Arai 
Mátyás)
—Elektronikus számológépre alkalmas algoritmusok kidolgozása, egyszerűsítések opti-J 
malizálása (Frey Tamás)
— Tanítás és tudásmodellálás az elektronikus számológépeknél
— PERT-típusú módszerek kidolgozása és alkalmazása a gazdaságtervezésben
— A magyar népgazdaság 1969-70. évi távlati tervének matematikai modellje (Iúk 
szektormodellek)
—Gazdasági, igazgatási feladatok (iparvállalat mint önszervező és önszabályozó módéiul 
—Az adott logikai feladatok teljesítésének rendszertani elemzése (ipari elektromos mé-' 
rés és szabályozás);

41 Molnár Imrével készült interjú
42 Szelezsán Jánossal készült interjú
43 Kovács Győzővel készült interjú
44 MTA Számítástechnikai Központból 1970 előtt néhány évvel elmentek né 

Kovács Győző (1968, Vezetőképző SZK), Drasny J ózsef (1969, OMFB SZKI), PeUer Ró-' 
bért (1967, DATORG), Szentiványi Tibor (1%5), Révész György (1966, Infelor), D5-̂  
mölky Bálint (1965, Infelor), Tóth Imre (1966, PM), Lőrincz Istvánné (1%7, Számvil 
Főiskola), Komái János (1967, MTA KTI), Rimler Judit, (1 %7, MTA KTI), Jónás Amui 
(1967, OT), Simon István (1967, KGM ISZI), Varga Gyula (1%9, MNB SZK), Dana
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István (1%9, OT SZK), Hárinos Zsolt (1%9, OT SZK), Uhrim Béla (1%9. OT SZK), 
Tihanyi Ambrus (1%9, OT SZK), Szelezsán János (1970, OT SZK), Koszó Gábor (1969, 
SZKI), Kardos Kálmán (1969, MNB SZK), Gyűricsi Béla (1%9, OT SZK), Frey Tamás 
(1968, BME), Hartmann Katalin (1%9, Vendéglátóipari Főiskola), Németh Pál (1965, 
OMFBSZKI), Edelényi László (1964, AKI-GRKCS).
45 Molnár Imrével készült interjú
46MTA-Levéltár
47 Helm Lászlóval készült interjú
48 Nagy Istvánnal készült interjú
49 Nagy Istvánnal készült interjú
50 Nagy Istvánnal készült interjú
51 Rácz Istvánnal készült interjú
52 Nagy Istvánnal készült interjú
53 ‘Beszámoló az MTA Automatizálási Kutató Laboratórium munkájáról", 1955. jú

lius 10., (MTA-Levéltár)
54 Nagy Istvánnal készült interjú
55 Nagy Istvánnal készült interjú
56 Nagy Istvánnal készült interjú
57 Rácz Istvánnal készült interjú
58 Vámos Tiborral készült interjú
59 *Benedü(t Ottó levele az MTA VI. osztály vezetőjéhez", 1959. július 2.
60 Sonló Jánossal készült interjú
61 "VI. osztály vezetőségi ülésének dokumentumai", l%l.áprUis2L, 

l.nt4>irendi pont: Benedikt Ottó beszámolója, (MTA-Levéltár)
62 Uzsoky Miklóssal készült interjú
63 Vámos Tiborral készült interjú
64 Vámos Tiborral készült interjú
65 "M^állapodás az OMFB és az MTA együttműködéséről", 1964. július 1., (MTA-Le

véltár)
66 Vámos Tiborral készült interjú
67 Bajáki Lászlóval készült interjú
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Schuller Gábor

AZ "EGYISTENHIT" TAGADÁSA A  MAGYAR 
SZÁMÍTÁSTECHNIKÁBAN

A  TPA számítógép-család megszületése

Magyarországona számítástechnikai iparfejlődésénekkezdeti S2 

ban sajátos helye volt az MTA Központi Fizikai Kutató Intézetének, i 
—mintegy a nukleáris méréstechnika melléktermékeként—jött létre eg 
számítdgépcsalád, a PDP-kompatibilis TPA-számítógép.

A TPA számítógép-család létrehozásának problémáiról esetta 
mányt készítettünk, melynek néhány fejezetét tesszük az alábbia 
közzé.

Elsősorban a Kutatóközpont (KFKI) és a gépet létrehozó Mérés-áj 
Számítástechnikai Kutatóintézet (MSZKI) szimbiózisának motí\ 
szervezetek megfelelését és konfliktusait, a vezetés jellegét vizsgált! 
Megpróbáltuk nyomon követni a számítástechnikai kutatás kiala 
a fejlesztés és gyártás irányának meghatározását, annak objektív és sz 
jektív elemeit. Elkerülhetetlen volt, hogy foglalkozzunk a Kutató Inté 
kapcsolataival, gazdasági környezetével is, így megnéztük az Intézett 
lyét a magyar számítástechnikai környezetben.

A KFKI létrejötte, struktúrája és struktúrálís ellentmondásai

1948 után folytatódott az új, a hatalom jellegének megfelelő szer 
struktúra kialakítása. Ennek keretében került sor a Magyar Tudor 
Akadémia szervezetének átalakítására is. 1949-50-ben három, tudj 
mányágakat átfogó kutatóintézet alakult, a Matematikai, a Kémiai és| 
F i z i ^  Kutató Intézet, valamint folyamatosan kialakultak, illetve áts 
veződtek az alkalmazott ku tatásoké foglalkozó intézetek, mint al 
szeripari Kutató Intézet, vagy például a köimyűiparban a Textilip 
Bőripari, Papíripari, Faipari Kutató Intézet.
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E keretek kialakítása során jött létre Csillebércen a Központi Fizikai 
Kutató Intézet, amely a fizikai kutatás, ezen belül is a magfizikai kutatás 
központjává vált. Itt épült fel a kutatásokhoz szükséges kisteljesítményű 
kutató atomreaktor is. Az Intézet élére az addig Angliában dolgozó Já- 
nossy Lajost hívták meg.

A KFKI szervezete, létszáma, gazdálkodása

Jánossy Lajos elképzeléseinek megfelelően alakult ki az Intézet struktú
rája, és ekkor alakultak meg a szilárdtest-kutatással, a kozmikus sugárzás 
kutatásával és optikai kutatásokkal foglalkozó osztályok illetve főosztá
lyok.

Jánossy Lajos nagyfokú önállóságot adott a kutatóknak, mivel autonó
miaigényt feltételezett az intézet munkatársairól. A kutatási főirány meg
határozása mellett saját kutatásaira koncentrált. A szervezési teendőkét, 
gazdasági tevékenységet és az ellenőrző munkát helyetteseinek engedte 
át, akik több-kevesebb eredménnyel üzemeltették is az Intézetet.

1970-ben Jánossy Lajostól Pál Lénáid vette át az Intézet vezetését, aki 
Jánossyva! ellentétben vezérkari rendszerű vezetést alakított ki és egy
személyi vezetőként irányította az Intézet főosztályait. Pál Lénárdot ké
sőbb, amikor az OMFB élére nevezték ki, a főigazgatói funkcióban Szabó 
Ferenc követte.

1975-ben átalakult az Intézet szervezete, a főosztályokból intézeteket 
hoztak létre. A KFKI élén álló főigazgató mint kutatóközpont-vezető 
négy intézetet fogott át. Az intézetek élén igazgatók álltak, akik önállóak 
voltak, de a KFKI fejlesztési stratégiájának kidolgozását, a beruházáso
kat, a karbantartást központilag végezték.

Az Intézet főigazgatója mellett két egyenrangú főigazgató-helyettes 
dolgozott. Közöttük a feladatokat megosztották, de a szervezeti egységek 
irányítása nem oszlott meg. Az Intézet főigazgatója mellett működött az 
Igazgatótanács (amelynek tagjai a főigazgató, a helyettesek, az intézeti
gazgatók és a társadálmi szervezetek képviselői voltak). A Tudományos 
Tanácsadó Testület az Intézet tudományos doktoraiból állt. A Tudo
mányos Tanácsadó Testület rendszeres ülésein egy-egy, az Intézet szá
mára fontos kérdést vitatott meg, de döntési vagy javaslattevő joga nem 
volt.
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A KFKI összlétszáma folyamatosan fejlődött, hetvenes évek másodü! 
felére elérte a 2200főt, amelyen belül a legnagyobb létszámú az MSZÍ 
volt.

Ekkoriban az Intézet évente megközelítőleg 1 milliárd forinttal gaz
dálkodott, amelyből 135 millió forintot az Akadémia költségvetését 
fedeztek, és mintegy 850 millió forint szerződéses munkákból szárma-1 
zott.

Létszámában, termelési értékében, eredményében, és ebből követke 
zően a KFKI fejlődésében, gazdasági stabilitásában alapvető szerepe volt] 
az MSZKI-nak, s ez a hierarchikus viszonyokban is jelentkezett. Enne 
egyik mutatója volt az is, hogy az MSZKI igazgatóját nevezték ki 19801 
januártól a tudományos főigazgató-helyettesi posztra. A kifizethető jö-J 
vedelemhányad elosztásánál is érvényesült az, hogy annak nagy részét az] 
MSZKI termelte meg.

A KFKI szervezetének valós és látszólagos ellentmondásai

A  tudományos hierarchia érvényesülése

Az új tudományszervezet eleve tartalmazta a XVIII-XIX. századi 
kialakult struktúra maradványait, de ezek a kutatói szemléletben még 
inkább fennmaradtak: az alapkutatás; az alkalmazott kutatás és a termeié 
szétválasztása, illetve ezek hierarchikus rendszere. A csúcson az alapk 
tatás áll, ez képviseli az "egzakt tudományt", itt dolgoznak az "igazig 
tudósok, kutatók, ez az "igazi" tudomány pedig alkalmazott kutatások 
nem "prostituálhatja" magát. A hierarchiában ezután következnek az al-l 
kalmazott kutatások, az alkalmazott kutatóintézetek. Az alkalmazott ku-1 
tatások tudományos értéke sokkal kisebb, vagy egyáltalán vitatott, hog 
tudománynak ismerhetők-e el. Utánuk következnek a z — elsősorban vfl-j 
lalatokn^ elhelyezkedő fejlesztő intézetek, az ott folyó fejlesztő tev
kenység, amely nem tudományos értékű, hanem rutinmunka.

Ez a szemlélet legerősebben a matematikatudományban érződött, ésa] 
fiatal matematikusok képzésében is megmutatkozott. A Matematikai Ku 
tató Intézetbe igen hosszú ideig nem engedték be az alkalmazott matem^] 
tikai kutatásokat. A hatvanas években Kalmár professzor a szege 
Tudományegyetemen igen nehéz küzdelmet folytatott az 
matematika-szak létrehozásáért és elismertetéséért. Az ELTE matemati-.l 
kai szakán hasonló volt a helyzet.
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A fizíkus-mémők ellentét

A fizika területén nem volt ennyire éles a kontraszt, de a feszültség kez
dettől fogva megvolt, mind az oktatásban, mind a kutatásban. A beszélge
tések során erre a fizikus-mérnök ellentétre utalt az egyik munkatárs:

*... Mellesleg oktatok az ̂ yetemen... Én úgy szoktam mondani, hogy óráimnak 
célja az, hogy a fizikusoknak a villamosmérnökökkel szembeni kisebbrendűségi 
érzését tápláljam.'

Ez az ellentét megvolt a KFKI-n belül is. A feszültség azért nem vált 
élesebbé, mert a műszaki-fizikai kutatások, de az elméleti fizikai kutatás 
sem lehetett meg korszerű műszerek nélkül, ezeket pedig nagyrészt házi- 
lagkellett előállítani, és ezért valamennyi osztályonkezdettőlfogva alkal
maztak elektromérnököket, technikusokat, "aranykezű mestereket", 
akiknek feladata a fizikai kutatásokhoz szükséges műszerek megszer
kesztése és üzemeltetése volt.

Kezdetben ehhez a munkához sem a tapasztalat, sem a kapacitás, sem 
a hazai alapanyag- és alkatrészbázis nem volt megfelelő. Az előállított 
berendezések a gyenge anyagok és a sokszor nem megfelelő technológia 
miatt gyakran meghibásodtak, teljesítményükben sem voltak egyenran
gúak a hasonló nyugati típusokkal. így a kutatók tréfálkozva emlegették, 
hogy végülis nem a természeti jelenségeket, hanem a műszerek hibáit 
mérték. Ezt nevezték akkortájt a KFKJ-ban "Kurucz-eff ektus"-nak. (Ku- 
rucz György a KFKI egyik alapítója, igazgatóhelyettese volt, a hazai 
forrásokból történő műszerezés terveit ő dolgozta ki.). Miután importen
gedélyt gyakran azért nem kapott az Intézet, mert egyesek szerint a be
rendezések itthon, a KFKI-ban is előállíthatók voltak, a műszerbeszer
zések is gyakran váltak viták forrásává.

Az ellentét másik forrása az volt—és ez is a kutatói tudat anomáliáihoz 
tartozott —, hogy az Elektronikai Főosztály (EFO) illetve később az 
MSZKI az elkészített egyedi berendezések egy részét reprodukálásra 
éftalmassá tette és kis sorozatokban elő is állította, ezért a fizikusok egy 
része az itt dolgozókat "iparosoknak" tekintette, és még az is felvetődött, 
hogy olyan kutatóintézet, mint a KFKI, adhatja-e egyáltalán a nevét eh
hez a tevékenységhez.

Az ellentét harmadik forrása az volt, hogy a KFKI "nyereségének" 
70-90 %-át az MSZKI hozta, ezért az elosztás elveinek megfelelően az 
MSZKI jutalmazási alapja—arányaiban—meghaladta a többi intézetét.
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A  kutatók eltérő lehetőségei az egyes intézetekben

A kutató munka — mérnöki munka ellentéte, megkülönböztetése egy
részt a gyártással kapcsolatban jelentkezett, másrészt abban, hogy míg a | 
három másik intézetben Jelentős számú tudományos fokozattal rendelke-i 
ző kutató volt, az MSZKI-ban hosszú ideig egyetlen egy sem, és— nagy-] 
részt a munka jellegéből következően — kevés volt a publikáció is, mert] 
senki sem kívánta a külföldi és a hazai versenytársakat előnyös helyzetbej 
hozni, tájékoztatni a kutatás-fejlesztés irányáról vagy a kutatás eredmé-| 
nyélről.

Ez aztán az Intézeti Tanács ülésein is vissza-visszatérő kérdés volt,] 
amit az egyik munkatárs így jellemzett:

ha csak azt veszem, amit a felsőbb társadalmi szervekbe delegált dolgozói] 
meséltek, hogy - legyen az akár egy SZT-ülés, akár egy pártbizottsági üléŝ  
sokszor az volt a gond, hogy persze az MSZKI hol van az alapkutatásoktól, és hí I 
kérték, bekérték az egyes kis intézetektől, hogy milyen alapkutatásokkal foglal-f 
kozik, hány kutatót foglalkoztatnak, tőlünk bizony nem nagyon ment."

Ugyanez a probléma felvetődött a külföldi kildildetéseknél, ösztönjd 
jaknál is. A fizikusok eljuthattak viszonylag sok és jó kutatóintézett 
Keletre és Nyugatra egyaránt, kivéve oda, ahol katonai jellegű kutatá 
folytak. (Dubna is hosszú ideig ilyen élenjáró kutatóhely volt.) A szá 
tástechnikusok Nyugaton le^eljébb csak osztrák vagy NSZK kiscégek 
hez juthattak el ENSZ-öszjtöndíjjal; nagy, vezető számítástechnil 
laboratóriumok, de más kutatóhelyek sem szívesen engedtek mérnökök 
a kutatás közelébe. Ez még a szocialista országokra is érvényes volt:^ 
kijevi Kibernetikai Kutató Intézetbe kiküldött ösztöndíjasok sem tudt 
bekapcsolódni az érdemi munkába, de még Novoszibirszkben is hason 
volt a helyzet. Elmondta az egyik kutató, hogy a novoszibirszki kutatóin| 
tézetben megtartott magyar napokra egy nagyobb KFKI-delegáció érk 
zett. Amikor néhányan szerették volna megnézni a számítástecl; 
intézetet, arra nem kaptak lehetőséget, ó  mégis megnézte az ott foly 
fejlesztést úgy, hogy ismerős magyar rádióriporterek kísérőjeként 
minden további nélkül— engedélyezték, hogy bemehessen az intézett

A fent említett problémák egy része még sokáig fennállt: a fizikusok^ 
az elektromérnökök publikációs és ösztöndíjas lehetőségei — értélén 
szerűen — meglehetősen eltérőek voltak.

Idővel azért a tartalmi munka változása a fenti, igencsak kifogásol] 
szemléletet is részben megváltoztatta. A KFKI célprogramjai az egye 
munkájukban addig elkülönült intézetek tevékenységét összekapcsolt
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Dyenprojektek voltakaháttértároidként alkalmazható buborékmemória
fejlesztés és az ioninplantációs kutatások, melyek a három intézet közös 
témájaként "futottak". Az alkalmazások területén pedig például egy ba
ranyai állami gazdaságban a talajvizsgálat számítógépes rendszerének 
kidolgozásában is két intézet működött együtt. Az integrálódást mutatta 
az is, hogy a Szilárdtest Fizikai Kutató Intézetben folyó, az OMFB által 
támogatott integrált áramkörű fejlesztésekkel kapcsolatos célprogram 
vezetőjének az MSZKI egyik munkatársát kérték fel. Ezek mind segítet
tek az ellentétek feloldásában.

Atudományos fokozatok terén is jelentős változás történt mind a Tu
dományos Minősítő Bizottság működésében, mind a KFKI illetve MSZKI 
vezetőinekés dolgozóinak szemléletében. A vezetés többet adott a címek 
megszerzésére, a TMB pedig már elfogadott alkalmazott kutatási témát 
is. A dolgozók éltek is a lehetőséggel, sokan értek el kandidátusi fokozatot 
illetve egyetemi doktori címet.

A szemléletváltozáshoz az MSZKI-n belül az is hozzájárult, hogy ta
pasztalták, a társadalomban a cúnek, "papírok" rangja negnőtt, sokszor az 
értékelés alapvető szempontja lett, s ezért ők sem vonhatják ki magukat a 
társadalmi igények alól. A vezetők is többet foglalkoztak e kérdéssel, egy 
tréfás megjegyzés szerint: miután a vezetők is megszerezték a kandidá
tusi címet, vagy közeledtek a nagydoktorsághoz, már "megengedhették 
maguknak" a többiek támogatását.

Megállapíthatjuk tehát, hogy az MSZKI integrálódni tudott a KFKI 
szervezetébe, hiszen a KFKI maga is kezdettől fogva műszaki-fizikai 
kutatási céllal működött, így a szervezettől nem volt idegen egy kutató
fejlesztő intézet léte. Azonban nem volt meg a teljes megfelelés a két 
szervezet között, mert a KFKI többi intézetében domináns volt az alap
kutatás, ezzel összefüggsében az elméleti és tárgyiasult tevékenységek 
aránya. A kutatók és a teljes állomány összetétele is jelentősen eltért, 
elsősorban a gyártótevékenység következtében, de a kutatók kvalifikált
sága (tudományos fokozatok és publikációs tevékenység) szerint is.

Az eltérő jelleget fokozta a nagy volumenű gyártási tevékenység, 
melynek létét, szükségességét hosszű ideig megkérdőjelezték — nem
csak az Intézeten belül, hanem az állami vezetés részéről is. Fock Jenő 
intézeti látogatása alkalmával fel is tette a kérdést, hogy miért folytatnak 
gfártótevékenységet az Intézet falai között, és Pál Lénárdnak kellett 
megvédenie a kissorozatú gyártás szükségességét. Finanszírozási oldal
ról is jelentkeztek problém ^, miután kutatóintézet forgóalapokkal nem 
rendelkezhetett, így a gyártáshoz szükséges forgóeszközök lekötötték a 
KFKI intézetfejlesztési alapjának jelentős részét.
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Az MSZKl létrejötte, szervezetének fejlődése

A KFKI szervezetének lefrásánál már láthattuk, hogy az osztályokon í 
fizikusok mellett a műszerek elkészítéséhez meghatározott létszámb 
foglalkoztattak elektronikus szakembereket. Az 1950-es évek közép 
ez a szervezet már nem volt alkalmas a feladatok megoldására, mert a] 
szétaprózva dolgozó szakembereket a szétaprózott műszaki háttér akanf 
dályozta abban, hogy komolyabb műszaki színvonalú berendezéseket is 
elkészíthessenek. Ezért szervezeti módosítást hajtottak végre: az elek 
nikus szakemberek egy részét egy elektronikus fejlesztő csoportba e  ̂
sítették. A csopx)rt később osztállyá, majd főosztállyá szerveződött. Az] 
osztályokon továbbra is maradtak elektronikus szakemberek, akiknekfey 
adata egészen spjeciális, szűk spektrumban alkalmazható műszerek kész 
tése volt, ez volt az ún. osztályelektronika. Az elektronikus főosztály láti 
el azokat a feladatokat, amelyek már nem kísérletsp>ecifikusak, haneií 
általánosabb mérési, adatgyűjtési vagy később adatfeldolgozási vonat) 
zásúak voltak.

Az általánosabb alkalmazhatóság azzal is járt, hogy a berendezések 
különböző területekennagyobb darabszámra volt igény, különösen c 
amikor a nemzetközi kapcsolatok erősödésével és közvetlenebbé válá 
val megvalósulhatott a kísérleti eszközök cseréje, a "házi jellegű naturá 
termékcsere" vagy expert. Ez felvetette a fejlesztés és gyártás szétvála 
tásának szükségességét.

A z elektronikus kísérleti műszergyártó üzem megalakulása

Az új feltételeknek megfelelően létrehozták az elektronikus kísérte 
műszergyártó üzemet, ahol a megtervezett berendezéseket elkészítetté 
illetve a szükséges darabszámban reprodukálták. Ez lehetővé tette, hog 
az elektronikus kísérleti műszergyártó üzem ne csak az Intézet igény 
elégítse ki, hanem igények és kapacitásfelesleg esetén külső megrendeli 
seknek is eleget tegyen. A kísérleti üzem feladata volt az is, hogy a béréiül 
dezések elkészítéséhez a sorozatgyártáshoz szükséges technológiákat is! 
kidolgozza. A gyártás igen jelentős volumenű volt, az EFO árbevétele már| 
1971 -ben meghaladta a 120 millió forintot.

A külső gazdasági körülmények természetesen hatottak a kapun belffl| 
is. Az Intézetben is eluralkodott a tervszemlélet. A tervek nem teljesíté 
miatt az Atomenergia Bizottság egyik vezetőjének követelésére a kísáSi
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leti gyártöüzem vezetőjét leváltották, de később is sor került arra, hogy 
forduláiapok előtt a kutatók nagy r^sze is termelt, tervet teljesített.

Az 1960-as években a fejlesztés és gyártás mennyiségileg olyan mér- 
tácben megnőtt és minőségileg úgy megváltozott, hogy újabb feszültsé
gek támadtak. Ez részben a két terület munkatársai bérének illetve 
jövedelmének nagymértékű differenciálódásában jelentkezett, részben a 
feladat és struktúra ellentmondásában. Ennek az volt az oka, hogy az 
egymástól függetlenül, egymással mellérendeltségben dolgozó fejlesz
t i  és gyártás létszáma, műszaki teljesítőképessége megnőtt, "a szervezet 
bővített reprodukciójának törvénye" érvényesült. A kísérleti üzembén is 
^kezdődtek fejlesztési tevékenységek; pi'huzamos kutatás-fejlesztés 
alakult ki. Ebhez az is hozzájárult, hogy a fejlesztés vezetőjét nevezték ki 
az eldctronikus kísérleti műszergyártó üzem vezetőjének, aki viszont in
kább elméleti vénájú volt, jobban vonzódott a fejlesztéshez, mint a gyár
táshoz. A párhuzamos kutatás-fejlesztési tevékenységet úgy szüntették 
meg, hogy 1969-ben az elektronikus fejlesztési főosztályt és az elektro
nikus kísérleti műszergyártó üzemet egyesítették, létrejött az Elektroni
kus Főosztály.

A személyi változásokból eredően a koncepció is változott. 1969-ben 
az EFO-t felügyelő igazgatóhelyettes és a fejlesztési osztály vezetője 
eltávozott az Intézetből. Az új vezető a két terület egyesítését szorgzd- 
mazta. Az átszervezés szoros lapcsolatban állt azzal is, hogy a főosztály 

I tevékenysége erre az időre már döntő hangsúllyal a TPA sz^nítógép lét
rehozására és fejlesztésére, kissorozatú gyártására irányult. E feladatvál- 

|tQgásnak alapvető szerepe volt a struktúra átalakításában.
1975-ben a KFKI struktúrájának megváltozásakor, a kutatóintézet 

kutatóközponttá történt átalakításakor jött létre az elektronikus főosz
tályból a Mérés- és Számítástechnikai Kutató Intézet, az MSZKI. Az 
KFKI struktúrája hosszabb időre stabilizálódott, de az MSZKI belső 
struktúrája folyamatosan változott.

Pn^lváltás az elektronikus főosztályon 
A izámítógép megalkotásának gondolata

Ateámítástechnikai profil a nukleáris méréstechnikában szükséges sok
csatornás aiuűÍ2:átorokból alakult ki.

Az 1960-as évek közepén, 1964-65-ben merült fel az az igény, és 
őrnek nyomán született az az elhatározás, hogy az analizátorok helyett a
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kutatásoldioz szükséges, kutatási célú, de rugalmasabban és többcélúan 
hasznosítható számítógépet kell létrehozni. így született meg a Tárolt 
Programú Analizátor, a TPA.

A Tárolt Programú Analizátor létrejötte.
Miért TPA és nem számítógép?

A programozható számítógép létrehozását több tényező akadályozta. A 
korábbi években a szocieúista országokban ellenszenv alakult ki a kiber
netikával szemben, negligálták a kibernetikát mint tudományt, lebecsül
ték a kibernetika szerepét. E dogmatUois, tudománytalan nézetek mély] 
nyomot hagytak mind a tudományos, mind a laikus közvéleményben. En
nek következtében igen sokan megkérdőjelezték a számítógépgyárt; 
de még a számítástechnika felhasználását is. Jelentkezett a hazai lehet 
ségeket és szükségleteket tagadó nézet is, mely szerint Magyarországi 
nem lehet és nem érdemes számítógépet előállítani, mert az okos emberei 
akik erre képesek lettek volna, azok 1956-ban disszidáltak. Az ipar sem 
alkalmas a gyártásra, és nincsenek meg azok az emberek sem, akik ké] 
sek leimének ezeket a gépeket felhasználni. Még az iparvezetés is ezt a 
nézetet vallotta.

A harmadik, elsősorban az Intézet belső problémájaként jelentke: 
tényező az volt, hogy aKFKI kutatóinak egy része nem nézte jó szemmi 
hogy a számukra dolgozó szakemberek olyan berendezéseket állít; 
elő, amelyek nem cél jellegűek, és föért a berendezések máshol is érti 
síthetők. Tehát az EFO mérnökei kifelé fordulnak, érmék következt 
a belső igények háttérbe szorulhatnak, a kutatóintézeten belül pedig a 
gyártás túlságosan felfejlődik.

Az Akadémia és az iparvezetés részéről is érződött a bizalmatl; 
és megfogalmazódott az a merev álláspont, hogy a számítógép terve: 
és gyártása nem tartozik a KFKI profiljába.

A szánutógép előállítását két törekvés is ösztönözte. Az egyik az 
újszerű téma érdekessége. Megmutatni az EFO munkatársainak kéf 
geit, csatlakozni a nemzetközi élmezőnyhöz. Ehhez ösztönzést adott az] 
is, hogy a brüsszeli világkiállításon a KFKI részt vett, bemutatókat tartó 
A hazai sajtó abban az időben rengeteget íh  a KFKI Van de Graaf gec 
rátorának működéséről, sikereiről. A kint dolgozó munkatársak a világ 
állításon találkoztak a számítástechnika akkori eredményeivel.
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inkább lé k e lté k  a gyors fejlődést és annak irányait. Ez rendkívül nagy 
lökést adott a kutatás irányának.

A másik törekvés az volt, hogy korszerűsítsék a már korábban említett 
analizátort, illetve olyan számítógépet alkossanak, amely képes helyette
síteni az analizátort és feladatait magasabb szinten valósítja meg.

Tény, hogy szánutógép-gyártásban tapasztalatokkal nem rendelkez
tek, az alkatrészbázis is bizonytalan volt, tehát a célkitűzések sem voltak 
—nem is lehettek — világosak és egyértelműek. Ezért is alakult ki az a 
vélanény sokakban, hogy a szánu'tástechnikai programot a KFKI-ban 
nem elindították, hanem az csak úgy elindult.

A fejlesztési irány kiválasztásának dilemmái

A számítástechnika irányának meghatározásakor az ELLIOTT-803-as 
gép és a PDP-8-as gép "lekoppintása" között ingadoztak. A 803-as gép 

rflprezerűségével és azzal keltette fel a figyelmet, hogy ilyen gép és— ami 
*még fontosabb — ilyen gépnek a dokumentációja megtalálható volt az 

országban, sőt az Intézetben is. Mások a PDP 8-as gép mellett kardoskod
tak, mert az volt a véleményük, hogy ez a kisgép korszerű, és a KFKJ-nak 
leginkább ez felel meg, mert jellegénél fogva képes ellátni az analizátor 
funkcióját. A nagyobb gépek szóhosszuk miatt nem voltak alkalmasak 
arra, hogy az elemirészecske-kutatás során szükséges számú részecske 
mennyiségét érzékeljék és tárolják. A PDP-8 volt az első olyan kisszánu- 
tógép, amely 12 bittel dolgozott, emellett biztosította a tárolóhoz kívülről 
valógyorshozzáférés lehetőségét. Agépfelhasználható volt számítógép
ként, de a tárolók felhasználhatók voltak egyszerű puffertárolóként, ana
lizátor funkciót is betölthettek. Az operatív memória nagysága (4 kiloszó) 
ismegfelelővolt.

Az ELLIOTT gép mellett a részletes dokumentáció, a PDP gép mellett 
pedig a feladatra való jobb orientáltsága szólt. A PDP-8 esetében nehe
zebb volt a helyzet, mert lefrások voltak ugyan róla, de a dokumentációja 
nem volt annyira teljes, mint az ELLIOTT^. E két gépen kívül más típu
sokat is vizsgáltak. Egyes vélemények szerint végül azért esett a választás 
a PDP-8-ra, mert az egyik külföldön dolgozó munkatárs ilyen gépeli dol
gozott odakinn, és bár a gyártási dokumentáció nem, de a felhasználói 
dokumentáció rendelkezésre állt. Ez az utasításszintű dokumentáció, ha 
nem is volt elegendő a gyártáshoz, nagy segítséget nyújtott. Más véle-
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mény szerint valamilyen forrásból minden bizonnyal rendelkezésre állt a | 
KFKI-ban a gyártási dokumentáció is.

A TPA-család

A z ’•ős": a TPA-1100

Az Elektronikus Főosztály (EFO) akkori vezetője úgy jellemezte ezt az] 
utat, hogy az EFO képesnek vélte magát arra, hogy egy számítógépetj 
f  ejlesszen, de egy piacképes kisszámítógép teljes kifejlesztésére egyedülj 
nem voltak képesek. Ezért választották Id az akkori időben legnépsz 
rűbbnek tűnő PDP-8 kisszámítógépet, amellyel sokszor találkoztak, ígyj 
viszonylag több információjuk volt a gépről. így született az a döntés,! 
hogy aPDP-8-at honosítjákmeg. Az elképzelés az volt, hogy aPDP-8-calj 
software kompatibilis gépet készítenek, de a hardware-t nem koppintják,] 
csak a software kompatibilitáshoz szükséges hardware elveket alkalmaz- j 
zák, de más alkatrészbázison, és ebből következően más felépítéssel ké-j 
szül el a gép.

A későbbi főkonstruktőr szavai szerint a kezdeti cél az volt, hogy egy I 
berendezést hozzanak össze, és azt a KFKI-n belül a nukleáris kutatások-j 
nál használják. A sorozatgyártás ötlete csak később merült fel.

Az 1969-ben Esztergomban megtartott kiállításon a gépet bemutat-] 
ták, nagy sikere volt.

Az "ős" TPA-bóL, a TPA-1100-ból összesen mintegy 20-30 darab! 
készült el az évek folyamán. De ebben az időben generációváltás is bekö-j 
vetkezett, tömeggyártásra kerültek az integrált áramkörök, megszületeti 
a számítógépek harmadik generációja. Mielőtt azonban a harmadik gen^^ 
rációs TPA-t megvizsgálnánk, időzzünk még egy kicsit a TPA-1100-

A generációváltáson kívül az is gyorsan elavulttá tette a tranzisztoré 
TPA-változatot, hogy a gyártáshoz germánium tranzisztorokat használ-i 
tak fel. Ez már a gyártás megkezdésekor vitát váltott ki. A PDP-8 telje 
"koppintása" azért sem lett volna megvalósítható, mert a tervezők igye-] 
keztek hazai alkatrészeket felhasználni. Nyugaton ebben az időben kezd-, 
tek áttérni a germánium tranzisztorokról a szilícium anyagúakra, amely 
üzembiztosabbak, nagyobb műveleti sebességűek voltak. UgyanatoJ 
Magyarországon az Egyesült Izzó nem sokkal korábban létesített Gyön-1 
gyösön egy gyárat, ahol viszont germánium tranzisztorokat állítottak elő.] 
A vita arról folyt, hogy a gép hazai germánium vagy import sziliek
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tranzisztorokból készüljön. Egyesek szerint az Egyesült Izzó tranziszto
rai rosszabb minőségűek és megbízhatatlanabbak voltak, kis specifikáci
óban kerültek gyártásra, ezért e berendezést eleve elavulttá tették már 
születése pillanatában. A germánium tranzisztorok alkalmazása követ
keztében az üzembiztonság elmaradt az eredeti konstrukcióhoz képest.

A hardware "lekoppintása" tehát a lenás és a gyártási tapasztalatok 
hiánya mellett már csak azért sem volt lehetséges, mert a hazai elektroni
kus és mechanikus alkatrészek színvonala sem tette azt lehetővé.

Egyesek máig is azt vallják, hogy az adott időszakban más megoldás 
nem volt lehetséges, tehát nem vitatéma, hogy így vagy úgy kellett volna 
csinálni az "ős" TPA-t. A TPA-1 lOO-as megszületésétől tekinthetjük 
úgy, hogy a KFKI (az EFO) kifelé fordult, a belső igényeket jóval megha
ladógyártási kapacitást hozott létre, és attól kezdve a külső igények kielé
gítése dominált munkájában, "gyárrá" változott.

A TPA-i megszületése, viszonya a nemzetközi színvonalhoz

A KFKI hamar felismerte a generációváltás jelentőségét, és elkezdődött 
a TPA számítógép integrált áramkörös változatának, a TPA-i-nek a kidol
gozása. Az Intézeten belül pályázatot írtak ki az "i" változat elkészítésére. 
Az új változatot egy öt-hat fős team egy év alatt elkészítette. Ez azért is 
valósulhatott meg ilyen gyorsan, mert a TPA felépítése már moduláris 
volt, ezért a TPA-i-ben csak egy-egy kártyát kellett helyettesíteni integ
rált áramkörrel. A lelkesedés és ügyesség, valamint a modularitás együtt 
tette lehetővé ezt a gyors áttérést.

Ez volt Magyarországon az első integrált áramkörös számítógép, de a 
nemzetközi szinthez sem jelentett 3-4 évnél nagyobb elmaradást. A gép 
feBiasználási körét tekintve azonos volt a PDP-8 használhatóságával, de 
integrált áramköri megoldással. Érdekessége a dolognak, hogy a KFKI a 
gépet kivitette egy ljubljanai kiállításra, ahol a Digital Equipment Corpo
ration is kiállította PDPT8-as gépét. A konstruktőrök szerint, a DEC leg
nagyobb meglepetésére az ő általuk hozott programszalagok lefutottak a 
TPA-i gépen. A csodálkozást az válthatta ki, hogy hibátlanul futott le a 
program, ugyanis a nyugati cégek, aimak ellenére, hogy Magyarországon 
nem jöhettek számba potenciális versenytársként, nagyon is figyelemmel 
kísérték az itteiü fejlődést. Erre apró, de talán jellemző példa, hogy az 
EMG-ben egy keddi napon kinevezett laborvezető — amit pénteken je
lentettek be a munkatársaknak— egy angol számítástechnikai lap ugyan
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azon a pénteki napon postázott számának cúnszalagján már laborvezető 
ként szerepelt.

A TPA-i elkészítése során a fejlesztés befagyasztásával kapcsolatban 
vita támadt az intézet vezetése és a tervező team között. A tervezők nem 
tartották reprodukálásra megfelelőnek a gépet. A vezetés viszont azon a 
véleményen volt, hogy a tervezést az adott szinten be kell fagyasztani, és 
meg kell valósítani a sorozatgyártást, ezért megtiltotta az áttervezést, 
mert rossz tapasztalatai voltak az elhúzódó fejlesztésekkel kapcsolatban. 
A tervezők megállapodtak egymással, hogy "f usiban" megcsinál jáka vál 
tozásokat; ezt teljesítették is. Ez a történet mutatja a munka kisipari jelle-i 
gét, de egyben az Intézetben kialakult jó szellemet is.

A TPA-i jól sikerült konstrukció volt, így úgynevezett teherviselő 
gyártmány lett. 1972-től kezdve a gyártás nagymértékben felfutott. A 
korábbi 40 körüli létszám 1974-re a fejlesztésben és a gyártásban 400fí 
fölé emelkedett. A jól sikerült alapgéptípust követték a perifériák, az 
illesztők, nagyobb rendszerek jöttek létre. Ez egyben egy új tendenciá 
indított el: a KPKI áttért a számítógépek eladásáról a rendszerek eladás; 
ra, alkalmazási feladatokat vállalt, az ipari alkalmazás szerepe megnövw 
kedett; mindez hatást gyakorolt a struktúrára is. Üj problémák jelentdi 
meg, így többek között a meglévő gép kis kapacitása, ezért új gép gyártá 
sát kellett előkészíteni.

Az új gép kiválasztásánál Jcét álláspont csapott össze. A egyik azt az 
utat javasolta, hogy a tervezésben és gyártásban eddig felgyülemlett ta 
pasztalatokat felhasználva, az Intézet kutatói fejlesszenek ki egy saji 
konstrukciójú gépet, amely ̂ zabadalomtiszta, tehát nyugati exportja is 
lehetséges.

A másik álláspont az volt, hogy a DEC gyár új PDP-11 gépét kell 
fejlesztésben megcélozni, illetve ezt a gépet kell "lekoppintani".

Az utak szétágaztak, az egyik oldalon elkezdődött a TPA-70 típus 
számítógép fejlesztése, a másik oldalon pedig előkészítették a PDP- 
gép adaptálását.

A  TPA-70

A TPA-70 kérdésével érdemes kissé részletesebben foglalkozni, mi' 
"állatorvosi ló" volt a számítástechnikában. Elsősorban a belső és küls 
kapcsolatok és konfliktusok szempont jából vizsgálandó, de érdekes abbd
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a szempontból is, hogy hogyan alakulhatott ki egy olyan helyzet, amit 
'sikeres kudarcként" jellemezhetünk.

Új irány a fejlesztésben

ATPA-1100-as, bár önálló szabadalmakat is tartalmazott, általános meg
ítélés szerint egy jó mérnöki adaptációs munkának volt tekinthető. A 
TPA-i-ben már több az eredeti megoldás, de mindkét gép tartalmazott 
olyan szabadalmakat, amelyek Magyarországon illetve a szocialista or- 

;okbannemrendelkeztekszabadalmi oltalommal, deNyugaton védett 
ak voltak. Ez akadályozott volna olyan exportot, amelynek ré- 

[sze a számítástechnika is. (Például az orvosi berendezések vagy szer
épek.)

A tranzisztoros analizátorról áttérni számítógép hardware-gyártásra 
könnyebb feladat volt. A gyors eredményeket itt is csak az tette lehetővé, 
hogyaKFKI software kompatibilis gépet fejlesztett ki, tehát az alapprog
ramok idegen fejlesztésből rendelkezésre álltak.

Ekkor a kutatók egy része úgy érezte, hogy elegendő tapasztalatot 
szerzett az eddigi munkája során, és ezért alkalmasnak tartották magukat 

hogy egy teljesen önálló fejlesztésű gépet konstruáljanak, amely 
lomtiszta, és amelyben a software is saját fejlesztésű.

] Ezt így fogalmazta meg a 70-es tervezőcsoport egyik tagja:
Úgy éreztük, hogy tudunk megbízható minős^lű számítógép-hardware-t ter

vezni, l^yártani kis darabszámban,... és amit éreztünk, hogy... ez lenne az igazi, 
ha ezt meg tudnánk csinálni, az egy olyan számítógép, aminek lyukasztási rend
szerét is mi terveztük, nem átvesszük az amerikaiaktól.'

Mit tudott a TPA-70?

Kl új gépnél a 12 bites szóhosszról a ló  bitesre tértek át, amely nukleáris 
adatgyűjtéshez alkalmasabb volt. Emellett, ha a berendezés több regisz
terrel rendelkezett, akkor a regiszterek tartományainak felhasználásával 
nagy működési sebességet lehetett elérrü. Tökéletesíteni akarták a memó
riát is, hogy a nagyobb működési sebességet jobban tudja támogatni. A 
funkcionálisan modulárisabb rendszer segítségével könnyebben ki lehe
tett építeni különböző konfigurációkat.

A 16 bites szóhossz azért is fontos volt, mivel biztosította az IBM 
illetve a jövőbeni ESZR gépekkel való adatformátum kompatibilitását. A
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TPA-70 számítógép fejlesztését 1969-ben kezdték meg, egyidőben az 
ESZR-programelindításával.Akutatókúgyvélték,hogy egy ilyen jellegű 
gépnek igen nagy esélye van arra, hogy bekerüljön az ESZR-programba 
önálló gépként vagy célterminál formájában.

A  TPA-70 és az ESZR

A TPA-70 és az ESZR kapcsolata szinte kibogozhatatlan. Az Intézet 
különböző szintű vezetői, a tervezőcsoport tagjai mind kitértek arra, hogy 
komolyan számoltak azzal a lehetőséggel— egy ideig komolyan szóba is 
került —, hogy a TPA-70 bekerül a programba amihez az OMFB an; 
támogatást is nyújt. Ugyanakkor rámutattak'arra is, hogy amennyiben a 
gyártásra sor kerül, a KFKI megfelelő gyártástechnológiai tapasz 
tíúatainak hiánya a gyártásbavételt akadályozta volna a VIDEOTON-nál!

Az OMFB egyik illetékes munkatársa mindkét állítást cáfolta. Egy
részt azt, hogy szó lett volna az ESZR-be való bekapcsolódásról, m4] 
részt, hogy az OMFB támogatta ezt a programot, hiszen nem nyújthat 
támogatást, ha az nem kapcsolódott az ESZR-programhoz, de azért sem] 
mert csak utólag szereztek tudomást a TPA-70-programról. Azt lehet 
gesnek tartotta, hogy az OMFB másfajta támogatását a KFKI-ban fel
használták erre a célra, vagy hogy a felelősség megosztásáról van szó.

Taktikai győzelem, stratégiai vereség

A TPA-70 fejlesztését 1969-ben kezdték el. A munkát mintegy 8-10] 
kutatóból álló team végezte. Az elképzelés azt volt, hogy a gép 1970j 
végére-1971 elejére elkészül. Ennek azért volt jelentősége, mert a DE 
ebben az időben jelent meg az új PDP-11 gépével. A számítógép] 
1970-71 -es megjelenésével a KFKI felzárkózott volna a nemzetközi éW 
mezőnyhöz, az elmaradás csökkent volna, ami piaci szempontból rend 
vül jelentős lehetett volna.

A szabadeűmakmegkerülése, az új konstrukció problémái, a teljesemig 
utasításrendszer elkészítése ilyen rövid idő alatt túlságosan nagy felad 
nak bizonyult a kis team számára. Három gép elkészült nagyjából időn 
de a fejlesztők úgy találták, hogy a gép még nem tökéletes, és a vezetés-] 
bár nem kellő mértékű—tiltakozása ellenére megváltoztatták a konst 
dó t és az utasításrendszert.
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Ebben szerepet játszott az is, hogy a program megvalósítását végző 
team vezetője eltávozott az MSZKI-lx51. A személyi változások, mint az 
lenni szokott, koncepcióváltozásokhoz is vezettek.

A változtatást a team új vezetője utólag is szükségesnek ítélte meg. 
Ugyanakkor az Intézet vezetői szerint a változtatással eltöltött idő válság
ba sodorta a programot, kivetette a gyártandó gépek sorából. Egyrészt 
mivel a három éves hátrány következtében elvesztették azt az előnyt, 
hogy a gép a már elismert és bevált PDF gépek új típusával, a 11-es 
sorozattal egyidőben jelenjen meg. (Ez szűkítette a piaci lehetőségeket.)

Másrészt a KFKI-ban megerősödött a PDP-11 -es lobby. Mivel a fej
lesztés irányának kiválasztásánál felmerült a DEC-kultúra további átvé
telének kérdése, sokan ellenezték már a TPA-70-téma elkezdését is. Az 
ellentábor megerősödött, az Intézet vezetése az állanú szervek, az OMFB

(
értésével eldöntötte, hogy a PDP-11 gépet hardware- és utasítás- 
derében is "lekoppintja" és gyártásba viszi. Ennek következménye 
azlett,hogy mire aTPA-70 gyártásrakészenállt,addigranem volt szabad 
gyártási kapacitás az Intézetenbelül. Gyártásban volt aTPA-i, s ez a lobby 
igyekezett megtartani, kihasználni a szabadalmi díjakból származó jöve
delmét. A kapacitás másik részét a PDP-11 koppintásából létrejött 

TPA-1140 gyártása kötötte le.
^^íHarmadrészt pedig, núvel a fejlesztés során kialakult a CAMAC-prog- 
ram. E berendezések kifejlesztése, a szerkesztés, a programok, a doku
mentáció olyan erőket kötött le, ami lehetetlenné tette, hogy az idő 
rövidítése érdekében nagyobb erőket koncentráljanak a TPA-70-re.

A fejlesztés sikere és a kritikus létszám

A TPA-70, a TPA-1140 és az egyéb párhuzamos fejlesztések felvetik azt 
akérdést, hogy milyen erőket kell koncentrálni egy-egy fejlesztésre, hogy 
azok hatékonysága megfelelő legyen.

! Már láttuk a TPA-70-nél, hogy a fejlesztés egyik kritikus pontja a 
I kritikus szint alatti hardware-fejlesztői létszám volt. A másik szűk ke- 
|ícsztmetszetet a software-fejlesztés jelentette. A KFKJ-ben abban az 

időben nem folyt jelentős software-fejlesztő tevékenység, az intézet in
kább hardware-fejlesztés irányában kötelezte el magát. A TPA-i és a 
TPA-1140 alapsoftware-jei és alkalmazói software-jei nagyobbrészt 
DEC-programok voltak, mhetetleimek tűnik, hogy amikor a DEC-gép
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melletti döntés egyik fő érve az volt, hogy jő a software-ellátottsága (aj 
DEC-gépek száma ekkor már 60 ezer körijl mozgott, a software-ben pe-[ 
dig kétmillió emberév feküdt), hogyan mert a csoport önálló softwarej 
kifejlesztése mellett dönteni, mikor az alapsoftware-ek elkészítéséhe 
mindössze tíz ember állt rendelkezésre. Vannak ugyan momentumolí 
amelyek részben magyarázzák a döntést, de nyilvánvaló, hogy tapasz-j 
tálatok hiányában és a túlzott önbizalom miatt nem tudták felmérni a] 
software-készítés időigényét, s azt sem, hogy a software-hiány vissza 
a TPA-70 piacképességére és sikerére.

A hardware-centrikusságot a KFKI szervezete is mutatja. 1973-ig azj 
EFO keretében mindössze egy kis software-csoport működött. A szá 
tógép főosztály önálló volt, a KFKI igazgatójának felügyelete alatt álltj 
és döntően az Intézet nagy ICT gépének üzemeltetésével foglalkozó 
1973-ban került a számítógép főosztály az MSZKJ-hoz és még későt 
csak 1977-ben hozták létre a kisszámítógép támogatási csoportot 9 főv 
A csoport feladata az volt, hogy a TPA-család gépeihez dokumentáck 
készítsen, ezeket terjessze, magyar és idegen nyelvű tanfolyamokat ta 
son a felhasználók számára.

Ilyen feltételek között az is rendkívül jó eredménynek számított, hog 
mire elkészült a TPA-70, kész volt hozzá az alapsoftware. Ez úgy v(^ 
lehetséges, hogy a számítógép főosztály vezetője a gép elkészülte elő 
készített egy szimulációs programot, amellyel nagy gépen lehetett szili 
lálni a TPA-70-es működését, ami lehetővé tette, hogy a géppel párhu 
mosan készüljön el az alapsoftware. Négy év alatt 27 kötetnyi anyaĝ  
készítettek a TPA-70-hez, ami kezdetben jobb ellátást biztosított szá 
ra, mint anúlyen a TPA-1140-é volt, mivel a 11-programok fordít! 
adaptálása jelentős időt vett igénybe. A programkészítő munkák 197̂  
ben befejeződtek, de a csoport jelentős eredményei ellenére sem vd 
megfelelő a programellátottság. A fejlesztők és a felhasználók egy ca 
portjának az volt a véleménye, hogy ha olyan helyen használták a gép 
ahol a számítóközpontban nemcsak üzemeltetőket foglalkoztattak, 1 
nem voltak software-fejlesztők is, ott a TPA-70 rendkívül jól haszná 
volt. Viszont a felhasználók egy jelentős része úgy akart gépet vásároli 
hogy azt csak üzemeltetni kelljen, fejlesztésre ne legyen szükség, s ez 
csalódtak a gépben. Meg kell jegyezni, hogy ezeka felhasználók neme 
aTPA-70-ben, hanem a számítástechnika egészében csalódtak. Mégná 
alakult ki a megfelelő számítástechnikai kultúra, tapasztalat, kömye 
ez magyarázza, hogy afelhasználóknál az indokoltnál rosszabb vélec 
2ilakult ki a TPA-70-ről. Ehhez még az is hozzájárult, hogy az MS2 
belül is — elsősorban a TPA-1140 előállításában és fejlesztésében érd

130



felt csoport—bírálták a programellátottságot, hogy a TP A -1140 gyártá- 
lát és fefliasználását támogassák.

Ebből az következett, hogy bár az Intézet vezetői és más területeken 
dolgozó munkatársak is elismerték a gép hardware-jének eredetiségét, 
tDcalmazhatóságát, a dokumentálás kiemelkedő minőségét, az alapsoft- 
saremagas színvonalát, a team e munkájáért nem részesült elismerésben, 
és a software-esek is igazságtalarmak tartották, hogy nem kapták meg az 
elvárható nívódíjat.

A szép álmok és a rideg valóság

Vissza kell térnem arra a kérdésre, hogy tapasztalt kutatók hogyan érté
kelhették ennyire túl a saját erejüket a software-fejlesztéssel kapcsolat
ban. Ezt csak részben magyarázza az, ami igen gyakori egy-egy újdonság 
bevezetésénél; a piaci helyzet, az exportlehetőségek túlértékelése, rész
ben a tapasztalatok hiánya miatt, részben mivel az exportban érdekelt 
szCTvezet távol volt a tényleges piaci folyamattól, nem rendelkezett a 
szükséges információkkal.

Az 1960-as évek közepén a kelet-nyugati kereskedelemben a számí
tástechnika területén is nyitás történt. Ebben élenjáró szerepe volt Fran
ciaországnak, amely kiválva a NATO katonai szervezetéből jelentősen 
enyhítette az addig fennálló embargót. így sor kerülhetett egy számító- 
gép-licenc, a Mitra-10.010 eladására. A hatvanas évek végén az amerika
iak is felocsúdtak, és megpróbálták megszerezni a szocialista országok 
piacait. Az IBM, a Honeywell, a Controll Data és más cégek is versengtek, 
apiacokért így egymásSíd is meg kellett küzdeniük, ezért kezdetben rend
kívül kedvező ajánlatokat tettek. Az IBM alacsonyabb áraival és rendkívül 
jószervízhálózatával igyekezett előnyt szerezni. A CDC felismerte, hogy 
előnyhöz juthat, ha a leszállított berendezései árának egy részét a vevők 
viszontvá^láss2Ú egyenlíthetik ki. Ezért a CDC, amikor ajánlatot tett az 
Állami Számítógépes Szolgálat részére nagygépek szállítására 4 millió 
dollár értékben, felajánlotta, hogy 1 millió dollár értékben hajlandó vi- 
szontvásárlást eszközölni, és TPA-70-eket vásárolni, ha azok alkalmasak 
arra, hogy a nagygéphez alkalmazott UT-200-as nem intelligens termi
nált kiváltsák. A gépet kétféle összeállításban vásárolták volna meg, egy
szerű terminálként alapperifériákkal, anúből a hardware a TPA-70 lett 
volna, és grafikus terminálként, amelynél a rendszer kibővült volna a
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SZTAKIGD-71 -es grafikus display-ével. A CDC meg is vásárolt egy-egy 
példányt mindkét konfigurációból tesztelés céljára.

A minneapolisi tesztelésen 1975-ben a KFEJ képviselője is részt vett.i 
Azt vizsgálták, hogy a gép hogyan felel meg műszakilag az amerikaii 
standardnak. Ezt kiegészítette a Magyarországon készített operácid^jL 
rendszer kiértékelése is. A tesztelés elég jó eredményt hozott, a géM  
70-80 %-ban megfelelt az amerikai szabványnak, s a KFKI is tapasz-] 
tálatokat szerzett, hogy milyenek az amerikai követelmények egy számig 
tástechnikai berendezéssel szemben. |

A viszontvásárlási ajánlat mellett a minneapolisi teszteléssel a QX- 
nek más célja is volt. Az amerikai kormányzat nehezen engedett még a 
számítástechnikai berendezések embargójából arra hivatkozva, hogy az 
alacsony technikai színvonalon álló szocialista országok gazdasági és ha
dipotenciálját jelentősen erősíteni fogja a nyugati országok számítógé] 
bevitele. A CDC be akarta bizonyítani Washingtonnak, hogy a szocial 
országok nélkülük is jelentősen előrehaladtak a korszerű számítástechni; 
ka területén, az adott hardware színvonala mindössze 2-3 évvel maradd 
az amerikai színvonaltól, ezért az embargó fenntartása értelmetlen és j 
káros. A CDC ezen az: úton akart eljutni az embargó lazításához, hog 
bejusson a Szovjetunió és a többi szocialista ország piacaira. Az elképz 
lés az volt, hogy a géprendszereket, amelyek egy részét a TPA-70 alkoti 
volna, a harmadik világ országaiba, köztük Küiába is exportálják.

Az ÁSZSZ-t végül is nem CDC, hanem Honeywell gépekkel szerelté 
fel, így a CDC rögtön elállt a vásárlástól. Hozzá kell azonban tenni, hog 
a CDC egy rendszerért tízezer dollárt fizetett volna, így száz konfigur 
leszállítása az adott hazai ár és árfolyampolitikamellett, állami támogatl 
nélkül, a tönk szélére juttatta volna az MSZKI-t,

A rendszer kifejlesztői abban bíztak lelkesen, a tájékozatlan emberi 
naivitásávfil, hogy a száz rendszer leszállítása két-három évig eltart, eze 
hez alkalmazói software-ek nem kellenek, így lélegzethez jutnak és 2-3 j 
év alatt jelentős software-fejlesztést hajthatnak végre. Ezt a haladé 
azonban nem kapták meg.

Az ESZR-remények és a CDC-üzlet mellett száim'tottak egy jelenti 
belső piacra is. Ebben a? időben a honvédség is érdeklődött a TPA-7öj 
iránt. A honvédség már korábban jelentős meimyiségben vásároltai| 
VILATI által előállított, a TPA-70-nél jóval korszerűtlenebb Practice 
PC-4000-es gépeket. A tervezők azzal számoltak, hogy a TPA-70 ho 
védségi rendszeresítése nagymeimyiségű gép gyártását teszi lehetővé.Ez j 
nem következett be. Bár jelentős meimyiségben vásároltak ilyen gépek 
rendszeresítésre nem került sor, változatlanul nagyobb arányban vettfta I
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PC-4000-eseket. A tervezők szerint ezt az indokolta, hogy megszokták 
ezeket, ráálltak valamire, s ettől nehéz volt őket eltéríteni.

Nyilván az is erősen befolyásolta az R-10 honvédségi alkalmazását, 
hogyESZRgép,hogyegynagyüzemállítjaelőmegfelelővolumenű gyár
tási kapacitással.

A tervezés elhúzódott, a gyártásbavétel nehézségekbe ütközött, az 
erőket rosszulmértékfelasoftware-fejlesztésben,szintemegvalósultnak 
tekiiitették a nyugati gépeladási lehetőséget, hogy a honvédségi alkalma
zások lehetősége felmerül, de nem valósul meg, a TPA-70-et gyakorlati
lag kivetette a fejlesztésből, a programot válságba juttatta. 1976-ban a 
KFKI átadta a g y ^ ás i jogot, a gyártási technológiát a Villamos Automa
tikai Intézetnek, a VlLATI-nak.

Ipari kapcsolatok a számítógépgyártás területén

A számítógépgyártás fejlődésével széleskörű kooperációs kapcsolatok 
alakultak ki egy sor vállalattal, így a Servintem Szövetkezettel is, amely a 
TPA-70 deszkmodell jét összeállította, majd pedig részegységek szerelé
sével és szállításával, valamint vevőszolg^ati tevékenységgel foglalko- 
zott.AméréstechnikaterületénakifejlesztettCAMAC-rendszer gyártási 
jogát átadták az MMG-nek, a gyártás teljes egészében ott folyt. 1979-ben 
már jelentős volumenű szállítás történt. Kapcsolat alakult ki a Híradás
technikai Ipari Szövetkezettel is.

Az a különös helyzet alakult ki, hogy az ipari üzemek a gyártást rend
kívül vonakodva vették át. Ez is egyik oka annak, hogy az MSZKJ-ban "túl 
nagy" volt a gyártási volumen és ezen belül is a sorozatgyártás. A helyzet 
furcsaságát még fokozta, hogy a vállalatok a gyártásra átadott berendezé
sek értékesítésével nem kívántak foglalkozni, vagy hivatalosan, szerző
désben vállalkoztak erre, de gyakorlatilag nem sokat tettek az érdekében. 
E probléma legerősebben a VILATI-nál jelentkezett, amely szerződés- 
benkötötteki, hogy évente 1 Odarab gépet aKFKI köteles visszavásárohü, 
asaját értékesítése pedig legfeljebb 1 -2 darab volt. Hasonló volt ahelyzet 
aSavintenmél is. Az értékesítés mellett nagy gondot okozott a gyártóvál
lalatok ütemezetten és sokszor rossz minőségű szállítása annak ellenére, 
hogy az MSZKI érdekeltté tette őket egy nagyobb volumenű gyártásban 
azzal, hogy a gyártási jogért a dokumentáció átadásakor 2ilacsony össze
get kért, a fennmaradó részt a legyártott darabok után kérte. Ez arra ösz- 
tfeözhette volna a vállalatokat, hogy mivel nagyobb darabszámú gyártás
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esetén hamarabb vissza tudják nyerni a gyártás bevezetésének költségeit, 
az egyszeri ráfordítást, gyorsabban futtassákfel a termelést. A dokumen-i 
tációval együtt átadásra kerültek a szerszámok, a betanításbíin segítséget] 
kaptak és a piacokra is bevezették őket. Ennek ellenére nagy volt az elle-i 
nállás.

A tartózkodás oka részben abban keresendő, hogy sok vezető még ilyen] 
feltételek mellett is félt egy új termék bevezetésének kockázatától, attölL 
hogy a megszokott technológiától eltérjen. Szerepet játszott az is, hogyp 
az elvonási rendszer miatt nem volt elég ösztönző a nyereség fejlesztésre! 
vagy részesedésre, ugyanakkor kudarc esetén a sajtó és mások meghur-i 
colták őket. Régi terméknél ilyen veszély nem állt fenn. Megjelent az aj 
félelem is, hogy ha számítástechnikai termékeknél a gyártást túlságos 
felfejlesztik, akkor ez szemet szúr a VIDEOTON-nak, hiszen zavarja| 
köreit, s háborúskodás törne ki, esetleg a VIDEOTON vezetői felhaszn 
va erejüket és kapcsolatadkat (pl. a Kohó- és Gépipari Miiúsztériumo 
beolvasztanák őket.

A TPA-70 történetét követve, vizsgáljuk meg alaposabban a VILATj 
kapcsolatot!

A  TPA-70 gyártásának átadása

1976-ban került sor arra, hogy a KFKI az általa önállóan kifejleszti 
TPA-70 számítógépet átadta* a Villamos Automatikai Intézetnek, 
kalkuláltak, hogy bár a TPA-70 mint önálló program nem futtatható to-| 
vább, de hézagpótló szerepet betölthet; a gép alkalmas diszkrét folya 
tok vezérlésére, folyamatirányítására, ezért felhasználható szerszám^ 
vezérlésre, az orvosi elektronikában stb. Tehát ha a kis sorozatok i 
önmagában nem is gazdaságos a gyártása, de lehetőséget ad arra, hog 
magyar számítástechnika megjelenjen a tőkés piacon. Erre a TPA-cs 
többi tagja— az ismert okok miatt—nem volt alkalmas, de a VIDEÓT^] 
sem, mert az R -10 folyamatirányításra nem volt elég megbízható, me 
licencvásárlás feltételeként a VIDEOTON ki volt zárva a tőkés piacdceg| 
részéről.

A VILATI fő tevékenysége a szerszámgép-vezérlések, a kissz 
gépek gyártása, a telemechanika, a folyamatirányítás, a nagy egye 
rendezések, gyárak műszerezése volt. A gyár igen elaprózódott volt, c 
Budapesten mintegy negyven telephellyel rendelkezett, vidéken is volü 
üzemei, s mindezen felül rendkívül széles volt a termékskálája.
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Az 1970-es évek közepén a TPA-70 iránti kereslet növekedett, jelen
tősebb export is volt. Lengyelországnéik, a Szovjetuniónak és Csehszlová- 
Idáiiak adtak el gépeket, és ekkor szállítottak az Indiai Űrhajózási 
ilzottságnak is. A gyártás meghaladta a tizes sorozatot, ami a KFKI 
kfaérleti üzemében a felső határt jelentette. Ezért, de a korább<m már 
iSBertetett egyéb okok miatt is, a KFKI igyekezett gyártót találni a gépre. 
AVILATI ebben az időben keresett olyan termékeket, amelyek kifejlesz
tése már megtörtént, gyártásba vehetők, van piacuk és a nyereségtartal
muk is megfelelő. A két szándék ez esetben találkozott, és ennek 
eredményeképpen 1976-ban aláírták a szerződést, melynek értelmében a 
VTLATI átvette a gép gyártását, és vállíilta, hogy ellátja az MSZKI által 
6s az általa gyártott gépek vevőszolgálatát. A KFKI v^lalta ennek fejé
ben, hogy 1980-ig visszavásárol a VILATI-tól évi tíz darab gépet. Rög
zítették, hogy a még hiányzó elektronikák közül melyeket fejleszti ki a 
KFKI, melyeket a VILATI, és melyek kerülnek közös fejlesztésre. A 
szerződésnek ez a pontja sem valósult meg, mert a KFKI egyéb kötele
zettségeit teljesítendő, a vállalt fejlesztést nem valósította meg. Ugyanez 
volt a helyzet a VILATI-ban is. Egyéb feladatok miatt nem hajtották 
végre a fejlesztést az eredeti határidőre. Érmek okai a VILATI belső 
problémáiban keresendők.

A közös fejlesztések úgy valósultak meg, hogy a KFKI megtervezte a 
berendezést, elkészítette a kapcsolási rajzokat, a műszaki leírásokat pedig 
közös konzultáció után a VILATI készítette el, és végül a gyártási doku
mentáció is a VILATI munkája volt. Óriási nehézséget jelentett a 
VILATI szétaprózottsága. Egyik telephelynek sem volt igazán szerkesz
tése, műszaki rajzolói stábja, ezekkel a főosztályok rendelkeztek. A gép 
átvételekor alakult meg a számítástechnikai osztály, úgy, hogy a KFKI a 
gyártás átadásával együtt átadta négy mérnökét a VILATI-nak. Az osz
tályvezetője is közülük került ki. Az új osztály nem rendelkezett szer
kesztői, rajzolói állomáimyal, a többi főosztály pedig nem volt hajlandó a 
munkában részt vermi, "mindenki a maga szemétdombján kapirgált". így 
az osztály szűk stábja végezte a szerkesztést, készítette a gyártási klisé
ket, a nyomtatott áramköröket, az alkatrész jegyzékeket, stb.

A TPA-70 gyártását az egri gyárra szakosították. A VILATI műsze
rezettsége meglehetősen ellentmondásos, felszereltsége nagyobbrészt 
elmaradott volt. Csak a szerszámgépvezérlő elektronika gyártása volt 
korszerű műszerezettségű. Ezt az elektrorúkát egy olasz cégtől történő 
licencvá^lás alapján gyártották, és az olasz cég nagyon komoly techno
lógiai előírásokat követelt meg.X berendezések élesztéséhez, bemérésé
hez beszerzett műszereket nem volt szabad felhasználni a szánutógép-
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gyártásnál. Az egri gyárban, ahol a számítógép készült, alapvető műszerJ 
hiányok voltak, még az olyan alapvető műszerek is hiányoztak, mint ar 
beméréshez szükséges oszcilloszkóp. Az egri szakmunkásgárda alkal; 
más volt a feladat megoldására, de a mémökellátottság gyenge volt, és a i 
város viszonylag alacsony lélekszáma miatt mérnökök átáramlásával sem| 
lehetett számolni. A meglévő mérnöki gárda elsősorban a Budapesté 
nem elvégezhető munkákon dolgozott. A TPA-70 nem tartozott eze 
közé. Az Egerben legyártott TPA-kélesztése, bemérése Budapesten töw 
tént a számítástechnikai osztályon. A telepítés és vevőszolgálat szintén a 
ő feladatuk volt, munkájuk jelentős része ebből állt. Pontosan ezért nen 
tudtak a szükséges mértékben a vevők igényét jobban kielégítő rend 
szerek telepítésével foglalkozni. Az installáláshoz és a szervízmi 
hoz szakemberekre lett volna szükség, de ezek képzése sem volt] 
megoldott.

A gép átvételekor elkészített kalkulációk azt mutatták, hogy a szá 
tógép az egyik legjobb nyereséghordozó termék. Érmek ellenére,; 
a V IL A T I1977-ben szanálásra került, és profiltisztítást hajtottak vég 
akkor sem koncentrálták a megfelelő eszközöket a TPA-fejlesztésére.

A TPA helyzetét tovább nehezítette, hogy anükor a TPA-70 átvételi 
került, akkor volt aláfrás előtt a honvédséggel egy szerződés a VILATI 
által kifejlesztett Practicomp-300 mikroszámítógép szállításáról. A 
PC-4000 soros szervezésű kisszámítógép volt monoprogrammal, amely 
rendkívül lassú, csak olyan célokra használhatták fel, ahol nem voltá 
sebességi követelmények. Inkább ügyviteli gép volt.

Miután a PC-4000 rendszeresítése a honvédségnél folyamatban volt̂  
ezt a folyamatot a gyár nem akarta megzavarni, ezért a TPA rend 
szeresítését fel sem vetette. Amikor szóba került egy másik felhaszr 
ahova a TPA-70 rendszereket alkalmazói sof tware-rel együtt kellett vq 

na szállítani, akkor a software-esek nem vállalták el a feladatot, több 
között a feladat megoldásához szükséges bizalmas adatok ismeretén 
kényelmetlenségei miatt sem. Ez egy óriási feladat lett volna: egy töb 
számítógépes rendszer több-intelligens temünállal, több-grafikus dî  
lay-es állomással, ennek ellenére a vállalkozás kútba esett. Problén 
jelentett az üzletpolitikában, hogy ha a kapacitások nem voltak kitöltvel 
teljesen, akkor az egyes főosztályok sugallatára olyan határidőkkel szö{ 
lettek szerződések, amelyekről inár eleve lehetett tudni, hogy nem telj 
síthetők, így sokszor jelentősen csúsztak a határidővel.

Idővel persze a TPA-70 gyártásának felfutását már a gyártás neu] 
akadályozta, mert Egerben felnőttek afeladathoz, megszokták az új teclt 
nológiát. Addigra azonban a piaci érdeklődés lett kicsi.
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összefoglalóan a TPA-70 fejlesztése és gyártása több olyan problémát 
felvet, amely részben az MSZKI jellegéből fakad, részben a környezetből, 
agyártási és felhasználó fogadókészségből.

AKFKI-MSZKI kutató-fejlesztő intézet jellegéből származó problé
mák a következők voltak:
1. A fejlesztés különböző, már ismertetett okok miatt a kitűzött határidő

nél jóval hosszabb ideig tartott. Ennek csak egyik, talán kisebbik oka 
volt a csoport irányítását végző személy távozása az Intézettől, és a 
vezető változásával kapcsolatos koncepcióváltás. A számítógépek 
önálló fejlesztésében való járatlanság és a vezetés bizonytalansága 
következtében a kutatók nem álltak meg a fejlesztés egy meghatáro
zott szintjén, hanem állandóan fejlesztették a konstrukciót, ami a gép 
műszaki színvonalának emelkedése ellenére annak újdonság-jellegét 

lecsökkentette, és lehetetlenné tette műszaki előnyeinek kihasználását. 
1. A szabadalmi díjakhoz kapcsolódó csoportérdekek kialakulása, a 

TPA-i, a TPA-1140, tehát a PDP-orientációjú érdekcsoportok eleve 
erős helyzete, és erejének növekedése kisodorta a gép gyártását, és 
ezzel együtt gátolta fejlesztési lehetőségeit.

3. A KFKI struktúrája és annak folyamatos változása az adott esetben 
nem a rugalmasságából és flexibilitásból származó előnyöket biztosí
totta. A sof tware-t fejlesztő KFKI számítástechnikai intézete, majd az 

^MSZKI számítástechnikai főosztály fő feladata nem a kisgépekhez 
\kapcsolódott. A számítástechnikai osztály egy részének kiválása az 

S MSZKI szervezetéből, és az ott maradó részből újjászerveződött fő- 
] f osztályon belül a kisszámítógépet támogató csoport létrejötte, a jó 

személyi kapcsolatok, a megfelelő szakmai képzettségű és szemléletű 
munkatársak együttesen sem voltak képesek megoldani a software- 
fejlesztést, ami sérülékennyé tette a TPA-70 gép alkalmazhatóságát, 
beszűkítette a felhasználók körét.

ATPA-70 fejlesztésének néhány tanulsága

A külső környezetből származó problémák:
1. A KFKI-nak a magyar számítástechnikai iparon belüli periférikus he

lyének következtében a gép nem volt beilleszthető a kialakuló szocia
listanemzetközi számítástechnikai rendszerekbe: kívül rekedt mind az 
ESZR-, mind az MSZR-rendszeren. Az ESZR-rendszer teljesen IBM- 
kompatibilis, IBM-orientált rendszer volt; az MSZRpedig PDP-orien-
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tált, a DEC-rendszer "koppintásából" származott. A TPA-70-es gé 
ezek egyikéhez sem tartozott, tehát zsákutcát jelentett.

2. Problémát okoztak még a kutató-fejlesztő intézetek és a termelői] 
mek közötti érdekeltségi viszonyok meg nem felelése, a gyártó szer 
zetek szemléletében, szervezettségében és műszaki színvonalát 
meglévő különbségek. Rendelkezésre állt egy olyan korszerű számítí 
gép, amelynek üzembiztonsága kiváló, folyamatvezérlésre, hálózató 
kiépítésére alkalmas volt. Ilyen gép az adott kategóriában akkoribanaj 
szocialista országokban nem létezett. Amikor elterjeszthető lett vöt 
akkor nem állt rendelkezésre gyártási kapacitás, nem volt megf îelí 
üzletpolitika. Amikorra az igényeket ki lehetett volna elégíteni, addig 
ra a kereslet csökkent, a gép elavult, gyártása "lecsengett" anélk 
hogy a belefektetett energia és az anyagi ráfordítás teljesen megtér 
volna, netán jelentős nyereséget hozott volna.

3. A piaci viszonyok negatív hatása is érvényesült, amiben a VIDEOTON 
gépek adminisztratív és pénzügyi preferálása jelentős szerepet ját-j 
szott.

A program persze azért az MSZKI számára haszonnal is járt. A kuö 
tásra-fejlesztésre fordított költségek a saját gyártásból és a VILATI általi 
a KFKI-nak fizetett díj összegéből megközelítőleg megtérültek. Aj 
KFKI-ban rendelkezésre álló kutatói létszámnakés gyártási kapacitásn 
viszonylag kis részét kötötte le ez a program. E kutatói létszám ne 
akadályozta az egyéb irányú fejlesztések megvalósítását, ugyana 
olyan ismeretekkel gyarapította a kutatókat mind a tervezésben, mindj] 
technológiában, mind a software-fejlesztésben, ami az új berendez 
kifejlesztésénél és alkalmazásánál jelentős többletet jelentett. A kutató 
önbizalma megnőtt a kutatómunka szervezésében, tapasztalatokra teti 
szert, amit a TPA-1140-nél kiválóan fel tudtak használni.

A számítástechnikai szervezetek közötti kapcsolat néhány problén 
ja. Az MSZKI helye és szerepe a magyar számítástechnikai iparbaaj j

Magyarországon szánütógépek, szánütástechnikai eszközök, alkatrt 
szék előállítása az 1960-as évek közepén kezdődött el. Az alkatrész^ 
tás elsősorban a rádiótechnikai berendezéseket gyártó üzemek 
kapcsolódott, az ORION, BRG, BEAG, vagy a számítógépeket elő 
VIDEOTON vállalatokhoz. A másik vonal a műszeripar volt; az E\
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IftíG.VILATLMindezekhez sajátos módonkapcsolódtakaKFKI, illet
ve a számítástechnika művelésére létrehozott önálló kutatóintézetek, a 
SZTAKIésazSZKI

A fent említett szervezetek közül kettő volt, amely kisszámítógépeket 
^ z te t t  és állított elő. (A VILATI-t itt számításon kívül hagytuk, mert 
höisszámítógép előállításával foglalkozott, de önálló fejlesztéssel nem; 
^FKI által kifejlesztett TPA-70-et gyártotta.)

Az első magyarországi kisszámítógépek előállítására 1967-68-ban 
trölt sor. Mint azt korábban már láttuk, mindkét gép már meglévő nyu
gati számítógépeket próbálta meg lemásolni, az EMG a Honeywell, a 
KFKI A DEC PDP gépét. Az EMG által előállított gép hamar megfenek
lett, a f^nstruktőrt elküldték az EMG-ből. Az EMG saját fejlesztése 

' mellett kialakult a KFKI-ban a számítástechnika fejlesztésének egy má
sik iránya, a PDP-kompatibilis TPA-család.

Felvetődik a kérdés, hogy a két irányból elindult magyar számítógépes 
fejlesztés mellett, amikor mindkét gépről az a vélemény alakult ki, hogy a 
korfzínvonalán álló, korszerű gépek, szükséges volt-e a licencvásárlás, 
nem lehetett volna ezeket a gépeket sorozatban gyártani; illetve felmerül 
az is, hogy nem kerülhettek volna be, elsősorban a TPA-gép, az akkor 
elindított ESZR-programba? A kutatott terepen egyöntetű volt az állás
pont abban a kérdésben, hogy a licencvásárlás előnyt jelentett a magyar 
glÖaságnak, de egységes volt aimak megítélése is (mind a KFKI-ban, 
mind máshol), hogy a licenc felhasználása nem volt megfelelő a 
VIDEOTON-ban.

A^ncvásárlás és az MSZKI
(Az MSZKl-VIDEOTON kapcsolat néhány problémája)

Alicencvásárlás megtörtént, ezt realizálni kellett. A VIDEOTON kapcso
latba lépett a KFKI-val. A licenc honosításához szükséges betanulásra a 
KFKI kutatói is elutaztak Franciaországba, rendszeresen lejártak Székes- 
fehérvárra, ott segítettek a munkában, sőt a számítógép főosztály későbbi 
vezetőjét 1971 -tői 1973 közepéig a KFKI-VIDEOTON közötti megál- 
Ipxlás alapján helyezték a VIDEOTON-ba, és ott az operatív memóriák 
ferritgyűrűs tárolójának témakörében dolgozott. Emellett a VIDEOTON 
és a KFKI egy szerződést is kötött, melynek keretében a VIDEOTON 60 
főnyi kutatói kapacitást lekötött a KFKI-nál. Ebből azonban csak néhány 
százalék realizálódott.
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Igen érdekes a szerződés jellegének és indoklásának értelmezése. Töb-t 
ben úgy fogalmaztak, hogy a szerződés megkötésének egyedüli célja a I 
KFKI kapacitásának lekötése volt, lehetetlenné tenn a TPA-f e jlesztést, s 
így kiiktatni a konkurrenciát. A VIDEOTON-nak ugyanis nem a gyártásij 
kapacitásra lett volna szüksége, hanem a szellemire, pontosabban: a másilj 
i r ^ y  szellemi kapacitásának elvonására. Ez történt akkor is, amik* r a 
VIDEOTON bekebelezése útján létrehozta a VIFI-t. Az önálló szellerni 
tevékenység azonban ott is egyre inkább korlátozottá vált. A gyári fejlesz: 
tők végezték a korlátozott fejlesztő munkát, a VIFI pedig döntően telepi; 
tésg vevőszolgálati munkát látott el.

Létezett-e konkurrencía a magyar számítástechnikai iparban?

Ezzel kapcsolatban érdekességként kell megemlíteni, hogy a TPA-i-lxSi 
amely igen hosszú ideig gyártott és keresett gép volt a piacon az első tú 
daralx)t a VIDEOTON készítette el, de utána elzárkózott a nagyobb soi 
zatú gyártástól: gyáron belül sem tűrt meg konkurrenciát, egy olyan gé 
pet, amelyet nem őfejlesztett ki. Igaz, rendkívül erős lett volnaakontr; 
a két gép sof tware-ellátottságában, ami az R -10 piaci lehetőségeit ronti 
ta volna. Az is igaz, hogy egy ilyen helyzet arra kényszerítette volnaa 
VIDEOTON-t, hogy erőfeszítéseket tegyen az R-10 software-ellát; 
nak javítására, ami a magyar gazdaság számára igen előnyös lett volna, 
mert akkor az R-gépek használatához szükséges software-ek nem 
vontatottan, decentralizáltan és nagy ráfordítással készültek volna.

A KFKI-VIDEOTON kapcsolatot nagymértékben befolyásolta â j 
hogy bár a VIDEOTON és a I^ K I  termékeik jellegénél és felhasznál: 
bői következően kevéssé konkurráltak egymással, a VIDEOTON áll; 
lag preferált volt — egyesek szerint indokolatlanul magas mértékben.

A magyar és általában a szocialista számítástechnikai termékekárs: 
vonala de facto többszörösen (mintegy négy-ötszörösen) meghaladta a 
világpiaci árat. Ha a termékek technikai színvonalát és minőségét is fi, 
lembe vesszük, akkor az árszínvonal sokszorosa volt a világpiacinak, A 
VIDEOTON R -10-es berendezésének ára még ezen árszínvonalon beli 
is jelentősen meghaladta a TPA-berendezésekét, annak ellenére, hi 
állami "tanácsra" olyan megállapodás született, mely szerint exportbaní 
KFKI nem versenyezhet a VIDEOTON-nal, illetve a hazai árai nem lehi 
nek alacsonyabbak a VIDEOTON árainál. Emellett a VIDEOTON-géj
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két vásárldk igen jelentős állami támogatást, illetve kedvező hiteleket 
kaptak a telepítéshez. Ebből adódott az a furcsa helyzet, hogy a:

*KFKI (MSZKI) is vásárolt egy R-lO-et, mert kapott hozzá 20 millió forintot, 
hogy csináljon valamit. A géppel semmit sem csináltak, de a pénz jól jött. Egyéb
ként a gép leszerepelt és nagyon kellemes volt, mint reklám. Közveüenül mellette 
állt egy TPA-i. Az R-10 nem tudott működni, a szakértők mondták, hogy ez a 
k&nyezet nem alkalmas számítógép működtetésére, mire mi azt mondtuk, hogy 
a TPA-i nyilván nem számítógép, mert az itt vidáman működik...'

Hasonló dolgokat tapasztaltak a reklám kérdésénél is.
Vannak olyan dolgok, amikor el kell dönteni, hogy egy programban kié a 

vezető szerep. Akkor ott megindul a harc, a bulizás ilyen vonalon, olyan vonalon, 
születik valamilyen döntés. £1 kell dönteni adott esetben, hogy kinek ad Magyar- 
(xszág nagyobb reklámot. Ad-e a KHCI-nak akkora reklámot, mint a VIDEO- 
TON-nak, ezt valahol eldöntik... mi ezt pontosan látjuk, hogy a KFKI-nak nincs, 
a KFKI számítástechnikai tevékenységének a sajtó, a rádió, a televízió vissz
hangja az érdeméhez képest kicsi... amikor minket lefényképeznek... még azt 
lehet valahol látni rajta, hogy KFKI, és aztán oda van írva a kommentár, hogy 

, átadtak egy kisszámítógépet ... de a VIDEOTON-nál odaírják, hogy a 
VIDEOTON átadott itt egy ilyet meg ilyet...'

A beolvasztási kísérletekben feltételezhetően az is szerepet játszott, 
hogy a VIDEOTON-gépeknél kezdettől fogva igen jelentős volt a softwa- 
re-ellátottság problémája. A VIDEOTON nem használta fel a francia 
írftware-lehetőségeket, saját fejlesztésbe sem nagyon kezdett: hardwa- 
re-gyártó exportorientált szervezet volt, ami kezdetben is, később is prob
lém át okozott. A KFKI viszonylag hamar kinőtt ebből a gyermekbe
tegségből. [...]

A gazdasági környezet hatása a KFKI számítástechnikai tevékenysé
gére

Háttéripari problémák

A számítástechnikai ipar fejlődésének, exportképességének a kutatás- 
fejlesztési tevékenységen kívül az anyagellátás és az ár volt a leginkább 

f sarkalatos kérdése.
; Az alapanyag- illetve alkatrészellátás naturálisán részben magához az
elektronikai iparhoz, részben a háttériparhoz kapcsolódott. Úgy is fogal- 

I mázhatunk, hogy a gyártott berendezések korszerűsége, megbízhatósága 
í — az alkatrészek integrálódásával párhuzamosan— elsősorban már nem 

a fejlesztőtől, hanem az alkatrészbeszerzés forrásától függött. A kutatók
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alkotó szerepe nem az egyes berendezések, hanem a rendszerek létreh(M| 
zásában, illesztésében volt.

A szocialista országok számítástechnikai iparának egyik nagy problé 
mája az alkatrészbázis választékának és megbízhatóságának helyzetcj 
volt, mind az elektronikai, mind a mechanikus alkatrészek esetében.

Az egyik kutató elmondta, hogy sok idegeskedést és bizonytalanságé 
okozott, hogy milyen alkatrészeldcel tervezzenek. A kutatók az alkatré 
szék kiválasztására nagy figyelmet fordítottak, a legfrissebb katalógu-l 
sokkal rendelkeztek, ellátottságuk e tekintetben talán jobb volt, mint azj 
amerikai kollégáké, és nagyobb figyelmet is fordítottak a kiválasztást 
mint azok. Devizális okokból azonban nem lehetett tőkés alkatrészek 
dolgozni, a szocialista alkatrészbázis viszont töredékes volt, s közel sem|] 
egységes. De gondot okozott a meglévők beszerzése is, mert a szállít! 
nem eléggé ütemesnek, lassúnak bizonyult, sokszor az átfutási idő elér 
vagy meghaladta a két évet is. Ami még nagyobb gondot jelentett, hogya] 
meglévő, gyártott alkatrészekről sem készültek katalógusok, nem lehete 
tudni, hogy milyen alkatrészeket, áramköröket lehet kapni. A ma  ̂
áramkör-gyártás azért is okozott problémkat, mert viszonylag szűkkor] 
volt, és állandó volt a bizonytalanság, hogy gazdaságossági okokból i 
szüntetik meg a termelést. A szovjet katonai célú áramkörök minősége és J 
választéka igen jó volt, de "átcsurgása" a polgári termelésbe az amerü 
3-4 évvel szemben legalább 5-10-15 év volt.

Az áramköri csatlakozók jelentékeny részét is importálni kellett, ma|| 
egyenszilárdsága nem volt ntegfelelő. A kis sorozatok, meg a Konta 
kapacitásának teljes kihasználtsága miatt a gyártó nem volt érdekelt ésj 
nem is vállalta az adott méret- és megbízhatósági követelményeknél 
megfelelő szállítást.

Árrendszeri gondok

A másik probléma az alkatrészellátás értékoldala volt. A tőkés importo 
korlátozták, aminek devizális okai voltak, de a szabályozás, a gyors 
változó feltételek következtében sem lehetett előre kailkulálni és tervez 
A külkereskedelmi vállalatok elsősorban nem abban voltak érdekelte 
hogy az igényeket kielégítsék. A vállalatok nagyon sokszor "hatósági szfr j 
repet" játszottak: a szükséges, kis darabszámú rendelésekesetébenfelá 
számítottak fel, az igényeket azonban összegyűjtötték és nagy volume 
ben vásároltak, ami a külkereskedelmi vállalat hasznát növelte, de ezzel a I
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rendelés teljesítésének átfutási ideje megnőtt. A világpiaci árak és a bel
földi árak közötti különbség 4-6-szoros volt, tehát messze nem alakulhat
tak ki versenyképes árak, a hardware előállítása export célra teljesen 
irreális volt.

"... Ha én elővettem egy alkatrész-katalógust, abban láttam, hogy X alkatrész 
mondjuk 9 centbe került. Ezt én konkrétan az Elektromodultól attól függően 
kaptam 30,50 vagy 70 forintért, hogy éppen, amikor behozták, müven üzletet 
kötöttek és mennyit vettek abból az alkatrészből... Megoldottuk a fejlesztésben, 
hogy ugyanazt a mátrixot lehessen használni két berendezésben. Ennek ellenére 
a későbbi években a ferrit mátrix forintára majdnem hogy ötszörösére, hatszo
rosára emelkedett, mert a VIDEOTON közben megvette a licencet attól a cégtől, 
amelyik ferritet gyártott valahol Írországban... Az alkatrészbázisnál nem lehe
tett tudni, hogy mi mennyibe kerül."

Mert például egy sokcsatornás analizátor, amit még a KFKI fejlesztett 
ki, Nyugaton 6500 dollárba került, a KFKI ugyanezt 20-30 ezer dollár 
körül próbálta eladni.

A szocialista piacon nagyon kedveltek voltak a KFKI gépei megbízha
tóságuk, rendszerük, a megfelelő vevőszolgálat miatt azonban a gépek 
előállításának költségeiben jelentős volt a tőkés importhányad, a partne- 
rekpedig nem konvertibilis valutával fizettek. [...]

összefoglalás

Ahatvanas-hetvenes években a Központi Fizikai Kutató Intézetben kifej
lődött egy olyan kutató-fejlesztő és gyártóbázis, amely akkoriban a ma
gyar száiiutástechnika termelési értékének mindössze 10 %-át jelentette, 
de jelentőségében ezt a mértéket jóval meghaladta.

A KFKI sajátos szerepe abban volt, hogy viszonylag rövid idő alatt 
meghonosított egy sajátos számítástechnikai kultúrát, és azt magas szru- 
vonalon művelte.

Prekoncepciónkban azt fogalmaztuk meg, hogy egy olyan szituáció
nak, melyben egy íilapkutatásra létrejött intézeten (a KFKI-n) belül egy 
sajátos, alkalmazott itatásokkal, fejlesztéssel és gyártással foglalkozó 
szervezet működik, számtalan ellentmondást kell kitermelnie.

A tanulmány során megállapítottuk, hogy bár konfliktusok adódtak, az 
MSZKI szervezete nem vált "testidegermé" a KFKI szervezetében, hiszen 
a KFKI maga sem tekinthető teljes mértékben elméleti intézetnek, tevé
kenységében mindenkor szerepet kapott az alkalmazott kutatás. Ez pedig 
nemcsak lehetővé, hanem szüiégessé is tette egy olyan szervezet kiala

143



kítását, működését, amely alapvetően fejlesztő és reprodukáló tevékenji 
séget végez.

A konfliktusok akkor kezdtek kiéleződni, amikor a fejlesztő tevékenjj 
séget meghaladó mértékűvé vált a reprodukáló tevékenység, aminek k5 
vetkeztében a KFKI és az EFO-MSZIG szakmastruktúrája, tevékenység 
ellentétes iránybanfejlődött. Kritikussá azonban ez a konfliktus nem vált] 
mivel a két tevékenység között sajátos szimbiózis alakult ki. A kutatásfejj 
lesztésre fordított erőforrások a KFKI-ban nem növekedtek megfeleM 
mértékben, illetve reálértékük az évek folyamán csökkent, ezért a ] 
mint intézmény fejlesztése az MSZKI árbevétele nélkül lehetetlen lett] 
volna. Az MSZKI tevékenysége lehetővé tette, hogy olyan kutatási tech 
nikához jussanak hozzá, amely az elméleti kutatás lehetőségeit tágított 
(TOKAMAK). Mindezek mellett az MSZKI tevékenysége a kutatók sz 
mélyes jövedelmét is növelte.

Az MSZKI számára a kutatóintézeti környezet előnyt biztosított a] 
kutatáshoz, fejlesztéshez szükséges berendezések megszerzésében^y 
megfelelő minőségű kutatógárda biztosításában. Ellentét jelentkezett azj 
elméleti-kutató, valamint a fejlesztő-gyártó tevékenység és szervezete 
lentmondásos jellege miatt. Hasonlóképpen ellentmondás keletkezettí] 
kutatóintézeti tevékenység f inansznozása és a kutatóintézet f  e jlesztí 
produkáló tevékenységének elsősorban forgóeszköz-finanszírozá 
rendszere között. Ez utóbbit az intézetfejlesztési alapok, valamint 
Akadémia hitelezései útján a törvényesség határán lehetett megolda

Az ellentmondásokat tompította az is, hogy a KFKI nagysága, tev 
kenységi köre és szervezetének állandó változása ellenére is f olyamatc 
képes volt az ellentmondások feloldására. A KFKI-n belül az MS2 
önálló szervezet volt, a szervezeti keretek megfelelő önállóságot bizto 
tottak tevékenységéhez.

Az MSZKI — illetve jogelődje, az EFO — kezdettől fogva fejleszt^ 
és reprodukáló céllal jött létre, kezdettől nem szerepelt célkitűzéseibe^ai 
"klasszikus" kutatási feladatok megoldása, bár a kutatók egy kisebb ca 
portja foglalkozott nem közvetlen fejlesztő tevékenységgel is. Szerve 
tét tevékenysége során többnyire az amorf jelleg, illetve a nagymértéig 
flexibilitás, feladatra orientáltság jellemezte.

A hierarchikus szervezet kiala^lása 1975 után indult meg, majdf^ 
kozatosan stabilizálódott. Ez konfliktusokat eredményezett, mert - j  
korábbival ellentétben— a vertikális kapcsolatok, a hatalmi szintek kia 
kulása, nem a feladatokhoz igazodó alakulása a kutatók egy részé 
elégedetlenséget, elszigeteltség!, atomizálódás! érzetet váltott ki. 
csak erősítette az a bizonytalanságérzet, amely a feladatok, célok dina
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kus változásából eredt. Az Intézet fejlődésének első szakaszában a hard- 
ware-fejlesztő-gyártó tevékenység volt a domináns, míg a rákövetkező 
időszakban az alkalmazási tevékenység szerepének növekedése, a hard- 
ware-fejlesztés módosulása és visszaszorulása lett a jellemző. Az átállás 
a gazdaság fejlődésének lelassulásával egyidőben ment végbe, ami a bi
zonytalanság, perspektívátlanság érzését keltette.

A számítógép-fejlesztés és -gyártás valóságos igényként, de spontán 
folyamatok eredményeként alakult ki. Fejlődésének irányában a mérnöki 
meglátáson kívül a szerencsefaktor is szerepet játszott. A DEC és PDF 
számítógépének "megcélzása" önálló műszaki fejlesztés és koppintás út
ján szerencsés volt, mert egy olyan jellegű számítógép-kultúra megvaló
sítását tette lehetővé, amely igen sok eredmény átvételét biztosította: 
emellett az MSZR-programban, illetve a gépek későbbi alkalmazásában 
nagy előnyt jelentett.

Az MSZKI a számítógépgyártás perifériáján helyezkedett el, aminek 
negatív hatása az lett, hogy a TPA-gépek nagyobb mértékű gyártása és 
fáíiasználása nem vált lehetővé, az "egyistenhit" lehetetlenné tette a gép
család valamely tagjának nagysorozatú gyártását, illetve bekerülését az 
ESZ-MSZR-programba. A VIDEOTON politikai-gazdasági megfonto
lások és személyi kapcsolatok révén egyeduralkodó szerephez jutott és az 
egészségesnél jóval nagyobb támogatást kapott.

A periférikusság, a kis gyártási volumen előnye, hogy megakadályozta 
mind az MSZKI beolvasztását más gyártószervezetbe, mind pedig a TPA- 
fejlesztés megszüntetését. A TPA-családon belül egy teljesen önálló fej
lesztés megvalósítása kudarcot vallott a kellő tapasztalatok hiánya, a 
vezetés hibája, anyagi és presztizsokok, a kutatás eredményei és íizok 
megvalósulása közötti ellentmondások, a szánutástechnikai környezet, 
valamint a fogadókészség alacsony szintje miatt.

Vizsgálatunk azt mutatja, hogy az MSZKI szervezete, a fejlesztés és 
gyártás egy szervezeten belüli megvalósulásával az akkori ipari struktúra 
és irányítási, szabályozási feltételek között a viszonylag legoptimálisabb 
belső feltételeket teremtette meg az itmováció megvalósulásához, ugyan
akkor ezzel jelentősen eltért az ipari szervezettől, ami meggátolta, hogy 
az eredmények szélesebb körben realizálódjanak. Szerepe hézagpótló 
volt, mégha tapasztalatai, eredményei a számítástechnika fejlődésében 
nem érvényesülhettek megfelő mértékben.
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Bugár József - Vékony Tamás

A  GMA TÖRTÉNETE

Esettanulmányunk a számítástechnika meghonosodásának egyik terülw 
tét, a Geoműszaki adatbank elnevezésű fejlesztési programot mutatja be 
egy nyersanyagkitermeléssel és feldolgozással foglalkozó trösztben. Az 
eseményeket az 1968-as első lépésektől kezdve 12 éven keresztül követ
jük. Szerettük volna a program egyes fázisait, történéseit eredeti doku-i 
mentumok alapján rekonstruálni, azonban csak részben sikerült. A kö-i 
lönböző jegyzőkönyvek, feljegyzések, levelek közül nagyon sok egy- 
három-, illetve ötéves elévülésű volt, így már megsemmisültek, másrész 
a vizsgált időszak iratai a tröszt központi irattárában ládákba ömlesztV 
álltak, így kikeresésükre nem volt mód. További gondokat okozott néháiq 
érdekelt szakember bizalmatlansága, valamint a megszerzett dokuma 
tumok pontatlan vagy hiányos keltezése. Ezeket a problémákat az eredfr) 
tileg tervezettnél nagyobb számú és terjedelmesebb interjú készítésén 
akartuk áthidalni. De az emlékezet torzít, hiányos, így végül egyes esemí 
nyék kronológikus sorrendiségét csak valószínűsítéssel állapítottuk mê  
Ennek megfelelően írásunkban szándékunknál gyakrabban fordulnak dí 
a több hónapos intervallumokra utaló kifejezések, a "valószínűleg", az 
"ezzel egyidőben" és ehhez hasonló időmeghatározások.

Az események szigorúan időrendi leírását néhol megszakítják rövi-, 
debb értékelések, olykor egy-egy jelentéktelennek vagy éppen oda na 
illőnek tűnő, mégis részletesebben elemzett fordulat, de ezek szükség  ̂
sek az összefüggések megértéséhez, a háttér alapos feltárásához. Nenij 
csak a kronológiában, az események oksági kapcsolatainak tiszt 
is gyakran támaiszkodunk feltételezésekre, mert úgy gondoltuk, 
végső kép élessége a hiányos bizonyítékoknál sokkal jobban igazoljad' 
járásunk jogosságát.

hogya]
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Algyővel kezdődött

1966-ban, amikor elkezdődött az algyői kőolajmező intenzív f eltárása, az 
Alföldön átszervezték a geológiai szolgálatot. Azelőtt ugyanis a kutatás 
és a termelés geológiai szolgálatid elkülönülten dolgoztak, erőik szétfor-

I
gácsolódtak, s képtelenek voltak a magyar kőolajipar történetében egye
dülállóan nagy kiterjedésű és hatalmas készletet tároló algyői mező 
megkutatására, feltárásra és a további kutatásához szükséges operatív és 
funkcionális feladatok ellátására.

'Mai szervezési szakzsargonnal élve egy célorientált szervezést hoztak létre. Egy 
fiatal, rutinos, jó képességű menedzser szivart raktak az élére, aki elég erőszakos 
és széles látókörű volt. Ő megszervezte az egész munkát. A szervezetet44-45 fős 
geológus! gárdává és egy 150 fős kiszolgáló — technikusok stb.—személyzetté 
futtatta föl. Meghonosította a geológiai anyagv izsgálatokat; hatalmas összegű 
boiiházásokkal nagy laboratóriumokat építettek, embereket hozott, és külön
böző szakirányokat engedett el. Összeszedett egy csomó fiatalembert... és min
denféle olyan dolgot engedett meg, ami más iparágban nem megy. így a kutatási 
témákból alapkutatás volt 10-12, persze a zöme, Algyő miatt, alkalmazott kuta
tás volt.
Ennek a kutatási felfutásnak egy másik oldala volt a számítógépek felé való 
tekintgetés;... mivel a laborok nagy vizsgálati anyaggal dolgoztak, és a sok fúrás 
^yütt hatalmas mennyiségű adatot termelt, s mivel eddig ilyen nem volt, olyan 
probléma előtt álltak, hogy valamilyen módon ezt rendezni, tárolni, feldolgozni 
kell. Ekkor kapcsolódott be az a dolog, hogy létrehoztuk azonos funkcióra — 
egymás után — a különböző kútadattárokat.
Ennek jelenleg három formája van. Az elsőt a kút könyvek jelentik. Bizonylati 
jelleggel, idősorosán tartalmazzák a kutak életével összefüggő valamennyi ada
tot; a kitűzési jegyzőkönyvtől a befejezési jegyzőkönyvig. Szinte valamennyi 
kútra, mintegy 3 ezerre van meg, visszamenőleg az 1937-es kincstári fúrásokig. 
Ennek — bár naprakészen rendbe lett tartva — az volt a hibája, hogy a nagy, 
regionális feldolgozásokhoz nem lehetett gyorsan adatokat kigyűjteni belőle.
19^-ban a peremlyukkártya mellett döntöttek. Ezt a rendszert m ^  az 1800-as 
években dolgozták ki, a módszert kiválasztották és a MÁFI hármas számrend
szerű lyukasztását vették át. Természetesen a kártyatervek már itt készültek. Az 
első változat tele volt gyermekbetegségekkel, teclmológiai változások zajlottak 
le stb., így 1974-ben át kellett dolgozni. Kezdetben mintegy 1800 kút adatait 
rögzítettük, később, kb. 1977-re valamennyi belföldi kút adatait."* 

Agazdasági feltételekkedveztek az elmaradott információs- és irányí
tási rendszer megújításának, a kőolajipar társadalmi jelentősége ugyanis 
tallatlanul megnőtt. A termelés növekedésével egyidejűleg a magyar ipar 
megkezdte az átállást a korszerűbb kőolaj és földgáz energiahordozók 
llkalmazására, megkezdődött a szénbányászat lassú visszafejlesztése is. 
Az átállást gyorsította a szovjet tyuméni olajmezők termelésének foko
zott felfutása és a "Barátság" kőolajvezetékek építése, illetve tervezésé-
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nek megkezdése is. A hazai fejlesztést akkor még nem gátolták azok a] 
nézetek, melyek szerint bármilyen jelentős is az algyői mező, nem érd 
mes komolyan fejleszteni a hazai fúrást és termelést, hiszen a Szovjet 
óbői mindig korlátlan mennyiségben és nagyon olcsón kaphatunk olaja

Az Alföldi Kutató peremlyukkártyás adattároló rendszere 1968-b 
elkészült, a kútkönyvek adatainak egy részét tartalmazta, alapvetően ku-J 
tatási jellegű volt. Kezelését rendkívül nehézkessé tette, hogy az adata 
jelentésük szerint négy különböző csoportba voltak besorolva (A, B, CésJ 
D jelű peremlyukkártyák), az egyes kártyatípusokközös alkahnazását,az] 
egyidejű adatkikeresést ezzel a módszerrel nem lehetett megoldani. I 
kezdődött a rendszer "értelmezése" is: a kigyűjthető geológiai (fizik 
stb.) és technológiai adatok értékelése, a meglévő elmélet és gyakorlj 
továbbfejlesztése. Kísérleteztek az adatok értelmezett térképrends 
történő összeállításával is, az eljárás kidolgozásához szükséges számítj 
sokat a VEGYTERV gépén végezték.

1969- 70-re az adatfeldolgozás korszerűsítésére az Alföldi Kutatd 
tervezték egy alkalmazás-fejlesztési program kidolgozását. A ] 
rium Szervező Intézeténél az ottani matematikusok segítségével i 
matikai eljárások és egy modellterv alapján értelmezett progra 
szert hoztak létre, amely már alkalmas volt a feltárással és kiterme 
előkészítésével kapcsolatos adatfeldolgozásra. Felmerült az az elkép 
lés is, hogy a programrendszert kibővítik: megfelelő algoritmusokat d(  ̂
goznak ki az előtervezéshez és a távlati prognózisok készítésére. Végűi]] 
számítástechnika alkalmazásának következő gyakorlati lépéseként af 
remlyukkártyás rendszer kézi feldolgozási mcMszereinek és a szer 
intézeti matematikai apparátusnak az összekapcsolását tűzték ki céW 
ami gyakorlatilag a peremlyukkártyás adattárolás gépesítését jelenti 
és a közvetlen alkalmazhatóságot adatfeldolgozásra.

1970- ben zárul a GMA történetének első szakasza; innentől a esek 
mény egyre több szálon fut, az események már nem korlátozódna^^ 
Alföldi Kutató és külső partnereinek kapcsolatára.

Egy tröszti osztály nem érti meg feladatát

1970-ben azt a feladatot kapta a trösz vezetőitől az önálló számítá 
rúkai osztály, hogy mérje fel az iparág szánütástechnikai igényeit. A i 
hány emberből álló osztály erre nem vállalkozott, hanem megbízti 
INraLOR-t a felmérés elkészítésével és a számítógépes rendszCTl
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cepciójának kidolgozásával. Az INFELXDR rendszerszervezői nyilván 
^tak az Alföldi Kutatónál is, mer-t az 1971. január 16-án átadott hely
zetfelmérő tanulmányuk a geoműszaki adatbank kifejezést már tartal
mazza és utal az Alföldi Kutató számítógépes elképzeléseire. Nem tesz 
anlítést viszont arról, hogy az Alföldi Termelő V állfát év közben felkér
te a Központi Laboratóriumot, hogy készítsen tanulmányt egy kidolgo- 
atndó termeléstechnológiai adatbázis lehetséges tartalmáról.

Atröszti számítástechnikai osztály viszont, amelynek igazolnia kellett 
létét és nagyszabású elképzeléseit, fantáziát látva a GMA-ban, a témát 
saját hatáskörébe kívánta vonni. Bár számukra is kézenfekvő lett volna 
egy olyan együttműködés, amelyben a minisztériumi szervező intézet, az 
Alföldi Kutató, az Alföldi Termelő Vállalat, a Központi Laboratórium és 
a Számítástechnikai Osztály vesz részt, sőt kötelességük volt az ilyen 
jellegű kooperációk elősegítése, koordinálása (ezen belül a párhuzamos 
tevékenységek megszüntetése), mégis önállóan akarták a feladatot meg
oldani. Természetesen egy ilyen szabású munka elvégzésének az akkor 
még 'erőtlen" tröszti számítástechnikán nem voltak meg a feltételei, ezért 
aiBválisként szóba sem jöhető INFELOR-t bízták meg a GMA koncepci
ójának kidolgozásával.

A tröszti számítástechnika bekapcsolódása a GMA-ba három okra ve
zethető vissza. Egyrészt a GMA terjeszkedési és önigazolási lehetőséget 
nyújtott aszámára, másrészt alkalmat teremtett a trösztnek arra, hogy egy 
újabb területen, a kutatás és termelési technológia területén szigorúbb 
ellenőrzést gyakoroljon az üzemek és vállalatok felett, végül, de nem 
utolsó sorban a GMA valóban kielégíthetett volna bizonyos, a tröszti jel
legből fakadó igényeket.

Még a laikus számára is szembeszökő, hogy a két alföldi vállalat 
mennyire hasonló úton indult el. Mindkettő számítógépes adatbázist akart 
létrehozni: az egyik egy kutatásit a felügyeleti minisztérium szervezési 
intézetének segítségével, a másik egy termelésit a tröszt egyik kutatóin
tézetével együttműködve. Kétségtelen, hogy már akkor meg voltak a kö
zös rendszer kiépítésének feltételei, annál is inkább, mivel részben 
egymást átfedő vagy egymással szorosan összef öggő adathalmazok táro
lásáról és feldolgozásáról volt szó.

1971 tavaszán az Alföldi Kutatónál már jelentős eredményeket értek 
el az alkalmazás-fejlesztési program kidolgozásában. A peremlyukkár- 
tyarendszer és a program illesztésével ugyan komoly nehézségeik támad
tak —nűvel azok két különböző rendszer részei voltak —, ám végül is egy 
tttauruszrendszer közvetítésével az összekapcsolást sikerült megvalósí
tani. Afeladat megoldásához áMinisztériumi Szervező Intézet ICL-típu-
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sú gépének FIND-2 elnevezésű dokumentáció visszakereső programcs 
magját használták fel.

Időközben az INFELOR rendszerszervezői egyre gyakrabban jelen 
tek meg az Alföldi Kutatónál, és a gyakori konzultációk során a helyil 
szakemberek nem kis meglepetésére előálltak "korszakalkotó ötletükkel 
adaptálni kellene számítógépre a peremlyukkártyás rendszert. Sőt, a] 
rendszer kidolgozóját akarták rávenni arra, hogy a GMA koncepció-ja-f 
vaslatát készítse el, amiért mintegy 10 ezer forintot ígértek neki. A jav 
lat elfogadása esetén már ők dolgozták volna ki a végleges rendszerter 
a Számítástechnikai Osztály számára kb. 2 millió forint fejében. Dr. K.C 
az ajánlatot, szavaival élve: "morális okokból", visszautasította, ám ny 
ván az is közrejátszott, hogy a GMA létrehozásának legnehezebben megJ 
oldható problémája maga a koncepció kidolgozása volt. Ehhez képesti] 
rendszerterv elkészítését csupán számítástechnikai rutinfeladatnak leh 
tett minősíteni.

Mindezek után az INFELOR maga készítette el a GMA koncep 
javaslatát, amely alapvetően a dr. K. vezetésével kidolgozott peremly 
kártya rendszeren és némileg az aűkalmazás-fejlesztési program elv 
alapult. A GMA tartalmát és célját a tanulmány így határozta meg:

"Az adattár magába foglalja a kutatási, feltárási és termelési tevékeny 
során keletkezett, alábbi (efsődleges és képzett) adatokat:
—geológiai adatok
— felszíni- és mélyfűrási-gpofizikai adatok
— mélyfúrási adatok
— termelési adatok
— költségadatok.
Az adattár lehetséges felhasználói azok a különböző színtű vezetők, akikkuti 
tás, feltárás és termelés műszaki és gazdasági döntéseinek meghozatalára jojî  
sultak."

Az adattár feladatáról pedig a következőket írták:
" 1. A tröszti vezetés számára információk szolgáltatása:

—stratégiai szintű kutatás-tervezés és elemzés alátámasztása
— kőolaj és gázmérők kutatására, feltárására és legyártására vonatkozó mH 
S7.aki és gazdasági döntések (vállalati, üzemi és tröszti szintű) alátáma
— különböző hatóságok és szervek részére szolgáltatandó adatok gyűjtés 
megoldása, helyességének és egységességének biztosítása (Miniszté 
KFH,OVFstb.)

2. Egyes műszaki számítások és elemzések gyorsan, könnyen elérhető mó 
teljeskörűen és rendszerezetten történő információ ellátása, különösen
— telepmeghatározások
— készletszámítás 
—művelési terv készítés
— termelőkút telepítés tervezése
— termelési adatok számbavétele.
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3. Előírt nyilvántartások központosított, pontos, egységes és könnyen hozzáfér
hető vezetése, mint pl.
—kútkönyvek
—15/1%9 utasítás szerinti nyilvántartás

4. Egyes tevékenységek, mérések részletadatainak köimyen hozzáférhető mó
don történő archiválása.'

Az idézetből jől látható, hogy az INFELOR renszerszervezői tisztá
ban voltak a peremlyukkártyás rendszer korlátozott lehetőségeivel, neve
zetesen azzal, hogy mivel a bányászati és technológiai adatrendszerrel 
nincs összekapcsolva, pusztán kutatási adatbázis, és annak is decentrali
zált, lokális. Koncepció-javaslatuk tehát egy implicit állásfoglalás aöM A 
terület és tevékenységi körök szerint egységes és centralizált megvalósí
tása mellett.

Koncepció koncepciót követ

1971. augusztus 1-én a tröszti Számítástechnikai Osztály Információs 
Központtá alakult (IK).

'A geoműszald adatbank a hatvanas évek második felében indult mint üzemi 
téma. Persze ekkor még senki sem hívta így. Nem is tudni pontosan mikor, de 
valamikor 1970 után ez átugrott üzemi, illetve vállalati szintről tröszti szintre, 
ésfelkapták. Ez időben nagyjából egybeesik azIK létrehozásával, ahová hirtelen 
egy csomó embert felszedtek ... jött B. barátom meg a többiek, idős bácsik ... 
Kapták a jó fizetést és valamit csinálniuk kellett... Miután magnó van, nem 
mondom el, hogy mUyen társadalmi rétegekből szedték össze a csapatot, de 
v ^ e s : jogásztól, ludovikástól, Idlépett paptól — szóval üyen a kör.... Nem az a 
baj, hogy nem számítástechnikusok voltak, hiszen még mi sem vagyunk azok - az 
volt a baj, hogy nem "olajosok" voltak, hanem az olajipartól nagyon távol álló 
emberek. Ezeknek halvány gőzük nem volt... nem az, hogy fúróberendezést nem 
láttak... és nem akarom őket lebecsülni, sokukkal megértjük egymást, de ezek a 
bácsüc — nagy részük már el is tűnt a süllyesztőben — ott ültek fél évig, azután 
rájöttek, hogy a szakmai főosztályok nem fogadják őket, be sem engedték őket, 
mert nem voltak partnerek... ezek az IK-sok. Erre rájöttek, hogy a kutatást kell 
megszervezni. Miért? Mert ott már van valami, így hát ebben a huszonküenc 
vállalatos trösztben ez az IK állandóan itt csatangolt nálunk.
Az igazgatónk tisztelettel fogadta őket, mert nagy, tröszti elvtársak. Most, hogy 
megalakult az DC, hátha nem lesz pénz, és akkor mi adunk ezt-azt, ők k  pénzt, és 
aldcor jól jár mind a két cég, mint a h (^  az a normális helyeken van."

Az IK vezetője, dr. D.Sz. nyár végén kézhez kapta az INFELOR kon
cepció-javaslatát. Véleményezésre elküldte dr. K.Ö.-nek, aki időközben 
átment a Dunántúli Termelő Vállalathoz és megalakította az ottani Rend- 
i^rszervezési és Számítástechnikai Osztályt. Dr. K. azonban nem volt 
hajlandó opponálni a tanulmányt, mivel szerinte az ő eredeti anyagát
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használták fel, és ráadásul annak is 60 százalékát félreértették, eltolták 
Ettől függetlenül a munkát "nem hivatalos megjegyzésekkel ellátvaf 
visszaküldte. Nem sikerült megállapítani, hogy végül is ki vagy kik bírálf 
ták el a tanulmányt, egy azonban biztos: dr.K.Ö. véleménynyilvámlás^ 
után érdemben már nem foglalkoztak vele — a rendszerterv soha nemi 
készült el.

Az INFELOR-tanulmány egyetlen kézzelfogható hatása hozzájáii 
sa az IK számítástechnikai koncepciójához. Ez a koncepció a távlati fej
lesztés irányát egy olyan központi adattárban, va lan^ t a tröszt központi| 
és területi (vállalati, üzemi, intézeti) számítóközpontok olyan zártciídi 
hálózatában látta, amelynek egy 28 darabos IBM gépállomány lett vol 
az alapja. Érdemes megjegyezni, hogy a hálózat inkább csak területül 
felelt volna meg önnön elnevezésének,ugyanis a koncepció szerint az 
egyes gépek közötti adatátvitelre nem lett volna szükség. Az IK úgy ta- 
vezte, hogy 1975-től folyamatosan állítanak be egy-egy IBM-36(k 
vagy 370-et az olajipari vállalatokhoz. Végeredményében tehát az IKaz 
ágazati fejlesztés útját választotta, egy olyan rendszert, mely a trösztiéi 
vállalati gépek közötti közvetett kapcsolatokra épül.

őszre a Központi Laboratórium elkészítette az Alföldi Termelő Vál
lalat számára a kért tanulmányt. A szerzők álláspontja szerint az adót 
földtani jelentések alapján kell létrehozni egy termelésnyilvántartást, kü- 
lön-külön minden egyes tröszti vállalat számára. A tanulmány leírta a 
tárolandó és feldolgozandó adatok körét, a fúrólyuk mélyítésére jellel 
paramétereket, a karottázsmélyítési tevékenység kvantifikálható n 
és a fúrólyuk "tartalmát". A Központi Laboratórium koncepciójának lé 
nyege tulajdonképpen az önálló vállalati szám ítástechni^ fejlesztés 
volt, egy kibúvás! kísérlet a tröszti ellenőrzés és irányítás alól. A Lal 
tórium és az IK körül kialakuló táborokban tehát gyakorlatilag a trösztiéi 
a vállalati szemlélet ütközött össze. Az egyre hevesebb vitának végűi isa 
számítástechnika fejlesztéséről szóló, az ESZR rendszer megvalósításál 
előíró párt- és kormányhatározatok, valamint a regionális fejlesztés^ 
szóló kormányhatározat vetettek véget.

K.Ö., akinek ekkorra már komoly tekintélye volt, javasolta, hogy a 
Dunántúli Termelő Vállalat ne vegyen önálló gépet, hanem fogjon ö; 
a másik négy dunántúli kőolajipari vállalattal, és támogassák a SZÜV;tt 
egy olyan Zala megyei regionális számítástechnikai központ létreho; 
ban, amely kiszolgálná az olajipari igényeket is. K.Ö. elképzelése az IKéi 
a Központi Laboratórium elképzelései között átmenetet jelentett, mi’ 
mind az önálló vállalati számítóközpontokat, mind az "IBM-hálózatif 
elutasította. Mindkét koncepció életrevalóságát megtorpedózta.
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egyszerű igényfelméréssel és gazdaságossági számításokkal kimutatta, 
hogy az IBM gépek beállítása veszteséges, mivel az önálló fejlesztéshez, 
illetve a vállalatonként! műszaki-gazdasági feladatok elvégzéséhez kicsi, 
az ügyvitelhez képest viszont túlméretezett.

Ezt a Számítástechnikai Központi Fejlesztési Programmal összhang
ban levő és a trösztön belüli ellentétes nézeteket részben áthidald megol
dást azonban egyetlen érintett fél sem fogadta lelkesedéssel. A Zala me
gyei olajipari vállalatok attól tartottak, hogy addigi viszonylagos autonó
miájukat is elvesztik, ha a közös gépen vezetett teljeskörű nyilvántartása
ikba "az néz bele, aki akar". így ugyanis a tröszt ellenőrizheti őket. Az 
K-nak sem tetszett a terv, mivel egy regionális központ már nagymérték
ben ellensúlyozhatta volna a tröszt számítástechnüaú irányításában, ko- 
oáinálásában betöltendő szerepét. Maga a tröszt is féltette az autonó
miáját a megyétől és a Minisztériumtól, hiszen a megye mindenről tudo
mást szerzett volna, a minisztérium pedig kerülő utakon, mintegy infor
mális csatornákon át ellenőrizhette vohia a tröszt és öt dunántúli válla- 
tatának tevékenységét. Ezenkívül attól is tartott, hogy a számítóközpont 

Mrfnyítása kicsúszhat a kezéből. (Ez — elébe vágva az eseményeknek — 
I az dső három év után valóban be is következett.) 
i De nem volt kisebb a SZÜV félelme sem. Ügy gondolták, hogy túl erős 
partner számukra a tröszt, és azzal, hogy leköti a számítóközpont kapaci
tásának jelentős részét, olyan helyzetbe kerül, amikor már feltételeket 
Idflúálhat. Ebben az esetben viszont a SZÜV-központ önállósága formai
vá, a központ maga pedig egyszerűen a tröszt "fiókjává" válik. Hasonló 
fenntartásai voltak a megyének is, s már előre gondot okozott számára az 
is, hogy tanácsi vállalatai megfelelő szerepet, illetve elegendő gépidőt 
kpiak-e?

Az aggályok ellenére 1971. december 14-én aKSH és a SZÜV megkö
tötte a Zala megyei géptelepítésről és a regionális számítóközpont létre
hozásáról szóló szerződést. Ügy tervezték, hogy a telepítendő gép 
ICL-típusú lesz, és 1973 II. félévében helyezik üzembe. A szerződés 

fcghatározta, hogy a beruházis költségek felét a tröszt fedezi, s ennek 
nejében a gépidő 50 százalékával jogosult rendelkezni,

Ahatalmí harcok

1972. március 16-án dr. T.B. termelési vezérigazgató-helyettes vezeté
sével értekezletet tartottak, amelyen az iparági termelő v^lalatok szak
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emberei felmérték a számítógépes adatgyűjtés és -feldolgozás helyzeti 
A megbeszélésen több ízben szóba került, hogy a tröszt milyen típi 
nagy számítógépet vásároljon, a döntés sürgős, mert a helyi fejleszté: 
kel célszerű lenne a megvásárolandó gép típusához alkalmazkodni, Eza 
kapcsolatban dr, K. javasolta, hogy az egész iparág software rendszert 
ICL orientáltan szabványosítsák. Valószínűleg nemcsak bennünk és utó 
lag merül fel a gyanú, hogy javaslata hátterében a tervezett megyei tele 
pítésű ICL gép állt.

A GMA körül — bár ezt az emlékeztető csak részben tükrözi — igei 
heves vita alakulhatott ki. Dr. K. igen komolyan dicsérte a Központi Lal 
ratórium anyagát, majd finoman ízekre szedte. Véleménye szerint 
adatmennyiség megállapításához az Alföld és Dunántúl összehanj 
elemző munkája szükséges, sőt meg kell fontolni azt is, hogy nem kél 
esetleg egy iparágon kívüli szervező vállalatot bevonni ebbe a tévékéi 
ségbe. Ez a megfogalmazás már önmagában értéktelennek nyilvánít 
a Központi Laboratórium adatfelmérő munkáját, az IK-tól elvári 
szervezési munka minőségét és—bár kimondatlanul—az INFELOR-ta-l 
nulmányt is. Végül a GMA számára egy szerény program meghatáro: 
javasolta.

Az IK-t képviselő B.Cs. kifejtette, hogy a GMA ügyében a "Váll 
modellek" (az információs és döntési rendszerek) ismerete nélkül ni 
lehet dönteni. A Központi Laboratórium képviselője pedig kijelentet 
hogy további munkájukat akadályozza, hogy kapcsolatuk a GMA-val 
ordinálatlan. Mások "most már érdemi lépések" megtételét és aDunánl 
Alföld összehangolt munkáját sürgették. Ezt témogatta, és egy közi 
kódrendszer kidolgozását javasoltaD. J., az Alföldi Termelővállalat szí 
mítástechnikai vezetője is.

Ezek a vélemények felbőszítették dr. T.-t, aki kiabálni kezdett, hogyí 
nem vár tovább, és majdK.Ö. megcsináljaneki az adatbankot. Az értekei 
let végén úgy döntött, hogy:

'A  GEOBANK létesítésével a Dunántúli Termelő Vállalatot bízza m ^. Az adit 
szükségleteket a termeléstechnológiai igényeknek kell determinálnia.
A Központi Laboratórium vonatkozó tanulmányát — az első lépésben- 
1974-ig nem fogadja el. Az adathalmazt úgy kell összeállítani, hogy az ásvíi  ̂
vagyonmérlegek naprakész állapotba hozásához és a mezők félévenkénti-1  ̂
penkénti rétegnyomásmérés adatfeldolgozásához elégséges legyen 
termelő vállalat az alkedmazandó számrendszert és a fejlesztési feladat 
egyeztesse. Az egyeztetés esetleges elmaradása nem akadálya a Geobank elké
szítésének.
A Dunántúli Termelő Vállalat a létesülő zalai számítóközpontba béka] 
hat. Ugyanígy egyetért — később — az Alföldi Termelő Vállalat bekaj 
sával egy szolnoki területi számítóközpontba. Önálló számítóközpont létesít
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az Alföldi Termelőknél nem tartja szükségesnek. Javasolja, hogy Szolnokon

t csak kisebb igényeket kielégítő (SZÜV) számítóközpont létesüljön, és a terme
lési adatfeldolgozó számítógép Szegedre települjön. Mivel belátható időn belül 
tröszti nagy számítógép nem kerül beszerzésre, az alföldiek anyagnyilvántatása 
orientálódjon a minisztérium ICL gépére és a vállalat Geobankkal kapcsolatos 

' számításait a zalai SZÜV gépre kell orientálni."
Vajon mivel indokolható egy olyan döntés, amely egy vállalat kialaku- 
anlévő számítógépes információs rendszerét négy részre szabdaltja, s 
fezeket az ország ̂ lönböző területein működő, eltérő típusú, teljesít- 
inyű és egymással össze sem kapcsolt számítógépekre viszi fel? (A 
S^tátvitel 1972-ben gyakorlatilag nem létezett.)
Érdemes elgondolkozni azon is, hogy egy év alatt hogyan válhatott 
lan fontossá az Alföldi Kutatónál megszületett GMA téma, hogy egy, 
hmántúlon dolgozó — addig érdektelennek számító — számítástech- 
ai szakember "most már érdemi lépéseket" emlegessen, egy kutató 
avezet egy helyben topogjon, régi riválisok (a dunántúli és az alföldi 
melók) az együttműködés fontosságát hangoztassák, s az, akinek a 
imára egyedül létfontosságú egy központi adattár megvalósítása, az IK 
íúvót keressen?
K.Ö. szerepe egyértelmű, hiszen ő a GMA "szülőanyja", s mivel több 
oapja már a Dunántúlon dolgozottr új kollégájának sürgető szavai is 
zben érthetők. A többiek véleményére azonban csak egyetlen ésszerű 
igyarázat lehetséges: a GMA-t nem sikerült az IK-nakkisajátítani, mert 
•emaga T.B. tette rá a kezét. így már érthető, hogy vele együtt a legtöbb, 
melési vonalon dolgozó szakember — legalábbis szóban — türelmet- 
1 volt, s a termelési vonaltól független IK maga gördített akadályt a 
ígvalósítás elé. Az sem véletlen, hogy a vezérigazgató-helyettesi hatá
zat nagy mértékben tükrözte dr. K. véleményét (a Központi Laborató- 
nn tanulmányának értékelése, regionális olajipari szániítóközpontok, 
L-orientáció), őt magát pedig—ha nem is személy szerint— megbízta 
jMA létesítésével. Ugyanakkor figyelemre méltó, hogy valójában nem 
It a feladatnak felelőse, sem határideje, s a Dunántúli Termelő Vállalat 
m volt döntési jogkörrel felruházva.
Az imént azzal magyaráztuk az értekezleten elhangzottakat, hogy a 
melési vezérigazgató-helyettes saját hatáskörébe vonta a GMA-t. Ez a 
igyarázat azonban csak részben igaz; dr. T.B. csupán termelési vonalon 
iátíthatta ki a témát, mert a kutatási vonal vezetője ezt saját területén 
ntén megtette. Dr. R.F. vezérigazgató-helyettes ugyanis április 27-én 
alábbi megállapodást kötötte dr. M.N.M.-mel, az IK vezetőjével:

"A Tröszt szénhidrogénkutatási vezérigazgató-helyettese (továbbiakban Fel
használó) és az Információs Központ Vezetője (továbbiakban Szervező) megál-
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lapodnak az alábbiakban;
Felhasználó felkéri a Szervezőt arra, hogy a Tröszt geoműszaki adatbankján^ 
számítógépes információrendszerét a mellékelt elfogadott koncepciójavasltl 
alapján dolgozza ki és a kidolgozott rendszer működését a Felhasználóval egyűl 
biztosítsa.
Szervező a felkérésnek megfelelően a rendelkezésre álló kereteken belül részba 
saját apparátusával, rés>zben külső szakértők, illetve szakintézetek bevonásávi 
a szükséges rendszerelemző, rendszerszervező, programozói stb. munkákat el 
végezteti biztosítva egyúttal azt, hogy a geoműszaki adatbank a tröszti integrált 
számítógépes irányítási rendszer szerves része l^ e n .
Értékelve azt az alapvető szempontot, hogy sikeres számítógépes szerve 
munkát csak a Felhasználóval, illetve a hozzá tartozó különböző vezetői 
szakemberekkel való teljes egyetértésben lehet Végezni, Felhasználó biztosítji 
Szervező apparátusával a folyamatos és szoros együttműködést.'

A továbbiakban amegállapodás még rögzítette az egyes munkaf ázi: 
sorrendjét (rendszerelemzés, rendszerterv, elfogadás, stb.) és az együi 
működők körét. Nem említette viszont a GMA tartalmára vonatki 
konkrétumokat: határidőket, pénzügyi előirányzatokat, stb.

Megfelelő dokumentumok hiányában ismét cseik feltételezhet] 
hogy a szövegben említett IK-tanulmány 1972 első hónapjaiban kés; 
el, s az is valószínű, hogy alapját az INFELOR-tanulmány képezte. Az ff 
rendszerszervezői ugyanis csak 1973 tavaszán kezdtek el rendszeri 
lejárni az Alföldi Kutatóhoz. Ugyanakkor erre utal az a megfog 
is, hogy a GMA "a tröszti integrált számítógépes irányítási rendszer szí 
vés része legyen". A termelési vezérigazgató-helyettesnél megtartott ti 
nácskozás menete azt dokumentálta, hogy a termelési vonal részéről Is 
felmerült egyfajta integrálási igény. Nem hagyható figyelmen kívülT 
megállapodásban rögzített "alapvető szempont" sem, nevezetesen, ho| 
a GMA megvalósításának kulcsát az aláűók a kutatási vonal vezetői és 
IK közötti szoros együttműködésben látták. Ez önmagában ten 
szétesnek tűnik, s mint ilyen, lényegtelen, ha azonban egybevetjük^ 
integrálásra vonatkozó elképzelésekkel, sokatmondóvá válik.

Az INFELOR-tanulmány — véleményünk szerint — egyértelmi 
bebizonyította, hogy önálló kutatási és termelési GMA-k létrehozása 
reális, mert gazdaságtalan. Ezt tudnia kellett T.B.-nek, R.F.-nek 
M.N.M.-nek egyaránt, ha tehát a sikeres szervezés a R.F.-fel való "tel, 
egyetértésen múlik", ezt úgy értékelhetjük, hogy a kutatási GMA ürü, 
dr. R. maga akarta irányítani és ellenőrizni az integrált számítógi 
rendszer létrehozását. A következtetés merész, de dr. T.B. tevéken; 
mindenben Eilátámaszt ja. Ha ugyanis vázlatosan áttekintjük az eddig tő 
ténteket, megállapíthat juk,hogy a GMA egy kutatási üzem kezdemén] 
zéseként jött létre. A tröszti számítástechnika felfigyelt rá és az intej
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számítógépes fejlesztés egyik témájává tette. Ez utóbbival egyidőben a 
termelés is eljutott az adatbank-létesítés gondolatáig, utóbb az egységes 
számítógépes termelésirányítás koncepciójának megfogalmazásáig, 
dr.K.Ö. is átkerült a termelési vonalra, és dr. T. teljes bizeilmát élvezte.

Ezek után már a logikai képlet egyszerű:
—A kutatás és termelés szorosan összefügg;
—Mindkét területet számítógépes irányítás alá kell vonni;
— Az integrált irányításhoz eljuthatunk a termelés és a kutatás 

vonalán egyaránt;
—A GMA megvalósítása az első jelentős lépés lehet az integrálás 

felé;
—A kutatás és a termelés önálló GMA-kon dolgozik;
—Csak egy, közös GMA-ra van szükség.

itkeztetés: Aki előbb elkészül a GMA-val, az rendelkezik az integ
rált számítógépes renszerrel!

Tévedés lenne azonban azt hinni, hogy a kutatás és a termelés rivalizá
lását látjuk. Nem, igazából R.F. és T.B. között folyt a hatalmi harc, ehhez 
kellettek az ütőkártyák — ők ugyanis már tu d t^ , hogy a tröszt vezér- 
igazgatója rövidesen államtitkár lesz, és eddigi posztjára vagy egyikük 
vagy másikuk kerül.

Bővül a kör

RE. az IK-val kötött "konkordátum" révén lépéselőnyhöz jutott, mert 
alendszerszervezők rögtön munkához láttak. Az irányítása alá tartozó 

|gcofizikai főosztályon is születtek számítástechnikai eredmények. (Itt, 
mivel a számítástechnikusokkal hagyományosan rossz volt a kapcsolat, 
évek óta maga a főosztály vezetője dolgozta ki és futtatta a napi munká
jukat megkönnyítő számítógép-programokat.) 1972 májusában elké
szült a " ^ R  - Karottázs É-telmezési Rendszer", amely mélyfúrási 
adatokat, karottázs-jellemzőket tartalmazott; a programot a főosztály és 
a Magyar Állami Eötvös Lóránd Geofizikai Intézet közös, MINSZK-32 
típusú gépénfuttatták. Afőosztályon megkíséreltékegy szelvényadattár- 
roidszer kidolgozását is, ez azonban gépi problémák és az elégtelen szel
lemi kapacitás miatt nem sikerült.

'Ez a főosztály rendelkezett áramlástani és más geológiai modellekkel, amelyek 
szintén ̂ esíthe tők  lehettek volna a geoműszaki adatbankkal.'
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A GMA története szempontjából ez a szál mellékes, csupán annyiML 
fontos, hogy illusztrálja: önálló alrendszerekre már ebben az időben is I 
nagy szükség volt, ezek azonban a megfelelő koordináció hiányában eltéj 
rő elvek alapján, különböző géptípusolo-a készültek — vagy egyáltaláDjj 
nem készülhettek el.

Valamikor a nyár elején az Alföldi Kutató saját kezdeményezésére, ( 
a kutatási főoszt^yok és az Alföldi Termelő Vállalat anyagi hozzájá 
sával szerződést kötött a Minisztérium Szervező Intézetével a kutati 
adatbank létrehozására. Néhány hónappal később — egészen pontos 
1972. augusztus 9-én — teljesen hasonló szerződést kötött az IK isazl 
Intézettel. Megdöbbentő, de igaz, hogy a Szervező Intézet a Tröszt szá-j 
mára két különböző szerződés keretében és természetesen kétszeres árát j 
ugyanazt a feladatot vállalta. Ha ehhez még hozzátesszük, hogy az Alfff'* 
di Termelő Vállalattal fennálló ötéves keretszerződése a GMA-hoz sok
ban hasonló részfeladatokat tartalm azott, meghökkenésünk még 
nagyobb.

Az IK szerződést nyilván a R.F.-fel kötött megállapodás folytatás! 
ként hozták létre. A szerződésben eredetileg 1973. december 31. volta 
határidő. A rendszerelemzés és előzetes rendszerterv árát 200 ezer, a 
végleges rendszertervét 400 ezer forintban határozták meg, egyéb köla 
ségekre 1,5-2 millió forintot írtak elő. A végleges szerződés azonbanmáj 
csak 200 ezer, illetve 1,5-2 millió forintokról szólt, vagyis az "ê  
költségeket" a rendszerterv árával csökkentették. A végleges szerzd 
1973 novemberi-decemberi teljesítést írt elő, s egyébként változatta 
maradt. Az IK konzulensként Békés Csabát jelölte ki, és kikötötte, hog

"A szervezés során figyelembe kell venni az alábbi gépkonfigurációt és pro 
technikai szempontokat:
géptípus: IBM 370 vagy 360 (256 K byte-nál nem kisebb operjtH |

tárolóval)
operációsrendszer: IBM System 360 OS 
programozási nyelv: PL/1
Az adatkezelő rendszerek közül csak az IBM 360 OS által támogatott pro 
csomagok felhasználása jöhet szóba."

A szerződés kapcsán még érdemes megjegyezni, hogy az IK a I 
térium 1972 júniusi számítástechnikai koncepciójával összhangban ta 
vezett IBM gépeket, s nem véletlen az sem, hogy a — tröszti és trös 
kívüli számítástechnikai szakemberek egybehangzó véleménye sze 
adatbáziskezelésre alkalmatlan — PL/1 programnyelvet választó _ 
ugyanis B., a kijelölt konzulens ezt tanulta éppen akkor a SZÁMOK kél 
éves rendszerszervezői tanfolyamán.

158



Dr. T. döntése után a termelési vonalon folyó GMA-tevékenység súly
pontja áthelyeződött a Dunántúlra. Májusban a SZÜV, a KSH és a megye 
között megállapodás született arról, hogy a telepítendő gép a tervezett 
ICL helyett R-20-as lesz, s a központ igazgatójává dr. K.-t nevezték ki. 
Egyúttal megállapodtak abban is, hogy a személyi állományban arányos 
k^viseletet kap a megye és az olajipar. Dr. K., aki félállásban megmaradt 
ateraielő vállalat osztályvezetőjeként, a SZÜV-KSH szerződésre hivat
kozva előzetesen lekötötte a gép egy műszakját, ami miatt a megye Buda
pesten tiltakozott. Az IK is különvéleményt jelentett be, mivel nem értett 
egyet a nem IBM típusú gép beszerzésével.

Dr. K.Ö. havonta tartott az olajipari vállalatok szakemberei részére 
Ptekezleteket, amelyeken ismertette a SZÜV-központ lehetőségeit és 
Itórte őket, mérjék fel vállalataik teljes számítógép-alkalmazási igényét. 
Ij^temberben a központ 40 fős létszámm£Ú, de gép nélkül kezdte meg 
munkáját. Ez azonban még közel két évig így volt; a központ szakem
bereinek szakmm tevékenysége abban merült ki, hogy részt vettek a 
SZÜV és a SZÁMOK oktatásokon, illetve 1974 januárjától a franciaor
szági IRIA számítástechnikai cégnél tanulmányutakat tettek. Ugyanis 
csak 1974 januárjában derült ki, hgy az R-20-as gép nem fog megfelelni 
aközpont céljainak, s ekkor vásárolták meg a KSH vezetője javaslatára és 
aMinisztérium külön engedélyével az ÍRJA 3 db IRIS-50 típusú gépét.

Minden esetre az öt dunántúli ojajipari vállalat már 1972 szeptembe
rének közepén szerződést köfött aSZÜV-központtal az anyaggazdálko- 
dás-anyagszámvitel, az állóeszköznyilvántartások, a fogyasztói 

fcámlázások és a termelésels^ámolások feldolgozására.
I A szerződés nem vonatkozott a GMA-ra, ezt másodállású főfelelős- 
I ként dr. K. irányította és szervezte a Dunántúli Termelő Vállalatnál. A 
■íörzsadattár kidolgozása szeptember 12-én kezdődött el aSZÜV szakem- 
I bweinek nem hivatalos segítségével. Az adattárba az egyes osztályok 
‘ által fontosnak tartott földtani és műszaki adatok kerültek. Ezek közül sok 
régi, nem túlságosan megbízható volt. Az adatokat képzetlen kódolók 
kódolták, sok hibával, amelyek kiszűrése teljesen nem sikerült. Az adattár 
tartalmazta az új és a bezárt kutak, illetve próbafúrások adatait is. Lénye
gében az Alföldi Kutatónál történtekhez hasonlóan itt is a kútkönyvek 
sajátos rendszer szerinti géprevitele történt meg.
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A Minisztérium Szervező Intézetével kötött szerződés

1973. április 20-án K.M. a GMA elkészítésével megbízott szerve: 
intézeti témavezető egy beszámolót adott át a felkészülési időszaki 
elvégzett mimkákről B.Cs.-nek, az IK által kijelölt konzultánsnak. Ebi 
K.M. — akiről tudni kell, hogy képzett, de olajipari gyakorlattal és S] 
ális ismeretekkel nem rendelkező geológus — ezt frta:

'A szerződés megkötésének idején ügy a megrendelő, mint a vállalkozó részér 
a szerződés mellékletét képező Feladatvázlatban foglaltak végrehajtásával kap
csolatban több tisztázaüan kérdés volt, amelyek gyors megoldását nehezítet 
az is, hogy adott időszakban a vállalkozó még nem rendelkezett az igen spéciéi 
jellegű és rendkívül szerteágazó témákban jártas szakemberekkel. Az elméi 
időszakban ez a probléma részben megcűdódott, és igyekeztünk a témában minfl 
szélesebb körben tájékozódni. Ennek során megtörtént a nagy meimyiségű vo
natkozó szakirodalom elolvasása és értékelése, különböző kéziratos anyagi 
tanulmányozása és értékelése; megbeszélések a konzulenssel és egyéb szakea 
berekkel; feltétlenül szükséges tájékozódó látogatások; a tröszt szervezeti fdi 
építésének és sajátosságának megismerése, stb.
Az elmúlt hónapok tehát tiüajdonképpen felkészülési időszaknak tekinthetd| 
amelyre a téma jellegéből adódóan feltétlenül szükség volt. így ma már lényi 
sebben vUágosan látunk több olyan kérdést, ami a szerződéskötéskor nrá 
volt ̂ é rte lm űén meghatározható.
A felkészülési időszakban végzett munka során nyert tapasztalatok alapjai 
szükségesnek tartottuk a szerződés 1. sz. mellékleteként szereplő Feladatvál  ̂
módosítását. A 'Módosított feladatvázlat' röviden összefoglalja a témával kap' 
csolatos általános kérdéseket és tartalmazza a feladat elvégzésének általi 
elképzelt menetét. Összeállítását elsősorban a nagyszámú irodalmi és ké; 
anyag áttanulmányozása és értékelése tette lehetővé és szükségessé.'

A beszámoló 36 anyagból álló, igen részletes irodalomjegyzéket 
talmazott, ismertette a trösztön belül folyó, részben párhuzamos te 
kenységeket és egy vázlatos áttekintést adott a nemzetközi olajipari 
kialakult számítógépes tendenciákról, a GMA-hoz hasonló törekvá«l 
Ezzel kapcsolatban írta K.M.;

“Tgy sor hasznos—a feladat megoldását elősegítő—ismeret megszerzése mi 
lett számos probléma is felvetődött, amelyek megoldása csak a szénhidri 
tatás szakembereinek, felelős vezetőinek közreműködésével, határozoti] 
állásfoglalásával oldható meg.'

Mindez a GMA célját részben bővítette, részben szűkítette, 
u g y ^ s  az INFELÓR-tanulmányban még szereplő üzemi szintű doni 
sek előkészítése, viszont új célként fogalmazódott meg "az elfekvő, 
más töm egű archív adatok ú jraértékelésének lehetővé tétele*] 
Meghatározta, hogy a téma kidolgozását az IK-koncepció alapján kel 
elvégezni, a rendszert pedig úgy kell felépíteni, hogy a későbbi
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. bővíthető legyen, esetleg össze lehessen kapcsolni egyéb tröszti rend- 
I BCTekkel (Termelésnyilvántartási és elszámolási rendszer, Technológiai 
lldatnyilvántartó rendszer). Felhívta a figyelmet a trösztnél folyó szerte- 
jígazó és párhuzamos tevékenységekre, valamint a trösztön kívüli kutatá- 

)kra (MÁFI), és kijelentette, hogy a munkák koordinálásának és 
íntrálásának elrendelése a tröszt vezetőinek lenne a feladata. Megál

lapította, hogy az Alföldi Kutató földtani kutatási szervezeténél kiépített, 
földtani és műszaki adatokat tartalmazó, kétsoros peremlyukkártyás 
adattároló rendszer felépítése jó, s a Szervező Intézet által végzett rend- 
pBTSzervezés során ez a rendszer — a tröszti felhasználói igények és az 
elektronikus szánütástechnikai lehetőségek figyelembevételével — a 
GMA alapját képezheti. Végül kijelentette, hogy:

*A szervezés végrehajtásakor a vezetés igényeinek tanulmányozása alapján kell 
elindulnunk. Lény^es, hogy az adatbank leendő felhasználója—a tröszti szak
mai vezetés—igényeit egyértelműen fogalmazza m ^  és hozza a szervező tudo
mására.

AMódosított feladatvázlat a fenti megállapítások mellett hangsúlyoz
ta,hogy az IKáltal összeállított dokumentáció (akutatás döntési modellje, 
a vezetési tevékenységek információs táblázata, a kutatás metodikája) 
nem elegendő, mivel az adatszolgáltatás alapvetően fontos kérdés.^ 

ABeszámoló kapcsán felmerül a kérdés, hogy a Szervező Intézet meg
felelően képzett és a témában Járatos szakemberek nélkül hogy merte 
elvállalni a GMA kidolgozását.^ Már utaltunk arra, hogy az üzemek stb. 
nem túl készségesen működtek együtt K.M.-mel, a konzulens B.-ről pedig 
tudjuk, hogy csak miután a tröszthöz került, vagyis 1971 -tői kezdett fog
lalkozni számítástechnikával, és ő maga is járatlan volt az olajipar szak
mai kérdéseiben. így a felkészülés bár hosszú időt vett igénybe, alapos és 
Kétoldalú volt. A módosított feladatmegjelölés az eredetihez képest ke
vesebbet tartalmazott, de több konkrétumot, reálisabb eredményeket 
ígért. Ugyanakkor K.M. azt is elismerte, hogy az alapos felkészülés és a 
leszűkített feladatvállalás ellenére a feladat megoldása nem egyszerű.

"... hallatlanul szerteágazó, sokféle részterületet felölelő témával állunk szem
ben, s a szervezést széles sprektumon, nagy körültekintéssel kell elvégezni. A 
feladat sokkal bonyolultabbnak tűnik, mint azt a szerződéskötéskor látták."

A két dokumentum elemzésének konklúziójaként megállapíthatjuk, 
hogy a Tröszt vezetői — az adott esetben R.F. — még mindig nem fogal
mazták meg konkrétan elvárásaikat, nem foglaltak állást határozottan a 
GMA tartalmáról.
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Az IK és az Alföldi Kutató konfliktusa

A szerződés megkötése felélénkítette az IK-t. A peremlyukkán 
adattároló rendszer tanulmányozására egyre gyakrabban utaztak el az 
Alföldi Kutatóhoz.

"Először a B.Cs. jött ki 1973-ban és ígérgetett, hogy lesz egy Videoton-10-« 
meg preferenciák, meg minden; nagy hazugságok. Azután nagyon érdeklődi 
az itteni dolgok után, és mi finoman elmondtuk neki, de óvatosan, mert még! 
ismertük. Fél év után (valójában április végén lehetett!), a Minisztérium Szervi 
zó Intézetével volt akkor nagyon szoros kapcsolatunk: nem volt még ugyani 
saját matematikusunk stb., szóval, volt ott egy geológus haverom a bányászai 
osztályon, és mondja nekem: Te, ismered a B.-t? Mondom, hogy ismerem. Te, aa 
mondja, ez kötött velünk egy szerződést. Szóval, mondja a srác, hogy köti 
velük egy 400-500 ezer forintos szerződést^; egy kútadattárat akar létrehozíj 
és már hozott is egy listát. A kéziratos listára ráismertem: az volt, amit itt írt 
Az volt az arcátlanság az egészben, hogy a mi vállalatunknak mint a Tröa 
vállalatának volt egy szerződése a Minisztérium Szervező Intézetével az adattá 
létesítésére, és a termelésnek volt benne 300 ezer forintja, nekünk meg 500ezet 
Mondom a srácnak, hogy mi van, az meg szólt a főnökének, s így az IK szerző 
az Intézet egy hónap múlva felmondta. B. ezt eltagadta, illetve a M.NM.-nel| 
elmondta, de az nem mert referálni fölfelé. Én ezt elmondtam a főnökönmek,jíi 
mondta, akkor pipáljuk ki a B.-t, többet be ne tegye a lábát hozzánk. Nem is jöll| 
többet."

Kiderült tehát a kettős szerződés ténye, de mivel az Alföldi Kutatói 
érdeke fűződött ahhoz, hogy jó kapcsolat maradjon, informális útoniii-| 
tézték el az ügyet, és sem a szervezési intézetnek, sem az IK-nak ni 
okoztak kellemetlenségeket. Sőt a látszat szerint az érintettek között m] 
gyobb volt az egyetértés, mint valaha, mert július 16-án valamenn; 
részt vettek a R.F.-nél tartott koordinációs értekezleten. A megbeszi 
témája a kutatási ágazat információs-rendszerszervezési tevékenysé] 
volt. A megbeszélést dr. R. és az Alföldi Kutató megbízott igazgatdjij 
vezette. Az értekezletről készített feljegyzés szerint:

"Az... ne, valamint a testvérüzemek tevékenységének jobb összehangolása telit] 
szükségessé a július 16-i koordinációs megbeszélést is."

Megállapították, hogy:
" 1. A kutatás információs rendszerének kimunkálásában az eddigi eredményei 
alapján a bázist az Alföldi Kutató Földtani Szervezete jelenti.

2. Továbbra is alapvető fontosságú az a törekvés, hogy az esetleges párhuzamd 
Ságok elkerülendők, a fejlesztés folyamán az erőforrások kihasználása ma 
lis legyen.

3. Szükséges szakági referens alkalmazása a kutatás tröszti szervezetében, aki] 
egyaránt jártas szakembere a kutatásnak és rendszerszervezésnek. Feladatiaz ]
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üzemekben a kutatás tröszti szervezetében folyó tevékenység koordinálása, az 
IKfelé meglevő kapcsolat elmélyítése, az IK által kidolgozott koncepciók elfo
gadása és a kutatási szervezet felé való tolmácsolása.

4. A már elkészült, a kutatásban használatos, és jónak minősített rendszerek 
általános használatba vétele. Egy-egy probléma ismételt megoldása nem enged
hető meg.

5. Az Alföldi Kutató, miután közel egy évtizedes tapasztalatokkal, eredmények
kel, nagyrészt feltöltött adattárral, valamint megfelelő személyi állománnyal 
(Földtani-Kutatási Szervezet) rendelkezik, vállalja az általános Kutatási adat
bank felépítését (fejlesztés alatt).
Ez magában foglalja az adatfeldolgozó, vezetési információs rendszereket az 
elektronikus adattárral együtt, melyek teljes kifejleszése és összekapcsolása 
jelenti a tényleges adatbank rendszert. Minisztériumi Szervező Intézeti ICL 
bázison, Budapesten.

A Kutatási Szervezet rendelkezésére álló anyagok

1. A földtani — kutatási adatfeldolgozó rendszer — modul szerkesztés alapján 
- a geodéziai pontkitűzéstől a földtani CH készlet becsléséig elkészült, ipari 
használatra alkalmas. Alapvetően ICL-1903/A gépen, de a plotter felhasználás 
miatt CDC-3300-on és HP gépen dolgozunk.

2. A Földtani Szervezetnél elkészített és nagyrészt feltöltött lyukkártyás adat
tár, a helyi tevékenység segítője, még hosszú távon is, elérhetősége és olcsósága 
következtében. A kutatási tevékenység alapvető adatait tartalmazza. Fentiek 
mellett bizonyos bővítésekkel az elektronikus adattár (ICL-1903/A) feltöltésé
nek alapja (hard copy sheet).
Az elektronikus adattár mind a kút, mind a tömb orientáltságot megvalósítja, s 
az ICL FIND-2 lekérdezési nyelv többszintű lekérdezést tesz lehetővé, továbbá 
az elkészült programrendszerrel való összekapcsolás után ezt a rendszert auto
matikusan ellátja adatokkal. Az adattár modellt ez évben befejezzük, kipróbál
juk, kijavítjuk s feltöltése kizárólag pénzügyi, technikai probléma."

Nem fogadjuk el azt az indoklást, amely szerint az értekezlet célja 
ítaindössze a koordináció és kölcsönös tájékozódás volt. A háttérben a 
f Szervező Intézet és az IK között létrejött szerződés felbontása és a "sér- 
tódött"AlföldiKutatókiengeszteléseállt.R.F.-nekkellettaGMA; számá
ra teljesen mindegy volt, hogy ki csinálja meg, és milyen szerződés 

I keretében, de az is egyértelmű volt, hogy az ebben eddig résztvevő szer
vezetek valamiféle összehangolása szükséges. Az Alföldi Kutató, a GMA 
bázisa nem volt hajlandó az IK-val dolgozni. Az IK-ra azonban az integ
rált rendszer miatt mindenképp szükség volt. A Szervező Intézet tehát 
összekötő kapocsként szerepelt. Ugyanakkor már megkötötték a szerző
dést az Alföldi Kutatóval, s ezt egyik fél sem mondta volna fel az IK
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kedvéért. Az ügy pikantériája, hogy a szerződéses ár 300 ezer forintját aj 
T.B. alá tartozó Alföldi Termelő Vállalat adta.

Az Alföldi Kutató tapasztalatainak elismerése és az üzem megbfeása^ 
a GMA felépítésével az IK és személy szerint B.Cs. háttérbe kerülés 
jelentette. E>e B. több vasat is tűzben tartott, mert:

Jcb. 1973 táján vagy 1974 táján egy olyan utasítást adott az akkori főnök, MJi, I 
doktor B.-nek, egy kollégánknak és nekem, hogy egy kútadattár dolgot csinál-í 
junk meg. Feltehetőleg ez egy prémium időpont vagy feladat lehetett, ezért mert J 
mi is plusz pénzt kaptunk rá, illetve a B.-hez két olyan embert tettek, akiknek ezj 
volt a témája, tehát erősítést adtak. Ez egy ilyen vastag anyag, amit gyakorlati 
lag, ha megnézünk, majdnem azonos, hát jóval bővebb terjedelemben a Sz£. f 
kút-adattárral."

B.Cs .-nek ekkor már két tanulmánya készült el a témával kapcsolatban] 
Az egyikben elemezte a szénhidrogénipari kutatás információs folj 
tait és leírtaarendszer modelljét,amásikbanpedig tisztázta—elsősort 
saját maga számára és a további munkák érdekében — a gépi adatfeldoli 
gozás és a számítástechnika célkitűzéseit, különös tekintettel az adatban-] 
kok létesítésének alapvető feltételeire. R.F. szerint ez utóbbi alapve 
fontosságú volt, ennek folytatásaként bízták meg B.Cs.-t a kútadattár 1 
dolgozásával.

1973-ban K.Ö. a franciaországi IRIA-tól a SOCRATE és a SI( 
adatbáziskezelő rendszerek hírével tért vissza. Hangoztatta, hogy a 1 
lítandő IRIS-50-es gépekhez az IRIA térítésmentesen hajlandó átadnia 
két softwaret, és azonnal nekilátott áz előzetes ismertetések alapján—é 
a SOCRATE reményében — egy NORD elnevezésű GMA szánütögép 
program kidolgozásához. Ehhj?z megpróbálta a Központi Földtani Hiv 
tál pénzügyi támogatását is megszerezni, azonban nem sikerült.^

1973 lényegében a "csendes munkálkodás" időszaka volt. Az olajip 
kutatások jelentéktelenek voltak, nem fejlődtek, a szakemberek munkaél 
pénz hiányában egymás után kerestek új munkahelyet. Az olajiparra a 
bőségesen áramló és olcsó szovjet kőolaj tonnáinak milliói nehezedte! 
senkinek nem állt érdekében nagyarányú fejlesztés. A számítástecli 
fejlesztésének üteme ennek megfelelően erősen elmaradt a tehetsége 
a GMA körüli események is valójában "lázas semmittevést" tükröz 
Ebbe a helyzetbe robbant bele az emlékezetes 1973-as olajválság. Ek 
ra már a magyar ipar jelentős része olajat használt, a szénbányákat i 
szafejlesztették, a szénhidrogén energiahordozókra alapozott bér 
beértek, s pont az árrobbanást követően nőtt meg ugrásszerűen az őrs 
olajfogyasztása. A kialakult helyzet az OKGT egész tevékenységéres 
kolóan hatott. A termelést erőltetett ütemben kellett volna fokozni, ( 
évekig félgőzzel folyó kutatás ezt nem tette lehetővé. A kutatási GN
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T> Íp Iijelentőségefokozódott, de igazánfontossácsakaKGST-n belüli szénhid
rogén-árrendezés után vált.

Kutatás és termelés; a vetélytársak

1974 elején Sz.E.-ék átdolgozták a peremlyukkártya rendszert és rö- 
vidnéhány hónap alatt 1800kút adatait vittékfel Hollerith lyukkártyákra. 
Me^zdték a Szervező Intézettel közösen létrehozott, ICL gépen levő 
eláíronikus adattáníkfeltöltését is, és elkészült az IKGMA-tanulmánya
is.

hónap alatt elkészítették az első részrendszer-javaslatot a tröszti kúta- 
dattár feldolgozására, s 1974 év elején B.Cs. (témavezető) Szénhidrogénipari 
Kutatási Adatbank; Kút-Adattár Felépítése című tanulmánya dr. RP. asztalára 
került 1 példányban. Bár a geológusok nem mondták meg, hogy milyen adatokat 
érdemes a gépre vinni, a tanulmányt B. ma is alapos és jó munkának tartja, amely 
persze ma már többirányú korrekcióra szorulna.'

Egy másik vélemény szerint:
*R. leszólt ide telefonon másnap, hogy. Te E., milyen ez? Mondtam, hogy szar. 
Jó, mondja, akkor rendben van, félretesszük. De nyilván még megkérdezett má
sik hármat, mert ezek nem olyanok, megbíznak az emberben, de módjával. Ha 
4-5 helyről hárman azt mondják, hogy értéktelen, akkor még egy feljegyzést sem 
ír.'*

RE, valóban mások véleményét is figyelembe vette, hiszen elmondta, 
hogy többek között K.Ö. is frt neki egy feljegyzést, amelyben B. anyagát 
bírálta.̂
Végül is az anyag nem került házi zsűri elé.

'B. ezt a tröszt számára csinálta, de a rendszerszervezői oklevelének a diploma- 
munkája tulajdonképpen ez a tanulmány. Nekem az a tag mutatta, aki a 
SZÁMOK-nál elnökölte ezt a tanulmányt, és az ő véleménye volt az, hogy "Tía 
átengedtük a fiút, mert nagyon vastag volt (a tanulmány)'. De nem "olajos' volt 
az elnök, hanem a Szervező Intézet egyik főosztályvezetője. Tehát nem is értett 
az "olajos" dolgokhoz. Mit szól, ha ért hozzá?
Tudnia kell, hogy az olajiparra az jellemző, hogy elég fiatal a személyi állomá
nya, még a f őnökök sem sokkal öregebbek nálunk. És olyan személyi kapcsolatok 
vannak, meg a feleségek is olajiparból származnak, hogy bárki idegen akar vala
mit csinálni, megvárom, míg elmegy, és felveszem a telefont, megkérdezem: te, 
hogy van ez?... Miután jelentős szerződéses kapcsolatokban vagyunk különféle 
cégekkel, ott is megvannak ezek a személyes ismeretségek. Nem zsörtölődtünk 
pl. a Szervező Intézettel sem, jó pénzeket kaptak, jó barátok vannak ott is. Ők 
mutatták. Na, innen ismertem meg én B. dolgozatát."*®

A tanulmány R.F.-ön nem jutott túl, s érdemi választ szerzői soha nem 
kaptak rá. Ennek okát B.Cs. így látta:
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"A trösztben ebben az időben R. és T. között hatalmi harc folyt a vezériga^atói) 
poszt utódlásáért. Ez a kutatás és a termelés harca is volt. Ennek m^elelőe^ 
különböző koncepciók alakultak ki a lehetséges adatbankról, s az időközba 
egymás után alakuló és átalakuló tröszti bizottságok ezt a koncepciótlanságot és 
a hatalmi harcokat tükrözték — többek között személyi összetételükben is.

1974. február 13-án B.Cs. a GMA szervezésével kapcsolatos elképzel 
léseiről feljegyzést írt dr. M.N.M.-hez, az IK vezetőjéhez. Az addig elké
szült és R.F.-höz eljuttatott elméleti anyagai alapján, amelyek közül az 
utolsóra "még" nem kapott választ, javasolta, hogy kezdjék meg a kúta-, 
dattár próbafeldolgozásának szervezését, dolgozzák ki a tömeges adatbeí 
táplálás módszereit és az adatvisszakeresési metodikát. Javaslatot tett a 
későbbi munkafázisok tematikájára is (a rendszer kibővítése, grafi 
adkalmazások módszere, a felhasználás szabályozása). Véleménye s: 
rint afeladatot két kollégájának segítségével és a tröszt kutatási szerve: 
tének támogatásával, a szükséges számítástechnikai segédszemélyzetéi 
gépidő biztosításával 1975. december 31 -ig meg lehet oldani. Külön 
emelte a próbafeldolgozáshoz szükséges adatlapok kitöltésének szü 
gességét. Valószínűleg addigi tapasztalatai és a közelmúlt esemén; 
alapján feltételezte, hogy az Alföldi Kutatótól csak hatalmi szóra kap! 
ja meg a szükséges adatokat. A próbafeldolgozásra nem került sor, és az' 
általa javasoltmunkák semkésziütekel,báregy későbbi dokumentumutal 
arra, hogy B.Cs. még egy ideig dolgozott ezeken.

1974 márciusára K.Ö. elkészült'aJSOCRATE adatbázis kezelő rei 
szer adaptálásával. Az IRIA felajánlotta, hogy az IRJS-50-es gép és a 
SOCRATE együttes beüzemeléséhez.saját költségére elküldi két szaka 
bérét, ennek feltétele a SZÜV formális megrendelése volt. A SZÜV azi 
ban a KSH engedélye nélkül nem járult hoz2:á a megrendeléshez. K.ö.a 
történtekről feljegyzésben tájékoztatta a tröszt illetékeseit, de vál: 
nem kapott. Pedig akkor már:

”... a kút- és tereptörzsállomány a geoműszaki adatbank tényl^es törzsadat-iá] 
zisának mintegy 80 százalékát tartalmazta."

A kész file-szerkezetek nem voltak alkalmasak adatbank kezeli 
ezért ragaszkodott K.ö. a bázisszerkezetet és rendszerleírást jelei 
SOCRATE-hoz. Ezzel egyidejűleg latba vetette befolyását, hogy a rc| 
onális SZÜV-központokban mindenütt IRIS gépeket állítsanak be ag( 
pék közötti on-line kapcsolat zavartalansága érdekében. Zalaegerszcj 
egyidőben a szombathelyi és veszprémi központokban ez meg is törti 
a későbbiek során viszont Magyarország már nem vásárolt az IRIA-I 
gépeket.

Dr. T.B. a tavasz folyamán tröszti szintről megpróbálta országos szil 
kutatási témává emelni a GMA-t. Az MTA Bányászati Tudományos
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r
■  zottságaFluidiimbányászatiSzakosztálya 1974.május22-i vitaülésének
■  gfogramjába fel is vették a témát, s K.ö.-t kérték fel a vitaanyag megfrá- 
I Sára. Az 1 ív terjedelmű tanulmány "A szénhidrogénybányászat geomű- 
I  szaki adatbankja kialakításának metodológiája" cünmel el is készült;

■  lényegében a NORD elnevezésű GMA rendszert és a hozzá kapcsolódó
■  |DCRATE adatbáziskezelő rendszert írta le. Az albizottság nagy tetszés- 
B  sel fogadta az anyagot, és fejlesztési tervjavaslatként elfogadta. A témát 
^  egyik alpontként felvették a "Hazai természeti erőforrásaink hasznosítá-

I
sa' című hosszútávú akadémiai célprogramba.

1974második felében a Dunántúli Termelő Vállalatnál 2100 kút, több 
mint 4 Mbyte terjedelmű adatbázisát vitték gépre. Az adattár a termelés- 
nyilvántartáshoz szükséges geológiai és m ű s z ^  adatok körénél lényege
sen bővebb volt, de hiába szervezték az időközben beállított IRIS-50-re, 
azon a fix lekérdezési rendszer miatt csupán a termelésnyilvántartást fut
tathatták, a termelési GMA-t nem.

1974-re a trösztön belül jelentősen megerősödtek az IK hatalmi pozí
ciói. Vezetője, dr. gyakorlatilag vezérigazgató-helyettesi jog
körrel rendelkezett, ami fokozta a tröszt vállalatainak az SZK-val 

I Bemben táplált ellenérzéseit. Ez elsősorban abban nyilvánult meg, hogy 
az IK elképzeléseit, terveit nem támogatták, megvalósításukhoz vona
kodtak segítséget nyújtani. Természetesen az együttműködés hiánya az 
DC eredménytelenségéhez vezetett. A kialakult helyzet értékelése nyo
mán a vezérigazgató úgy döntött, hogy átszervezi az IK-t.

A központ új elnevezése SZFO, vagyis Számítástechnikai Főosztály 
lett, élére pedig dr. L.M., az Értékesítő Vállalat számítástechnikai osztály
ának vezetője került. Az átszervezés rendkívül sajátos formában zajlott 
le: a vezérigazgató többször tárgyalt L.M.-mel a kinevezésről, aki eimek 
elfogadását M.N.M. további szerepétől tette függővé. A vezérigazgató 
úgy gondolta, hogy dr. M.N. az SZFO-n L.M. tanácsadója lerme, és meg
nyugtatta dr. L.-t, hogy M.N.M.-mel ezt már megbeszélték. L.M., aki sem 
szakmai, sem emberi szempontból nem értett egyet ezzel a megoldással, 
ezután felkereste dr. M.N.-t, aki nagy megdöbbenéssel fogadta az átszer
vezés hírét, s kijelentette, hogy nem is fogadná el ezt az állást. Végül is 
M>íM. egy másik főosztályon lett műszaki-gazdasági tanácsadó.
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ú j  vezér, átszervezések

1974 októberében a tröszt vezérigazgatóját a Minisztérium államt̂  
kárává nevezték ki. Helyére dr. T.B. került. Ezzel eldőlt a termelési és 
kutatási vezérigazgató-helyettesek közötti hatalmi harc, s megkezdődj 
a tröszti központ átszervezése. Az új vezérigazgató Bányászati Igazgj 
tóság néven összevonta a kutatási és termelési vonalat. Négy főosztály,! 
geológiai, a geofizikai, a kutatási és a termelési tartozott az igazgatós^ 
hoz; utóbbi élére novemberben É.Cs. került, akit 1975 januárjában tó 
nyászati igazgatóvá neveztek ki. A vezérigazgató közvetlen alárendeS 
ségében létrehozták a tröszti "főgeológusi" státust, amelyet dr. Rí.-fá 
töltöttekbe. j

"A hatalmi harc le2árása a kutatás számára jelentett vereséget, s ezért ezen 
vonalon a geoműszaki adatbank kudarcra lett ítélve. A termelés viszont elved 
tette, aki a továbbiakban nem foglalkozott érdemben a témával.' 1

Nem fogadhatjuk el azt az állítást, hogy a kutatási vonalon teljes 
volna a kudarc, hiszen az Alföldi Kutató a Szervező Intézettel és részh 
az Alföldi Termelő Vállalattal közösen változatlanul tovább dolgo 
azon az adatbankon, amelynek kidolgozására RP. felkérte őket, 
azonban valójában az üzem, illetve a vállalat számára csináltak, és í 
sem a tröszt részére.

Mint láttuk, az IK átszervezésére éppen azért került sor, mivel nd 
dolgozott elég eredményesen a GMA, kiemelt tröszti számítástedi 
fejlesztési feladaton. L.M. megtartotta elődje hardwere-fejlesztési kd 
cepcióját (IBM géphálózat) egyéb kérdésekben azonban erősen eltérti 
tói. M.N.M. a tröszt számítástechnikai feladatait egyrészt az erős gárd 
rendelkező, jól felszerelt vállalatokkal, másrészt pedig külső intézete 
kívánta megoldani. Az IK feladata lett volna a koordinálás, feladat 
határozás, a munkák kiadása, végrehajttatása, ellenőrzése, stb. 
szont egy kétszintű hierarchikus számítástechnikai rendszert 
kiépíteni, amely egy erős központi apparátusból, egy nagy teljesíts 
központi számítógépből, az IBM gépekhez tartozó komplett ame 
sof bvare-csomagokból és a tröszti géphez on-line módon kapcsolódd 
lalati számítógépekből, valamint az ezeket kiszolgáló helyi sza 
bergárdából áll. Tehát mindenekelőtt az SZFO számítástechnifa 
szakembergárdáját akarta megerősíteni, lehetőleg olyan ember 
akik komoly szénhidrogén-ipari ismeretekkel és tapasztalatokkal ren 
keznek. Többek között dr. K.-t is át akarta venni az SZFO-ra, erede 
osztályvezetői beosztásba. K.ö. helyzete a Dunántúlon ugyanis tarth 
laimá vált. Konfliktusba keveredett mind aSZÜV, mind az olajipariv
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latok»ámítástechnikai szakembereivel, s ennek hfre eljutott T.B.-hez is, 
áld megbízta dr. L -t a helyzet kivizsgálásával. A vizsgálat megállapításai 
szerint a problémák eredete K.Ö. emberi magatartása és a vállalati szak- 
mberek decentralizációs törekvései. Ugyanis dr. K. elképzelése szerint a 
Tállalatok által szolgáltatandó alapadatokat a SZÜV (tulajdonképpen ma
ga dr. K.) rendezte volna, és készítette volna el a vállalatok vázlatos rend
szerterveit, majd a vállalatok feladata lett volna a részletes tervek 
kidolgozása, illetve a SZÜV-é az elkészült programok futtatása. Ez azon- 
banmár az alapadatokátadásánálzátonyrafutott,mertavállalati szakem
berek önállósági törekvéseik és K.Ö.-vel megromlott kapcsolatuk miatt 
ezt nem hajtották végre.

LM. a vizsgálat kezdetén határozott ígéretet tett a megye vezetőinek 
arra, hogy K.ö.-t átveszi az SZFO-ra. Bár a vizsgálat eredménye negatí
van befolyásolta dr. K.-ról kialakult véleményét, ígéretét megtartotta. A 
tervezett beosztás helyett azonban csak kiemelt szánutástechnikai mun- 

I fctársként alkalmazhatta, mivel a tröszt pártszervezetének és társadalmi 
í  ■Bvezeteinek vezetői — ismerve a zalai konfliktusok személyi hátterét 
I [ - az osztályvezetői kinevezéshez semmilyen körülmények között sem 

járultak hozzá.
TB. dr. K.Ö.-vel egy baráti beszélgetés során (vadásztársak voltak) 

(Émertetteavizsgálati jelentés tartalmát,sfeltehetőlegekkorközöltevele, 
hogy nem tulajdom't jelentőséget az ügynek. Nyilván bízott még K.ö. 
tóbnai képességeiben (ezt egyébként a jelentés nem is kérdőjelezte 
meg), s abban, hogy képes lesz a GMA-t tröszti szinten kidolgozni. Ki is 
ijtevezte dr. K.-t a téma felelősévé. Dr. K. az SZFO-n is átvette B.Cs. sze
repét, akinek pedig ekkor már konkrét elképzelései voltak az adatbankkal 
lapcsolatban.

K.ö. témafelelőssé történt kinevezésével látszólag megoldódott a 
GMAkidolgozásánakegyikfőproblémája,azegyszemélyifelelőskérdé- 
se. Valójában azonban a kinevezés csupán újabb és még látványosabb 

fcnfliktusok sorozatának lett a forrása. Mert K.Ö. úgy értékelte az SZFO 
vizsgálatát, mint L.M.-nek az ő személye ellen intézett támadását, s talán 
nem tévedünk, ha feltételezzük, hogy ebben T.B. véleménye erősen befo
lyásolta.̂  ̂A kettőjük között kialakult ellenérzések hamarosan ellen
szenvvé, sőt ellenségeskedéssé fajultak: L.M. ugyanis — azt gondolván, 
hogy a beosztottja, K. által vezetett GMA-téma irányítása rá tartozik— a 
GMA történetét, akkori állását és a fejlesztését ismertető feljegyzést kért 
az ezzel foglalkozó B.Cs.-től és magától K.ö.-től is.

1975. január 8-án készült el B.Cs. feljegyzése. Ebben az alábbiakat 
úta:
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"Az elmúlt időszak egyik jellemzője, a kutatási és termelési terület mesterségei 
megosztottsága többek között azt is eredményezte, hogy a tröszt egyes vállait 
tainál, üzemeinél, intézményeiben és központjában egyidejűleg többé-kevésî  
párhuzamos jellegű fejlesztés kezdődött számítógéps szénhidrogénbányásza  ̂
adattároló, visszakereső és feldolgozási rendszerek létrehozására.
A szénhidrogénbányászati iparigazgatóság létrehozásával megnyflt a lehetősíj 
az egységes szénhidrogénbányászati számítógépes információrendszer létreho] 
zására az alábbi jellemzőkkel: ,
—a szénhidrogénbányászati rendszer geológiai, geofizikai, fúrási műszaki, mój 

velési, termelési és szállítási információk szempontjából egységes rendsza 
nek tekintendő, ahol a kutatás során keletkező információk a műveléstermel 
előfeltételét, a termelésben szerzett információk visszacsatolása a kutat* 
metodika fejlesztését szolgálják, és az egész rendszer kölcsönhatásban vaai 
felső tröszti irányítás iparirányítási és ipargazdasági funkcióival;

— a szénhidrogén bányászat irányításának igénye kétszintű adatbank rend 
szerrel szolgálható ki. Az alsó szintet a vállalati adatbázisok képezik a termi 
lés-kutatás közvetlen irányításának funkcióival. A felső szintet a szénhidt 
génbányászat közvetlenül, valamint a tröszti ipari és ipargazdasági irányítís 
nak a szénhidrogénbányászattal kapcsolatos információt tartalmzó adatbí 
sok képezik. A két rendszer adathalmazának közös része nagyobb részbe* 
vállalatoknál képződő adatokat, kisebb részben a Tröszt részéről rendelkez 
re bocsátott tervezési adatokat tartalmazza;

— a kétszintű adatbank rendszer technikaüag is összekapcsolt rendszert alkot 
ahol a központi számítógép közvetlen kommunikációs kapcsolatban áll a re 
onális számítóközpontokkal.

A vállalati kezdeményezések végső soron lokális jelentőségűnek bizonyultak,! 
Tröszt Központ igényeit is kielégítő irányban továbbfejlesztés alapján nemkó 
pezhetik, mert vagy nem perspektivikus metodikát (ICL-1903), vagy nem pers
pektivikus technil^t (IRIS-50) képviselnek. Egyedül a tröszti fejlesztés veik 
alapul az ESZR gépekre kompatibUis IBM 360/370-es technikát.
Annak ellenére, hogy az IK-SZFO-ban gyakorlatilag egyetlen rendszerszen|| 
dolgozott a témában, a szervezési és programozási munka eddigi eredmén; 
j(denlegi helyzetben a Tröszt számára a leggyorsabb előrehaladás lehetői 
biztosítja, amennyiben a vállalatokhoz hasonlóan a személyi és technücaifei 
telek biztosításra kerülnek."

lénsú
:tŐs|

A feltételek közöl kiemelkedő szerepet kapott a "felhatalmazás a 4  
lalati adatok hozzáférésére és koordinálására", valamint a "megfeld 
szén(hidrogén)-bányászati szakemberek aktív támogatásának biztoÉ 
tása". A GMA feladatát B.Cs. így látta:

"— a műrevalósági számítások, osztályozások;
— szénhidrogén ásványvagyon mérlegek és nyilvántartások;
—kutatási és termelési eszközökkel való gazdálkodás;
— közép- és rövidtávú tervadatok, tervmutatók;
— kutatási és művelési előrejelzések;
— az állam felé való elszámolás;
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—földtani, földtani-fúrási, teleptani, művelési rendszer első lépcsőjének üzem
szerű használatba vétele az eszközök biztosításának időpontjától számított 2 év. 
Az első lépcsőben megvalósításra kerülne a szénhidrogénbányászat orientált 
adattárolás és visszakeresés rendszere az adatok tömegtárolásával és a progra
mok tesztelésével, a műrevalósági számítások, az alapvető beszámolók (KSH, 
Minisztérium) táblázatainak gépesítése, valamint nagyobb művelési egységek 
előrejelzése."

A helyzet időközben tehát gyökeresen megváltozott. Szó sem volt már 
külön kutatási és bányászati adatbankről, a feladat a bányászati GMA 
létrehozása lett. Az egyesítésre utal a feldolgozások között első helyen 
említett "műrevalósági számítások" témája is, amely a "KÉR" karottázs 
értelmezési rendszer egyik kulcskérdése volt.

K.Ö. január 17-én kelt feljegyzésében ezt frta a GMA-ról:
'Anevezett témakörben a tröszt területén az alábbi kialakítási kísérletek történ

tek:
1. A Központi Laboratórium tanulmánya IBM 360-ra orientált adattartalom

leírás — adatbáziskezelő rendszer és működési funkciók leírása nélkül — ter
meléstechnológiai céllal (megbízás).

2. Az Alföldi Kutató fejlesztése a minisztériiuni szervezési intézet közreműkö
désével az ABCD peremlyukkártya rendszer alapján, adatbáziskezelő rend
szer és funkció-elemzés nélkül, geológiai értelmezési céllal, a FIND-2 ICL 
dokumentáció-visszakereső programcsomag segítségével.

3. A Dunántúli Termelő Vállalat fejlesztése (1972. március ̂ 16-i vezérigazgató
helyettesi határozat az egész bányászati szektor céljára*részletezett fűnk

éi ció- és folyamatelemzéssel, termelésnyilvántartási-elszámolási batch
részrendszerrel, ESZR kompatibUis R-10-re.

,">( 4. ne fejlesztés a kutatási vezérigazgató-helyettes megbízásából. Funkcióelem
zés nélküli, adatbáziskezelő rendszer nélküli megoldás, batch üzemmódra, 
PL/1 formanyelven.

5. ne fejlesztés általános adatbáziskezelésre. Részletes funkcióelemzés, mód
szertani kidolgozás, IBM rendszer orientáció, STAF programcsomag segítsé
gével finomítási szektor (!) ipargazdasági céljaira."

Dr. K.Ö. a továbbiakban leírta, hogy az tuiyagot teljesen át kell dolgoz
ni, az IK fejlesztések közül az elsőt szintén, mivel magas üzemi költségei 
miatt nem alkalmazható, a második IK fejlesztés pedig, bár jó metodikai 
munka, a GMA-ra eleve alkalmatlan. A fejlesztési munkákra javaslatot 
nem tett, s az SZFO keretében megalakult GMA munkabizottság vezeté
sére is B.Cs. kijelölését kérte maga helyett mivel február 15-től féléves

j, «piránsi szabadságra készült. Tervezett disszertációja a GMA-val elért 
11 icredményeit és azok továbbfejlesztését foglalta volna össze. A munkabi- 
! zottságbanbetöltöttfunkciójából, talán ezért is,nemmentettékfel,annak 
vezetését szabadságának ideje alatt is el kellett látnia.

%
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B.Cs. felajánlotta dr. K.ö.-nek, hogy hajlandó a vezetése alatt megj 
kuló csoportban, irányítása alatt dolgozni, aki azonban ezt az ajánlati 
egyértelműen visszautasította, így gyakorlatilag a téma egyedüli irán; 
tójává vált. Ezt többek között az is alátámasztja, hogy megbízást kapottá | 
bányászati ágazat számítástechnikai fejlesztése központi irányításánál  ̂
és a GMA kiemelt téma intézkedési tervének megírására.

Az intézkedési tervet 1975. március 10-én nyújtotta be; tartalma lé
nyegében megegyezett január 17-én írottéval, néhány javaslattal kiegé| 
szítve. Javasolta, hogy egy tröszti értekezlet keretében történjék meg az 
akkori állapot felülvizsgálata, az előző témafelelősök beszámoltatása, az 
elért eredmények ismertetése, valamint a vállalatoknál folyó mui 
összehangolása, témafelelősökki jelölése. 1975. május 30-ra össze is hív̂ 
ták az értekezletet, amelynek résztvevői azok a szakemberek voltak, alá] 
a GMA-val valamilyen módon már kapcsolatba kerültek.

Az értekezletet lényegében dr. K.Ö. témafelelős vezette. Alapállásaaz 
volt, hogy kezdjenek mindent élőiről! Azt a feladatot adta a vállalatokésa 
szakfőosztályok számára, hogy írják le milyen, a bányászati tevékenység
gel közvetlenül összefüggő számíttjgépes programlista alapján keriilp 
sor az egységes központi könyvtárba kerülő programok kiválasztására. A 
munka megkönnyítése és az egységesítés érdekében dokumentációs for
manyomtatványt bocsátanak ki — mondta. A termelésnyilvántartási 
rendszerek egységesítésének kérdése is szóba került. Bár az alföldi ésa 
dunántúli termelő vállalatok rendszereinek egységesítésére vonatko^ 
utasítást már évekkel előbb kiadták, az érdekeltek azonban csak néhái| 
dologban — lényegében az első 8 alapvető jellemzőben — tudtak mii4 
addig megállapodni. Az egységesítés végrehajtásának időszükségletéfa 
két vállalati képviselő 2 évre becsülte (!).

Dr. K. kijelentette, hogy a GMA szervezése addig nem indulhat meg' 
míg nem dől el a beállításra kerülő központi gép típusa: IBM gép (dr.L 
koncepciója) vagy pedig IRIS (dr. K. koncepciója). Addig is rent 
szerfüggetlen megoldással kell folytatni az adatbázis-szervezést. Dr.K 
az adatbázis-szervezés megindítását szeptembertől reálisnak tartotta*"A 
várható átfutás 2 hónap, majd a megfelelő döntések meghozatala utáD 
újabb 4-5 hónap. Tehát mintegy fél év alatt elkészülhetne a GMA!*- 
vélte. Optimista álláspontjánéik egyik forrása nyilván a már rendelkezés 
álló SOCRATE és NORD rendszer volt. Ezeket újra ismertette a

Az újraindulás
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már elkészült vállalati és SZK adatbank-szervezési kezdeményezéssel 
párhuzamosan, melyeket így értékelt:

"1. Alföldi Kutató - Minisztériumi Szervezési Intézet, (FIND-2). Nem fejleszt
hető, és nem is adatbáziskezelő rendszer. Üzemköltsége magas, adatátvitelre 
nem alkalmas, operatív irányítást nem old meg.

2. IK-kutatás. IBM orientációban készült, téves fejlesztés PL71 programnyel
ven, kötegelt feldolgozás. Redundáns adattömeg, magas üzemköltség, nem 
fejleszthető.

3. IK - Ipargazdaság. IBM orientációban készült STAF programcsomagra. Ez 
statisztikai adatmanipulációt tesz csak lehetővé, bányászati felhasználásra 
nem alkalmas. Ugyanakkor ennek módszertani előkészítését összefoglaló 
rendszer jól használható ott, ahol a DDL elemzést nem ipari gyakorlatú szak
ember végzi (in-team folyamatelemzés)."

Az általunk már ismert K.-f éle elképzelésekről a jegyzőkönyv—szűk
szavúan — csak ennyit rögzített:

'— A tájékoztató anyag tanulmányozása után a DDL elemzés beindítását egy
séges rendszerben kell majd megkezdenünk üzemi, vállalati, illetve tröszti 
szinten.

— A SCXIRATE adatbázis termelési változatának ismertetése (a 6 modulos 
NORD adatbázis, lásd az erről készült jelentést)."

A gépi háttérről K.Ö. elmondta, hogy a SZÜV és a Tröszt valószüiűleg 
IRIS gépet telepít Szegedre, s ez lehetővé teszi, hogy a dunántúliak és az 
alföldiek a SOCRATE-ot használják egységesen. így a geoműszaki adat
bank 1976-ban realizálhatóvá válik.

(Természetesen a magyarországi IRIS géppark további bővítéséről az 
ESZR-progréim meghirdetése után már nem lehetett sző, ezt minden 

átvevőnek tudnia kellett.)

Az értekezlet befejezéséül a bányászati igazgatóság és az SZFO szá- 
[ mára javasolta, hogy:

" 1. Vizsgálják meg, hogy a Központi Laboratórium miért nem jelent meg a meg
beszélésen és vonják felelősségre. Enélkül a munka komolytalanná válik.

2. Az alföldi géptelepítés témájában egyeztetésre lenne szükség mind Tröszt- 
SZÜV, mind bányászati igazgatóság SZFO-Tervező Vállalat-Alföldi Termelő 
Vállalat vonatkozásában.

3. Szükségesnek látszik a jelenleg üzemelő adatfeldolgozási rendszerek részletes
'r hatékonyságelemzése, mert e téren sok tisztázatlanság és felesleges vita van."
A GMA története során először ezen az értekezleten volt együtt az a 

szakembergárda, amely a program számítástechnikai feladatait megold
hatta.*  ̂Néhányan közülük nem csak számítástechnikai képzettséggel, 
hanem komoly olajipari gyakorlattal (geológia, geofizika, stb.) is rendel
kezett. A dr. K. által kidolgozott intézkedési terv is megfelelő alapnak 
látszott ahhoz, hogy a GMA létrehozása egységes elvek alapján, központi 
irányítással és ellenőrzéssel, de a tröszti és vállalati szakemberek, illetve
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számítástechnikai osztályok önállóságára építve elkezdődjön. Végered 
ményében a GMA szervezeti, személyi és ^nzügyi feltételei rendelkw 
zésre álltak, a fejlesztést a tröszt vezetői teljes mértékben támogatták^ 
Azonban már a legelső konkrét lépés, maga az értekezlet, kudarcba fül 
ladt.

Mi is történt valójában? K.Ö. az intézkedési tervben rögzített -  
egyébként helyes — elveket a gyakorlatban egyoldalúan, a saját szem̂ , 
lyének túlzott előtérbe helyezésével próbálta megvalósítani. A vállalati és 
IK adatbankszervezési munkákat "ex chatedra" értékelte, s az általa java
solt DDL (Data Description Language) rendszerfüggetlen adatlenó nyelv 
is tulajdonképpen a SOCRATE adatbáziskezelő rendszer általánossá té 
telét segítette volna elő. A háttérben az IRIS gépek további telepítése állt 
Valójában núnd az értékelés, núnd a javaslatok arra utaltak, hogydr.K.az 
IRIS gépek mellett kötelezte el magát, nem volt hajlandó elismerni, hogy, 
létezik reális alternatíva. Emellett szinte erőszakosan rá akarta kénŷ  
szeríteni a vállalatokat a SOCRATE elfogadására, s nem is volt hajlani 
megvitatni a GMA tartalmával összefüggő kérdéseket. A részvevőki 
csupán az előzetes programlisták és a DDL-elemzések elkészítését báta, 
a lényegi feladatok megoldását saját magának tartotta fenn (Id. kandidá
tusi disszertációja).

1972-ben T.B. a termelési vonal számára elrendelte, hogy azontúl a 
trösztön belül a számítástechnikai pro^amokat ingyen kell átadniuk. Az 
értekezleten került nyilvánosságra először, hogy a vállalatok ezt nemhaj
landók végrehajtani, érdekeiket a tröszti érdekek fölé helyezik. Dr. K 
határozottan kijelentette, hogy a programokat a tröszt műszéiki fejlesztési 
alapjából finanszírozzák, tehát tulajdonosuk a tröszt, s ezen belül a bá
nyászati igazgatóság. Állásfoglalása azonban nem tudta megakadályoz 
ni, hogy a vállalatok továbbra is kijátszák a vezérigazgató-helyettes, 
illetve ekkor már vezérigazgató dr. T. rendelkezését, s parciális érdeteii 
kritikátlan érvényesítésével hozzájáruljanak a GMA kudarcához.

Az értekezlet eredménytelenségének legfőbb oka szerintünk a sem
mitmondó határozati javaslat. Az első pont adminisztrációs intézkedj 
kér; a második a GMA szemponjátból másodrendű fontosságú szegedi 
géptelepítéssel foglalkozik; a harmadik pedig egy ellentmondásos hatá
rozati javaslat: a jegyzőkönyv dr. K. értékelését a meglévő adatfeldolgo
zási rendszerekről úgy rögzíti, mintha az értekezlet ellenvetés néM 
tudomásul vette, elfogadta volna. Ennek megfelelően a 3. pontban leírt 
újabb elemzés értelmetlen, felesleges, ha viszont az elemzésre mégis 
szükség van, akkor K.Ö. értékelése nem megfelelő, tehát kérdésessé válik 
hogy valóban a DDL, a SOCRATE és az IRIS a megfelelő megoldás, fc
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esetben az értekezlet teljesen felesleges volt, hiszen semmit nem oldott 
meg.

Bár az értékelő elemzés — miként a jegyzőkönyvben említett DDL, 
illetve SOCRATE ismertető— végül is nem készült el, az értekezlet sem
milyen konkrét eredméimyel nem járt. A gépvásárlásról tudjuk, hogy vé
gül TPA-70-et állítottak be, a Központi Laboratórium képviselőjének 
távolmaradása miatt viszont — tudomásunk szerint— senkit nem vontak 
felelősségre.

Az értekezletet követően a GMA-val kapcsolatban mindenütt leállt a 
munka. A vállalatok, mintha mi sem történt volna, az eredeti elképzelése
iken dolgoztak tovább. Az SZFO-n sem foglalkoztak tovább a GMA-val, 
mivel:

'A témában korábban végzett tevékenységet felsőbb utasításra leállítottuk, 
mert a feladat 1975-ben kandidátusi dolgozat témája lett."

Már említettük, hogy K.ö. témavezetője T.B. volt. A "leállítás" nyilván 
tőle ered.

Az ősz elején— a trösztnél kialakult gyakorlatnak megfelelően—házi 
zsűri elé került dr. K. disszertációja. A bfrálók őszinte megrökönyödésére 
az eredeti cím ("Homogén és heterogén szénhidrogéntárolók földtani szá
mítógépes modellezése — HÓRA programrendszer és a NORD geomű- 
szaki adatbázis") helyett a dolgozat a következő címen került benyújtásra: 
'Amonetáris csereérték (tőke) és a monetáris használati érték (info) rend- 

•elméleti-gazdaságpolitikai és ismeretelméleti antinómiái—A profit
áló olajmonopóliumok és aprof itminimáló tudományos monopóli

umok "hasznossági", "működési" kritériumainak píu’adox kölcsönössége: 
az azonosság önellentmondásainak dualitása."

A disszertációról a tröszti számítástechnika egyik későbbi vezetője, 
aki csak az eredeti cúnére emlékezett, a következőket mondta:

'Ha ön ezt a disszertációt elolvassa, akkor rájön, hogy a cím és a mögötte lévő 
kétszáz oldal nem konzisztens. Hát Ön csak a címét olvasta el ezek szerint, én meg 
elolvastam az egészet. Hát amikor én az érettségin megkaptam Mátyás királyt, 
de csak Könyves Kálmánt tudtam, én is Könyves Kálmánt meséltem... tessék 
megnézni a disszertációt! Ha az azonos a címével, akkor az a geoműszaki adat
bank. Ha az nem azonos a címével, akkor azok alatt az évek alatt a geoműszaki 
adatbankot nem tudta megcsinálni."

' Dr. Ny.T. professzor, akadémikus — T.B. tudományos tanácsadója — 
mivel zagyva dolognak tartotta a disszertációt, nem volt hajlandó oppo- 

ínensi véleményt adni róla. A zsűri a munkát egyhangúlag átdolgozásra 
í utasította.
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Hozzávetőleg ezzel egyidőben bízták meg dr. L.M.-t a tröszt számíti 
technikai fejlesztési koncepciójának kialakításával. L.M. lényegében a] 
már ismert álláspontját dolgozta ki részletesen (IBM géppark, -soft 
erős központi számítástechnikai szervezet, önálló, de ellenőrzött válla 
feldolgozások). Előterjesztését, amelyet utánna csupán mint "Ká 
Könyv"-et emlegettek, az ősz folyamán nyújtotta be. Még mielőtt az] 
anyag megvitatásra került volna, dr. K.T.B.-nél egy feljegyzésben feljej 
lentette őt. Ebben különféle hamis vádaskodások mellett támadta U  
IBM-koncepcióját is. Az ügy kivizsgálásával T.B. dr. Ny.-t bízta meg,aki] 
a Kék Könyv előzetes műszaki-gazdasági értékelésekor (ezen az értek 
létén a tröszt magas beosztású vezetői vettek részt) kérdőre vonta dr. K.-t,J 
Dr. K.Ö. ekkor njdlvánosan visszavonta vádjait, sőt elfogadta L.M. ka 
cepcióját. (Az előterjesztéssel kapcsolatban csupán egyetlen ellenve 
merült fel: dr. Ny. felhívta a figyelmet arra, hogy a koncepció terjedjen ki] 
a számítástechnikai oktatás kérdéseinek kidolgozására is.)

Október vagy november folyamán T.B. vezetésével ismét egy szí 
rű, vezérigazgatói szintű értekezlet elé került a Kék Könyv. A megt 
lésen dr. L.-re nyomást gyakoroltak, hogy koncepcióját közelítse az] 
értekezleten egyébként szintén résztvevő dr. K. elképzeléseihez. LJií| 
azonban nem volt hajlandó anyagát átdolgozni, amíg egy nagy látsz 
szakértőkből álló zsűri nem utasítja erre. Sőt megelégelve a "kettős 1 
mat", azt, hogy beosztottja, K.ö. minden magas szintű értekezleten sa| 
elképzeléseit az egyedül helyes alternatívaként állítja szembe a L.M. álü 
képviselt SZFO-állásponttal, egy négyszemközti beszélgetés soránT.1 
választás elé állította: vagy megszünteti K.Ö. kitüntetett helyzetét ! 
ezalatt természetesen nem a GMA-témavezetést értette!), vagy i 
lemond. K.Ö. decembertől már a Tervező Vállalat dolgozója volt.

1975. december 17-én összeült a tröszt Műszaki-Gazdasági Ta 
hogy döntsön a hosszútávú számítástechnikai koncepcióról. Az értek 
létén azonban nem csupán a Kék Könyvet tárgyalták, hanem az ún. 5 
Könyvet is, K.Ö. előterjesztését, amelyet még az SZFO-n frt; mint ij 
egyik megjegyzéséből kiderült, az ő bíztatása alapján. A vita rend 
heves volt, hangos szóváltások tarkították, a résztvevők számtalant 
ben durva személyeskedésekre ragadtatták magukat. Az értekezleteik 
lönös fordulat történt. T.B. a tröszt számítástechnikai szervezeté 
elhelyezett, mondhatjuk félreállított M.N.M. írásos szakvéleménye í 
ján döntötte el a vitát, mely szerint a K.Ö. féle anyag érthetetlen, 1 
előterjesztésének pedig különböző hiányosságai vannak, ezért úgy ha| 
rozott, hogy:
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*Munkabizottságot létesít, amely köteles 1976. február 28-ig elkészíteni és a 
vezérigazgatói asztalra leteimi a tröszt hosszútávú koncepcióját... a feldolgozó- 
ipari igazgatót bízta meg a bizottság vezetésével, amelynek titkára  M.N.M. le tt."

A munkabizottság egy újonnan alakított tröszti koordinációs szerv, a 
Számítástechnikai Titkárság (SZT) keretében tevékenykedett, vezetője 
egy régi olajos szakember, P.B J . lett.^^

A vezérigazgató a hosszútávú koncepció kialakításának ütemét is 
meghatározta, s úgy döntött, hogy:

'a  szükséges beszerzésekre m ár 1976-ban legalább 100 m Ft-ot kell biztosí
tani.'**

D J.-t idézzük:
“Mondanom sem kell, hogy két hónap alatt kidolgozni egy m inden részében 
megalapozott hosszútávú koncepciót még akkor sem lehetett, ha a m unkabizott
ság tagjai hozzáértő szakemberek. Nem beszélve arról, hogy egy hosszútávú 
koncepció édeskevés, hiszen szakaszolni kell, meg kell állapítani, hogy m it lehet 
a tervből az első, a m ásodik és a harm adik ötéves tervben megvalósítani. Ennek 
ellenére a m unkát nagy iram ban m egkezdtük... m eghatározásra került az a ti 
zenkét vagy tizenhárom  szám ítástechnikai téma, amely tröszti szintű összehan
golást, irányítást kívánt. Ezek egyike volt a geoműszaki adatbank. A  trösz ötéves 
(1976-1980) szám ítástechnikai alkalmazásfejlesztési tervének kidolgozása so
rán azt a m ódszert követték M.N.M.-ék, hogy T.-vel és É.-vel megbeszélték, hogy 
ki legyen az egyes tém ák gazdája. M iután K. kilépett, a geoműszaki adatbankkal 
kapcsolatban — szerencsétlenségemre — rám  esett a választás.
Ezt úgy tudtam  meg, hogy 1976. m árcius 17-én dr. M.N.M. felhívott telefonon 
az SZT-ről és közölte, hogy É.Cs. két tröszti szintű szám ítástechnikai tém a fel
előse; az egyes számú a geoműszaki adatbank... a tém a vezetőjének É. engem 
jelölt ki. írásos megbízásom a mai napig sincs."

Minden kezdődik élőiről
I

K  Dr. M.N. közölte D J.-vel, hogy mint a tröszti száim'tástechnikai mun- 
plbizottság titkára, ő fogja koordmálni a témavezetők munkáját, s őt kell 
tájékoztatniok a felmerült problémákról.

"Kérte, hogy a geoműszaki adatbankról készítsek egy néhány oldalas leírást, 
soroljam fel a teimivalókat, feladatokat, jelöljem  meg a felelősöket. Ha kell, 
hozzak létre szerveket vagy ídbizottságokat."

Szemmel láthatólag D J. szabad kezet kapott. A GMA létrehozását 
yozó eddigi személyi ellentétek tovább már nem befolyásolták az 

eseményeket, ráadásul az előzőekben megismert tröszti és vállalati szak
iberek közül D. sokakra számíthatott, s így ismét úgy tűnt, hogy a GMA 

rmegvalósítása elől elhárultak az akadályok. Időközben eldőlt a beállításra
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kerülő központi gép típusa is: a tröszt számára R-40-as típusú nagys 
mítógépet kívántak megrendelni.

1976. március 24-re D J. összehívta a GMA-ban érdekelt főosztáljl 
és vállalatok szakembereit. Első napirendi pontként a résztvevők tájéla 
tatták egymást a GMA létesítésével és feltöltésével kapcsolatos ere 
nyeikről, a folyamatban lévő munkákról, középtávú terveikről 
elképzeléseikről. Abeszámolők rendkívül részletesek voltak; kiegészül 
tékaz 1975. május 30-án elhangzottakat, sőt számos olyanszámítástö 
nikai tevékenységet is úgy ismertettek mint témához tartozót, amelji 
nek lényegében semmi köze nem volt a GMA-hoz. A szokatlan bob 
dűség nyilván éizt próbálta leplezni, hogy az előző értekezlet óta s 
léptek előre, a GMA körül változatlanul sok volt a megoldatlan, eldöa 
len kérdés. A második napirendi pont előtt D J. is kiemelte, hogy az eg 
len konkrétumot az R-40-es gép melletti döntés jelentette, hiszen sa 
megígért sokszorosítandó anyagok (programlista, dokumentációs fon 
nyomtatványok és SOCRATE-ismertető), sem pedig az üzemelő ada 
dolgozási rendszerek részletes hatékonyságelemzése nem készült el. j

B.Cs. felszólalásában a GMA általános eredménytelenségét a köv
ző objektív okokkal magyarázta:

"— m eghiúsult a tervezett tröszti gépbeszerzés,
— ez okból a tröszti-vállalati szakemberek nagyobb mérvű részvétele nem j  

biztosítható,
— a tröszti ku tatási szervek túlterhelésük következtében nem voltak a 

a tém a irán ti felelősségük érvényesítésére,
— tröszti funkciók tisztázatlamsága, ageoműszaki adatbankkal szemboie 

sok (célkitűzések) eltérő értelmezése.

A szubjektív okok közül megemlítve néhányat:
— a tröszti átszervezés elhúzódása m iatti bizonytalanság,
— egyes vállalati próbálkozások túlértékelése, saját erőforrások aláértí 

fontos tröszti funkciók szem elől tévesztése,
— egyes — m agukat tévedhetetlennek kikiáltó, a területen dolgozó—sa 

berek fellépésével szemben tanúsíto tt óvatosság.
A  szervezés során vüágossá vált, hogy amíg a szénhidrogénkutatás inno 
folyam ata többé-kevésbé vUágosan megfogalmazható — és ez az ere 
ben is m egfogalmazható —, addig a vállalati funkciók megfogalmazírili 
nehézséget okoz, nem  beszélve a tröszti irányítási funkciókkal kapcsdal^ 
form ációs igények bonyolultságáról."

Az értekezleten a Tervező Vállalat képviselőjeként K.Ö. is ott̂  
Mint hozzászólásából is látszik, személye háttérbe szorult, ő mag 
erőltette a GMA-ban való aktív részvételt:

"A beszámolók u tán  kérte, hogy a munkabizottság a munkamegosztásért 
elvét kövesse. A  feladat elhatárolása szerint a geoműszaki adatbank gena
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j  vezője a bányászati igazgatóság és hardw are tervezője a Tervező Vállalat, ezért
■  csak a srérvezés hardw are kérdéseiről szól."

B  Második napirendi pontként a GMA szervezési kérdéseit vitatták meg.
"A jelenlevők egyetértettek abban, hogy a munka hatékonnyá tételére albizott
ságok alakítása célszerű, melyek feladata:
—az eddig elkészült tanulm ányok és szervezési anyagok felülvizsgálata,
—az adott terü let információ-igényének megfelelően egy tanulm ányterv készí

tése az egységes geoműszaki adatbázis kialakítására.
A jelenlévők rögzítették, hogy az SZFO, az Alföldi K utató és a D unántúli Ter
melő Vállalat az eddigi eredm ényeit 20 példányban sokszorosítva 1976. m á
jus 10-ig az érdekelteknek megküldi tanulmányozásra és továbbfejlesztésre. A 
tanulmánytervet 3-4 hónap a la tt keU elkészíteni és tröszti döntésre felterjeszte
ni."

Végül is négy albizottság (geológiai, geofizikai, fúrási, termelési-szál
lítási) felállítását határozták el. D J. a jelenlevők véleménye alapján tett 
javaslatot a bizottságok tagjaira. Az albizottságokba beválasztották a már 
általunk ismert szakemberek közül Sz.E.-t és B.Cs.-t, nem szerepelt vi
szont egyik bizottság névsorában sem K.Ö. Az albizottságokban minden 
hintett vállalat és főosztály képviselője helyet kapott, egyes vállalatok 
esetében azonban a konkrét személyek kijelölését későbbre halaisztották.

Ezzel kapcsolatban É.Cs. bányászati igazgató 1976. április 30-án le
velet írt az érintett vállalatok, illetve főosztályok vezetőinek, melyben 
kérte, hogy jelöljék ki az erre legalkalmasabb dolgozókat és nyolc napon 
belül tájékoztassák őt a kiválasztottak személyéről.

Május 31 -én dr. L.M. ismertette az SZFO 1975-ben végzett tevékeny
ségét. Dr. L. utolsó trösztön belüli ténykedése lehetett ez a jelentés, 
ugyanis nem sokkal ezután a Minisztérium Szervező Intézetébe került.

Tavaszra D.J. a hosszútávú számítástechnikai koncepció, a GMA-val 
k^solatos meglévő dokumentumok és a bizottság tagjainak segítségé
vel (!?) elkészítette a GMA szervezési-fejlesztési célprogramját. Miután 
nem túl hosszú és rendkívül konkrét, célszerű a szöveget teljes terjedel- 

I mében idézni:
■ "A célprogram me^^ueveze'íe: bányászati igazgatóság számítógépes geoműszaki 

adatbázisának létesítése (Geoműszaki adatbank).

A célprogram kiterjedése'. A  bányászati igazgatóság területére terjed ki.

A szervezés-fejlesztési cél'. Tervezéshez, gazdálkodáshoz, term elésirányítás
hoz, elemzéshez, jelentések elkészítéséhez, műszaki és gazdasági számításokhoz 
szükséges földtani, geofizikai, fúrási, termelési és szállítású adatok elektronikus 
számítóközpontban, mágneses adathordozókon történő gyűjtése, tárolása, ak 
tualizálása, feldolgozása. Az eredm ények (kérdésekre adott válaszok) távadat- 
átviteli vonalakon, elektronikus berendezéseken (display) és som yom tatókon
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keresztül történő közlése a felhasználókkal. Interaktív ember-gép kapcsolatit
alakítása.

A téma bányászati igazgató

A téma indoklása'. Az egységes műszaki adatgyűjtő és feldolgozó rendszert
szervezése és t)evezelése. a geoműszaki adatbázis létesítése lehetővé teszi;
— pontosabb adatok rendelkezésre állást a beruházási programok készíté
— a másodlagos és harmadlagos művelési módszerekhez több változat kidi 

zását,
— olyan tárolóterületek művelésgazdaságossági vizsgálatait, amelyekkeledi 

idő vagy szellemi kapacitás hiányában nem foglalkozott a vállalat,
— a telepek leművelésének hatékonyabb irányítását,
— a művelési tervek pontos betartásához a jelenleginél megbízhatóbb ternu 

adatok rendelkezésre állását,
— a termékmérlegek objektív és a jelenleginél pontosabb és gyakoribb előállílíj 

sát,
— annak viz.sgálatát, hogy a vállalat anyagkészlete és állóeszközállományil] 

m egadott normákon belül van-e,
— a felesleges készletek átcsoportosításához a jelenleginél pontosabb infomiíj 

ciók rendelkezésre állását,
— az anyagfelhasználási, karbantartási m unkaóra-ráfordítási költségekéi! 

zéséhez a megfelő bontású adatok rendelkezésre állását,
— a vállalati eredm ény alakulásának folyamatos figyelemmel kísérését,
— a vállalatok ügyviteli adatfeldolgozó rendszereinek fejlesztését,
— a távadatátvitelek megvalósítása és a terminálok telepítése után az irányíÉl 

és gazdálkodás hatékonyságának növelését tröszti, vállalati és üzemi szintig 
egyaránt,

— az idegen számolóközpontokban igénybe vett gépórák és bérfeldolgo; 
költségeinek csökkentését,

— a telepítendő R -40 számítógép gyors ütem ű leterhelését.

A célprogram megvalósításának kezdete-be/ejezése: 1976-1985.

A célprogram felelős vezeíő/'e: É.Cs. bányászati igazgató

Témafelelős : (a munkacsoptort vezetője): D.J.,
Alföldi Termelő Vállalat 
főosztályvezető

A munkacsoport tagjai'. N.I.
B.Cs."

A célprogram mellékletei tartalmazták a szükséges személyi és pénz«l 
ügyi feltételeket, s kitértek olyan kérdésekre is, mint a feladatok (tanul l 
mánykészítés, rendszerszervezés, gépbeszerzések, stb.) ütemezésftj 
felelősei, a számítástechnikai felszerelések részletezése, területigénye,il 
különböző típusok összekapcsolásának mődja, a távadatfeldolgozá(||j
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vonatkozó konkrét javaslatok. A célprogram szerint a GMA az első ötéves 
periódusban 113 millió forint ráfordítást igényelt.

A tröszt vezetői a célprogramot elfogadták, s ennek alapján D J. az 
abban kitűzött feladatok konkrét megvalósításához látott. Mindenekelőtt 
inÍOTmációt kért az egyes vállalatoktól arról, hogy a saját területükön 
milyen adatokat lenne célszerű a GMA-ban tárolni, s más területekről 
milyen adatokra tartanak igényt. A kérésnek alig néhány vállalat tett ele
get, de a válaszokban sem volt köszönet. Általában megkerülték a lényegi 
kedéseket, s inkább csak arról beszéltek, hogy nekik milyen adatokra 
lenne szükségük.

Ezt látva DJ. más megoldást keresett. 1976 decemberében a Minisz
térium Számítástechnikai Bizottsága részére a tröszt benyújtotta "távlati 
PStautástechnika-alkalmazás fejlesztési koncepcióját". Az előterjesztés 
így fogalmazta meg a megvalósítandó számítástechnikai rendszer tartal
mát és működését:

'Alapul véve a m eghatározott ijjarvezetési célokat, a szénhidrogénipar term é
szetes folyam atait, a tröszt szervezeti struktúráját, valamint belső és külső in 
formációs kapcsolatait, a megvalósításra tervezett rendszer magában foglalja a 
Tröszt Központ és a tröszt keretében működő vállalatok (üzemek, intézmények) 
m eghatározott fő- és mellékfolyam ataira vonatkozóan az inform ációk (adatok) 
gyűjtését, rögzítését, továbbítását, feldolgozását, az eredm ények közlését, a 
szükséges inform ációk megőrzését (tárolását) kéüépcsős — vállalati és Tröszt 
Központi — hierarchikus rendszerben.
A szám ítástechnikai rendszer hierarchiájának első szintjén — a vállalatoknál 
— kerülnek az adatok rögzítésre és elsődleges feldolgozásra (kiszolgálva a váUa- 
latvezetés igényeit), töm örítésre és továbbításra a szám ítástechnikai rendszer 
hierarchia m ásodik szintjére (a Tröszt Központba). Az egyes al- és részrendsze
rek, valam int hierarchiák a számítógép-rendszeren belül egymástól veszik á t az 
adatokat, és minden felhasználó — egy meghatározandó rendszer szerint — 
ju that hozzá a szám ára szükséges információkhoz. A  szám ítástechnikai rend

íti szer hierarchia m indkét szintjén működnek olyan rendszerek, amelyek cseik egy 
szint igényeit elégítik ki.'

Látható, hogy a P.B.J. által vezetett SZT a végleges számítástecnikai 
koncepció kidolgozása s6rán L.M. elgondolásait vette alapul. Attól csu
pán a hardware kérdésében tért el, ott is csak annyiban, hogy ideiglenesen 
BM gép helyett az R-40-es gépre alapozott fejlesztést képzelt el.

Az előterjesztés hangsúlyozta, hogy mind a hardware, mind a software 
fejlesztését a már meglévő eszközök, illetve programok felhasználásával 
kell megoldani.

'... A zt az u ta t követjük, hogy részrendszereket emelünk ki a tröszt irányítási 
rendszeréből és ezeket dolgozzuk ki, figyelembe véve software vonatkozásában 
az elérhető adatbázis-kezelő rendszereket.

GeomüszaJd információrendszer (Geoműszaki adatbank)
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A  rendszer magába foglalja a szénhidrogén kutatás tervezésével és irányításával 
kapcsolatos szám ítástechnikai feladatok megoldását. A  jelenleg m ár részbes 
m űködő K arottázs Értelmezési Rendszer (KÉR) — TPA-70/25 —, szeizmikusj 
értelm ezési rendszer — TIOPS — továbbfejlesztésével, a kiépítésre tervezett 
adatgyűjtő  rendszer kif e jlesztésével az egyes kutatási objektum októl kiindulva,! 
a ku tató  fúrásokon, term elő objektumokon történő elsődleges adatrögzítéssel, 
fron t-end  processzorokon történő elsődleges feldolgozással szolgáltat adatokat 
a vállalati szakszerveknek, a vállalatvezetésnek. Az elsődleges adatgyűjtési és 
feldolgozási helyektől távadatátvitellel biztosítja a szükséges adatokat a köz
ponti szám ítógéprendszernek, amely — adatbázis-adatbáziskezelő rendszer- 
technikát alkalmazva — szolgálja ki a földtani, geofizikai és fúrási-terve/eski 
ásványvagyon-gazdálkodási, stb. tevékenységeket. A  rendszer determinálj 
rendszer, szorosan kapcsolódik (beépül) a bányászati igazgatóság vállalatainak 
üzem irányítási rendszeréhez."

Az idézet egyik legérdekesebb momentuma, hogy a KÉR-t és a 
TlOPS-ot úgy említi, mint a GMA szerves részét. Nem is reagálnánk erre, 
ha nem ismernénk a rendszer kidolgozóinak DJ.-höz írt levelét, amelyből) 
a náluk tárolt és f  eldolgozott adatokkal kapcsolatban (TIOPS) ennek elleiif 
kezőjét állítják, s nem tudnánk, hogy a KÉR-t úgy fejlesztették ki a geo-i 
fizikai főosztályon, mint aminek semmi köze nincs a GMA-hoz. Ugyani 
akkor említést sem történik az Alföldi Kutató működő kútadattáráról, sem 
a dunántúli — kísérleti futtatás alatt álló — adattárról. Láthatóan a G1 
tartalmának megítélésében a hangsúlyok a vidéki vállalati kezdemén; 
zésekről és eredményekről a tröszti főosztályokra és kutató intézeteki| 
tolódtak át. Úgy tűnik, hogy az előterjesztés készítői azt már belát 
hogy az üzemi és vállalati szintű kútadattárak önmagukban nem elég: 
gesek a tröszti igények kielégítésére, azt viszont még nem, hogy u, 
akkor mindenképpen szükségesek. A kútadattárak favorizálása tehát az 
ellenkező végletbe csapott át.

A tröszt előterjesztését a részletes oktatási programmal egyetembi| 
elfogadták, lényegében hosszabb időn keresztül ez a koncepció hátán 
meg a tröszt számítástechnikai tevékenységét.

Koncepció és valóság

DJ., az előterjesztésben foglaltakat leegyszerűsítve és a GMA-ravo- 
natkoztatva az alábbiakat fogalmazta meg:

"Én annyit láttam , hogy a tröszt, am it akar az az, hogy legyen egy R-40 l̂j 
nagygép Budapesten, legyen egy kisebb Szolnokon, legyen egy Ha jdúszobos]| 
legyen egy a Dunántúlon, legyen egy Százhalombattán, az Értékesítő Vállalati 
egy R -2 1 -es, hogy lényegében ezek a központok, és mindenhol lesznek adattári
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zisok kialakítva, mindegyik számítógépen.
Na most ezek az adatbázisok— jellegüknél és rendeltetésűknél fogva— elsősor
ban a vállalatok sa já t operatív termelésvezetéséhez és term elésirányításához 
szükséges adatokat kell, hogy tartalm azzák. Viszont a tröszti adatbázis a tröszt
vezetéshez szükséges adatokat kell, hogy tartalm azza, no de, hogy melyek ezek 
az adatok, a trösztvezetés részére szükséges adatok, ezt keUett volna tudni meg
fogalmazni a bányászati igazgatóság szakfőosztályainak: tehát külön-külön a 
geológiai főosztálynak, a fúrási főosztálynak, külön a termelési és szállítási fő 
osztálynak, hogy melyek azok a termelési és szállítási adatok, amelyeket a Szál
lítási Vállalattól, illetve a term elő vállalatoktól és melyek azok a fúrási adatok, 
ületve geológiai adatok, amelyeket viszont a kutató-feltáró üzemektől ó hajta 
nak, illetve melyek azok a kutatási adatok, amelyeket a Geofizikai K utatótól 
óhajtanak azR ^O -esen  betárolni ésm intadatbázisokat, adathalm azokat, adat- 
fUe-okat kialakítani.
Ez nem tö rtén t meg m ind a mai napig, m ert— m int m ondtam — nincs megoldva 
sem a fúrási, sem a geológiai vonalán É.Cs.-nak, hogy o tt olyan szakembere 
l ^ e n ,  aki meg is tud ja  fogalmazni, hogy a tröszt részére mi k e ll... Ezt kellett 
volna a tröszt funkcionális vezetőinek megmondaniuk, a vállalatoktól bevont 
munkabizottsági tagoknak pedig azt, hogy mi lesz a saját számítógépes adatbá
zisaikban elhelyezve."

A kudarcba fulladt írásbeli információkérés után D J. az 1977 áprilisá
ban, a tröszt középvezetői számára rendezett számítástechnikai tovább
képzést használta fel arra, hogy a GMA-val kapcsolatos elképzeléseket 
ismertesse: a tanfolyam egyik fő témája pedig a meglévő információk 
adatbankká történő szervezésének gyakorlati kérdése volt. (A vállalatok 
és főosztályok képviselői számára előzetesen egy alapfokú számítástech
nikai tanfolyamot kellett ehhez tartani.) A továbbképzés utolsó napján 
DJ. felkérte a megjelenteket, hogy az általa készített és kiosztott tematika 
alapján készítsenek egy tanulmányt.

'A z egyes számú tanulm ányról — amelynek kötelező tartalm át én le is írtam  — 
azt m ondtam , hogy ezt a helyzetfelm érő tanulm ányt készítse el m inden vállalat 
és a bányászati igazgatóság is saját magának azért, hogy egyáltalán ki tudjunk 
indulni, hogy ténylegesen kinek, mi azelképzelése a saját adatbázisáról, m it akar 
oda elhelyezni — milyen adathalm azokat. írtam , hogy ezt 1977. október 1-ig 
kell elkészíteni, és ezt követően 1978 évben készítendő el a 2. számú számítógé
pes műszaki adatgyűjtő  és -feldolgozó rendszerhez kapcsolódó adatbank című 
koncepciós tanulm ány, melynek kötelező tartalm a a tanfolyamon szintén is
m ertetve lett.
A zért m ondtam , hogy csináljunk egy kettes számú tanulm ányt, m ert lényegében 
az egyes számú tanulm ányban a tanulm ány vizsgálatainak, feladatainak terüle
té t írja  le, azt írja  le, hogy a tevékenységéhez szükséges adatok jelenlegi nyilván
tartása , feldolgozása és hasznosítása hogyan néz ki.
...Kértem,hogy nézzék meg, mi az, ami ebből számítógépre rakható, tehát milyen 
elképzelések vannak a számítógépes feldolgozás megvalósításáról, m ert ilyen 
helyzetfelm érő, illetve koncepciós tanulm ány nincs sem a vállalatoknál, sem a 
trösztnél.
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„J^a m ost azt m ondtam , hogy am ikor ezek ismertek, akkor kell megcsináWij 
kettes számú tanulm ányt, amelyben viszont azt kell vizsgálni, hogy azok az ad 
tok, am elyek gépre rakandók és feldolgozandók, hol keletkeznek és lyuksi 
ra , lyukkártyára vagy m ire lyukasszuk őket és milyen rendszerbe vegyük beaj| 
egyes számítógépek felé .'

D J. a bányászati igazgatóság főosztályain elvégzendő munkának kű-j 
lönös jelentőséget tulajdom'tott.

'E lhangzott ezen az oktatáson is, hogy milyen feltételrendszere van és hq 
néznek ki földrajzilag is ezek a terminálok, és van még egy számítógép, ami] 
figyelembe kell venni, a TPA-70-es, — ez a bányászati igazgatóság geofiz 
főosztályán van — , amellyel azt tervezik, hogy a dunántúli és alföldi kutató-fel-1 
tá ró  vállalatnál kell, hogy legyen terminál. Mi azt mondtuk, hogy ez O.K.,dk| 
tényleg gyűjtsék be a sa já t adataikat ezeken a terminálokon keresztül, a geofÍ2t| 
kai főosztály gondoskodjék arról, hogy az R-40-es adatbázisban el legyen ht| 
lyezve m indaz, am i szükséges. M agyarán, megint csak a geofizikai főosztályi 
kell azt eldöntenie és megterveznie, hogy a TPA-70-hez a terminálokról 1 
ző adatok  közül melyek azok, amelyeket rögtön az R -40-re kell elhelyzeni vagf I 
továbbítani és melyek azok, amelyeket fel kell dolgozni a TPA-n, és mily 
feldolgozott, aggreagált adatokat kell az R-40 felé továbbítani, és hogyan, mi-1 
kor, milyen gyakorisággal. Tehát itt egy nagy volumenű szervezési munka kap-j 
csolódik ehhez a munkabizottsághoz, amely szervezési m unkát jelent min 
vállalatnál, de alapvető nagy volumenű szervezési m unkát jelent a hányás 
igazgatóságon is, m ert azt o ttani négy főosztálynak kell a bányászati igazgati 
geoműszaki adatbankját megtervezni."

Megállapításainak szépséghibája, hogy utólag hangzottak el, s neul 
azon az 1977.május 17-ikoordinációs ülésen, amelyenabizottságtagjí| 
inak és az albizottságok vezetőinek beszámolt az évi célkitűzésekről, az f 
esztergomi tanfolyamról és az ott Kadott feladatokról. A helyzetet érté
kelve a résztvevők szűkszavúan csak ennyit mondtak:

'Jelenlegi helyzet: a vállalati m unkabizottságok megkapták a feladatot azigé-1 
nyék tisztázására, az igényfelmérő tanulmányok elkészítésére. A  célkitűzésb(| 
szereplő tanulm ány várható elkészülés! ideje 1977.X. 1.'

Érdekes módon az értekezleten a másik fő problémáról sem esett szd, I  
nevezetesen arról, hogy egyes vállalatok képviselői milyen ellenségesül 
fogadták D.J., a témavezető utasítását a tanulmányok megírására. Az [ 
egyik üzem reagálása jól reprezentálja a többiek véleményét és magat< 
tását. A vezetőkkel készítettünk interjút, melyben elmondták, hogy DJ. I 
nem volt a főnökük, nem volt joga elvonni őket ilyen feladattal saját miiw| 
kájuktól akár hetekre is. Véleményük szerint csak a bányászati igazgaté [ 
adhatott volna nekik erre utasítást. Mivel nem voltak tisztában a rendsz( | 
logikai és tudományos alapjaival, és azt sem látták át, hogy adataik milyen 
módon szervezhetők adatbankká, a feladatot értelmetlennek ítélték, s úgy 
döntöttek, hogy el fogják szabotálni(!).
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főtechnológus, 
geofizikai főosztály 
geológiai főosztály 
fúrási főosztály 
Alföldi Termelő Vállalat.

Valószmű, hogy ezek a problémák mégsem voltak ismeretlenek, mert 
É.Cs. PB J.-hez írt levelében azt frta, hogy:

'A  tröszt geoműszaki adatbankjának létrehozását a meglévő program figye
lembevételével gyorsítani kell. Ennek érdekében a bányászati igazgatóságon 
belül m unkacsoportot hozok létre, amelynek feladata az eddig végzett m unkák 
áttekintése, és ennek alapján a további teendők meghatározása, irányítása és 
ellenőrzése.
A munkacsoport vezetője; P.Sz.
A munkacsoport tagjai: P.Cs.

K.I.
S J .
D J.

A munkacsoport a megvalósítandó feladatok ismeretében és a felmerülő kér
dések függvényében mind a tröszt bányászati igazgatósága területéről, m ind a 
bányászati igazgatósághoz tartozó vállalatok területéről szakembereket von
hat be."

Az Újabb munkacsoport elősegíthette volna a bányászati igazgatóság 
főosztályainak aktívabb részvételét a GMA-val kapcsolatos szervezési és 
elméleti feladatok megoldásában, de semmi esetre sem oldhatta volna 
meg a másik fő problémát, a vállalatok ellenséges hozzáállását. D J. ezt 
felismerte és kidolgozott egy levéltervezetet É.Cs. számára, amelyben a 
bányászati igazgató felkérte volna az alá tartozó vállalatok igazgatóit, 
hogy vizsgálják fölül a munkabizottsági tagok kijelölését, és amennyiben 
változás történik, adják meg az új képviselők adatait a témavezetőnek. A 
levéllel DJ. aktualizálni kívánta a bizottságot. Ezt a tervezetet azonban 
É.Cs. nem úta alá, s jó két hónapig nem is reagált rá. Vajon miért?
I Valószínűleg már nem bízott a D.J. vezette bizottság és albizottságok 
|íledményességében,mertazSZTbevonásávalaD.-féle 1976-os célprog- 
[ram alapján szerződést készített elő a bányászati igazgatóság és a Terve
ző Vállalat között, amelyben az igazgatóságot az újonnan létrehozott, 
P5z. főtechnológus vezetése alatt álló munkacsoport képviselte. A szer
ződés előkészítését rögzítő, P.BJ. SZT vezető által július 22-én aláírt 
levél érdekessége, hogy a GMA témafelelőseként már P.Sz.-ot jelöli meg. 
Ahogy annak idején D.J. nem kapott hivatalos írásbeli kinevezést, most 
Iváltásáról sem értesítették. Leváltását csak akkor tudta meg, amikor az 
líjmunkacsoport ülésén megjelenve P.Sz. témavezetőként beszámoltatta 
az addig végzett munkáról.

'Á ttek in te tték  a fennálló vagy kialakuló nemzetközi kapcsolatokat. Eszmecse
ré t fo ly ta ttak  a munkavégzést előkészítő helyzetfelmérő tanulm ánytervezet 
tartalm áról; a Tröszt—FIEE GOMMEN kétoldalú együttműködés tartalm áról; 
az együttm űködési tárgyalás résztvevőinek a kijelöléséről a bányászati igazga
tóság és a Tervező Vállalat között, a geoműszaki adatbank létrehozása tárgyá
ban m egkötendő szerződésről."
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A. A  m unkacsoport kijelölt tagjai véleményezik a helyzetfelmérő tanul 
tartalm ára vonatkozó javaslatot. Véleményük alapján P.Sz. és DJ. megáll 
dik a tanulm ány végleges tartalm ában 1977. augusztus 26-ig.

B. A geom űszaki adatbankot nem lehet a külföldi tapasztalatok ismereten 
elkészíteni. A  nemzetközi tapasztalatok feltárása érdekében a követi 
kell tenni: A  Minisztérium Dokumentációs Központjánál meg kell rém 
egy szakirodalm i összefoglaló elkészítését, megjelölve pontos tart) 
vizsgálandó időtartam ot, esetleg a fontosabb felhasználandóforrásokalE 
Diós Jenő elvtárs elkészíti a megbízás tervezetét a bányászati igazgató 
szére, megrendelés céljából 1977. szeptember 10-ig. A  szakcsoportoíf U 
javaslato t dolgoznak ki a kétoldalú együttműködési szerződések 1978,( 
m unkaprogram jára vonatkozóan. Ennek keretében részletes javaslat ké 
Tröszt—FIEE GOM M EN közötti együttm űködésre is. A munkac 
ja i ugyancsak megvizsgálják azt, hogy hol lehetséges működő adatb 
nulm ányozni szocialista és kapitalista országban 1977. szeptember Id 
Ennek alapján 1977. szeptember 15-ig az igazgatóság javaslatot tesz a szi 
ges tapasztalatszerző látogatás szervezésére (Pl. NAPFAPLIN, Zágráb)

C. A z igazgatóság és Tervező Vállalat közötti szerződés tartalm át a DJ. elv 
által vezetett m unkacsoport felülvizsgálja és átdolgozza. Az átdolgozotts 
ződés részletesen tartalm azza szerződő felek feladatait, a teljesítés hali 
jé t, a fizetendő összeget és annak feltételeit.

D. A  helyzetfelm érő tanulm ány megfelelő határidőre és megfelelő tarta 
való elkészítése érdekében az igazgatóság célprémium kitűzését fogjak 
A z erre  vonatkozó javaslatot D.J. elvtárs dolgozza ki 1977. szeptembá 10

A munkacsoport augusztus 23-i üléséről készített emlékezte  ̂
DJ.-nek egy levél kíséretében küldte el P.Sz., melyben utasította, 1 
több szempontból módosítsa a vállalatok számára készített tanulmány-j 
matikát, s hosszabbítsa meg 3-4 hónappal (dec. 31 -ig) a határidő 
Egyúttal felhívta a figyelmet arra, hogy ne az igazgatókat terhelje, ha 
az albizottságokat.

Ezzel egyidőben D.J. visszakapta É.Cs.-től a jó két hónappal korá 
írt levéltervezetet azzal, hogy:

"Ez túl m eredek levél és kérő hangnemben írjam  meg. Én ezt úgy fogU^n 
hogyha szóbeli megbízásom van, több m int egy éve m ár belefullasztanakamili 
kába és semmi látszatja  nincs, m ert am it kérek, ahhoz nem kapom m ^as 
séget, a tám ogatást, ső t a k ritiká t igen, hogy így dolgozzam át, megkS 
form ában stb. így azt m ondtam , hogy írja meg az, aki jobban meg tudja ín 
bányászati igazgatóságon, aztán vegye át a szervezést."

P.Sz. levele még jobban fokozta kiábrándultságát.
"M egkaptam az em lékeztetőt és láttam , hogy m indent nekem kell továbbn] 
csinálni, ő meg legfeljebb megkérdezi, hogy m iért nem csináltam meg és mii

A megbeszélés alapján a következőkben állapodtak meg:
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I nem halad. E rre  írtam  egy-egy levelet É.-nek és P.-nek, amelyekben kértem  a 
I munkabizottsági tagság alól a felm enté >emet, illetve P.-től azt, hogy a feladato-
I  kát mással végeztesse el."

J  Bár DJ. csupán a P.Sz. által vezetett munkacsoport tagjaként kérte 
febentését, kérelme nyilván a 21 fős eredeti bizottság vezetésére is vo

nzott, amely— az emlékeztető és kísérőlevelének tanúsága szerint— 
■talosan nem szűnt meg az újabb bizottság létrejöttével.

"Erre a következő lépése az volt P.-nek, hogy lejött ide a vállalat vezetőihez és az 
igazgató elvtárs és az akkori helyettese jelenlétében arra akart rávenni, hogy 
csináljam ezt tovább, nem  olyan sok munka az.
Megígértem, hogy amíg szüksége van rá, én segítek; elm ondtam  m indazt, amiről 
annak idején tárgyaltam  stb., de többet vállalni nem tudok. Itt ugyanis nem a 
geoműszaki adatbankról van szó, hanem a tröszt R -40-re épített adatbankjának 
szervezéséről, am it csak úgy lehet megcsinálni, ha a bányászati igazgatóság tud 
ja, hogy m it akar a gépben elhelyezni."

A "megváltó" Központi Laboratórium — vagy mégsem?

Részlet P.Sz.-szel folytatott beszélgetésről készült feljegyzésből:
"D. szeptem berben sztrájkba lépett, lem ondott tisztségéről, amelyre így őt ne
vezték ki. (NB. M int láttuk  kinevezése D. lemondása előtt történt!) Ezután tá r 
gyalásokat fo ly tato tt a team -ek vezetőivel és P.B.-vel is, és arra a felismerésre 
ju to tt, hogy az adatbank tartalm ának meghatározása a bányászati igazgatóság 
feladata kell, hogy legyen.
A  tém a koordinálására viszont a Központi Laboratórium ot kell rávenni, ők le
gyenek az adatok gazdái is, mivel a tröszthöz érkező adatokat ők autom atikusan 
megkapják. Bár a  Központi Laboratórium  lenne a "fővállalkozó", a döntések 
részben a bányászati igazgatóságon születnének meg."

É.Cs. elmondta, hogy még egy szempont miatt esett a Központi Labo- 
(fatóriumra a választás: ott ugyanis számos geológus és geofizikus dolgo
zik, legtöbbjük számítógéppel, s így végre lennének olyan szakemberek, 
akik ezt a feladatot a számítástechnikusok nélkül is meg tudják oldani. 
Más kérdés, hogy a bányászati igazgató nem tette hozzá: a Laboratórium 
gépe kisteljesítményű, speciális feladatokat ellátó HP asztali számítógép, 
amelyen nem lehet adatbankszervezéshez megfelelő tapasztalatokat sze
rezni.

1977 őszénP.Sz.megpróbáltarávenniaKözpontiLaboratóriumigaz- 
gatöját arra, hogy az intézet vegye át az adatbankkal kapcsolatos koordi
nálási feladatokat. Az igazgató hajlott is arra, hogy a GMA irányításuk 
alatt készüljön el, hiszen ez megnövelte volna az intézmény trösztön 
belüli súlyát. P.Sz. november 11 -én, egy tröszti szintű értekezleten be is 
jelentette, hogy az irányítás és a koordinálás ezentúl a Központi Labora-
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tőrium feladata lesz. Először a 21 fős munkabizottság központi lábon 
riumi tagját kívánta a vezetéssel megbízni, ő azonban kijelentette, hq 
inkább elmegy az Országos Vízügyi Hivatalhoz dolgozni. Ezután azi 
tézet igíizgatójának javaslatára dr. Ny.L.-t, a kutatási főosztály vezeti 
bízták meg a feladattal, s rögtön a kezébe is nyomták D.J.-nek a ta 
mányokhoz készített tematikáit.

A Kutató Laboratórium tanácsülésén Ny.L. utóbb kifejtette, hogy?] 
"... az 550 fős intézetnél csupán hatan értenek a számítástechnikához, és na 
is megvan az önálló feladatuk. Két geofizikusról is tud, akiket a Számítást© 
kai Központ éppen az adatbank létrehozása érdekében vett át tőlük. Ezen 
az intézet nem rendelkezik sem elegendő bérrel, sem hellyel sem pedigmegfeJ 
hatáskörrel."

Ennek megfelelően Ny.L. nem i.s tett semmit a helyzetfelmérő tanul 
mányok elkészíttetése érdekében. P.Sz. személyes okokat látott ebb 
mint mondta: "Ny.-nek egyszerűen nincs hozzá kedve".

Nem valósult meg az augusztusi koordinációs értekezleten elfog 
többi lépés sem. P.Sz. elmondta, hogy:

"A szakirodalom feldolgozását a résztvevők nem végeztékéi kérése ellenéresen| 
s ezért, valamint az utazásokra kért összegek megtagadása miatt külföldi tap 
talatcserére nem került sor. A csapat tagjait képtelenség összehozni, szintevi 
lamennyien kedvetlenek, és a geoműszaki adatbankot is feleslegesnelj 
irreálisnak, nagy marhaságnak tartják".

Ny.L. a megoldást nem a 21 fős munkabizottság működtetésében látt

"Véleménye szerint a Számítástechnikai Központot pont azért hozták létre 1̂ 
fővel és évi 62.000,- forintos átlagbérszinttel, hogy az ilyen feladatokat 
ja. De nem ez az egyetlen probléma. P.-nek igaza van abban, hogy a rés 
nem olvasnak szakirodalmat, ám erre P. maga sem hajlandó. A külföldi tai 
mányutakra sem került sor, de P. sem ezért utazott. Változatlanul megolditli 
az egységes "stáb" kialakítása, a konkrét részfeladatok kiosztása és a már el 
szült anyagok tröszti szintű zsűrizése."

Úgy látszik, hogy a munkabizottsággal kapcsolatban P.Sz. is ha 
következtetésekre jutott:

"A feladat megoldásához nélkülözhetetlen Központi Laboratórium és olyaoí 
tagok, akik nem szédítették egymást éveken keresztül. Kell egy új fővea 
Megjegyzi, hogy neki a geoműszaki adatbank nem fő feladata."

É.Cs.-nek viszont — annak ellenére, hogy egyetértett a Központi 1 
boratórium megbízásával—a "fővezérségről" egészenmás volt a vélen 
nye. Mint elmondta: "Direkt ezért hoztuk létre a főtechnolőgusi mu 
kört". S végül e lényegtelen, de jellemző kérdéssel kapcsolatban érdé 
a vállalati szempontokat és a gyakorlati munkát képviselő Sz.E.-t is meg 
hallgatni:

"Az az érdekesebben az egészben, h ( ^  pont P.-re bízták ezt a munkát. Öug 
mindig utálta a számítástechnikát, nem is ért hozzá."
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A Központi Laboratórium munkatervébe 1978-tól Ny.L. tiltakozása 
ellenére felvették a GMA-t. Legelső feladatként a helyzetfelmérő tanul
mányok elkészíttetését jelölték meg, s ezzel párhuzamosan azoknak a 
gíjgramlistáknakaz elkészítését, amelyeket még K.Ö. témavezetése alatt 
kellett volna összeállítani. Végül is a helyzetfelmérő tanulmányok és a 
programlisták nem készültek el. Ha ehhez hozzátesszük, hogy Ny .L. nem 
hívott össze a GMA-val kapcsolatban egyetlen megbeszélést sem, s nem 
folytatott senkivel levelezést, állíthatjuk, hogy "kinevezése" és a téma 
fölvétele a Központi Laboratórium munkatervébe történések látszatát 
keltő formális intézkedés volt. Végeredményben az intézet bevonása a 
GMA-ba a legeredménytelenebb zsákutca volt mindazon próbálkozások 
közül, hogy az adatbank megszervezésével kapcsolatos munkákat az erre 
hivatott szakemberek, a tröszt számítástechnikai szervezete, a bányászati 
igazgatóság és főosztályainak érdekelt vezetői, valamint a folytonosan 
jftalakuló munkabizottságok másokra hárítsák.
' í,

i

Jön a gép

K 1978 januárjára az Alföldi Kutatónál befejeződött a 10 évvel előtte 
B^ődött munlá, a peremlyukkártyás kútadattár számítógépes adattárrá 
történő fejlesztése. Az Alföldi Termelő vállalattal közösen gépre vitték a 
négy nagy, alföldi termelőmező: Algyő, Pusztaföldvár, Hajdúszoboszló, 
Szánk és a dél-alföldi kisebb szerkezetek összes kútjának adatait. A Mi
nisztérium Szervező Intézetének ICL gépén működő rendszer lehetősé
get biztosított az egyes kutak adatainak és—maximálisan 96 tulajdonság 
alapján — a regionális vagy vertikális adattömegek lekérdezésére. Mivel 
aprdbalekérdezések sikeresek voltak, az Alföldi Kutató vezetői úgy dön
töttek, hogy a felhasznált gépidő térítése mellett a kútadattárat az olajipa
ri szervezet rendelkezésére bocsátják.

I Az első megrendelések alig érkeztek meg a Központi Laboratóriumtól 
és aMÁFI-tól, amikor az SZT lecsapott az adattárra. Sz.E. így mondja el 
ennek történetét:

"Februárban fenn jártam a trösztnél és benéztem a Számítástechnikai Központ
ba is. Ismét felmerült, hogy dolgoztassak velük. Elkezdtek piszJcálni a geoműsza- 
ki adatbankkal is. Azt mondja az osztályvezető, hallotta, hogy nekünk van 
valamilyen lyukkártyatárunk, ők megszervezik nekünk számítógépre. Mondom 
neki, hogy ne hülyéskedj, hiszen már kész van. Na, erre E. egyik közeli munka
társa is elkezd kérdezősködni, hogy mi kell nekünk a geoműszaki adatbankba 
azon kívül, ami van? Mondtam, hogy legelőször definiálja, hogy mit ért ez alatt, 
de nem tudta, így hát otthagytam. Erre aztán egy hét múlva kapok egy levelet.
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amit a P.B. írt alá:

«A Tröszt Számítástechnikai Központja munka tervének megfelelően meg 
a kőolaj- és földgáztermelő kutak és fúrások adatainakközponti R-40-essz 
tógépre szervezését. Ezzel összefüggésben kérem igazgató elvtársat, hogy azI 
Alföldi Kutatónál létrehozott és a Minisztérium Szervező Intézetéhél feldo 
zott kútadattár adaptálásához a szükséges dokumentációt, illetve a segítségtíil 
Számítástechnikai Központ részére megadni szíveskedjék.»

Szóval a szép kis kútadattárunkat kéne átadnunk. Nem is ez a probléma. A mejJ 
fogalmazás ugyanis nagyon ravasz. Nem a programjainkat kell átadnunk, a 
egyébként teljesen rendben levő lenne, hanem csakaz anyagokat és a segí.séjelj 
A szervezést, a programokat majd ők megcsinálják. Le is jöttek, odaadtuknd 
a rekordstruktúrákat, a KSH kiadványokat, egy 1974-es leírást, ami elavBÍ| 
persze, a legújabb dolgokat nem, hadd vigyék. Kérte a központ vezetője, h 
adjuk meg azoknak a szakembereknek a nevét is, akik Pesten segíteni tud 
nekik. Hát adtunk egy pár nevet, de az egyik tanul, a másik GYES-re ment, szóvi 
nem sokra mennek velük... A központ vezetője persze panaszkodott, s pilla 
alatt kiderült, hogy az a baja, hogy nem tudják, mit csináljanak, mert a trös 
nem mondja meg nekik senki. Ezért szedik most össze a vállalatoktól, amit leheti 
átviszik az R-40-esre, és leteszik a tröszti elvátrsak asztalára... A lényeg az, hojy] 
kezdett a téma a tröszt körmére égni, mert hozzák be azt az óriási R-40-estÉsj 
egyetlen árva program sincs, amit arra a gépre rá tudnak tenni. Eddig ezek 
aranyélete volt. Piszkálták ugyan őket a geoműszaki adatbankkal, de azt mond-] 
ták, hogy nem tudják megcsinálni, mert nincs gép. Vegyen a tröszt gépet. Sz 
tem ez volt a gépvásárlás apropója. Nagy a tröszt, tehát nagy gépet ak 
Először egy IBM-et. Az nem ment. Hát akkor egy nagy böhöm R-40-est, ny 
diskkel. Megrendelték, kifizették, várják, hogy jön. Akkor lesz nagy gáz,k] 
megérkezik és a németek elmennek.... Ha megjön az R-40-es, a tröszti csapategy] 
évig hazudozhat, hogy műszaki problémák stb., de egy év után T. azt akarja, hogy ] 
valamit produkáljanak. Na most, mit akarhat egy T.B.? Ő nem azt akarja, 1 
az itteni kis üzemecske. meg a másik 20 űzemecske müyen falvastagságú c 
két használ a lyukakban. Ő a tröszti vezetéshez akar adatokat, tröszti mérlej 
két, terveket, paramétereket, aggregált mutatókat. Szóval az irányítás] 
szintjéhez beruházási, pénzűéi, munkaügyi és személyzeti adatokat akarnapn j 
készen. Ez érdekelheti őt és E.Cs.-t is, vagy bármelyUc főosztál^ezetőt.'^ 
..Azért nem hagytuk annyiban, hogy elvitték a kútadattárat. írtam a trösztiek j 
egy levelet és kifejtettem, hogy mennyire szakmaiatlan, h c ^  üzemi adatokat] 
tröszti szinten számítógépre visznek át, és hogy egyáltalán milyen bandita mód- ] 
szer ez: elvenni azt, ami kész. Választ még nem kaptam."

Természetesen az Alföldi Kutató "segítsége" nem tette lehetővé, 1 
a Számítástechnikai Központ elkészítse a kútadattár adaptációját. Az ea 
zel kapcsolatos munkák egy év múlva is kezdeti állapotban voltak. Az] 
eredménytelenséget látva a számítástechnikai üzem vezetői az SZT-vel j 
egyetértésben módosították a munkatervet, s a GMA-téma ettől kezdvía] 
sokkal szerényebb "Bányászati Igazgatósági Kőolajipari és Földtani j 
Adattár" elnevezés alatt futott.
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Az SZT egyik vezetője így értékelte a névváltoztatást:
*Ez most ugyanaz, mint a geoműszaki adatbank. Miért ugyanaz? Mert nem volt 
definiálva, hogy a geoműszaki adatbanknak mi a tartalma, struktúrája. Tehát a 
címváltozás az egy szerényebb cím, de mivel ott nem volt az adatbankban: tar
talmában, struktúrájában sehol változás, ezért ez tök ugyanaz. Miért változtat
tam meg a címet 1979-ben? Azért változtattam meg, mert most az alatt a téma 
alatt az Önök által ismert és a Sz.-ék által kidolgozott kútadattárat szeretnénk 
behozni, hogy megtaláljam, ha már benn van, a szükségességét...
...Tehát most egy olyan akciót csinálunk, hogy ami már nem megy a minisztéri
umi gépen, a Sz.-féle úgynevezett kútadattár, azt megpróbáljuk adaptálni ide, 
szétszórni, hogy Uraim, kell-e vagy nem, és akkor majd meglátjuk egy év múlva, 
hogy mi volt a kellésnek a gyakorisága. Hát ennyi a változás, de az alaptémában 
nem változott, sem a P.-t föl nem mentették, sem a célprogramot meg nem szün
tették, a téma tovább megy."

Ám a téma az SZT-vezető optimizmusa ellenére mégsem ment. P.Sz. 
szerint azért, mert abban a két évben a tröszt kutatóintézeteiben átszerve
zések folytak, s azok, akiknek a GMA-t kellett volna megvalósítani, a saját 
Itankájukat sem végezték el. Nem tudták eldönteni azt sem, hogy a kút
könyvek géprevitelében meddig menjenek vissza: mindet gépre vigyék 
vagy csak a jelenleg termelő kutakét. A már nem aktuális adatok felvite
lében — mint P.Sz. mondta — néhány tíz tervezőn kívül senki sem volt 
érdekelt, ő maga sem. Bár biztos volt abban, hogy a GMA nem csak a 
lülalatoknak kell, véleménye szerint a trösztnek sem volt olyan sürgős. 
1979-ben már ő maga sem foglalkozott ezzel a témával. A 21 tagú mun- 
labizottságtól sem származott kézzel fogható eredmény, s nem meglepő, 
ahogy P.Sz. saját, kétéves működését akaratlanul is így összegezte:

"Amióta én foglalkozom ezzel az együttessel, nem történt semmi."
1979 áprilisában üzembe helyezték a tröszt központi számítógépét, az 

R-40-et. Ebből az alkalomból a Minisztérium Szervezési és SzíMtás- 
technikai Bizottsága beszámolót kért a tröszttől a számítástechnika-al- 

llalmazás helyzetéről. A dokumentum a GMA-t a következő megfogal
mazásban említette:

"Kőolajipari és földtani adattár, a Minisztérium NYÍR (Nyersanyag Informáci
ós Rendszer) rendszerének alrendszereként...
A kidolgozottság megvalósítási fázisa: rendszer javaslat."

A GMA történetét a "rendszerjavaslat" kifejezéssel lehet a legjellem- 
ízőbben lezárni. Tizenkét évi meddő küszködés után, néhány kézzelfog
ható eredménytől eltekintve—amelyek szinte mellékesen, a nagyszabású 
tervekámyékában jöttek létre—a geoműszaki adatbank még mindig csak 
az elképzelések szintjén létezett.

191



JEGYZETEK

1 Interjú Sz£.-vel, az Alföldi Kutató számítástechnikai vezetőjével
2 Interjú Sz£.-vel
3 A szerződésmódosítás szerint a Szervezési Intézet az eredeti költségvetésen ki’ 

ezer forintot kért a nem egészen egy ív terjedelmű Beszámoló elkészítéséért. Érdemi 
összevetni az INFELOR által K.Ö.-nek tett tízezer forintos ajánlattal.

4 A Beszámolóban ugyanis megemlítették, hogy a téma kidolgozásához sem el 
számú, sem megfelelő tapasztalattal rendelkező szakember nem volt a Szervezési Inté 
nél. Ezzel kapcsolatban az intézet illetékes főosztályvezetője a következőket mondta 
"Akkor is éppen átszervezték az intézetet. Hozzám került a K.M. Megkérdeztem 
hogy felkészültek vagyunk-e a témára, s mivel igent mondott, s mivel tudtam róla, hi 
geológiákhoz és a számítástechnikához is ért, megkötöttük B.-ékkel a szerződést.

5 Mint láttuk, valójában 200 ezer forintos szerződésről volt szó.
6 A SICLAD a francia hadiipari számítógépek on-line rendszerének központi vezó 

programja volt.
7 Történetesen dr. R.F.-né volt abban a helyzetben, hogy az anyagi támogatásról dö»|

hetett. Negatív döntését K.Ö. azzal magyarázza, hogy éppen válófélben volt férjétóij 
Tröszt kutatási vezérigazgató-helyettesétől. ;

8 Interjú Sz.E.-vel
9 K.Ö. feljegyzése valójában partizánakció volt, hiszen senki nem kérte fel a tani 

véleményezésére, s nem is dr. R. alárendeltségébe tartozott.
10 Interjú Sz.E.-vel

Kissé hosszan idéztük Sz.E.-t, de csak így válik nyilvánvalóvá, hogy a tanulmány minóá 
tésében az Alföldi Kutatónak az SZK-val támadt konfliktusa milyen meghatározósz» 
pet játszott, s az is, hogy az SZK minisztériumi szervező intézet szerződésért a "kívűlí|' 
B.Cs.-t tette felelőssé. A szervező intézet által elkövetett hiba miatt nem zsörtölődijji| 
barátok vannak ott is".

11 Interjú B.Cs.-vel
12 L.M. elmondta, hogy évekkel előbb, mint a tröszt revizora, vizsgálatot folytatoít|

Dunántúli Termelő Vállalatnál, amelynejc igazgatója akkor dr. T.B. volt. A revizori jel* 
téssel "kivívta" T.B. ellenszenvét, s ezt a K.Ö.-vel kapcsolatos vizsgálat csakmegerő^ 
így végül is szembekerült T.B.-vel és K.Ö.-vel egyaránt. T

13 Dr. K. itt téved; mint láttuk az értekezlet csupán a termelési szektorról döntött̂  
csak arról dönthetett.

14 K.Ö. elmondta, hogy B.Cs. kijelölését persze nem gondolta komolyan, de ő csakil-
kor maradhatott volna ki a munkabizottságból, ha maga helyett javasol valakit. i

15 Ez a nyomtatvány persze soha nem készült el. (
16 A GMA történetében jelentős szerepet játszó B.Cs.-t az értekezletre nem hívták | 

meg; ez is arra utal, hogy K.Ö. még munkatársként sem volt hajlandó együtt dolgozufc 
le.

17 Sz.E. szerint: "P.B.-nek lejárt itt Szolnokon az igazgatói mandátuma, hát kreáltak 
neki egy állást a trösztben."

18 Az 1976 márciusára elkészült tervezet f)énzügyi előirányzatairól DJ., az Alfőlí 
Termelő Vállalat számítástechnikai főosztályvezetője a következőket mondta: 'Azőiá 
vés tervben a tröszti számítástechnikai alkalmazásra és — fejlesztésre összesen miaUji 
1,2 milliárd forintot irányoztak elő, amelyből a tröszt mintegy 400 mUlió forintotíl

V ■
nulo l̂
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volna, a többi állami hozzájárulásként lett tervbe véve. Ehhez persze tudni kell, hogy a 
tröszt ötéves műszaki fejlesztési terve már egy éve elkészült, s egy fillér nem maradt az 
ilyen pótlólagos beruházásokra."
19 Az SZT egyik vezetője ezt több-kevesebb nyütsággal el is ismerte: "Minket mint 

tröszt, soha nem érdekelt és soha nem is fog érdekelni a lyuk, az, ami a geoműszaki 
adatbank vagy a kútadattár. Miért? Hát a tröszt egy felügyeleti szerv, amelynek az egészet 
kell irányítani. Az érdekelni fogja a Sz.E.-t. Én nagyon jól tudom, hogy se énnekem, se a 
fB U Széd szobának az soha nem fog kelleni."
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Nagy Katalin

EGY TRÖSZTI SZÁMÍTÁSTECHNIKAI ÜZEM 
TÖRTÉNETE

"1971-ben hozták létre JJ 
ISZK-t. 1979-ben installáltü’il 
számítógépet ... miért kelleti 
’71 -tői ’79-ig 8 évet várni a szán 
tógépre?...

Azért, mert nem volt, ahova t 
gyük. Mert közben leszakadt az ai] 
épület. Milyen egyszerű. Nemvoy 
hova tenni."

(Részlet egy interjúból)

Az eredeti kutatási feladat az volt, hogy az Országos Kőolaj- és Gázip 
Tröszt Számítástechnikai Üzemének létrejöttéről és kezdeti tevékeny 
géről készítsek esettanulmányt.

A vizsgálat során azonban bebizonyosodott, hogy nem szabad vizsg 
lódásunkat az események sorából kiszatítva, csupán az üzem keletkez 
sének időszakára korlátozni. Az OKGT SZÜ ugyanis nem egyszerűene^ 
volt a sok, éppen akkoriban induló számítástechnikai üzem közül. Ay 
üzem egy speciális helyzetű tröszt ágazatnyi számítástechnikai konc 
ciójának, az irányítási rendszer modernizálásának letéteményese volt,]] 
folyamattal kapcsolatos történések lecsapódási helye, olykor apropó^ 
Mindez azonban a SZÜ szervezeti "elődjeire" is érvényes, olyannyiij 
hogy épp ezen "elődök" munkásságának megismerése győzött meg amS 
hog>' a tröszti számítástechnika-alkalmazás történetét csak egységé 
lehet bemutatni.

Ily módon meghosszabbodott a vizsgálandó időtartam, az előzmény^ 
— mint azt az exponált interjúrészlet is sejteti — régebbi keletűek, ̂  
ellentétben a mottóban idézettekkel, egyáltalán nem olyan egyszerűek,]
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I. A tröszti számítástechnika-alkalmazás az irányítás szintjén

itástechnikai körkép — 1970

Az OKGT különböző részlegeinél a hatvanas évek közepétől figyelhető 
meg a számítógép használata, elsősorban műszaki feladatok megoldásá
ra.

A hetvenes évek elején^ az úttörő vállalatok között elsősorban az 
OGIL-t említhetjük meg. Az OGIL a szénhidrogénkutatás és bányászat 
vatikumán belüi elsősorban az OKGT Földtani-, Fúrási-, valamint a Kő- 

I olaj- és Földgázkitermelési Főosztály kutatóbázisát jelentette, melyek 
1965-től végeztek különböző hozzáférhető számítógépeken műszaki és 
technológiai számításokat. Rövidtávú elképzeléseik között kis- és célszá- 
míídgépek beállítása szerepelt. A további egységek, mint a Nagyalföldi 
Kutató és Feltáró Üzem, mely már számottevő számítástechnikai tapasz
fiiatokkal rendelkezett, szervező intézetekkel is dolgoztatott, vagy mint 
aNagyalföldi Kőolaj- és Földgázkitermelő Vállalat, mely az OGIL mód
szerétől eltérő megoldást keresve, saját számítógépet kezdett működtet
ni.

A kőolajfeldolgozás és -forgalmazás területén a Dunai Kőolajipari 
Vállalat ebben az időben termelésoptimalizálási modell kidolgozásával 
bsérletezett, melyet a napi termelésprogramozás, valamint a teljes válla
lati integrált adatfeldolgozással együtt saját IBM 360-40 típusú gépén 

I működtetett.
I Az ÁFOR szintén egy saját IBM 350/25 kis számítógépen a pénz- és 
kereskedelmi forgalmának adatfeldolgozásával, a szállítás optimalizálá
sával, stb. foglalkozott.

A gáziparon belül egyes vállalatok önállóam végeztek kisebb számítá
sokat, mások a NIM IGÜSZI-vel dolgoztattak, a Gáztechnikái Kutató és 
Vizsgáló Állomás pedig arra törekedett, hogy a gázipar számítógépes 
bázisává fejlessze ki önmagát.

Az OLAJTERV a Műszaki Főosztály keretében saját számítógépes 
■ részleget alakított ki, amely korábban a NIM IGÜSZI ELLIOTT-803-as 
és a KFKI ICL-1905 gépén dolgozott. Fizikokémiai, technológiai, beru
házásokhoz kapcsolódó gazdaságossági, valamint statikai számításokat 
végeztek.
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Az előzőekben nagyvonalaiban áttekintett számítőgépalkalma 
kísérletek, tervek általános megítélésére idézzünk — egy később 
gyakran hivatkozott, korabeli — INFELOR tanulmányt:

"A megismert törekvéseket általánosságban úgy értékelhetjük, hogy azoke 
egy korszerűen gondokodó vezető vagy egyes helyeken kialakult magas képa 
ségű munkacsoport értékes kezdeményezései, amelyekkel főként egyd 
részfeladatokat... kívánnak korszerű módszerekkel megoldani. Mindezek a t5| 
rekvések azt eredményezték, hogy a Tröszt különböző területein olyan szeli 
bázisok alakultak ki mind számítógépes gondolkodásmód, mind pedig sz 
felkészültség terén, amelyekre a további munkáknál komoly mértékben szán 
tani lehet.
Az egymástól elhatároltan kialakult, egymás munkáját csak kevéssé ismeró,scl| 
egyes esetekben talán a többiek törekvéseit lebecsülő, esetenként eg 
rivalizáló munkacsoportok tevékenységében azonban teljes mértékben hiíay| 
zott a tröszti szemlélet."^

Az előbbi véleménynél is sommásabb megítélés szerint:
"... világosan kiderül, hogy a Tröszthöz tartozó nagyobb szervezeti eg 
döntő többsége már tett bizonyos tépéseket a számítógépesítés terén, szid 
kivétel nélkül azonban oly módon, hogy saját közvetlen érdekeit tartotta sznl 
előtt, melyek azonban nem szükségszerűen és determinisztikusán azonosul] 
Tröszt egészének érdekeivel. Egyes szélsőséges esetekben a vállalati, intéa 
érdekek érvényesítésére való törekvés szinte olyan jellegű, mintha az adottvíll
lalat, stb. nem is tartoznék a Tröszthöz.»3

Az első lépések

1970. június 29-én B.V., az OKGT vezérigazgatója az "OKGT infom 
ciős rendszerének korszerűsítése és számítógépi alapra helyezése" tárgy-J 
körben vezérigazgatói utasítást adott ki. Idézzük:

"A gazdasági mechanizmus reformjának kibontakozása, valamint a kibemö 
erős ütemő fejlődése indokolttá teszik, hogy az OKGT információ-rend 
korszerűsítsük, messzemenően felhasználva a számítógéptechnikában ̂ ejlől̂ J 
he tőségeket. Jelen utasítás célja, hogy megfelelő keretet adva a Tröszt külöfilii| 
ző területein elkezdett kezdeményezéseknek, a helyi elképzelések alapjúj 
beindult munkáknak, biztosítsa a szénhidrogénipar egységes vezetésének sza 
pontjait és a rendelkezésre álló szellemi kapacitásnak, valamint anyagi eröfa-l 
rásoknak az említett cél érdekében történő optimális felhasználását.
A rendkívül szerteágazó, gazdasági és műszaki területeket egyaránt érintő fel ] 
adat hosszabb átfutású előkészítő munkát igényel, melynek minden fázsi 
nagy körül tekintéssel és mélyreható elemzéssel kell az egységes vezetési kona 
ciót alátámasztó tudományos rendszertervezés, valamint a szénhidrogénjl 
sajátosságaiból adódó összefüggések szempontjait érvényesíteni.""*

Az előkészítő munkák koordinálásával dr. P.J.-t, az Ipar gazdasági Fó-1 
osztály vezetőjét bízta meg, aki ekkor már jogi diplomáját, nyelvtudását!
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kamatoztatva, széleskörű elméleti ismeretekkel, külföldi szakirodalmi 
^tassággal rendelkezett. Elsősorban a vezetési rendszerek, manage
ment scientific, a számítógépesítés hatása a vezetésre, stb. kérdések iránt 
érdeklődött. Megbízatásának konkrét előzménye egy, a Tröszt szintjén 
elsőnek mondható, számítógép-alkalmazási koncepció, pontosabban 
igényfelmérés kidolgozása volt.

1969 végén egy minisztériumi beszámoltatás alkalmából az OKGT 
megbíztaazOLAJTERV-et,hogyvégezzenfelméréstaTröszt Központ
hoz közvetlenül kapcsolódó részlegeknél, illetve a tröszti főosztályoknál 
ateámítógép-allödmazási elképzelésekről.^ Az elkészült tEmulmány, el- 
iísorban az elkövetkező időszak felgyorsuló ütemű, nagy volumenű — 
50 %-kal növekvő— tröszti beruházások várható hatására alapozva "gép- 
reérettnek" minősítette a helyzetet, és foglalkozott a Tröszti számítóköz
pont létrehozásának kérdéseivel is. B.V. vezérigazgató többek között 
P J.-vel is véleményeztette a tanulmányt, akinek saját területére vonatko
zó elképzeléseiben fantáziát látott. Felkérte, hogy vállalja el a tröszti 

pánutástechnikai munkák irányítását. P.J. gondolkozási időt kért, majd, 
mivel érdekelte a téma, valamint saját eddigi pozícióját— bizonyos veze
tőségi változások miatt — bizonytalannak ítélte, elvállalta az űj munka
kört.

^  1970 szeptemberétől az OKGT megbízta az INFELOR Rend- 
"^rtechnikai Vállalatot, hogy a Tröszt egész szervezetére kiterjedő, a 
öőszti irányítást szolgáló, integrált adatfeldolgozási és döntési rendszer 
kidolgozásával kapcsolatosan végezzen előzetes felmérést. Az eredeti 
elképzelés az volt, hogy az INFELOR a gépi konfiguráció meghatározá
sát, az információs központ szervezetét és az installációig terjedő időszak 
alatt végzendő előkészítő munkák ütemtervét is tartalmazó javaslatát 
mintegy másfél éves részletes elemző munka alapján állítja össze. Végül 
is egy rendkívül rövid határidejű—mintegy 3 hónapra szőlő— megbíza
tás realizálódott. A megrendelés azért vált ilyen sürgőssé, hogy az OKGT 

[székház építéséhez a tröszt mielőbb megismerhesse a központi számító- 
ttépterem kialakítását meghatározó legfontosabb követelményeket — 
mint pl. szükséges géptípus, kapcsolódó berendezések, kiszolgáló sze
mélyzet nagysága, stb. Hasonlóan fontos és az előzővel szorosan össze
kapcsolódó igénye volt a Trösztnek, hogy az INFELOR mérje fel és 
értékelje a vállalatoknál beindult számítástechnikai kezdeményezéseket. 
Továbbá cél volt az is, hogy a megrendelt tanulmány alapul szolgáljon a 
tröszti integrált számítógéprendszer kialakításának hosszűtávú folyama
tából a munka aktuális, 1971 évre eső szakasza meghatározásához.
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I
A Tröszt kezdeti hozzáállását, ideológiáját vtilamelyest reprezenl| 

landó, idézzüka beruházási vezérigazgató-helyettes INFELOR-ral,illö 
ve általában a számítástechnikával szembeni konkrét elvárásait, igény 
allöilmazásának indokait.

"Ha az OKGT sürgősen nem rendezkedik be a vezetés legkorszerűbb módsze|( 
re, ha nem rendelkezik olyan potenciákkal, amit a gép jelent, akkor a há 
nyunk, amelyet az elmúlt 5-8 évben kellett volna elkerülnünk, növekedni /q}|T 
Az OKGT széles vertikumú, a kutatástól a kereskedelemig mindent felöldU 
vezetési színvonal biztosítása érdekében a TVöszíúen kell elhelyezni a gépet k\ 
a rendszert is. Vannak olyan hangok, hogy a gépnek esetleg ott kell lennie, ahd j  
már előzmények vannak.
Én erősen a Trösztben elhelyezett gép mellett vagyok. Fizikailag ugyan elké] 
hető, hogy a gép valamelyik részlegnél legyen, s a Tröszt igénybe vegyen rajti| 
havonta néhány-száz gépórát, de az ilyen végeredményben csak gyári igáfl 
elégítene ki, s ez hátrány a központnak ... A vezérkarban sem teljes mé|| 
egyetértés mindenben, kivéve, hogy egyértelműen a vállalati beruházás elleaíü 
a tröszti gép mellett vannak ... A cél ez esetben végül is a tröszti és a váll 
igények együttes kielégítése központi géppel. Tervünk az, hogy a már meglî l 
illetve elhatározott gépvásárlások figyelembevételével hierarchikus reD(» 
legyen kiépíthető... Ilyen nagy iparágnak, amely meghatározza a következóévdl 
energiaprogramját, a/egtorszpniM gépet kell úeszerezn/e. Szóba jöhetőgépti 
pusok: Siemens^003, Systent-4 vagy IBM-360... Amennyire én értek hozd|l 
amennyire külföldön láttam, hallottam, az a véleményem, hogy amit mi szent| 
nénk csinálni, az eléggé sokrétű, komplikált, az igény eléggé egyedülálló. Úti 
munkát kell végeznünkjezen á területen. Ha rossz, korszerűtlen szervezet̂ ali-| 
kítunk ki, azt menetközben átállítani sokkal nehezebb, mint eleve megfeláll 
csinálni. Ezért a magyar cégeken kívül, melyek még ilyet nem terveztek, céIszo|l 
konzultáltatni a terveket valamelyik nagy nyugati céggel, ahol ilyen rend 
már működik, pl. a British Petróleummal, vagy a Shell-el. Megér pár tía 
dollárt, hogy olyan céggel konzultáltassuk a terveket, ahol ehhez értenek,ittna 
szabad a pénzt sajnálni ... Mi beruházási stratégiát várunk a géptől, 
anyagnyilvántartást. Ez itt úttörő munka, most behozhatjuk a hátrány 
amit az elmúlt 4-5 évbennem tettünkmeg... AzOKGT gépvásárlás népga 
érdek is... Az INFELOR-tól most azt várjuk: mondja meg, mi az ütem agépi 
kiválasztásáig bezáróan, komplex tanulmányi szinten... Az igényfelméré* 
sürgősen el kell jutnunk az ómegáig, o/yon elmaradásban vagyunk...A lê  
szerübben, a leggyorsabban oldjuk meg!"^

Az idézett interjú egyik kulcsszava a hátrány, illetve az elr 
Első látásra nem is olyan egyszerű megállapítani, hogy kihez-mihezí 
pest érzik a 4-6 éves lemaradást. Saját ágazatukhoz képest? Neraiga 
hiszen ebben az időszakban az egy MVMT-t kivéve — amely vî  
Hollerith, majd az azt felváltó számítógép-alkalmazás előnyét mégafd 
szabadulás elöttről hozta—megközelítőleg azonos szinten ̂ Itak.Fék 
rülhet a nyugati cégek gondolata is, viszont annak a laikus előtti 
nyilvánvalónak kell lenni, hogy itt a hátrány nem csupán 4-6 évi
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Marad tehát az, amit azért az eddigiek alapján is sejtettünk, hogy az 
interjúból tükröződő enyhe "pánikhangulat" oka a tröszthöz tartozó vál
lalatoktól törtéi\ő lemaradás felismerése lehetett. Ezt a tényt az 

[iNFELOR-helyzetfelmérés is megerősítette. Míg a vállalatok többségé
nél már értékelhető számítástechnikai alkalmazásokat talált, addig az 
OKOT funkcionális szerveinél—ezek lényegében a tröszti főosztályok^, 
plusz az ÁGI—csak a leendő központi gép ígéretével kicsüiolt igényeket 
rögzíthetett.

Ahátrányból logikus módon következett a másik kulcsszó, az utolérés. 
Sót.twmészetesen nemcsak utolérni, hanem az élre kellett kerülni, még
hozzá a legkorszerűbb számítógép beszerzése útján. Az ideológia is rög
tön adódott (mely ráadásul önmagában igaz is volt): az iparág meghatá
rozó szerepe az energiagazdálkodásban, melyből következően a gépvá
sárlást máris népgazdasági érdekké lehetett transzformálni.

AzINFELOR koncepció

Az INFELOR javaslata— melyet megelőző felmérésekben dr. P . is részt- 
vett—a Tröszt igényeiből indult ki. Megállapításuk szerint a tröszti szer- 

I  vezeti struktúra, illetve armak leglényegesebb vonása, a Trösztöt egy 
^dasági egységnek tekintő szabályozási rendszer — a központosított 
pénz- és hitelgazdálkodás, adózás, a beruházási eszközökkel való köz
ponti gazdálkodás, valamint a "Tröszt egészre" megállapított ösztönzési 
és részesedési szisztéma — egyértelművé teszi az erős centrális irányítás 
(szükségességét és a tröszti optimum érvényesülését az ezt figyelmen 
kívül hagyó vállalati optimum kialakításával szemben. Figyelembe véve 
az OKGT hármas tagozódásé döntési hierarchiáját^ olyan információs 
IIBidszer kialakítását ajánlották, amely azonos adatbázison nyugszik és a 
különböző döntési szintek igényeinek megfelelően ebből a közös adatbá
zisból különböző szempontok szerint kidolgozott és aggregált inf ormáci- 
ókat szolgáltat. Mivel az ilyen adatbázis megteremtése csak egységes 

mpontok és módszerek szerint, erős centralizált irányítás mellett le- 
tséges, ezért a csak a vezérigazgatónak alárendelt, tröszti információs 
izpont fokozatos kiépítését javasolták.
A központi veze;ést alátámasztó információs és döntési rendszer meg

valósítására a Tröszt központjába telepített nagyméretű számítógép be- 
ílDlítását látták szükségesnek Ehhez kellett csatlakoznia —egy tele
kommunikációs hálózaton keresztül — a vállalatokhoz, intézményekhez
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stb. kitelepített végberendezéseknek (az egyszerű lyukszalagolvasótíMj 
önálló üzemmódban is működni képes számítógépig).

A vállalati munkák és a tröszti funkcionális szervek igényeinek felmíj 
rése alapján legsürgetőbbnek az alábbi feladatok mielőbbi, a létrehoz 
dó tröszti információs központ által koordinált, egységes szempaitS 
szerint történő beindítását, illetve megvalósítását jelölték meg.

— Geoműszaki adatbank megszervezése
— Kőolaj- és földgáztermelő vállalatok termelési adatainak fd 

dolgozna
— a kőolajfinomítók napi termelési adatainak feldolgoz

— Az ÁFOR ̂ mforgalmi rendszerének kidolgozása
— Gázforgalmazás területén

— a földgázhálózat irányítási rendszerének kidolgozása,
— a PB gáz és
— a városi gáz forgalommal kapcsolatos adatfeldolgoz 

tevékenység megszervezése
—Az anyagforgalom számítógépesítési modelljének olyan szia 

kidolgozása, mely alapján a további fázisokban az egysi 
szemléletet érvényesíteni lehet

— A beruházások teljesítésével kapcsolatos programoz 
adatfeldolgozási rendszer

— A gépgazdálkodás és az állóeszközök nyilvántartását cél 
adatfeldolgozási rendszer elvi előkészítése.

A felsoroltakon túl hangsúlyozták, hogy a fentieket átfogó, kon 
tervezési rendszer keretében meg kell szervezni a dinamilois terve 
módszerek kialakítását terv-variánsokkal, szimulációs és egyéb ga 
gi modellek felhasználásával, nyereségoptimum számításokkal, stb.

A koncepció hardware-vonzatát illetően az INFELOR nem tett kd 
rét típus és konfiguráció javaslatot. Pontosabban egy 5-6 éves periá 
végkifejleteként egy építőszekrény elv alapján fejleszthető, ha 
generációs, különböző speciális paramétereknek eleget tevő na  ̂
számítógép beállítását ajánlotta.

A megvizsgált területeken tapasztalt fogadókészségre, valamintj 
egyes témák számítógépes megoldásának sürgősségére hivatkoz 
INFELOR felvetette íizt a gondolatot, hogy a Tröszt közelében, méj 
székház felépítése előtt célszerű lenne egy, a Tröszt Központ köz 
irányítása alá tartozó kisebb számítógépet beállítani. Konla-ét javaslat  ̂
volt, hogy az ÁFOR már fogadóképes helyiségébe állítsák be ezt a gépi 
mely a központi számítógép installálása után az ÁFOR tulajdonában 
ne át. A tröszti koncepció követelményeit kielégítendő, az alábbi géptí
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sokat jelölték meg: IBM-360/40, ICL System-4/50, illetőleg Siemens- 
4004/45.

Atrösztí számítástechnika intézményesülése: 
az ISZK megalakítása

Mint láttuk, a Tröszt nagy lendülettel fogott hozzá a központi számítás
technika- alkalmazás előkészületeihez. Az INFELOR rohammunkában, 
egy rendkívül energikus, azonnali lépéseket—egységes szempontok sze- 
rintiközpontifeladat-kidolgozásokat, ideiglenes tröszti gép beállítását— 
sürgető koncepciót dolgozott ki.

Miért ez a nagy sietség? — merülhet fel a kérdés. A válasz egyik részét 
már tudjuk, a vállalatokkal szembeni lemaradás. Figyelembe véve azt is, 
hogy itt nem egyenrangú, hanem formálisan egyértelmű függelmi kap
csolatban lévő gazdasági egységekről van szó, máris adódik az előzőhöz 

Szorosan kapcsolódó ok: a vállalati kezdeményezések tröszti irányításá- 
*nak, ellenőrzésének, stb., vagyis a tröszti funckiő gyakorlásának eddigi 
hiánya.

 ̂Ez a hiány akkor vált szembetűnővé, mikor a hetvenes évek elején 
-másra jelentek meg a vállalati számítőgépvásárlási igények.

'Nagyon sok igény jelentkezett, s jutott el B. vezérigazgatóhoz. B. kereste a 
megfelelő személyt, akire a kérdések eldöntését, egységes javaslat készítését 
rábízhatja. Ésszerű terv: egy nagy gép beállítása. A választás P.-re esett, aki 
ugyancsak egy rendszer igénylője volt." * *

A tröszti irányítás hiánya, továbbá az időközben megjelenő, a Számí
tástechnikai Központi Fejlesztési Programról szóló kormányhatározat 
fcvetkezményeként 1971. augusztus 1 -én megalakult a tröszti Informá- 
íciós és Számítástechnikai Központ (ISZK). Vezetője dr. P J., az Ipargaz- 
jidasági Főosztály addigi vezetője, a központi számítástechnikai munká
latok addigi koordinátora lett.

PJ. rendkívül intelligens, komoly tudású, több nyelvet beszélő ember 
lifrében állt, de az is köztudott volt, hogy elméleti ismeretein túl — leg- 

hbis az induláskor — konkrét számítástechnikához fűződő tapasz- 
atai nem voltak.

"... én most nem bántani akarom, mint embert... de hát mondjuk nehezen végez
het el tröszti fejlesztést, aki a megbízása után kezd el tanulni programozni, jo
gász, meg mit tudom én milyen beütéssel. Mert önmagában még az sem lenne baj, 
ha ő vezető állásban kezdi el tanulni a szakmát, ez annyi, mintha én elvállalnám
a kórházi főorvosi állást, és akkor kezdenék tanulni az orvosi diplomáért. ,12
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Az ISZK létszáma az Ipargazdasági Főosztályon belül működő,i 
számítástechnikai osztályból, zömében azonban újonnan felvett en 
rekből édakult ki.

"... hirtelen egy csomóembert felszedtek... nem az a baj, hogy nem számítás 
nikusok voltak, hiszen még mi sem vagyunk azok, az volt a baj, hogy nem 'd 
sok" voltak, hanem az olajipartól nagyon távol álló emberek." * ̂

A munkakörülményeket sem lehetett optimálisnak nevezni.
"... nagyon nehezen indult, rendkívül kis apparátussal, helyűk nem volt, s 
sem volt. Inspekciósok voltak. Amikor én odakerültem, nagyot néztem, hoL 
mi. Bemegyek és egy gyerek, G.L. ott van. Te mit csinálsz, kérdezem. Őn 
inspekcióban van. Hát a többi hol van? Hát otthon. Miért? Ez az egy szob 
Volt egy főosztályvezetői szoba, egy pici titkárság, és egy darab szoba az ̂  
apparátusnak az azóta lebontott dohánygyári simítóban deszkafalakjaiI 
prespánfalakkal elválasztva... aztán voltak a Szent István körúton is."

Az eszközellátottság tekintetében sem volt biztatóbb a helyze 
indulástól számítva a gépbeszerzésre, illetve géphasználatra vonatk 
an ugyan számtalan variáció merült fel, a meghatározó tényező—í 
sőbbiek ezt igazolták — BÁ. vezérigazgató-helyettesnek, egy 
tavaszán számítástechnikai téma kapcsán összehívott értekezletül a 
kijelentése volt.

"...belátható időn belül tröszti számítógép nem lesz."
Az ISZK indulásának körülményeiről festett képünk lehet, 

sötétnek tűnik, s tény, hogy az itt közölt interjúrészietek szereplői i 
voltak az akkori ISZ dolgozói. Armyi azonban minden elfogultság né 
megállapítható, hogy a tröszti szánutástechnikai tevékenységek kea 
ményezését nem annyira a számítástechnikára, mint inkább a szer 
felállítására irányuló igény váltotta ki.

Az "intézmény" megalakításán és annak a Tröszt Központba ille 
sén túl, effektív kezdeményezés nem volt, aminek legfontosabb okn| 
f  első vezetés instabilitása. A különböző szintű vezetői változások mell 
döntő körülménynek ítélhetjük, hogy B.V. vezérigazgató pozíciőjaisli| 
zonytalanvolt.

"Közismert, hogy B. vezérigazgató nyugdíj előtt állt, nem akarta bonyolíta 
életét, nem is volt jól... Egyébként is a Trösztben ez volt az a periódus, i 
eléggé elöregedett a gárda, tehát a fejlesztéseket is azt lehet mondani, azö 
év fölöttiek csinálták... Máshol, mint például a MVMT-ban az akkori vezérli 
benne fantáziát, mellé állt, csinálták. De ez nálunk nem volt. Szóval a vezái 
túlzottan nagy érdeke nem volt." * ̂
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Az ISZK működése

A tröszti számítástechnikai apparátus első élet jele a megalakulását köve
tően 1971 őszén egy vezérigazgatói utasításon alapuló körlevél volt. Eb
ben tudatták a vállalatokkal, hogy egyáltalán létrejött egy szervezet a 
Trösztnél, illetve, hogy a vállalatnál minden szervezés indítással, szerve
zőintézettel való szerződés kötéssel, számítógép beszerzéssel, bérléssel 
stb. kapcsolatos kérdésben a vezérigazgató helyett az ISZK vezetője 
dönthet, illetve csak az ő hozzájárulásával indulhat mindez.

Ez az egységesítés jegyében meghozott első intézkedés, érhető mó
don, nem volt túl népszerű a vállíilatok körében.

"Addig semmi központi hatás nem volt, a vállalatok úgy fejlődtek, ahogy tudtak. 
Hirtelen ez nagy kiemelésnek számított, meglehetősen nagy meglepetést is kel
tett a tröszthöz tartozó vállalatok körében, és meglehetősen nagy ellenállást is 
váltott ki. Úgyhogy nem volt szerencsés ez a vezérigazgatói utasítás, mert való
ban túl nagy ugrásnak tűnt a korábbi semmihez képest."

Hasonló fogadtatása volt a már szánutástechnikai alapokkal rendelke- 
zóvállalatoknál az induló tröszti rendszereknek is.

"... odahívtak bennünket (DKV és ÁFOR), mi azt mondtuk, hogy míg Ön aludt, 
a darmol dolgozott, tulajdonképpen mi ezen túl vagyunk, amit tetszik akarni 
csinálni, a rendszereinket nem tudjuk megváltoztatni."

‘ A körlevél által kiváltott vállalati reagálásokat a későbbiekben stabili- 
Itálódó ISZK — pontosabban P.J. által kidolgozott — koncepció már ke- 
^bé indokolta. Ugyanis az induló ’71 -es, B. vezérigazgató igényeit 

pkröző, erősen tröszti gépcentrikus elképzelést 1973-ra egy lényegesen 
nnás szemléletű terv váltotta fel.
I  Az új koncepció eleve lassúbb, alaposan előkészített fejlesztéssel szá
molt. Figyelembe véve a felkészülés szükséges szakaszait, központi gép- 

izerzést 1978 előtt nem tervezett. Ugyanakkor — legalábbis a kezdeti 
szakban — a Tröszt és a vállalatok közötti munkamegosztásban a fő- 
repet a vállalatoknak szánta.

"A szénhidrogéniparban a számítástechnika fejlesztés kezdeményezői a válla
latok voltak (így a DKV, ÁFOR, NKFV, Geofizikai Kutatási Üzem), ezért egyes 
vállalati centrumokban alakult ki jólképzett szakemberekből álló apparátus, 
elsősorban a beszerzett számítógépek környezetében. A vállalatok széles körben 
adtak számítástechnikai eszközöket felhasználó rendszerek, modellek megszer
vezésére megbízásokat különböző szervező intézeteknek... A vállalati számítás- 
technikai fejlesztési munka legtöbb helyen már több éve folyt, sok területen jó 
eredményeket értek el. Ezzel a helyzettel számolni kellett, és az akkori megíté
lésünk szerint még mintegy 5 évig prioritást kellett adni a további vállalati elkép
zeléseknek, ami elsősorban abban kellett megnyilvánuljon, hogy a tröszti 
vezetési-koordinációs szempontok ne hátráltassák ezeknek az elképzeléseknek
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a realizálását. Ezzel párhuzamosan folytatódott az az akkoriban beindítotts; 
vezőinunka, amely a tröszti, illetve iparági vezetési szintek igényeiből kiindi 
a Tröszt egyes funkcionális területein (termelésirányítás, anyaggazdái 
stb.) kialakítandó információ-rendszerek, illetve adatbank-rendszerek kifefl 
lesztését célozta. E tröszti szintű szervezőmunka során messzemenően figyt-l 
lembe kellett venni az egyes vállalatoknál a különböző területeken már eláll 
eredményeket, kidolgozott és működő rendszereket és ilyen egyeztető mi 
rel előrehaladva kellett elérni azt, hogy a tröszti, iparági és vállalati számítógí 
rendszerek fokozatosan integrált rendszerré fejlődjenek." *̂

Az említett tröszti szintű, funkcionális információs rendszerek, 
lyek kidolgozása elkezdődött, a következők voltak:

A téma megnevezése alkalmazási terület

Strukturális döntések szimuláci
ós modellje

vezetés-politika

Az OKGT anyaggazdálkodási 
folyamat számítógépes infor
mációrendszere

anyaggazdálkodás

A szénhidrogénipari kutatás 
számítógépes irányítási rend
szere

kutatás

A kőolajfeldolgozás és termék- 
forgalmazás számítógépes irá
nyítása

termelés/értékesítés

Gázipari diszpécserszolgálat 
számítógépes irányítási és gaz
dálkodási rendszere

termelés/értékesítés

OKGT beruházások tervezése, 
lebonyolítása és ellenőrzése

beruházás

Ezek a munkák, a vállalati megoldásokhoz hasonlóan, szervező inté: 
tek (NIMIGÜSZI, INFELOR, SZKI) bevonásával folytak.

A koncepció hardware vonatkozású hosszútávú elképzelése az voli 
hogy egy olyan, az egész országot átfogó számításteclmikai háld: 
építenek ki, amely kezdetben a meglevő kapacitások bővülésével, későbbi 
új gépkapacitások beállításával, távadatfeldolgozói módszerek al 
zásával fokozatosan kapcsolja be a rendszerbe a szénhidrogénipar s: 
vezetébe tartozó egységeket. Lényeges eltérés, hogy míg az 1971 -estei
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»rinti számítógépes hálózat alapját egy 28 darabos, igen magas — kb. 
4millid $! — devizaigényű IBM (360 vagy 370) gépállomány alkotta,^® 
iddig a 73-as koncepció géptípusokat tekintve kevésbé konlaét és jóval 
mérsékeltebb, költségelőirányzatot pedig egyáltalán nem említett. A vál
lalatok szempont jából — amennyiben konkrétan tervezett, pl. R-lO-es 
vagyEMG-840gépek esetében—valójában kiépítetlen típussal számolt. 
A tröszti géppel kapcsolatos megállapítás is csak annyi volt, hogy DKV 
géppel kompatibilis, ezért byte-szervezésű, nagyteljesítményű, lehető- 
leglzocialista relációból beszerezhető típus legyen. (Más kérdés, hogy ez 
altardware változat nemigen kerülhetett be az "OKGT-köztudatba", 
ugyanis az erről nyilatkozók mind az IBM megoldást említették-.)

A koncepció speciális vonása, hogy fontos szerepet szánva annak, ki
emelten foglalkozott a Dunai Kőolajipari Vállalat százhalombattai szá
mítóközpontjával. Két lépcsőben a bővítését, majd az időközben 
ISjSzerezíiető tröszti R -10-es, terminálnak szánt számítógéppel "on-line" 
módon való összekapcsolását, végül pedig a leendő központi nagy géppel 
történő ugyancsak közvetlen kapcsolatát tervezték.^ ̂

Az idézett ISZK hosszútávú terv legjellemzőbb sajátosságának— kü
lönösen a későbbi változatok f ényében—azt tekinthetjük, hogy az OKGT 
számítástechnikai feladatait elsősorban a meglévő alapokra építette, és a 
további teendőket is egyrészt a vállalatokkal, másrészt külső szervező 
intézetekkel kívánta megoldani. Ugyanakkor, éppen ebből adódóan, a 
loncepció tröszti szintű része kissé laikus és "naív" elgondolásnak tűnik, 
mivel működő, komplett, szuverén rendszerek integrálása, a tapaszatalok 
szerint nem lehetett sok sikerrel kecsegtető vállalkozás.

A vállalati tevékenység "tűrését és támogatását" — melyet rendkívül 
találóan a szakmai zsargonban "Virágozzék minden virág!" elnevezéssel 
ifflettek — lényegében a szükség és realitás kényszerítte ki,^^ továbbá 
lizonyos fokig a tröszti tanácstalanság által motiv^t taktika volt. Az alap
ja az a felismerés volt, hogy az adottságokat figyelembe véve, a szakér
telem, az eszköz és egyéb feltételek szempontjából a vállalatok és a külső 
intézetek helyzete előnyösebb, így a siker — legalábbis rövid távon — 
elsősorban ezen a vonalon várható.

A koncepció módosulás "ideológiájában" nem szerep>elt, de valószínű
leg mindennél fontosabb magyarázó ok lehetett az időközben lezajlott 
vezérigazgató változás. Dr. S.P., az újonnan kinevezett vezérigazgató 
előzőleg a DKV igazgatója volt. A DKV-ról pedig tudjuk, hogy ez időtájt 
OKGT szinten a legfejlettebb, leginkább előremutató számítástechnikai 

Alkalmazást mondhatott magáénak, melynek egyik kezdeményezője, s 
mindvégig támogatója éppen dr. S.P. volt.
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Az OKGT vezérigazgatói posztján bekövetkezett "őrségváltás* 
tröszti számítástechnikai ügyeket érintő — hatása hamarosan az ISZ 
hosszútávú tervének módosításán jóval túlmutató változtatási igény 
ben is megnyilvánult: 1974 augusztusában megtörtént az ISZKátszer 
zése.

A központ új elnevezése ADFO, vagyis Adatfeldolgozási és Szánu'tá 
technikai Titkárság lett, élére pedig dr. T J., az ÁFOR számítástecl] 
osztályának vezetője került.

A változások háttere

Mint azt bemutattuk, az ISZK meglehetősen kedvezőtlen adottságok kői 
zött, lényegében a nulláról indult. Tisztázatlanok voltak tröszti szint^j 
számítástechnika alkalmazásának lehetőségei és korlátái, s így kis2 

hatatlanok voltak a f  eléjük irányuló elvárások is. A rendkívül szűkös anya-' 
gi lehetőségek és a képzett szakemberek hiánya által amúgy is korlátozotl] 
szervezet számára a "bejelentkező" körlevél valószínűleg csak ellend 
kereket szerzett. A nem túl szerencsés stílustól függetlenül nyilváiií] 
szakmai kompetenciát, valamint önmagában a beavatkozás tényét is kifo-1 
gásolhatták. Ellenérzésük elsősorban abban nyilvánult meg, hogy az] 
ISZK elképzeléseit nem támogatták, megvalósításukhoz vonakodtak se-j 
gítséget nyújtani, lehetőség szerint elszalx)tálták. Ezen a helyzeten a kOT-j 
cepció módosítás sem sokat segített. Egyrészt, mert nem maradt idő a] 
realizálására, másrészt felügyeleti szervük, a Nehézipari Minisztériuin] 
erőteljesen kifogásolta a vállalati prioritásra és a tröszti fejlesztő 
visszafogottabb ütemére vonatkozó elképzeléseket, sőt, mielőbbi, ez 
ellentétes lépéseket sürgetett:

"... felülvizsgálandónak tartom a koncepcióban kifejtett azon álláspontot, mei 
szerint még további, mintegy három évig a tröszti központi fejlesztés irányító 
ráhatása nem érvényesülhet a vállalati fejlesztésekben ... nélkülözhetetle 
tartom a tröszti szintű fejlesztési elképzelések mielőbbi konkretizálását, avál 
lati fejlesztések felé támasztott igények pontosabb meghatározását és a fejlea] 
tést irányító tröszti apparátus létrehozását, illetve munkájához szűk 
feltételek szervezett biztosítását... reálisnak tartom felülvizsgálni azt az állási 
pontot is, mely szerint a tröszti központi célokat szolgáló számítógép beszi 
sére csak az V. ötéves terv végén kerülhet sor... A terv szerinti telepítést megel 
nagyarányú és igen sokrétű előszervezés várhatóan ebben az időszakban id ^ l 
számítógép kapacitásokkal megnyugtatóan nem lesz kiszolgálható."^^

A felsőbb szintről is igényelt stratégia-módosítás taktikai változta 
sokat is követelt, nem utolsó sorban más taktikájú vezetőt.
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PJ. elképzeléseire, vezetési gyakorlatára elsősorban az általa nagy 
mennyiségben olvasott és kedvelt angol amerikai szakirodalom számí
tástechnikai alkalmazással kapcsolatos nézete: i .atottak. Vezetési stílusát 
-saját jellemzése szerint — gyakran érte az "arisztokratikusság" vádja. 
Más vélemény szerint;

746111 az a típus, aki politikusán tudná végrehajtani a vezérigazgatói utasításban 
foglaltakat. Rendkívül intelligens, nagy tudású ember, de valahogy a kontaktust 
nem tudta megtalálni. Nem az az alkat, aki úgy össze tudna jönni az igazgatók- 
kal.'^ '‘

Valószínűbb azonban, hogy nem az alkatával volt elsősorban probléma 
-Túszén főosztályvezető korában is hasonló szinten tárgyalt —, hanem 
inkábbaz általa képviselt, vele azonosított szervezettel. Amíg az Ipargaz
dasági Főosztályt vezette, addig rendkívül jő kapcsolatai voltak, az ISZK- 
tól kezdődően azonban egyre inkább elhidegültek tőle az emberek.^^

Talán az egyetlen pont, ahol a tevékenységével kapcsolatos vélemé-
■ nyek találkoztak, miszerint vitathatatlan érdemének tekintik, hogy a fo- 
^ókészség és az indulás érdekében 1972-ben a SZÁMOK-kal együtt
egymonstre számítástechnikai tanfolyamot szervezett. Lefoglaltáka régi 
sz l̂odát Dobogókőn, és ott szabályos SZÁMOK oktatás keretében két
szer 30 fő okleveles rendszerszervezőt képeztek ki, harmincat műszaki, 

^iarmincat gazdasági vonalra, s további kétszer 30 fő folyamatszerve
zőt.^

Az már nemcsak egyedül rajta múlott, hogy— szintén általános véle
mény szerint:

”... utána ez a társaság visszament a munkahelyére, és ott folytatta, ahol abba
hagyta előtte a melót. Ezeket nem vonták be valamilyen fentről koordinált és 
egységesebb munkába, hanem "jó, ezt is letudtuk, menjen mindenki haza". En- 

: nek ellenére ezek közül egy páran bekerültek a különböző vállalati, meg tröszti,
, ■ ezzel foglalkozó apparátusba... és hát ottazért ez valamit segített."^^
■ Általánosságban is ügy tűnik — s ebbe a képbe a tanfolyam, illetve 
'Wdatás központú, "felvilágosult abszolutizmus" eszméivel rokonítható 
felfogás is beleillik —, hogy elképzelései inkább a szakirodalmat tükröz
ték, mintsem az OKGT valóságát, melyben ezek túl idealisztikusnak ta
láltattak.

A tröszti apparátus átszervezése — ADFO

A tröszti számítástechnikai apparátus átszervezése rendkívül sajátos for
mában zajlott le:
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"S J*. többször tárgyalt T J.-vel a kinevezésről, aki ennek elfogadását P J. to 
szerepétől tette függővé. S.P. úgy gondolta, hogy dr. P. az ADFO-n TJ. la 
adója lenne, és megnyugtatta dr. T.-t, hogy PJ.-vel ezt már megbeszéltél̂ Tj 
aki sem szakmai, sem emberi szempontból nem értett egyet ezzel a megold 
ezután felkereste dr. P.-t, aki nagy megdöbbenéssel fogadta az átszervez&h 
s kijelentette, hogy nem is fogadná el ezt az állást. Végül is dr. PJ. egyi 
osztályon lett műszaki-gazdasági tanácsadó."^*

Az új főosztályvezető személye — eddigi pályafutása alapján - ]  
olajipar és a számítógépes adatfeldolgozás ismeretének és a jó vez 
adottságoknak a szerencsés találkozását ígérte.

T J . közgazdász végzettséggel, az Állami Ellenőrzési Miniszté 
megszűnése után, 1957-ben került revizorként, majd főrevizork 
Országos Kőolaj- és Gázipari Trösztbe. Munkája kapcsán az egész vd 
kumot részleteiben alaposím ismerte. 1959-74 között az ÁFOR-nál( 
gozott, ahol megszervezte a revizori osztályt, majd a számviteli oszti 
belül elindította a hollerith rendszerű gépi adatfeldolgozás. Ezt köv 
az ÁFOR legnagyobb problémáját jelentő hatalmas mennyiségű 
li munka, számlázás számítógépes megoldása érdekében megalakított 
számítástechnikai osztályt. 1964-65-től egy IBM gép beszerz 
kezdeményezője volt. Kiépítette az ÁFOR számítástechnikai app 
sát, munkatársaival elvégeztette az IBM tanfolyamát. Az utolsó pilli 
ban azonb£m — a szűkös tröszti devizakeretre hivatkozva — nem l 
meg a gépet. Mentve, ami menthető 1972végén egy NDK-beli Rőt 
21 gépet installáltak, s az IBM programokat "lefordítva" indították elj 
üzemeltetést. Ezután jött a kinevezés:

"AzÁFOR-nál kb. idáig jutottunkéi, amikor engem elvittek a Trösztbe, ésit 
23 vállalat számítástechnikai főosztályvezetője lettem. Ott még nem volts 
m i ." ^ ’

Az áthelyezés után ambiciózusan hozzá is kezdett a tröszti S2 

technika "sorainakrendezéséhez". Felmérést végeztetett a vállalatia 
mazások körében, a tröszti témák felelőseit beszámoltatta. Megkezdj 
ADFO létszámának bővítését. Mivel elődjétől eltérően ő egy két sza 
hierarchikus számítástechnikai rendszer híve volt (erős központi app 
tus, nagy teljesítményű központi — IBM — számítógép, valamint eü 
on-line módon kapcsolódó vállalati számítógépek a kiszolgáld 
szükséges helyi szakember gárdával), mindenekelőtt olyan számíti 
nikai szakembereket igyekezett maga köré gyű jteni, akikegyűttalkoii 
szénhidrogénipari ismeretekkel és tapasztalatokkal is rendelkeztek!]

Eszköz oldalon is hamarosíin előrelépést ért el. 1975 febniárjáls 
megérkezett a még P J . által kezdeményezett, az ő elképzelése szén 
adatgyűjtő funkciókat ellátó, tröszti R-lO-es számítógép. Megfelelői 
lyiség hiányában a Külkereskedelmi Főiskolán állították be a gépet, r
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nek fejében bizonyos óraszámban a hallgatók is használhatták. Időköz
ben a tözponti nagy géppel kapcsolatosan újra megnőtt a bizonytalanság 
-  IBM lesz, nem lesz, mi lesz, egyáltalán lesz-e valami a közeljövőben? 
-.ezért acél megváltozott, és az új koncepció az lett, hogy a számítógép 
adatgyűjtés helyett, önálló üzemmódban működve, adatfeldolgozó funk
ciókat valósítson meg. Eimek megfelelően kezdte meg működését M.Gy. 
vezetésével a számítástechnikai üzem. Komoly nehézségek árán kezdeti 
sikereket könyvelhettek el a Kőolajipari Gépgyár és az Anyagellátó Iroda 
közpnti raktárai anyaggazdálkodási rendszerének száimlógépre vitelé-

Új^éniségek a pályán — egy kis "zalai kitérő"

1974 októberében dr. S.P.-t, az OKGT vezérigazgatóját a Nehézipari 
línisztérium államtitkárává nevezték ki. Helyére dr. B A., az eddigi ter
melési vezérigazgató-helyettes került.

BÁ. olajmémökként kezdte pályafutását, ekkor elsősorban a termelési 
adatok érdekelték.

”... miután gazdasági vezető és különösen a DKFV igazgatója lett, az egyéb nyil
vántartások fontossága is megnőtt a szemében. Azon kevés vezetők közé tarto
zott, akik az OKGT-n belül már a kezdet kezdetén felismerték a nyivántartási 
rendszer korszerűsítésének, és ezen belül a számítástechnika alkalmazásának 
jelentőségét. Szemléletét akkor tudta igazán érvényre juttatni, amikor az OKGT 
vezérigazgató-helyettesévé nevezték ki."  ̂*

Mint azt a fentiekben idézett esettanulmány bemutatta, a számítás- 
clmika, pontosabban egy kiemelt tröszti téma, a geoműszaki adatbank 

feletti diszponálás tényét eredményesen használta fel a vezérigazgatóvá 
történő kinevezésért vívott harcban. Később is sokszor meghatározó sze
repe volt, a tröszti számítógép-alkalmazás pártfogójaként, a sokszor ön- 
iBgukban érthetetlennek tűnő, számítástechnika körül zajló események
ben.

Mint eredendően "olajos" szakember, a tröszti szellemnek megfelelő
en, ő is elsősorban a szakmabelieket ismerte el Ennek a kritériumnak ab
ovo T. J. sem felelt meg, s ami még esélytelenebbé tette, hogy szembe- 
Eálljon ezzel az elvárással, az a revizori múltjában keresendő. Évekkel 
azelőtt, nünt a tröszt revizora, vizsgálatot folytatott a DKFV-nél, mely
nek igazgatója akkor B A . volt. A személyes rokonszenv hiánya valószí
nűleg a revizori jelentéstől datálódik.^^

"Dr. T J . még tröszti főrevizorként több hibát, hanyagságot tárt fel a DKPV-nél, 
amelynek akkor BÁ. volt az igazgatója. A 26 pontos lista elég erősen akadályoz-
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ta BÁ. karrierjét, s ő ettől kezdve személyes ellenszenvvel viseltetett TJ. iró 
Továbbá ez magyarázhatja azt, h ( ^  a vezérigazgatói poszt elfoglalását köw 
en megindult átszervezések szele az ADFO-t is megérintette: egy rövid idő 
vezérigazgató helyett vezérigazgató-helyettesi szint alá tartoztak?'* '

1974 novemberében került a tröszti apparátusba az olajipar és as 
mítástechnika egyik "nagy egyénisége'', dr. Cs.I. Addigi pályafutá 
részletesebb bemutatását az indokolja, hogy ezáltal a tröszti szá 
technikai munkák egy másik vonalával ismerkedhetünk meg, vala 
nyomon követhetjük egy később jelentős konfliktusokat kiváltó, azé 
giektől alapjaiban eltérő számítástechnikai koncepció kialakítását.

Dr. Cs. mint geológus a Magyar Nemzeti Múzeumtól 1968-banl( 
a szolnoki NKFÜ-höz dr. D.V. — egykori tanára, a későbbiekb 
OKGT kutatási vezérigazgató-helyettese—meghívására. Az akkwin 
ló algyői kutatásokba kapcsolódott be. Itt hamarosan kiderült, hogyn 
annyira a közvetlen földtani munkákkal van probléma, mint inkább afij 
tárásokkal kapcsolatos nagy mennyiségű, feldolgozatlan, tárolatli 
kumentáció-halmaz kezelésével. A korábban megszerzett számítá 
nikai ismeretei, szakmai ambíciói és az algyői beruházásokat sürge 
nyék alapján rövid idő alatt— D A.-val együtt— kialakított egy, a to 
biakban alapokat jelentő ún. peremlyukkártyás fúrási adattároló i 
szert, és elkezdett általánosabban is foglalkozni a helyi számítástecö 
problémákkal. 1971 vége felé különböző, de zömmel kutatásirányít&| 
kutatáspolitikai kérdések kapcsán összetűzésbe került a vállalatáv 
kor felkereste BÁ. termelési vezérigazgató-helyettest mondván, hói 
kutatással nem akar tovább foglalkozni, s mielőtt elmenne az olajip 
nincs-e valamilyen tippje számára a termelésnél. A dr. B. által fel) 
lehetőségek közül Zalában, a Dunántúli Kőolaj- és Földgáztermelő I 
lalatot választotta, mert

"... az volt a legkomplikáltabb és legnehezebb. Hogy oda mentem, annak] 
összetevője volt. Az egyik, hogy előtte rúgták ki a vezetőséget, és tudta 
az új vezetőség akar valamit csinálni, a másik meg az, hogy akkor indult j 
másodlagos művelési program, amely nem geológiai szempontból, hiszaiil 
én már nem geológiát csináltam, hanem a technológiai fejlesztés szemponi 
nagyon lényeges és érdekes munkának ígérkezett."^^ '

Az Új típusú műszaki feladat hamarosan szükségessé tette a sz 
gép alkalmíizását, melynek megszervezésével a vezetőség dr. Cs.-t bíj 
meg. Gazdaságossági és terhelési számításai meggyőzően bizonyító 
hogy a Tröszt által javasolt IBM 360-as gépnek általános üzer 
csak a töredékét tudnák kihasználni. Ugyanakkor az időszakos fejh 
si-műszaki számítások megoldására ez a kapacitás nem elég. 
válasz adódott arra a variánsra is, miszerint az öt zalai olajipari i 
közösen hozzon létre számítóközpontot. Ez alapján javasolta, hogyi
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vállalat fogjon össze és támogassa a SZÜV-öt egy regionális számítóköz
pont létrehozásában, amely egyúttal az olajipar igényeit is kielégítené. 
Elképzelése átmenetet jelentett volna az addigi "önálló vállalati kontra 
Tröszt központú számítógéphálózat" fejlesztési tervek között, s ugyan
akkor összhangban volt a Számítástechiiikai Központi Fejlesztési Prog
ram regionális, ágazatközi fejlesztési célkitűzéseivel. A kompromisz- 
szumos megoldást azonban "fura módon" egyetlen érdekelt fél sem fo
gadta nagy lelkesedéssel.

Az érintett vállalatok féltették viszonylagos önállóságukat, melyet a 
közös gépen futtatott egységes rendszerek ténye veszélyeztetett volna.

'... mi erőltettük a megyével azt, hogy egységes anyaggazdálkodási rendszer 
legyen az öt olajipari vállalatnál. Ezek meg külön-külön jöttek, hogy komoly 
dohányokat fizetnek azért, hogy nekik saját legyen, ne olyan, min t a másiké... az 
üyen kerítésen belüli iparbárók azok nem nagyon szeretik, ha a Tröszt is beleszól 
adolgukba.'^^

Az ISZK-nak sem tetszett a javaslat, mert ez megtörte volna a tröszti 
számítástechnika irányításában, koordinálásában az eddigi hegemóniáju
kat. De maga a Tröszt is féltette az autonómiáját a megyétől.

'Itt találkoztam először azzal a fogalommal, hogy a területi és ágazati irányítás 
ellentmondása. Mert végeredményben maga a Tröszt sem szerette, ha a megyei 
pártbizottság a területén lévő vállalatokat felügyeli. Jó, ha a kapcsolat jó, de 
azért egy csomó minden kiderülhet, meg hát maradjon inkább kerten belül az 
ügy. Különben is a tröszt a számítástechnikát saját magának akarta, amibe nem 
nagyon szól bele más mondván, hogy van minekünk pénzünk, majd veszünk mi 
géjpet."^^

A SZÜV is aggódott a leendő p^tner miatt, túl erősnek ítélték az 
OKGT-t. Tartottak attól:

'hogy leköti a számítóközpont kapacitásának jelentős részét, olyan helyzetbe 
kerül, amikor már feltételeke^diktálhat. Ebben az esetben viszont a SZÜV önál
lósága formaivá, a központ maga pedig egyszerűen az OKGT 'fiókjává" válik. 
Hasonló fenntartásai voltak a megyének is, s e mellett már előre gondot okozott 
számára az, hogy tanácsi vállalatai megfelelő szerepet, illetve elegendő gépidőt 
kapnak-e." *

Az aggályok ellenére a szerződéskötés 1971 végén megtörtént, az 
OKGT és a SZÜV fele-fele arányban részesedett a beruházási költségek
ben, s ennek megfelelően a géplapacitásban. Bár 1972 őszén a Számítás- 
technikai Üzem — egyelőre gép nélkül — megkezdte működését, a 

Jgéptípus kiválasztásában még sokáig bizonytalan volt a helyzet. Kezdet
ben ICL, majd R-20 volt a terv, végül egy franciaországi tanulmányút 
jfcredményeként — melyen dr. Cs. is résztvett — a francia ÍRJA cég 3 db 
IRIS-50 típusú gépét vásárolhatták meg 1974 elején.

Az üzemelő SZÜV központnak dr. Cs. lett az igazgatója. Ám nem 
[sokáig. Rövid időn belül összeütközésbe kerül a vállalatokkal, az egysé
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gesítés erőltetése miatt — mint idéztük — és a vállalati decentraliz 
törekvések közül az utóbbiak bizonyultak erősebbnek. A SZÜV szol^ 
tatásai és árpolitikája kapcsán— mely véleménye szerint a népgazd 
érdekkel ellentétes volt, és ezt a véleményét a pártbizottság felé is jele 
— konfliktusa támadt a SZÜV-vel is, melynek végül felmondott. A trö 
számítástechnikai apparátusba T J. hívására mint számítástechnikai f 
munkatárs került.

Koncepció koncepció ellen

Bár Cs .1. nem vezetőként, hanem "beosztott" számítástechnikai főmuidl 
társként^^ került az ADFO-ra, megérkezését követően pillanatok alatt 
felgyorsult az élet a szánütástechnika körül. A gyorsulás tényén túl azon
ban az irányt egyelőre nem lehetett látni. Bevezetőként idézzük ezzd 
kapcsolatban az érintetteket.

Dr. T J., az ADFO — volt — főosztályvezetője:
'Nagyon jó folyamat indult el a tröszti számítástechnikát illetően, mikorodalc- 
rült egy ember (Cs.!), akit én vittem oda, aztán ő lett a vezérigazgatóLeója. AzM 
ő teljesen hamis tájékoztatást adott, a végén már az volt, hogy a vezériinzM 
csak őt hívta be.'^

Dr.Cs.I.:
'...én általában is azt képviseltem, hogy a központi számítástechnikai fejleszÉ-, 
nek van értelme, nem pedig a szétaprózott fejlesztésnek. És elleneztem naga 
az önálló ágazati fe jlesztést. És T. ennek volt az apostola. Két hét alatt összetii 
tukapatkót.'"'

Egy "relatíve" külső szemlélő, KA., számítástechnikai osztályvezetá
'Addig nem volt egységes elképzelés mondván, hogyha majd lesz egy bizooyi 
bázis, akkor majd azt lehet egységesíteni. T. után ez változott, elkezdtek gondol
kozni központilag, ez eljutott odáig, hogy konkrét ajánlatkérések is voltak, tii 
gyalások különböző cégekkel. Aztán bekerült a Cs.I. a buliba, akkor azÉ 
totálisan szétment a dolog, szóval nem volt egységes álláspontja az itt lévőszü- 
embereknek.'

A szintén érintett, B A . valószműsíthető reagálását tükrözi az előd 
interjúrészlet folytatása:

'Na most nyilván, amelyik a vezérrel beszélt, az a saját vonalát mondta megol
dásnak. Most a szerencsétlen aztán nem tudta a végén, hogy meiyiknc|pn 
igaza. Amikor az egyikkel beszélt, akkor az egyik, mikor a másikkal bestá, 
akkor meg a másik győzte meg.'"^^

A T J . illetve a Cs.I. által képviselt számítástechnikai elképzelés, iiÉl 
az az eddigiekből is kitűnt, tényleg alapjaiban különbözött. Dr.T.konce  ̂
dó ja  IBM gépeken és software csomagokon alapuló, kétszintű hierarcW-
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kus, tOTiészetesen a Tröszt által központosított, azzal on-line kapcsolat
ban álló számítástechnikai hálózat kiépítése volt. Ezzel szemben dr. Cs. 
az OKGT számítástechnikai problémáit alapvetően a KSH-SZÜV-vel — 
zalai mintára — közösen telepítendő regionális számítástechnikai köz
pontok útján vélte egyedül megoldhatónak. S hogy a különbözőség teljes 
legyen, az ilyen módon létrehozott számítóközpontokat francia IRIS gé
pekkel kívánta felszerelni.

A Tröszt törekvéseit, szemléletét csak valamelyest is ismerő külső 
szemlélő számára eléggé rejtélyesnek tűnhet, hogy egy ilyen, a tröszti és 
elsősorban tröszt központi érdekeket— nevében benne van: központosí
tás! —gyökereiben sértő elképzelés hogyan kaphatott ekkora teret.

Nyugodtan megkockáztathatjuk azt a kijelentést, hogy a tröszti veze
tés számítástechnikai koncepciója még mindig nem volt eléggé "kikristá
lyosodott". Nem tisztázódtak a szánűtástechnika lehetőségei, korlátái, 
fdhasználásának módozatai, röviden nem tudták, hogy mit lehet és mit 
kell vele kezdeni. Egy dologban voltak biztosak, hogy kell! "Kell, mert a 
vállalatok használják, mert a minisztérium noszogat, az SZKFP kapcsán 
beszámoltatnak, mert mások is vesznek, mert lemaradnak", s nem utolsó 
sorban, mert azt már kezdettől fogva felismerték, hogy a számítógép 

^ z t íz s  és hatalom. Hogy meimyire az, azt mi sem bizonyítja jobban, 
mint hogy sorsának alakulása — mint azt eddig is láthattuk — szorosan 
összefonódott a Trösztön belüli erőviszonyok változásával.

Ezek az erőviszonyok ebben a szakaszban, igaz csak viszonylag rövid 
ideig, Cs.I. felé tolódtak el. Kutatásai és vállalati számítástechnikai ta- 
Ipasztalatai, tudományos ambíciói, széleskörű "interdiszciplináris" érdek
lődési köre, az előbbiekből adódó szerteágazó kapcsolatai, továbbá 
iBkmabelisége, s egyáltalán nem utolsó sorban "vadásztársával", B A.- 
val való személyes kapcsolata étlapján megalapozottá teszik azt a megál
lapítást, mely szerint:

"dr. Cs. volt a tröszti számítóközpont első olyan munkatársa, aki szakmai szem
pontból egyenrangú és elfogadható partnert jelentett a tröszti főosztályok és a 

f V vállalatok szakemberei számára egyaránt", áld előtt "a trösztön belüli együttmű-
T ködés informális útjai megnyíltak.
f  Cs.I. szerepének teljesebb megvilágítása érdekében néhány szót kell 
pólnunk személyiségének eddig kevésbé hangsúlyozott vonásairól. Sok- 
foldalú tehetsége, ötletgazdagsága, kreatív egyénisége, és minden zseniá
lis tulajdonsága ellenére egoista munkastílusa, konfliktusokat kiélező 
hajlama, lerohanó, gyakran lekezelő, arrogáns modora következtében 
p̂iinden munkahelyén előbb-utóbb — visszatérő szófordulata szerint — 
s'jűsszerúgta a patkót" a vezetéssel és közvetlen környezetével. Szélsősé
ges egyéniségébe minden elképzelhető f okozat belefért; a faliújságra tör
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ténő, természetesen a helyi viszonyokat, prominens személyeket célbai 
vő pamflet kifüggesztésétől, valamint ugyanezen téma "balladiszt: 
változatának vezetőségi értekezleten való felolvasásától a párt és e; 
vonalon elindított — olykor valós, olykor hamis, leggyakrabban viszaítd 
kettőt kombináló tényeken alapuló— sorozatos feljelentésekig. Olajip  ̂
hányattatásait megnem alkuvó voltával magyarázta. Az biztos, hogysajá 
elképzeléseiből — még azok részleges megvalósítása érdekében — 
engedett, mások eredményeit, terveit nem vette figyelembe, tehát nea 
egy beilleszkedő típusú ember volt. Elképzelései viszont mindig miij 
műm egy nagyságrenddel nagyobbak voltak, mint az adott szinten rdt,
san szóbejöhetőek.

"... állandóan új és újabb ötletekkel árasztotta el környezetét, mindig globáii 
rendszerekben gondolkodott, s elvárta, hogy a rendszeres "aprómunkát* ehliti 
a többiek végezzék. Az eredmények elismerésénél a babérokat viszont egyeÉ 
magának követelte." "̂  ̂ ?

A tröszti számítástechnikai apparátusba mint az egyik kiemelt köz
ponti téma — a geoműszaki adatbank — témafelelőse került, de abbí 
kiindulva — és azt lényegében elhanyagolva — pillanatokon belül lÉ 
éppen kialakuló tröszti számítástechnikai koncepció ellenharcosa lett 
Elképzelései érvényre jutását a tröszfi vezetés bizonytalankodása mellen: 
bizonyára az SZKFP irányvonalára való—jogos—hivatkozás is nag]^ 
elősegítette. Ugyanakkor jellemző módon megint nagyon elszámífotl| 
magát az általa kedvelt és egyetlen reális alternatívaként beállított If 
gépek favorizálásával."^^ Holott az SZKFP élharcosaként tudnia kelli 
hogy a központi ESZR programmal, pontosabban annak ideológiájái 
szemben — lévén, hogy annak elszabotálása a devizakeret által viszfei 
lag eredményesen korlátozható volt — szinte semmi esélye sem lehete|

Mégis, e formálisan leginkább támadható pont, továbbá a tröszi 
mi szempontból mindenképpen kedvezőbbnek tűnő ágazati fejleszti 
program ellenére — melyet ráadásul bizonyára a NIM is támogatott |  
T.J. nem tudott igazán eredményesen fellépni Cs.-vel szemben. HiábavI 
az övé a formális hatalom, az informális utak ekkor erősebbeknek bizi 
nyúltak. A kettős hatalom erőviszonyain az sem sokat változtatott, hoj 
Cs. 1975 februárjától egyéves aspiráns! szabadságra ment. Sőt!

"Ugyanott dolgoztam, tehát függetlenítettem magam a főnökömtől, és B.kq 
veden utasítására dolgoztam. Na most, ez olyan volt, hogy aspiránst szál 
Ságom alatt végig a hivatalos munkákat csináltam, csak nem hagytanĵ hi 
belepofázzanak. Közvetlenül tanácsadóként dolgoztam, nem szálltam bele 
a házi buliba, szóval az ilyen tökéletlenkedésbe.

Fura módon mégis, minden eddigi tevékenysége dacára, az 1975, já l 
US 9-i rendkívüli vezérigazgatói értekezlet határozatai nagyobb részt ef|
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!lenfele koncepciójának győzelmét jelentették ("... aszámítógépfejlesztés 
OKGT centrikus legyen").

Más vonatkozásaiban bizonyos mértékig a "két szék között a pad alá 
esés" árnyát előrevetítő, a viszályok közepette felvetődött, reálisabbnak is 
tűnő—T.T. és mások által képviselt — harmadik irányzat megerősödését 
tapasztalhatjuk. Eszerint:

"ESZR kiépítést kell megvalósítani, a közvetlen termelésirányítással kai)csola- 
tos feladatok számítógépes fejlesztéssel történő alátámasztása kerüljön az ille
tékes szakföosztályokra. A hardware fejlesztés — az illetékes szervekkel 
egyeztetve—az igazgatóságokon keresztül az ADFOengedélyével történhet, az 
egységes rendszer kiépítését célzó lépéseket azonnal meg kell kezden i, a koncep
ciót az ADFO vezetőjének kell biztosítani.""*^

A hivatalos tröszti dokumentumokban rendkívül gyakori a hivatkozás 
ezekre a határozatokra. Ez a tény, valeimint az, hogy mindezek általában 
az 1973-as NIM SZAB határozattal együtt szerepelnek, jelenthették az 
alapját azoknak a véleményeknek, amelyek ezt az értekezletet a számítás- 
technikával kapcsolatos események fordulópontjaként tűntették fel. Ho
lott mind az azt megelőző, mind a közvetlenül követő, még mintegy 
másfél évig tartó huzavona azt látszik bizonyítani, hogy ez a beállítás nem 
teljesen helytálló.

1975 őszén dr. T J. benyújtotta az OKGT középtávú számítástechni
kai fejlesztési tervére vonatkozó— későbbiekben "Kék könyvként" emle
getett — koncepcióját. Még mielőtt bármilyen hivatalos fórum tárgyal
hatta volna, Cs.I., a tervre vonatkozó valótlan állítások alapján egy fel
jegyzésben B.Á.-nál feljelentette főosztályvezetőjét. Az ügy kivizsgálá- 
saalkalmából azonban visszakozott, sőt jelentéktelen módosításoktól el- 

líbbtekintve elfogadta dr. T. koncepcióját.'^^
f  A fejlesztési tervet megvitatandó, novemberben összehívott szűkkörű 
{vezérigazgatói értekezleten viszont dr. B.Á. megpróbálta rávenni T.-t, 
hogy közelítse elképzeléseit az értekezleten szintén jelenlévő Cs.-jéhez. 

I TJ. erre nem volt hajlandó, sőt megelégelvén a szakmai és emberi szem
pontból is tűrhetetlen helyzetet, ezt követően választás elé állította B.Á.-t. 
fimek eredményeképpen decembertől fogva Cs.I. az OLAJTERV dolgo
zója lett.

1975. december 17-én az OKGT Műszaki-Gazdasági Tanácsa össze
ült, hogy döntsön a középtávú számítástechnika fejlesztési tervről. Kide
rült azonban, hogy nem egy, hanem két koncepciót kell megvitatni. Dr. T. 
tervezetét ugyanis BÁ. Cs.I.-nek adta ki bírálatra, ciki opponensi vélemé
nyében T. javaslatait elvetve saját ellenkoncepcióját tartalmazó "Sárga 
Knyvét" terjesztette elő. Emiatt rendkívül heves, durva, személyeske
désekkel teli vita alakult ki, majd az értekezlet újabb váratlan fordulata-
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ként — az 1974-ben félreállított — dr. PJ. véleménye jelentette a vé| 
szót, ciki mind a két koncepciót megkapta opponálásra. Az ADFO kon 
cióit további javításokra szorulónak, az OLAJTERV elképzeléseit! 
nyosnak, helyenként homályosnak, érthetetlennek ítélve lényegé 
elnapolták a döntést:

"Az OKGT-nak az elkövetkezendő 5-10 évben számítástechnikai fejle 
rendelkezésre álló erőforrásai döntik el, hogy lehet-e klasszikus és eg 
tröszt centralizált szervezetének megfelelő eljárást követni, vagy vak 
kompromisszumot kell az optimummal szemben keresni az erőforrások s 
volta miatt.

A hozzászólások alapján, a Műszaki Gazdasági Tanács állásfoglí 
a következő volt:

"— Az OKGT elmaradt a számítástechnika alkalmazásában, holott egyesit 
leteken (ÁFOR, gázszolgáltatás stb.) a megfelelő megoldás fontos ] 
érdek, a Tröszt egészének irányításához szükséges információs és döntés 
szítő tevékenység pedig egy összefüggő, centrális kialeikítást más oldalróls 
—A kooperáció (bérmunka igénybevétele) megfelelő keretek között indok^J 
de megbízhatatlansága miatt nem jelent megoldást.
—A rendszer kialakításánál figyelemmel kell lenni a központi gépek mmá]( 
kihasználásának követelményére, a már meglévő vállalati tapasztalatokra,vi 
mint az OTR-hez való illeszkedésre.
—A célok és eszközök teljeskörű tisztázása szükséges a számi tástechnilű|iL 
mazási koncepciójának elfogadásához és a realizálás megkezdéséhez.'"

Ennek megfelelően dr. BÁ. vezérigazgató határozatot hozott, i 
szerint a száimlástechnikai koncepció összeállítására és a benyújtott!! 
elképzelés figyelembevételével történő végső megfogalmazására ta 
alakítandó. Számítástechnikai Munkabizottság néven, P.B. feldolga 
igazgató vezetésével. A bizottság titkára dr. P.J. lett, a koncepció kido 
zásának rendkívül rövid határideje 1976. február 28. volt. Avezi 
igazgató egyidejűleg meghatározta az 1976 I .  félévében elvég 
konkrét feladatokat is.

"a/ Tisztázandók a távlatilag is figyelembe vehető kooperációs kap 
(MVMT.SZÜV).
b/ Meg kell határozni a tröszti számítástechnikai rendszertől várható ipariri 
tási célt, az annak biztosításához szükséges optimális rendszer felépítéséti 
ebben a partnerkapcsolatok szerepét. A Bizottság foglaljon állást a sze 
alapjául szolgáló gép típusára vonatkozóan. 
d  Készüljön a javasolt megoldás minden lényeges kérdésére kiterjedő elől 
jesztés, amely 1976-77. évekre részletesen tartalmazza a hardware, léts 
költség stb. igényeket."^*

A határozat szerint a szükséges beszerzésekre már 1976-ban: 
mFt-ot kellett biztosítani. További űj vonás, hogy a kiépítendő trö 
számítástechnikai rendszer hardware felelőse — az eddigi M)F0-a 
szemben — a továbbiakban az OLAJTERV lett.
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Szintén a vezérigazgatói értekezlet határozata értelmében 1976-tól 
megalakult a tröszti számítástechnika csúcsszerve, a Számítástechnikai 
és Adatfeldolgozási Titkárság. Vezetője V.B., régi olajos szakember 

(Megjegyezzük, hogy érdemes összevetni T.J. kinevezésének és 
félreállításánaic körülményeit! Kísértetiesen hasonlóak.) A SZAT felada
tává vált az immár "több pólusú" — ADFO, SZMB, OLAJTERV — szá
mítástechnikai munkálatok koordinálása, irányítása, elvi megalapozása, 
munkájuk ellenőrzése. Az irányítandó feladatok közé tartozott, s indulás
kora legnagyobb fontosságú a tröszti hosszútávú számítástechnikai kon
cepció végleges kialakítása, az eltérő álláspontok egyeztetése volt.

Az 1976 február végén benyújtott tervezet alapvetően T.J. induló el
képzeléseit tükrözte. Lényeges különbség volt azonban, hogy a tröszt 
központi számítógép típusára vonatkozó eredeti ADFO igény, az R-soro- 
zatú nagygép vagy alternatívaként IBM-gép egyértelműen R-40-re redu
kálódott. Az eltérő eredeti elképzelésekből elsősorban a Tröszt központú 
irányzatot fogadta el a végső állásfoglalás. Némi engedmény figyelhető 
meg a teljesen zárt rendszer kontra vegyes, azon belül is döntően idegen 

ivek kezelésében működő gépek ügyében:
'a Bizottság határozottan állást foglal amellett, hogy saját kezelésű számítógé
pek mellett OKGT-n kívüli szervek tulajdonában, illetve kezelésében lévő szá
mítógépek is beépüljenek a rendszerbe."

Abban a kérdésben, hogy a szervezeti struktúrához igazodó vagy inf- 
ikturális rendszer kiépítése történjék, a döntés a tröszti felépítést 

vette alapul.
"A számítógépes információs rendszerek kifejlesztésénél figyelemmel kell lenni 
a tröszti vezetés különböző hierarcikus szintjeinek igényeire, a tröszti vezetés 
meghatározó szerepére és ennek megfelelően kell az információs bázisokat ki
alakítani." "̂*

Az általános elvek között kell megemlítenünk, hogy elkülönítették a 
csupán vállalati illetve az OKGT és ágazati rendszereket is érintő — 

fedware-software vonzatot is magában foglaló — szervezési feladatok 
[kezelését. Az utóbbi esetében a kezdeményezés, szervezés, hatáskör 
egyértelműen a tröszt központi szintjére került.

Anélkül, hogy különösebben kommentálnánk, nem érdektelen néhány 
ponton idéznünk a határozatok között is szereplő — ott meghatározandó 
—számítástechnikai rendszertől elvárt iparirányítási célokat.

"AJ Olyan aggregált adatokat tartalmazó információt kell a számítógépes feldol
gozás eredményeként biztosítani a mérlegsoroknak megfelelő formában, amely 
lehetővé teszi az OKGT vezérigazgatója és helyettesei részére—témától függő
en megfelelő gyakorisággal — mindazon adatok, információk rendelkezésre 
állását, amelyeket... jelenleg az Ipargazdasági Főosztály, a Pénzügyi- és Szám
viteli Főosztály, a különböző igazgatóságok és egyéb főosztályok szolgáltatnak.
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A szabályozási rendszer keretében a gazdálkodás gazdaságossági kérdés«4 
b/ A vezérigazgató részére tehetővé kell tenni, hogy az általa meghal 
időpontokban — összesített formában — rendelkezésre álljanak a kutatás,! 
rás, feltárás, nyersolaj-és gáztermelés, feldolgozás, illetveforgalmazás 
adatai.
d  Biztosítani kell ugyancsak meghatározott időpontokban a kiemelt naj 
házások, egyedi és célcsoportos-, valamint vállalati beruházások boni 
hogy az adott időpontban OKGT szinten milyen a műszaki készenléti foki 
milyen összhangban van ezzel a pénzügyi felhasználás, 
d/ Ki kell mutatni, hogy hogyan alakulnak fő csoportosításban országos 
a különböző készletek, a fejlesztési- és forgóalapok, az inkasszóbenyűjtá 
követelések, tartozások és azok egyenlege.
e/ Negyedéves, féléves pénzügyi terveket, prognózisokat kell készíteni éss: 
kell állítani azokkal a tényszámokat.
f/ A számítóközpont a döntésekhez, különböző felsőszintű intézkedések mi 
teléhez szükséges adatokat úgy kell tárolja a háttérmemóriákon, hogy 
szükség esetén a lehető legrövidebb időn belül megjeleníthetők legyenddif 
lay-ken keresztül, vagy kinyomtatott szöveg, illetve diagramok fonnájába  ̂
..A tröszti Igazgatóságok igénye fentiektől annyiban tér el, hogy saját tenileti 
re korlátozódik, ott viszont részletesebb információkra van szüksége.

A fentiek alapján megállapítható, hogy a számítástechnildtól elvi 
tröszti szintű irányítási célok lényegében a meglévő célok, feladató!^ 
pesítését, leporelló papíron— esetleg display-n— rögzítését jelentett̂  
persze— működő rendszerekkel, optimális esetben—a hagyomán; 
jóval rövidebb idő alatt. A tervezett tröszti rendszerek, melyekrefelsoj 
igények kiszolgálását alapozni kívánták, a következők voltak:

"N  Termelés-, forgalmazásirányítás funkciójához:
— Geoműszaki adatbank
—Országos telemechnanikai rendszer, termelésirányítási és egyéb táwezeá 
ki rendszerek
— Kőolajfeldolgozás és kőolajtermék-forgalmazás számítógépes irányílís 
rendszere

B/ Az A/ csoporttal szorosan összefüggő, azzal párhuzamosan fejleszteajĵ
— Anyaggazdálkodási rendszer
— Allóeszközgazdálkodási rendszer
— Munkaerő- és bérgazdálkodási rendszer 

Cy Tervezési-ellenőrzési funkcióhoz
— Gazdasági szabályozórendszer
— Ten^ezési rendszer
— Beruházások tervezési, lebonyolítási és ellenőrzési rendszere
— Számviteli-, pénzügyi rendszer."^^

Az előzőekben idézett tanulmány részletesebb ismertetését az indo 
kolja, hogy az 1976 végén, a NIM SZAB elé terjesztett tröszti távlati 
fejlesztési koncepciónak ez képezte az alapját, s hosszú időn keresztül ez 
határozta meg az OKGT számítástechnikai tevékenységének elveit 6 
irányait.
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I
I976 tavaszára ily módon a számítástechnikai koncepció körüli látvá
nyos és viharos összeütközések elcsitultak, megszületett a végleges állás- 
foglalás. A konfliktusok egyik főszereplője, Cs.l. már korábban távozni 
kényszerült a közvetlen "ütközési zónából". T J . főosztályvezető helyze
tén azonban ez már, elképzeléseinek győzedelmeskedésével együtt sem 
sokat javított. Az informális kettős hatalom ugyan megszűnt, de megje
lent egy új formális, ráadásul függelmi kapcsolat, így a SZAT megalakul- 
tával az erőviszonyok ismét nem az ő javára tolódtak el. Az újonnan 
lllnevezett főnöke, V.B. személye csak konzekvensebbé tette ezeket a 
változásokat, ugyanis előzőleg ő volt azon két vállalatvezető egyike, aki

ket dr.T. egy jelentésében úgy emelt ki, mint akikkel képtelen eredménye
sen együttműködni. Munka- és személyes kapcsolata B A . vezérigazga
tóval szintén kedvezőtlenül alakult, sőt odáig fajult, hogy egy személyes
kedésbe torkolló megbeszélést követően a vezérigazgató egy telefonuta
sítással elvette tőle az R-lO-es számítógépet, és átadta az OLAJTERV- 
nek. Tröszti tapasztalatait összegzőén dr. T. egy 20 oldalas beadványban 
leírta, hogy mi akadályozta a munkájában, mire lett volna szüksége, mely 
feltételek hiányoztak, stb. Az ügyet a pártbizottság tárgyalta.^^

1976 május táján szívinfarktust kapott, felgyógyulása után pedig a 
NIMIGÜSZI igazgatóhelyettesi posztjára került. Távozásává lezárult 
az az időszak, amelyet utóda, KA. így jellemzett:

"... több nagy egyéniség volt a pályán... Mikor én idekerültem, már nagyban ment 
a harakiri, szakmai vonatkozásban természetesen, de aztán voltak eimek nyü- 
vánvalóan más vetületei is. Érdekes fázis volt, de ez is okozott körülbelül két év 
veszteséget. Ha mondjuk ’75-bén kiálakult volna egységes álláspont, nem itt 
tartanánk. Én azt mondom, bár valamelyik nyert volna a buliban. De nem nyert 
egyik sem."

T)J" alapokról

1976 decemberében az OKGT benyújtotta a NIM Számítástechnikai Bi
zottsága részére a tröszt "távlati sz Wtástechnika-alkalmazás fejlesztési 
jbncepcióját" kérve annak jóváhagyását. A megvalósítandó számítás- 

technikai rendszer tartalmára és működésére vonatkozóan idézzük az el
őterjesztést.

"Alapul véve a meghatározott iparvezetési célokat, a szénhidrogénipar termé
szetes folyamatait, az OKGT szervezeti struktúráját, valamint belső és külső 
információs kapcsolatait, a megvalósításra tervezett rendszer magában foglalja 
a Tröszt Központ és az OKGT keretében működő vállalatok (üzemek, intézmé
nyek) meghatározott fő- és mellékfolyamataira vonatkozóan az információk
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(adatok) gyűjtését, rögzítését, továbbítását, feldolgozását, az eredmények köz
lését, a szükséges információk megőrzését (tárolását) kétlépcsős — vállalata 
Tröszt Központi — hierarchikus rendszerben.
A számítástechnikai rendszer hierarchiájának első szintjén — vállalatoknál- 
keriilnek az adatok rögzítésre és elsődleges feldolgozásra (kiszolgálva a vdllalH- 
vezetés igényeit), tömörítésre, és továbbításra a számítástechnikai rendszer hi
erarchia második szintjére (a Tröszt Központba). Az egyes al- és részren 
valamint hierarchiák a számítógép-rendszeren belül egymástól veszik át azadi- 
tokat, és minden felhasználó — egy meghatározandó rendszer szerint—juthil 
hozzá a számára szükséges információkhoz. A számítástechnikai rendszer hier
archia mindkét szintjén működnek olyan rendszerek, amelyek csak egy szití 
igényeit elégítik ki."^

A hardw are-rel— konkrétan R -40-nel— szemben támasztott követê  
m ények az alábbiak voltak:

"Az irányítási szinteknek megfelelően— az elsődleges adatfeldolgozás a tennw 
lésirányító központokban történjen (az üzemirányító diszpécser szolgálatoki 
illetve a vállalatoknál); ezek az adatfeldolgozó központok alkalmasak legyenj 
a szakági Uletve tröszti irányításhoz szükséges adatok továbbítására a centrum
ban elhelyezett, központi számítógép számára. A központi számítógép alkalmi 
legyen adatbázis kezelésére, mégpedig oly módon, hogy, az egyes technikai al
rendszerekből beérkező adatokat fogadja távadatfeldolgozási módszer igény- 
bevételével és a feldolgozott adatokat az egyes irányítási szintek részéig 
hozzáférhetővé tegye. Emellett biztosítsa az autonóm adatfeldolgozást is mind 
a Tröszt Központ, mind pedig a környezetében elhelyezkedő egyes vállalat  ̂
részére.
E követelmények kielégítésére a számítástechnikai rendszer központját  ̂
nagyteljesítményű, hálózatvezérlésre,' továbbá nagy adattömegek kezelésig 
tárolására, feldolgozására, visszanyerésére alkalmas számítógép szükségeit 
régiókra— az elsődleges, vállalati feldolgozások elvégzésére közepes teljesíti!  ̂
nyű számítógépek, az egyes üzemirányítási rendszerekbe pedig kisteljesítm  ̂
nyű, folyamatirányítást is ellátó számítógépek szükségesek. Mammutteljesít- 
ményű központi számítógéppel sem lehet megoldani önmgában az OKGT sá- 
mí tástechnikai f eladatait. E számítógép rendszer input/output berendezésdfiz 
egyes vállalatokhoz, üzemegységekhez kihelyezett terminálok, adatgyűjtők, 
koncentrátorok és adatrögzítő berendezések alkotják, valamint az üzemirái  ̂
tó rendszerek mérőpontjaira telepített technikai berendezések.
A kiépítésre tervezett számítástechnikai rendszerben legalább sugaras össn- 
köttetés megvalósítás szükséges adatátviteli vonalak alkalmazásával.*®

A z előterjesztés hangsúlyozta, hogy a számítástechnikai rendszf 
csak hosszútávon építhető ki, ezért többlépcsős megvalósítást tervezetfa 
már meglévő hardware és software bázisra alapozva.

"A rendszer megtervezésénél komplexitásra törekszünk (a Tröszt Központ igé
nyeiből indulunk ki), a megvalósításban azonban — figyelembevéve az anyagt
ranszport útját követő adattranszportot— az üzemektől, vállalatoktól kiinduhi 
építjük fel a technikai rendszert.
Tekintettel arra, hogy az eddigi tapasztalatok szerint csak részleges — az ipar
vezetési célrendszerből egymáshoz közelálló célokból alkotott feladatrendszÉ;
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rekhez kapcsolódó— integráció érhető el belátható időn belül, azt az utat követ
jük, hogy részrendszereket emelünk ki az OKGT irányítási rendszeréből és eze
ket dolgozzuk ki, figyelembevéve software vonatkozásban az elérhető adatbá
zis-kezelő rendszereket."^ *

A megvalósítandó részrendszerek  — az előbbiekben m ár idézett 
®készítő tanulmányon alapuló — listája az alábbiak szerint alakult:

'Geoműszaki információs rendszer (Geoműszaki adatbank)
Termelésirányítási rendszer (Számítógépes üzemirányítási alrendszerek)

—Országos Telemechanikai Rendszer (OTR)
— Az SZKFL egységes termelés felügyelő rendszere (Szegedi Adatgyűjtő 
Rendszer — SZEAK)
— Hajdúszoboszlói Gáztároló Üzemi Adatgyűjtő Rendszer (HAGIR)
—A Szánk környéki kismezők üzemi irányítási rendszere.

A kőolajfeldolgozási és kőolajtermék forgalmazás irányítási rendszere.
A gázszolgáltatás irányítási és elszámolási rendszere.
Anyaggazdálkodási rendszer.
A Tröszt Központ irányítási és információs rendszere.

—Számítógépes tervezési rendszer
— Számítógépes gazdasági szabályozó rendszer 
— Számítógépes számviteli és pénzügyi információs rendszer."

látható, hogy— mint azt előre is je leztük— a V.B. által vezetett SZAT 
dr. TJ. elképzeléseit vette alapul a tröszti számítástechnikai rendszer 
fejlesztését illetően. Olyannyira, hogy a legszembetűnőbb, hardware cél- 
ülllizésekre vonatkozó változás is csak egy taktikai módosításnak minő
síthető az eredetihez képest. Feltételezéseink szerint ugyanis a SZAT 
^ftembereinek tudniuk kellett, hogy az általuk m egfogalmazott hard
ware igényeket az R -40 típus eleve nem elégítheti ki, többek között pél
dául a legújabb cél, a hálózatvezérlés megvalósítására kifejezetten nem 
íalmas. Ebben az esetben viszont az R -40 jobbára cseik ürügy lehetett, 
amely arra volt jó, hogy m eg lehessen kezdeni a fejlesztést, majd a nem 
megfelelő eszközellátottság indokával újra indulhassanak a "nagy gé
pért". Az ESZR hardware ideiglenes jellege lényegében az előterjesztés- 
tói is kiolvasható, mely szerint az V. ötéves tervidőszak alatt az R-40-et, 
mígadecentrumok és a hálózat kiépítése megtörténik, önálló üzemmód- 
l)ankívánják működtetni, megjegyezvén, hogy:

'Ezt követően a hálózatvezérlési igény már nagyobb igényeket támaszt."

Az "intermedier" elgondolás kialakulása, indoklása kapcsán idézzük 
egyik "eszmei atyját", K.A.-t:

"Elég sok ellenzője volt az R-40-nek. A vezérnek is volt egy olyan kijelentése, 
hogy aláírta, de nem ért vele egyet, ...de a későbbiek során megbarátkozott ezzel 
a gondolattal, annál is inkább, mert később ezen az úton elindulva, fejlődve 
sikerült komoly lépéseket tenni az újabb gép engedélyeztetése felé, meg egyálta
lán sikerült a NIM-ben megerősíteni az olajipar számítástechnikájának megbe 
csülését, mert eddig az ólaj ipart elég sok bírálat érte ezzel kapcsolatosan egészen
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a ... nem is olyan messzi közelmúltig... az az inter álláspont alakult ki, én is úgy 
tettem magamévá ezt a gondolatot, hogy tulajdonképpen ez csak egy lépcső.Egy 
olyan lépcső, amit egyszer meg kell tennie az OKOT-nek, hogy a NIM-ben, meg 
egyéb helyeken egyáltalán komolyan vegyék. Tehát ahhoz, hogy nagyobbat ké
jen valaki, ahhoz valami kisebbet teljesíteni kell, ez az egyik. A másik pedigai 
hogy világosan látszott, hogyha nyugati gépre hosszan megy a vita, akkor elfor
dulhat, hogy nem kapjuk meg, és semmi sem lesz. Tehát itt tulajdonképpen nagy 
vesztenivaló volt, hogy igen vagy nem."̂ "*

A zO K G T előterjesztését a NIM SZAB 1977 tavaszán elfogad taazz^ 
hogy egy év múlva kiegészítve újra nyújtsák be. A hiányosságokkal 
csolatban m egjegyezték, hogy:

"dJ a koncepciót a Tröszt irányítási koncepcióval összhangban, abból levezelii 
kell kialakítani;

b/ a koncepcióban biztosítani kell a tröszti és vállalati szervezés és számítást^ 
nikai fejlesztés összhangját, részleteiben ki kell dolgozni azokat a céldat 
várható eredményeket, amelyek a számítástechnika-alkalmazás elterjeszté
sétől várhatók."^

n. Tröszti Számítástechnikai Üzem — az OLAJTERV-ben

A Tröszt hosszútávú tervének szóbeli jóváhagyása alapján 1976 oktdiif 
rétől m egindultak a Számítástechnikai Üzem felállításának előkésziiletd 
Egyelőre az ADFO állományát gyarapítva megkezdődött a létszámfelvé
tel. E z t m egelőzően, m ég ’76  áprilisában a SZAT megrendelte az 
OLAJTERV-től a hardware megtervezését és a beruházási alapokra^ 
elkészítését. A z R -40 szám ítógép beruházási alapokmányát és hitelszer
ződését végül is 1977. február 16-idátummaű hagyta jóvá d r.B Á  vezér
igazgató . U gyancsak ez év februárjában a leendő Számítástechnikai 
Üzem  vezetőjének kinevezte M.Gy.-t, az egykori R -10-es üzem vezöí- 
jét.

A Számítástechnikai Üzem de jure megalakítása 1977. július 1-tőU 
létrehozását elrendelő B á-8 /1977. sz. vezérigazgatói utasítástóldatálk- 
tó .^  Mivel a Tröszt Központ létszámzárlat, illetve hosszabb távon lét
szám leépítés alatt állt, így az üzem mintegy 100 főre tervezett létszá® 
ott elhelyezni nem lehetett. A z önálló vállalkozásként! működtetéséti 
felm erülő plusz költségek — alkalmazotti, kiszolgáló létszám, stb. -  
m iatt vetették el,^^ azonkívül valószínűleg engedélyt sem kaptakvolnaaz 
önálló üzem alapításra. íg y  csak az a megoldás maradt, hogy az üzema 
Tröszt valam elyik— term észetesen budapesti— létszámkorlátozás által 
nem érintett vállalatának szervezetébe kerüljön. A felmerülő lehetős^

222



r

azÁFOR vagy az OLAJTERV közül a választás praktikus ok miatt (közös 
jCékház) az OLAJTERV-re esett. A z Üzem így OKGT SZÜ néven az 
OLAJTERV-ben alakult meg. A  vezérigazgatói utasítás szerint szakmcii 
felügyeletét és irányítását az ADFO végezte, míg egyéb általános mun
káltatói kérdésekben az OLAJTERV alá tartozott. A SZÜ feladatai közé 
sorolták— az egyszer m ár OLAJTERV-nek átadott— R -10-es gép, önál
ló elszámolási egységként történő működtetését is. A z előzőekkel össz
hangban a vezérigazgatói utasítás elrendelte az OLAJTERV alapító 
levelének módosítását is, melyet a NIM  azon év novemberében jóváha
gyott.

Az SZÜ starthelyzetének jellem zéséhez szóljunk egy pár szót az 
OLAJTERV-i számítástechnika szervezetéről is. A hatvanas évek köze
pétől az OLAJTERV-en belül U.P., illetve V A . vezetésével egy kisebb 
(csoport foglalkozott a válleilati profilhoz közelálló, OKGT területén alkal- 
{jnazott számítógépes folyamatirányítással. Emellett — 1966-67 körül— 
a Műszaki Főosztályon egy másik számítástechnikai csoport is beindult, 
amely a KFKI gépén, m ajd később saját HEW LETT-PACKARD asztali 
számítógépén elsősorban a vállalati feladatokhoz tartozó promt szám ítá
sokat végzett. Később, 1974 táján,'ez a társaság feloszlott, a parlagon 
maradt számítógépet különböző főosztályok használták alkalomszerűen. 
A vállalaton belüli általánosabb irányú számítástechnikai alkalmazás az 
új igazgató, B.V. kinevezésétől vett újabb fordulatot, ő  elsősorban az 
általa is hívott dr. Cs.I. személyére való tekintettel, az ő vezetésével Önálló 
Üzemszervezési és Számítástechnikai Osztály néven ű j szervezetet indí
tott. Az ÖÜSZO feladata az OLAJTERV-en belüli számítástechnikai 
problémák megoldása, valamint az R-lO -es számítógép üzem eltetése

68volt.'

iSzervezet kontra szervezet

A szinte még csak jogilag létező Számítástechnikai Üzem felemás hely
zetéből fakadó viták, nézeteltérések a vezérigazgatói utasítást követően 
azonnal fe llángoltak . Példaként idézzük az 1977. jú lius 12-én, az 
OLAJTERV igazgatója vezetésével, a Bá-6/77. vezérigazgatói utasítás 
végrehajtása tárgykörben tartott megbeszélés hangulatát.

"Résztvevők: V.B., SZAT
M.Gy„ OKGT SZÜ

OLAJTERV: B.V. igazgató
KJ.-né gazdasági ig.h.
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UP.
VA.
dr.Cs.I.
K.Gy.

5. Főosztályv.
5.4. ov.
ÖÜSZOv.
rendszerszervező

Cs.,U..K.-né:
1/ OLAJTERV-i észrevételezés történt, van-e rá válasz?
2J Tísztázandó az OKGT SZÜ illeszkedése az OLAJTERV-be, függelmi kapóig 

latok, stb. így két számítástechnikai apparátus lesz.
SZÜ: Feladat- vagy szervezetorientált lesz?
Vezetés, irányítás hogy lesz?

3/ SZÜ szolgáltatások iparági és vállalati jellege közti különbség hogy alakult) 
4/ Önálló vállalkozói rendszer lesz-e? Szerződések, munkaterv, működés OLAJ 

TERV vagy Tröszt Központi irányítás, ül. sMbályozás alá tartozik?
5/ Mi indokolja az OKGT SZÜ elnevezést?' ,69

A  kérdéssorozatot V.B, sommás válasza zárta le:
"A SZÜ az OKGT vezérigazgatója alá tartozó szerv. A vezérigazgató határoza I 
meg a feladatait és kéri számon." ^

A továbbiakban az értekezlet résztvevői m egbízták M.Gy.-t és Cs.U 
h o ^  a részfeladatok tisztázása érdekében szeptember 1 -re készítsácela 
SZÜ és az ÖÜSZO közötti pontos feladat-elhatárolást, valamint fontö 
feladatként jelölték meg a SZÜ végleges kialakítása érdekében az Üzen | 
"Ügyrend és eljárás szabályzatának" elkészítését.

A  kiadott feladatot végrehajtandó M.Gy. üzemvezető augusztus 8-áii I 
keltezett, d r . B.V.-nek cúnzett feljegyzésében a következőképpen defíni- j 
álta a  Számítástechnikai Üzem feladatait: ^

"A Bá/6 vezérigazgatói utasításban foglaltak szellemében az Üzem mindt  ̂I 
tevékenységeket el kell lássa, meUyel az új szervezeti egység létrehozási 
kapcsolatban az OIAJTERV alapítólevele, Uletve tevékenységi köreldbővi [ 

Az Üzemben folyó munka alapvetően kétféle tevékenységi területet foglslnu- 
gában. í

1/ Szervezési (üzem-, munka-, rendszer, és folyamatszervezés) és számítástwi-1 
nikai feladatok ellátása a Tröszt Központ, valamint vállalatai, üzemei és intá- 
ményei részére megrendeléses alapon, bérmunka jelleggel.

2/ Központi fejlesztési témák megoldása: Automatizált (számítógéppel megu- 
lósított) Irányítási Rendszerek, AIR-ok tervezése és megvalósításának irányi-1 
tása.

NemtartozikazÜzem tevékenységi körébe az OKGT területén kialakított teck-1 
nológiai folyamatok közvetlen irányítási feladatainak ellátása. Ezek tervezí̂ || 
célszerűen továbbra is "klasszikus" olajtervi feladatnak tekintem, az üzemelte
tés során pedig a technológiai berendezéseket üzembentartó VáUalat kell eliássi | 
a közvetlen irányítási feladatokat.
Következésképpen az Irányítástechnikai Főosztállyal az Üzem szoroskapcai'i- 
tót tart fenn, mivel a technológiai folyamatok és azok közvetlen irányításán 1 
épülő AIR-ok témaköre üzemi feladat, továbbá a tervezési munkához az 3. fó-
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osztály is igénybe vehet üzemi szervezési, programozási, adatrögzítési és számí
tógépi kapacitásokat.
Az előírásoknak megfelelően az Üzem munkáját szerződések alapján végzi. En
nek címlistára kerülése az OLAJTERV kialakult gyakorlata szerint történhet. 
Nem látom akadályát annak, hogy a címlista egységessége továbbra is fennma
radjon."̂ *

A bevezető és záró soroktól eltekintve teljes terjedelmében idézett 
levélből kitűnik, hogy a feladatkör rendkívül általános m eghatározása 
mellett egy szó sem esik az ÖÜSZO-val kapcsolatos munkam egosztásról, 
holott ez volt a legkevésbé tisztázott pontja az együttműködésnek.

Az elhatárolás ilyen értelmezésével, úgy tűnik, M.Gy. nem állt egye
dül. Legalábbis ez tükröződik a dr. Cs. által készített, augusztus 31-i 
dátummal dr. B.V.-nek cím zett feljegyzésből.

"FEUEGYZÉS; Tárgy:
Bá-6/1977. sz. vezérigazgatói utasítás 
végrehajtásával kapcsolatos jelentés

A tárgyban kiadott Igazgatói Körlevél 1. pontja alapján szeptember 1-i határi
dővel az OKGT-S2^ vezetője, az 5. főosztály vezetője, valamint az ÖÜSZO 
vezető köteles javaslatot tenni;
— az OKGT SZÜ funkciójára, részletes feladatára
—a vállalati törzsszervezetben emiatt keletkezett átf edések, párhuzamosságok 
megszüntetésére.
A munkával kapcsolatosan (a július 1 -vei már megalakult) SZÜ nem kezdemé
nyezett egyeztetést és a SZÜ tervezését és koncepcióját kialakító 5. főosztály 
sem. Ennek a felelősségi sorrendnek kíhangsúlyozása azért lényeges, mert az 
operatív vezetői hatáskör kérdését a körlevél rendezte."^^

A beérkezett javaslatok ismeretében — melyek egyúttal a SZAT és 
ÖÜSZO kapcsolatával, a szervezés helyzetének felmérésével kapcsolatos 

Imklúziókat és elképzeléseket is tartalm azták— megállapítása a követ- 
t̂óvolt:

"Az ÖÜSZO a két javaslati anyagot nem kívánja részletesen véleményezni, mert 
összhangban korábbi... javaslatunkkal az ÖÜSZO-nak nem szerepel tevékeny-

I
sége egyik szervezetben sem — vagyis az ÖÜSZO-t meg kell szüntetni a párhu
zamosságok felszámolása érdekében."^^

Az ÖÜSZO helyzetét érintő reakciók, vagyis a SZÜ és az 5. főosztály 
zéről a számítástechnikai tevékenységből történő "kirekesztés", Cs. 

megítélése szerint pedig a megszüntetés, lényegüket tekintve egyazon 
megoldást sürgették.

Hasonlóan foglalt állást az "OKGT SZÜ feladatai, szervezési kérdé
sek" tá^ykörben, szeptem ber 9-én, B.V. vezetésével m egtartott értekez
let is.^'^A m egbeszélés első programpontjaként az OLAJTERV igaz
gatója megállapította, hogy M.Gy. és Cs.I. nem tettek eleget az előző 
fcekezlet utasításának, a feladat elhatárolását nem dolgozták ki. M. m eg
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jegyzése szerint, az augusztus 8-i, másfél oldalas feljegyzésében ös; 
foglalta az OKGT SZÜ feladatait, erre azonban eddig nem kapott vál 
Cs.I. is elhárítőan reagált, felolvasván az augusztus 31-én keltezett, az 
igazgatónak cím zett feljegyzését. Az értekezlet álláspontja a történtek 
kel kapcsolatosan: M.Gy., Cs.I., valamint U.P. szóbeli figyelmeztetésbe^ 
részesültek. Ezt követően a  sürgősen döntést igénylő témák megvitatás^ 
volt soron. A z immár visszatérően felmerült problémák a számítástechni-, 
kai m unkák szétválasztása, a vezérigazgatói utasítás végrehajtása, tovább 
bá az OLAJTERV és a SZÜ közötti együttműködés, profiljaik elható 
rolása volt. Cs .1. javasolta, hogy a SZÜ csak ügyvitelszervezési és adatfel
dolgozási funkciókat lásson el. Különösebb érdemi vita nélkül az érteke^ 
let az alábbi határozatokkal zárult:

"1/ SZÜ feladatai: Bá-6/1977. által meghatározott, valamint az OLAJTBIV 
fejlesztési, tervezési tevékenységével összefüggő, a SZÜ feladatkörébe sorol-; 
ható és ügyrendileg leszabályozott feladatok /

2/ Az R-lO-es számítógépet 1977. október 1-vel SZÜ üzemeltetésre átvennii 
hozzátartozó létszámmal, álló- és fogyóeszközzel együtt. |

3/ Az OÜSZO feladatának és szervezetének megváltoztatása. Üzem és Munla- 
szervezési Osztály néven, vállalaton belüli klasszikus üzem és munkaszerveí 
si feladatok megoldására."^^ T

A szervezeti párhuzamosságok felszámolását jelentő ÖÜSZO átszer
vezés azonban csak hónapokkal később, jórészt az idézett határozatdd| 
függetlenül, egészen más típusú OLAJTERV-i vezetői konflüctusok fel
számolásaként következett be. Addig is az ÖÜSZO, a kialakult munkt 
m egosztás szerint, elsősorban az OLAJTERV számítástechnikai külk^ 
csolataihoz (TAF hálózat, SZÜV, MVMT, SZÁMKI stb.) fűződő teendő
ket látta el.

Foglalkoztatási problémák

A felem ás, pontosabban kettős szervezeti hovatartozás természetesen 
nemcsak a felső vezetés "hatalmi osztozkodás" szintjén okozott konflik
tusokat. A  vállalati közvélemény, különösen a hirtelen megugrott létszái 
terheit leginkább m egérző gazdasági vonal fogadtatása ("na, itt jönneka 
lógósok, nagypénzért"^^) szintén nem volt tűi szívélyesnek mondható. 
Ráadásul — első megközelítésben — alaptalannak sem. |

A z SZÜ-vel kapcsolatos effektív létszámnövekedésen túlmutató prob-' 
lémák m ellett a visszatetszést okozó jelenségek alapját — legalábtó^a 
felszínen — az induló létszám összetétele jelentette. Augusztusról szep
tem berre ugyanis az üzem személyi állománya több, mint 40 %-kal—24
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fővel — növekedett. Ez a szám egyúttal az egyetem elvégzése után 
közvetlenül a SZÜ-be belépő pályakezdők létszámát is jelzi. A z éppen 
csakkialakulófélben levő üzem ben ezidőtájt a régebben f  elvett, szám ítás- 
technikai gyakorlattal rendelkező vagy/és h tavasszal Lipcsében tartott 
Robotron-tanfolyamot elvégző szakemberek elsősorban "szabad csapa
tok" formájában tevékenykedtek.

"Ez úgy ment, hogy időnként összegyűltünk M.-nál, megbeszél cűk, hogy mit 
kéne csinálni, aztán főleg önkéntes alapon, érdeklődés, tapasztalat szerint tea
mek szerveződtek. A  tapasztalatabb emberek közül teamvezetőket választot
tunk, vagy azok önként elvállalták, szóval elég szabadon mentek a dolgok."^*

Ugyanakkor ez az önkéntes, képlékeny munkaszervezési rendszer a 
pály^ezdőket nem vonta be a munkálatokba. Jellegéből fogva sem igen 
tehette volna ezt meg, hiszen a sikeres beilleszkedést, illetve a SZÜ hely
zetében inkább az együttes indulást — nemcsak a pályakezdőkre, hanem 
más, újonnan felvettekre vonatkozóan — mindenképpen egy átgondolt, 
tudatos program alapján lehetett volna biztosítani. Ez a SZÜ esetében 
fcemmel láthatóan hiányzott.
f  A friss diplomások fogadtatását illusztrálandó, idézzük az egyik tipi
kusinterjút:

'Pályázat alapján kerültem a SZÜ-be, egy T. T.-rd folytatott beszélgetés hatá
sára, aki határozottan ígérte, hogy itt mindenféle dolog lesz, többek között gaz
dasági modellezés, ami engem érdekelt. 1977. szeptember 1-én kezdtem el 
"dolgozni", mintegy huszadmagammal, mármint hogy kb. 20-an, akiknek ez volt 
az első munkahelyük. Na, akkor rögtön mondták, hogy most nem érnek rá fog
lalkozni velünk, kaptunk egy hét kimenőt. így pl. én a Balatonra mentem, ahol a 
hét vége felé kaptam egy táviratot, hogy az OLAJTERV igazgatója találkozni 
akar velünk a következő hét elején. ígyhétfőn összegyűltünk egy nagy teremben, 
ahol B.V. igazgató elmondta, h o ^  szeretettel köszönt bennünket, majd a társa
dalmi szervek is ug) anezt téve ismételten szétszéledtünk. Újabb egy hét múlva 
kiderült, hogy a Tröszt vállalataival keU megismerkedni, pontosabban minden
kinek csak egy vállalattal, ahová éppen került. Én hatodmagammal az ÁFOR- 
hoz kerültem. Mi tényleg meg akartuk ismerni az ÁFOR-t, de annak mi csak 
nyűgöt jelentettünk, ráadásul a Tröszttel kapcsolatos ellenérzéseiket is rajtunk 
próbálták levezetni. Hát az ÁFOR-ban köszöntöttek bennünket, de helyet biz
tosítani nem tudtak, beültettek az ebédlőbe, ahol vállalati anyagokat olvasgat
tunk, na meg közben a géptermet is megmutatták. Persze egy három hónapos 
szakmai gyakorlathoz ez kevés. Végül, hogy a vállalatot valamelyest megismer
tük, az egy ott dolgozó volt csoporttársamnak köszönhető, aki beajánlott minket 
egy-két helyre. Aztán kellett írni egy beszámolót a gyakorlatról. Nincs hír róla, 
hogy elolvasták volna, de a célprémiumot erre kaptuk. December környékén 
költöztünk be a székházba, de az nem volt még kész, fűtés nem nagyon volt, 
vagyis megint egy hónap tengés-lengés következett, az akkori főnökeink is elég 
lezserek voltak. Aztán már nagyon kezdtük unni a dolgot, akkor elkezdtünk 
kapni íróasztalokat, kezdték kijelölgetni, hogy te ezzel meg ezzel fogsz együtt

77

227



dolgozni, kezdtük megismerni a régebben, mármint tőlünk egy-két hóa 
korábban odakerült dolgozókat.

A z 1977 decemberi záró adatok alapján^® a SZÜ átlagéletkorai 
egészen 30 év volt. Egyetem i vagy főiskolai végzettséggel alig vala 
kevesebb, m int 2 /3  részük rendelkezett, és ennek a fele pályakezu, 
minősült.^^ A z adatokat sorolván a teljesebb kép érdekében még mê  
gyezzük, hogy az összlétszám  1 /4 -e  dolgozott megelőzően az OKÖ 
területén — pl. az ideiglenesen ADFO állományába felvettek —, eb 
5 0  % egyetem i diplomával.

A  fiatal, jobbára közgazdász, matematikus, mérnök diplomások 
OKGT SZÜ-be főleg az átlagosnál valamivel magasabb — és késő 
gyorsabban emelkedő — kezdő fizetések, a rendkívül kedvező 
építési kölcsön feltételek, az igen változatos — elsősorban számításteél 
nikával és nyelvtanulással összefüggő — továbbképzési lehetőségek,! 
nem  utolsó sorban a  beígért szervezési és számítástechnikai munkák in 
érdeklődés vonzotta.

A z első időszak munkanélkülisége a szervezet kiépülése során váltfr] 
záson m ent át, oly módon, hogy előtérbe kerü lt— a többnyire— látí 
m unkák kiadása avagy egyes program ok elindításának, leállítá 
m ajd újraindításának valamivel konformabb gyakorlata.®^ Itt szűk 
^megjegyeznünk, hogy a jellem zett foglalkoztatási helyzetet, az érinté 
tek  véleménye szerint, a gép — mármint a leendő R-40-es — hiányánál] 
indokolta. M ár csak azért sem, mert eleve idő kellett a felkészülési mu 
kálatokra — felmérés, adatok előkészítése, stb. — míg az aktuális gép] 
igényt a  M ájus 1. Ruhagyár és a V EIK I R-40-es gépén, gépórabérlé 
elégítették ki.

A  munka elosztásában problémákat okozott a megbízatások egyen 
len volta is, ami azt eredményezte, hogy a sürgős és komolyabb felad 
kát eleve a gyakorlott szakemberek kapták — Id. "szabad csapatdf *  
miközben "a többin m eg piszmoghattíik a kezdők, teljes érdektele 
m ellett. Persze így semmit sem lehetett tanulni."®®

Vezetők és vezetettek

Végeredm ényben szinte minden konfliktus — legyen az üzemen belüij 
vagy az üzem  és a  vállalat közötti— tényleges forrása a szakmai irányítí 
hiányában keresendő. Mint láthattuk, indulásakor az SZÜ nem rende 
zett egy, a célokat, feladatokat, feltételeket egyértelműen rögzítő kon 
lex  cselekvési program m al. A  szakm ai tevékenység ad hoc jelleg
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szervezése autom atikusan figyelm en kívül hagyta a kezdetben plusz 
energiaráfordítást igénylő megoldást: a számítástechnikai munkákban 
jórészt kezdő fiatal diplomások bevonását, betanítását.

A szakmai irányítás nemeseik elviekben, program szinten hiányzott, 
hanem — ezzel "összhangban" — egy ideig ténylegesen vezetőség sem 
volt, illetve a vezetők kinevezése nem tartott lépést a létszám növekedé
sével. Ráadásul a már meglévő apparátus funkcionálása sem segítette elő 
apozitív kibontakozást.

*Eleve ellentmondást okozott az, hogy egy csomó nyugdíj előtt álló, szakmailag 
nulla embert kineveztek vezetőnek, egy 18 -30 év körüli gárda élére. így kialakult 
az a helyzet, hogy a vezető nem ért ahhoz, amit csinálni kellene, így nem mert 
munkát vállalni, a fiatalok meg dolgoznának, aztán létrejön egy elégedetlenke
déssel, feszültséggel telített, rendkívül bizonytalan légkör, ami sok jóra nem 
vezethet."*'*

Az idézett helyzetkép igazságát az Üzem egyik osztályának esete pél
dázza, ahol is a feszültségeket okozd tényezők — vezető-munka-beosz- 
tott — a legszélsőségesebb módon, "tettlegesség" formájában kulminá-
lódtak.®̂  

r  Végső 
lkatok, va

Végső soron feltételezhető, hogy a szervezeti keretek, az érdemi fe l
tok, valamint a szakmai kompetencia feltételrendszer bármelyik tag 

jának hiánya esetén a maradék kettő előbb vagy utóbb, de biztosíthatta 
volna a hiányzó faktor kialakulását és összhatásában a sikeres indulást. 
Nem utolsósorban sok nehézséget áthidalhatott volna a fiatal munkatár
sak egyetem utáni — az általános szkepticizmussal még nem fertőzött — 
^ e se d é se , és általában az új iránti fogékonysága, továbbá annak a tuda
ta, hogy éppen a még csak kialakulófélben levő struktúra folytán nemcsak 
az azonosulásra, de a szervezet adaptálására is hatásuk lehet.

. A célok, feladatok, feltételek definiálatlansága és részleges hiánya 
ikonban a tényezők kölcsönös meghatározottsága következtében ebben a 
stádiumban csak "helyben topogást" eredményezhetett.

"... ez bizonyos értelemben úgy nézett ki, hogy összecsődítették az embereket egy 
karámba, hogy hasonlattal éljek, nem alakult ki még semmiféle belső struktúra, 
így maguknak kellett volna kialakítani azt a belső struktúrát, ami a munkavég
zéshez feltétlenül szükséges. De nem volt munka, és nem volt rutinjuk, ezért 
végeredményben semmilyen belső struktúra nem alakult ki."

R-10 és környéke

Az indulást és a beilleszkedést nemcsak az egyének, hanem az Üzem 
egészére vonatkozóan is kétségkívül nehezítette a kettős szervezeti stá-
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túsz is. Term észetes módon a felemás helyzet — mint ahogy a vezetés 
szintjén már bem utattuk — a két számítástechnikai szervezet esetéb 
okozott leginkább feszültségeket. S ezen feszültségek keletkezésén 
esélye sokszorosára növekedett, mikor már nem feljegyzések szintjén] 
kellett a párhuzamos funkcionálással szembenézni, hanem a mindennel] 
gyakorlat term elte ki az ebből ad(5dó problémákat, különösen — az ezidá- 
ig is "hányatott" sorsú — R -10-es számítógép üzemeltetése kapcsán. Az I 
OLAJTERV szám ítógépét eddig — mint erről már volt szó — az ÖÜSZO j 
m űködtette, munkái, megrendelései erre alapozódtak. 1977. októbCT'l 
tői azonban, az idézett értekezleti határozat szerint, a tulajdonviszonyok I 
változatlansága mellett, a gép üzemeltetése a Számítástechnikai Üzem I 
feladatait képezte. Konkrétan az 1977 vége felé kialakult szervezdi| 
struktúra szerint a Termelésirányítási Osztály felelt a számítógép leter
heléséért. A leterhelést zömmel az OLAJTERV munkái jelentették!

Az így kialakult nonszensz szituáció kibogozása gondot okoz. Hafor- 
mái is szempontból értékeljük a helyzetet, akkor tulajdonképpen seniBi| 
probléma nincs, hiszen az OLAJTERV gépét egy szervezetileg integrálj 
része, a Számítástechnikai Üzem üzemeltette. De, és itt kezdődik a bonyo- j 
dalom, a SZÜ-ről tudjuk, hogy szakmai felügyelet is volt, így a gép mű
ködtetését illetően is nem OLAJTERV, hanem tröszti, ADFO illetve I  
SZAT irányítás alá tartozott. Innen a direktíva az volt, hogy a SZÜfelaá- 
ta az R -lO -es leterhelése munkával, mivel az olajtervi számítástechnildj 
részleg ennek m egoldására túl kicsi.^^ Ezt még mindig viszonylag egyá- 
telműnek tarhatnánk, ha egyrészt a leterhelés az aktuális tröszti—előké
szítő és egyéb — munkák futtatását jelentette volna, másrészt ha ez nem j 
hátráltatta volna a régebben keletkezett, még folyamatban levő olajtervi i 
számítástechnikai m egrendelések helyzetét. Sejthetjük azonban, hogy ez I 
nem így történt.

Idézzük az ÖÜSZO munkatársát;
"A 6-8 fős, R-40 üzemeltetésre létrehozott termelésirányítási osztály olyanfd- 
adatot kafx)tt, hogy gazdálkodjon az OLAJTERV-nek dolgozó R-10 gép ideje-1 
vei. Ennek a gyakorlati értelme az lett, hogy a gépidő kapacitást eladták kűlsó j 
cégnek, hallatlan nehézségeket okozva ezáltal az OLAJlERV-nek. Máig sem 
értem, hogy ez miért volt bolt nekik, hiszen például a prémiumuk az olajtervi ] 
teljesítménytől is függött.... Arról nem is akarok beszélni, hogy bizonyos érte
lemben az R-lO-en dolgozó emberek is monopolhelyzetben voltak, arait teljes 1 
mértékben ki is használtak. Ami alatt azt értem, hogy időnként ilyen szabotázs 
jellegű tevékenység folyt, magyarul a legégetőbb időszakban állt le a gép. És 
prémium kilátásba helyezése nélkül nem indult meg. És ezt mindenki tudta, és i 
hiába fordultunk az OKOT SZÜ vezetéséhez, hogy ne csinálják ezt azR-lO-zeL ' 
Hát konkrétan, énnekem ez volt az állandó problémám, majd beleőrültem. En
gem elkapott a gazdasági helyettes, hogy megvan-e határidőre a munka. Akkor
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mentem ellenőrizni, nem volt meg határidőre a munka, miért nincs meg határi
dőre a munka, mert rossz a gép, miért rossz a gép, mert mit tudom én, nem 

“földelték meg a papírt, vagy nem rendelték meg a karbantartást. Akkor fordul
tam a termelésirányítási osztály vezetőjéhez, aki közölte, neki az OLAJTERV 
mint olyan, csak egy a sok cég közül, akinek dolgozik. Akkor megkérdeztem, 
hogy kinek dolgozik, és azt felelte, hát az OLAJTERV-nek, de ő bárkinek dol
gozhatna kifelé."**

Az R-10 körüli káosz előzményéhez még az is hozzátartozott, hogy az 
eredetileg az R -10 és az R -40 közvetlen összeköttetését tervezték.

*Erről később aztán letettek, de amíg ez volt a műszaki koncepció, addig ők az 
R-10 géppel próbálták ugyanazokat az irányítási manővereket végrehajtani, 
ami tulajdonképpen az R-40-nel lett volna célszerű."*^

Akoncepció feladása utáni interregnum következtében a kettős irányí
tású SZÜ az R -10 felett diszponálva bizonyos értelemben monopolhely
zetre kezdett szert tenni.

"... mert mindm azt az irányítást fogadta el, amelyik éppen a saját érdekével 
megegyezett."

A szükségből erényt kovácsolván, az utólagos SZAT magyarázat így 
hangzik:

"Most egy fordított hasonlatot mondok. Ha magának verebekre kellene lőni 
ágyúval, és abban nem is kartács lenne, hanem golyóbis, akkor a verebeket nem 
találná el. Hát itt most fordítva van. Az OKGT egy ágyú, és hozzá képest parittya 
az R-10, de a gépet akkor is le kell terhelni. A nagy tröszti feladatokat nem tudjuk 
üyen kis gépen megoldani, de akkor is működtetni kell. Tehát a kapacitását 
próbáljuk realizálni."^'

Az R -10-es Üzemeltetésével kapcsolatosan nyilatkozók egybehangzó 
véleménye szerint a munkák fontossági sorrendje a következő volt: 1. az 
OKGT Központ, 2. a külső megrendelőkés 3. az OLAJTERV, "ez utóbbit 
szinte hátráltatták".^^ Valószínűleg ezt a benyomást elsősorban annak 
Tátványos" megnyilvánulásm okozták. Ugyanis egy 1978 őszén készült 
hivatalos é rték e lés  sze rin t az  R -lO -es kapac itásának  65 %-át az 
OLAJTERV, 30-35 %-át az olaüparon kívüli megrendelők, 5 %-át pedig 
a Tröszt Központ használta fel.^^ Persze az is igaz, hogy ez a 65 % még 
mindig szűkös lehetett, továbbá az ütemtelen, esetleges felhasználási le
hetőség is "csökkentette" objektív nagyságát. A SZÜ oldaláról nézve — 
ahová a felülem elkedett, nagyvonalú "ágyú és parittya" megközelítés 

jszemlátomást még nem jutott el — az arányok ilyen alakulásába legin
kább az anyagi érdek játszott közre. Idézzük az üzemvezetőt:

"Ott volt a konfliktus, hogy a vállalati érdek meg az eleve elrendelt és eleve 
elképzelt érdek, ami miatt az Üzemet létrehozták, az állandóan ütközött. Ez 
állandóan ütközőpont volt tekintettel arra, hogy az emberek pénzét, most másra 
nem gondolok, csak a prémiumát is a vállalati munka elvégzésétől tették függővé. 
Akkor hiába akartuk mi az eredeti cél szerint működtetni az Üzemet, mert 
állandóan önmagunkkal kerültünk ellentmondásba, mert ha az ember saját pén
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zét meg akarta kapni, akkor kénytelen volt a vállalati érdeknek megfelelőaj 
dolgozni. Szóval az ember saját magával került ellentétbe." '̂*

Ez a "skizoid" állapot akkor sem változott sokat, mikor 7 7  végén, egy 
vállalat vezetőségi konfliktus kapcsán^^, de a párhuzamosság megszül 
tetésének ideológiájával,az Önáló Üzemszervezési és SzámítástechniH 
Osztályt:

"...kiszervezték Cs.I. alól. Ez azt jelenti, hogy az ÖÜSZO-t szétdobták hárot) 
osztályba. Egy részét beolvasztották a SZÜ-be, az üzemszervezők többségéi át
tették a szervezési csoportba, a maradékot beépítették a műszaki fejleszt  ̂
osztályba, ott lettem én csoportvezető. Cs.-ből pedig tanácsadó lett."^^

Az átszervezések utáni, elvileg egyértelműbb helyzet jellemzésé^ 
idézzük tovább az egykori csoportvezetőt. í

"A mi csoportunk feladata az OLAJTERV és a SZÜ közötti munkák koordij 
lása volt. Én, mint koordinátor összeírtam az OLAJTERV lényeges munkáit,é 
hivatalos levélben december 15-ei dátummal megrendeltem aSZÜ-től.Őkazoi- 
ban megijedtek, mert nem tudták, hogy hogyan kell megcsinálni a munkáti 
főnökök nem mertek vállalni se munkát, se határidőt, a vállalt határidők is szak
mailag teljesen nonszenszek voltak. A megrendelésemre márciusig nem ̂  
válasz, mert a vezetés nem tudta eldönteni, hogy a SZÜ része az OLATI^V- 
nek vagy sem. Ugyanis az első esetben belső, osztályközi megrendelő lapot kel 
kitölteni, ellenkező esetben viszont külső megrendelést kellett volna küldet 
a SZÜ-höz, amely az OLAJTERV-hez tartozik szervezetileg, onnan kapja a 
fizetést, stb., vagyis az OLAJTERV egyik osztályáról a másik osztályára. EWe 
viszont a gazdasági igazgató nem ment bele mondván, hogy botrány lesz, ha et 
megtörténik, és ő ezt nem vállalja. Március vége felé elkezdtem dühbe gumli| 
hogy mi a fenét koordinálok én itt 4 emberrel, ha semmi sem történik. Ezekutú 
amit megrendeltem a 100 fős SZÜ-től, azt nekiláttunk és megcsináltuk négya, 
mivel az eredeti határidőket én vállaltam és azokért a felelősség engem terhelt 
Aztán minden lehetséges fórumon elkezdtem nyaggatni az Üzemet, hogy mond
ják meg végre, kinek mi a jogállása, ki felel azért, hogy nem teljesítenek stb,íi 
mire veszik fel a prémiumot, ha semmi objektív munkát nem végeznd^a 
fellépésem igen kellemetlen volt... külön sértő volt, hogy a SZÜ végül is úgf 
döntött, hogy mivel én kényszerítem őket, átjön megbeszélni a határidőket, de# 
Sz., aki osztályvezetői rangban volt a SZÜ-ben, átüzent, hogy ő egyedül jön,] 
fogadja őt egyedül az én osztályvezetőm, s így a két osztályvezető, akiknekgá 
sem volt a témáról, hogy szóval az minden humoreszket felülmúlt."^^

A hasonló végkicsengésű SZÜ vélemény szerint; H
"Probléma volt, hogy a különböző szervek felé sok koordinátor működött, áll»J 
dóan egyeztetni kellett, aminek az lett az eredménye, hogy a sok koordiflítefj 
között elves/cU a munka."* *̂

Láthatjuk tehát, hogy az oly kézenfekvőnek és mindent megoldón 
tűnő szervezési "egyértelműsítés" nem járt sikerrel. Nem is lehetetu 
hiszen mint ahogy az előző részekben érzékeltettük, a lehetséges konflilfí 
tusok f  orrása ennél sokkal összetettebu volt. De végül is— amit az alapítöj 
körülményeiből is előre sejthettünk és a gyakorlat egyértelműen biz
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nyitott—minden bonycxlalom és ellentét végső gyökerét a SZC-ben m eg
testesülő és lecsapódó tröszti és vállalati érdekellentét jelentette.

Integrálási törekvések

A végső és tökéletesen egyértelmű szervezeti megoldás, vagyis az Üzem 
leljeskörű integrálásának a gondolata 1978 közepe táján természetes mó
don az OLAJTERV-ben vetődött fel. Lényegében — a kérdés "hatalmi 
vonzatátdl" eltekintve is — a bemutatott helyzet alapján, objektív szem 
lélőként ezt a törekvést érhetőnek és logikusnak ítélhetjük meg. Nem 
véletlen, hogy a téma kapcsán nyilatkozó SZÜ dolgozók egybehangzóan 
sérelmezték, hogy az "OLAJTERV úgy bánt velük, mint a mostoha a 
gyermekével", és hogy szem m el láthatóan a "SZÜ egy púp volt az 
OLAJTERV hátán", és sorolhatnánk tovább a hasonló árnyalatú m egíté
léseket. Azért nem véletlen ez a tapasztalat, mert így, ebben a meddő 
szervezeti felállásban az OLAJTERV-nek tényleg egyetlen ponton sem 
jelentett előnyt a SZÜ jelenléte, hátrányt ellenben aimál inkább. Az eddig 
is bőségesen sorolt lehetséges ütközési okokon túl, idézzük a legáltaláno
sabb, és a vállalati közhangulat által leginkább nehezm ényezett— kiváltó 
okaiban már érintett — jelenség kapcsán kialakult olajtervi indoklást.

"... tehát ez a társaság beleágyazódott egy tervező vállalatba gép és munka nélkül. 
És ezt a társaságot a vállalat, én is benne voltam, elkezdte integrálni. Mert nekem 
is az volt a hobbym, hogy ha már itt vannak, akkor legalább a tervező társaságnak 
ne rontsák a munkaerkölcsét azzal, hogy sétálgatnak, mert azért egy 1200 fős 
vállalatnál fölösleges azt látni, hogy 100 ember idesétál, odasétál és nem csinál 
semmit..." *̂^

Az integráció "hangulati elemei" is ekkor voltak észlelhetők. Eklatáns 
példája volt ennek az augusztusban tartott üzemi termelési tanácskozás, 
ahol az egyik felszólalásban "az OLAJTERV és a SZÜ" fogalmazás hal
latán "az OLAJTERV igazgatója közölte, hogy mindenki vegye tudomá
sul, hogy a SZÜ az OLAJTERV része."

Ugyancsak 1978 második felében zajlottak az olajtervi profilátalakí- 
Itással kapcsolatos előkészítő munkálatok. Eszerint az OLAJTERV pro
filja 1979-től a fővállalkozói tevékenységgel bővült. Szervezeti szinten 
ez új igazgatóságot és általánosabb szervezeti átalakításokat jelen tett. Az 
előkészítésben a SZÜ is résztvett, konkrétan az Üzem- és Munkaszerve- 

I zési Osztály készítette az új szervezeti sémát. Ezen már a SZÜ a Fejlesz- 
i tési Igazgatóság alatt szerepelt. Számítógép és Üzemeltetési Főosztály 
l néven.
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Term észetesen a tröszti számítástechnikai apparátus sem volt tétleaa 
végleges megoldást illetően. A  már idézett, 1978. évi tanulmány szeri| 
három szervezeti változat vetődött fel. Az egyik az olajtervi variácidfa 
második az Anyaggazdálkodási Irodába történő áthelyezés, a harmadi 
pedig Kőolaj- és Gázipari Számítástechnikai Közös Vállalat néven egj 
gazdasági társulás gondolata.^®^ Utólag kissé komolytalannak tűnikeza 
"variáciősdi", m ert pl. a harmadik változat eleve teljesen jelentékte^ 
volt, a  SZAT vezetője is úgy jellem ezte, hogy "az csak azért volt, hogj 
dönteni lehessen" de az olajtervi status quo ismeretében a fantáz| 
elrugaszkodása nélkül is feltételezhet jük, hogy hasonló elv alapján szoaj 
pelt az első variáció is.

A  SZÜ-ben az ezzel kapcsolatos általános vélemény így summázh^
"Az OLAJTERV nem akarta, hogy a SZÜ csak névleg legyen nálunk, mert® 
csak hátrányuk volt ebből, továbbá a vezetés szerette volna a leendő R-40<s 
gépet saját magának megszerezni." *

A z olajtervi helyzetértékelés két változata ismeretes:
"Tekintettel arra, hogy így létrejött volna egy olyan olajipari konglomerátua, 
ami tervez, fövállalkozik, szervez, szolgáltatásokat végez, plusz számításte<4|i 
kával foglalkozik, ez valami egészen komoly, új státuszt jelentett volniai 
OLAJTERV számára." * (S hozzátehetjük, hogy a Trösztnek is.)

Kissé szarkasztikus vélemény szerint:
"A SZAT funkcionálásához szükséges, hogy a számítástechnika polarizflile- 
gyen. így lehet egy eztetni, koordinálni, stb. Na most, ha a SZÜ kicsúszikakezül- 
bői és bekerül az OLAJTERV-be, akkor a számítástechnika végleg egypólua|í 
válik, és akkor a SZAT mit tud csinálni?" *

Látható, hogy afelsorolt, indokként is helytálló megítélések egyenk$t 
is a második változat valóra váltását valószínűsítették. S ez a valószmúség 
rögtön teljessé válhatott, ha hozzátesszük az Anyaggazdálkodási Iroda 
(ÁGI) m ellett szóló döntő érvet, miszerint:

"Az ÁGI az közvetlenül a Tröszt Központhoz tartozó üzem, nem önálló válhli 
Tehát közvetlen tröszt központi irányítás alatt van, és mint ilyen, termésa|lB, 
hogy a Tröszt központi érdekeket is szolgálják." *

A z 1978. december 18-án keltezett vezérigazgatói levelében dr. BÁ 
elrendel te a Számítástechn ika i Üzem áthelyezését az Anyaggazdálkfl® 
Irodába. December végén a SZÜ dolgozóival egyenként aláíratták az át
helyezésüket tudomásul vevő nyilatkozatot.
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ftOKGT SZU — az Anyaggazdálkodási Irodában

I k új izervezeti státusz

1

Az 1978. éwégi döntés ellenére az áthelyezés jogi szentesítése még egy 
jéideig váratott magára. Fél évig tartott ugyanis az agglomerációs korlá
tozás alóli felmentés m egszerzése a minisztériumnál, a Fővárosi Tanács- 
tfísegyéb illetékes szerveknél. Vagyis, idézve a SZAT szóhasználatát, 
'az áthelyezés de facto január 1 -én, de jure pedig július 1 -vei történt 
nieg."*°̂  Az ügymenet szépséghibája, hogy a "de facto" AGI-hoz tartozó 
Özem dolgozói munkabért például "de facto" az OLAJTERV-től kaptak, 
Ilivel a munkakönyvi átírás "de facto" ugyancsak július 1 -i dátummal 
íSrlént. A tröszti számítástechnikai apparátus szerint ez az interregnum 
lényegtelen, hiszen:

'... az OKGT Számítástechnikai Üzemének a célján, feladatain, működésén 
semmit sem változtat, hogy ide vagy oda, vagy amoda helyezzük, azért kezdettől 
fogva a neve OKGT SZÜ. Mindegy , hogy egyedül van, vagy valamelyik más 
gazdálkodó egységen belül létezik.^ ®

Nyilvánvaló, hogy annyira mégsem volt lényegtelen a hovatartozás, 
különben nem kellett volna változtatni rajta. Mindemellett megítélésünk 
eerint ez a változás a SZÜ dolgozói szempontjából sem jelentett sem m it, 
naximum annyit, hogy "más pecsétet kaptak az igazolványukba".^^^ Az 
érintett dolgozók véleménye valamelyest eltérő, hisz az általános bizony- 
lanságon túl, a féléves "ide még nem, oda már nem" tartozás következ
tében m indkét he lyen  k im arad tak  a b é rfe jle sz té sb ő l, s am i m ég 
jelentősebb, prémium szempontjából ez fejenként átlag 2-4000  F t vesz
teséget jelentett.

A szervezeti illetve elszámolási szabályzat értelmében a Számítás
technikai Üzem önelszámoló egységként funkcionált, de kifelé mint ÁGI 

Ifeámolt el. Gyakorlatilag ez azt jelentette, hogy szerződéseit az ÁGI 
^Igazgatója írta alá. Szakmai felügyeletét az ADFO utódjának tekinthető 

Sifámítástechnikai Önálló Osztályt  ̂̂ , valamint a SZAT látta el.
1978 júliusától tehát a Számítástechnikai Üzem — ÁGI által közvetí

tett —beillesztése a Trösztbe véglegesnek, és tudomásunk szerint konf
lismentesnek mondható, integrációs törekvésekről sem vezetői, sem 
ztotti szinten nem nyilatkoztak. Az Üzem vezetője szerint:

'...itt nincs gond, nincsen kettős kívánalom, aminek eleget kellene tenni, az ÁGI 
ilyen szempontból nem áll szemben a Tröszttel. Természetesen az AGI-nak is 
vannak számítástechnikai jelllegű problémái, igényei, hát azokat természetes 
módon megpróbáljuk kielégíteni. De itt olyan nem fordulhat elő, hogy az ÁGI
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munkája az most mindent lesöpör a terepről, hogyha egy határidőről van 
'  //1 T2

SZÓ...

Beilleszkedés a tröszti struktúrába 
(Tevékenységük és fogadtatása)

A Számítástechnikai Üzem zavartalan működésének szervezeti feltételei 
mellett 1979 tavaszán egy másik alapvető hiányosság, és állandó Hlvatto# 
zási alap is m egszűnt. Az ápri lis 5-én már üzemkész állapotba került R-40 
szám ítóközpont ünnepélyes avatása május 17-én megtörtént (közvetítet
te a TV  Híradó is).' * ̂  Bár a géppel és főként a klímaberendezéssel kezdet; 
ben jócskán voltak üzemelési problémák, a hivatalos statisztika szerint 
1979-ben az üzem  átlagosan 67 %-os gépkihasználási ért el. A produktf^ 
gépidő "értékesítési irány" szerinti megoszlása a következő módon ala
kult:*

Tesztelés 25,2 %
M unkatervben szereplő témákra felmerült futtatás: 43,6 % 
OKGT vállalatai részére szolgáltatás 31,0 %
Külső cégnek eladott gépóra 0,2 %

Az adatok azt m utatják, hogy a saját témák megoldására használtákfel 
a produktív gépidő legnagyobb hányadát, míg az ezt követő 31 %-os ola
jiparon belüli szolgáltatás lényegében az ÁFOR saját gépének meghibá
sodása m iatti számlázásokat jelenti. [...]

A konkrét, de önmagukban nem sokat mutató adatok további sorolása 
helyett az üzem  1979. évi tevékenységének rövid jellem zésére— az idé
zett 1979-es "értékelő jelentés" alapján — kiválasztottuk azokat a prog
ramokat, melyek a tröszti számítástechnika történetének ismeretében 
huzam osabb idő óta koncepciók és tényleges megoldási kísérletek közép
pontjában álltak:

— Pénzügyi adatbank tervezése és létesítése,
— OKGT gazdasági szabályozórendszer-m odell kidolgozásai | 

üzem szerű futtatása,
— A z OKGT statisztikai beszámoló adatainak telexen történő to

vábbítása és számítógépi feldolgozása,
— A z OKGT munkaügyi és szociálpolitikai tevékenységének szá

mítógépi kiszolgálása.
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A fentiek mellett részben készültek el az alábbi rendszerek, alrendsze
rek:

— Az OKGT számítógépes műszaki-gazdasági irányítási infor
mációs rendszerének tervezése és létesítése,

— Az OKGT Bányászati Igazgatóság kőolajipari földtani adattá
ra,

— Az OKGT egységes anyagügyviteli és gazdálkodási folyam a
tának számítógépes rendszere (A NIM  IGÜSZI-vel kötött szer
ződés alapján),

— OKGT Központ számítógépes beruházási információs rend
szere.

A rendszerek helyzete, fogadtatása rendkívül ellentmondásos volt. A 
megrendelők (a tröszti főosztályok) és az Üzem kölcsönösen egymást 
vádolták a felmerülő akadályok, problémák miatt. Holott a tapasztalt buk
tatök, a vállalatok idegenkedése, adatszolgáltatási, műszaki nehézségek, 
stb. egy része minden induló számítástechnikai alkalmazás "természetes" 
kísérő jelenségeként jelentkezett. Más kérdés, hogy a szemrehányások 

fcgulatának kimondott, vagy ki nem mondott eleme volt, hogy "mióta 
■iná lják  és mégsem produkáltak semmit". Még ha ez igaz is lehetett, 
megítélésünk szerint a munkálatok adott fázisaiban a továbblépést akadá
lyozó tényezők már elsősorbem nem, illetve nemcsak az üzem és környé
kén keresendők.

Az Üzemben elhangzott vélemények szerint alapvető probléma volt, 
hogyaTröszttehpontosabbanam egrendelőfőosztályokkalakapcsolatuk 
nem egyenrangú, így "olyan volt, mintha az ember a főnökének dolgoz
na",* *^aki aztán a saját belátása szerint azt csinál az elkészült munkával, 
amit akar. Felmerül a kérdés, hogy mit akarhat egy tröszti főosztály? 
Kinyilatkoztatások szerint a munkájuk számítástechnikával történő segí- 

|tését. A beosztott szám ítástechnikusok tapasztalata alapján azonban 
megállapítható, hogy lényegében — ekkor még — alig volt valós igény az 

fclkalmazásokra.
. A fogadókészséget rontotta az is, hogy a számítástechnika által m eg
követelt gondolkodás erősen eltér a megszokott, napi rutin észjárástól, s 
hogy egyáltalán új, gondolkodni való plusz munkát jelent. Gondot oko
zott az is, hogy a Tröszt Központban, s különösen a velük kapcsoaltban 
lévő szinteken általában a számítástechnikusoknál jóval idősebb emberek 
ültek, így az új elfogadását generációs problémák is gátolták. A legalap
vetőbb akadály azonban, mely a főosztályok által megrendelt programok
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sorozatos "befagyasztását", elszabotálását véleményünk szerint magyĵ  
rázza, az nem volt más, mint a tervezett létszámleépítéseken, valamint a 
szám ítástechnika kezdeti, még mindig eléggé el nem oszlatott "mítoszán; 
alapuló azon félelem, hogy a számítógép éppen az alkalmazása által érin
tettek m unkáját — és így személyét — teszi feleslegessé.

összegzés

A z esettanulm ányunkban rögzített tények, események, kommentárdj 
után, úgy véljük, az utolsó rövid összegzés során ki kell térnünk röviden 
az OKGT szervezetével, az ágazaton belüli helyzetével kapcsolatos, a 
szám ítástechnikai tevékenységet is befolyásoló tényezőkre.

A z OKGT működési területét jelentő szénhidrogénipar igen fontos 
sajátossága, hogy stratégiai szerepéből, nemzetközi (KGST) kapcsola
tokban elfoglalt helyéből eredően még az indirekt gazdaságir^yítási 
rendszer keretei között is egyértelműen tervutasításos szabályozást in
volvált. A  termékek rögzített árai, valamint az olajválság utáni szituációá 
gazdasági döntések érvényesülésének lehetséges terét még inkább leszű
kítette. A  népgazdasági szintű naturális direktívák mellett a Tröszt szá
m ára lényegében csak a termelésirányítói, "diszpécser" szerep jutott. Bár 
a vállalatok önállósága meglehetősen formális, a termeléssel való közvet
len kapcsolatuk, a vállalati tervfeladat teljesítésének "hogyan"-ja feletti 
korlátozott, de mégiscsak valós diszponálás folytán erőviszonyaikat nem 
lehetett lebecsülni. A naturális m utatók és a vállalati önállósági törekvé
sek szorításában funkcionáló trc&zt "lefelé" kompenzált, vagyis igyeke
zett mindenben a "sajátos tröszti szempontokat" érvényesíteni, s ezen a 
címen a vállalatok tevékenységébe, operatív módon beavatkozni, igya 
Tröszt és a vállalatok kapcsolatát legáltalánosabban a szembenállás jelle
mezte.

A népgazdasági terv és termékszintű megvalósítása közötti közvetftő 
láncolatban a vállalatok számára jutott leginkább lehetőség a konkrét ter
meléssel kapcsolatos "manőverezésre". Az előirányzatok őket szorították 
rá a hatékonyabb termelésre, az évről évre egyre nagyobb teljesítményre. 
Nem véletlen, hogy a gazdasági követelmények és a technikai fejlődés 
nyom ására a vállalatok lettek azok, amelyek kénytelenek voltak állandóan 
új megoldásokat keresni. Ezek között a hatvanas évek közepétől egyre 
nagyobb szerepet töltött be a modem inforációs módszerek, a számítás-
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technika alkalmazása is. Lehet, hogy különösen a vontatott tröszti mun- 
líálatokhozviszonyítvaavállalati számítógép-alkalmazással kapcsolatos, 
érintőleges megjegyzéseink azokat túlidillikus színben tüntettékfel.T er- 
niészetesen, mint mindenütt, ott is meg kellett küzdeni az előítéletekből, 
pozícióféltésből, ellenérdekekből származó akadályokkal. De ahol a m in
dennapi gyakorlat kikerülhetetlen szükségszerűsége jelentette a "kihí
vást", ült végülis az alkalmazás bár hosszútávon, de m egbirkózott a 
problémákkal. Ilyen sikeres alkalmazások a szénhidrogénipar területén 
eliősorban a nagytömegű adatfeldolgozásokhoz kapcsolódtak.

Ugyanakkor a már ism ertetett kényszerpálya miatt a gazdasági liönté- 
sekBodemizálása nem jelentkezhetett égető szükségletként.
/Alapjait tekintve, a legáltalánosabban ez az összefüggés értelm ezi a 

tröszti számítástechnika-alkalmazás buktatóit. Elsősorban a nem valós 
fcikséglet, hanem a vállalatok feletti tröszti funkció gyakorlása (mert az 
infwmáció az hatalom is!), a félelem a vállalatokhoz képest kialakuló hát
ránytól, a felsőbb szintű elvárások, a Számítástechnikai Kormányprog
ram felcsillantotta lehetőségek együttes hatására beinduló tevékenységre 
acélok, igények tisztázatlansága végig rányomta a bélyegét. Mivel az 

(alm azás konkrét céljára vonatkozóan hiányzott az egyértelmű szük- 
I séglet diktálta egyetértés, ezt a keretet m indenki— már akinek hatalom is 
pato tt hozzá — a saját eszméi (gyakran téveszméi) szerint igyekezett 
^kitölteni. Nem véletlen tehát, hogy a tröszti szánutógép-alkalmazás aktu- 
' ális helyzete mindig elsősorban a pillanatnyi egyéni és csoportérdekek, 
ppirációk függvénye volt, s hogy a "nagy felbuzdulások" idején m indig 
-  az egyetlen konszenzusos, konkrét elképzelésként — egy, lehetőleg 
'nagygép" beszerzésének igénye fogalmazódott meg. És ami addig tör
tént, az úgymond "tanulópénzként"könyvelődött el.

' A tröszti számítástechnika is a tanulópénzt fizette még hosszú ideig, s 
I  a tröszt törekvéseit az általunk bemutatott időszak után is még sokáig — 
I az R-40 kapacitásának elégtelensége miatt — az űj, "nagy" számítógép
^b ic io n á lá sa  jellem ezte.
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8 Az OKGT Üzemgazdasági Főosztálya, - Munkaügyi és Munkásellátási Önálló ( 

lya, - Beruházási Főosztálya, - Gépészeti főosztálya, - Igazgatósági Főosztálya, - Számví 
teli és Pénzügyi Főosztálya, - Ár- és Revizori Főosztálya, valamint az OKGT Anyagellát  ̂
Iroda. A  teljesség kedvéért azt is meg kell jegyeznünk, hogy ugyanezen időszakban aziüj 
nem szerepelt Ipargazdasági Főosztályon néhány ember már foglalkozott számítást! 
nikával, pontosabban lineáris programozással.

9 A  legmagasabb a stratégiai döntési szint— a Tröszt felső vezetése, amely a kormány 
zat gazdaságpolitikájának végrehajtási stratégiáját határozza meg.
A második döntési szint a Tröszt területi és funkcionális szerveinek taktücai és döntési 
hatásköre, tehát a feladatok végrehajtásának módjára és a vállalatok közötti elosztás 
irányuló döntések.
A harmadik szint a vállalati döntések köre.
"Összefoglaló jelentés...", 1/17-18. o.

10 A leglényegesebb paraméterek az alábbiak voltak: a konfiguráció legyen:
— multiprogramozható,
— magas szintű programozási nyelvekkel (COBOL, FORTRAN 4) programozható,
— time-sharing üzemmódban is működtethető; 
rendelkezzen:
— decimális és lebegőpontos aritmetikával,
— jó hatásfokú operációs rendszerrel és a szükséges programkönyvtári rutinokkal l 
programokkal, végül:
— a géphez nagyszámú periféria legyen csatlakoztatható gyorscsatomán és multiply 
csatornákon keresztül.

11 Az INFELOR team egykori tagja, L.T. feljegyzései a kezdeményezésről.
12 Interjú K A.-val, a Számítástechnikai Önálló Osztály vezetőjével.
13 Interjú D.A.-val, az NKFU Önálló Számítástechnikai Osztályának vezetőjével
14 Interjú dr. T.J.-vel, a NIM IGüSZI igazgatóhelyettesével.
15 "Emlékeztető az 1972. III. 16-án dr. BÁ. vezérigazgató-helyettesnél tartott érteked 

létről"; Tárgy: a számítógépes adatgyűjtés és -feldolgozás helyzetének felmérése az ipy 
rági termelővállalatoknál.

16 Interjú K A.-val
17 Interjú dr. T.J.-vel.
18 Interjú dr. T.J.-vel
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19 A fejlesztés követendő sorrendjeként az alábbit nevezték meg:
-feÖcészülés a számítástechnika alkalmazására (feladatok meghatározása, hagyomá- 
ijwhovezéssel "rendcsinálás" a kijelölt területeken, szakemberek biztosítása, idegen 
szközök igénybevételével a számítások elkezdése, számítástechnikára orientált szerve-
b );

-potenciális eszközkapacitás biztosítása (ha saját gép még nem üzemel, gépbérlet for- 
ujában), szakmai kapcsolatok megteremtése;
-asajátadatelőkészítő eszközök beszerzése;
-v^l saját gép, illetve végberendezés beszerzése.
^Blgos Kőolaj- és Gázipari Tröszt számítástechnikai fejlesztési terve 1980-ig", ISZK, 
Bp.,1973.
20Bugár József - Vékony Tamás: Geoműszaki adatbank, avagy egy számítástechnikai 

fejlesztési program kudarca.
21 Az idézett koncepcióban nem szerepelt, de ez időre tehető az az elképzelés is, mely 

serint lígyértelműen Százhalombattán épüljön ki a Központ, és a Trösztben csak egy 
tominál legyen. 
lílerjúdr.TJ.-vel 
22hterjúdr. PJ.-vel
23 Nehézipari Minisztérium, Miniszterhelyettes, Szi-520/73 

Tárgy: 'Az OKGT számítástechnikai fejlesztési terve", Budapest, 1973. augusztus 23.
24 Interjú dr. T.J.-vel 
25Interjú dr. PJ.-vel 
26Interjú dr. T J.-vel
27 Interjú dr. Cs.I.-vel.
28 Bugár J. - Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
29Interjú dr. T J.-vel 
30Interjú dr. T.J.-vel
31 Bugár J.- Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
32Bugár J.- Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
33 Bugár J.- Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
34Interjú dr. T.J.-vel
35 Interjú dr. Cs.I.-vel
36 Interjú dr. Cs J.-vel 
37Interjú dr. Cs.I.-vel
38 Bugár J.-Vékony T.: Geoműszaki adatbank... 

í  39Eredetüeg osztályvezetői beosztásban kívánták alkalmazni, később azonban a zalai 
Ifcfliktusok, illetve azok személyi háttere miatt a tröszt párt- és egyéb társadalmi szer- 
Ifeteinek vezetői ezt nem engedélyezték. Bugár J.- Vékony T.: Geoműszaki adatbank...

40 Interjú dr. T.J.-vel
41 Interjú dr. Cs.I.-vel
42 Interjú KA.-val
43 Bugár J.- Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
44 Bugár J.- Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
45 Érdekességként említjük meg, hogy beszélgetésünk alkalmával dr. T.J. az IRIS kon- 

cepció képtelenségét bizonyítandó mutatott egy, az USA számítógépparkjának géptípus 
serinti megoszlását elemző statisztikát. Eszerint a mintegy 250 ezer számítógépből 12 
db volt IRIS gyártmány. "Ebben már majdnem utolértük Amerikát, mert nekünk 6 db 
van" - kommentálta a tényeket. Hozzátesszük, hogy ez inkább jellemző, mintsem bizo-
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nyitó, mivel — különösen az ESZR program beindulása előtt Magyarországra jóval m l 
gyobb eséllyel kerülhetett be francia számítógép, mint az e tekintetben nagyhatala 
Amerikába.

46 Interjú dr. Cs J.-vel
47 'Jelentés az 1977. évi számítástechnika-alkalmazás fejlesztési munkáiról", SZAT.j 

Budapest, 1978. január 9.
48 Bugár J. - Vékony T.: Geoműszaki adatbank...
49 "Az ADFO, valamint az OLAJTERV által készített OKGT számítástechnikái fej-| 

lesztési koncepció együttes értékelése' (Készítette: dr. PJ.), Budapest, 1975. decemh 
16.

50 "Az OKGT területén 1975. évben végzett számítástechnikai tevékenység", Összeíl-| 
lította: ADFO Információs Osztálya, Budapest, 1976. május 31.

51 'Az OKGT területén 1975. évben..."
52 'Aztán egyszer hazajöttem egy külföldi tanfolyamról, és kisült, hogy van egy közlK-l 

iktatott főnököm, a V.B."— emlékezett erre vissza T J. Interjú dr. T J.-vel
53 "Az OKGT 1976-77. évi számítástechnikai fejlesztési tervének előkészítő tanul ] 

mánya". Összeállította: OKGT Számítástechnikai Munkabizottsága, Budapest, 1976.] 
február 13.

54 "Az OKGT 1976-77. évi számítástechnikai..."
55 'Az OKGT 1976-77. évi számítástechnikai..."
56 'Az OKGT 1976-77. évi számítástechnikai..."
57 Interjú dr. TJ.-vel
58 Interjú KA.-val ’
59 "Előterjesztés a NIM Számítástechnikai Bizottsága részére. Tárgy: OKGT távlati j 

számítástechnika-alkalmazás fejlesztési koncepciója. Engedély kérelem", Budapest,] 
1976 december

60 "Előterjesztés a NIM Számítástechnikai Bizottsága részére"
61 "Előterjesztés a NIM Számítástechnikai Bizottsága részére"
62 'Előterjesztés a NIM Számítástechnikai Bizottsága részére'
63 'Előterjesztés a NIM Számítástechnikai Bizottsága részére"
64 Interjú KA.-val ^
65 "Jelentés az 1977. évi számítástechnika-alkalmazásfejlesztési munkáról" Budapest,] 

1978. január
66 "Jelentés az 1977. év i..."
67 Interjú V.B.-vel, a S2AT vezetőjével
68 Interjú VA.-val, az OLAJTERV Információs Rendszerfejlesztő Osztályának vez ĵ 

tőjével
69 "Emlékeztető az OLAJTERV igazgatója irányításával tartott, 1977. július 12-1 j 

megbeszélésről. Tárgy: Bá-6/77. végrehajtása"
70 "Emlékeztető az OLAJTERV igazgatója..." ,
71 "Feljegyzés dr. B.V. ig. et. részére. Tárgy: Számítástechnikai Üzem feladatai", Buda-1 

pest, 1977. augusztus 8., OKGT SZÜ/104.115
72 "Feljegyzés dr. B.V. ig. et. részére. Tárgy: Bá-6/77. sz. vezérigazgatói utasítás végre-1 

hajtásával kapcsolatos jelentés", Budapest, 1977. augusztus 32., Üzemszervezési ésSzí- j 
mítástechnikai Önálló Osztály

73 "Feljegyzés dr. B.V. ig. et. részére. Tárgy: Bá-6/77. sz. vezérigazg. utasítás..."
74 "Emlékeztető az OLAJTERV-ben, 1977. szeptember 9-én megtartott értekezletrd^j 

Tárgy: OGKT SZÜ feladatai, szervezési kérdések"
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75 *Einlékeztető az OLAITERV-ben, 1977. szeptember 9-én..."
76 Interjú A.I. SZÜ rendszerszervezővel
77'AzOKGTSZÜ személyi állománya 1978. január 1-én" kimutatás alapján számított 

idaL
78 Interjú R.M. programozási csoportvezetővel
79 Interjú B.É. egykori SZÜ rendszerszervezővel
80 *Emlékeztető az OLAJTERV-ben, 1977. szeptember 9-én ..."
81 Hivatalosan a pályakezdő minősítés egyetem (főiskola) elvégzését követően 3 évig 

volt érvényes. így az egyszerűség kedvéért ebbe a kategóriába a 26 év alatti diplomásokat 
soroltam.
82 A látszatmunkára volt példa többek között "az OLAJTERV szerződésállományának 

ajfflvántartása" című feladat, amelyet párhuzamosan az illetékes óla jtervi osztály is elké
szített. Azonkívül, hogy felesleges volt, a külsőnek számító SZÜ eleve nem lehetett kom
petens ez ügyben. A másik tipikus példa az Üzem- és Mimkaszervezési Osztály által 

[készíttetett "értelmetlen, használhatatlan, átlag 13 oldalas munkaköri leírások" munká
ja. Akoncepcíótlan munkavállalásra példa a "Budapesti Kőolajipari Gépgyár munkaügyi

yRendszere" cím alatt futó program. Idézzük az interjút:
I 'A vállalatnál (BKG) tényleg úgy fogadtak bennünket, mint akiknek a munkájára szükség 
van. Hónapokig jártunk oda és nagyon jól éreztük ott magunkat, tényleg minden infor
mációt és segítséget megkaptunk. Aztán jött a beszámoltatás, ahol a SZAT beszámoltatta 
aSZÜ-t, azaz beimünket. Ez úgy ment, hogy minden témavezető előadta, hogy hogyan áll 
amunkája. Alig hogy elkezdtem mondani, közölték velem, hogy micsoda dolog, hogy egy 
vállalatnak a dolgait intézi az R-40-es, erre ne is számítsunk, azonnal le kell állítani... 
Aztán néhány nap múlva újra beindították a témát, mondván, hogy teljes gőzzel előre. De 
hát akkor már szó sem lehetett teljes gőzről. A mi kedvünket eléggé elvették, a BKG és 
SZÜ közötti szerződés sem jött össze... az OLAJTERV-nél hónapokig ültek a szerződé
sen, és egyáltalán a kutya sem törődött vele. így a BKG-nál megköszönték a munkánkat 
és azt mondták, hogy várjuk meg, míg lesz szerződés... így megint jött a pangás."
Interjú B.É. egykori SZÜ rendszerszervezővel

83 Interjú B.K. egykori SZÜ rendszerszervezővel
84 Interjú L.P. volt ÖÜSZO dolgozóval
85 Az Üzem ésmunkaszervezési osztályvezetőjét egykori beosztottai "57 éves,nyugdíj 

előtt álló, teljesen merev, rugalmatlan, barbár, emberi kapcsolatokra abszolút alkalmat
lan' emberként jellemezték. Munkastflusát — a fentieken túl — az állandó kicsinyes 
adminisztratív ellenőrzés kísérte. Az osztály tevékenységét — különösen a jelzett idő
szakban — a rendkívül fontosnak beáUított látszatmunkák jelentették. "Többek között 
emiatt is, de alapjában az osztály vezető Személyéből adódóan többoldalú ütközések 
alakultak ki az osztály és vezetője, valamint az osztályvezető és más osztályok között." Az 
alibi-munka állandó szőrszálhasogató számonkérése, egy hasonló fajsúlyú eset kapcsán 
—midőn az osztályvezető rendkívül "felindultan" és igencsak "emelt" hangon kereste egy 
éjszakára az asztalon felejtett irat felelősét — odáig fajult, hogy az egyik ifjú beosztott 
leköpte vezetőjét. Az ügy elég nagy port vert fel, a "tettes" fizetésmegvonásban részesült, 
míg az inzultált vezetőt szervezési tanácsadókéút áthelyezték a Tröszt Központba. "A 
botrány sokat lendített az osztály helyzetén, ha előbb is ide figyelnek ránk, akkor ez nem 
történt volna meg. így viszont hivatalból ki kellett vizsgálni, mindenféle bizottság min
denkit számtalanszor kihallgatott. Az elhelyezés után pozitív változás volt, hogy nem 
remegő gyomorral jöttünk be és az áltevékenységek megszűntek."
Interjú M.Z. szervezővel.
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86 Interjú R.T. egykori ÖÜSZO dolgozóval
87 Interjú R.M. mel
88 Interjú R.T. vei
89 Interjú R.T.-vei
90 Interjú R.T.-vel
91 Interjú T.T.-vel, a SZAT műszaki-gazdasági tanácsadójával
92 Interjú B.K.-val
93 Interjú T.T.-vel
94 Inter ju M.Gy.-vel, az SZÜ üzemvezetőjével
951977-ben igazgatói megbízásra Cs.I. elkészítette az OLAJTERV "Rendszerelemzés

és rendszerfejlesztési javaslat"-át, mely az 1963-tól ’76-ig történtek vizsgálatára épült 
Az anyagban több, az OLAJTERV-vel kapcsolatosan erősen inkrimináló megjegyzéli 
napvilágot látott, elsősorban a "tervezési díjszabás, mint a vállalati extraprofit lecsapoí- 
sának eszköze" témakörben. "Az anyagot aztán rögtön lezárták a páncélba, én megkap
tam egy szabálytalan pártfegyelmit. Nagy boszorkánypert csináltak belőle mindenfáef 
eszközt megragadva, névtelen feljelentés, névtelen levelezés, névtelen nem tudom mL 
Hát ennek nem lehetett más a vége, mint, hogy eljöttem. A végére már eléggé keménye»i 
ment a meccs. A  KB Irodától kértem egy szakértői véleményt ezzel kapcsolatosan, visz- 
sjcaírták, hogy kiadták véleményezésre, s hogy várjuk meg az állásfoglalást. Azóta is 
varom" - kommentálta dr. Cs.I. az eseményeket. Interjú Cs.I.-vel

96 Interjú L.P.-vel
97 Interjú L.P.-vel
98 Interjú R.M.-mel
99 Interjú R.T.-vel
100 Interjú M.Z.-vel
101 Interjú T.T.-vel
102 Interjú T.T.-vel
103 Interjú R.M.-mel
104 Interjú R.T.-vel
105 Interjú VA.-val
106 Interjú M.Gy.-vel
107 Interjú T.T.-vel
108 Interjú V.B.-vel
109 Interjú T.T.-vel
110 Interjú M.Z.-vel
111 Dr. TJ. távozása után nem neveztek ki az ADFO élére főosztályvezetőt, hanem a 

SZAT vezetője, V.B. továbbá munkatársa, T.T. látta el az ezzel kapcsolatos teendőket T.T. 
hivatalos kinevezését V.B. erőteljesen kapacitálta, erre azonban különböző—elsősorbia 
személyi— okok miatt nem kerülhetett sor. Végül áthidaló megoldásként "olyan meggon
dolásból, hogy az operatív nagyobb egységnek az Üzemben kell lenni, ’79 elején olyan 
döntés született, hogy egy főosztálynak nem kell magas létszámúnak lenni, de hogy a 
rangja megmaradjon, megkaptuk az önálló minősítést" — mondotta KA., a későbW 
vezető, aki megelőzőleg az ADFO szinte minden egyes osztályát vezette már. A SZÖO 
akkori létszáma így 5 fő volt.

112 Interjú M.Gy.-vel
113 Az R-40-es számítógépet kifizetés után, 1977. október 1 -én mennyiségű^ átvet

ték. A  Tröszt Székház építési munkálatainak elhúzódása miatt a megegyezés szerint 
1978. május 30-ig Drezdában díjmentesen tárolhatták, ezt követően pedig hazai raktár-
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I becsomagolt számítógép. Jelentés az 1977. évi számítástechnikai alkalmazás 
aunkáról", Budapest, 1980. január 9 .— SZAT 

irtékelő jelentés az OKGT SZÜ 1979, évi munkájáról” 
l5BiterjúA.I.-vel

i f i '
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Schuller Gábor

EGY SIKERES SZÁMÍTÓGÉP-ALKALMAZÁS 
TANULSÁGAI
Nagyvállalati példa

Esettanulmányunk arről szól, hogyan valósult meg a számítástechnika 
bevezetése egy hazai nagyvállalatnál? Megpróbálunk válaszolni arra, 
hogy a vállídatnál mikor és milyen céllal határozták el a számítástecnika) 
bevezetését, kik voltak bevezetésének kezdeményezői, milyen elképzelé- 
seikk voltak a  számítástechnika céljáról. V izsgáltuk a vállalat szervezett
ségét, hogy m egfelelt-e ez az akkori számítástechnikai követelmények
nek: elemeztük, hogy m ilyen volt az összhang a vállalati struktúra és a 
szám ítástechnika követelte struktúra között, továbbá, hogy a vállalat sze
mélyi összetétele, létszáma, szakképzettsége, a szakma-struktúramegfe- 
lelő alapot jelentett-e a  számítástechnika bevezetéséhez. Megkíséreljük 
részletesen feltárni a  szemléleti problémákat: milyen szemléleti tényezőt! 
akadályozták a megvalósulást, milyen szinten és formában jelentkeztdti 
ezek, mikor és milyen hatásra változott az alkalmazók reakciója a külön
böző területeken és vezetési szinteken. M egnéztük, hogy milyen változá
sok történtek a számítástechnika bevezetésének időtartama alatt, illetve 
hatására a számítóközpont struktúrájában és szervezetében, a vállalat 
szervezetében, a  vállalat szervezettségében, a vezetői szintek személyi 
összetételében.

Feltártuk a konfliktushelyzeteket a számítóközponton belül, a számí
tóközpont és az üzem ek között, valamint a vállalat és külső környezete) 
között, a vállalati struktúra és a gazdaságirányítási rendszer, a vállalat és 
a külső tervező és szervező szervezetek, valamint a vállalat és a tröszt 
között.

* A  Dunai Kőolajipari Vállalat (DKV) a szóbanforgó nagyvállalat.
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I T
A szánutástechnika elterjedését részben időrend szerint b 'sértük vé

gig,részben m egvizsgáltuk a szervezeten belüli kisugárzását, hatását. 
Jelen anyagban a vizsgálódásnak csak néhány metszetét, elsősorban a 

ítástechnika és a belső szervezet, valamint a szervezetek közötti 
liktusok kérdését érintjük. A zért lényeges ezt előrebocsátani, mert a 
liktusokat elem ző részek túlsúlya elfeledtetheti azt a tényt, hogy a 

mtatott folyamat — véleményünk szerint — kudarcaival együtt is 
egyike az akkori számítástechnika-alkalmazások legeredményesebb pél
dáinak.

A tanulmány megírásához felhasznált források között elsősorban a 
DKV-nál található dokumentumokra, valamint a vállalat különböző szer
vezeti egységeiben dolgozó vezetőkkel történt beszélgetések rögzített 
anyagára támaszkodtunk.

Rövid áttekintés a vállalatról

Az ország ipíU'osítása, az energiastruktúra megváltoztatására irányuló 
I (Ift’ekvés megkövetelte, hogy az ország már meglévő, de kis kapacitású és 
jiészben korszerűtlen olajfinomítói mellé egy korszerű, az előbbiek kapa
citását többszörösen meghaladó olajfinomítót hozzanak létre. A  beruhá
zás előkészítését 1958-ban  kezdték m eg a m ár működő finom ítók 

[ Szakembereinek bevonásával. Az előkészítő csoport 1960 augusztus d e 
li jén alakult meg. Ekkor készült el a beruházási tervjavaslat is. 1961 végén 
J kezdődtek az első építési munkák. Ezeket egy 7-8 fős csoport irányította.
11962-ben kinevezték az ú j vállalafigazgatóját is, aki megelőzően a Ma- 
I gyár Ásványolaj és Földgázkísérleti Intézet (MÁFKI, Veszprém) igazga- 
I tóhelyettese volt. Ebben az intézetben dolgozott a szám ítóközpont 
későbbi vezetője is. A  M ÁFKI-nál dolgozott a "professzor" is, aki később 
a Magyar V egyipari Tröszthöz került, majd a trösz m egszűnésekor, 
1967-ben a M agyar V egy ipari Egyesülés M érnöki Irodájának , a 
MAVEMI-nek egyik vezető Imtatója lett. Később, a számítástechnika 
bevezetéséhez fűződő, a  DKV és a  MAVEMI közötti kapcsolat kialcikítá- 
sában e hármasnak jelentős szerepe volt.

A DKV termelése 1965 májusában indult az 1 millió tonnás atm oszfé
rikus vákuumdesztilláló üzembe helyezésével. A  hetvenes évek második 
felére a  működő üzem ek száma már 25-re emelkedett. A vállalat fejlődé
sének első időszakát, kb. 1965-ig, beruházási tevékenység jellem ezte, 
1965-től párhuzamosím a termelés vált alapvetővé, 1970-től kezdve
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(ahogy az üzem ek elhasználódása kapcsán a rekonstrukció időszerűvé] 
vált) az üzem fenntartási tevékenység jelentősége növekedett fokozato-J 
san.

A szám ítástechnika előkészítésére, illetve bevezetésére az első és má-J 
sodik szakaszbím került sor, de kezdettől fogva termelésközpontú volt. AJ 
beruházási és karbantartási területek információs rendszereinek számító-J 
gépre vitele csak 1976 után történt.

A  számítástechnika bevezetésének előkészítése

A szám ítástechnika felhasználásával már a DKV tervezésének időszaká-i 
ban is számoltak, tekintettel a számítástechnika elterjedésével kapcsola
tos külföldi tapasztalatokra, valamint a vállalat nagyságára és jellegére.

A z 1960-as években az Egyesült Államokban és Nyugat-Európában,] 
erőteljesen terjedt az "ember nélküli üzem" irányzata. Érmek hátterében 
részben az automatizálás, a számítástechnika fejlődése* részben a kon- 
juktúra, az ebből következő nagymértékű munkaerő-kereslet, s az így 
jelentkező bérköltség-növekedés volt. Eszerint számítógéppel vezérelt 
folyam atszabályozás útján a teljes termelési folyamatot automatizálni, I 
kell, és a termelési folyamatokból — a lehetőségekhez képest — ki kell f 
küszöbölni az emberi munkát. Ez az általános irányzat érvényesült a kő
olajfeldolgozó iparban is. A  külföldi szakirodalom szerint 1959-67 kö
zött apetrolkém ia, az olajfeldolgozás és szállítás területén 194 vállalatnál 
jö tt létre szám ítógépes termelésirányítási rendszer: ezek között 54 üzem 
olajfeldolgozó volt. A  fejlődés 1963-66 között volt a legdinamikusabb, 
amikor is a kőolajfeldolgozó iparban 41 vállalatnál vezettek be ilyen rend
szereket. Szerény fejlődés volt ebben az időszakban a szocialista orszá
gokban is. Ilyen számítógépes rendszereket telepítettek egyes finonutők- 
ba, így acsehszlovákSlovnaftnál (Pozsony), az EVW -nél (NDK, Schwedt) 
és a Szovjetunióban a  kujbisevi és r jazanyi üzemekbe.

A szám ítástechnika felhasználása a szocieilista országokban jóval el- 
méu-adt a fejlett tőkés országokhoz képest, de azé rt— részben saját, rész
ben m ár máshol létrehozott technikára alapozva— a folyamat megindult. 
A  m agyarországi alkalmazás mind a felhasznált gépek számában, mind 
az alkalmazás diapazonjában a szocialista országokhoz képest is elma
radt. A  felhasznált gépek száma a hatvanas években nem érte el a húszat, 
ugyanakkor ezek között már 9 típus volt megtalálható.
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A hazai gépparknak szinte egésze ekkor még irányító szervezeteknél 
(NIM, KGM , ÉM , KSH), oktató , ku ta tó  in tézeteknél (K FK I, TK I, 
SZTAKI, JATE, MKKE) és adatfeldolgozó intézeteknél (SZÜV) volt. A 
termelés területén csak a Péti Nitrogénművekben, a MOM-nál, illetve a 
MÁV-nál alkalmazták a  számítástechnikát.

ADKV tervezésekor az irodalmi adatokra támaszkodva indokoltnak és 
szükségesnek ítélték egy ilyen nagyságrendű üzem, illetve beruházás ese
tén a számítástechnika alkalmazását. Ezt erősítette az a tény is, hogy a 
tervek szerint a  vállalat méretében, termelési értékével az ország egyik 
legnagyobb vállalata lett volna, a termelés struktúráját tekintve pedig egy 
kombinát ismérveit közelítette meg. Ugyanakkor ilyen jellegű üzem 
komplex szám ítógépes irányítására közvetlen tapasztalat sem itthon, sem 
a környező országokban nem állt rendelkezésre, és így a megvalósítással 
kapcsolatos elképzelések alapja a fejlett tőkés országokban megjelent 
irodalom volt.

Miután az irodalomban megtalálható legtöbb alkalmazás a folyamat- 
irányítás típusába tartozott, az első elképzelés a vállalatnál is a számító- 
gépes folyamatirányítás megvalósítása lett.

A tervekben tehát szerepelt a számítástechnika felhasználása, de nem 
született döntés arról, hogy a beruházás melyik fázisában kerüljön m eg
valósításra. A D K V  építésének 1 .ütemében a számítóközpont létrehozása 
nem szerepelt.

A számítóközpont létrehozásának kezdeményezésében alapvető sze
repe volt a DKV akkori igazgatójának. Abban, hogy erre kezdettől fogva 
nagy súlyt helyezett, szerepe lehetett annak, hogy a MÁFKI igazgatóhe
lyetteseként ism erte a technika fejlődésének irányát, a legkorszerűbb 
megoldásokat, az ú j technika alkalmazásával szemben nem voltak előíté- 
lei, sőt azt szükségszerűnek tartotta.

Az előkészítő munka kezdetéről több változatot ismerünk. A z első 
verzió szerint 1965-ben a tröszt akkori vezérigazgatója összehívott egy 
megbeszélést, melynek tém ájaa számítástechnika bevezetése volt. A /nd- 
sodik verzió szerint az olajtröszthöz (OKGT) fűződik a számítástechnika 
bevezetésénekfelvetése azzal, hogy a számviteli főosztályvezetője k ifej
tette, a szám ítástechnika bevezetésének előkészítésével a trösztön belül a 
DKV-nak kell foglalkoznia. Erről mások véleménye az volt, hogy a tröszt
nek kellene létrehozni egy számítóközpontot, és a tröszt vállalatai táva
datfeldolgozás ú tján  kapcsolódjanak a szám ítógéphez. A harmadik 
verzió szerint 1966 végén vagy 1967 elején az igazgató behívatta egy 
munkatársá, s kifejtette, hogy a számítástechnika a jövőben nélkülözhe
tetlen lesz a vállalatnál, és felkérte őt, hogy foglalkozzon kérdéssel, irá
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nyítsa, "vezesse" a  kapcsolódó munkálatokat. E munkatársnak kellett az
tán egy koncepciót kidolgoznia a számítástechnika vállalati alkalmazás^ 
ról. A m egbízott m érnök tanulmányozta az alkalmazási területek idevágói 
külföldi irodalmát, m ajd egy évután átadta kidolgozott javaslatát az igaz
gatónak. Ezt aztán a vállalatvezetés "kupaktanácsa", az igazgató, a fő
könyvelő és a főm érnök el is fogadta.

A  negyedik emlékező szerint — aki 1967-ben került a vállalathoz—a 
vállalat terveiben kezdettől fogva szerepelt a számítóközpont létrehoz^! 
sa, de helye, célja és létrehozásának időpontja csak 1966-ban dőlt d.| 
Ekkortól kezdve önálló létesítményként, a vállalat többi egységéhez ha
sonlóan működött. I

Egy külső szakértőtől származó ötödik verzió szerint 1966-67-bena 
M AVEMI, az AKI, a PM Szervezési Intézete és az Olajterv versenyzetta 
DKV szám ítóközpontja szervezeti rendszerének, és magának a számítáŝ  
technikai rendszernek a kidolgozására szóló megbízásért. Az Olajtervazj 
tervezte, hogy meglévő számítástechnikai csoportjából e feladatra egy 
nagyobb osztályt is létrehoz.

A  különböző verziókból az első és az ötödik valószínűsíthető. A DKV 
34 8 /7 2 6 2  számú megbízólevele alapján összeállított, 1965. július 21-én 
aláírt tervezési szerződés alapján az Olajterv 1 -502 törzsszám alatt az 
"Üzemirányító számítógép alkalmazása a Dunai Kőolajipari Vállalatnflí 
címmel tanulm ánytervet dolgozott ki. A tanulmánytervet az Olajterv 
Olajtechnológiai Főosztálya M űszer-Automatika osztályának egyik ter
vezője készítette.

A  tanulm ányterv tükrözte azt a DKV-nál is uralkodó akkori álláspon
tot, m ely szerint a számítástechnikát alapvetően folyamatirányításra kell 
és lehet felhasználni. Ez azonban önmagában nem biztosítaná a számító
gépek teljes kihasználtságát, így a szabad kapacitás lehetővé tenné bizo
nyos vállalatirányítási feladatok megoldását is. (Igazgatási, ügyviteli 
feladatokról esett szó, melyek meghatározása rövid, általános és felszí
nes, a 135 oldalas tanulmánytervből mindössze 5 oldal.)

A  tanulm ány összességében alapos és körültekintő volt, de több kér
désben irreális vagy naív. Figyelmen kívül hagyta az adott gazdaság- 
nyitási rendszerből eredő problém ákat, melyben a cél a termelési volumen 
növelése volt, és ehhez képest elhanyagolható szempontnak számította 
hatékonyság, de még a minőség is. Az üzem adott helyre történő telepíté
sének célja az volt, hogy a területen megfelelő foglalkoztatottságot biz
tosítson, ezért a munkaerővel való takarékosság 1965-ben még távlati 
célként sem fogalm azhatódott meg. Irreálisan optimistán értékelte a szo
cialista relációból beszerezhető számítástechnikai berendezések lehetö-
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I  ségéit, illetve a hazai gyártás megindulását, felfutását, valamint az árvi- 
I szonyokat. Azzal számolt, hogy a SZU és Csehszlovákia rövid időn belül 
J képes lesz megfelelő biztonságú gépek exportjára.

Hazai vonatkozásban úgy tervezték, hogy a M űszeripari Kutató Inté
zet által kifejlesztett és az EMG által gyártott adatgyűjtő berendezések 
1968-69-ben már alkalmazhatóak lesznek, áruk pedig a világpiaci ár
szintnél kedvezőbb lesz . Sof tware-t is a SZU-ből kívántak behozni (mate
matikai modellek). S végül a bevezetéshez m agyar viszonyok között 

ÉnrCálisan alacsony mérnökév-szükséglettel számolt.
L  A tanulmányterv elkészülte után, 1966 tavaszától, a számítástechnika 
5 ^ze tésével kapcsolatos munkákban hosszabb szünet következett be. 
1967 végére elkészült az igazgató által megbízott belső "vezető" terveze
te, mely az O lajterv tanulmányához képest előrelépést jelentett. Részle
tesebben ta rta lm az ta  m ár a term elésirányítás és ügyvitelszervezés 
^íMicepcióját is, bár erre is erőteljesen rányomta bélyegét, hogy kezdemé
nyezői és művelői m ajdnem  mind csak műszaki emberek voltak, így a 

[jazdasági szemlélet, illetve a nem-műszaki alkalmazási területek s z ^ -  
bavétele hiányzott a  munkából.

A számítástechnika bevezetésénél két lehetőség közül lehetett válasz
tani:
1. viszonylag rövid idő alatt nagy létszámmal létrehozzák a számítóköz

pontot, szám ítógépet vásárolnak. Kialakítják a számítóközpont szer
vezetét és a m eghatározott szükséges munkát a különböző belső 
csoportok elvégzik:

2. a számítóközpont lassú létszámfejlesztése mellett külső intézeteket 
bíznak meg a különböző re n d sz e r^  kidolgozásával, alkalmazásával.

Az első lehetőség nagy ráfordítással, komoly nehézségekkel, alacsony 
hatékonysággal lett volna megvalósítható, A gyors létszám fejlesztés 
megfelelő minőségi szinten nem volt megvalósítható, mert a szám ítógé
pes szakemberek iránt abban az időben is túlkereslet volt. A z alkalmazott 

imatematikusok képzése Szegeden 1962-ben indult, ahonnan az első 
egyetemi végezettségű szakemberek csak 1967-benkerültekki. A külön
böző számítástechnikai tanfolyamok száma is korlátozott volt. Gyakor
lattal rendelkező számítógépes szakemberek felvétele szinte lehetetlen 
volt, gyakorlatlan szakemberekkel pedig egy széles spektrumú fejlesztés 
csak hosszú évek alatt és alacsony hatásfokkal valósult volna meg. Ezért a 
vállalat a második megoldást választotta, így az előterv elfogadása után 
megkezdődtek a tárgyalások a M AVEM I-vel.

:
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A DKV és a MAVEMI kapcsolata

A DKV szám ítóközpontját központi beruházási keretből valósították 
meg. A  vállalat törekvése az volt, hogy ne csak a hardware-t, hanem a 
software-t is e keretből lehessen megvásárolni. A DKV 1967-ben meg
bízta az Olajtervet a számítóközpont megtervezésével. Az Olajtervmint 
generáltervező, több intézetet megkeresett, így a PM Szervezési Intézej 
tét, az Infelort, stb. Ezután a M AVEMI-t bízta meg a DKV számítóköz: 
pon tjának  lé trehozásával kapcsolatos softw are-k  elkészítésével. A 
M AVEMI pedig alvállalkozóként megbízta az MTA Automatizálási Ku
tató Intézetét, az A K I-t a folyamatirányítással kapcsolatos munkák el
végzésével. A megbízás a DKV előterve alapján történt, a MAVEMI- 
vállalta a termeléstervezés, termelésprogramozás, valamint az igazgatási 
munka szám ítógéppel történő szervezését.

A M AVEMI felkérését két tényező indokolta. Az egyik, hogy ebbenaz 
időben a számítástechnikai munkálatok területén tapasztalatokkal ren
delkező szervezet a vegyiparban nem volt. A másik, hogy a MAVEMI 
szabad kapacitásokkal rendelkezett.

Itt egy kis kitérőt kell tennünk, hogy részletesebben bemutassuk a 
MAVEMI létrejöttét és akkori helyzetét, mivel ez szoros összefüggésben 
van a DKV-val kialakult kapcsolat jellegével.

A NIM  1964-ben a Péti Nitrogénművekben egy korszerű ammónia 
gyártó üzem et hozott létre. Ennek generáltervezője a dán Haldor Topsoe; 
mérnöki iroda volt, a technológiai berendezéseket fővállalkozóként egy 
angol cég szállította. A  Topsoe cég javasolta, hogy a NIM  vásároljon az 
ammónia üzem  optimalizálására egy dán — Regne Centrale — gyártm^ 
nyű G IER  típusú számítógépet, valamint egy "data logger" berendezés 
A Topsoe cég vállalta, hogy az AKI-val együtt kidolgozza a szükséges 
optimalizáló program ot. Hamarosan kiderült, hogy a gépet optimalizáld 
ra gazdaságosan kihasználni nem lehet, mert az optimalizáló program'a 
gépet 2 óránként maximálisan 5 percre foglalja le. Hosszú vita után, mi
n isz te rh e ly e ttes i döntésre a szám ítógépet B udapesten a Vegyipari 
Trösztnél helyezték el. A  gép telex-összeköttetésben állt Péttel, az opti
malizáló program  prim átust élvezett. A gép jobb kihasználása érdekében 
a Vegyipari Tröszt keretében egy számítástechnikai szervezetet hoztál̂ ’ 
létre, s az elképzelések szerint a számítóközpontnak kellett volna végez
nie mérnöki számításokat a vegyipari vállalatok számára, valamint szak
értő i anyagokat, tanulm ányokat készíte ttek  volna ra jta . Ezeknek a 
tanulm ányoknakfeladataaz iparban létrejött ötletek általánosítása, elmé-
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X  leti megalapozása volt. A  számítóközpont a munka és saját profiljának 
jH  keresése közben a legkülönbözőbb feladatokat vállalta el; így a mérnöki 
H  számítások m ellett a M agyar Tudományos Akadémia számára például a 
■  Bartók hagyaték feldolgozását. A számítóközpont létszáma rövid idő 
B  alatt 45-50 főre növekedett, ami csak nehezen volt biztosítható, mivel — 

mint arra már utaltunk — 1965 táján felsőfokú szánutástechnikai szak
emberképzés nem  volt, szakembereket a Nemzetközi Számítástechnikai 
(Oktatási Központ képzett ki. Ezért az MVTSZK olyan diplomásokat, 
te o rb a n  villamos- és vegyészmérnököket, alkalmazott, akiknek ugyan 
eterületen szakképzettsége nem volt, de érdeklődtek az akkor kibontako
zó számítástechnika iránt. A  programozást egyéni önképzés keretében 
tankönyvekből tanultákm eg. A  számítóközpontot az MVT finanszírozta, 
de tulajdonképpen önfermtartó volt: saját fejlesztésben elkészített soft- 
ffare-kel, nagyobb m éretű simplex feladatok megoldásával tartotta fenn 
magát. Ezek mellett jelentős gépidőt adott bérbe, például az OT részére 
az AKM számításokhoz, az Anyag- és Árhivatal számára stb.

Az új gazdaságirányítási rendszer bevezetése változást hozott a  szá
mítóközpontnál is. M egszűnt az MVT és létrejött a M agyar V egyipari 
Egyesülés. Ezzel m egszűnt a tröszt műszaki fejlesztési alapjából történő 
fmanszírozás. A  szám ítóközpontnak— bár nem volt nyereségorientált— 
fenntartási költségeit árbevételéből kellett fedeznie, ami akkor m integy 
4-4,5 millió forint volt. Ekkor alakult át a MVTSZK a M agyar V egyipari 

{Egyesülés Mérnöki Irodájává, a MAVEMI-vé. Nyilvánvaló lett az is, hogy 
aMAVEMI a korábbi volumenű munkáiból, illetve gépidő-eladásból nem 
tudja fenntartani m agát, ezért olyan munkát keresett, amely biztonsággal 
fedezi a fenntartási költségeket, illetve ami minimális nyereséget is hoz. 
i Ennek érdekében egy olyan vállalatot kerestek, ahol vagy kialakulóban 
van, vagy már folyik ez a számítástechnikai tevékenység és kellőképpen 
homogén a vállalat ahhoz, hogy elvállalhassák nemcsak a termelésterve
zést, hanem egy integrált információrendszer kiépítését is. Ez a törekvés 
jtalálkozott a DKV célkitűzéseivel. A DKV terveinek megvalósítását ösz
tönözte, hogy a gazdaságirányítási rendszer reform ja a centralizált, di- 
rekt irányítást m egszüntette, és olyan gazdálkodás kezdődött, ami nem 
volt már m inden részletében központilag irányított. Ez csak erősítette a 
már korábban kialakult álláspontot, mely szerint a számítástechnikát fel 
kell használni a vállalat irányításában. A feladat most sürgetővé vált, mert 
a döntési szint áthelyeződött, a vállalat hatáskörébe került a döntések 
bizonyos köre, így saját adatbázisra volt szükség, melynek létrehozása és 
gyors felhasználása fontossá vált. Az új helyzet egyben azt a törekvést is 
megerősítette, hogy a folyamatirányítás számítógépesítésével szemben a
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komplex termelésirányítási rendszer megvalósítása kerüljön előtérböíA] 
"professzor" szerint a DKV igazgatója úgy fogalmazta meg a számítí 
technikával kapcsolatos saját követelményét (azt hogy számára mit nyújt= 
son a számítástechnika), hogy:

"... Reggel, amikor bejövök az irodámba, legyen az asztalomon egy számít  ̂
ről leszakított papír, amelyen a számítógépes program közli velem, hogy miaíl 
amibe nekem bele kell avatkoznom."

A  fent vázolt célkitűzések megvalósítására 1968 elején a DKV mint] 
megrendelő és az Olajterv mint tervező között megállapodás jött létreaj 
számítástechnikai alkalmazás előkészítésére.

A szerződés feltételezte, hogy a megrendelő számítógépe 1970. már] 
cius 31 -ig üzem biztosán működik. Ebben az esetben a DKV tulajdon 
kerülő, szám ítógépre írt, rendeltetésszerű működésre alkalmas számító] 
gépi program ok átadásával zárul a szerződés, 1971. december 31 -vei.

A szerződés 26  millió 150 ezer forint díjat tartalmazott. Az ere 
tervben a folyam atirányításra fordítandó költség 14 millió forint voltai 
végleges szerződés szerint a MAVEMI által tejesítendő feladatok árai 
13 millió forint, amelyen belül a professzor által vezetett teamre jutdrésy 
5 ,99  millió forintot te tt ki.

A  szerződésben m eghatározott összeg a teljesítés időtartamára teljes] 
fedezetet nyújtott a MAVEMI fenntartási költségeire. Ezzel a felad 
a  M AVEM I személyi állományának több mint a fele foglalkozott. (A 30J 
érdemi szakemberből m integy 20  fő.)

A  M AVEM I m unkája 6 projektre tagozódott
1. Hol lehet műszaki számításokkal igazolni a folyamatirányítás lehetői 

ségét? (Ezt a feladatot főleg a Szovjetunióban, erre szakosodott egye-j 
tem en végzett mérnökök végezték.)

2. Term eléstervezés lineáris programozással; éves, negyedéves és havi] 
tervek készítése.

3. Term elésprogramozás, termelésütemezés, napi bontású tervek készíJ 
tése és ezek módosítása.

4. Term eléselszám olás főleg ügyviteli, adatfeldolgozó jelleggel.
5. Anyaggazdálkodási feladatok.
6. Karbantartás-elszám olás, karbantartás-hányítás.

A  munkákat két — három-három projektből álló — részre bontvaegy]
egy team  végezte. A két team közötti szakmai erőviszony nagyon egyen] 
lő tlen  volt. A  m űszaki szám ításokkal fog lalkozó  teamben igen jól 
felkészültségű mérnökök voltak. A team feladatkörébe tartozó munkán 
elvégzésére már önmagában a "professzor" biztosítékot jelentett, aki y  
fiatal, tehetséges, de tapasztalatlan mérnökökből egy iskolát hozott létre]
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maga mellett. A  másik team  sokkal rosszabb helyzetben volt. A feladat 
itívállalása előtt a M AVEM I-ben ügyviteli adatfeldolgozással foglalkozó 

I  szakemberek nem  voltak, ezért gyors ütemben kellett felvenni ezeket a 
dolgozókat. M integy 12 fő tapasztalatlan, az egyetemet frissen végzett 
kezdő szakem berjelentette ezt, akik közül többen ipar-, illetve terv-m ate- 
matika-szakos közgazdászként végeztek és üzemi gyakorlattal egyálta
lán nem rendelkeztek.

További problém át jelentett, hogy bár a MAVEMI GIER-gépe igen 
; korszerű, m űszaki számításokra alkalmas gép volt, de kis operatív memó- 
j hája és háttértároló kapacitása m iatt adatfeldolgozási feladatra nem volt 

■í alkalmas. Ezért a műszaki számításokat és a termeléstervezést a GIER 
gépre dolgozták és próbálták ki, míg az adatfeldolgozási feladatokat az 
OVK ICL gépére szervezték, cobol nyelvre programozták. Később ott is 
próbálták ki az első rendszereket, azzal az elképzeléssel, hogyha m egtör
tént a DKV szám ítógépének kiválasztása, akkor ezeket a rendszereket az 
adott gépre átszervezik.

A termeléstervezés lineáris programozással készült. A feladat az volt, 
hogy adott változók és korlátok figyelembe vételével egy olyan mátrixot 
rajzoljanak fel, melynek együtthatói az optimumot adják meg.

A MAVEMI a  termeléstervezés programjait a szerződésben vállalt 
határidőnél több mint fél évvel később adta át.

Az első probléma abból adódott, hogy a csoport túlértékelte erejét. 
60x40 nagyságrendű mátrixok felírásában és megoldásában rendelkez
tek már tapasztalattal, és úgy vélték, hogy 300-200-as feladat arányosan 
több munM t igényel, de elvileg nem különbözik az előzőtől. Ez a feladat 
tehát legfeljebb 25-ször annyi munkát igényel, mint az előbbi, de a  hatá
ridőbe ez belefér. A  különbséget abban látták, hogy a mátrixot nem egy 
fróasztalon kell felfrni, hanem a falra, egy táblára kell felragasztani. A 
mátrix nagyságából eredő első nagy probléma a kézi felnásból származó 
nagytömegű adathiba volt. A  MAVEMI nem rendelkezett egy olyan 
programgenerátorral, ami lehetővé tette volna, hogy az LP számára olyan 
inputot adjon, ami kiküszöböli azokat az adathibákat, amelyek a kézi 
bevitelből fakadtak, a rossz rublikába való írásból vagy lyukasztás! hibá
ból származtak. Azaz a modell algoritmizálás alapján jö tt volna létre. A 
szabadkézi felírás akkor általános volt, így a generáló program hiánya 
kezdetben fel sem tűnt, ilyennel akkor az IBM sem rendelkezett. A  munka 
későbbi fázisában egyre jobban kiütköztek a felírás hibáiból eredő prob
lémák, addigra azonban olyan mértékű volt a határidőcsúszás, hogy m in
den erőt a javításra, a teljesítésre kellett fordítani, ezért nem jutott idő és 
erő a generáló program  meg2ilkotására. Ez csak később, a DKV-val történt
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szerződésbontás után készült el. (E program segítségével a MAVEMI a 
jugoszláv m űtrágyaipar számára a termeléstervezési programot két hét 
alatt elkészítette.)

A  másik lényeges oyfc a a DKV és a MAVEMI közötti kapcsolatoki 
m eghatározatlanságából, képlékenységéből fakadt.

A  M AVEMI egyes teamjeiben az intézetiek mellett részt vettek az 
O lajterv és a DKV munkatársai is. A számítóközpont szakemberein kívül 
a DKV különböző területeinek vezetői megbízásos formában közremű-í 
ködtek a  termeléstervezés, termelésprogramozás modelljének kidolgozá
sában, ők szolgáltatták az adatokat, és egyben tanácsadók is voltak a 
term elési program  kidolgozásánál. A számítóközpont többi munkatárs^ 
az A K I-ban létrehozott teamekben dolgozott. A  MAVEMI és a DKV 
közötti kapcsolatrendszerben azonban a számítóközpont alkalmazottai
nak helye nem volt m egfelelően körülhatárolva. Feladatuk az volt, hogya 
DKV-tól adatokat szerezzenek be, átvezetésükben résztvegyenek, vala
m int a p rogram ozási, szervezési m unkához nyújtsanak  segítséget, 
ugyanaű±or azonban senkit sem képviseltek. Tehát, mint említettük, mi
vel a  szerződés keretében a DKV egyes felelős vezetőit is foglalkoztattáií 
adatszolgáltatási és tanácsadói céllal, az adatgyűjtés és adatszolgáltatás 
két csatornán keresztül történt, sőt időnként ellentétes is volt. Emiatt a 
szám ítóközpont szakembereinek nem volt megfelelő tekintélye sem a 
M AVEM I-ben, sem a DKV dolgozói körében. Igaz, hogy bár a DKV 
munkatársai résztvettek a tervezőnél a programok elkészítésében, s ezért 
például jutalm at is kaptak a MAVEMI-ben, illetve az AKI-ban, ennek 
ellenére az egyes csoportokban kívülállóknak számítottak. A z egyikmun
katárs így jellem ezte a helyzetet:

"...Bejártunk reggel a MAVEMI-be, ott voltunk 3 -4 órát, visszajöttünk, de konk
rét munkánk aránylag kevés volt. A  bejárás azért hasznosabb volt, mintha itt 
ültünk volna, de túl hosszúra nyúlt, egy idő után nem adott már sajnos semmit 
A gép megvétele viszont húzódott, értékelték a külső ajánlatokat, kiutaztak 
valakik. Nem biztos, hogy gyorsabban el lehetett volna intézni a gép vételét, de 
nekünk, akik már jjt voltunk akkor 8-10-en, nem kellett volna annyi ideig foglal
kozni ezekkel a semmi dolgokkal."

A részszállítások átvétele és zsűrizése is a DKV fent említett szakem
bereinek a feladata volt. A  szakemberek egy része nem értett, hiszen nem 
is érthetett a számítástechnikához, a napi termelési feladatok idejük nagy 
részét lekötötték, néhányuk nem is hitt abban, hogy a számítástechnika] 
valaha is, de legalábbis belátható időn belül megvalósul. Ezek a tényezők 
mind az adatszolgáltatásnál, mind a részfeladatok átvételénél erőteljesen 
jelentkeztek. A  kint dolgozó munkatásakat egyrészt azért, mert kezdők, 
m ásrészt azért, m ert a munkában résztvettek, nem vonták be az átvételd-
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be. A szakértelem, a tapasztalat és az idő hiánya miatt többször olyan 
munkákat sem vettek át, amelyek szükségesek lettek volna. Előfordult 
például, hogy a hozzárendelési feladat célfüggvényét keresték az átve
vők, a számítóközpont munkatársai megpróbálták megmagyarázni, hogy 
amátrix együtthatói adják a célfüggvényeket, de ezt nem hitték el nekik, 
ésamunkát nem vették át. Ez nem használt sem avállalat, sem akintlévő

É
társak tekintélyének. Ha az adatszolgáltatás jó  volt, akkor azt az 
ís főosztály szakemberei adták, ha véleményüket elmondták és se- 
k a DKV álláspontjának kialakításában, akkor az az álláspont nem 

az övék, hanem a főosztályé volt, ugyanakkor a kudarcokért a felelősség 
l^ á b b is  közös volt.

Mind a M AVEMI, m ind a DKV vezetőinek, mind a témákban dolgo- 
I zdknak egyöntetűen az volt a véleménye, hogy a  termeléstervezés szerve
zése alapjában m egfelelt a követelményeknek. Még sokáig ez m aradt a 

Rendszer alapja, bár m agát a programot át kellett írni, mert az nem IBM 
gépre készült. A  termelésprogramozás már kevésbé felelt meg a feladat- 
Dídí, mert a program  elkészítéséhez sem az adatbázis, sem a tapasztalat, 
sem a MAVEMI számítógépe nem volt alkalmas. E  téma megítélésében a 
MAVEMI érdekelt vezetői között is véleménykülönbség volt.

A professzor szerint az alábbi négy ok volt az, ami m iatt a DKV-val 
meglévő szoros, jó  együttműködés felborult és a feszültségek végül a 
(szerződés felbontásához vezettek:
LA szerződés teljesítésével kapcsolatban szemléleti ellentét volt a team 

és a DKV között. A  team vezetője a feladatot kutatómunkának fogta 
fel, leglényegesebbnek a modell felállítását tartotta, ezért a határidő
ket, azok ütem es tartását mellékesnek tekintette. "Aki hozzászokott a 
kutatómunkához, az nem esik kétségbe azon, hogy egy feladatot nem 
old meg március 31 -re, mert biztos benne, hogy megoldja m ájus 1 -re, 
és kompenzálja őt az a  tudat, hogy viszont egy másik feladatot, amit 
február 28-ra  kellett volna megoldani, annak megoldására rájött már 
vízkeresztkor." A  problém át persze az okozta, hogy a M AVEM I 
egyetlen feladatot sem oldott meg határidőre, hanem a legtöbb terüle
ten komoly csúszások voltak. A DKV a feladatot beruházási pénzből 
az Olajterven keresztül rendelte meg, a szerződést a tervező munkában 
szokásos feltételekkel kötötte meg, és elvárásai is ilyenek voltak. Ezért, 
amikor a teljesítményeknél késések következtékbe, olyan következte
tést vont le, hogy a MAVEMI nem megbízható partner. Rendszeres 
viták tám adtak olyan kérdésekből is, hogy az adatszolgáltatás kinek a 
feladata, az Olajtervé vagy a DKV-é. A MAVEMI-t a DKV-nél sokan 
túlságos^m elméletinek tartották, de a professzor véleménye szerint
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inkább az volt a baj, hogy nem volt eléggé elméleti, nem tudott elsza
kadni a konkrét megoldástól, kézi módszereket alkalmazott ahelyett, 
hogy kidolgozott volna egy generáló programot. így  tulajdonképp^ 
egy manuális tevékenységet automatikusan próbált áttenni a gépre, 
kézi adatszolgáltatást ak2U’t produkálni géppel. Ez az időhiányon kívül 
a  szám ítástechnika iránt tám asztott akkori követelményekbőlis fakadt.

2. A  feszültségek döntő része nem a termelésszervezés, termelésprogra
mozás, termeléselszámolás területén, hanem az IMA (folyamatszabá
lyozás) területén keletkezett, mert nem volt megfelelő e területen a 
feladatok meghatározása, a DKV-re nem közgazdasági, hanem merev 
számviteli szemlélet volt jellemző.

3. A  DKV m ár elég nagy számítógépes apparátussal rendelkezett, az IBM 
gép m ár útban volt. Ezért a DKV számára már nem volt annyira fontos 
a M AVEM I m unkája, mivel annak zömét már saját apparátusával is el 
tudta végezni.

4. A  legalapvetőbb probléma az volt, hogy a DKV nem látta a számítógé
pes term eléstervezés jelentőségét a kézi tervezéssel szemben. Ennek 
fő  oka az volt, hogy a termelési főosztály és a tervosztály tervezése 
között nem volt megfelelés. A  tervosztály által elkészített tervek a 
m inisztérium , a tröszt, az igazgató és a főosztályvezetők számára ké
szültek, de a termelés azt nem használta fel. Ellentmondás volt a terve
zés, a termelés és a technológia között .-Ha például az adott alapanyag 
és a m egadott param éterek alap já n a  számítógép azt az eredményt adta 
k i, hogy az adott mermyiségű alapanyagból— m ondjuk— csak 24 ezer 
torma valamilyen komponens h o z a tó  ki, 25 ezer torma nem, tehát a 
feladatnak nincs megoldása, akkor az üzemvezető azt a megállapítást! 
tette, hogy a termeléstervezés számítógéppel értelmetlen vagy nevet
séges dolog. Tudta ugyanis, hogy valamely szelepen állítva a kihozatali 
megnő, a fogyasztó pedig nem tudja mérni a minőségkülönbséget. E 
kérdésben az álláspontok ellentétesek voltak. A z egyik vélemény sze
rin t a vállalatnál és az Á FO R-nál alkalm azott szigorú minőség- 
ellenőrzés ilyet nem tesz lehetővé, de mások szerint ilyen is lehetséges.] 
Tehát valós probléma volt, hogy a termeléstervezés és termelésprogra
mozás nem alkotott egy konzisztens rendszert. Ez csak egy kétszintes, 
hierarchikus üzemirányítás, tehát afolyamatirányítás és a termeléstö- 
vezés, -program ozás szigorú egymásra épülésével valósulhatott volna 
meg.

A MAVEMI két vezetője a feszültségek keletkezésének okát abban
látta, hogy a M AVEM I nem rendelkezett elég üzemi tapasztalattal, akik-
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tői pedig tanulni lehetett, kellett volna, azok igen távol álltak szemléletben 
a számítástechnikától. Ebből következett a nagymértékű hitetlenség: el- 

' óbb mindent bizonyítani kívántak, csak aztán dönteni. Az erőforrás-allo- 
I  káciöhoz, a lineáris programozáshoz meg kellett volna ismerni a vállalati 
politikát. V é lem én > ^  szerint mind a MAVEMI-nél, mind a DKV-nál a 
leggyengébb terület az IMA (folyamatszabályozás) volt, a legerősebb 
ellenállást, értetlenség a számvitel és tervezés területén tapasztalták, a 
MAVEMI-nél ezenkívül itt volt a leggyengébb a felkészültség is. Továb
bá— véleményünk szerin t— az Olajtervvel, a PM Szervezési Intézetével 
és az Infelorral folytatott versenyben (az Olajterv a feladat elvégzésére 
tőlük is ajánlatot kért) olyan feladatra is vállalkoztak és olyan határidővel, 
amely számukra eleve teljesíthetetlen volt. Ez különösen a termelésprog- 
famozásnál és a gépi adatfeldolgozásnál jelentkezett, ahol a GIER gép 
tárolókapacitása nem volt elegendő, illetve elviselhetetlen mennyiségű 
gépidőt kellett felhasználni. Emellett irreális volt az is, hogy elvállalták a 
rendszerek átírását a DKV szánütógépére akkor, amikor még az sem volt 
tisztázott, hogy a DKV számítóközpontja milyen gépet fog kapni.

1969végére olyan helyzet alakult ki, hogy megvolt a termeléstervezés, 
úgy ahogy készen volt a termelésprogramozás, de hiányoztak az alapok, 
nem volt anyagnyilvántartás, nem volt munkaerőmérleg. A helyzet 1970- 
ben tovább romlott, és még élesebben jelentkeztek a két fél ellentétei.

A h a tá rid ő k  so rozato s m ódosítása, ille tve m egszegése  m ia tt a 
MAVEMI iránti bizalmatlanság erősödött, a kidolgozott koncepcióik rea
lizálásánál növekedtek a nehézségek. 1970 végén lejárt a  szerződés, 
melynek jelentős része még nem is teljesült. A DKV követelte a teljesítést, 
a MAVEMI a határidők módosítását javasolta. Hajlandó lett volna presz
tízse megóvásának érdekében újabb szoros határidőket vállalni az elma
radt munkák teljesítésére, bár ezekmegvalósítása az ű j  határidőre sem lett 
volna lehetséges.

A kenyértörésre formailag egy számla kiegyenlítésével kapcsolatban 
került sor. A  MAVEMI kérte egy részteljesítés 300 ezer forintos ellenér
tékének kifizetését. A  DKV a teljesítést nem fogadta el, és megtagadta a 
kifizetést. 1970. december 31 -én a szerződés lejárt, a DKV további telje
sítésre igényt nem tám asztott. A függőben maradt kérdések rendezésére 
1971 nyarán került sor, amikor az Olajterv, a DKV és a MAVEMI igaz
gatói e kérdéseket véglegesen tisztázták. A szerződésben előirányzott 
14 millió forintból a MAVEMI 7 millió forintot kapott meg. Teljes egé
szében megvalósult a tanulmányok és koncepciók kidolgozását tartalm a
zó szerződésrész, s a szervezési feladatok egy része, ugyanakkor a gépi 
feldolgozásokból semmi sem teljesült.
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1. A  DKV a MAVEMI-vel kialakított kapcsolatban az egyetlen akkor 
járható utat választotta, hiszen kizárólag egy már tapasztalattal és számí
tógéppel rendelkező számítástechnikai intézet volt képes megoldani azo
kat a  feladatokat, amelyek a számítástechnika bevezetésével kapcsolat
ban a DKV előtt álltak. Végül is a MAVEMI által kidolgozott rendszerek 
képezték a DKV száim'tástechnikai rendszereinek az alapját.

2. A  DKV vállalatvezetési, de elsősorban a számítástechnikai vezetés 
tapasztalatlanságát, bizonyos mértékig felkészületlenségét m utatta az a.' 
elképzelés, hogy egy külső intézet igen rövid határidőn belül 2-3 év alatt 
képes lesz üzem elésre átadni egy komplex számítógépes vállídatirányítá- 
si rendszert ügy, hogy a DKV száim'tóközpontjának csak üzemeltetési 
feladatai lesznek. Ez olyan súlyos tévedés volt, mely károsan befolyásolta 
a szám ítóközpontnak a vállalaton belüli helyzetét is. A  számítóközpont 
dolgozói nem láttak perspektívát, hiszen feladatuknak csak az üzemelte
tést jelölték ki. A  \^ la la t  vezetése — elfogadva ezt az álláspontot — 
hosszú ideig nem  ismerte el a  számítóközpont dolgozóinak tényleges 
m unkáját, m ert m ég a számítóközpont vezetése is azt állította, hogy az 
előkészítés összes m unkáját külső intézetek végezték el. A  téves nézet 
súlyát m utatja, hogy a MAVEMI-vel történt szerződésbontás után a szá
mítóközpont vezetése részéről ugyanez a túlzó elvárás alakult ki az IBM- 
mel kapcsolatban is.

3. A  gazdaságirányítás rendszeréből fakadt az a probléma, hogy a 
tervező vállalat és az üzem eltető érdekei jelentősen eltértek. A MAVEMI 
érdeke az volt (mint minden tervező vállalaté), hogy a szerződött feladatot 
határidőre teljesítse, és a zsűri a teljesítést elfogadja. Nem volt érdekelve 
megvalósítási szerződés kötésében, hogy vállalja a rendszer üzemszerű 
bevezetését és az üzem eltetésért a felelősséget. A megrendelő kiszolgál
tatott helyzetben volt, az üzem eltetés során szerzett tapasztalatok alap
ján  íiz elvégzett feladat minőségét nem kifogásolhatta. A  MAVEMI ezen 
érdekeltség alapján igyekezett gigantikus, komplex, az egész vállalatra 
kiterjedő rendszert készíteni. Ugyanakkor létszáma, a dolgozók szakmai 
képzettsége és gyakorlata, valanúnt teclmikai berendezései már eleve le
hetetlenné tették  a  szerződés maradéktalan teljesítését. A  gazdaságirá
nyítási rendszer 1968-as reform ja a MAVEMI számára létkérdéssé tette 
e munka m egszerzését, egyben lehetőséget nyújtott volna, hogy a DKV 
által vásárolt IBM gépen gyakorlatot szerezzen.

A DKV — MAVEMI kapcsolatok tapasztalatai
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4. A DKV fogadókészsége nem volt a kívánt szinten. Elsősorban a 
középszintű vezetők egy része nem ismerte fel a számítástechnika fontos- 
ságát, szükségességét, nem bíztak a tervek megvalósulásában, és ezért az 
előkészítő munkák során nem nyújtották a szükséges vagy lehetséges 
segítséget. A  tervező intézet tapasztalata csökkenthétté volna az ebből 
eredő problémákat, de ilyen tapasztalattal ő sem rendelkezett.

5. A  DKV funkcionális szervei és a tervezők közötti kapcsolat rend
szere nem volt megfelelő. A  legnagyobb konfliktust az előkészítés idő
szakában az jelentette, hogy a számítóközpont perifériára szorult.

A számítóközpont létrejötte, személyi összetétele, problémái

A számítóközpont korabeli fejlődésében két szakaszt különíthetünk el: az 
1967-1971 közötti előszervezési és betanulási időszakot illetve a rend
szeres üzem eltetés 1972-től induló időszakát.

A személyi állomány és a szervezet alakulása az első szakaszban

A számítóközpont létrehozásának előkészítésével 1966 végén bízták 
meg a vegyészmérnök "vezetőt", aki mkább kutató, elméleti beállítottsá
gú, tájékozott, jó  elméleti felkészültségű szakember volt, aki m ár kutatási 
témája alapján is rendelkezett számítástechnikai elm életi ismeretekkel, 
ezért is b ízták m eg a  számítóközpont létrehozásának előkészítésével. 
Eléggé zárkózott, problémáit m agabiztossággal kompenzáló emberként 
munkatársai érdekéért verekedett, ugyanakkor velük szemben is m egtar
totta a 3 lépés távolságot. Ezért mindent maga igyekezett kézben tartani, 
és emiatt elfoglalt volt. M unkatársai tudását nagyra becsülték, akontaktus 
mégis nehezen íilakult ki. A  külső személyes kapcsolatokat fontosnak 
tartotta, "diplomata" volt, ugyanakkor ebben sem volt egyértelmű.

A szám ítóközpont létszámának fejlesztése 1967 közepén kezdődött 
el, részben üzem en belüli átcsoportosítással, részben külső munkaválla
lók felvételével. íg y  került 1967-ben a számítóközpontba a "helyettes", 
az üzem eltetési osztály vezetője és a  fejlesztési osztály egyik csoportve
zetője.

K ezdetben a  kívülről felvettek nagy része matematikus volt, többségük 
a szegedi JA TE alkalm azott matematika szakán végzett. A belső átcso
portosításoknál keletkeztek problémák is, s ezért mondogatták az üzem 
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ben, hogy aki m ásra nem alkalmas, akkor az a számítóközpontba való. Ez 
később m egváltozott, a belső tisztulási folyamat kivetette az alkalmatlan 
embereket. A  külsősök állásvállalását döntően determinálta a lakáshoz 
jutás lehetősége. Több állásajánlat közű) szinte kivétel nélkül ezért vá
lasztották a  DKV-t — bár rosszabbul fizetett, mint más számítástechnikai 
vállalatok, kutatóintézetek— ,m ert 1 éven belül lakást biztosított a jelent
kezőknek. A  DKV diplomás munkatársainak jelentős része a DKV száz- 
halom batt2ii lak ó te led re  költözött.

1969 végéig a  számítóközpont munkatársainak száma 20  körül moz
gott , m ajd évenként 10-15 fővel növekedett és 1971 -ben elérte a 80 főt. 
K ezdetben a besorolásokkal probléma volt, mert még nem alakultak ki 
szám ítástechnikai munkakörök, s bár a belső embereket korábbi besorolá
sukkal vették át, a külsősöknél nagyobb gondot jelentett az áthidaló meg
oldás. (Például az egyik matematikust műszaki-gazdasági tanácsadói 
státuszba vették fel 1300 Ft-os gyakornoki fizetéssel, míg a megfelelő 
kategória alsó határa 4000  F t volt.)

A z első időszakban jöttek többsége ott maradt és mindvégig a számí
tóközpontban dolgozott.

A  szám ítóközpont 1967-től számítástechnikai csoportként működött. 
A  csoportnak kialakult tevékenységi struktúrája nem volt, 1967-68-ban 
a m unkatársak azt a f  eladatot kapták, hogy segítsék előkészíteni a szerző
déskötést a MAVEMI-vel, majd a MAVEMI és az AKI teamjeiben dol
goztak. Ez a munka hosszú hónapokát vett igénybe, mert a szerződéi 
olyan részletességgel igyekeztek elkészíteni, amely maximálisan bizto
sítja a DKV érdekeit. Az ebből fakadó késés több kárt okozott, mint 
amennyit a precizitás használt.

1969 végén az Olajterv és az Infelor Rendszertechnikai Vállalat szer
ződést kötött a DKV számítóközpont létesítésével kapcsolatos előkészítő 
munkára, amelynek keretében az Infelor vizsgálta, hogy milyen számító
gépeket szerezzenek be a DKV számára.

A z összesítésben  m egállapíto tták , hogy ár tekintetében az IBM 
3 6 0 /4 0 gép felelm eg.összekapcsolvaazt IBM 1800-as folyamatirányító 
szám ítógéppel. A felm érést követően 1970 áprilisában hat számítógép- 
gyártó vállalat, az IBM, ICL, Control Data, NCR, UNIVAC és Siemens 
egyhónapos tanulmányútra hívta meg a  számítógép vásárlásában érdekelt 
szervek vezetőit.

1970 tavaszán a nyugati számítógép beszerzések megnehezedtek, 
előtérbe került az ESZR gépek alkalmazása. A z utolsó engedélyt az IBM 
gép beszerzésére a DKV kapta meg.
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1970 első felében eldőlt az is, hogy sem az üzemi feltételek, sem a 
vállalat anyagi eszközei nem teszik lehetővé egy hierarchikus, kétszintes 
számítástechnikai rendszer m egvalősítását, és úgy  döntöttek, hogy 
komplex termelésirányítási rendszert valósítanak meg, ehhez vásárolnak 
“ (talítógépet.
 ̂ Az IBM 1970. július 31 -én tett javaslatot a DKV adatfeldolgozó rend- 
Ifzerére. A DKV a javaslatot elfogadta, és 1971. december 31 -i határidő
vel megkötötték a  céggel a szerződést egy 360 /40  szám ítógép szállítá
sára.

! k számítóközpont szervezete, a munkák beindulása

Az IBM még a szerződés aláírása előtt javaslatot tett az üzem eltetéshez 
itókséges szakem ber-gárda összetételére és tanfolyamok szervezésére 
Ircszben Budapesten, részben Bécsben, illetve a párizsi kiképző központ
im . Ennek m egfelelően alakították ki, fejlesztették a létszámot matema- 
mkusokkal, automatizálási, vegyész- és villamosmérnökökkel, közgaz- 
[dászokkal. 1971-ben az IBM tzuifolyamokon ezt még kiegészítették az 
özemeltetőkkel is. Ez utóbbiak létszámára is az IBM tett javaslatot (lyu-

r
;ztók, operátorok stb.).
Először vita alakult ki arról, hogy kik vegyenek részt a tanfolyamokon. 

A MAVEMI elképzelése az volt, hogy elküldi munkatársainak jelentős 
j részét, mivel a  szerződésben azt vállalta, h o ^  a rendszereket a DKV 
gépére átírva adja á t. Vagyis az IBM képezze ki az ő munkatársait, és majd 
ők fogják kiképezni a  DKV szakembereit. Miután ebben az időben már 

füéleződött a viszony a  DKV és a MAVEMI között, ezt a megoldást a 
DKV nem fogadta el. Végül a DKV számítóközpontból m integy 40 fő, 

jiovábbá az Olajtervből és a  DKV üzemeiből vezetők és kijelölt számítás- 
ítechnikai összekötők vettekrészt az IBM számításteclmikai tanfolyamán.

Korábban volt szó arról, hogy a szánutóközpont végleges struktúrája a 
gép megérkezése előtt m ég nem alakult ki. A munkatársak különböző 
teamekben dolgoztak. A  struktúra kialakításának igénye a tanfolyamok 
idején fogalm azódott meg. Két vélemény ütközött egymással. A  M agyar- 
országon kialakult szervezetekre, vállalatokra, irányító szervekre és kuta
tóintézetekre egyaránt a stabil struktúra volt jellemző. A  feladatorientált, 
flexibilis team -rendszer a szükségesnél és lehetségesnél lényegesen ke
vesebb helyen alakult ki. Esetünkbeam indkét lehetőség felmerült. A  szá
mítóközpontban célszerűnek látszott a vállalatéhoz hasonló struktúra
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kialakítása: emellett szólt az is, hogy a csoportok és osztályok létrehoz 
növelte a  hierarchiaszintek, s ezzel a funkciók számát, amelyekre bőség 
sen akadtak jelöltek és önjelöltek.

A z IBM javaslata szerint egy hardware- és egy software-menedzs 
volt szükség, és a  team-munkára. Külön szervezési, programozási csop 
létrehozását nem  tartotta adekvátnak, és a fix struktúra helyett témafela 
lősi rendszert javasolt.

Term észetesen ehhez két feltételnek kellett volna érvényesülnie:
— témafelelős csak olyan legyen, aki igen jó  a szakmájában, értií | 

területét, képes jól átlátni a feladatát, érzéke van hozzá;
— beosztás, cún nélkül is megfelelően legyenek megfizetve a té

mafelelősök.
A z IBM szem léletét alapvetően az határozta meg, hogy mint szerve|| 

állandóan újabb és újabb vállalatok szervezését végezte. A DKV-bana i 
rendszerek m egszervezése után azokat csak üzemeltetni és továblrfe} 
leszteni kellett. Ezért olyan döntés született, hogy a számítóközpont fő-1 
osztályként illeszkedjen a DKV rendszerébe. A hardware-menedzsq|| 
feladatokra műszaki osztályt, a software-menedzseri területre pedig al
kalmazástechnikai osztályt hoztak létre.

A  problémát a vezetők kiválasztása okozta, mivel a számítóközpo^| 
vezetője m ellett kb. 30, megközelítőleg azonos gyakorlati idejű és vég
zettségű szakember dolgozott. Ezeknek egy része úgy jö tt a számítókra-; 
ponthoz, hogy később ő lesz a hardware- vagy a software-menedzsíf 
ugyanis a  felvételnél felcsillantották számukra ennek lehetőségét.

1972-ben aztán néhány hónap alatt létrejött a tervezett struktúra. Vé
gül az ú j felállás nem vezetett éles konfliktushoz, hiszen a versengés ná 
a tanfolyamok idején kezdődött, s viszonylag gyorsan letisztult a folya
mat, így az ottm aradók között a konfliktusok tompultak. Ösztönzően ha
tott az is, hogy a munkatárseik perspektivikusnak látták helyzetüket.

A szervezet kialakulása, a vezetők kinevezése után sokan eltávoztaka 
számítóközpontból. Ennek több oka volt. Az IBM javaslatát adaptálták, 
és ellentétben más számítóközpontokkal, nem hoztak létre külön-külöíi 
folyam atszabályozási, programozási, szervezési, termelésirányítási osz
tályokat, így a vezetői posztok száma jóval kisebb volt, s az önjelöltek 
távoztak. Am íg nem volt meg a számítógép, a munka eléggé laza volt, nem 
volt igazán m érhető a szakmai tudás. A számítógép beállítása után azon
ban gyorsan kiderült, hogy ki nem akar vagy nem tud dolgozni. Az ország 
ban viszonylag kevés IBM-gép volt. A  gép ebben az időszakban még nem 
volt leterhelve, a szakemberek könnyen hozzáférhettek, élesben progra
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mozhattak, így gyorsan komoly gyakorlatot szereztek, amit kihasználva 
munkahelyet változtattak.

A fluktuációhoz jelentősen hozzájárult a bérezési rendszer is. A  DKV 
ugyan előnyben volt más, elsősorban budapesti válltilatokkal szemben 
abból a szempontból, hogy igen gyorsan tudott lakást biztosítani a szak
embereknek, de a  bérek tekintetében elmaradt, a számítóközpontban dol
gozók honorálása pedig a DKV egyéb területén dolgozókénál is alacso
nyabb volt. A  lemaradás elsősorban a jövedelemben jelentkezett. A z alap
bér legföljebb 2-300  Ft-tal volt kevesebb, de a számítóközpont dolgozói 
a DKV-n belül hosszú ideig nem kaptak prémiumot. Részben azzal indo
kolták, hogy "még nem produkáltak eleget, hiszen nem voltak még műkö
dő rendszerek, vagy ha voltak is, abban semmi érdeme nem volt a számí
tóközpontosoknak, m ert azokat vagy a MAVEMI vagy az IBM vagy az 
Olajterv csinálta, azt csak használni kellett, azt pedig nem elég gyorsan 
csinálták".

Ennek a  helyzetnek a kialakulásához hozzájárult az is, hogy kezdetben 
a számítóközpont munkatársai jelentős mértékben kaptak külső m egbízá
sokat részben a  vállalaton keresztül, részben közvetlenül, ami havi 1500- 
2000 forinttal kiegészítette a bérüket, és így jövedelmük megközelítette 
vagy elérte más vállalatok számítástechnikai szakembereinek a bérét. 
Azonban a főkönyvelő felvetette, hogy a főosztályvezető tudja-e garan
tálni, hogy ezeket a munkákat ne munkaidőben végezzék, illetve hogy 
ellenőrizhető-e az elkészített programok futtatásának ideje. A  főosztály- 
vezető nem  vállalta a garanciát, ezért olyan utasítás született, hogy csak 
olyan jellegű mellékállást lehet vállalni, ami nem programozói munka, és 
ahhoz nem  használhatják a DKV gépét.

A bérek alakulását erősen befolyásolta a bértarifarendszer merevsége, 
valamint az egyenlősdi elv érvényesülése. Egy szakembert jól csak úgy 
lehetett m egfizetni, ha főnököt csináltak belőle.

A m ozgóbér tömege is kicsi volt. Pl. egy 1979-es, akkor igen jelentős, 
10,5 %-os béremelés ellenére is, az operátorok fizetése 1000 forinttal 
elmaradt a budapesti üzemekben dolgozókétól.

Feszültségforrás lett az is, hogy több olyan szakember került állo
mányba a szánutóközpontban, akiknek az volt a feladata, hogy a különbö
ző rendszerekhez adjanak szaktanácsot, akik a saját szakterületükön 
megbecsültek, jól képzettek voltak, s ezért kerültek át a számítóközpont
hoz. Ugyanakkor szW ítástechnikai végzettséggel nem rendelkeztek, en
nek következtében a besorolásuk csak alacsony lehetett, továbblépési 
lehetőségük nem igen volt, így előbb-utóbb mind anyagilag, mind erköl
csileg hátrányos helyzetbe kerültek. Mire rájöttek, hogy célszerűbb lett
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voUia őket m eghagyni eredeti besorolásukban, és nem átminősíteni szá
mítástechnikai munkakörbe, már nem volt rá lehetőség.

A kezdeti fluktuációhoz hozzájárult a számítóközpont elszigeteltsége 
m is  vállalatoktól és a tudományos élettől is. E helyzetből különböző mó
don próbáltak kitöm i. A számítóközpont fiatal munkatársai előadásokat 
tartottak különböző konferenciákon: egyes vállalatok felkérésére tesztel
ték a gépeiket, olyan generáló programot készítettek számukra, amelyet 
a SZÜV lassan és drágán csinált meg: a vállalaton belül pedig az OKGT 
részére végeztek munkát. Mindez elismerést jelentett, kitörési lehetőség 
volt, ami az elszigeteltséget némileg oldotta, de nem szüntette meg.

Hosszú időn keresztül feszültségforrás volt a számítóközpontban al
kalm azott rugalmas munkaidő. Mivel a három műszakban dolgoztak, a 
témafelelősöknek, programozóknak a programok futásához kellett alkal- 
mazkodniok, ami csak rugalmas munkaidővel volt megoldható. Ez rész
ben azt jelentette, hogy az igényeknek megfelelő szakaszokban kellett 
ledolgozni a 44 órát, de azt is, hogy gyakran ennél hosszabb időt kellett 
bent tölteni. Először azt akarták bevezetni, hogy a ledolgozott többlet
munkaidőt azonnal csúsztassák le, de ez nem ment .Voltak, akik figyelték, 
hogy a szám ítóközpont dolgozói hány órakor jönnek be dolgozni, de 
ugyanazok azt már nem tudták megfigyelni, hogy hány órakor távoztak. 
A karbantartóknak és üzemvezetőknek állandóan készenlétben kellett 
lenniök, éjjel-nappal berendelhetőek voltak, nem egyszer éjjel küldték a 
kocsit értük. Ezeket a pletykaszintű statisztikákat kezdetben a párt- és 
társadalmi szervek fórumain is tárgyalták. Szóban ugyan elfogadták az 
ilyen rendszerű munkavégzést, de további érvek kellettek, amíg ténylege
sen elismerték annak létjogosultságát és bekerült a Kollektív Szerződé^ 
be.

A számítóközpont beilleszkedése, szemléleti változások

Egyértelm űen megállapítható, hogy a vállalat felső vezetése, elsősorban 
igazgató, mindenkor feltétel nélkül tám ogatta a számítástechnika ügyét. 
Különösen azt értékelték, hogy a számítóközpont közvetlen segítséget 
nyújtott az információk minőségének növelésében és naprakészségében. 
1978-ban készített a számítóközpont először prognózist a terv várható 
teljesítéséről.

A számítástechnika hatása alsóbb szinteken hézagosán érvényesült. 
Az átlagdolgozó néhány periférikus területen találkozott közvetlenül a
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számítástechnikával (bérszámfejtés, munkaügyi nyilvántartás). Azonban 
közvetlen munkájukban az alsö szintű vezetők és végrehajtók csak köz
vetetten kapcsolódhattak a számítástechnikához. Annak ellenére, hogy a 
számítástechnikát valamilyen módon a vállalat minden területén alkal
mazták, a többség számára idegen maradt. A vélemény idővel változott, 
amit a párt- és társadalmi szervek számítástechnikával kapcsolatos állás- 
foglalása is tükrözött.

A DKV PB akkori párttitkára a következőket mondta erről az időszak
ról. Kezdetben csak azt konstatálták, hogy a vállalat egy rendkívül drága 
btjrendezést vásárolt. Ennek közvetlen hasznát nem látták (legföljebb a 
gép által készített Lenin-képeket), ugyanakkor a vezetők minden erejük
kel "nyomták" azt. Divathóbortnak, státuszszimbőlumnak tekintették a 
számítástechnikát. A  társadalmi szervek a műszaki vezetés indokait, ér 
velését m eghallgatva inkább csak megelőlegezték a bizalmat, ugyan nem 
értették, de tám ogatták az állami vezetés elképzeléseit. Később a párt- 
szervezeteknek többször is foglalkozniuk kellett e kérdéssel, mivel az űj 
rendszer bevezetéséhez az ő erőteljes támogatásukra is szükség volt. A 
szemléleti változás az ő véleménye szerint is 1976 után következett be. 
Annak, hogy a KISZ Bizottság rendszeresen foglalkozott a szám ítástech
nikával, egyik alapvető oka az volt, hogy a titkár a számítóközpontból 
került a KISZ Bizottság élére.

A DKV és a tröszt

A számítóközpont és a társvállalatok között kialakult kapcsolat felszmes 
volt, mivel azok számítóközponttal nem rendelkeztek. A termelésterve
zésben a KKV tett néhány kezdeményező lépést, s ezeket a programokat 
a DKV szám ítóközpontjában dolgozták fel, de az 1975 után elkezdett 
számítástechnikai rendszer fejlesztésükhöz a DKV nem tudott segítséget 
nyújtani, mivel arra nem volt ereje.

Ellentmondásosan alakult e területen az OKGT-vel való kapcsolat is. 
Mint azt m ár leírtuk, a tröszt kezdeményezte a számítástechnika beveze
tését a DKV-nál, de 1972-77 között a tröszt és a száim'tóközpont közötti 
kapcsolat minimális volt, s azt is mondhatjuk, hogy ellenséges. A szám í
tóközpont valamennyi érdekelt munkatársa szerint az OKGT a DKV szá
mítóközpontjának munkáját semmibe vette, lebecsülte, nem értékelte. 
Ennek döntő okát a vezérigazgató személyében látták, aki részben félre
tájékoztatás, részben személyes ellenszenv miatt nem megfelelően érté
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kelte az eredményeket. Ebben része volt annak is, hogy a vezérigazgató 
elkötelezte m agát egy egységes ESZR számítástechnikai rendszer meg
terem tése m ellett, és ebből kilógott a DKV gépe és számítástechnikai 
rendszere. Mindez történt olyan feltételek mellett, hogy a tröszt számítás- 
technikai ap p ará tu sa  nem  rendelkezett szám ítógéppel, tehát rend
szereket k ido lgozn i nem  tudo tt, m égis központi szerepet igényelt 
magának a számítástechnika irányításában. Ezt a szemléletet az is erősí
tette, hogy az OKGT az irányításban általában túlzott centralizálásra tö
rekedett, s gyakran a vállalati, operatív döntésekbe is beavatkozott. A 
kapcsolatok jellege döntően akkor változott, amikor egy team kidolgozta 
a Feldolgozási Igazgatóság termelésirányítási rendszerét, s ennek veze
tőjévé 1977-ben a számítóközpont vezetőjét nevezték ki. A Feldolgozási 
Igazgatóság a termelésirányítási rendszer kialakításakor abból indult ki, 
hogy a DKV egy olyan rendszert dolgozzon ki, amely alapul szolgál egy 
nagyobb rendszer létrehozásához. A team munkájában részt vett a tröszt 
és valam ennyi vállalatának képviselője, de legnagyobb létszámban a 
DKV képviseltette m agát és az elkészült rendszer próbafuttatását is ott 
végezték el. Szervezett, eredményes munkakapcsolat a tröszt számító- 
központjának üzem belépése után, 1979-ben alakult ki.

Amint láthattuk, a hetvenes években a DKV működésének már majd
nem minden területére kihatott a számítástechnika alkalmazása, de a lét
rehozo tt részrendszerek  nem alkottak  egy egységes nagy komplex 
rendszert. Ebben nagy szerepe volt annak, hogy a meglévő gép kapacitása 
rövidesen kicsi lett, így újabb feldolgozások feltételei csak nehezen, a 
rendszerek átalakításával lettek volna megteremthetőek. Ezért határozott 
úgy a vállalat, hogy 1980-85-ös megvalósítási határidővel egy új számí
tógépet kell vásárolni, és segítségével egy komplex üzemirányítási rend
szert kell kiépíteni. Ezzel azonban már a számítástechnika-alkamazás 
egy újabb fejezete kezdődött el, amelynek bemutatása már nem a mi 
feladatunk.
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Szabó Antal Szilárd

SZÁMÍTÓGÉPES MŰSZAKI TERVEZÉS: 
AZ EUFÓRIÁTÓL A REALITÁSIG

Jelen tanulmányban a számítógépes műszaki-tervezési rendszerek ma
gyarországi kialakulásával, kidolgozásával és elterjesztésével kacsolatos 
kérdéseket tárgyaljuk. Röviden kitérünk arra is, milyen volt a  KGST-ben 
aszocialista együttműködés ezen a területen, amelynek szervezeti form á
ja a Számítástechnikai Kormányközi Bizottság keretében 1974-ben m eg
alakult Autom atizált Műszaki Tervezési Munkacsoport (AMT-MCS) volt.

A számítógépes tervezés kezdetei hazánkban
Az M-3, az ELLIOTT-803B és a GIER körül kialakult innovációs góc

Mint ez közism ert, M agyarországon és a szocialista országokban az ötve
nes években a kibernetikát — több más tudományággal együ tt— burzsoá 
áltudománynak tartották.

Az elektronikus számítástechnika fejlődése hazánkban 1957 és 1959 
között az MTA Kibernetikai Kutatócsoportjában szovjet dokumentációk 
alapján, de jelentős módosításokkal megépített M -3-as számítógép m eg
jelenésével kezdődik. A  V  arga Sándor és Tarján Rezső vezetésével dolgo
zó fiatal gárda (Ábrahám István, Dömölki Bálint, Drasnyi József, Kardos 
Kálmán, Kovács Győző, Molnár Imre, Münnich Antal, Németh Pál, Szen- 
tiványi Tibor, Várkonyi Zsolt, stb.) páratlan lelkesedéssel építette fel ezt 
a nagyon rossz gépet, miközben a szakmai problémákon túlmenően az 
Akadémia értetlenségével is harcolniuk kellett.^

Az M-3 megépítésével M agyarország 10-15 éves késéssel követte a 
számítástechnikailag fejlett országokat. Hogy ezt a lemaradást érzékelni 
tudjuk, nézzünk meg néhány adatot! Az Egyesült Államokban ekkor már 
5.000 szám ítógép működött: nagyjából ebben az időben már az első soft- 
ware-házak is megalakultak: a Szovjetunióban ekkor már hat éve műkö
dött szám ítógép, az NDK-ban és Csehszlovákiában pedig nyolc éve. 
Romániában — a Temesvári Egyetemen — Magyarországgal egy időben
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építették a szám ítógépet.
A z M -3-as gépre 1960-61-ben érkeztek az első műszaki-tervezési 

feladatok. Itt készült az Erzsébet-híd statikai terve. A problémát jelentő 
nemlineáris egyenletrendszer megoldása fél évig tartott, és igazi szakmai' 
bravúrt Jelentett, hiszen ez a gép ilyen nagy feladat megoldására nem volt 
alkalmas, és működése is igen m egbízhatatlan volt. Olyan fontos vegyipa
ri problémákkal is foglalkoztak, mint pl. a metán parciális oxidációja, a 
bordás hőcserélők m éretezése vagy a hőleadás.

A Kibernetikai Kutató Csoport Számítástechnikai Központtá való át
szervezése során ezek a műszaki problémák háttérbe szorultak. A Köz
pont fő  profiljaivá gazdasági, biológiai és nyelvészeti kérdések váltak. 
Em ellett jó  kapcsolatokat építettek ki néhány tervezőintézettel, egyetemi 
tanszékkel és kutatóintézettel is.

A z első olyan gép Magyarországon, amelyen hatékonyan lehetett mű
szaki szám ításokat végezni, az ELLIOTT-803B típusú számítógép volt.̂  
E zt 1962-ben állították üzembe a Nehézipari Minisztérium Számítóköz
pontjában. A N IM -ben Csébfalvi Károly — végzettségét tekintve mate
m atikus — volt az, aki felism erte a számítástechnika jelentőségét. Neki, 
valamint — az azóta már elhunyt — Buzgó Józsefnek sikerült elérnie az 
akkori m iniszternél egy nemzetközi vásár alkalmával, hogy ezt a gépet 
megvegyék. Az első sikerek így ehhez a géphez kötődtek.

Érdemes megemlíteni még néhány további nevet is: így pl. Szabó Jáno
sét, aki Ural-II. típusú gépen dolgozott a BME-n, Peredi Józsefét, aki a 
BME Szilárdságtani és Tartószerkezetek Tanszékén úttörő munkát vég
zett a műszaki számítástechnika területén.

A VEGYTERV-től Almássy Gedeon, Jedlovszky Pál, Pataki Ervin és 
Hay József járt az ELLIOTT-803-hoz programozni. Ebben az időszak
ban a számítástechnika volt hazai vezető szakemberei közül sokan ennél 
a gépnél dolgoztak. Ott volt osztályvezető Havass Miklós, ott dolgozott 
Szakolczay György, aki ebben az időben telepítési kérdésekkel foglalko
zott. Ott volt Náray Miklós és még nagyon sokan mások a számítástechni
ka későbbi vezetői közül.

Néhány területen komoly sikereket értek el. A statikusok korán bekap
csolódtak a számítástechnikai munkába és tartók statikájához szükséges 
műszaki számításokat végezték. Ebből alakultak ki a Blaha Lujza téri & a 
Baross téri eilul járók mérnöki számításait végző programok.^

Vegyipari műveleti egységek számításával is foglalkoztak, pl. ammó
niákon vertek méretezésével. A M agyarországon üzemelő konvertek kö
zül többnek a m éretezése azoknak a programoknak az alapján készült.'* 
Érdemes m egjegyezni, hogy a számítógépes rajzolással is már komolyan
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foglalkoztak Csébfalvi Károlyék idejében. A NIM IGÜSZI-ben levő m ű
szakiak megoldották az ELLIOTT és a ZUSE-Z-64-es Graphomat kap
csolását, ily módon térképrajzolást is tudtak végezni (pl. az EM KE 
aluljáró nyomaték! rajzát itt készítették).

Ezeket a feladatokat zömmel tervezőintézetből jött szakemberek ol
dották meg, de nagyon sok matematikust is foglalkoztattak. Az ELLIOTT 
körül gyülekező tervező -számítástechnikusi gárda ismerte annyira a m a
tematikát, hogy a matematikusoknak "testhezálló" feladatokat tudjanak 
adni. A későbbi időkben ez már nem volt mindig így.

Az elektronika területén 1964-től a VILEM KI-ben (később VEIKI) 
Uzsoky Miklós vezetésével foglalkoztak számítógépes szűrőtervezts- 
sel.^ A szűrőtervezés abban az időben a híradástechnika "csúcsát" jelen
tette. M2muális módon, katalógusok segítségével szinte lehetetlen volt jó 
szűrőt tervezni. Uzsoky Miklós ennek elméletével foglalkozott, és Máté 
Leventének sikerült ezt a tervezési módszertant az ELLIOTT gépre vinni.

A korai szám ítógépes műszaki tervezés másik jelentősebb gépét a V e
gyipari Tröszt (később MAVEMI, majd VSZFTI) és a V eg ^ e rv  közös 
használatában felállított G IER típusú számítógép jelentette.”

1964-ben a  Péti Nitrogénművek bővítéséhez a Topsoe cég (Dánia) egy 
üzemet és ehhez kapcsolódóan egy számítógépet a j^ lo t t .  A GIER végül 
is nem Pétre, hanem Budapestre a VEGYTERV-hez került. Nagy appará
tussal, az AKI bevonásával folyamatmodellező és termelésoptimalizálő 
programrendszer készült. Ez akkoriban az "AKI ünnepelt témája" volt. A 
számítógépes folyamatirányítás végül is nem valósult meg, ugyanakkor a 
munka melléktermékeként olyan folyamatmodellezési eredmények szü
lettek, amelyek hatása közel olyan jó  volt, mintha on-line számítógépes 
üzemirányítás lett volna,

A VEGYTERV előtt óriási lehetőség csillant meg. A vegyipari terve
zőintézetek közül egyedül neki volt "házon belül" számítógépe. Itt volt az 
a gárda, amely az ELLIOTT gépen már megismerkedett a szám ítástech
nikával, s m aga a gép a kor színvonalán állt, rendkívül fejlett volt, sok 
vonatkozásbcm felülm últa a harmadik generációs gépek színvonalát is. 
Adottságait a MAVEMI munkatársai jelentősen továbbfejlesztették.

A VEGYTERV a kitűnő lehetőséggel végül igazán nem élt; elszaleisz- 
totta, hogy a vegyipcu’i számítógépes tervezés élére álljon. A  G IER jelen 
tősége m égis nagy; az A LGOL nyelv — akkori viszonyok közti — 
eleganciája, a jó  software-ellátottság nagyban segített abban, hogy igen 
sok ember — akik később a számítástechnika jeles képviselői le ttek— itt 
ismerje meg és szeresse meg ezt a szakmát.
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A  kezdeti számítógép-alkalmazás társadalmi feltételei 
A  szám ítógép-eufória és annak megszűnése

A  "semmiből egy új világ teremtése", az ismeretlen diszciplína lehetősé
geinek felfedezése, egy olyan, mára lényegében megszűnt kapcsolatot 
hozott létre a számítástechnikusok és az — akkor még kibernetikának 
nevezett — számítástechnikai szakma között, amelyet számítógép-eufó
riának nevezhetünk. Szemléltessük ezt a hangulatot három rövid interjú- 
részlettel:

"Szovjet dokumentációk alapján építettük az M3-at, de azt túl sok helyen kellett 
módosítani, javítani, adaptálni, úgyhogy tulajdonképpen Budapest-1-nek kel
lett volna nevezni. Irodalom nem volt. Tranzisztorok nem voltak. Én akk(» a 
nyolcas számrendszerben jobban tudtam számolni, mint a tizesben. Azok az 
emberek, akik később iskolákat alapítottak, 1959-60 között jelentek meg. Úgy 
dolgoztunk, hogy nem tudtuk, mennyi ideig lesz jó a gép. Tudtuk, hogy a mátri
xinverziót háromszor kell lefuttatni, és a két egyező megoldás lesz a jó."̂

"A MINSZK-2 embrionális állapotban került hozzánk, gyakorlatilag perifériák 
nélkül érkezett. Nekünk kellett feléleszteni az egészet. Nagyon megtanultuk a 
szakmát azzal, hogy kifejlesztettük azt a gépet. A lelkesedésünk nagyon nagy 
volt. A  számítógépet mindenek felett tiszteltük. Lehet perze, hogy jó az a folya
mat, amikor a tisztelet csökken. Akkor ugyanis egy számítógép-óra díja 6.000Ft 
volt. Horribilis összeg volt ez akkor a szemünkben. Az a lehetőség, hogy ha jól 
vagy rosszul csinálunk valamit, attól három hónapi teljes jövedelmünk egy óra 
alatt ugrik, olyan erkölcsi nyomást jelentett, hogy úgy éreztük, a gépet tényleg 
ki kell használni."*

"A NIM IGÜSZI-ben volt egy — akkoriban nagyon menőnek számító — 
ELLIOTT-803-as gép. Én abban az időben az Operettszíiüiázban voltam oboista 
és a gépen a saját gyönyörűségemre dolgoztam. A gép nem volt elzárva az érdek
lődőktől. Fél-egyéves időszak után annyira "megfertőzödtem", hogy bent a szín
házban, az előadás alatt is mindenféle programokat firkálgattam, amikor nem 
kellett játszani."^

A z a gárda, amely az M -3, az ELLIO TT-803, a GIER, a TKIURAL-I, 
a SZÁMGÉP URAL-II, az INFELOR MINSZK-2 stb. gépek körül gyü
lekezett, m a m ár elképzelhetetlen körülmények között dolgozott. Mini
mális gépi memóriával, megbízhatatlan gépekkel, gyatra perifériaellá
tottsággal kellett m egbirkózni. Kezdetben a programok gépi kódban íród
tak. A z éjszakai munka természetes jelenség volt. Ugyanakkor a géppel a 
legközvetlenebb kapcsolatuk volt, maguk kezelték, beleértve a szalag- és 
diszkcserét is. A  gép zörejeiből, a lámpák felvillanásaiból meg tudták 
állapítani, hogy a program  melyik fázisánál tart. Élő legendák születtek 
a kávéval és idegcsillapítóval beszabályzott, fantasztikus munkabfrású
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emberekről. Kezdetben a számítástechnikusok elsöprő többsége férfi, rit
kábban hajadon nő volt.

A számítástechnikusok ekkor egyszemélyben voltak hardware-esek, 
software-esek, programozők, szervezők, műszakiak, operátorok és lyu
kasztók.

Ezek a szakem berek még többnyire maguk keresték a feladatokat. 
Legtöbbször olyan kérdéseket oldottak meg, amelyeket a legkönnyebb 
volt gépre viimi. Vagyis azokat, amelyeknek az algoritmusa már k ia la k ít , 
amelyeken nem kellett szakmailag Idilön gondolkozni, mert a gyakorlat
ban saját maguk már megoldották. Nemcsak a számítástechnikát, azt a 
szakterületet is ismerni kellett, amit gépesíteni akartak. Első próbálkozá
saik közül "folytatólagos többtámaszú tartók", "vasbeton kisvasúti keret- 
hidak és közúti kerethidak", "vízellátó csőhálózatok" számítása, majd ezt 
amodellt felhasználva: "bányaszellőző hálózatszámítás", "sűrített levegő 
hálózatszámítása" voltak az emlékezetes feladatok.

Ezek a programok — mai szemmel nézve — sokszor gyengék voltak 
(bár sok kitűnő program  is született), de akkor szakmai újdonságjellege, a 
"kibernetika" köré fonódó mítoszok, a kézi úton reménytelenül sokáig 
tartó feladatok megoldásával aratott sikerek nagy erkölcsi elismerést vál
tottak ki. Abban az időben a közvélemény szemében az a mondat, hogy 
"géppel számoltam", azt jelentette, hogy "tehát jó". A kívülállók nem 
értették, hogy a számítástechnikusok mivel foglalkoznak, ezért sokszor 
olyan feladatokkal bízták meg őket, amelyet ma, sokkal fejlettebb gépek
kel, nagyobb tapasztalattal rendelkező szakemberek sem biztos, hogy 
elvállalnak. A  közvélemény a "kibernetikát" tudományként tisztelte.

Ugyanakkor abban az időben még a kész számítástechnikai megoldá
sokat is csak ritkán használták a gyakorlatban. Természetesen a kidolgo
zók szerették volna, ha programjaikat alkalmazzák. Igyekeztek azokat 
leúni, m inden lehetséges módon terjeszteni, de ekkor még vajmi kevés 
sikerrel. A számítástechnika iránt érdeklődők a gép körül gyülekeztek, 
hajtotta őket a szakmai lelkesedés, vállalták az éjszakai munkát, minden 
rossz fe lté te lt, ám a f  elbukkanó ötletek számítástechnikai megvalósulásá
nak folyam ata megrekedt. Az elszigetelt egyének vagy csoportok, bár 
igyekeztek egy-egy feladatot megoldani, esetenként határtalan szakmai 
lelkesedéssel és önf elá’ dozással igen szép eredményeket értek el, a munka 
eredménye örömöt okozott, esetleg szűk körben személyi elismerést, 
szakmai tekintélyt is kivívtak, de munkájuk még sem termékenyítette meg 
azt a közeget, amelynek feladatait elvben és gyakorlatban a szám ítástech
nika segítségével képesek lettek volna megoldani.

A számítógép-alkalm azás kezdeti eufórikus időszakában ez a viszony
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lagos (és rövidtávú) terméketlenség talán természetesnek mondható. Egy
részt az alkalmazás a  kidolgozók szívügye volt. A  számítástechnika gaz
daságosságát senki sem firtatta. Ez persze jórészt összefüggött azzal is, 
hogy a feladatok jó  része magánkapcsolatokból adódott. "X" számítás- 
technikai vezető ismerte "Y" vállalati vezetőt. Magánbeszélgetéseksorán 
kiderült, hogy a vállalat "Z" feladatát számítógéppel meg lehet oldani, és 
ezt "X" hivateűosan vagy félhivatalosan elvállalta. Erős volt a  vágy a szá
mítástechnikusokban, hogy valóságos feladatokat oldjanakmeg, s ezekbe 
a  munkákba nagy lelkesedéssel vetették magukat, de lényegét tekintve itt 
végül is "X" szívességet tett "Y"-nak.

A vállíűatokkal, a felhasználókiad való találkozás tehát a legtöbbszö" 
kölcsönös csalódásokkal járt. Itt beszélni kell az ún. "Micimackó-effek- 
tus"-ról.^® Ennek lényege, hogy a potenciális felhasználók nem voltak 
olyan helyzetben, hogy képesek legyenek a felhasználók felé az igényei
ket m egfogalm azni. A  kapcsolatkeresés azonban mindkét irányból jd- 
szándékú volt. A  szám ítástechnikusok igyekeztek olyan eljárásokat 
kidolgozni, amelyről feltételezték, hogy hasznosak a felhasználónak, de 
a konkrét válledati szituációval általában nem voltak tisztában. Ennek kö
vetkezménye a kudarc: a program  nem azt az eredményt szolgáltatta, amit 
elvártak tőle. Erre a  szánütástechnikusok új változatokkal kísérleteztdc, 
és ez rövidebb-hosszabb kísérletsorozat után zsákutcába torkollott. Mind 
a számítástechnikus, mind a felhasználó csalódott. A  félreértések, vádas
kodások sorozata indult el, ami nem használt a számítástechnika ügyének.

A "Micimackó-effektus" legkényesebb része persze éppen az, hogy az 
ügy során többnyire nem derült ki világosan, h o ^  mi miatt nem történik 
m eg a  számítástechnikai eredmény bevezetése. ̂

Az eufóriától a realitás felé

A  hatvanas évek végén minőségi változás következett be. Végétért az 
"amatőr" korszak, és m egkezdődött a számítástechnika integrációja a ter
vezés folyam atába. E ljutottunk a számítástechnika csodálatától a számí
tástechnika használatáig .

A kezdeti szakaszban a lehetőségek végtelennek tűntek. A részfelada
tok megoldásával aratott sikerek azt sejtették, hogy egy nagyvolumenű, 
elvében tiszta, logikus, ún. "vasárnapi gondolat" megvalósítása csak idő 
és program ozói kapacitás kérdése csupán. A feladatok megnevezése, a 
terminusok egyre m erészebbek lettek, hiszen még a számítástechnikusol
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sem m entek bele olyan részletekbe, amikből világosan láthatóak lettek 
yolna a megvalósítás korlátái. Ú gy tűnt, hogy a  sikerek exportálhatók: két 
évi munkával kétszer olyan bonyolult rendszer készíthető, mint a  jelenle
gi, stb. Egy elképzelt, ún. absztrakt termék mindig tökéletes.

A megvalósítás fázisában aztán kiderült, hogy a nagyratörő "vasárnapi 
gondolat" a hétköznapok nehézségein fennakad, s amikor már látszott, 
hogy az ideal isztikusan kitűzött célok nem valósulnakm eg— ugyanakkor 
a sikertelenséget nem lehet beismerni — akkor elkezdődött az eredeti 
célokf elülvizsgálata, az igények csökkentése. Ezt azonban nem kezelhet
jük negatív jelenségként. Ahogy fokozatosan belemélyedünk egy eddig 
feltáratlan terület vizsgálatába, mind több tisztázatlan kérdéssel találko
zunk. A  kutató-fejlesztő egyre inkább "magára mcirad", s ezzel párhuza
mosan — sokszor — e ^ r e  inkább elveszti a h itét az eredeti célok 
megvalósíthatóságában.

Ám a kiábrándulásnak vannak pozitív összetevői; csak ott következik 
be, ahol bonyolult és egyben nagy jelentőségű feladatok megoldására 
vállalkoztak, ahol a  kidolgozók a probléma részleteibe mentek bele, s ahol 
lényeges "rátartással" dolgoztak, vagyis az absztrakt termék szintjét a 
jövő igényeinek m egfelelően határozták meg.

Az ötlet megvalósítása

"Én gyermek voltam, s nem 
értem el a kilincset.
Most elérem s higgyétek el: 
semmi örömöm benne." 

(Devecseri Gábor)

A számítástechnika integrációja a tervezés folyamatába

Ha a műszaki tervezés komputerizálódásának magyarországi kezdeteit 
nézzük, durván a következő elhatárolást tehetjük:
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Korszakok Év A korszakok jellemzői Műhelyek

I. 1957-
1959

számítógépesítés KKCS: M-3

n. 1960-
1968

egyedi tervezési rész
feladatok számítógépi 
megoldása

TKI: URAL-I 
KFKI: URAL-I 
NIMIGÜSZI: ELLIOTT-803B 
SZÁMGÉP: URAL-I 
MAVEMI: GIER,stb.

m.a 1969-
1973

törekvés az általáno
san használható össze
tett tervezési 
feladatokat megoldó 
programcsomagok ki
dolgozására

TKI
MTASZTAKI
SZÁMGÉP
GTI
HIKI
MIKI

m.b 1974- ezen feladatok kidolgo
zása a szocialista or
szágok
együttműködése kere
tében

SZKI
TTI
UVATERV 
VIZITERV 
KFKI 
NME, stb.

A második és harmadik szakasz időbeli szétválasztása némiképpen 
önkényes,hiszenegyesintézetekm árkorábbanelértekerream agas szint
re, m íg mások a szám ítógépes tervezés alacsonyabb fokán maradtak. 
Mégis szükséges a két korszak szétválasztása. A  számítógépes tervezés 
területén megérlelődött szemléletváltozás egybeesett az általános számí
tógép-alkalm azásban bekövetkezett változásokkal. A z első korszak 
(1957-1959) egy ú j terület felfedezését jelentette, a második a számító
gép-alkalmazás kisipari módját, a  harmadik korszakban a számítástech
nikam egindul az iparosodás útján. M egjelennekM agyarországon is a III. 
generációs gépek. A z am atőr korszak végétért. A z említett számítástech
nika-eufória megszűnt; a hatvanas évek végére a számítástechnika integ
rá ló d o tt, a m un k am eg o sz tásb an  egy  le tt a sok közül. Végétért a 
felfedezés, a játék, a felelőtlenség korszaka, és ezzel egyidőben megszűnt 
a géppel a kapcsolat addigi közvetlen módja. Létrejöttek azok a szerveze
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ti, oktatási és módszertani feltételek, amelyek alapján a számítástechnika 
ugyanolyanná vált, mint bármely más szervezetten folyó szellemi tevé
kenység. Végérvényesen bezárult egy korszak, és ez konfliktusokkal já r t . 
Azok számára, akik megélték a műhelymunka örömeit, ez a helyzet sok
szor cs2Űódást okozott. Ugyanakkor ebben az új periódusban teremtődött 
meg annak a lehetősége, hogy a tevékenység minőségileg magasabb 
szintre kerüljön, a számítástechnika a gazdaság legkülönbözőbb területe
inek, így a  műszaki tervezésnek is pótolhatatlan és szerves részévé váljon.

Ez az időszak egybeesett a KGST országok m egújuló kapcsolatkere
sésével is. Ekkor indult az ESZR-program. Ebben az évben alakult m eg a 
Számítástechnikai Korm ányközi Bizottság (SZKB). M egalakultak az 
SZKB munkaszervei: az ESZR Főkonstruktőri Tanács a hardware-fej- 
lesztést volt hivatott összefogni, az Automatizált Irányítási Rendszerek 
Munkacsoportja (AIR-MCS) a szoci^llista országok vállalatirányítás-jel- 
legű alkalmazói software-fejlesztést kívánta átfogni. A Gazdasági Ta
nács körébe tartozott az addig nem létező software-piac megteremtése. A 
tanulmány szem pontjából fontos még a Moszkvában lévő Koordinációs 
Központ említése.

Az SZKB a KGST mellett a számítástechnika nemzetközi koordinálá
sára hívatott szervezet volt. Megalakításával a számítástechnika m egkü
lönböztetett jelentőségét ismerték el.

Kidolgozták a programcsomagok dokumentálásának és az átadás-át- 
vétel-bevizsgálás — az approbáció — módszertanát. M agyarországon 
megeilakult a NOTO-OSZV, amely a programcsomagok hazai tárolásával 
kapcsolatos funkciót lá tta d , és az országos nyilvántartást is m egszervez
te. A korm ányzat és a KSH különféle preferenciákkal igyekezett segíteni 
a számítástechnika terjedését: kedvezményes gépvásárlással, az oktatás 
megszervezésével (SZAMOK), az üzem eltetést segítő, karbantmtó szer
vezet létrehozásával (NOTO-OSZV), és nem utolsó sorban azzal, hogy a 
számítástechnika központi célprogram volt.

Ebben a  m egpezsdült légkörben a szánutógépes műszaki tervezés is 
elindult azon az úton, hogy korszerű eszközt adhasson a felhasználónak.

Láttuk, hogy a műszaki tervezés egyes elemeivel 1960 óta foglalkoz
nak hazánkban. Ez lényegében követte azt a mintát, amelyet külföldön 
már kipróbáltak: a fejlesztők jól körülhatárolható — adott esetben igen 
magas színvonalú— feladatokat kaptak (pl. szűrőtervezés, konvertermé
retezés), de ezek csak egy adott terv bizonyos részének kialakításához 
nyújtottak segítséget.

A zt lehet mondani, hogy a számítástechnika és a műszaki tervezés 
sokáig "flörtölt" egymással. Ez a flört valószínűleg szép emlékeket éb
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reszt azokban, akik végigélték ezt a korszakot, de az utólagos elemzésnél 
úgy tűnik, hogy túl sokáig tartott (kb. tíz évig), miközben a lemaradásunk 
a számítástechnikailag fejlett országokhoz képest egyre nőtt. Erre azon- 
ban^abban az eufórikus hangulatban nagyon nehezen lehetett felfigyel
ni.

A  feltárt adatok azt mutatják, hogy a számítástechnikában volt na
gyobb igény arra, hogy ez a "flört" mihamarább tartós kapcsolattá alakul
jon. N ézzük m eg, hogy alakult ezen igény sorsa, először a  műszaki 
tervezés, m ajd a  számítástechnika szemszögéből.

Tervezés: "szükség lenne a számítástechnikára"

A  kialakult helyzet meghatározó tényezői közé tartozik, hogy mindaddig 
a mérnöki munka nem kapta meg azt a gépi segítséget, amelyet — törté
nelmileg sokkal korábban — a fizikai munka megkapott.

E gy tanulmány^'* igen  szem léletesen m utatta  be ezt a helyzetet. 
Összevetette a fizikai és a tervezői szellemi munka termelékenységének 
változását a századforduló óta, és kimutatta, hogy amíg a fizikai munka 
term elékenysége ez idő alatt m ásfél-ezerszeresére, addig a szellemi mun
ka term elékenysége— a szám ítógépekm egjelenéséig— alig másfél-két
szeresére emelkedett. Vagyis addig a szellemi munka termelékenység
növekedése a fizikai munkáénak csak egy ezreléke volt.

Nem kétséges, hogy eimek egyik alapvető oka a gépi segítség elégte
lensége volt. Ebben a helyzetben a tervezőintézetek természetesen kitörő 
örömmel fogadták mindazokat a megoldásokat, amelyeket a számítás- 
technika nyújtott (bár elég keveset tettek annak érdekében, hogy ezek 
megszülessenek). A számítástechnika térhódításánál a sikerek elsősorban 
azokon a területeken jelentkeztek, ahol a tervezésnek már kidolgozott— 
ha nem is g é p i— algoritmusa, egymás után következő lépései voltak. így 
nem véletlen, hogy a  gépet az építészet területén a statikában, az elektro
nikában a  nyom tatott áramköri lapok elrendezése területén, a gépészet
ben pedig jól m eghatározható technológiai vagy konstrukciós feladatok 
elvégzésére használták először. Miután ezek a jól leválasztható feladatok 
sok em ber fejében fogalm azódtak meg, a korszak egyik jellem zője a pár
huzamos fejlesztés lett. Például a fogaskerekek m éretezésére igen s o k -  
húsz körü li— helyen dolgoztak ki programokat. Ezek a megoldások segí
tették  a tervezés folyamatát, de alapvetően nem forgatták fel a tervezőin
tézetek  életét. E z volt a siker kulcsa! Hiszen a tervezőintézetek elég
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rugalmatlannak bizonyultak minden olyan megoldás iránt, ami a hagyo
mányos tervezési strutóúra alapvető felborításával járt volna.

Nem arról van itt persze sző, hogy az alkalmazást szavakban ellenezték 
volna. Túl fényesen ragyogott a számítástechnika fölött a glória ahhoz, 
hogy nyíltan szem beszegüljenek vele. Nem igen lehetett olyan tervezőin
tézeti vezető, aki azt m ondhatta volna, hogy intézetében nincs szükség a 
számítástechnika alkalmazására. Inkább arról volt szó, hogy mást értett 
számítógépes műszaki tervezésen, mint amire az alkalmazott rendszerek 
valójában hivatottak voltak.

Nagyhatású, korszerű eszközökkel nem lehet úgy dolgozni, hogy az 
csak a munkafolyamat egy-egy pontján jelentkezik, s ott ugyan jelentő
sen javít, de a  tervezési folyamat többi része változatlan marad.

A hagyományos tervezésben ugyanis nem a tervezés egészét lefedő 
matematikai modellek voltak használatosak. A számítások többsége és az 
esetleges modellek nem  a tervezési cél meghatározására szolgáltak, ha
nem jobbára közbülső, szemléletalakító adatok szerzése volt a cél. A  dön
tésekben, a tényleges tervezésben a felhalmozott tapasztalat, a tervezői 
rutin volt a meghatározó.

Ezen kívül az egyes tervezési fázisok egymástól elkülönültek, az osz
tályok kapcsolata a kötelező adatszolgáltatáson túl nem igen terjedt ki 
többre: a tervezési folyamat ekkor még csak szekvenciális volt.

Egy gondolatilag konstruált példa segítségével próbáljuk m eg végig 
kísérni, hogy milyen következményekkel járhatott a számítástechnika 
behatolása a tervezési folyamatba, egy számítástechnikai megoldásníik 
milyen lehetett a várható sikere? Tételezzünk fel egy vegyipari tervező 
vállalatot. Ennek műszerosztályán manuális módon igen fáradságos a mé
rőperemek m éretezése és a szabályozóperemek ún. átfolyási tényezőjé
nek számítása. Ha erre egy számítógépi program születik, és az intézet 
vezetősége úgy dönt, hogy ezt használatba kell venni, akkor ennek a fo 
gadtatása várhatÓ2m igen jó  lesz, mert egy fárasztó, hibalehetőséggel járó 
feladatot vesz le a tervező válláról. (Maga az algoritmus egyébként igen 
egyszerű.) Ha éizonban a "kezdeményező" azt mondja, hogy ezek az auto- 
matikaelemek nem  önmagukban léteznek, hanem egy-egy szabályozókör 
részei, és ennek dinamikai vizsgálatát is el kívánja végezni a géppel, akkor 
ennek fogadtatása m ár kétséges. Részint azért, mert ennek elvégzése nem 
volt kötelező, és minden feladatbővítés zúgolódást vált ki. A legfontosabb 
kockázati tényező 2izonban az, hogy a szabályozott műveleti egység mo
dellezésének a tervezőintézetek munkájában semmiféle hagyománya 
nincs. Ennek hiányában a dolog valószínűleg "süketek beszélgetésévé" 
válik, m ert a technológia általában nem tudja, hogy milyen paramétereket
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kell adni a  műszerosztálynak az analízis elvégzéséhez, a műszerosztály 
p ed ig — nem  lévén vegyipari folyamatdinamikai ism eretei— nem tudja, 
hogy milyen param étereket kell kérnie a technológiától. Talán mondani 
sem kell, hogy egy instabil szabályozókor, ahelyett, hogy megfogná a 
folyam atot, m ég tovább rontja azt. Itt lép be a tervezői rutin, hiszen az 
előző tervek alapján azt azért valószínűsíteni lehet, hogy a tervezett sza
bályozókor legídább a biztonságtechnikai körülményeknek m egf elel. De 
azt soha nem  tudja megmondani a tervező — e számítások elvégzése 
nélkül — , hogy érméi átgondoltabb műszaki megoldásnál nem jelentkez
ne-e a term ék mermyiségében és minőségében javulás. Viszont a tervek 
minőségi szintjének emelése nem követelmény a tervező számára. Az ő 
feladatául csak a határidő betartása és a tervezett objektum névleges ka
pacitásának biztosítása.

A  példát tovább lehetne bonyolítani, de talán eimyi is mutatja, hogy 
m ilyen döntő változást jelenthetett az áttérés a tervezés egyes elemeinek 
szám ítógépes megoldásáról a tervezés folyamatát átfogó megoldásokra.

Hagyományos típusú, tehát szekvenciális tervezésnél ez a kísérlet va
lószínűleg megbukik. Egy gyökeresen más típusú tervezésnél — ahol az 
egyes tervezőegységek munkáit a számítógép rendezi össze, ahol a mű
szerezés, építészet stb. nem kiszolgálója a technológiának, hanem köl
csönösen egymáshoz igazodncik az előzetesen megfogalmazott tervezési 
cél érdekében — ez a tervezési szisztéma a folyamatok egzakt lefrását, 
modellezését, a tervezési célok pontos m e^ogalm azását és az egyes osz
tályok összehangolt munkáját követelte meg.

M indezek ellenére általánosságban elmondhatjuk, hogy a műszaki ter
vezés területén dolgozók lassan eljutottak a számítástechnika misztikus 
csodálatától az autom atizált tervezés első lépéseihez. Ez nemcsak a szak
ma — szám ítástechnika — jobb elsajátítása és a nagyobb teljesítményű 
és jobb perifériaellátottsággal rendelkező számítógépek üzembeállításá
nak a következménye, hanem lassan megkezdődött a tervezéstechnológia 
tudatos kialakítása.

Nem hagyható figyelmen kívül az a körülmény, hogy a tervezés tech
nológiáját az állami tervezés a magántervezéstől vette át, s ebből fakadt 
az a probléma, hogy a nagy építőipari tervezőintézetek zömének "techno
lógiája" sok kis tervezőegység egy épületben való telepítését jelentette 
csupán, azaz nem valósult meg a folyamat teljeskörű összekapcsolódása, 
legfeljebb a kapcsolattartás lett könnyebb.

A  tervezés technológiai folyamatának kialakítása az első időszakban 
nem  volt tudatos. (M agaafogalom  sem létezett!) Megkockáztathatjuk azt
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az állítást, hogy az iparszerű tervezés gondolatát épp a számítástechnika 
mint lehetőség terem tette meg.

A tervezői rendszerek ilyen fejlesztése tehát már tervezéstechnológiai 
fejlesztést igényelt volna, de a tervezőintézetek erre csekély hajlandósá
got m utattak. Miközben a számítástechnika már kezdett nagyipari szintre 
felnőni, a tervezéstechnológia még a kisipari szintet sem érte el. Paradox 
módon a tervezési feladatok egyre nagyobb része lett típustervezés (pl. 
panelos építési m ódszerek elterjedése stb.), de a tervezőintézetek munká
ját még mindig az egyedi létesítményekre épülő gondolkodásmód hatá
rozta meg.

Számítástechnika: együttműködésre készen

Nézzük most m eg a közeledési kísérletet a számítástechnika oldaláról!
A számítógép-alkalmazás harmadik szakaszában egyre több és na

gyobb kapacitású szám ítógép került Magyarországra. 1971 elején 120 
számítógép működött hazánkban, míg 1977végén az ország számítógép- 
^lom ánya 521 kis- és ennél nagyobb kategóriájú számítógépből és 329 
minigépből állt, vagyis összességében 850  számítógép üzem elt az or
szágban.^^ A  gépek minőségi jellemzői még meredekebben emelkedtek. 
Az operatív tárlapacitás (minigépek nélkül) 38.3 Kbyte-ról 79.5 Kbyte 
átlagra emelkedett, ami az érintett gépek teljes állományára számítva 
kilencvenszeres növekedést je lentett. A  szW ítógépek  bruttó  értéke 
1977-ben 12,5 milliárd forint volt. Ez hatszoros növekedést jelentett az 
1971-es nyitóértékhez képest.^^

A szám ítástechnika mint konjunkturális szakma tömegesen kötötte le 
a szakembereket. Ide került a mobil értelmiség azon része, akik a  számí
tógépben szakmai ambíciójuk megvalósításának eszközét látták. De ide 
sodródott a  felsőfokon képzett embereknek az a nagy tömege is, akik 
eredeti szakmájukbém nem tudtak elhelyezkedni, vagy ott lényegesen ke
vesebbet kerestek volna (pl. tanárok). M egjelentek a porondon azonban a 
szakma kóklerje is, akik a konjunktúrát igyekeztek meglovagolni. így  
tehát a számítástechnikában egy létszámban erősen felduzzadt, igen he
terogén gárda jö tt létre. Ehhez társult, hogy jelentős szakmai tapasztalata 
igen kis százedékuknak volt, beleértve sokszor a vezetőket is.

Ebben az időszakban vált világossá — ami a II. szakaszban még nem 
tudatosult — , hogy a számítógép alkalmazás igen drága dolog.

A  harm adik fontos tényező, ■hegy a magyar gazdaság és társadalom
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nem  volt felkészülve ennek a nagyhatású eszköznek a fogadására. Nem 
elég ugyanis a  szám ítógép, megfelelő háttér is kell. A fogadó intézmény
nél adekvát változásokra van szükség, hogy az információkat be lehessen 
gyűjteni, értelm es módon fel lehessen használni, és beavatkozási pontok 
is kellenének.

Közelítsük ezt a kérdést a lehetőség és az indítékok oldaláról!
A  lehetőségek alapvetően jók voltak. A számítástechnika igen sok mér

nököt vonzott, és m inőségi különbséget jelentett, hogy sok matematikus 
is volt az intézetekben. Ez lehetőséget biztosított a feladatok magasabb 
színvonalú, egzaktabb megoldásához. A mérnökök értelemszerűen a 
mérnöki alkalmazásokat erősítették, annak ellenére, hogy az ipari és ter
vezőintézeti igények nem egyértelműen jelentkeztek. Sok tervező is ke
rült ezekbe a csoportokba, így kialakultak azoka gócok, ahol magas szintű 
m unka folyt.

V izsgáljuk meg, hogy a műszaki tervezés számítógépes segítésének a 
nyugati országokban meglevő indítékai mennyiben voltak érvényesek 
M agyarországon.

Hazánkban a mérnöki munkaerő olcsó volt, míg a számítógép drága. 
Tehát biztos, hogy a számítógép-felhasználás költségnövekedést jelen
tett. Ezen esetleg elszámolási manőverekkel lehetett segíteni egyes ese
tekben, de e ttő l m ég a szám ítógép-felhasználás általában nem lett 
olcsóbb. A z sem lehetett igaz, hogy M agyarországon a mérnöki kapacitás 
szűkössége lett volna a műszaki tervezés fejlődésének a gátja. Éppai 
ellenkezőleg: hazánkban mémök*túltermelés volt, a tervezőintézetek lét
szám a irreálisan feduzzadt. {Az USA-ra pl. tervezésben a kisvállalatok 
voltak a jellem zőek, összehasonításképpen, az egész 5PM  cég, a legna
gyobb építőipari tervezővállalatbk egjűke, nem volt nagyobb, mint egy 
korabeli m agyar regionális ÉVM tervezőszerv vagy egy tanácsi tervező
vállalat.)

Felvethető, hogy a mérnöki kapacitás ugyan bőséges lehetett, de a 
segéderők (pl. rajzolók) száma már kevés volt. Ez kétségtelen, de az már 
megkérdőjelezhető, hogy a számítógépes műszaki tervezésnek az volnaa 
célja, hogy rajzolót váltson ki.

Nem igaz a megállapításnak az a fele sem, hogy megnövekedtek volna 
a tervezési feladatok. A  beruházások visszafogásával a tervezőintézetek 
szám ára kevesebb igény jelentkezett.

Mint azt m ár láttuk, a tervek minőségi szintjének javítása — néhány 
esetet leszámítva (pl. versenytárgyalás stb.)— alapvetőennem volt érdeke 
a tervezőintézeteknek. Term észetesen a lelkiismeretes tervezők töreked
hettek erre, de a pluszköltségeket nem lehetett a megrendelő felé érvénye
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síteni.
Tehát azt lehetne mondani, hogy a motiváló tényezők egyike sem volt 

meg igazán M agyarországon. Ugyanakkor nem volt meg az a tervezőin
tézeti és ipari környezet sem, amely az ú j technikát be tudta volna építeni 
tervezési vagy gyártási folyamatába. Egy-két kivételtől eltekintve nem a 
tervezőintézetek vagy az ipar adta fel a leckét, hanem a kutató-fejlesztő 
intézetek próbáltak előrelépni. Ez a  tevékenység felkeltette a korábban 
igen szkeptikus finanszfrozók figyelm ét. A kutató-fejlesztő intézetek te
hát az OMFB és a minisztériumok felé próbáltak nyitni, kizárólag innen 
várhatták az igen költséges kutató-fejlesztő-kidolgozó tevékenységük 
anyagi fedezetét. A  minisztériumok és az OMFB igényeihez igazodva 
megpróbáltak néhány nagy projektre koncentrálni, a feladatokat úgy 
megfogalmazni, a terminusokat úgy meghatározni, hogy az az OMFB 
által tám ogatott irányoknak megfeleljen. A  terminusok hangzatosak vol
tak, de valójában megv2Úósíthatatlanok, a támogatást azonban csak így 
lehetett m egszerezni. Előtérbe kerültek azok az intézetek, ahol elég nagy 
apparátus állt rendelkezésére, hogy az elért eredményeket megfelelően 
tudják "tupífozni". (Ez a megállapítás nem von le semmit a ténylegesen 
elért eredm ények értékéből!)

A "felfelé" nyitás eredményeként az anyagi problémák többé-kevésbé 
rendeződtek.^^ A z alapvető kérdés, hogy ezek a kidolgozott rendszerek 
hogyan kerüljenek be a gyakorlatba, továbbra is megválaszolatlan ma
radt. Különféle áthidaló megoldások születtek. Egyes esetekben nem is 
adták át a kidolgozott rendszereket, hanem bérfuttatást, számítástechni
kai szolgáltatást végeztek, remélve, hogy így sikerül bebizonyítani az 
eljárások használhatóságát. Volt rá példa, hogy az igények felkeltése ér
dekében odáig mentek, hogy "áron alul" számláztak, stb.

Egyértelm ű tény, hogy amikor az innováció második szakasza, a m eg
valósítás előbbre tart, m int az első szakasz, az igények jelentkezése, akkor 
"nagyot kell ^llakítani", hogy ez egyáltalán elfogadható legyen. Minden 
változtatás nehézkes. A  régi módszerekkel dolgozó emberek, különösen 
akkor, ha azok a szakma legtapasztaltabb képviselői, gyakran bizonyítják, 
hogy ez nem  olyan jó, mint a kézi módszer. A  dologban az a kellemetlen, 
hogy igazuk van. A  legjobb tervezők mindig tudnak arra az egy példára 
jobb megoldást, m int a gép. A  gépi megoldás azonban általában sokkal 
jobb megoldást ad, mint égy átlagos tervező, és akkor még nem is szóltunk 
arról, hogy a kézi tervezéssel lehetetlen azt a sebességet és m egbízható
ságot produkálni, mint egy "belőtt" rendszerrel.^^ Ez azonban nem ma
gyar "betegség". A z ellenállás törvényszerű. Pl. Roska Tamás beszámolt 
egy amerikai intézetről, ahol az új tervezési módszereket úgy vezették be.
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hogy létrehoztcik egy új telephelyet, de a régi módszerrel dolgozó kollek
tívának is m egm aradtak a feladatai. Ez a részleg lassan elhalt, beolvadt, 
m egszűnt. Nem lehetett megoldíini, hogy a régi tervezőegység azonnal 
átvegye az ú j módszereket.

Annak a ténynek, hogy M agyarországon a számítógépes tervezés mik- 
roinnovációs láncán a fő  közlekedési út nem elölről haladt középre, hanem 
fordítva: középről próbált visszafelé hatni — tehát kidolgozott rend
szerek működtetésével igyekeztek generálni az igényeket — , szükség- 
szerű következm énye lett, hogy a tervezéstechnológia kialakításának 
gondolata zömmel nem a tervezőegységekben fogalmazódott meg, ha
nem a szám ítástechnika követelte a tervezés robbanásszerű átstrukturá
lódását. A  tervek rendszerkomponensekből történő összeállítása az egész 
tervezési szisztém a felülvizsgálatát feltételezte.

Számítógép "házon belül"

A z eddigiekben kissé leegyszerűsítettük a képet, elkülönítettük a ki
dolgozó és az alkalmazó intézetek két csoportját. Létezett azonban egy 
másik megoldás, amikor a tervezőintézetek maguk dolgozták ki számító- 
gépes program jaikat.

Itt beszélni kell az ún. immunbiológiai reakció fogalmáról. Az idegen 
termékek használatával kapcsolatban általában elég nagy az ellenállás. Ez 
az ellenállás annál nagyobb, minél inkább "testidegen" a módszer. Hay 
József így fogalmazott^^:

"Az immunbiológiai reakció ennél a cégnél igen elterjedten érvényesül. Nem
csak a VEGYTERV számára nem jó, amit mások csinálnak, hanem a 
VÉG YTERV egyes részlegeinek sem jó, amit a másik részleg csinál. Éppen ezért 
nem tartom jónak, hogy a feladatokat központi helyre koncentráljuk. Több fan
táziát látok abban, hogy ez több helyen készüljön."

Erre példa volt a Típustervező Intézet. A TTI-ben a számítástechnikai 
osztály kizárólag az üzemeltetéssel foglalkozott. A programfejlesztés és 
a program ok allalm azása a tervezőrészlegekben folyt, így ennek elfoga
dása gyakorlatilag nem jelentett problémát.^® A TTI sikerei épp ezzel 
magyarázhatóak. Erre jellem ző példa egy bagdadi szakmunkásképző in
tézet tervezésének esete. Az a jM atkérés pillanatától az ajánlat elkészí
téséig hat nap (!) állt rendelkezésre, ebből négy nap volt a szellemi munka 
és két nap a feldolgozási tevékenység. A rendtavül gyors ajánlati feltétel
nek egyedül M agyarország tudott eleget tenni, a többiek határidőre még 
csak be sem tudták adni az ajánlatukat. Alig több mint fél év alatt az épület
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is elkészült.
Lényeges különbség volt a tervezőegységekben kidolgozott szám ító- 

gépes eljárások és a kutatóintézetek rendszerei között. A  kutatóintézetek 
megpróbáltak "rátartani", a rendszereket úgy felépíteni, hogy a jövőbeli 
igényeknek is m egfeleljenek. A  tervezőintézetekben erre alig volt mód. 
Itt azonn£il hasznot hozó eredmények kellettek, vagyis az az irány folyta
tódott, ami a  szám ítógép-alkalm azás kezdeti stratégiája volt, term é
szetesen sokkal magasabb szinten. M egpróbáltak a műszaki tervezésből 
olyan "szeletet" lehasítani, ami hasznos, és viszonylag könnyen gépre 
vihető. A  TTI-ben felismerték, hogy pl. a műszaki tervezés nagyon izged- 
mas és fontos területe a rajzolás. Mivel nagyon sokáig az építőipari terve
zőintézetek közül a TTI-nek volt egyedül rajzolóautom atája, ezzel a 
lehetőséggel megpróbáltak jól élni.

Gedeon Miklós így értékelte a  helyzetet:
"A rajzolás nem automatikusan történik. Minden egyes egység helyét — jelen 
pillanatban — hagyományos kézi módszerrel határozzuk meg, adatlapok kitöl
tésével. Tulajdonképpen a különböző számítástechnikai vitákat ez a gyakorla
tunk eredményezi. Fejlettebbnek azt tartanánk, ha egy épület megfelelő 
jellemzőiből ezek az előre elhelyezett elemek automatikusan kerülnének a he
lyükre, megfelelő kiválasztás mellett. Ez azonban meglehetősen elméleti jelen
tőségű, ugyanis a kiválasztás soha nem valamiféle előre megfogalmazható 
feltételrendszer mellett történik. Ugyanis az épület bejárata fix helyen van és 
nem azért van ott, mert az előre meghatározható feltételek oda rendelik, hanem 
mert nem lehet máshová elhelyezni! Teljesen felesleges nagy apparátussal a 
követelményeket, a feltéteteket ésa lehetőségeket szembeállítani, amikor egyet
len lehetőség van. Ha kell egy négy méter huszas kapu, akkor azt a négy méter 
huszas kaput kell odatenni, ami éppen van. Nem lehet optimalizálni. Nem lehet 
választani az egy kapu között! Tehát ebből következik, hogy elvileg lehetne olyan 
programokat készíteni, amelyben a követelményekben meghatározzuk, hogy 
hova kell tenni azt a kaput — illetve nem is kaput, hanem valami nyílást, amin 
keresztül be lehetne menni —, és itt a feltételeket rögzítenénk. Aztán nagy ap
parátussal meghatározzuk, hogy a sok lehetőség közül melyik az az egyetlen, ami 
van. Mi az egyszerűsített utat választottuk. Ahol egy variáció van, ott azt az egy 
variációt helyeztük el. Tulajdonképpen ezzel jutottunk helyzeti előnyhöz."

A tervezőintézetekben folyó kidolgozások stratégiája tehát némileg 
eltért a központi intézetekétől. Az eredmények itt is figyelemre méltóak 
voltak, s a két felfogás közti különbség sok esetben nem is volt olyan nagy. 
A kutató-fejlesztő intézetekben is felismerték, hogy csak a gyakorlatba 
átvitt produktum ok az értékesek, és a tervezőintézetekben is megvolt a 
hajlandóság, hogy mélyebb elméleti alapokra helyezzék rendszereiket.

A szám ítógépes tervezés mikroinnovációs folyamatának felvázolása 
után nézzük egy szinttel lejjebb a kérdést: hogyan valósult meg az inno-
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váciő intézeti szinten. A  rendelkezésre álló lehetőségek közül a Távköz
lési K utató Intézet példáját ragadtuk ki, mert ez az intézet volt az egyik 
legsikeresebb.^*

Intézeti innovációs siker: Távközlési Kutató Intézet (TK I)

A szám ítógépes tervezés területén a kezdeti idők egyik legsikeresebb 
hazai intézete a Távközlési Kutató Intézet volt. A  TKI Jó nemzetközi 
hírnevet szerzett, és egyben a hazai elektronikai intézetek között is meg
határozó szerepet vívott ki magának.

Hangsúlyozni kell, hogy a TKI nem szánutástechnikai vállalat volt, de 
nagyon ham ar felismerték, hogy az elektronikai kutató-fejlesztő munká
ban nagy szükség van a számítástechnikai ismeretekre. A z elektronikai 
kutatók szám ára kézenfekvő volt azelektronikus szánütógépek használa
ta, ugyanakkor éppen ez volt az az iparág, ahol a gyors műszaki fejlődés 
és a m agas szakmai igények m iatt szükségszerűségként jelentkezett, 
hogy gépi eszközöket alkalmazzanak a tervezésben.

A  TKI az elektronikai intézetek közül az elsők között volt Magyaror
szágon, ahol m egjelent a számítógép. A  hatvanas évek elején helyezték 
üzem be az intézetnél az URAL-I típusú számítógépet. Később, amikor az 
URAL-I elavult, béreltek számítógépet, de a m unlá  tovább haladt.

A  lényeges szakmai áttörés a hatvanas évek végén következett be. 
Csurgay Á rpád, az intézet tudományos igtizgatója kinn volt az Egyesült 
Államokban, New Yorkban, ahol sokáig Nobel-díjas tudósokkal dolgo
zott együtt, s tekintélyes szííkmai rangot vívott ki magának. Amikor 
visszaérkezett, egy egészen új szellemet hozott magával. Ő tudatosította 
az intézetben, hogy amit csinálnak, azt csak nemzetközi mércével lehet 
mérni; ő vezette be a hálózatelméletet, amelynek gyakorlati alkalmazása 
a gépi tervezés. Hazajövetele és ennek a kollektívának a megszervezése 
egy új korszakot jelentett az intézet életében.

A szervezés elég nehezen ment. Először egy lakást béreltek, és ott 
hoztak létre egy lelkes, tehetséges fiatalokból álló csoportot. E  gárda tag
jai általában már tudományos fokozatot szereztek, vagy vezetői voltak az 
egyes munkafázisoknak. Eveken keresztül az évfolyamok legjobbjai jöt
tek ide. Később építtettek egy fabarakkot, míg el nem készült az ú j épüle
tük. Idővel 80 -100  ember dolgozott ezen a szakterületen, s több mint a 
fele egyetem et végzett kutató volt. A  kezdetek óta sok minden megválto
zott, hiszen akkoriban még nem volt SZKI, a SZTAKI még AKI volt.
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Amikor ez a diszciplína a TKI-ben kezdett kibontakozni, csak egy-két 
helyen, így pl. aM IK I-ben volt némi kezdeményezés, de ez nem száim'tott 
külön szakmának.

Csurgay Árpád, aki a  csoportot létrehozta, a mikrohullámú és elektro
nikai berendezések tervezésében is kiváló szakember volt. Került a cso
portba néhány olyan kolléga is, aki előzőleg már foglalkozott berendezés- 
tervezéssel, de a programokat kifejlesztők jelentős része manuálisan soha 
nem tervezett. X z általuk készített programokban az elektronikai terve
zés univerzális része volt található, amely jelentős részben feladatfügget
len volt. Igyekeztekkiragadniatervezési tevékenységből olyanfázisokat, 
amelyek végtermék-invariánsak. Ez megfelelt a nemzetközi irányokníik. 
Felismerték, hogy a tervező számára ezek a programok segédeszközök 
olyan tevékenységekhez, amelyek rutinszerűek, hosszadalmasak, nem 
igazán érdekesek. Igyekeztek megvalósítani az alulról felfelé építkezés 
elvét. A  kiinduló gondolat az volt, hogy igyekezzenek a tervezés rutinsze
rű fázisaiból egyre többet lefedni. Ha sikerül elég sok ilyen programot 
kidolgozni, és ezek a programok kapcsolódtak egymáshoz, akkor megva
lósíthatóvávált az integrált tervező-gyártó-ellenőrző rendszer, amelynek 
minden fázisát, az elvi kapcsolási rajztól a legyártott és ellenőrzött term é
kig végigkísérte a számítógép.

A Távközlési Kutató Intézet vezetésével folyt a munka az AUTER 
autom atizált tervezési és kísérleti realizálási rendszer kidolgozásán. Az 
alapsoftware-t és a távfeldolgozó rendszer hardware-elemeit a TKI, az 
alkalmazói programcsomagokat pedig a TKI, a HIKI, a M IKI és az SZKI 
szakemberei dolgozták ki. A TKI irányító szerepével alakult ki a CF-22- 
es célfeladatra szervezett társulás, és döntő szerepe volt az AMT-mun- 
kákban. Ú gy a laku ltak  a körülm ények, hogy az AM T-M CS volt a 
"legérettebb" intézm ény Magyarországon.

Jelentősek voltak a TKI külkapcsolatai. Érdemes talán kiemelni az 
ERICSON céggel való kapcsolatát. Ennek elindítója az a véletlen volt, 
hogy egy konferencián az ERICSON cég egyik vezető munkatársa Csur
gay Árpád mellé került, akinek rendkívül nagy volt a nemzetközi tudo
mányos tekintélye. A  beszélgetés során kiderült, hogy a TK I-nek öt 
kidolgozott program ja van, és ezekre az ERICSON-nak szüksége van.

A másik jelentős kapcsolat a FERNANTI céggel alakult ki. 1970-ben 
a TK I-nek szüksége volt egy fényírófejes masterfilmgyártó készülékre. 
Ez embargós berendezés volt, korábban egy amerikai cégtől vissza is 
vonták az exportengedélyt. A FERNANTI révén a TKI szerzett a szocia
lista országok közül először ilyan berendezést. Innen indult el a kapcsolat. 
Ez a cég a kartográfiában és a gépészetben igen jó  volt, az elektronikára
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azonban nem fektetett nagy súlyt. Mivel piackutatása során kiderült, hogy 
megrendelőinek jelentős része az elektronika területén kívánja használni 
a gépet, m egterem tődött az üzlet lehetősége a TKI és a FERNANTI kö
zött. A TKI a korábbi szükségből most erényt tudott csinálni. Mivel ko
rábban sok gépen kellett dolgozniuk, így viszonylag könnyen át tudták 
tenni program jaikat a megrendelő PDF gépére is.

A szocialista országok együttműködése a számítógépes műszaki 
tervezés területén

A z eddigiek során a hetvenes évek közepéig jutottunk el, amikorra már 
határozottan kirajzolódtak azok az igények és lehetőségek, amelyek a 
szocialista országokban előrelendítették a számítógépes tervezés ügyét. 
Adva volt a számítástechnikailag fejlett országok mintája. Egyre határo
zottabb igénnyé vált, hogy az egységes számítógéprendszerre egységes 
alkalmazói software kerüljön.

Egyre feltűnőbb volt a lemaradás, a "gap" a számítástechnikailag fej
lett országoktól. A  "gap" témánk vonatkozásában is jelentkezett: lemara
dás a szám ítástechn ika alkalm azásában, és a nem kellő színvonalú 
műszaki tervezés. A  továbblépés KGST-keretek között történt.

Az AMT-MCS megalakulása

1974-ben jö tt létre az Autom atizált Műszaki Tervezés Munkacsoport 
(AMT-MCS) nem zetközi szervezete azzal a céllal, hogy a szocitűista or
szágokban folyó számítógépes mérnöki tervezési munkákat összefogja, 
koordinálja, és az eredményeket a szocialista országok között szervezett 
módon terjessze.^^

A z AMT -MCS létrehozásával elismerték a számítógépes műszaki ter
vezés m egkülönböztetett fontosságát. A döntés a Számítástechnikai Kor
mányközi Bizottság II. ülésén szovjet javaslatra született.^^

1974  o k tó b e ré re  ö sszeh ív ták  a K oord inác ió s K özpontban  az 
AMT-MCS vezetőinek értekezletét. Előzőleg a SZKB elnöke, Rakovszkij, 
a Szovjet Tervhivatal elnöke levélben fordult az egyes országok illeték
eseihez — így M agyarországon Sebestyén Jánoshoz — , hogy nevezzék 
m eg azt a személyt, aki az AMT-MCS-ben az országot képviselni fogja.
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M agyarországon ekkor már megtörténtek az előkészületek az AMT terü
leten folyó munkák egybehangolására és a tervezett szocialista együttm ű
ködésbe való beilleszkedésre. Ezt a munkát 1972-től a SZTAKI végezte.

Az 1974 októberi AMT-MCS vezetői értekezleten az új szervezet 
alapkoncepcióját a Szovjetunió részéről az a Ramajev határozta meg, aki 
a számítástechnika egyik nagy szaktekintélye volt. (Vezetésével tervez
ték a szovjet számítógépet, a Szirelát.)

M agyarországot Páris György, a M agyar Tudományos Akadémia Ter
mészettudományi Főosztályának vezetője képviselte. Páris György nem 
volt ennek a területnek szűkebb értelemben a szakembere, de rendelkezett 
azokkal az általános ismeretekkel, amelyek alkalmassá tették a szervezési 
kérdések megoldására.

A moszkvai értekezleten döntöttek arról, hogy létrehoznak három ága
zati és két ún. ideiglenes szakértői csoportot.

A három ágazati csoport tevékenysége az alábbiak szerint oszlott meg:
— az AT -1 területe: a gépipar,
— az A T-2 területe: az építőipar, az energetika és a közlekedés,
— az AT-3 területe: a műszeripar, az elektronika, az elektrotech

nika és a rádiőelektronika volt.
A z egyes ágazati feladatoknak voltak közös részei, amelyek a szám í

tógépes m űszaki tervezés egészét érintették. Ezen kiemelt, nem ágazat
fü g g ő  kérdések  keze lésére , m egoldására két ideiglenes csoporto t 
(ISZCS-1, ISZeS-2) hoztak létre.

A z AM T-M CS Koordinációs tervének kidolgozása és a témák felosz
tása az egyes országok között

A  AMT-MCS három ágazati és két ideiglenes szakértői csoportja 1975 
elején M oszkvában két ülést tartott. Ezen kidolgozták és elfogadták az 
Autom atizált Műszaki Tervezés 1976-1980-as időszakra szóló Koordi
nációs Térvét. Előzőleg minden részt vevő ország m egkapta a Szovjetunió 
által összeállított tematikai tervet. Ez kb. száz ajánlott témát tartalm azott. 
A m agyar delegáció alaposan átgondolt tárgyalási anyaggal érkezett a 
szovjet fővárosba. A  vállalt feladatok olyanok voltak, amelyeket a nem 
zetközi kötelezettségektől függetlenül is elvégeztek volna intézeteink. 
Volt olyan programcsomag am ely a vállalás idején már készen is volt. A 
moszkvai értekezleten a téma igen aktív művelői voltak jelen; egyetértés, 
nagyon jónak ígérkező munkakapcsolat alakult ki.
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A z AM T első üléseire a számítástechnikai eufória volt jellemző, amely 
sok vonatkozásban a 10-15 évvel ezelőtti általános számítástechnikai eu
fóriához hasonlítható. Felmerült pl. az a gondolat, hogy hozzanak létre 
egy Dubnához hasonló AMT-centrumot. Végül is ezt a gondolatot elve
tették.

A z általános eufóriát alapvetően az váltotta ki, hogy elvetették a koráb
bi "agyonszabványosított" irányvonalat. Kimondott elv volt, hogy nem 
fogalmakban, definíciókban kell gondolkodni, hanem működő egységek
ben, alkalmazási programcsomagokban. Ez pragmatikus ötlet volt. A ko
rábbi együttm űködési kísérletek ugyanis jórészt azon buktak meg, hogy 
kereteket, form átum okat, adatbázisokat kezdtek szabványosítani. Az 
AM T indulásakor az együttműködés fő vonzereje az volt, hogy rögzítet
ték: nem  szabványosítanaksemmit. Ami hasznos, azt elfogadják, ami nem 
az, azt elvetik. Legyen egy közös software-alap, és majd utána a piaci 
m echanizm uson keresztül fog eldőlni, melyik az igazán hasznos. Jöjjön 
létre mindaz, ami öt év alatt létrehozható. Nem baj, ha két intézet csinál 
lényegében azonos dolgot. M ajd a gyakorlat eldönti, hogy melyikük meg
oldása a jobb. Ne az algoritmusokon és a programozási nyelveken vitat
kozzanak, ne ez legyen a találkozók programja.

A z AMT-MCS ülésein egyeztették a vállalásokat. A témák felosztása 
több szakaszban történt, és az országok lehetőség szerint megkapták az 
igényelt témákat.

A  tém afelosztás után született egy SZKB döntés, hogy minden ország 
köteles nem zeti tervébe beépíteni azt, amit elvállalt. Ez Magyarország 
esetében m eg is történt.

E lfogadták továbbá, hogy az AMT öt munkaszervének vezetője, he
lyettese és felelős titkára legyen. Mindhárom pozíciót szovjet szakember 
töltötte be. A  tárgyalási nyelv az orosz lett, bár elvben minden részt vevő 
ország nyelve is hivatalosnak minősült. A vezető apparátus a Szovjet
unióban működött. A  beszámolókból az állapítható meg, hogy kultúrált és 
jó  vezetés került a  munkacsoportok élére.

A m agyar delegáció óriási lelkesedéssel szállt munkába. Az elektroni
kai AM T-nek — a KGM jóváhagyásával — kb. a felét elvállalták. Ezen 
belül is a TK I és s SZTAKI vállalása volt a meghatározó.
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1974 végén tehát nagy szervező munka kezdődött, melynek során m eg
alakult az AMT-MCS héizai tagozata. El kellett dönteni, hogy kiket dele
gál M agyarország az AMT-MCS öt munkaszervébe. Ezt tárcaszintű 
egyeztetések előzték meg. A  számítástechnika alkalmazása igen sok tár
cát érintett, és ̂ lz egyes tárcákon belül nem választották szét az AM T-t az 
egyéb alkalmazásoktól, bár létezett AMT-referens a számítástechnikai 
alkalmazáson belül.

Az érintett tárcák — így a KGM, az ÉVM, az OVH, a KPM és a  NIM  
—, valamint az OMFB, az MTA, a KSH illetékes főosztályvezetői össze
ültek és m eghatározták, ki legyen M agyarországon a AMT egészének 
témafelelőse.

Szóba jöhetett a KGM, mivel ő volt felelős ahardware-eszközökért, így 
logikusan adódott, hogy legyen felelős az alkalmazásukért is. M iután a 
KGM ezt nem  válM ta, elkezdődött a tárgyalás az egyes tárcáklad, hogy ki 
legyen a  felelős. Kiderült, hogy egyik tárca sem hajlandó ezt elvállalni. 
Végül is az Akadémia vállalta el, hogy mind nemzetközi, mind hazai 
porondon felelős intézménye lesz az AMT egészének.

Valójában két gazdája lett az AMT-nek, mivel az OMFB-t is annak 
tekinthetjük olyan szempontból, hogy az akkor futó Számítástechnikai 
Központi Célprogramnak az AMT is része lett. Az SZKCP-nek hat nagy 
területe, hat fejezete volt. Ennek I I / 1. alfejezete az "AMT és adatbankok" 
címet viselte. Mivel az SZKCP második fejezetéért ezen belül a I I / 1. 
alfejezetért az Akadémia felelt, ezért így kettős felelősség alakult ki.

É rte lem sze rű en  ad ó d o tt, hogy  az M TA képv ise lő je  leg y en  az 
AMT-MCS m agyar tagja. A Magyar Tudományos Akadémia erre Páris 
Györgyöt, az MTA Term észettudom ányi Főosztályának vezetőjét jelölte 
ki. Később Páris György elkerült az Akadémiától. Bizonyos ideig még 
vitte ezt a pozíciót — ami nem tárcaszintű megbízás volt — , de egy idő 
után nem tudta összeegyeztetni egyéb tevékenységével. Ekkor az OMFB 
és eiz Akadémia közötti megállapodás értelmében Somló Jánost nevezték 
ki 2iz AMT-MCS m agyar tagjának, aki az MTA SZTAKI Irányításelméleti 
és Autom atizált Műszaki Tervezési Főosztályának volt a vezetője. A zért 
esett szem élyére a választás, mert e főosztály keretében működött az 
MTA Számítástechnikai Iroda (SZÁTI), amely az AMT-ügyek kooperá
ciós kérdéseivel foglalkozott. Somló János korábban Páris György helyet
tese volt, úgyhogy a váltás viszonylag "sima" volt.

1974 végén Páris György összehívta az AMT-MCS magyar tagozatát.

Az AMT-MCS hazai tagozatának megalakulása
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Ez a következő tárcák képviselőiből — általában főosztályvezetőkből — 
állt:

— OMFB mint az SZKCP-n belül a l l .  fejezetért felelős bizottság:
— MTA m int az AM T-ért felelős intézmény:
— KGM m int az A T -1 -ben és az AT-3-ban érdekelt minisztérium:
— ÉVM  m int az A T-2-ben érdekelt tárca:
— OVH m int az A T-2-ben érdekelt tárca:
— KPM  m int az A T-2-ben érdekelt tárca:
— N IM  mint az A T-3-ban érdekelt tárca:
— KSH m int a magyarországi számítógép alkalmazásokért fele

lős intézet:
— az AMT-MCS m agyar tagja.^"*

El kellett dönteni, hogy mely intézetek legyenek a munkaszervek hazai 
bázisintézetei, amelyek felelősek lesznek a hazai ágazati AMT-ért. V i
szonylag egyszerű volt a helyzet a gépipar területén. Itt a KGM és bizo
nyos fokig az MTA volt érdekelt. Bonyolultabban alakult a helyzet az 
A T-2 területén, m ert az építőipar összetettebb terület volt: az ÉVM az 
építészet, az OVH a vízépítés, a KPM az útépítés területéért felelt.

A z illetékes tárcák képviselői végül is megállapodtak: a bázisintézetek 
az alábbiak lettek:

A T -1 Gépipari Technológiai Intézet (GTI),

A T-2 Építőipari Számítástechnikai és Ügyvitelgépesítési
Vállalat (SZÁMGÉP).

A T-3 Távközlési Kutató Intézet (TKI),

ISZCS-1 MTA Számítástechnikai Iroda (SZÁTI),

ISZCS-2 MTA Számítástechnikai és Automatizálási Kutató
Intézet (SZTAKI)

Páris György az SZKCP-bizottság tagjíiként levelet írt a bázisintéze
tek igazgatóihoz, hogy nevezzék meg azt a személyt, aki az AMT-MCS 
megfelelő m unkaszervének a m agyar tagja lesz.
Ezek a következő személyek lettek:

A T -1: Gárdos György, akinek a szerepét idővel Kovács Ist
ván, tudományos igazgatóhelyettes vette át:

A T-2: Páti Gyula, a SZÁMGÉP igazgatója, ö  időközben az
Építéstudományi Intézetbe ment át, de ezt a funkció
já t megtartotta:

A T -3 : Dr. Roska Tamás, a TKI főosztályvezetője:
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ISZCS-1: dr. Szentay Endre, a SZATI vezetője;

ISZCS-2: dr. Gertler János, a  SZTAKJ igazgatóhelyettese.
(Időközben Amerikába ment tanulmányútra.) Utód
ja  dr. Hatvány József, a SZTAKI főosztályvezetője 
lett.

Szólni kell m ég itt az ún. SZKCP-bizottságról is. Ez a tanácsadó és 
egyben ellenőrző szerve az SZKCP-nek. Ez az AMT nemzeti tagozatának 
a lé^ lásako r m ár létezett. Páris György vetette fel azt az ötletet, hogyne 
hozzanak létre újabb bizottságot, hanem az AMT-MCS hazai tagozata 
legyen közel azonos az SZKCP-bizottsággal. A Z SZKCP-bizottságban a 
M ezőgazdasági és Élelmezésügyi M inisztérium is szerepelt, amely nem 
volt érintett az AMT-ben. Ugyanakkor a AMT-MCS hazai tagozatába 
bekerült az Országos V ízügyi Hivatal és az Építésügyi és Városfejleszté
si M inisztérium.

Az AMT-témák hazai kidolgozása 
Az MTA SZATI szerepe

Az AM T-tém ák hazai és nemzetközi koordinálását az MTA SZTAKI 
keretében működő MTA Számítástechnikai Iroda (MTA SZÁTI) végezte. 
Bár az Iroda szervezetileg a SZTAKI része volt, a SZÁTI az AMT-kérdé- 
sekben a SZTAKI-tól független jogkörrel rendelkezett. AMT ügyekben 
a SZÁTI-nak ugyanúgy pártatlanul kellett állást foglalnia a SZTAKJ vo
natkozásában, mint bárm ely más intézettel kapcsolatban.

A  SZÁTI nem egy egyszerű AMT-iroda volt. Tevékenységi köre ennél 
lényegesen szélesebb lett, többekközött ellátta az Akadémia által megha
tározott számítástechnikai főirány koordinálásával kapcsolatos teendő
ket is. A z AM T-munkák megindulásakor a SZÁTI szerepe és jelentősége 
m egnőtt. H ozzá tartozott a számítógépes tervezés hazai és nemzetközi 
kooperációja, ami erősen adminisztratívmunka volt, nehezen illeszkedett 
be a  SZTAKI mint kutatóintézet tevékenységi körébe. Mégis vállalták ezt 
a szerepet, m ert felism erték a feladat rendkívüli fontosságát. Szükséges
nek tartották, hogy zömmel egyeztetett szempontok érvényesüljenek a 
kutatásokban.

A  SZÁTI részvételével az AMT-munkák indulásákor a hazai intézete
ket feltérképezték, hogy mely intézetek jöhetnek szóba mint kidolgozók, 
közreműködők vagy felhasználók. Az AMT-MCS-ben felismerték, hogy 
nem elegendő a programcsomagok kidolgozása és azok approbációja,
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hanem  szükséges, hogy a  gyakorlatban bizonyosodjon be használhatósá
guk.

E zt követően levélben kérték fel az egyes vállalatok igazgatóit az 
AM T-pro jektben való részvételre, azzal a megkötéssel, hogy amennyiben 
ezt vállalják, akkor azt később m ár nem vonhat ják vissza. Ezen a területen 
a  SZÁTI "diplomáciai" tevékenységére volt szükség: összebékíteni egy
mással "szalonai haragban" álló embereket, elsimítani érdekellentéteket, 
egyeztetni az eltérő intézeti politikákat.

A SZÁTI szervezőm unkája következtében kialakult az AMT-munká
ban résztvevő intézetek alábbi listája:

Gépipari Technológiai Intézet:
Hfradástechnikai Ipari Kutató Intézet:
MTA Számítástechnikai Iroda:
MTA Számítástechnika és Automatizálási 
Kutató Intézet:
M űszeripari Kutató Intézet:
Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetem:
Építőipari Számítástechnikai és Ügyvitelgépesítési 
Vállalat:
Szerszámgépipari Művek Fejlesztési Intézete: 
Tervezésfejlesztési és Típustervező Intézet: 
Távközlési Kutató Intézet:
Út- és Vasúttervező Intézet:
Vízügyi Tervező Vállalat:

GTI
H IK I
M TA SZÁTI 
M TA SZTA K I

M IKI
NME
SZÁMGÉP

SZIM FI
TTI
TKI
UVATERV
V IZ IT E R V

valamint a felhasználók:
IPARTERV Ipari Épülettervező Vállalat:
MME M agyar Műszeripari Egyesülés:
MHE M agyar Hfradastechnikai Egyesülés:
TM  TUNGSTRAM:
V T VIDEOTON.

Szervezeti átalakulás: a SZEAT létrehozása

1977-ben  a  Szovjetunió illetékes Tanácsa megállapította, hogy nincs 
m eg elégedve  az ESZR hatékonyságával, azzal a m unkatem póval, 
amellyel az Egységes Számítógéprendszer gépeit előállítják. Kifejezte a 
nem zetközi együttműködéssel kapcsolatos aggályait. Amellett, hogy el
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ismerte a  meglévő eredményeket, hangsúlyozta nem tetszését a nem zet
közi kooperációban végzett munkák határidőcsúszásai miatt.

M egbízták az SZKB Koordinációs Központját, tegyen javaslatot az 
SZKB-nak, hogy nülyen szervezeti átalakítással lehetne a munkák hatás
fokát javítani.

A  Koordinációs Központ több javaslatot dolgozott ki, ezek egyikében 
azt javasolta, hogy az Autom atizált Műszaki Tervezési M unkacsoportot 
és az A utom atizált Irányítási Rendszerek Munkacsoportot egyesítsék 
egy munkaszervben tekintettel arra, hogy mind a kettő a számítástechnika 
allődmazási területe. Javasolta továbbá, hogy az eddig is centralizált ve
zetést m ég jobban erősíteni kellene: emelni kell a képviseleti szintet, mert 
a résztvevő személyek magasabb rangja nagyobb garanciát jelent arra, 
hogy vállalásaikat teljesíteni tudják: kívánatos lenne továbbá, hogy az 
országokat az eddigi szakterület szerint illetékes főosztályvezetők he
lyett núiúszterhelyettesek képviseljék. / \z t is hangsúlyozta a javaslat, 
hogy m indazt a  m unkát, amely a AMT-ben és az AIR-ben elkezdődött, az 
ú j szervezetben be kell fejezni.

A z SZKB ezt elfogadta. Ezt követően a Szovjetunió Tervhivatalának 
egyik vezetője javaslatot tett a résztvevő országoknak, hogy 1979. janu 
ár 1 -tői szüntessék m eg az AMT és az A IR  5+5 munkaszervét. Ez a javas
lat olyan form ában hangzott el, hogy befejezett tényként lehetett csak 
értelm ezni, és a szófiai tanácskozáson az A IR  és az AMT összes munka
szerve m eg is szűnt.

A z ú j koncepció reális magot tartalmazott. Felismerték, hogy a válla
lati számítógépes irányítási rendszerek, az államigazgatási információ- 
ren d szerek , a szám ítógépes tervező i rendszerek , az au tom atizált 
technológiai folyamatirányítás, a kutatások és a műszaki számítások szá
mítógépes segítése és a számítástechnika-alkalmazás általános rendszer- 
és módszertani kérdései szoros kapcsolatban állnak egymással. Ugyanak
kor lényeges különbségek is vannak. Az AMT és az A IR a számítógép-al
kalmazás merőben eltérő területével foglalkozik. Amíg az első a számító- 
gépes tervezéssel, tehát mérnöki területtel foglalkozott, addig az A IR  a 
vállalatirányítás, a raktárgazdálkodás, stb. feladatainak megoldására ké
szült, vagyis alapvetően közgazdasági terület volt.

A  szervezeti átalakítást kihasználva több ország visszalépett néhány 
feladat kidolgozásától. Egyértelmű, hogy azokban a témákban történt 
vissz£Úépés, amelyeket a régi szervezeti keretben sem tudtak volna m eg
valósítani. Ily módon, hanem  is lényegesen, de csökkent az új munkaszer
vezet — a Számítástechnikai Eszközök Alkalmazási Tanácsa (SZE AT) — 
koordinációs tervébe, az ún. Egységes Együttműködési Tervbe átkerült
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AM T -feladatok száma.
A  SZEAT elnöke, Zsimerin arra hivatkozott, hogy a korábbi nemzet

közi együttm űködésekre jellem ző rengeteg utazást kívánta megszüntet
ni, és át akart térni arra a módszerre, hogy a továbbiakban egy témát egy 
ország dolgozzon ki.

A  kidolgozó intézetek ebből csak annyit láttak, hogy a korábbi intenzív 
kapcsolatok megszűntek. Úgy tűnt számukra, hogy az utolsó két évben 
"nem történt semmi", szemben a korábbi igen aktív munkakap)csolattal. 
A z AM T egyik fő  vonzereje korábban éppen az volt, hogy összehozott 
egymásssal olyan intézeteket, akik előzőleg egymás eredményeiről mit 
sem tudva, párhuzam osan dolgoztak.

A z AMT-MCS öt munkaszervének megszűnésével a  hierarchia közép
ső szintje eltűnt. A  kivitelezés témánként történt, de a témák ágazati 
szintű egyeztetése m egszűnt. A  témák a hierarchia csúcsán már csak 
címszavakban jelentek meg, érdemi egyeztetésük már nem volt lehetsé
ges. A z AM T-koncepció szerint az ágazatokon belüli összefüggő rend
szert kellett volna létrehozni az egyes alrendszerek kapcsolatai révén. Az 
új koncepcióban azonban a kapcsolatokat senki sem garantálta. A kidol
gozás atom jaira hullt szét, itt is fellépett a "Micimackó-effektus" vagyis, 
hogy az e g j ^  alrendszer más informáciőkat szolgáltatott, mint amire a 
másiknak szüksége lett volna.

M eg kell állapítanunk, hogy a szervezeti átalakítás nagyon negatívan 
hatott a  m unkák további menetére. Részben ez is okozta, hogy az AMT- 
munkák esetében is m egrajzolható az eufóriától a kiábrándulásig tartó 
pálya, annak minden pozitív és negatív vonásával együtt.

A  megvalósítás elterjesztése

A  SZEAT keretében kidolgozott programcsomagok

M agyarország (és valószínűleg a többi ország) motivációja az AMT nem
zetközi együttm űködésében az volt, hogy megteremtsék a szocialista 
software-piacot.

A  softw are-piacot M agyarország nagyon fontosnak tartotta. Nem be
vételét kívánta növelni ezen az úton, hanem pezsgő software-kereskede- 
lem  kialakulását szerette  volna elérni. Ebből a szem pontból nagyon 
fontosnak ítélte m eg azt, hogy a software-nek ára legyen, mert az garan
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tálja a minőséget.
E  kérdést korábban az ún. szófiai elv határozta meg, illetve szabályoz

ta. Ez eredetileg azt m ondta ki, hogy a tudományos eredmények cseréje 
ingyenes. A  software ilyen szempontból határterület. Szokás időnként 
számítástudományról beszélni. A  software valahol a tudomány, a fe jlesz
tés és a szakmai munka határm ezsgyéjén van. Egy számítástechnikai 
rendszer kifejlesztése nagyon drága, akár az emberévet, akár afelhasznált 
gépórákat n ézzü k .^

A z AM T-programcsomagok árának tisztázását olyannyira alapvető 
kérdésnek ítélték, hogy a  m agyar delegáció vezetője, Somló János m ár az 
első ülésen felvetette ezt a témát. Egyértelmű volt, hogy ezt nem  az AMT 
keretében kell eldönteni, de az AMT-ban nagyon érződött a kérdés m eg
oldatlansága. Később létrejött az SZKB keretében az ún. Gazdasági Ta
nács, s az e lképzelések  szerin t e szerv  hatáskörében kelle tt volna 
m egszületnie a  döntésnek. A felső szint nagyon komolyan foglalkozott a 
kérdéssel, de m egfelelő megoldás nem született.

A  SZEAT 1979 januári ülésén ú jra  tárgyalták az árproblémát.^^ Lét
rehoztak egy közös alkalmazói sojhvare-alapot (fondot). Minden or
szág szuverén joga lett, hogy egy approbált programot betesz-e ebbe az 
alapba vagy sem. Ha betette, akkor az a továbbiakban ingyen cserélt gaz
dát . Ha nem, akkor államközi egyezmények form ájában szabadon értéke
síthette.

A  közös alap az SZKB m ellett működő Koordinációs Központ kezelé
sében működött. A zért, hogy az ingyenes átadással járó buktatókat kikü
szöböljék , úgy  döntöttek, hogy a betanítás és a tém a követése m ár 
költségtérítéssel történjen.

Felvetődött a kérdés, mi serkenti az egyes országokat arra, hogy prog
ramcsom agjaikat a közös software-alapba adják be. A  kezdeti eufórikus 
időszakban úgy gondolták, hogy a f  ő serkentő erő a nemzeti presztizs lesz.

Nyilvánvaló, hogy ez nem lehetett elegendő hajtóerő. Végül is az e 
téren tapasztalható kudarc jelentős részben a kellő érdekeltség hiánya 
m iatt következett be. [...]
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Jellegzetes innovációs sikerek

Nyomtatott áramköri lapok tervezése

A  számítástechnikíii technika bevezetése az elektronikában igen gyors 
volt. Különösen az elektronikai berendezések és áramköri lapok tervezé
sére, gyártásellenőrzésére szolgáló automatikus rendszerek fejlődése 
volt viharos gyorsaságú. Nem meglepő, hogy az elektronika mint számí
tógépgyártó iparág — lényegesen megelőzve más ágazatokat — ismerte 
fel a szám ítógépes tervezésnek és gyártásellenőrzésnek a lehetőségeit. A 
sikerhez hozzájárult, hogy a villamosmérnöki feladatok két dimenzióban 
megoldhatók, a  jelenségeket jól le tudják frni kanonikus egyebetekkel.

M agyarországon is régóta foglalkoztak ezzel a területtel. Úttörő tevé
kenységet végzett ezen a téren a SZT AKI 1970-ben már működő rend
szere volt. A  rendszer elterjesztésének stratégiája az volt, hogy igyekez
tek m egtam lani a felhasználókat a rendszer használatára. Egy időben az 
INFELOR is foglalkozott ezzel. Álló Géza vezetésével kidolgoztálíaz 
ESZTER nevű program csom agot. Jelentős eredmények születtek az 
SZKI-ben is. A  legtöbb sikert ezen a téren a TKI érte el. í^degyikhelyen 
legalább öt évig foglalkoztak e kérdéssel.

A  párhuzam os fejlesztés lényegében abból adódott, hogy három fő 
finanszírozó volt. A  SZT AKI részben akadémiai, részben OMFB-pénz- 
ből dolgozott, a TKI fő finanszírozói a KGM és az OMFB, míg az SZKI 
m unkájához az OMFB adta az anyagi fedezetet. Igazából mégsem a pár
huzam os fejlesztés jelentette a problémát, hanem a minősítés hiánya. A 
program csom agok elkészülte után nem született semmiféle döntés, hogy 
m elyik jó, melyiket kell intenzívebben fejleszteni, melyik változatot kell 
elhagyni. Nem alakult ki tényleges versenyszellem. Nem volt a sikernek 
m ércéje. A  diffúz helyzet a kidolgozóknak és a felhasználóknak egyaránt 
kedvezőtlermek bizonyult.

A z elkészült termékek magyarországi elterjesztése jelentette az igazi 
gondot. A  rendszert kidolgozóknak sok "munkaelhárítási akciót" kellett 
kivédeniük, amikor kiléptek a piacra. Nagyon sok ember egzisztenciája 
m últ azon, hogy bebizonyítsa, ezeket a rendszereket nem lehet használni. 
[...]
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A grafikus display ügye

A szám ítógépes műszaki tervezésben a speciális input-output perifériák
nak döntő szerepe van. A z AMT-MCS-ben az ISZCS-2-nek volt afeladata 
az A M T-orientált speciális hardware-eszközök kidolgozása. A műszaki 
tervezésben a grafikus eszközöknek igen nagy a jelentősége. A z egyik 
leglátványosabb siker ezen a területen az MTA SZTAKI-ban, Hatvány 
József vezetésével kidolgozott grafikus display volt, melynek története jó 
öt évvel m egelőzte az AMT keretében végzett fejlesztő munkák m egin
dulását , és m int ilyen űttörő szerepet já tszo tt. A berendezés első változata 
a GD 7 1  volt, az első komoly specifikációkat kielégítő szocialista grafi
kus display berendezés.

A  grafikus display tervezése a hatvanas évek végén a Magyar Néphad
sereg m egrendelésére készült. A  honvédelemhez korszerű, hatékony esz
közök kellenek, ezért fel sem m erült annak a gondolata, hogy valamilyen 
régebbi nyugati típust adaptáljanak.

A  hetvenes évek elejére a GD 7 1  elkészült, és ez a berendezés akkor az 
amerikai piacon is versenyképes periféria volt.

A  grafikus display esete jól szemlélteti azt, hogyan válik egy korszerű 
term ék csupán eszmei sikerré. Ennek három — egymással szorosan ösz- 
szefonódó — okát említhetjük:

— a SZTAKI m agára maradt a fejlesztésben,
— nem  sikerült a terméket sorozatban gyártani, és végül
— nem  sikerült betörni a piacra.
A fejlesztésnek nagy lendületet adhatott volna, ha sikerül a GD’ 71 -et 

az ESZR-perifériák közé beilleszteni. Erre komoly kísérletek történtek, 
amelyek azonban egy idő után megrekedtek. A SZTAKI szakemberei úgy 
érezték, hogy az ESZR-f ilozófia azt követelte volna meg, hogy egy nyolc 
évvel azelőtti IBM -típust másoljanak le. A  SZTAKI kérte, hogy vizsgál
ják  m eg berendezését, mely megítélése szerint az ajánlott IBM típusnál 
6-8 évvel fejlettebb. Végül is nem sikerült megegyezni az együttműkö
désben — a SZTAKI vezetőinek megítélése szerint a szűklátókörű kon- 
kurrencia érdekek m iatt. A z in tézet m agára m aradt a fejlesztésben, 
anyagi eszközei viszont nem voltak elégségesek ahhoz, hogy kompatibi
lissé tegyék berendezéseiket.

Tovább nehezítette a helyzetet, hogy a magyar ipar nem volt érdekelt 
abban (s talán nem is volt képes rá), hogy nagy sorozatban gyártsa a 
grafikus displayt. A  SZTAKI csak kis sorozatban tudta előállítani a ter
mékeit, bár az előállítás tényével demonstrálta, hogy a termék jó  minőség
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ben gyártható. Nyilvánvaló azonban, hogy egy tizes nagyságrendű széria 
legfeljebb propagandacélra lehetett csak alkalmas. A kudíircból úgy pró
báltak ideológiát kovácsolni, hogy azt mondták a SZTAKI érdeke inkább 
a kissorozati, speciális, minden piacon értékesíthető termékek előállítása. 
A z intézet ebből a szempontból jóhelyzetben volt. Alapos felkészültségű, 
jó  nyelvism erettel rendelkező szíikemberei fel tudták ismerni az igénye
ket, és mivel a SZTAKI relatíve rugalmas intézményként működött, képes 
volt egy-egy versenyképes termékkel előállni.

M agyarország, és ezen belül a SZTAKI azért is lehetett még jó  hely
zetben a szocialista országok között, mert viszonylag könnyebben tudott 
speciális nyugati alkatrészekhez hozzájutni. Az embargó differenciált 
volt és M agyarországgal szemben — úgy tűnik — nem annyira szigorú. 
Ez a szituáció azonban nem oldott meg semmit sem. A magyar iparnak 
nem  volt — nem lehetett — érdeke az, hogy értékes speciális alkatrészek 
beépítésével értékes finom berendezéseket nagysorozatban gyártson. Az 
adott helyzetben a "dollár-rubel konverzió" a csőd egyik szim ptómájának 
minősült.

A  harm adik kulcsfontosságú kérdés az értékesítés volt. A  SZTAKI 
egy-egy berendezésével látványos sikert tudott aratni, így a grafikus disp
lay néhány példányát sikerült eladni az Egyesült Államokba is. A  szórvá
nyos sikeres eladásokban szerepet já tszott az az ismert tény is, hogy a 
nagy elektronikai cégek, amelyek érdekeltek lehettek az embargó feloldá
sában, oly módon igyekeztek nyomást gyakorolni kormányukra, hogy 
demonstrációs céllal néhány berendezést megvásároltak. Ezzel igyekez
tek bebizonyítani, hogy az embargó hatástalan eszköz, mivel a szocialista 
országok maguk is képesek kifejleszteni ilyen berendezéseket. Látnunk 
kell azonbím, hogy bár a SZTAKI egy-egy berendezéssel be tudott töm i a 
nyugati piacra, összességében mégsem tudta felveimi a versenyt, hiszen 
több ezer cég összehasonlíthatatlanul jobb körülmények között tudott 
foglalkozni ilyen berendezések előállításával.

Végeredm ényben a SZTAKI természetes piaca a szocialista országok 
közössége lehetett volna, ahol még versenyképesnek is bizonyult, ám a ez 
a piac nem  igazán vásárolta a SZTAKI korszerű termékeit.

Idővel elkészült a grafikus display korszerűbb változata, a GD ’80  is. 
Ezt a berendezést is ugyanúgy szerették volna az ESZR-perif ériák között 
elfogadtatni, mint közös szovjet-magyar tervezést, de ennél a terméknél 
is lényegében ugyanazok a problémák jelentkeztek, mint a GD '71 -nél: a 
VIDEOTON nem vállalta a gyártást. Néhány példány kikerült belőle az 
Egyesült Államokba, de ezen a ponton nem tudtak túljutni. A  Híradás- 
technikai Szövetkezet vállalta 20  darab gyártását, de ugyaneimyit tudott
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előállítani a SZTAKJ is egy év alatt. A  problémák semmit sem változtak.

A magyarországi AM T-kídolgozó intézetek kapcsolatai egymással

A nem zetközi kötelezettségek teljesítésének egyik másodlagos hatása 
abban nyilvánult meg, hogy ezen időszak alatt sikerült javítani a magyar- 
országi számítástechnikai intézetek kapcsolatát. Ehhez kedvező talajt 
biztosított a  AM T indulásának eufórikus hangulata, de nem lebecsülendő 
az MTA SZÁTI tevékenysége sem.

A  m agyar számítástechnikai intézetek között nem volt felhőtlen a  vi
szony. A  SZTAKI és a  K F K I— mint két akadémiai intézet — kapcsolata 
viszonylag jó  volt. Nem mondható ez el a SZTAKI és TKI, a'SZTAKI és 
az SZKI, aSZTA K I és az INFELOR (illetve ennek jogutódja, a SZÁMKI) 
közötti kapcsolatról. A z egyes intézeteknek természetesen nemcsak a 
SZTAKI-val tám adtak olykor nézeteltérései, hanem egymás között is vol
tak villongásaik. Szerepet játszottak ebben bizonyos személyi kérdések 
is, de a szakmai rivalizálás, a szakmai minősítés h i^ y áb ó l adódó kaotikus 
helyzet, a  software-piac hiánya és természetesen az egyéni érdekek voltak 
az alapvető okok. Mindegyüc intézet a saját megoldását tekintette a leg
jobbnak. A  helyzetet rendezni kellett.

N ézzünk két jellegzetes példát!28

Elektronikai Kutatási-Fejlesztési és Ipari Alkalmazási Társulás lét
rejötte

A z elektronikában az erőkoncentrálásra a CF-22 jelű célfeladat terem tet-
29 **

te m eg a lehetőséget. Ez az elektronikus áramkörök számítógépes ter
vezésére indított "Szánutógépek alkalmazása az elektronikus áramkörök 
tervezésében és ellenőrzésében" c. program  volt. Ezen a téren, az OMFB 
kezdem ényezésére a TKI, a S Z T A ^ , a KFKI, az SZKI, a M IKI és HIKI 
közös m unkatervet fogadott el. A z AMT Koordinációs Tervében szereplő 
elektronikai vállalások erősen korreláltak a CF-22 célfeladatban szereplő 
feladatokkal. A z elektronika területén nemzetközi kötelezettségként Ma
gyarország csak olyan feladat teljesítését vállalta, amely a CF-22 célfela
datban szerepelt.

A z elektronikai kidolgozó intézetek társulásának már volt előzménye: 
az LSI-társulás. A z LSI, aK FK I által kezdeményezett, nagybonyolultsá
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gú integrált áramkörök kidolgozására szervezett első kutatás-fejlesztési 
társulás volt hazánkban. Célja az volt, hogy az integrált áramkörök előál
lítását a  tervezéstől egészen a gyártásig biztosítsa. A  KFKI (kezdeménye
ző) mellett a TK l, a H IK I, a SZTAKI (kutatóhelyek), ipari részről pedig 
az Egyesült Izzó (alkalmazó) írta alá a  kutatás-fejlesztési egyezményt.

Ezen felbuzdulva 1976-ban a CF-22-es célfeladatra kezdődött a Tár
sulás szervezése. Itt már az volt a cél, hogy továbblépjenek, és ne csak 
kutatás-fejlesztési társulást hozzanaklétre,hanem egyolyat,am elyikben 
ipari alkalm azók is közreműködnek. így  kívánták biztosítani, hogy a ku
tatási-fejlesztési eredmények már a kidolgozás ideje alatt is hassanak, a 
kidolgozó kutatóintézetek jobban bele tudjanak szólni a beruházásokba 
és jobban tudják segíteni a felhasználókat. A Társulás szervezése elég 
nehezen indult, kb. két évet vett igénybe. A  szerződést 1978 közepén írták 
alá.

A  jelentősége az volt, hogy első ízben fogalm aztákm eg, hogy az elekt
ronikában a  számítástechnikai rendszerek fejlesztése nem fejeződik be a 
tervezésnél, hanem  annak konkrétan legyártható, ellenőrzött termékben 
kell m egjelennie.

A  K utatás-Fejlesztési Társulás azt is biztosította, hogy a felügyelő-fi
nanszírozó szervek, a KGM, az OMFB, az MTA egyetlen szervezettel, 
egy testülettel kerüljenek kapcsolatba és ne sok-sok eltérő érdekű intéz
ménnyel. Tehát egyrészt rendelkezésére állt egy olyan koordináló szerv, 
amely biztosította, hogy a f  elügyelő szervek irányító gondolatai egy nyel
ven fussanak és egy felé. Másrészt összeszedettebben, egyeztetettebben 
áram olhattak az információk felfelé, az irányító szervek számára érthe
tőbbé, áttekinthetőbbé válhatott a terület. M egszűnt a párhuzamos kuta
tás, szervezettebb lett a pénzek elosztása, az egyes intézetek segítették és 
átvették egymás eredményeit. A Társulás negatív hatása viszont abban 
jelentkezett, hogy tovább csökkentette a piaci mechanizmusok hatását, , 
továbbá hogy a fejlesztési irányok az intézetek egymás közötti egyezke- 1 
désének, a pillanatnyi erőviszonyok függvényévé váltak.

A z Együttm űködési Szerződés aláíróinak köre igen széles volt. A ku
tatóintézetek közül a Híradástechnikai Kutató Intézet, a Műszeripari Ku
tatóintézet, a Számítástechnikai és Automatizálási Kutató Intézet, Köz
ponti Fizikai Kutató In tézet, a Számítástechnikai Koordinációs Intézet és 
a Távközlési Kutató Intézet írta alá. Az ipari bevezetők közül a BHG, a 
TERTA, az Mm G  és az Elektronikus Mérőkészülékek Gyára csatlakozott 
a szerződéshez. A. felügyelő hatóságok részéről a Társulást a KGM, az 
OMFB és a M agyar Tudományos Akadémia támogatta.

A társulás tehát nem tröszt volt, azonban szoros kapcsolatok fűzték

I

1
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össze az egyes intézeteket. M egállapodtak abban, hogy külföldi intézetek 
felé egységesen lépnek fel.

Igen érdekes volt a Társulás szerveződése. Létezett egy ún. Felügyelő 
Bizottság, egy ún. Kutatói Tanács illetve ún. Alkalmazói Tanácsa. A két 
utóbbi a Felügyelő Bizottságnak volt alárendelve. Bizonyos fokig a Kuta
tó Tanács is az Alkalmazói Tanács felügyelő szerveként működött, ő k  
inspirálták az Alkalmazói Tanácsot az éves tervükben kidolgozott kutatá
si feladatok 2ilkalmazására és bevezetésére. Ugyanakkor az Együttműkö
dési Szerződés is rögzítette , hogy ez a kapcsolat kétirányú, tehát az 
Alkalmazói Tanács is tehetett javaslatokat a Kutatói Tanácsnak. Ez a 
kétirányú kapcsolat a személyi összetételekben is megnyilvánult. A  Ku
tatói Tanácsban részt vettek a kidolgozó kutatóintézetek képviselői, vala
mint az A lkalm azói Tanácsból két ipari képviselő, akiket az Alkalmazói 
Tanács jelölt k i. Ugyanakkor az Alkalmazói Tanácsban az ipari bevezetők 
képviselői m ellett részt vettek a kutatóintézetek képviselői, valamint a 
Híradástechnikai Egyesülés, a Műszeripari Egyesülés, továbbá a KGM, 
az OMFB és az Akadémia képviselői. A  kölcsönös képviseltetés egyfajta 
garanciát je lentett arra, hogy a "Micimackó-effektus" ne léphessen fel.

A következő példa az erőkoncentrálás egy másik esetét m utatja be, bár 
lényeges a különbség. Míg a CF-22 társulás létrejötte innovációs ered
mény, a második példánk egy kényszermegoldásról szól, amely az egyik 
intézet dolgozóinak szakmai érdekeit erősen sértette, és igen negatív ha
tással volt az ott folyó számítógépes tervezési munkákra is.

A SZAMGEP és az EG SZI egyesítése

A  SZÁMGÉP-nek úttörő szerepe volt a számítástechnika építőipari elter
jesztésében. Mint láttuk, kisebb volumenű munkák már az ötvenes évek 
végén  szü le ttek , sze rv eze tt fo rm ában  azonban csak  1963-ban , a 
SZÁMGÉP megalakulásakor kezdett a számítástechnika az építőiparban 
helyet kapni.

A feladatoknak két típusa volt. Az egyik a gazdasági adatok feldolgo
zása, 2unely igen nagy volument jelentett. A  másik pedig a számítástech
nika alkalmazása a tervezőmémöki munkában.

A gépi bázist az URAL-II típusú számítógép üzembeállítása terem tet
te meg. Ezt követően a SZÁMGÉP gépi bázis és szakmai potenciál tekin
tetében egyedüli volt az építőiparban. A későbbiek folyamán egy második 
generációs Bull Gamma típusú számítógép egészítette ki a gépállományt.
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Ez elsősorban adatfeldolgozási munkákra volt alkalmas. A  bonyolultabb, 
szánutásigényesebb feladatokat más gépeken futtatták (NIM IGÜSZI 
stb.). A  SZÁMGÉP fejlődésében jelentős állomást jelentett az 1974-es 
év, amikor egy — hazai m éreteket tekintve — nagykapacitású számító
gép, a Siem ens-4003 állt üzembe,

A  hatvanas évek második felében a SZÁMGÉP kezdte elveszíteni mo
nopolhelyzetét az építőiparban. Számítástechnikai profilt kapott az Épí
tésgazdasági és Szervezési Intézet (ÉGSZI), amely fokozatosan kifej
lesztette a  saját gépi bázisát ESZR-gépekre.

M egindult a  számítástechnikai munka a  Típustervező Intézetnél, első- 
sorb2m a szám ítógépes rajzolás területén. Komoly eredményeket m uta
tott fel az Építéstudom ányi Intézet (ÉTI), az IPARTERV és a nem-tárca 
vállalatok közül az UVATERV.

Felnőttek a feladatokhoz a  vidéki regionális központok (Győr, Pécs, 
Szeged, Debrecen) is, amelyek nem csillogó eredményekre törekedtek, 
viszont m unkájuk igen céltudatos és szervezett volt.

M egjelent egy erős külső konkurrens is: az SZKI, Azokban a feladatok
ban, amelyeket a  SZÁMGÉP vagy az ÉGSZI lett volna hivatott megolda
ni, a SZKI sokkal előnyösebb ajánlatokat tudott tenni. A  SZKI jól ki tudta 
használni, hogy számítástechnikai felkészültségben jobban állt, mint az 
építőipari tervezővállalatok többsége, hogy vállalta a számítógép-hálóza
tok kiépítését, és hogy az építőipari alkalmazások területén nagy tapasz
talatokkal rendelkező  gárd á ja  volt, így , bár ezt sem m iképpen sem 
tekintette fő  profiljának, mégis jelentős bevételekhez jutott.

M iután sokhelyenfoglalkoztakaszám ítástechnikaépítőipari alkalma
zásával, elkerülhetetlenül párhuzamosságok keletkeztek. Több sikertelen 
kísérlet után, végül 1979. január 1 -vei a két vezető intézetet, az ÉGSZI-t 
és a  SZÁMGÉP-et egyesítették ÉGSZI néven és ÉGSZI vezérlettel.^^ Az 
új intézet m egalakulnának körülményei rendkívül elgondolkoztatóak. A 
SZÁMGÉP nagyon rosszul fizető helynek számított. Ennek egyik oka, 
hogy mint számítástechnikai válM at viszonylag korán alakult, 1963-ban 
ezek szám a m ég kevés volt. A  gazdasági szabályozó rendszer hatására a 
SZÁMGÉP átlagbérszihvonala rendre elmaradt a később tdakult számí
tástechnikai vállalatoké m ögött. Ugyanakkor az ÉGSZI a legjobban fizető 
helyek egyike volt. A  SZÁMGÉP-ben erős volt a szakmai öntudat. Az 
ÉGSZI a jó  fizetési feltételeinek köszönhetően igen sok kvalifikált szak
em bert tudott m egszerezni, ami sikereinek egyik alapja lett.

A  SZÁMGÉP-ben azok a munkatársak m aradtak meg, akiket a szakma 
szeretete hajtott. Nem voltak jó  üzletemberek: eladhatatlan feladatokat is 
vállaltak. A z ÉGSZI szakmai palettája sokkal szmesebb képet mutatott.
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Mindennel foglalkoztak, amiből bevételre számítottak. Vállalták gará
zsok építését, társasházak tervezését, raktárak építését: m indenféle tudo
mánytól és számítástechnikától távol álló megrendelést elfogadtak, hogy 
fokozzák bevételüket. Ennek következtében az ÉGSZI tőkeerős intézet 
lett. Jellem ző, hogy pl. a szám ítógépeiket m aguk vásárolták, m íg a 
SZÁMGÉP m inisztérium i tám ogatással. M ialatt a SZÁMGÉP súlyos 
pénzügyi válságot élt át, az ÉGSZI prosperált. A Z ÉGSZI olyanokra is 
"rávette" a vevőit, ami szakmailag nem is volt olyan értékes. A z üzletpoli
tikához lényegesen jobban értett, mint a SZÁMGÉP.

A  SZÁMGÉP legsúlyosabb válságát 1975-ben élte át. Ezt az évet a 
m egengedettnél jóval nagyobb átlagbér-emeléssel zárta. Ez azt jelentet
te, hogy ha nem kapnak központi segítséget (bérpreferencia), akkor a 
vállalat teljes évi nyereségrészesedési alapját bérfejlesztési adóként be 
kell fizetni. Többszöri tárgyeilás után kis mértékű segítséget tudtak sze
rezni, de a magas adótól nem szabadultak meg. A z 1975-ös évet a vállalat 
részesedési alap hiánnyal zárta. Nyereséget nem tudott fizetni, és félm il
lió forint hiánnyal kezdte az új évet. Elképzelhető, milyen feszült volt a 
helyzet: egy rosszul fizető vállalatnál a nyereség is elúszott. Mindez ak
kor, amikor egyébként nagyon sikeres évet zárt a vállalat.

A következő évben — ha nem is könnyen — helyreállt a stabilitás. 
Magas vállalati árbevételt és nyereséget produkáltak, miközben kigazdál- 
kodták az előző évi hiányt. Bérfejlesztési kedvezményt ekkor sem kaptak, 
és így nagyon keményen kellett visszafogni a bérfejlesztést és prem izá
lást. Ez újabb belső feszültséghez vezetett. Bár a SZÁMGÉP gazdasági 
helyzete valamelyest stabilizálódott, helyzete továbbra is bizonytalan 
volt. Ismét előkerült a párhuzamosságok megszüntetésének kérdése.

Ennek m egszüntetésére kínálkozott egy járható út: a profilelhatáro - 
lás. Elég logikusan adódott, hogy mindegyik intézet azt folytassa, amiben 
erős. A  SZÁMGÉP csak a mérnöki alkalmazásokkal foglalkozzon, az 
összes többivel az ÉGSZI. Ezt a gyakorlatban nem lehetett megoldani. 
M inisztériumi irányítást szolgáló munkáknál, adatbankok létesítésénél és 
különösen a vállalatok számára végzett számítástechnikai f  eldolgozások- 
nál a szakmai profilelhatárolás lehetetlen volt.

Ezt követően területileg próbálták megosztani az érdekeltséget. Ki
mondták, hogy az ÉGSZI érdekeltsége elsősorban a vidék, a SZÁMGÉP-é 
Budapest és környéke. M egpróbálták meghatározni, hogy melyik vállalat 
feladatai kihez tartozzanak. Ez sem volt megoldás, mert a SZÁMGÉP is 
végzett jelentős volumenű feldolgozást vidékre (pl. aHajdú-Bihar megyei 
ÉAV-nek). Árbevételi kötelezettségek, kialakult jó  kapcsolatok és egyéb 
okok miatt nem szívesen mondtak volna le ezekről a vállalati megbízások
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ról. Hasonlóképpen az ÉGSZI-nek is voltak budapesti érdekeltségei, 
am elyhez érthető  módon ragaszkodott. Nemcsak a  SZÁMGÉP és az 
ÉGSZI érdekeiről volt szó, hanem egyben a megbízókéról is, akik a jól 
menő feldolgozásaikat nem szívesen vitték volna át másik számítóköz
pontba, m ert az óhatatlanul is zökkenőket okozhatott volna.

M iután ezek a  profiltisztítási kísérletek sorra sikertelenek maradtak, az 
egyetlen garanciát arra, hogyaSZÁM GÉP jó  eszközbázisát gazdaságilag 
m egfelelően ki tudják használni, az jelentette, ha m egtörténik az egyesí
tés É G S Z r'lobogó  alatt".

A  SZÁMGÉP munkatársai úgy érezték, hogy az egyesítés a szakmai 
munka színvonalának a rovására megy, ezért nagyon sokan elmentek. 
Amikor a  SZÁMGÉP beolvadt az ÉGSZI-be a Műszaki Számítások Osz
tálya gyakorlatilag feloszlott, s nagyon kevesen maradtak, akik átkerül
tek. íg y  az ÉGSZI nem tudta folytatni az AMT-ben vállalt kötelezett
ségeket. Ezeket a feladatokat a TTI vette át.

Hogyan működik a mechanizmus?

A z események bemutatásakor többször is utaltunk az adott gazdasági 
környezet, m echanizmus — sokszor nagyon is korlátozó — hatására. Az 
eddigiek során inkább az események történeti rekonstruálására figyel
tünk, és kevésbé kerestük, vizsgáltuk a történések lehetséges okait. Érde
mes azonban itt gondolatban elvégeznünk egy-két kísérletet arról, hogy 
vajon a vizsgált terepünk szereplőinek cselekedeteit hogyan és mennyire 
határozta m eg az őket "körül vevő" gazdasági feltételrendszer. Lássunk 
tehát két hipotetikus példát: hogyan találkoztak egymással, milyen star- 
tégiákat próbáltak követni a korabeli "típusszereplők".^ ̂

A  tervezőintézetek fogadókészsége

Tételezzünk fel egy tetszőleges Műszaki Tervező Intézetet (MŰTERV). 
A  M ÜTERV igazgatója rádöbben arra, hogy évek óta jelentős mennyisé
gű pénzt költ az intézet számítástechnikára, és úgy ítéli meg, hogy az 
eredm ények nem állnak arányban a lehetőségekkel. Összehívja az Igaz
gatói Tanácsot. A z ülés tárgya az, hogy milyen okok gátolják az intézet
ben a szám ítógépes tervezési módszerek elterjedését?^
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A z első felszólaló, Jólesz et. kifejti, hogy a tervek műszaki színvonalá
nak emelése a legfontosabb feladat, és ehhez elengedhetetlen, hogy kor
szerű  eszközökkel, korszerű  m ódon fo ly jon  a tervezés, és ebben a 
szánutástechnikának m eghatározó szerepet kell adni. Sajnálattal megál
lapítja, ez ellen hat az Intézetben eluralkodott, a megérzésekre hagyatko
zó , rutinszerű tervezés, am elynek az okát a szűk határidőkben és a 
szánutások munkaigényességében látja. Leszögezi, hogy a becslésekre 
támaszkodó, tapasztalati adatokon, korábbi terveken alapuló tervezési 
szem lélet olyan erősen áthatja  a tervezői gondolkodást, hogy egy sokkal 
egzaktabb adatspecifikációt igénylő tervezői rendszer elterjesztése ko
m oly akadályokba ütközik.

Ezek után Érdeki et. kér szót. K ifejti, hogy a tervek műszaki színvona
lának emelése... (Id. előbb). Ugyanakkor megállapítja, hogy jelentős gátló 
tényező a tervezői érdekeltség hiánya. Leszögezi, hogy az Intézet a ter
vezett létesítm ény beruházási értékének meghatározott százalékát szá
m íth a tja  fe l tervezési költségként, függetlenül attól, hogy milyen a 
létesítm ény korszerűsége, gazdasági mutatói. A tervezőknek sem érde
kük, hogy a  létesítm ény kapacitásának biztosításán túlmenően egyéb 
szem pontokra is figyelemmel legyenek. A tervezés színvonalának lénye
ges em elésében nem  érdekeltek, erre legfeljebb a szakmaszeretet vagy 
tudományos ambíciók késztethetik. Felveti a kérdést, hogy vajon kaphat- 
e a M ŰTERV-ben néhány ember lehetőséget arra, hogy néhány évig egy 
bonyolultabb problém a megoldásán dolgozhasson, hiszen alapos elméleti 
előkészítésnek, modellezésnek kellmegelőznie a számítógépes megvaló
sítást . H ozzáteszi, hogy sajnos ez nem esik egybe a tervezőintézet gazda
sági érdekeivel. A "műszaki szükségszerűség" fennáll, szakem ber is 
akadna, aki ezt megoldaná. Kérdés, hogy adnak-e erre elég lehetőséget. 
Végül m egállapítja, hogy olyan munkahelyi és iparági légkör kell, 2unely 
kedvez az innovációnak, vagy legalábbis nem akadályozza azt.

Ehhez kapcsolódik Pénzes et. hozzászólása. Látni kell — mondja — , 
hogy a szám ítógép belépése a tervezés folyamatába feltétlenül költség - 
növekedéssel jár. Emlékeztet arra, hogy amióta a bérszám fejtésüket gép
re vitték, a feldolgozási költségük négyszeresére nőtt. Röviden utal az 
Egyesült Álléunokbeli tanulmányútjánák tapasztalataira, majd megálla
pítja, hogy M agyarországon "kemény tényként" kell megállapítani, hogy 
az értelm iség alacsonyan fizetett és a szánutógép-felhasználás nagyon 
drága. Ez súlyosan veszélyezteti a szánutógépes tervezési rendszerek 
gyors sikerét.^^

A  következő hozzászóló. Alkati et. kifejti, hogy lézetnek olyan jelen
ségek, amelyek sokkal nehezebben megfoghatók, mint az előzőek. Bizo
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nyos pszichológiai tényezők— m ondja— a számítógépes tervezési mód
szerek haszálata ellen hatnak. Hazánkban az individualizmusnak rendkí
vül nagy szerepe van. A z a fa jta  fegyelm ezett munkastílus, amely az 
NDK-bem vagy a Szovjetunióban megvalósítható, M agyarországon rend
kívül nehéz. A  bravúros tervezési megoldásoknak van rangja. A z aprólé
kos, típuselem ekből összeállított tervezési szisztéma pedig pontosan a 
típusm egoldások összekomponálása f  elé terelné a munkákat, amely m eg
lehetősen nagy ellenállásba ütközik.

Dörzsölt et. hozzászólásában kifejti, hogy a rutinos tervezők tisztában 
vannak azzal, hogy a  kivitelezés során milyen lazaságok történnek, és a 
tervekben erős ráhagyásokkal számolnak. Ez ugyan szabálytalan, de a 
gyakorlatban nagyon hasznos. Nyilvánosság előtt nem ildomos erről be
szélni, de tény, hogy a legjobb tervezők jól meg tudják becsülni, hogy pl. 
mennyi cem ent fog  eltűnni az építkezésekről. Úgy terveznek, hogy ezek 
után m ég m indig m egfelelő legyen a tartószerkezet teherbfrása. Nehezen 
tudja elképzelni — m ondja —, hogy a számítógépi programba hogyan 
lehet beépíteni a "lopási faktort".^^

Földi e t . felhívja a figyelm et arra, hogy ne szakadjanak el a MŰTERV 
realitásaitól. Nagyon fontos kérdésnek ítéli meg a  feladatok tömegszeríí - 
ségét és az intézet létszámát. Számítógépes tervezési módszereket csak 
olyan feladatokra érdemes kidolgozni, amelyek elég gyakran ismétlőd
nek. M egállapítja, hogy a M ŰTERV szakmai palettája túl színes, a felada
tok pedig ritkán ism étlődnek. H ozzáteszi, hogy a létszám  irreálisan 
magas, és ezek nem  hatnak a számítógépes tervezés sikere irányába.

Organizátor et. kifejti, hogy a  számítógépes tervezési módszerek al
kalm azása új tervezéstechnológia kialakítását teszi szükségessé. A  szá
m ítógépesítés nem  egyszerűen a klasszikus tervezési szisztém a realizá
lását jelenti, hanem  teljesen új szemléletet követel meg a  tervezés gyakor
latában. Ez súlyosan veszélyeztetiapartikulárisérdekeket.M egszűnik az 
egyes tervezői egységek eddigi m eghatározó jelentősége. A  kiscsoportos 
tudás alárendelődik a kollektív tudásnak. Ez a folyamat odáig vezethet, 
hogy egyes szakterületek jelentősége erőteljesen csökken, vagy teljesen 
m egszűnik. Utal arra, hogy pl. a statikusok m unkája— mint jól algoritmi
zálható munka — várhatóan átkerül a számítógépre. A z így felszabadult 
munkaerőt tehát máshová kell m ajd csoportosítani, és szkeptikus abban a 
tekintetben, hogy ezt sikerülhet megvalósítani jelentősebb zökkenők nél
kül.

V égül két hozzászóló marad. Félénk et. elmondja, hogy a tervező a 
"Tervezői nyilatkozatban"/e/e/ósségeí vállal a m unkájáért. Amennyiben 
"fekete doboz"-ként szám ítógépi programot .használ fel, akkor annak
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esetleges hibájáért is ő vállalja a felelősséget. Nem létezik osztott felelős
ség, a  tervező és a  számítástechnikus között. A  programok bevizsgálása 
"gyerekcipőben jár" (és a hivatalos engedélyezésnek nincs kialakult gya
korlata). A  szabványok terén is nehézségeket lát. A  számítógépes mód
szerek értelem szerűen nem igazodhatnak a manuális tervezés számára 
kialakított szabványokhoz: értelm etlen olyan jelölést használni egy ra jz 
nál, ami géppel nehezen készíthető el; a  diszkrét érdekeket tartalmazó 
táblázatok helyett folyamatos függvénnyel célszerű egy összefüggést 
megadni, stb. Aggodalm át fe jti ki, hogy a szabványtól ^ ^ ó  eltérés nem 
okoz-e valami kellemetlenséget.

V ágezetül A gg et. kifejti, hogy minden iimovációnak a g á tjaa  ybnzer- 
vativizmus. M egállapítja, hogy a  MŰTERV vezetői inkább az idősebb 
generációhoz tartoznak, számítástechnikai ismereteik nincsenek vagy hi
ányosak. Tapasztalata szerint az ú j módszerekkel járó kockázatot nem 
tudják, vagy nem  akarják vállalni, vagy csak "felső nyomásra" teszik azt. 
Vélem énye szerint ez nem szűnik meg addig, amíg a számítógépes terve
zési rendszerek nem  szolgáltatják kétségtelenül meggyőző eredmények 
tömegét.

A  hosszúra nyúlt értekezlet végén az igazgató zárszavában kifejti, 
hogy a  tervek műszaki színvonalának javítása... (Id. előbb). Hogy ezek 
után hoznak-e valamilyen/iaííls'os’ intézkedést,az az adott vezetőtőlfügg. 
Egy íizonban biztos: a  számítástechnikára fordított pénzt nem csökkentik.

Ipari kapcsolatok

V álasszunk egy elképzelt vállalatot, nevezzük ezt Univerzális Szerken
tyű és Rézherkentyűgyám ak (USER). Nézzük, hogyan zajlik a találkozás 
egy szám ítógépes tervezési módszereket kidolgozó intézettel.^^

A z előzményekhez tartozik, hogy az USER információbázisának kor
szerűsítésére adott m egbízatást a Műszaki Információfeldolgozási és Tá
ro lási O rszágos S zolgálatnak  (MÍTOSZ). H osszú éveken keresztül 
kapcsolatban álltak, forgalm uk tíz millió forint szellemi és ötven millió 
forint eszközköltséget tett ki.

Egy másik számítástechnikai vállalat, a Számítógépes Információfel
dolgozási, Szervezési, Irányítási, Fejlesztési és Üzemeltetési Szolgálat 
(SZISZIFUSZ), amelynek fő profilja a szánutógépes műszaki tervezés, 
szeretett volna bekapcsolódni ebbe a munkába. Elképzelésük az volt, 
hogy a műszaki előkészítéshez szükséges adatokat is az adatbázisban
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helyezik el. A  kapcsolatok már kezdtek kialakulni, amikor az USER felső 
vezetése m egelégelte azt a tengernyi pénzt, amit a MITOSZ-nak kifize
tett. A  SZISZIFUSZ-os partnernek azt mondták:"Nézze ezt á szekrényt! 
Tele van output-táblákkal. Mi ebből egy árva sort sem használtunk fel 
idáig."

A  SZISZIFUSZ képviselője erre m egjegyzi, hogy nem érti a  dolgot. Ha 
ezek az anyagok rosszak, akkor már sokkal korábban ki kellett volna jelen
teni, hogy ez az USER szám ára használhatatlan és szerződést kellett volna 
bontani a  M ITOSZ-szal. H a pedig az anyagok jók, akkor be kell vezetni, 
hiszen ezért áldoztak rá  ennyi pénzt.

A z USER-es partner kijelenti, hogy a  gyári szituáció nem mindig alkal
mas a  bevezetésre. A  SZISZIFUSZ-os túl egyszerűen látja a  dolgot. A 
felelősség kérdése nem  tisztázható könnyen.

Ilyen előzm ények után a  SZISZIFUSZ és az USER kapcsolata bizony
talanná válik. A  SZISZIFUSZ számos szerződéstervezetet készít, fan 
tasztikus energiákat öl bele abba, hogy a  kapcsolat realizálódjon. Erő
feszítéseit végül is siker koronázza: egy szimulációs modell elkészítésére 
kap m egbízatást. A  SZISZIFUSZ ezt a rendszerét már két másik gyárban 
sikerrel próbálta ki, az előjelek azt mutatják, hogy ezzel semmiféle külö
nösebb gond nem  lesz. A z USER-nél kineveznek egy személyt, aki a 
vállalatnál tém agazdája a feladatnak. Ezzel a  személlyel nagyon jó  a 
kapcsolat, de ez az ember nem  az igazgató vagy afőm ém ök, hanem valaki, 
akinek utasítási jogköre sincs. Kiderül, hogy a programhoz szükséges 
param étereket nem  lehet m egszerezni, mert ezt nem tart jáknyilván, vagy 
eltitkolják. V égü l— nagy nehezen— sikerül a programokat a gyári viszo
nyokra adaptálni. A  szimuláció elméleti szintjén lejátszák egy alkatrés
zsorozat gyártását. Amikor ezt ki akarják próbálni, akkor kiderül, hogy 
ebben a g y ^ b a n  nem  m űködik— noha az előző kettőben működött. Ami
kor utána járnak, kiderül, hogy ebben a gyárban műszakváltás után a 
következő dolgozó ugyanazon a gépen nem ugyanazt a munkát folytatja, 
amit az előző abbahagyott, vagyis a feladat nem a géphez, hanem az 
em berhez van kiadva. A ztán kiderül az is, hogy a  számítógép 8 órai mun
kaidőt számít, de a munkások fél órával a munkaidő vége előtt már nem 
kezdenek bele egy ötperces munkába sem. Kiderül az is, hogy anyaghi
ány, sürgős— űn. "m eleg"— rendelések, fegyelmezetlenségek m iatt ez a 
rendszer gyakran felborul.

A  SZISZIFUSZ ezek után igazodik a helyi specifikumokhoz, beépíti 
ezeket a tényezőket a rendszerébe, és úgy tűnik, semmi akadálya sincs 
annak, hogy ezt bevezessék. Elkeli döntenie ̂  vállalatnak, hogy kiadják-e 
ezt V égrehajtási Utasítás formájában. A  vezérigazgató összehívja a vál
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lalat illetékeseit, és kijelenti, hogy addig tart az értekezlet, amíg érdemben 
nem döntenek arról, hogy bevezessék a rendszert vagy sem. Megindul a 
szócséplés. Este nyolckor mégis befejezik anélkül, hogy érdemben dön
tenének, m ert "mégsem lehet az embereket éjszakára itt tartani".

A z esetből a  SZISZIFUSZ levonja a következtetést, hogyha sikeresek 
akarnak lenni, akkor m eg kell változtatniuk a  stratégiájukat. Nem vállal
koznak nagy, átfogó munkára, nem akar jákm egbolygatni a vállalat életét, 
hanem megpróbálnak olyan feladatokat lehasítani, amely nem igényli, 
hogy a vállíilatok legkülönfélébb részlegei együttműködjenek. Belátja, 
hogy az USER döntési készsége siralmasan rossz.

Szerencsére éppen van egy jól elkülömlhető feladat. Egy új üzem egy
séget terveznek, és ennek integrált gyártó rendszerébe nagy teljesítm é
nyű NC-gépeket állítanának be megfelelő kisegítő-berendezésekkel, ahol 
a  termékek tárolása és szállítása valamilyen modem módszerrel történne. 
M egbízzák a  SZISZIFUSZ-t, hogy a három lehetséges változat (görgőso
ros, emelőgépes, konvejoros) közül szimuláció segítségével válassza ki a 
legmegfelelőbbet. Ez tipikusan olyanfeladat, amelyet számítógép nélkül 
nem lehet megoldani, mivel az évi átlagos terhelést mind a három \ ^ t 0 2 ^at 
képes kiszolgálni, de kézi módszerrel nem lehet eldönteni, hogy a  dinami
kus csúcsokat m elyik tudja teljesíteni. Még mielőtt a szimulációs vizsgá
latot elvégezték volna, az USER vezetősége a görgősoros változatot 
elvetette. A  f  enmaradó variánsok közül a vizsgálat kimutatta, hogy a kon
vejoros megoldás a jobb. Ezt viszont már nem lehetett keresztül vinni. A 
vállalat vezetősége vita nélkül elfogadta azt a görgősoros változatot, 
amelyre korábban kígyót-békát kiáltott. A  SZISZIFUSZ egész munkája 
semmivé vált a belső vállalati viszonyok megváltozásának hatására. A 
vállalati szituációról kiderült, hogy rendkívül labilis.

Ennyi kudarc után végül m égiscsakfelcsillant aSZISZIFUSZ számára 
a nagy lehetőség. A z USER igazgatója felkeresi a SZISZIFUSZ igazga
tóját. Előadja, hogy létre kívánnak hozni egy új, "világszínvonalon" álló 
gyárat és kéri, hogy a tervezési feladatokat számítógéppel oldják meg. A 
munka — a m ár sokszor em legetett— nagy eufóriával indul meg. A  jelszó 
az, hogy "most m egm utathatja a SZISZIFUSZ, hogy mire képes". Erre 
garanciát ad a munka nagy volumene, és az igazgatói szinten kötött m eg
állapodás. M ár kezdtek kialakulni a projekt fő irányai, amikor kiderült a 
vállalatnak valószínűleg nincs elég teruházási kerete. Sebaj — mondják 
— a munkát tovább kell folytatni, a megvalósítás majd lépcsőzetesen 
történik. A  SZISZIFUSZ átdolgozza a terveit, hogy alkalmas legyen a 
fokozatos bevezetésre. Végül is elkészül a gyár, amelyről sok mindent el 
lehet mondani, csak azt nem, hogy akárcsak hasonlítana is az eredeti —
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nagyszabású — elképzelésekben lefektetettekhez. Közben ugyanis sze
mélyi változások következtek be. Gyakorlatilag a teljes vezérkart levál
tották. és az  az igazgató, aki erre a  nagyon sikeresnek ígérkező munkára a 
szerződést m egkötötte, m ár régen máshol van.

Elherdáltak sokmillió forintot. A  SZISZIFUSZ-ban egy sereg ember 
elvesztette a lelkesedését, a  szakmai ambícióját. Felelőst nem találtak.

Hogy volt-e felelős, s ha igen, ki és miben, azt itt nem elemezzük. Az 
m ár egy újabb tanulm ány feladata lehetne.

JEGYZETEK

1 Erről lásd a kötetben Balázs Katalin tanulmányát (szerk.)
2 Interjú Holnapy Dezsővel
3 Interjú Várkonyi Zoltáimal
4 Interjú Hay Józseffel
5 Interjú Máté Leventével
6 Interjú Ger Üer J ánossal
7 Interjú Várkonyi Zsolttal
8 Interjú Molnár Péterrel
9 Interjú Esztergár Zsolttal
10 Milne meseregényében a Tigris felkeresi Micimackót. Micimackó nagyon megörül 

neki, kedvébe szeretne járni. A Tigris nincs tisztában azzal, hogy mit is szeretne valójá
ban, így örömmel elfogadja Micimackótól a inézet. Kiderül, hogy a "tigrisek mindent 
szeretnek, kivéve a mézet." Hasonló dolog történik Malackánál és a Kengurunál is. Vélet
len folytán derül ki, amire senki sem számít; a Tigris a csukamájolajnak örül a legjobban. 
(A hasonlat Esztergár Zsolttól származik.)

11 Bár a Micimackó-effektus inkább a számítógép-alkalmazás kezdeti időszakára volt 
jellemző, de természetesen még később is létező jelenség volt.

12 Interjú Máté Leventével
13 Balázs Katalin e kötetben olvasható esettanulmánya mutatja, hogy az Akadémia 

első ízben 1964-ben döbbent rá arra, hogy számítástechnikai téren lemaradásimkat nem
hogy nem hoztuk be— amiben korábban sokan komolyan hittek (!) — hanem a szakadék 
jelentősen nőtt.

14 "A számítógépes műszaki tervezés elterjedésének problémái", OMFB-tanulmány
15 Pongrácz Tibor: Ausztria számítógépesítéséről — egy vásár ürügyén, in: Számítás- 

technika, 1980/július-augusztus.
Bár a nyolcvanas években még a korábbiaknál is jóval nagyobb mértékű fejlődést figyel
hetünk meg ezen a téren, természetesen ez a tény nem érvényteleníti a tanulmány m^ál- 
lapítását, hogy ti. a hetvenes évek végére is relatíve komoly gyarapodás következett be az 
évtized elejei adatokhoz képest (Szerk.)

16 Németh Lóránt: Vállalati információs rendszerek, in: Alkalmazott Matematikai 
Lapok 3., 1977.
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17 Bár nyilvánvalóan nem mindenhol. Interjú Roska Tamással
18 Interjú Roska Tamással
19 Interjú Hay Józseffel
20 Interjú Gedeon Miklóssal
21 Az eredeti tanulmányban foglalkoztunk a SZTAKI sikereivel is, ezt a részt terjedel

mi korlátok miatt kellett kihagynunk.
22 Interjú Szentay Endrével, Somló Jánossal és Úszta Józseffel
23 A  Számítástechnikai Kormányközi Bizottság Koordináló Csoportja Moszkvában 

volt. Ez nyolc szocialista ország (Szovjetunió, NDIC Csehszlovákia, Lengyelország, Ma
gyarország, Románia, Bulgária és Kuba) nemzetközi szervezete volt. A Központ Koordi
nációs és döntéselőkészítési feladatot látott el.

24 Későbbiek folyamán az AMT-MCS hazai tagozatának tagja lett az AMT-MCS öt 
munkaszervének hazai tagja is.

25 Az AMT-rendszerek fejlesztési költsége Magyarországon öt év alatt durván 100- 
200 millió forint volt.

26 Két javaslatot érdemes m^említeni. Az egyik szerint, ha egy ország egy egységnyi 
APCS-t tett a közös software-alapba, joga legyen onnan x egységnyit kivenni. A  másik 
elképzelés szerint bizonyos rendszereket kísérleti célból díjtalanul adtak volna át.

27 Interjú Máté Leventével
28 Természetesen lehetne még példát idézni, pl. az építőiparban a Terminál Felhasználó 

Klubját.
29 Interjú Szabó Józseffel
30 Interjú Páti Gyulával
3 1 A  példánkat természetesen a korabeli viszonyoknak megfelelő fogalmazásmódban 

írjuk.
32 Interjú Szabó Dezsővel és Karosi Ottóval
33 Arató Mátyás: Az informatika számítástudományi és matematikai problémáiról, in: 

Alkalmazott Matematikai Lapok 3., 1977,245-55.0.
34 Erdélyi Sándor: A másodlagos elosztásról, in: Valóság 1979/12.
35 A fentiek alátámasztására következzék egy idézet:

"A döbbenet vett rajtam erőt, amikor a bedolgozott sok ezer köbméter beton szilárdsági 
vizsgálati értékeit megkaptuk az arra illetékes intézettől. A tervben szereplő B.280-as 
érték helyett rendre B.200-as körüli értékek szerepeltek a jelentésben. A tervező, az 
országos hírű statikus mosolygós és nyugodt volt. 'Mit izgulsz? — mondta — megfelel a 
B.200-as is.' 'Akkor miért tervezted B.280-asra? Van fogalmad, hogy ennyi betonnál 
mennyi plussz cementet jelent ez?'... Ő fáradtan, mintegy maga elé beszélve, az ormyer- 
gét nyomogatta: "Nézd, mérnökök vagyunk. Nem jogunk, de kötelességünk a való élet 
valódi törvényeit számításba vermi. Hogy egy betonlapba belekerül-e az előírt cement, 
hogy a bedolgozás módjára, technikájára, a fegyelemre vonatkozó előírásokat betartják- 
e, az már sokkal inkább a társadalomtudományok területébe tartozik. De ha huszoimyolc 
évi ipari gyakorlat minden adata arra figyelmeztet, hogy ha Magyarországon B.200-as 
betont akarsz, akkor B.280-ast, ha 140-est, akkor B.200-ast kell kiírni, akkor ezt már 
figyelmen kívül hagyni nem hiba, hanem bűn."
Interjú Zitás Andrássrd.
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A  RÖVIDÍTÉSEK JEGYZÉKE

ADFO Adatfeldolgozási és Számítástechnikai Titkárság
ÁFOR Ásványolajforgalmi Vállalat
ÁGI Anyaggazdálkodási Iroda
AIR-M CS Autom atizált Irányítási Rendszerek M unkacsoportja
A K I Automatizálási Kutató Intézet
A K L Automatizálási Kutató Laboratórium
AMT-MCS Autom atizált Műszaki Tervezési Munkacsoport
AM KI Alkalmazott M atematikai Kutató Intézet
ÁÉGI Általános Épület- és Géptervezető Iroda
ÁSZSZ Állami Szánütógépes Szolgálat
BHG Beloianisz Híradástechnikai Gyár
BKG Budapesti Kőolajipari Gépgyár
BIKI Bőripari Kutató Intézet
DKFV Dunántúli Kőolaj- és Földgáztermelő Vállalat

(később DKV)
DKV Dunai Kőolajipari Vállalat
EFO Elektronikai Főosztály (KFKI)
ÉGSZI Építésgazdasági és Szervezési Intézet
EK FIA T Elektronikai K utatás-Fejlesztési és Ipari Alkalmazási

Társulás
ÉM Építésügyi M inisztérium
EMG Elektronikus Mérőkészülékek Gyára
ESZR Egységes Számítógép Rendszer
E SZ R FT  ESZR Főkonstruktőri Tanács
ÉTI Építéstudományi Intézet
ÉVM  Építésügyi és V árosfejlesztési Minisztérium
FIK I Faipari Kutató Intézet
FIK I Fém ipari Kutató Intézet
FK I Fizikai Kutató Intézet
GKVÁ Gáztechnikái Kutató és Vizsgáló Állomás
GKÜ Geofizikai Kutatási Üzem
GGTM  Gazdaságtervezési és Gazdaságirányítási Tudományos

Munkaközösség
GRKCS OMFB Gazdasági Rendszertechnikai Kutató Csoportja
GTI Gépipari Technológiai Intézet
HTI Haditechnikai Intézet
H IK I Híradástechnikai Ipari Kutató Intézet

314



HTE Hfradástechnikai Egyesülés
HTKI Hfradástechnikai Kutató Intézet
H TI Hőtechnilaii Intézet
IK  Információs Központ (OKGT)
INFELOR Infelor Rendszertechiükai Vállalat (később SZÁMKI)
IPARTERV Ipari Épülettervező Vállalat
ISZK Információs és Számítástechnikai Központ (OKGT)
JATE József A ttila Tudományegyetem
BJMKI JATE Bólyai János Matematikai Kutató Intézet
KDSZ Központi Diszpécser Szolgálat (OKGT)
KKI Kémiai Kutató Intézet
KÉR K arottázs Értelmezési Rendszer
KFKI M TA Központi Fizikai Kutató Intézete
KGM Kohó- és Gépipari Minisztérium
KGM H TI KGM Hfradástechnikai Intézet
KGM TI KGM Tervező Irodák
KKCS M TA Kibernetikai Kutatócsoport
K L Központi Laboratórium (OKGT)
KHV Könnyűipari és a Hőtechnikai Vállalat
KGSZKV Kőolaj- és Gázipari Számítástechnikai Közös Vállalat
KPM Közlekedési és Postaügyi M inisztérium
KSH Központi Statisztikai Hivatal
KTI M TA Közgazdaságtudományi Intézete
M ÁFKI M agyar Ásványolaj és Földgázkísérleti Intézet
MKI Matematikai Kutató Intézet
M AVEMI M agyar V egyipari Egyesülés Mérnöki Irodája (előbb

M VTSZK)
MÉMI MTA Méréstechnikai és Műszerügyi Intézete
MHE M agyar Hfradástechnikai Egyesülés
M IKI M űszeripari Kutató Intézet
MKKE M arx Károly Közgazdaságtudományi Egyetem
MME M agyar M űszeripari Egyesülés
MOM M agyar Optikai Művek
MSZKI M érés- és Számítástechnikai Kutató Intézet (KFKI)
MTA M agyar Tudományos Akadémia
M IÉ M űszeripari Egyesülés
M VE M agyar V egyipari Egyesülés
MVMT M agyar Villamos Művek Tröszt
M VT M agyar Vegyipari Tröszt
M VT SZK M VT Számítástechnikai Központ (később MAVEMI)
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NIM  Nehézipari Minisztérium
N IM IG Ü SZI NIM  Ipargazdasági és Ügyvitelszervezési Intézete 
NIM  SZAB NIM  Számítástechnikai Alkalmazási Bizottság (később 

NIMSZSZB)
N IM  SZSZB NIM  Szervezési és Számítástechnikai Bizottság
NKFÜ Nagyalföldi Kőolajkutató és Feltárd Üzem (később

Kőolajkutató Vállalat)
NKFU ÖSZO NKFÜ önálló  Számítástechnikai Osztály
NKFV Nagyalföldi Kőolaj- és Földgázkitermelő Vállalat
NME Nehézipari Műszaki Egyetem (Miskolc)
NOTO-OSZV Nacionalnaja Organizacija Technicseszkovo Obszluzsi- 

vanija - Országos Számítógéptechnikai Vállalat 
OGIL Kőolaj- és Földgázbányászati Ipari Kutató Laboratórium
OKOT Országos Kőolaj- és G ^ ip a r i Tröszt
OKGT SZÜ OKGT Számítástechnikai Üzem
OLAJTERV K őolaj-és Gázipari Tervező Vállalat
OMFB Országos Műszaki Fejlesztési Bizottság
OT Országos Tervhivatal
O TM FI OT M űszaki Fejlesztési Irodája
OTR Országos Telemechanikai Rendszer
ÖÜSZO önálló  Üzemszervezési és Számítástechnikai Osztály
OVH Országos V ízügyi Hivateil
PIK I Papíripari Kutató Intézet
PKÁ Posta Kísérleti Állomás
PKJ Posta Kísérleti Intézet
PM  szí PM  Szervezési Intézete
SZÁMGÉP Építőipari Számítástechnikai és Ügyvitelgépesítési Vállalat 
SZÜF Számítógép és Üzemeltetési Főosztály (KFKI)
S21ÁMKJ Szánutástechnikai Kutató Intézet (jogelőd INTOLOR)
SZÁMOK Számítástechnikai Oktató Központ
SZAT Számítástechnikai és Adatfeldolgozási Titkárság
SZÁTI MTA Számítástechnikai Iroda
SZEAT Számítástechnilaii Eszközök Alkalmazási Tanácsa
SZFO Szánutástechnikai Főosztály
SZFKI Szilárdtest Fizikai Kutató Intézet
SZIM  Szerszámgépipari Művek
SZIM  F I SZIM  Fejlesztési Intézete
SZK Szánutástechnikai Központ (MTA)
SZK Számítástechnikai Központ (OKGT)
SZKB Szánutástechnikai Kormányközi Bizottság
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SZKCP Számítástechnikai Központi Célprogram
SZKFP Számítástechnikai Központi Fejlesztési Program
SZMB Számítástechnikai MuíJcabizottság (OKOT)
SZTAKI MTA Számítástechnikai és Automatizálási Kutató Intézete 
SZÜ Számítástechnikai Üzem  (OKOT)
SZÜV Számítástechnikai és Ügyvitelszervezési Vállalat
TIK I Textilipari K utató Intézet
TTI Típustervező Intézet
TKI Távközlési Kutató Intézet
TM TUNGSRAM
TTI Tervezésfejlesztési és Típustervező Intézet
UVATERV Ü t- és V asúttervező Intézet
V EIK I Villamos-Energiaipari Kutató Intézet (előbb VILEM KI) 
V ILA TI Villamos Automatikai Intézet 
V EK I Villamosenergetikai Kutató Intézet
V IK I Villamosipari Kutató Intézet
V IZ ITE R V  Vízügyi Tervező Vállalat 
V T VIDEOTON
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